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BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION

HUDSON'S BAY AND PUGET'S SOUTTD AGRICUL-

TURAL COMPANIES' CLAIMS.

in the matter of the Claim of the Hudson's Bay Company vs.
the United States of America.

Depositions of witnesses sworn and examined in the city of
Washington, District of Columbia, by virtue of an agree-
ment between Eben F. Stone, Agent and Attorney for
the United States of America, and Edward Lander, Agent
and Attorney for the Hudson's Bay Company, before me,
Nicholas Callan, a Notary Public in and for the county
of Washington, and District of Columbia, on the part of
the United States.

TESTTMONY OF RUFUS INGALLS.

Brevet Major General Rufus Ingalls, United States Volunteers,
being duly sworn according to law, says:

Int. 1.-What is your name, age, place of residence, and
occupation?

Ans.-Rufus Ingalls; forty-five years of age; occupation
that of brevet major general United States Volunteers, quar-
termaster in regular service; place of residence Washington
city, District of Columbia.

Int. 2.-Have you ever resided in Washington Territory;
if yea, when and where, for how long a period, and what was
your employment?

Ans.-I .went to Fort Vancouver in May, 1849, and was
Chief Quartermaster of that military department until 1852.
I was absent until March, 1856, and was from that period the
principal quartermaster until 1860.

Int. 3.-Are you acquainted with the post at Vancouver



and the Jand adjoining, which is claimed by the Hudson's Bay
Company ?

Ans.-I am.

Int. 4.-Please to examine the map, here produced, and

state whether it is, in your judgment, a correct delineation of
the post at Vancouver and of the country adjoining.

Ans.-It appears to be.
Int. 5.-Please to describe, as particularly as you can, by

reference to said map or otherwise, the extent of the claim of
the said Company, at said post, giving the limits thereof, ter-
ritorially, as nearly as you can, as you understand them.

(Objected to in this form, so far as the witness' personal

knowledge from the time of his arrival at Fort Vancouver.)
Ans.-It has never come before me officially, and of course

I can only answer from what I learned by conversation. In
the fall of 1849, General Persifer F. Smith, who commanded

the Department of the Pacific, was at Fort Vancouver. It
was a matter of complaint by Governor Ogden, Chief Factor

of the Hudson's Bay Company, to General Smith, that his
lands were being squatted upon by the settlers, and in that
way I came to know about their claims. The object was to

get protection from the military authorities. From his rep-

resentation, the Hudson's Bay Company claimed a region of

country embracing some twenty-five miles upon the Columbia
river, begining above what was known as the Hudson's Bay

Company's Saw Mills, and extending down t% or nearly to the

Cathlapootl river, and some eight or ten miles inland.

Int. 6.-How much of this claim, as set up by Governor

Ogden, if any, was in fact enclosed or occupied by the said

Company while you were there. Please to answer this as par-

ticularly as you can, by reference to the map or otherwise.

Ans.-There was a very small portion of the whole claim
actually enclosed. There was a large enclosure on the Mill

Plain, of what extent I don't now know. There were quite

exte'nsive enclosures in and about Fort Vancouver, and also

upon the Lower Plain about Vancouver Lake. There were
enclosures also upon what is called the Fourth Plain. With
regard to the, whole claim, the amount enclosed was very



small. The proportion of the whole really occupied and used

was small. A large proportion of the whole was shortly after

occupied and held by citizens of the United States.

Int. 7.-What sort of occupation, if any, did the Hudson's

Bay Company have of that post of their asserted claim which

was not enclosed?

Ans.-The-same that any other company or people might

have had or did have; not exclusive control.

Int. 8.-Does the description which you have given of the

nature of the occupation of the lands claimed by the Company

at Vancouver apply to the condition of the claim subsequent

to the settlement of the land by settlers; if not, to what does

it apply ?
Ans.-No; it does not. It applies more particularly to

the time when I arrived there, in 1848, although there were

quite a number of people settled within the limits of the claim

at that time.

Int. 9.-What were the condition and character of the claim

of the Company at this post in 1860?

Ans.-When I left the Hudson's Bay Company had with-

drawn from the Territory. The lands which the Company

claimed were in occupation by the citizens of the United

States and the military authorities.

Int. 10.-Did any change take place in the occupation of

the Company at this post while you were there, in respect to

the extent of the land actually occupied by them previous to

their abandonment of this post? If yea, please to describe·the

same particularly.

Ans.-When I arrived there, in 1849, the Company was in

occupation of the enclosures, &c., described in a former answer.

They were gradually absorbed by increasing settlements,
until at last the occupation was reduced very nearly to the
stockade, when the Company retired.

Int. 11.-What was the condition of the buildings and im-

provements at this post belonging to the Company when you

left, in 1860?
Ans.-Very dilapidated.

Int. 12.-Can you enumerate and describe the buildings



which belonged to the Company at this post, when you left, in

1860? If yea, please to do so as nearly as you can.
Ans.-There were three large store-houses still standing;

the office and the Governor's house; the Indian store-house;

the blacksmith shop and the Bachelor's Row, the place where

the clerks resided, and some other buildings; I don't know

that I can state them exactly. All of them were in a worn-

out condition, so much so that the Government did not see fit

to occupy any of them at that time. One of the large store-

bouses I had already pulled down, and was proceeding to take

down most, if not all, and to clear the grounds; but the work

was suspended by order of Colonel Wright, who succeeded

General Harney. I have named the important buildings, but

don't undertake to name them all.
Int. 13.-Were those buildings, which you have named,

standing when you first went there, if yea, how did their con-

dition, when you first saw them, compare with their condition
at the time you have described?

Ans.-They were standing when I first went there in 1849.
Their condition was worse every succeeding year.

Int. 14.-Were any additions, or extensive alterations, or
repairs made by the Company to their buildings and improve-

ments at this post while you were acquainted with them; if
yea, what?

Ans.-The Company made frequent repairs of the buildings
and stockade and of their enclosures, but no material addi-
tions.

Int. 15.-What use, if any, did the Company make of this
post while you were there?

.Ans.-It was essentially a mercantile establishment. They
did some farming and bought some furs, but it was really
engaged in general trade.

Int. 16.-Did the Company have any horses or cattle at this
post while you were there; if any, how many?

Ans.-They iad quite a number of horses and cattle when
I first arrived there. The number was an estimated one, not
known to certainty. I do not know the number myself.

Int. 17.-What were the relations between the United States



troops and the Company, friendly or otherwise, while you
were there?

Ans.-Always very friendly. The different commanders
gave all assistance to and protection necessary to the Company
vithin their power.

Int. 18.-Did the United States have a military station at

Vancouver while you were there, if yea, when and where was
it established in reference to the claim of the Company?

Ans.-They did have all the time I was there. It was
established in May, 1849, and has been continued to this day
at Vancouver itself. The military reservation included the
stockade, which contained all the buildings, heretofore de-
scribed, within its limits. The military post itself was mainly
built on the hill, just in rear of the stockade, but in immediate
proximity thereto, with the consent and upon the invitation
of Governor Ogden, then chief factor and in charge of the
Hudson's Bay Company's interest at that place.

Int. 19.-Did the Company, to your knowledge, ever object
to the use and occupation of any part of the land included in
this military reservation by the United States troops, if yea,
when, and how and to what part?

Ans.-Finally it did at different times in writing. I know
of none that were not made officially in writing.

Int. 20.-How did the character of the Company's buildings
at this post compare with the buildings belonging to the United
States military post there?

Ans.-They were of an inferior character.
Int. 21.-What, in your judgment, was the value of the

buildings and improvements belonging to the Hudson's Bay
Company at this post, at the time you last saw them in 1860?

Ans.-Speaking as a military officer, I did not consider
them of any real value, that is, they were of no value to the
United States. What improvements they had in the fall of
1860 were in the midst of a military reservation, and had been
abandoned by the Company. The military authorities wished
to make no use of them, would rather have been glad to have
had the ground cleared of them, and of course would not have



permitted private parties to occupy them, hence my estimate
of their value.

Int. 22.-What effect, if any, did the settlements of the

country in Washington and Oregon Territories have on the

fur trade with the Indians?
-Ans.-Undoubtedly it decreased it.

Int. 28.-Were or were not the buildings and improvements

erected by the Company at Vancouver adapted to the purposes
of ordinary trade and commerce with a peaceful people, or
were designed principally for protection and defence against

tribes of Indians who were liable at times to be hostile?

(Objected to, as leading and directing the witness as to his

answer.)
Ans.-In that early period the buildings within the stock-

ade were well enough adapted for trade in that country, but
the establishment was built as well for defence.

Int. 24.-How far, in your judgment, was the whole of

these buildings and erections reduced in value by the fact
that they were no longer needed for a place of defence?

Ans.-I don't know that the value was materially reduced

on that account. The establishment of the Hudson's Bay Com-

pany finally became of little or no value as a trading post on

account of the rapid settlement and prosperity of the country.

Int. 25.-How did the rapid settlement and prosperity of
the country materially reduce the value of this establishment

at Vancouver? Please to explain as fully as you can.
Ans.-The settlement of the country brought about many

competing trading establishments at various points, with whom
the Hudson's Bay Company could hardl succeed. The fur
trade of Oregon and Washington Territories was never a pro-

lific source of profit. It gradually fell to nothing. The set-

tiement of the country had reduced the establishment to very

narrow limits, and little or no trade.

Int. 26.-What was the value of land at Vancouver and

its vicinity when you were there in 1860, and how did its value

at that time compare with its value in 1849?

Ans.-The value of lands at Vancouver in 1860 was greater

than in 1849, but its value per acre at either time depended



altogether on the particular location. I don't know, and no

one can tell, the value of the land included in the military
reservation, none having been bouglit or sold. In the town

of Vancouver in 1860 land was worth from one hundred to

one thousand dollars per acre. In 1849 this town was unoc-

cupied altogether, and was mostly a forest. In 1860 I pur-

chased some ten acres of land in Vancouver, at what I consid-

ered the most eligible point on the river, for one thousand

dollars, and during the present year have sold it for the same,
not being able ever to get more than that sum. It was situated

in the lower part of the town of Vancouver, about a half of a

mile below what was known as the Hudson's Bay Company's

salmon-house. The value of lands away from the river was

much less.

Int. 27.-Was there any material change in the value of

land at Vancouver and in its vicinity between 1860 and 1863
to your knowledge; if yea, what was it?

Ans.-No; I don't think that there was. I made very fre-
quent inquiries and could not ascertain that there was any

increased value.
Int. 28.-What should you consider was the value of one

mile square at Fort Vancouver fronting on the river, selecting
the most favorable location, in 1860?

Ans.-It would be hard to say, because that would include
the military reservation, the mission claims, and the town of
Vancouver. The town has had its existence since 1849. In
1860 property was held in the town at various prices. I don't
know that I could fix an estimate price upon it. Its value
would have been very much greater, and the place of much
higher importance, had it not been for the opposition to settle-
ment on the part of the Hudson's Bay Company in the earlier
years.

Int. 29.--What were the relations between the Hudson's
B'ay Company and the settlers in the vicinity of their post at
Vancouver when you first went there, and what was the policy
of the Company towards those persons who settled or at-
tempted to settle there ?

Ans.-The Hudson's Bay Company opposed settlement so



far as in their power within the limits of their claim. The rela-
tion, therefore, was generally a hostile one.

Int. 30.-What effect, in your opinion, did this policy have
on the growth and prosperity of the town of Vancouver ?

Ans.-It retarded it immeasurably. Had there been no
opposition, the town of Vancouver, in my opinion, would have
been the principal one on the Columbia river or its branches,
between the coast and the Cascade mountains. But when the

settlement was finally made, Portland was already a flourish-
ing city, and so near by that Vancouver has never flourished
much.

Int. 31.-In the present condition of affairs in the country

west of the Cascades, having regard to the present course
of trade and the existing adverse influences, is it, in your
opinion, possible to build up at present a large town at Van-
couver?

Ans-I do not think so; that is, I think it is improbable that

a large town can be built there.

Int. 32.-Are not the high prices which have been charged

for building lots at Vancouver founded on the anticipation of

a state of facts which in your opinion [will] never be realized?
Ans.-Altogether so.
Int. 33.-Has not the experience of the last five years tended

to confirm you in your opinion, and are not the lands there

worth, if anything, less than they were at one time, which is

past?
(This question and the preceding one in reference to the

opinion of the witness objected to.)
Ans.-I have not been to that place during the past five

years, but from all the information within my reach I am of

opinion that the lands there would have been sold at one time
higher than now.

Int. 34.-If you know, please to state in what mode the

Company paid their employés for labor, whether in cash or

goods?
Ans.-Principally in goods.

Int. 35.-If you know, please to state the prevailing price



of wages and building materials at Vancouver in 1849 and
subsequently.

Ans.-The prices were much higher in 1849 and 1850 than
subsequently. The prices declined from that period. Labor
was from two to eight dollars per day, some classes even higher
than that. Lumber was from forty to one hundred dollars per
thousand in 1849 and 1850; all prices gradually declined there-
after. What I say in regard to the laborers does not include
the employ's of the Hudson's Bay Company. The discovery
of gold and the necess*ity for building materials, and its scar-
city, conduced to the high price of labor and material at that
time.

Int. 36.-State, if you know, what was the character of the
labor employed by the Hudson's Bay Company.

Ans.-Those at Vancouver were mostly Canadians who had
long been in the service of the Company, half-breed Indians,
and Kanakas, and full-blood Indians temporarily employed.

Int. 37.-What was .the policy pursued by the Company to-
wards the Indians, so far as you know, and what services, if
any, by way of religioûs instruction or otherwise, did they
render in their behalf ?

Ans.-Their policy towards the Indians was a very proper
and good one. On our arrival in that country the Indians were
everywhere peaceable, and there seemed to be mutual confi-
dence between the Indians and the Company. I am not aware
of the Company's contributing much to the education of the
Indians. Their course towards the Indians was one of great
philanthropy.

Int. 38.-What services, if any, were rendered by the Com-
pany in promoting the settlement of the country by building
roads or furnishing other facilities for the use and convenience
of settlers?

Ans.-Of my own personal knowledge I do not remember
that from 1849 the Company did much service that way. On
the contrary, the Company opposed settlements in its vicinity.

Int. 39.-You have stated that the treatment of the Indians
by the Company was humane and philanthropical; do you
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know whether they exerted themselves to cause a kindly feel-
ing on the part of the Indians towards settlers?

Ans.-I don't know that they exerted anything but good
influence.

Int. 40.-Was the land at Vancouver, which was enclosed
and occupied by the Company, injured or improved by culti-
vation ?

Ans.-I should suppose improved.
Int. 41.-Is the land at Vancouver overflowed in the spring

or summer; if yea, how does this fact affect the value of land
there for farming purposes ?

Anî.-The lands in Vancouver and along the bottoms of
the river generally ·are liable to inundation in May or June,
which.makes them of precarious value for farming purposes.

Int. 42 .- Have you ever visited any of the posts of the
Hudson's Bay Company in North America; if yea, where?

Ans.-I have seen their establishment at Astoria or Fort
George, at Cape Disappointment, and. upon the Cowlitz and
Puget's Sound.

Int. 43.-Are you sufficiently acquainted with any of these
posts to give a description of their character and value; if
yea, please to describe them as particularly as you can ?

Ans.-All these places were subordinate trading stations to
that at Vancouver, most of them consisting of two or three
inferior buildings. They were never of any great value as
improvements, and would have been of no practical value to
the Government. They answered simply for the passing
accominodation of the Company, and were good for nothing
else.

Int. 44.-You have stated that the relations between the
Company and the United States officers were friendly. Does
this apply to the entire time that you were there, or did a
change occur before you left in the conduct of the officers of
the Company in relation to the acts of the United States
officers ?

Ans.-I mean that the personal relations were quite friendly
always, but the official relations during the last year of the
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Company's stay at Vancouver were hostile on the part of the

Company.
Int. 45.-Please to state whether or not any acts of aggres-

sion on the rights of the Hudson's Bay Company have, to your
knowledge, ever been committed by the civil or military offi-

cers of the United States ?
Ans.-It depends altogether on circumstances whether or

not the Hudson's Bay Company were entitled to what they
laid claim to. It was uniformly the expressed desire of the

military authorities of the United States to protect the Hud-

son's Bay Company in their possessory rights, particularly up

to the time their charter terminated. It is undeniable that

lands which the Company claimed were taken and made use of

by citizens of the United States.

Int.46.-Please to state, as nearly as you can, the number

of vessels that yearly came to-Vancouver from abroad, while

you were there, that were owned or controlled by the Hudson
Bay Company?

.Ans.-I never kept any record, but I should say never to

exceed four, and rarely more than two. Probably one of the
vessels referred to might have made various trips between
Vancouver's Island and Columbia river. I don't know ever

to have exceeded two from abroad in any one year.

Cross-Examination.

Int. 1.-Was there not in the vicinity of the post of the

Hudson's Bay Company at Vancouver an amount of land,
which, though not enclosed in 1849, bore marks of previous
cultivation?

Ans.-Yes, sir.
Int. 2.-Was there not raised in the vicinity of Vancouver

a considerable amount of hay from tame grasses sown previous
to your arrival in that country in 1849?

Ans.-Yes, sir.
Int. 3.-You speak of the Company not having exclusive

control of the unenclosed lands, you mean by that, I suppose,
to refer only to the period subsequent to your arrival there in
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1849, and to the conduct and encroachments of American
citizens claiming and exercising the right to settle in 1849 on
lands claimed by the Company?

(The word encroachment objected to.)
Ans.-I refer to that period exclusively. When I said they

had not exclusive control over unenclosed lands, I meant that
the military and the citizens who had settled in the neighbor-
hood, as well as the Indians, made use of these unenclosed
portions at will.

Int. 4.-Do you know anything of citizens settling on unen-
closed lands being warned off or notified to leave by the agents
of the Company? .

Ans-.-Yes, it was done by the military as well as the Com-
pany when the settlers came on the military reservation. At

the time I speak of, during my first tour from 1849 to 1852,
the military reservation consisted of four miles square, the

fiag-staff at the post at Fort Vancouver being the centre.
' Int. 5.-In your testimony you state that the Company at

the time of leaving Vancouver abandoned all their posts on

the American side. Do you feel certain that Colvile, Okana-

gan, the Kootenay, and Flatheads were left by them at that
time?

Ans.-I was told they were. With regard to Kootenay I
no not know, but I understood they were abandoned. With

regard to Fort Colvile I have always understood it was just
north of the 49th parallel.

Int. 6.-Were not most of the buildings used for officers'

quarters at the military post at Vancouver built of logs or
square timber, and were they not comfortable and convenient
quarters ?

Ans.-They were, all of them, originally built of logs, ex-
cept the quarters occupied by myself, and were considered at
that time and place quite comfortable?

Int. 7.-Can you give the approximate cost of the largest
of these buildings and its dimensions, and the cost of an
average building?

Ans.-In my report at that period, I think I put down the

commanding officer's quarters at $7,500, and the smaller ones
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on the right and left of it at $2,500 each. Subsequently

heavy expenses were incurred in fitting them up. I don't

know that I can give the cost, but it would bring the smaller

ones up to seven or eight thousand dollars a-piece. It would

have been a great deal cheaper to have built houses of the

same dimensions framed and finished off in the ordinary way

than to have made these repairs.

Int. 8.-Does this cost include the work done by soldiers or

only the work done by mechanies?

Ans.-It includes worlktdone by soldiers when they were on

extra duty, as most of those employed were, at what the Gov-

ernment allowed at that period, not exceeding fifty cents a day

for carpenters and bricklayers. The great majority of all the

work done was performed by citizen labor?

Int. 9.-Did not the want of the clapboards and paint give
the Company's buildings at their fort an old and dilapidated

appearance?

Ans.-Yes; undoubtedly it contributed to it.

Int. 10.-Did not the families of tle military officers of the

United States seek shelter in the Indian war in 1855 and 1856
within the buildings of the Company ?

Ans.-I belive on one or two occasions a portion of them
did.

Int. 11.-What do you know of the women and families of
the settlers during the same war having come into the Com-

pany's fort nightly for protection?
Ans.-Some may have come into the Company's fort, but

the great majority of the settlers were encamped near the
bank of the river, on the edge of the present town and near

the salmon-house. I regarded them as under the protection
of the United States military authorities. The Hudson's Bay

Company on that occasion co-operated cheerfully and to the
fullest extent with the military authorities in the defence of
Vancouver.

Int. 12.-In stating what you have in reference to the fur
trade of the Company, have you learned this from the books
of the Company, or is it merely your own opinion?
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Ans.-It is from what I have heard from various sources
I never have had any access to the books of the Company at all,
but have heard it remarked by members of the Company and
other persons.

Int. 13.-You have spoken of the overflow of the river. Is
not the portion of the land overflowed in ordinary freshets on
the mile-square, designated on the map as the Mission claim,
which includes the front of the military reservation, the site

of the old fort of the Company and much of the present town,
very small, and does not this overflowimprove rather than injure
the grass, mowing lands, and pasturage?

Ans.-The amount actually overflowed ordinarily is small.
No, I believe it does not improve the grass-mowing lands and

pasturages. This overflow happens at a season destructive to
the growth on the portions overflowed.

Int. 14.-Are the farming lands of the river banks over-

flowed every year; and is it not rather an unusual circumstance
for the water to be high enough to damage the crops on the
land commonly cultivated ?

Ans.-Yes; unusual, happening hardly ever more than twice
in ten years, though liable to happen every year when the

snows on the main sources of the Columbia melt simul-
taneously.

Int. 15.-What is the effect of this overflow on the soil
where it occurs?

Ans.-Beneficial, rather than otherwise, as the sediment is
of alluvial character.

lnt. 16.-Is not the greater part of the Company's claim

free from this overflow, and is it not confined to a portion of
the land bordering on the river above?

Ans.-Yes, sir.
Int. 17.-At what time did you first see the Company's

place at the mouth of the Cowlitz; also, at what time those
at Fort George and Astoria and Cape Disappointment?

Ans.-I saw those at Cape Disappointment and Astoria first

in May, 1849; those on the Cowlitz, near its mouth, in 1850;
those above and on the sound, in 1857.
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Int. 18.-How long were you at Astoria and Cape Disap-
pointment and in Baker's Bay?

Ans.-In 1849 I was in Baker's Bay one or two days, on
shore several hours, walked all over the place, and was at Asto-
ria several days on many occasions from 1849 to 1852.

Int. 19.-Can you sayfrom your recollection that there were
not at Astoria in 1849 three dwelling-houses and a store?

Ans.-I have no doubt that there was that number.
Int. 2.-Is it your recollection that the buildings at the

Cowlitz farms and at Nisqually were merely for the purpose
of the passing accommodation of the Company's officers; do
you not, on calling them again to mind, recollect that at the
Cowlitz Prairie the buildings were large and substantial, and
so also at Nisqually ?

Ans.-According to my understanding all those places were
for the passing or temporary accommodation of the Company,
though several of the buildings were large in order to afford
the necessary accommodations for the farming and other opera-
tions conducted by the Company.

Int. 21.-When you last saw Cape Disappointment was there
not a light-house, fort, and other buildings there, erected by
the Government of the United States?

Ans.-When I last saw it 1860 there was a light-house, but
no fort.

Int. 22 .- In reply to a question as to acts of transgression,
you have stated that up the time their charter terminated it
was the desire of the military authorities to protect the Com-
pany. What do you mean by the expiration of the charter,
and was there any care after that time as to their rights?

Ans.-I had always understood that what was known as the
charter of the Hudson's Bay Company expired on the thir-
tieth May, 1859, and that whatever rights or privileges were
accorded them afterwards was by favor of the United States
Government. This was substantially stated to the chief agent
of the Company in charge at Vancouver in 1860 by General
Harney. They were not disturbed or threatened to be inside
of. their stockade by the military authorities, but every cour-
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tesy offered up to the time when Mr. Dallas informed General
Harney that the Company would retire from the Territory.

Rurus INGALLS,
Brevet Major General Vols. and Q. M. U. S. A.

WASHINGTON CITY, D. C., May 7th, 1867.

Recalled.

Int. 23.-Were there not several buildings, large and small,
used occasionally for ordnance and hospital purposes, and for
dwelling-houses, &c., outside the stockades and enclosures of
the Compahy at Fort Vancouver by the military authorities,
and for which rent was paid to the Hudson's Bay Company
during most of the time you resided as quartermaster at Fort
Vancouver?

Ans.-Yes, there were. Before the Government had time
to erect the necessary buildings I rented some of the Company.
In 1849 I rented two large unfinished houses outside of the
stockade, and repaired them so as to subserve a useful pur-
pose. Afterwards I rented some others, but long before I left
there these buildings were given up, and the Government had
erected good and sufficient ones of its own.

Int. 24.-Was there not also a large building inside of the
fort known as the quartermaster and commissary store, rented
in the same manner from the Company?

Ans.-Yes, there was. I rented and used it as a storehouse
for the quartermaster and commissary departments. But I
shortly afterwards built a fine wharf and large storehouses on
the bank of the river, and this building was restored to the
Company. When I left in 1860 it had been pulled down. It
was old and of no value to the Government.

Examination-in-Chief Resumed.

Int. 1.-Did you or not, while at Vancouver, observe the

policy of the Company in regard to the settlement of the coun-



try by American citizens? If yea, please to describe ·that
policy, and state whether or not, in your opinion, it was, in
this regard, favorable or otherwise.

Ans.-The policy of the Company towards American set-
tiers was highly selfish and exclusive, especially so in and
near their establishments and claims. The Company rendered
much aid, I am told, to the early settlers by selling them food,
clothes, and articles of husbandry on credit; but it was for
the interest of the Company to do so. Settlements on lands
claimed by the Company were always discouraged and opposed,
and what is now Washington Territory has suffered much since
1846 on account of the presence of the Company. Settlements
have been retarded and titles to lands withheld and confused.

RUFUS INGALLs,

Brevet Major General and Q. 3. U. S. A.

TESTIMONY or LIEUTENANT GENERAL U. S. GRANT.

Lieutenant General U. S. Grant, being duly sworn according
to law, says:

Int. 1.-Have you ever resided in any part of Washington
Territory? Il yea, when, at what place or places, and how
long at each place.

Ans.-I was stationed at Fort Vancouver, as an officer of
the United States army, from about the last of September,
1852, to about the same time in 1853, nearly a year in all.
I never lived at any other time in Washington Territory nor
at any other place.

Int. 2.-Are you acquainted with the land and buildings at
and near Vancouver, which are claimed by the Hudson Bay
Company? If yea, please to describe and define, by reference
to this map, here produced, or otherwise, as particularly as
you can, the location and limits of this claim.

Ans.-I am well acquainted with all the lands about Van-
couver. I am not acquainted with the boundaries of the Com-
pany's claimn. I know the buildings and enclosures of their

2C
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claim in that neighborhood. I have been all around there, but
have no idea of the number of acres enclosed.

Int. 3.-Were all the lands at this place, which wjere claimed
by the Company, occupied ex clusively by them? If not, please
to describe, as nearly as you can, those portions of this claim
which were enclosed, or of which they had exclusive possession
when you were there.

Ans.-Back of the saw-mill there was a large enclosureand
then within the reservation they had small enclosures around
their houses; and then, just above where the buildings were,
they had a large field, I think about forty to fifty acres. I
cultivated potatoes in that field myself, by permission of the

- Hudson's Bay Company.

Int. 4.-How were these portions of their claim at this post,
of which they had not exclusive possession, occupied by them,
if at all?

Ans.-I don't think they were occupied at all. There was,
below the reservation, a man by the name of Malick, one
named Short, one named Byles, and two others, whose names
I have forgotten, who held claims and were cultivating them.
There may have been others, but I remember only those I
have mentioned. On the lands outside of the enclosures any
man could let his stock run. I don't know that the Hudson's
Bay Company had any loose stock on it; they may have had.
I meant by loose stock, that which they were not using.

Int. 5.-Did any other persons, other than those who be-
longed to this Company, occupy those portions of their claim
which were not enclosed; if yea, who, and in what respect did
the occupation of such persons differ, if in any respect, from
the occupation of the Company?

Ans.-Any one that had stock could use the unenclosed
ground; the Hudson's Bay Company did not have exclusive
privileges on it.

Int. 6.-Where there any visible marks or objects to define
the extent of the claim of the Company at this place, to your
knowledge; if yea, please to-describe them.

Ans.-There were none to my knowledge. Going back to
one of the former questions: There was on the Fourth Plain
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one Covington, who occupied a claim, and may own it now.

I don't know who enclosed this, Mr. Covington or the Hud-

son's Bay dompany. He may have obtained possession from

the Hudson's Bay Company.

Int. 7.-You have stated that there were no visible marks

of the boundaries of their claim to your knowledge; did you

while there, frequently ride in one direction and another, so

that if there had been any monuments or landmarks in the

vicinity of the fort you would have been likely to have no-

ticed them?

(Objected to as leading and argumentative, and directing

the witness as to his answer.)

Ans.-I was in the habit of riding out on every road I could

find; I never saw anything to mark any claim, except what

was enclosed.
Int. 8.-What was the character of the land which was in-

cluded in this claim of the Company? What portion of it, if

any, was good tillage land; what portion, if any, was good

grazing land; what portion, if any, was wood-land, and what

was the value of each portion respectively? State as fully as

you can.
Ans.-The great majority of the bottom land was subject to

overflow, in the months of June and July, and for that rea-

son was not susceptible of cultivation, but was good grazing

land. That not subject to overflow was principally denselfy
wooded, and my impression of it at the time was it was very

poor, if cleared. These plains were comparatively small

prairies, in this densely wooded country, and were susceptible

of cultivation. The woodland was, I think, not worth any-

thing, except the value given to it by settlement. It could

not be worth anything to the Hudson Bay Company, as a

trading post among the Indians. The tillable land and over-

flowed bottom land could have been of value to them in sup-

plying provisions, and for grazing al the stock it was neces-

sary for them to keep. How much per acre it was worth for

that purpose I don't feel competent to judge. To the Iud-

son's Bay Campany, as a trading Company, this land had value

in supplying food and grazing stock for their use, for what-
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ever number of men they may have found necessary to keep at

the place; they could have raised provisions for them, bread,
meat, and vegetables. In my opinion, the land w'as worth to
them, as a trading Company, the difference between the cost

of the production of these articles at home and the cost of

buying them elsewhere and importing them. I give this

simply as an individual opinion, and not as a positive estimate

of the value of the land.
Int. 9.-Supposing that the claim of the Company extends

from six to eight miles above the fort on the one side to the

Cathlapootl, or Lewes River, on the other, and back from the

Columbia River, for the space of eight to ten miles, does the
description which you have given of the character of their

claim apply to this extent of territory ?
Ans.-I didn't know the extent of their claim, but answered

only for a number of milc of that portion around Fort Van-
couver, where they had roads, and which I travelled over. I

have been about six miles down the river.
Int. 10.--Please to enumerate and describe as fully as you

can the different buildings at this post which were occupied

by the Hudson Bay Company, when you were there, and their
condition and value at that time.

Ans.-I can't describe them very well. They had a mill,
store-houses, &c. I should think they had buildings sufficient
to accommodate about two hundred people, besides the large
store-houses for selling goods, storing provisions, granaries,
saw and grist-mills. The buildings were chiefly of wood, some
of them, not all, were made of hewn timber, about six inches
thick, set down between upright pieces, fitting in a groove
made in the upright pieces, either by nailing on pieces. of
plank, or by an actual groove set in these upright pieces.
This is my recollection of them, I won't be positive. The
buildings looked as though they had been in use for many years,
but were still substantial, and would have answered for many
years with ordinary repairs. In regard to their value, I
could not make any estimate. They were buildings a com-
pany of troops could put up very rapidly, finding the mate-
rials near at hand, as was the case at Fort Vancouver.
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Int. 11.-While you were there, what was the character of

the relations subsisting between the officers of the Hudson's
Bay Company and the officers of the United States-friendly

or otherwise ?
Ans.-It was very friendly while I was there.

Cross-Examination.

Int. 1.-Is not all the testimony you have given on this

matter confined to your personal knowledge there in the year

you spent there?
Ans.-It is.

Int. 2.-Was not the only overflow of the river you know

anything about that of the summer of 1853?
Ans.-Yes sir, except by heresay.
Int. 3.-Can you, say then, whether the country you saw

then overflowed was always so covered by water or not, and
are your remarks as to overflowed portions of the claim to be
based on that year's freshet?

Ans.-The amount of overflow is based on that year's
freshet, and I simply understood while there that the river
overfiowed its banks every season at about the same season
of the year. The difference of one foot in the freshet would
have made a great difference in the amount of land overflowed.

Int. 4.-How does this land, subject to overflow, compare
with that not overflowed in its value to the owner?

Ans.-I would say that for ordinary farming purposes it
would have almost eqùal value. It would have to be owned
in connection with land not subject to overflow.

Int. 5.-Did the enclosed land you got from the Company
for cultivation have marks over its whole extent of culti-
vation.

Ans.-It did.
Int. 6.-Was any portion of this enclosed land overflowed

during that summer?
Ans.-A portion of it was.
Int. 7.-Did you in these rides you have spoken of give any

attention to marks of boundaries of the claim, or look for
any?
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Ans.-I gave no attention to it, and didn't know that the
Hudson Bay Company pretended to any special boundaries.

Int. 8.-Was not the country around Vancouver when you
were there to a great degree occupied by settlers claiming
under the donation law?

Ans.-I presume they all claimed under the donation law,
so I understood at least. It was partially settled. I don't
think it was settled to a great degree. I mentioned all I
recollected below Fort Vancouver. Above and back on the
piairies, before described, other claims were taken. Nye set-
tied while I was there stationed at Vancouver just above the
forty or fifty-acre field I have described.

Int. 9.-What was your rank in the army of the United
States while you were stationed at Fort Vancouver, and with
what department of the army were you connected?

Ans.-I was first lieutenant and brevet captain until July,
1853, when I was promoted to full captain. I was regimental
quartermaster whilst at Fort Vancouver.

Int. 10.-Was there not a large building outside of the
stockades and enclosures of the Hudson's Bay Company at
Vancouver occupied by the military authorities, for which
rent was paid to the Company?
- Ans.-Rent was paid the Hudson's Bay Company for a large

store-house, but my impresion is that it was inside the stock-
ade. The Company had quite a collection of houses outside
the stockade.

Int. 11.-Was not the enclosed field of forty or fifty acres
hired by you of the Hudson's Bay Company at Vancouver fer-
tile and productive land?

Ans.-It was.
Int. 12.-Is your recollection so distinct as to enable you

to give any estimate whatevèr of the amount of open land on
the claim of the Hudson's Bay Company twenty-five miles on
the Columbia river by eight or ten miles back?

Ans.-I cannot give an estimate.

U. S. GRANT,

Lieutenant General.
WASHINGTON CITY, D. C., May 8, 1866.
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TESTIMONY OF JAMES W. NESMITH.

James W. Nesmith, being duly sworn according to law, says:

Int. 1.-What is your name, age, place of residence, and

present occupation ?

Ans.-James W. Nesmith, aged forty-five years, residence
Polk county, Oregon, occupation farmer, and at present United
States Senator.

Int. 2.-Are you acquainted with the post at Vancouver
which was formerly occupied by the Hudson's Bay Company ?

Ans.-I am.
Int. 2.-When did you first become acquainted with the post,

and what was its condition when you first saw it?

Ans.-The first time I was there was the 23d day of Octo-
ber, 1843. It was in very good condition when I first saw it,
considering the character and structure of the buildings and
the materials of which they were made. The stockade around
the buildings was made of fir poles set in the ground. Many
of them were in a state of decay, others had rotted off at the
surface of the ground and had been replaced by new ones.
The buildings were rather a coarse rude structure, and un-
painted. They were built in what was known to is as the
Canadian style, with posts set upright and slots cut in the posts
in which timber was placed to fill the interstices between the
posts. That is a character of building which is not durable,
being liable to be wrecked by the storm, and soon decay. The
buildings were without any permanent underpinning, and were
set upon wooden blocks, many of which were in a state of de-
cay, and the buildings were becoming wrecked and dilapidated
on account of the insufficiency of the foundations. There was
some difference between the buildings. I think the house in
which Dr. McLaughlin resided and the building used for an
office-those two buildings were of a better character than the
store-houses. I think they were painted.

Int. 4 .- Have you in early life had any experience in the
trade of a carpenter, and have you any knowledge of the cost
and labor of erecting buildings of such a character as You have
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described? if yea, please to state what in your judgment is the

value and cost of erecting such buildings.
Ans.-I worked at the carpenter's business when I was a

young man. The value of the buildings I could not state for

this reason: In the first place, I don't know how many buildings
there were there, and the value I would give could be only ap-
proximate. I could not testify positively as to the size of the
buildings. They were generally of a character which required
very little mechanical skill in their erection, and might have
bqen built by the commonest kind of labor.

Int. 2.-Have you seen Vancouver since then; if yea, when

and how often ?
Ans.-I was there in 1844, 1845, 1846, 1848, 1849, and 1852.

In 1853 I was there three or four times ; I was there several
times iii 1856; I was there in 1860 several times ; I was there
in 1861; and I was there three times last year, 1865.

Int. 6.-Please to look at the map here produced and des-
cribe the lands which were enclosed and occupied by the Com-
pany in the neighborhood of this post at the time you first
visited it ?

Ans.-My knowledge is not sufficiently definite to designate
that. In my visits there I never went over their farms or en-
closed lands. I know there were sone lands enclosed in the
neighborhood of the fort and below the fort on the river, the
exact quantity or location of which I am unable to state.

Int. 7.-Please to describe as fully as you can the ap-
pearance and condition of the buildings at this post occupied
by the Company as you found them from time to time as com-
pared with what they were in. 1843, giving their condition
particularly as fully as you can in 1863 and 1846, or as near
to these respective periods as you can.

Ans.-The buildings for a few years after my first visit were
kept in repair and remained in about the sanie condition as
when I first saw them, with the exception of the natural decay
and injury they had undergone through the effects of the
weather. For the last ten or twelve years they have gone to
decay very rapidly, and when I was there last year, the build-
ings and the stockade had nearly all rotted away and fallen

s
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down ; what remained standing was in a very dilapidated con-

dition.
Int. 8.-Have you any knowledge of the value of land at

Vancouver; if yea, what in your judgment is the value per

acre of the land at this post, including say a mile square on

the river, which is claimed by the Catholic Mission.

Ans.-The town of Vancouver is embraced in this mile-

square to which you refer. My knowledge of the value of lots

in the town and the adjacent property is not sufficiently defi-

nite to enable me to testify with certainty on that point.

Int. 9.-What is the present condition of the town of Van-

couver, and how does it compare in regard to trade and pros-

perity with its condition five years since?
Ans.-When I was there last year I noticed but very little

improvement in the place. It did not bear evidence of much'

enterprise or business. If there has been any improvement

in the last five years it has been very slight.
mit. 10.-Has there been any considerable growth in this

place for the last five years, and in your judgment is it prob-

able that it will increase very rapidly for some years to come?

(All the portion referring to the judgment of the witness
objected to.)

Ans.-There has not been any considerable growth in the

last five years. Considering its commercial and geographical

position, and the character and the resources of the surround-

ing country, I do not believe that there will be any great im-

provement for many years to come.
lnt. 11.-Have you or not paid particular attention to the

course of trade for some years in Oregon and Washington
Territory, and are you not familiar with the general character
and condition of the principal places in this State and Terri-
tory?

(The latter part of the question objected to as leading.)
Ans.-I have paid a good deal of attention to the course of

trade and commerce in Oregon and Washington for the last
few years, and think that I have a pretty good general know-
ledge on that subject, and am familiar with the general char-
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acter and condition of the principal places in the State and

Territory.

Int. 12.-What, in your opinion, is the principal cause of

the establishment and growth of the town of Vancouver here-

tofore?

Ans.-I think the principal cause of the growth of the town

was the establishment of the military post there and the depot

for the army supplies for that country. That brought com-

merce to the place; ships laden with Government supplies.

Many persons congregated there for the purpose of procuring

Government employment, which, together with the presence

of the soldiers, caused some little trade to spring up there.

Int. 13.-What is the present prosperity of the town of

Portland, in Oregon, and how, in your judgment, does its in-

terests and welfare affect the question of the possibility of

building up-a flourishing town at Vancouver?

(Objected to as to Portland and as to the judgment of the

witness.)

Ans.-Portland is, and has been, for the last six or seven

years, in a very flouiishing condition, and very rapidly im-

proving. It is the emporium of commerce and arade for nearly

all of Oregon, all eastern Washington, and a large portion of

Idaho, and portions of Montana. The lines of ships and

steamers are owned there., The great wealth and present im-

portance of the place is sufficient, in my opinion, to prevent

any town of consequence being built up in so close proximity

as Vancouver.

Int. 14.-Have you ever visited or observed any of the other

posts of the Hudson's Bay Company? if yea, please to ehu-

merate the different posts which you have seen and observed.

Ans.-I have been at Fort Hall, Fort Boisé, Fort Walla-

Walla, Astoria, Nisqually, the Cowlitz, and Champoeg.

int. 15.-When did you see Fort Hall, and what was its

condition when you saw it? please to describe the same. as

particularly as you can, the character and condition of the

fort and the buildings, and their value, if you feel competent

to state it.
An.-I never saw Fort Hall but once. I stopped there
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four or five days in the autumn of 1843. It was thcn rather
a rude structure, built of adobe, walled in wit adobe, and
within were some rude buildings of the same, covered with
poles and dirt, the whole very rude and cheaply built. There
was no lumber there of any kind, sawed or hewn. They could
have been built by the rudest of labor; no skill was required
in their construction. It was a mere mixing of mud to make
adobes, and piling them up. At reasonable prices of labor,
such as existed in the country at the time, I should think Fort
Hall, as I saw it in 1843, could have been built for one thousand
dollars.

Int. 16.-Did you observe at that time any lands there which
were enclosed and cultivated by the Company? If yea, please
to describe their character and extent.

Ans.-I did not observe any lands there enclosed or culti-
vated. Indeed, I do not think there were any at that time, as
our party could not get vegetables or supplies. Mr. Grant,
who was in charge, told us they raised nothing there.

Int. 17.-Please to state when you visited Fort Boisé; and
describe the character and condition of the fort and buildings
and lands which were occupied by the Company when you saw
them.

Ans.-I visited Fort Boisé in the autumn of 1843, on my
way down to Oregon. Its condition was about the same as that
of Fort Hall. The buildings were of about the same character,
and of about the same value. There was a small piece of
ground enclosed there with a pole fence, of, perhaps, two or
three acres-there might have been five-in which they
attempted to raise a few vegetables; but they did not amount
to anything. I saw them digging potatoes there. They were
not bigger than bullets.

Int. 18.-Has anything occurred since then in the develop-
ment of the mining or agricultural resources, in the settlement
of the country, which has given any expressed new value to
the site of either Fort Hall or Fort Boisé?

Ans.-Nothing has occurred to enhance their value since
then. Pretty conclusive evidence of this is that, as I am
informed. they have both been abandoned.
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Int.19.-When did you see Walla-Walla? Please to describe
the character and condition of the fort and the buildings and
the lands and the value thereof as occupied by the Company
at this post when you last saw them.

Ans.-I first saw Walla-Walla in October, 1843. It then
consisted of a stockade, built of adobe or sun-dried brick, with
a few buildings inside, of the same material. It was more sub-
stantial and better constructed than either Fort Hall or Fort
Boisé. I should think it might cost a couple of thousand
dollars to have built Walla-Walla at the tilne I saw it. It was
nearly new then. I encamped four or five days in the neigh-
borhood of the fort, and was there every day. I saw no lands
in its neighborhood enclosed or cultivated. It was a desert
and a sand bank, the sand hills blowing about. I have been
in the neighborhood several times, but only once at the post.

Int. 20.-Where is this post situated; and is this place of
any considerable value or importance as a commercial point?

Ans.-It is situated on the south bank of the Columbia
river, near the line between Oregon and Washington. IJhave
understood that there is a little town, since grown up, either
in the neighborhood, or directly at the post called Wallula, at
which goods and supplies have been landed for the present
town of Walla-Walla, and other points in the interior.

Int. 21.-From your knowledge of the situation of this place
with reference to the trade of the river and the surrounding
country, and the discovery of mines in the interior, dò you
anticipate the growth of any considerable town here at present.?

Ans.-I do not think that there will ever be a large town
there. There are other points on the river more valuable.
When I was there last summer the greater part of the supplies
were being landed at Umatilla, which is some distance below
Wallula. There is a better route to the interior from Umatilla.

Int. 22.-When have you seen the post at Champoeg? Please
to describe the character and condition and value of the same
when you saw it.

Ans.-The first time I saw Champoeg was in 1844. I have
seen it very often since, passing up and down the river. My
recollection of it is that there was a small dwelling-house, a
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granary, and a small store. They were all cheap, rough
buildings. I should think the buildings, as I recollect them,
might have been put up for one thousand or fifteen hundred
dollars. The land is not valuable. I believe everything was
washed away from there two or three years ago.

Int. 23.-Is Champoeg a place of any trade or prospective
importance, in your judgment, in the future growth or pros-
perity of Oregon?

Ans.-None whatever, I think.
Int. 24.-When did you visit and observe the buildings and

lands occupied by the Hudson's Bay Company at Astoria, and
please to describe their condition and character and value at
the time you saw them, as fully as you can?

Ans.-I visited Astoria in August, 1844. There were then
at that place two or three old buildings, one of which was a
dwelling-house, in which the person in charge resided; the
other was a salmon or store-house. There was also a small
patch of ground enclosed. I think three or four buildings

.comprised the whole; they were very old and dilapidated. It
is pretty hard to tell what an old rotten building is worth.
They might have been worth one hundred or two hundred dol-
lars. I don't consider them of any value. In connection with
this, I might say, that there had been a post of considerable
extent at one time, but it had all rotted down. A man by the
name of John McClure took up a claim directly below the fort,
and may have included the fort. In 1849 there were three or
four houses on his land. Since then a village has sprung up
below there. In 1861 I think there was the remains of one
old building at the Hudson's Bay Post.

Int. 25.-From your knowledge of the course of trade, and
of the character and resources of the country, do you antici-
pate the growth of any considerable town at this place ?

Ans.-If the system of disembarking goods at the mouth of
the Columbia is adopted, Astoria will become a considerable
town.

Int. 26.-Have you ever seen and visited the place claimed
by the Hudson Bay Company at Cape Disappointment? if
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yea, please to describe its condition and character and value

when you saw it.

Ans.-I was ashore at Cape Disappointment in the spring
of 1849. Staid there a day. I passed in and out of the river

several times since, and never saw anything there except some

Indian huts. There was a light-house and a building or two,

belonging [to] some Pacifie City people. I speak now in ref

erence to the Hudson's Bay Company.
Int. 27.-Is this point at Cape Disappointment now, or has

it ever been of any value, in your judgment, as a place of trade
with the Indians or other persons; and in what, in your

opinion, if anything, does its value consist?
Ans.-It never has been a place of any considerable trade,

to my knowledge. If it has any value, it is for a site for a
light-house and fortifications for the Government. I know of

no other value.
Int. 28.-How long have you been in Oregon, and how long

have you been a member of the United States Senate ?
Ans.-I went to Oregon in 1843, and that has been my

residence ever since. I took my seat in the United States
Senate the 4th of March, 1861.

Int. 29.-Do you know anything respecting the trade of the
Hudson's Bay Company with the Indians, and has the same
increased or diminished with the Indians before they aban-
doned the country.

Ans.-They had quite an extensive trade with the Indians
when I first went there. Without having any positive knowl-
edge derived from their books, I think their fur trade had
diminished a great deal before they abandoned their posts and
left the country.

Int. 30.-State, if you know, what was the character of the
principal business of the Company at Vancouver for the most
of the time subsequent to your residence there?

Ans.-On my arrival there, and for several years subse-
quent, their principal trade was with the Indians. As the
country gradually settled up, my impression is their Indian
trade gradually subsided, and the trade with the whites very

much increased. They sold very many goods to the settlers.
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Int. 31.-Do you know the extent of the foreign commerce

of the Company while you were there? If yea, please to

describe the number of foreign ships and vessels that yearly

arrived from abroad at Vancouver on account of the Hudson's

Bay Company.
Ans.-My knowledge on the subject is substantially this: I

know there was a ship arrived there annually from England

with supplies for the Company; that ships took back their

furs, peltries,'and such articles as they shipped out of the

country. In addition to that, they had small vessels, which

traded with some of the Russian settlements in the northwest,
and I think with California. They shipped a great deal of

wheat and other productions to the Russian settlements to the

north. They also had some trade with California and the

Sandwich Islands. I have no knowledge of the amount or

value of their trade.
Int. 32.-Have you held any public offices or positions prior

to your election as United States Senator? If yea, please to
describe them.

Ans.-Yes, I have held several. In 1845 I was a judge
under the Provisional Government. In 1846 and 1847 I was
a member of the Legislature. In 1847 I commanded a com-
pany in the Indian war. In 1853 I was appointed United

States marshal for the Territory of Oregon. In same year
I commanded a-company in Rogue River war. In 1854 I was
brigadier general of the Oregon militia. In 1855 I com-

manded a regiment of volunteers in the Indian war. In 1857
I was superintendent of Indian affairs for Oregon and Wash-

ington, and held that office until 1859. That was the last

office I held until I came to the United States Senate.

Int. 33.-You have stated that you were a superintendent

of the Indian affairs. Do you know the effect of the trade

and intercourse with the Hudson's Bay Company on their phys-

ical and social condition? If yea, please to describe it as

fully as you can.

Ans.-So far as the intercourse of the Hudson's Bay Com-

pany with the Indian is concerned, I think their policy is the

best that was ever adopted, that is with reference to the wants
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and interest of the Indian. They operated upon his interest

and his fears. So far as I know they administered very strict

justice. They had a tariff of prices, and they paid one Indian

the same as they paid another for whateverhe had to dispose of.

They encouraged sobriety and good conduct among the Indians,
and when the Indians committed outrages they punished them.

Their punishment was not that of a great military expedition,
but they cut off their trade, and made the Indian feel his de-

pendence upon them. They were an immense monopoly, and
kept out individual enterprise and trade from the Indians.
While they held that power they compelled the Indians to
submit to their own terms. In the absence of any competi-
tion it was within their power to do this. They punished their

own employés for infractions against the rights of the
Indians; and so far as I know their contract with the Indians
did not tend to demoralize or degrade them. The inculca-
tion of sobriety and temperance by the Company resulted in
its own benefit, that is, to the benefit of the Company, be-

cause while the Indian practised those virtues he had more to

sell, and therefore increased the trade of the Company. The
power of the Company to keep out private or foreign competi-

tion gave them the exclusive control of the Indians. The
Indians looked to the Company as a government and a power.
During their occupancy of the country there was little or no
intrusion upon the Indian lands. The Indians retained the
sites of their villages, fisheries, and hunting grounds; conse-
quently they did not diminish in numbers as they did after
the country was thrown open to general and promiscuous
occupation.

After the power of the Company to control the intercourse
between the Indians and the whites had ceased, I should say
about 1846 or 1847, the Indians began gradually to diminish
by reason of their promiscuous contact with the whites.
While the Company enforced a rigid control over them, I do
not know of their having done the Indians any injustice. The
presence of this powerful monopoly in the country exercised
a deleterious influence against the United States in controlling
the Indians. In those remote regions the Indians were more
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in the habit of recognizing the power of the Company than

they were the Government of the United States. So far as

my.knowledge extends in regard to their social condition, I

don't think their efforts extended so much in the direction of

civilizing the Indian as it did in keeping him in a position

where the greatest benefits could be derived in a trade with

him as a hunter and trapper. A great many of the employes,
and some of the officers of the Company, intermarried with

the Indian women. The children, the result of this connec-

tion, were, in many instances, educated in the schools under

the patronage of the Company.

Int. 34.-What was the effect of the policy of the Hudson's

Bay Company on the development and settlement of the coun-

try, favorable or otherwise?
Ans.-I think the policy of the Company was adverse to

the settlement of the country. I infer this from remarks

made by the officers of the Company to myself and other early

emigrants, as they invariably under-estimated the quality of

the soil and the inducements for settlement, and advised the

early settlers generally to go to California. This probably

resulted from the fact that the settling of the country must

inevitabiy destroy their trade with and their control over the

Indian tribes. Upon the whole I think that the Company

were very much averse to the occupation of the country by
American citizens.

Int. 35.-From what period do you date the emigration

from the States and the settlement of the country by Ameri-

can citizens?

Ans.-The first, and a very small emigration, crossed the

mountains, in 1842. In 1843 an emigration started from the

western frontier, consisting of one hundred and eleven wagons,
containirg probably between four and five hundred men,

women, and children, of which party I was one. The emigra.

gration has continued from that time to the present.

3 0
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Cross-Examination.

Int. 1.-What length of time were you at Vancouver in
1843, 1844, 1845, and 1846?

Ans.-In 1843 I was there about a day. In 1844 I was

there three or four days, perhaps a week, I don't recollect. I
wasn't three more than two or three days in 1845. I would
go there and stay all night, not more than two or three days
in all. I don't think I was there more than once in 1846,
though I might have been there oftener.

Int. 2.-What examination did you make of the buildings
at the fort at either of those times ?

Ans.-The first time I was there I examined them more
particularly than I did afterwards. The place was new to me.
I had heard a good deal of it, and I looked at it pretty thor-
oughly. My object was to write a description of it (which I
did) to send back to some friends in the United States.

Int. 3.-Did you notice the buildings sufficiently at the
time you speak of to tell how many of them were frame, how
many of Canadian pattern, which of them were lined and
,ceiled and which were not?

.An.&-I think that all the buildings were of Canadian pat-
tern except the office and house.that Dr. McLaughlin lived in.
That was my impression. They, I think, were ceiled and
painted.

Int. 4.-Can youi say that six of these buildings were not
lined and ceiled?

Ans.-I couldn't say that positively. I never was in six of
them that were lined and ceiled. I think the office and Dr.
McLaughlin's house were the only ones.

Int. 5.-Can the commonest kind of labor build frame
houses, line and ceil them, or does it require skilled labor for
that purpose?

Ans.-The character of the houses they had there, lined
and ceiled, would require very little skill-to do it. They were
very ordinarily constructed. ' The doctor's house and the
,office were the best buildings there, and any man, with any
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knowledge of the use of tools, could build them. They would

be called very rude in a civilized country.
Int. 6.-What time of the year in 1843 were you there?

Ans.-I was there on the 23d day of October, 1843; staid

all night there. Was there part of two days, 23d and 24th.
Int. 7.-At the diffèrent times you were at the fort, before

and during 1846, did you notice any building or repairing of

buildings going on, or any renewal of the stockade?
Ans.-I don't think I saw any repairing of buildings going

on. I saw some evidence of repairing the stockade, and per-

haps of the buildings.
Int. 8.-Can you say that between 1843 and 1846 there

were not two, if not three, large and important buildings

erected within the stockade, in place of others taken down

during that time, besides a block-house or bastion, mounting

seven or eight guns, on the northwest corner of the stockade?
Ans.-I cannot. I recollect an old bastion on the north-

west corner of the. stockade, but don't remember any new

one.
Int. 9.-Would you say that in 1846 there was a single

picket in the stockade rotten or out of place?
Ans.-They were always kept up. The Company never

permitted them to fall down. In explanation of this I will

say, the fir timber, of which the pickets were made and the

stockade was built, would rot off at the surface of the ground
in four or five years, and there might have been some in that

condition at that time, though I am not positive.

Int. 1O.-When a picket is thoroughly barked and charred
before putting it into the ground, does it not last much

longer?
Ans.-I never saw it tried; that is, a fir picket. I have

seen oak tried, but don't know the effect.

Int. 11.-Were not all these pickets thoroughly barked and
charred at one end, and were any of them of a less size than
from eight to ten inches in diameter, and was not this whole
stockade renewed before 1846?

Ans.-If they were barked and charred, it was the end in
the ground and out of sight. I couldn't say positively as to
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the size. My impression is they ranged from eight to ten
inches. I couldn't state positively with regard to the renewal
of the stockacle. I know that new posts or poles were put in.

Int. 12.-What was the size of the enclosure of the stock-
ade at Fort Vancouver in 1846?

Ans.-I couldn't state with any degree of certainty. My

impression was that it was about six hundred feet long, and
about four hundred feet wide.

Int. 13.-Can you say that the enclosure of the fort was

not considerably enlarged between 1843 and 1846?
Ans.-I cannot.

Int. 14.-Could not these blocks that you spoke of, under

the buildings, be removed, and others substituted in their
place, at pleasure; and were not the buildings constructed
for the purpose of having these supports changed. Is not
that the way in which houses, stores, and even large build-

ings, like churches, are built in Washington Territory?
Ans.-I have seen them built that way. The blocks on the

outside could be removed; but it was very difficult to remove

those inside, unless the building stood very high. Some of

them were very low. It would wreck the building to pry it

up to remove the blocks. I have seen buildings built that
way. That is very common.

Int. 15.-Is there any difficulty in raising these buildings

by jack-screws ?
.Ans.-They can be raised in that way.
Int. 16.-Would not good cedar or oak blocks last a long

time, before being renewed, and where stone is scarce, is it

not both usual and convenient to use blocks?

Ans.-Yes.
Int. 17.-Would not the fact that these buildings were

raised by these blocks from contact with the ground keep the

main building from decay?
Ans.-Yes, sir; certainly it would prevent it decaying if

the blocks were kept renewed.
Int. 18.-Did you ever build any of these Canadian build-

ings, or have you ever examined so as to know how they are

fastened together, and what their strength is?
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An.-I never built any in the Canadian style. I have

frequently examined them, and know the strength of their

construction.
Int. 19.-You have stated that within the last ten or twelve

years those buildings have gone to decay. Do you feel certain

that those buildings were not in good order in 1853, 1856,
1858, when you were there?

Ans.-They were in a condition to be occupied in 1855 and

1856. They had gone very much to ruin, and were in much

worse condition than when I first saw them.
Int. 20.-Was the house of the chief factor out of repair

when you came there, in 1856; and were there any better

houses in Oregon at that time: if out of repair what was
wanting?

Ans.-I don't know that the house was really out of repair.

It was a good deal older and more dilapidated than when I

first saw it. There were a great many better houses in Oregon
at that time.

lnt. 21.-Were not all the buildings inside the fort in 1846,
when you were there, shingled buildings?

Ans.-I think they were.
Int. 22.-With the exception of the want of paint, what was

there wrong in the store-houses and dwellings inside the fort,
when you were there, in 1856. Were they not water-tight,

and answering all the purposes for which they were erected in
former years?

Ans.-I noticed that a good many of the buildings, from

the giving way of foundations and rotting away of blocks, had
settled, and left the buildings out of shape. Some of them
were in that condition in 1856.

Int. 23.-Is not Clarke county, of which Vancouver is the
county seat, one of the largest, if not the largest, county in
Washington Territory, in point of actual population, independ-
ent of the soldiers of the garrison?

Ans.-I couldn't state that positively. I don't know the
boundaries of the county, or the population. It is very pos-
sible that it is.

Int. .24.-Have you not known of the ocean steamers being
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detained on the bar, at the mouth of the Willamette river,

and on Swan Island bar, for several days at a time, and could

not the same vessels have gone on to Fort Vancouver?

Ans.-I have. I think the same vessels could have gone on

to Vancouver.
Int. 25.-Does not all the freight that passes up the Colum-

bia river from abroad have to be carried some distance out of

its course, to pass through Portland, in going to the mines?

Ans.-It does.

Int. 26.-At what time of the year were you at Fort Hall?

Ans.-I think it was in the early part of September, 1843.

I can't say positively the day.

Int. 2 7.-How *long were you in coming there from the

frontier of the Western States?
Ans.-About four months, I think. We came very slowly

in the ox wagons.
Int. 2 8.-How many men were there in your company?

Ans.-I could not state the number of men. There were

one hundred and eleven wagons, and in the neighborhood of

four hundred men, women, and children.

Int. 29.-Did you bring your provisions with you, or did

you subsist on what you obtained on the plains?

Ans.-We brought the most of our provisions with us. We

killed a great deal of game.

Int. 30 .- ,Were the men in your expedition armed; or did

you travel unarmed and defenceless?

Ans.-We were well armed.

Int. 31.-How long were you in going from Fort Hall, and

did you go there by land or by water?

Ans.-I think we were about six weeks on the road. Our

animals were very much worn down, and we travelled very

slowly. I went from the Dalles down by water. Some of

our party went from Walla-Walla by water. I left the emi-

gration at the Umatilla river, and, came on with pack animals.

Some of the party came on a month behind me.
- Int. 32.-Had your party been delayed a month on the

road; could they have reached Fort Vancouver that winter?

Ans.-I think they could. It was a mild, open winter.
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Int. 33.-How far was it from the western frontier to Fort

Hall, and from Fort Hall to Vancouver?

Ans.-I am unable to give the distance now. I think it was
about fourteen hundred miles to Fort Hall from the Missouri
border; and about six or seven hundred miles from Fort Hall

to Vancouver. Those distances can be ascertained easily. I
have no data by which I can tell.

Int. 34.-Are you certain of the distances you have given
from Fort Hall? Isn't the distance much greater from the
border to Fort Hall; and is it not six hundred miles from
there to Walla-Walla?

Ans.-I am not. I don't pretend to give those distances
with any degree of certainty. I knew them once, but they have
escaped my memory.

Int. 35.-Do you know the charges for transporting freight
now, per ton, from the western frontier, Utah, or Fort Hall?
If so, state them.

Ans.-I do not.
Int. 36.-Do you know the cost or charge of taking freight

or provisions from Portland to Walla-Walla during the time
you served in the Walla-Walla or Cayuse Indian wars?

Ans.-I don't recollect. In fact none of it was transported
by contract at that time; it was all taken by pack animals or
our own wagons; that is, the wagons belonging to the Pro-
visional Government of Oregon, and by the troops.

Int. 37.-From the military positions you have filled, can
you state the cost of supporting a body of fifty men, one thou-
sand miles from the Willamette valley, for one month in the
year of the Indian war?

Ans.-If they lived as we did, the cost would be very slight.
We had very little else than beef or horse meat to eat, both
of which were very cheap.

Int. 38.-How far would a thousand dollars go in bringing
men from Canada or England to the Pacific coast, and equip-
ping and provisioning a party to go from Vancouver to Fort
Hall, when there were no forts at Walla-Walla or Boisé, or
transportation on the Columbia river ?

Ans.-I am unable to state that in detail; I can state the
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value of labor and the character of subsistence there, but I
cannot state what it would cost to take men from Canada there.

£Lt. 39.-What was the labor you speak of at Fort Hall in
1843; was it not that of the emigrants who had crossed with
you ?

Ans.-Some of the emigrants who went with me hired out,
at Fort Hall, to go out with trapping parties.

Int. 40.-How many of them, and for how long a time; and
did they remain there during the winter ?

Ans.-There were two or three of them who hired out. I
don't know how long they remained. I tried to hire out my-
self.

Int. 41.-When you stopped at Fort Hall, in 1843, did you
notice the height and thickness of the walls, the height and
size of the buildings within the fort, or the size of the en-
closure ? If so, please state them.

Ans.-My recollection on all these points is not positive.
The enclosure was, I think, one hundred and thirty or forty
feet square; the wall was about eighteen or twenty incles
thick, and about twelve or fourteen feet high. There were
several low buildings inside, connected together ; the* wall of
the fort formed one side of the buildings.

Int. 42.-Are you prepared to say, from your recollection,
that tbere were not a two-story dwelling-house, three ranges
of bildings, containing six dwelling-houses, a store and black-
smith's shop, two two-story bastions, and one small two-story
building, inside, or connected with the enclosure ?

Ans.-There were two bastions, but they were outside of
the enclosure. There might, have been as many buildings as
you designate, but they were small and rude, without floors,
and covered with earth; I think one of them was two stories
high.

fat. 43.-Were there not two horse-parks, of large size and
thick walls, outside the fort?

Ans.-I don't recollect about two ; there was one, certainly.
Int. 44.-Do you know anything about this post after 1846?
Ans.-I do not; I never saw it after 1843.
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Int. 45.-Did you stop long enough at Fort Boisé to pay

any particular attention to it ?

Ans.-Not a great deal; I was there a couple of days: I

was in the fort and around it.

Int. 46.-Is your estimate of value and cost of Boisé based

on the same grounds as that of Fort Hall?

Ans.-I should think it would cost about the same. It

would not cost as much as at Fort Hall to live, as they had

dried salmon there. It did not cost much to live at either

place.
Int. 47.-Do you know anything of this post in 1846?

Ans.-I do not; I never saw it after 1843.

Int. 48.-Do you know how far from Bois City, the capital

of Idaho Territory, is Fort Boisé? If so, state it.

iAns.-I don't know positively; I have been informed thirty

or forty miles.
Int. 49.-Is there not a large and prosperous mining pop-

ulation in the vicinity of Forts Hall and Boisé at the present

time ?
Ans.-Boisé City is a large and prosperous town. I can't

speak of Fort Hall, as I have not been there since 1843.

Int. 50.-What examination did you make of the post at

Walla-Walla, if any? Give the size of the enclosure, the height

and thickness of the walls surrounding the fort, the number

of houses inside, the number ofstores; and state, if you know,

of what the foundation of the fort consisted.

Ans.-I could not give the size; I think it was larger than

either of the two other forts. My impression is the founda-

tion was of stone. I should think the walls were twenty

inches or two feet thick, and twelve or fourteen feet high.

There were several small buildings inside; I will not undertake

to state the number. My general impression is it was much

better constructed than the other two forts. In explanation

of these houses, I will say the wall of the fort was the back

wall of the building. Another wall was made parallel to

it, which was the front, and the two walls were partitioned

off into separate rooms, the whole covered with poles
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and earth. I should not designate each room as a separate
building.

Int. 51.--Was there not a quantity of buildings outside the
enclosure of Walla-Walla ?

Ans.-There was not when I was there, in 1843. The fort
appeared to be nearly new when I was there.

Int. 52.-Can you state anything in reference to Walla-
Walla in 1846 ?

Ans.-I cannot.
Int. 53.-Is your estimate of the cost of erecting Fort

Walla-Walla based on the same ground as that of Fort Hall?
Ans.-My estimates of the cost of all these buildings are

based on the cost of labor and subsistence at those places at
the time I saw them.

Int. 54.-Were there any men of your party hired at Fort
Walla-Walla at that tinie?

Ans.-Not immediately at the fort. - There were some hired
twenty-five miles from there, at Wiilatpu.

Int. 55.-Do you know anything of the erection of adobe
walls and buildings, or the making of adobes; if yea, what
has your experience been?

iAns.-Yes. My experience has been they would find a mud
hole; drive a lot of cattle in it, so that they would mix up
the clay, and then they would form a brick about a foot long,
and six or eight inches thick, and then dry it in the sun.

Int. 5e.-Were not the Indians at Walla-Walla valley nu-

merous, turbulent, and warlike?

Ans.-They were neither when I was there, in 1843. They
did not become so until after the Whitman massacre, which

was in the latter part of 1847. They were hostile again in
the fall of 1855.

Int. 57.-After that time were they not considered a pow-

erful and brave tribe of Indians; and did not they and their

allies, on the Walla-Walla river, hold in check a regiment of

Oregon volunteers in Walla-Walla valley?
Ans.-No; the Walla-Wallas proper were not a numerous

tribe, but were warlike; nor they did not hold a regiment in

check, but had a fight for three days with about three hundred
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Oregon volunteers. They were whipped and driven from the
ground, and the troops advanced. Their allies were the Yaka-
mas, Nez Percés, Palouses, Cayuses, Taighs, Wascopams, and
the John Day river Indians.

Int. 58 .- How far would two thousand dollars go in paying
and supporting troops to protect a party building a fort in
this valley, when the Indians were not friendly?

Ans.-That question is so vague and indefinite that I can't
answer it.

Int. 59.-Did not all or nearly all the emigration pass down
the river in the fall of 1843?

Ans.-Nearly all of them went down either by land or
water to the Willamette valley; a few remained at Whitman's.

Int. 60.-Do not the steamboats of the Oregon Steam Navi-
gation Company, now navigating the Columbia river, land
their freight and passengers for the Upper Columbia and
Snake country, except in high water, at Wallula ?

Ans.-I do not know positively; I never was there on a
steamboat, and never saw one there. I went last fall up the
river on a steamer; most of the passengers and freight were
put off at Umatilla; a portion went on to Wallula.

Int. 61.-Is not the stage road of Rùckle and Thomas the
only good road across the Blue Mountains, leading to the
mining country; and do not their stages run to Wallula?

Ans.-There is a difference of opinion concerning the best
road across the Blue Mountains. Some claim the road by
Umatilla is the best road and much nearer. Stages run on

both routes. Ruckle and Thomas run to Wallula.
Int. 62.-Have you ever been in the Walla-Walla valley

since you came through in 1843; if so, when were you last
there?

Ans.-Yes, I have been there twice. I was there last Sep-
tember.

Int. 63.-Is there not a large and flourishing settlement in
that valley?

Ans.-There is.
Int. 64.--Describe the dwelling-house at Chanpoeg at the

time you saw it in 1846; its size, whether it was capboarded
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and shingled, how it was finished inside, and whether at that

time it was not a new house.

Ans.-My recollection of it is that it was a small house,

nearly new, shingled and weather-boarded. I don't know

how it was finished inside. I don't recollect.

Int. 65.-Describe the granary at Champoeg in 1846; its

size and structure and capacity; and state whether this build-

ing in 1846 was not a new building.

Ans.-I think it was nearly new. I think it was about

twenty-five feet square, high up from the ground, a rough

building.
Int. 66.-When, to your knowledge, was the town site of

Champoeg inundated by freshet so as to depreciate the -value

of the property there previous to 1846?

Ans.-Not to my knowledge. There was a freshet in 1845.

I think it overflowed a portion of Champoeg. I don't know.

I was not there.

Int. 67.-How long were you at Astoria or Fort George in

1844?
Ans.-I was in the neighborhood about a week.

Int. 68.--Did you visit the Company's post there, and were

you inside the .agent's house or any of the buildings?

Ans.-I was inside the Company's house at Astoria ?

Int. 69.-Did you notice a dwelling-house fifty by twenty

feet, another thirty by twenty, another thirty by twenty, and

store-house, of the same size of the last ?

Ans.-I recollect quite a long dwelling-house, with two or

three rooms, I would not undertake to state the size, and

the store-house standing close by. I have no distinct recol-

lection of any other building.

Int. 70.-Were not those buildings you noticed shingled,

and might not the old and dilapidated appearance you speak

of have been caused by want of paint and exposure to

weather?

Ans.-I think they were shingled. It is possible the di-

lapidated condition might have been caused from want of

paint.
Int. 71.-Did not the patch of ground you speak of, and
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the land these buildings were on, include two acres or more
of land, free from stumps and in fine order, under fence, and
more clear land outside of fence?

Ans.-I should think there were two or three acres en-
closed for a garden. My recollection is, it was clear from
stumps, and in good condition. There was some cleared land
outside the garden, but I don't recollect the quantit'y.

Int. 72.-You say the ground around was heavily timbered;
was not the whole country down to the shore covered with the
largest growth of Oregon fir-trees, and a forest from which

these grounds had been cleared for the buildings, and open
land around them ?

Ans.-It was.
Int. 73.-What would it now cost in Oregon to clear free

from stumps and render smooth an acre of land in the heavy
fir forest of that country?

Ans.-I could not undertake to state the exact amount. I
never had any experience in that. It would be very expen-
sive.

Int. 74.-At what part of Cape Disappointment did you

land in 1849, and on what part of the cape did you see Indian
huts ?

Ans.-I landed just inside the cape. I think it is called
Baker's Bay. There were some Indian huts along the margin

of the bay.
Int. 75.-When did you see Pacific City and its buildings,

and did you ever land there ?
never landed at Pacific City after the town was

commenced building there. I never was on shore after 1849.
Int. 76.-Do you not think your recollection is at fault as to

the number of ships from England in each year. Was there

not, in 1843, the Diamond and Columbia; in 1844, the Brothers

and Cowlitz ; in 1845, Vancouver and one other ; in 1846, the
Admiral Morgan and the Columbia; and was there not, be-
sides the small vessels you mention, the Companiy's steamship

Beaver, used in the coasting trade?

Ans.-I could not positively state as to that; there may

have been two vessels a year. I recollect seeing the Vancou-
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ver there. I also saw the Beaver there once, and the Cadbo-

rough.

Int. 77.--Do you not think that a person acquainted with

the climate and fertility of soil of California might consis-
tently advise an emigrant to settle there in preference to Ore-
gon, as it then was, in 1843 ?

Ans.-That would be a matter of opinion.
Int. 78.-You have spoken of the emigration of 1843, and

the price of the labor of that emigration at Forts Hall, Boisé,
and Walla-Walla as governing the cost of building these forts.
I will now ask you if the laboring men of that emigration were

not so worn out by the fatigue of crossing the plains as to

make their labor of little value?

Ans.-No, I should think not ; they had plenty to eat on

the road. There may have been some worn out, but the ma-

jority of them were in good condition. The trip was a long
and tedious one, but was not physically exhausting.

Int. 79.-Is it a fact that the emigration of 1842 was very

small? What had they done, if anything, for settlement ?
Ans.-The emigration of 1842 was very small. I think

they sold or abandoned all their wagons at Fort Hall, and

came down with pack animals. They had done very little to-

wards the development of the country at the time of my arri-

val there.
Int. 80.-How many troops were there employed in the

war in which you served as colonel, in 1856, and in which the

fight occurred in the Walla-Walla valley?
Ans.-I organized and commanded the regiment. I think

it consisted of about seven hundred men when it organized.
I took about four hundred of them, and made the campaign in

the Yakama country, on the north side of the Columbia river.
Int. 81.-Did that regiment alone comprise all the Oregon

troops in that war?

Ans.-No, sir ; there were more troops serving in the

southern portion of the Territory than there were in my reg-

iment, but I could not state the number. While I was absent

in the Yakama country, Colonel Kelly advanced towards
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Walla-Walla, under my orders, with a battalion on the south

side of the Columbia river.

Int. 82.-What was the total amount allowed by the board
of commissioners appointed by the United States Government

for the claims for subsistence, transportation, and pay of these

Oregon troops ?
Ans.-I am unable to state anything near the amount. It

bas escaped my recollection.
Int. 83.-In the early settlement of Oregon, in 1844 and

1845, did not the settlers entertain great fears of the tribes
of Indians in the Territory of Oregon ?

Ans.-I don't think there was any apprehension entertained
on that subject up to the time of the Whitman massacre in

1847. The Indians of the Willamette valley, wbere the prin-
cipal American settlements were at that time, were exceed-
ingly docile, and not disposed to make war. Nearly all the

Indian bostilities have been confined to the southern portion

of territory, north of the Columbia river, and east of the

Cascade Mountains. We never had any Indian war in the Wil-
lamette valley.

Int. 84.-You have spoken of these forts of the Hudson's
Bay Company; were they not strong and substantial fortifi-

cations, ample to protect the employés of the Company
against all attacks of hostile Indians, and suitable for the
purposes for which they were erected?

Ans.-They were ample for all those purposes.
Int. 85.-Did you in 1845, at Oregon City, sign a paper

containing this language, viz:

" That this mixed population exists in the midst of numer-
ous and warlike tribes of Indians, to whom the smallest dis-
sensions among the white inhabitants would be the signal to
let loose upon their defenceless families all the horrors of sav-
age warfare?"

(Objected to as incompetent.)
Ans.-In 1845 the Legislature was in session in Oregon

City. They drew up a memorial to the Congress of the Uni-
ted States, which I, among others, signed. I have no positive
recollection of the language, but I think it did contain some-
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thing of the character contained in the question. We were
exceedingly anxious for the United States to extend its laws
and jurisdiction over us.

Int. 86.--Did this paper which you signed contain this pas-
sage, now read to you, viz:

"Althoughà such has been the result thus far of our tempo-

rary union of interests; tIYough we, the citizens of the United

States, have had no ca'use to complain either of exactions or

oppression at the hands of the subjects of Great Britain, but

on the contrary, it is but just to say that their conduct to-

wards us has been most friendly, liberal, and philanthropic,
yet we fear, as long continuance of the present state of things

is not to be expected, our temporary government being lim-

ited in its efficiency and crippled in its powers by the para-

mount duty we owe to our respective Governments, our reve-

nues being inadequate to its support, and the almost total

absence, apart from the Hudson's Bay Company, of the means

of defence against the Indians, who, recent occurrences lead

us to fear, entertain hostile feelings towards the people of the

'United States?"

(Objected to as incompetent.)
.Ans.-I have not seen that memorial since I signed it. I

think it is more than probable that it contained the statements

in question. My impression is that it did.
int. 87.-Did this paper which you signed contain this pas-

sage, now read to you, viz:
"Your memorialists would further inform your honorable

body, that while the subjects of Great Britain, through the

agency of the Hudson's Bay Company, are amply provided

with all the munitions of war, and can afford, by means of

their numerous fortifications, ample protection for themselves

and their property, the citizens of the United States are

scattered over a wide extent of territory, withôut a single

place of refuge, and within themselves almost entirely destitute

-of every means of defence?"
(Objected to as incompet-nt.)

Ans.-As I said before, I have not seen that memorial for

twenty-one years. I think it contained language similar to
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that which you quote. We were endeavoring to make a strong

case and get protection. I recollect the memorial, and the

person who drew it, and I have no doubt but what it contained

substantially what has been read.

Int. 88.-Do you not know that the cost of taking flour

and other provisions to the Walla-Walla valley, in the Indian

war of 1855-56, was very great ?
.Ans.-It would have been very great to have transported

flour or supplies there.

Examination-in-Chief Resumed.

Int. 1.-You have stated in effect, in reply to some question

in the cross-examination, that you were unable to give from

recollection the dimensions of the forts and buildings, which
you have seen at different times, at the posts of the Hudson's

Bay Company, nor to describe in detail their specific condi-

tion in any given year; and you have stated also that the

want of paint and clap-boards may possibly have contributed
somewhat to the dilapidated appearance of the buildings:

please now to state whether your memory is or is not distinct,
in regard to the general appearance of these forts and build-

ings, as you saw them at different times, and whether or not,
on reflection, you think that you have given in your testi-
mony-iri-chief, and now wish to alter any part of the same.

Ans.-I do not think I have erred in my testimony-in-chief.

The question was asked me, in reference to Astoria, if the ap-

pearance of the dilapidation of the buildings did not result
from the want of paint and exposure to the weather. The
buildings were very old and very much decayed; paint might

have kept them in a better condition. My memory is distinct

on the general appearance of the buildings. Of course there
may be some things in detail which have escaped my memory.

Int. 2.-Do you know of any operations of the Hudson's

Bay Company, in the Territory west of the Rocky Mountains,
on either side of the Columbia river, in clearing the land of

timber, or in making roads with a view to opening the coun-
4 0
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try to settlement? If yea, please to describe the same as
fully as you can.

(Objected to, as nothing of that kind having been inquired
into in the cross-examination.)

Ans.-I never saw any land about their posts that bore evi-
dence of having been cleared, except about Astoria. There
the timber had evidently been cut off many years before. I
never saw anything deserving the name of a road, that had
been made previous to my going to the country.

J. W. NESMIT.H.
WASHINGTON, May 15, 1866.

TESTIMONY OF JUSTUS STEINBERGER.

Justus Steinberger, being duly sworn, according to law, de-
poses, and says:

Int. 1.-What is your name, age, place of residence, and
present occupation ?

Ans.-My name is Justus Steinberger; I am forty years
of age; my residence is Washington city, at present; I have
no occupation at present.

Int. 2.-Have you ever lived in Oregon and Washington
Territory; if yea, when and where, and for how long a period
at each place ?

Ans.-I have; I went to Oregon first in 1850, I think in
October, and remained there until, I think, April, 1851.. I
afterwards went to Oregon in February, 1852, to make it my
residence; it has since been my residence, although I have
been absent frequently ; on one occasion for over two years.
I spent a year in Washington Territory, in the service of the
Government, in the employ of the army. I think that was
in 1860 and 1861; I don't recollect the day I went there, or
the day I left. I then left Washington Territory in the sum-
mer of 1861, and returned to Fort Vancouver in April, 1862,
and took command of the military district,of Oregon, with the
rank of colonel of volunteers; and from that time unitil~March,
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1865, was in the army service of the Government, in the dis-
trict of Oregon. During my term of service, from April,
1862, to March, 1865, my immediate stations and head-
quarters were in Washington Territory.

Int. 3.-Have you ever visited any of the posts of the
Hudson's Bay Company, in what was formerly the Territory
of Oregon, west of the Rocky Mountains ? If yea, please to
naie the different posts in their possession which you have
seen, and with which you are acquainted, more or less.

Ans.-I have visited Fort Vancouver; have seen the site
of the old Fort Walla-Walla, and of the Hudson's Bay Com-
pany's post on and near the mouth of the Cowlitz. I have
seen the claim of the Hudson's Bay Company at Baker's Bay,
mouth of the Columbia river, on the right bank. I have been
at Champoeg, and Fort George, or Astoria. I know Pillar
Rock; I have been by it frequently, and I think I've been
ashore at or near there. I don't remember any other places.

Int. 4.-Please to describe, as fully as you can, the character
and condition of the fort and buildings of the Company at
Vancouver when you first saw them.

Ans.-My recollection of Fort Vancouver in the winter of
1850, when I first saw it, is very indistinct, and my remem-
brance of the fort refers to the time of my residence in Wash-
ington Territory and Oregon, from 1852 to 1865. During
that time I made frequent visits to the fort. I never made a
careful examination of the character of the buildings, but re-
member them as wooden structures, store-houses, and resi-
dences of the officers and employes of the Company, surrounded
by a picket stockade. The character of the whole structure
looked to me as if for defensive purposes. There were two
bastions, if not more. I recollect two at least, with guns in
them. Some pieces of artillery were in front of the Governor's
house. There were one or two buildings which looked to me
to be store-houses, outside the picket, said to belong to the
Hudson's Bay Company; an apple orchard enclosed, and a
number of fields enclosed, (how many, I don't kn.ow,) and
apparently under cultivation. There were also a number of
old slab buildings collected together, and called Kanaka Town.
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Whether they belonged to the Hudson's Bay Company or not,
I do not know. I never carefully examined the structures.
They were built of wooden material, and compared to the style

of the recent buildings in Oregon, I think were inferior in
constru~ction and material.

Int. 5.-Are you familiar with the country adjacent to the
post and bounded on the river, extending say from a point
six or eight miles above the fort westerly to the Cathlapootl

or Lewes river, and back from the river for a distance say of

eight or ten miles?

Ans.-I know, very little of the country beyond one mile

back from the Columbia river except the Fourth Plain; I have
seen that.

Int. 6.-Have you any knowledge of the value of the land

per acre at the post at Vancouver; if yea, please to describe

the value thereof as fully as you can, discriminating between
the different varieties of the land.

Ans.-It is impossible for me to answer that question in

that shape, and for the reason that I never offered to purchase
any of that land, and none of it was ever offered me for sale,
with this one exception, that when a town plot was laid off

and lots were sold in what is now called Vancouver, I owned
the one-half of ten acres in the town site, and at a point that
I believe the most valuable in the town. It cost at the rate
of one hundred dollars per acre. I have forgotten the year
the purchase was made. It was purchased at a time that great
expectation was had of the growth and prosperity of Vancou-
ver as a commercial town. I believe the property to be of
less value now than when I purchased. My recollection of

the estimated value of it, by other persons, differed so widely

in price that I could never form an opinion as to its value.
Int. 7.-What was the condition of the fort and buildings

at Vancouver in 1863? Please to describe the same as fully

as you can.
Ans.-I didn't pay much attention to the property in 1863.

I did not live at Vancouver, but in several visits I made to
Vancouver in that year, I saw the old site of the Hudson's
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Bay Company, Fort Vancouver, and it presented to me the

appearence of old, dilapidated, and worthless ruins.

Int. 8.-Did you, while residing on the Pacifie coast, observe

the course of trade in that country, and the progress of settle-

ment at different points? If yea, please to state what in your

opinion, is the prospect of the future growth and prosperity of

the town of Vancouver.
(Opinion of witness objected to.)
Ans.-I was personally engaged in business in Oregon for

several years, and had an opportunity to observe the progress
of trade. It is my belief that, from present indications, Van-

couver will not be a point of any great commercial impor-

tance.
Int. 9.-Has or has not the town of Portland advanced in

wealth and population, materially, the last five or ten years?

If yea, how does it affect the growth and developmient of the

town of Vancouver?

Ans.-It has advanced in growth and prosperity very much;

and its growth has retarded in some measure that of Van-

couver. I believe that the principal purpose in the location

of the town of Vancouver, and the inducements for the invest-

ments in town property there, was the prospect of its success-

ful rivalry with the city of Portland as a commerc&al port.

In that I think it has failed.
int. 10.-Have you any knowledge of any of the other posts

of the Company in what was formerly Or.egon Territory? If

yea, pleaseto describe the same in detail, as fully as you can,
giving the character and condition and value of the fort and

the buildings when you saw and observed them.

Ans.-I saw, in 1850, at Baker's Bay, one old building of

wood, reported to belong to the Hudson's Bay Company.

There was very little cleared'land around it. The building

was of very little value; it fronted on the bay; the other

three sides were surrounded by a dense forest. Adjoining what

was reported to be the Hudsop's Bay Company's claim, a town

site had been located, I believe by Dr. White and others, called

Pacific City. There was but one building on the town site-

a hotel kept by Mr. Holman. There were expectations of its
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becoming a town of importance, as a seaport. - The enterprise

proved a complete failure, and was abandoned. I saw the

buildings near the mouth of the Cowlitz, on the Cowlitz river,
in 1850, said to belong to the Hudson's Bay Company. To

the best of my recollection, there was one large storehouse, sev-

eral small out-houses and sheds, and a few small houses occupied

by the officers and servants of the Company. The storehouse

was a tolerably substantial building, and of rough material.

The other buildings, compared to those built by Americans at

the present time, were of rude structure; they were on the site

of the landing where small steamboats now land. I cannot

place any estimate upon the value of the buildings. I saw

what was called Fort George, now Astoria, in 1850. To the

best of my recollection, there were a few old buildings, said

to belong to the Hudson's Bay Company, of very little intrin-

sic value, and a very few acres of land, partially enclosed. It

was occupied at the time by the troops of the United States

Government as a military post. I have no knowledge of the

property of the Hudson's Bay Company at Champoeg. I saw

the site of the Hudson's Bay Company's Fort Walla-Walla

in 1862 for the first time, and had pointed out to me two old

ad'obe buildings and the remains of a stockade, said to have

belonged to the Hudson's Bay Company. They had been

repaired, and were occupied by a Mr. Van Sycle. I am un-

able to put any estimate upon their value. The site was the

landing-place for stramboats.

Cross-Examination.

Int. 1.-Between 1852 and 1856, were you residing at Fort

Vancouver, or only visiting there occasionally; if so, where

did you reside, and in what business were you occupied ?'

Ans.-I lived at Portland, Oregon; I was the agent of

Adams & Co.'s express and banking establishment for Oregon

and Washington Territory. I visited Fort Vancouver very

frequently.
Int. 2.-How far from the site of the fort, down the river,
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was this ten acres you speak of purchasing? Look on this
map, and, if you can, locate it.

Ans.-I can't on this map, because the Vancouver lots are
not marked here. I can describe it by saying it was next to
the saw-mill; it was between a half-mile and a mile from the

western picket line of the Hudson's Bay Company's old fort
at Vancouver; I don't recollect the exact distance.

Int. 3.-On the land claim of what American citizen was it

situated, and of whom did you buy it?
Ans.-I don't recollect; I bought it jointly with another

person, and paid no attention to the transfer.

Int. 4.-Do you not recollect that the town of Vancouver
was laid out in lots, and that this ten acres was below the part
laid out in lots ?

Ans.-I don't remember that, but my impression is that it

was a part of the town site, though of that I am not certain.

Int. 5.-When towns are laid out in lots, are they ever sold

in acres, or are they sold by the subdivisions of lots, defined
by the survey ?

Ans.-I can only answer that question by stating a fact. I
know that a town site was located on the Willamette river, in

Oregon, embodying the whole of a land-claim of three hun-
dred and twenty acres ; and that while a portion of the claim
adjoining the river was laid out in lots of certain dimensions,
a portion of the rear of the claim, of about forty acres, was

sold by the acre, subject to an after subdivision of the town
by the town or city authorities.

Int. 6.-If you do not know whose title you purchased, or
whose land you bought, can you tell whether you had a deed
from the Hudson's Bay Company for this land?

An.-I believe not. I believe no deed from the Hudson's
Bay Company.

Int. 7.-Do you still retain the part ownership of this land,
or have you sold it? If so, for what price, and how long
since?

Ans.-I have no ownership in it at present. I sold my in-

terest in it for six hundred dollars, which I considered was

more than it was worth. I sold it abcut six years ago.
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Int. 8.-Are there not some objections to Portland as a place

of commerce, such as want of water in the river for oceafn

steamers ; is not the being off the line of travel, on the

main Columbia to the mines, another objection; and is not

the narrowness of the Willamette river, at the site of the

town, another objection; and is not the tendency to open

direct trade from the mines with San Francisco likely to do

an injury to the commerce of Portland?

Ans.-The want of a sufficient depth of water at Swan

Island bar and at the mouth of Willamette river, where it

empties into the Columbia river, was, at certain seasons of the

year, an embarrassment to navigation for ocean vessels of

heavy draft. To the citizens of Portland, it was not consid-

ered an insuperable objection to the commerce of their town.

The citizens of Portland think being off the Une of travel

is not an objection. I think the water-front at Portland is

sufficient for the present commerce of the town. The only

complaints I.have ever heard of the want of room in the

water-front have been of the little delay that has occurred in

swinging around large steamships in their departure fro7m the

wharves. It never afforded an impediment for their depar-

ture, but took a little time to maneuvre their ships, and this

only at a very low stage of water. The citizens of Portland

do not think that the tendency of open and direct trade from

the mines to San Francisco would be an injury to their com-

merce. They don't think any other city can compete with

them. The town of Portland was first located with a view to

the supply of the Willamette valley and Tualatin Plains, and

as at the head of navigation of the Willamette river, which

waters that country.
The country in which the gold mines have since been dis-

covered attracted to commercial men at that time no interest.

The ocean vessels running to that town, and for a few years

after its location, were able to supply the wants of the Willa-

mette valley, and Tualatin Plains, without embarrassment in

navigation.

Portland is twelve miles up the Willamette river, from where

it empties into the Columbia river. As Portland increased
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in population and prosperity, persons having an interest in
property on the Columbia river, above and below the mouth
of the Willamette, made efforts to establish towns. Several
points were spoken of as eligible points for sea-going vessels;
among the rest, Astoria, Cathlamet, Rainier, St. Helen's, and
Vancouver. Buildings were put up on them, and every effort
was made by the proprietors of the land to attract attention

to their eligibility for that purpose.

The influence of the City of Portland has thus far over-

come the embarrassments of the navigation of the Willamette
river that I have mentioned, and .has prevented any success-
ful rivalry from these towns on the Columbia. It is now, after
the discovery of the gold mines on the Columbia and its trib-

utaries, the commercial port for'not only the Willamette val-
ley and the Tualatin Plains, but for all the country east of the
Cascades.

I think, to say nothing of the merits of the towns below
the mouth of the Willamette river, there are obstructions in
the water-front of the town of Vanc -uver equally as embar-
rassir.g to sea-going vessels as those in the Willamette river
before the city of Portland.

Int. 9.-Have not St. Helen's and Rainier long since de-
cayed, and lost any pretense of being sites of commerce?

Ans.-They have failed to come up to the expectation of
their original proprietors.

Int. 10.-Did Cathlamet ever have, or has it now, more than
five or six houses?

Ans.-I don't know the number of houses. I never counted
them.

Int. 11.-Are not Astoria and Vancouver, of the places you
have mentioned on the Columbia river, the only ones that
have retained their growth and most of their population?

Ans.-I believe that Astoria has a greater population now
than in 1856. I am doubtful if the town of Vancouver has
as many citizen residents in it now as at some other time since
its foundation as a town. I think I can recollect when it had
a greater population than it had in March, 1865, when I last
saw it.
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Int. 12.-Who was in command of the United States troops

at old Fort George, at the time you speak of, when the United

States troops were in possession of it?
Ans.-I think Major Hatheway, of the lst United States

Artillery.

Int. 13.-Does not the Walla-Walla valley, where you were

stationed some years, contain a large and flourishing settle-

ment?

Ans.-I don't remember the population of the Walla-Walla

valley. I know that along the Walla-Walla river and its

tributaries there is fertile, arable land; I can't give the ex-

act extent of it. The claims were taken under the pre-emp-

tion laws, which have, in many instances, since been divided.

This fertile land is generally occupied and improved. There

is a town in the Walla-Walla valley, within three-quarters of

a mile of Fort Walla-Walla, with a population varying from

eight to fifteen hundred persons. I do not believe that any

of the agricultural products are shipped from the valley, to

any extent, except flour. Some cattle are raised in the valley,
and a few of them sent to the mines for sale. The settlement

of this valley was commenced and.promoted·by the establish-

ment of a military post and the presence of United States

troops, and for the purpose of supplying them. Until within

the past four years the product of this valley in grain found

its market in the United States Government, in the supply of

United States troops at this post.
JUSTUS STEINBERGER.

WASHINGTON CITY, D. C., JIcay 16, 1866.

TESTIMONY OF CHARLES B. WAGNER.

Charles B. Wagner, being duly sworn and examined according

to law, says:

Int. 1.-What is your name, age, place of residence, and

occupation ?
Ans.-Charles B. Wagner; aged forty years; place of res-
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idence, Washington City; and occupation, an officer of the
United States army-brevet colonel, captain, and quarter-
master.

Int. 2.-Have you ever lived in Washington Territory ? If
yea, when, and where, and for how long a time ?

Ans.-Yes, sir; from the latter part of August, 1857, to
the middle of September, 1861, at Fort Vancouver, Washing-
ton Territory.

Int. 3.-Are you acquainted with the fort and buildings at
Vancouver, which were formerly occupied by the Hudson's
Bay Company? If yea, please to describe them as they were
when you first observed them.

Ans.-Yes, sir. When I first went there, in the latter part of
August, 1857, the buildings then occupied by the Hudson's
Bay Company were principally embraced in what was known
as the stockade, with the exception of the salmon-house near
the river, which was outside the stockade. The buildings
were old, and some were very much dilapidated. The build-
ings consisted of what was known as the store there, two or
three store-houses, one of which was rented and occupied by
the United States quartermaster at that time, 1857, and what
was known as the Governor's house. These were the principal
buildings within the stockade. In addition to those, there
were four or five smaller buildings, occupied by the employés
,of the Hudson's Bay Company. There were a few buildings
outside the stockade, of which the salmon-house was the prin-
cipal, one small frame building, occupied by the ordnance de-
partment as a store-house, one small log building, occupied by
Mrs. Field, and four or five small huts occupied by Sandwich
Islanders or Kanakas, and several old stables; these are about
all I remember.

Int. 4 .- How did the character and condition of the fort
and buildings at this post, at the time you last saw them, com-
pare with their character and condition when you saw and
observed them for the first time ?

Ans.-They had gone very much out of repair ; a number
of them were unoccupied; some of them were partly fallen
down.
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Int. 5.-Are you acquainted with the value of the fort and
buildings either collectively or in detail? If yea, please to
state, as fully as you can, your opinion of that value at the
time you last saw them.

(Objected to as a matter of opinion.)
Ans.-I could give an opinion, so far as what I considered

their worth when I last saw them; I am acquainted with their
value. For any practical purposes, in August or September,
1861, the buildings within the stockade of the Hudson's Bay
Company were of very little value, in my estimation. I should
say they were not certainly worth over six thousand or eight
thousand dollars.

Int. 6.-Please to look at the map of Vancouver and its
vicinity, here produced, and state whether, in your opinion, it
is a correct delineation of that locality

Ans.-Yes, sir; it is so.
Int. 7.-Are you acquainted with the country as represented

on this map, for a. space extending from. a point above the saw-
mill, some six or eight miles above the fort, down the river to
the Cathlapootl river, and back from the Columbia for a dis-
tance of an average of about ten miles, embracing a tract of
about twenty-five miles long and ten miles wide? If yea, please
to state the condition and character of the same as fully as
you can, and describe what part thereof, if any was, while
you were there, occupied by the Hudson's Bay Company.

Ans.-Yes, sir. I am acquainted with the country described
in the question. From the bank of the river, for an average
of about a mile, from, say two miles above Vancouver, the

country is low and fiat down to the Cathapootl river. From.

two miles above Vancouver up to the saw-mill, the country is

hilly and rough. The country in rear of this mile to, say half

a mile below Vancouver, is high land, principally covered with

timber. There are parts embraced within this average mile

from the river that are good agricultural lands and fertile. A
good portion of it, however, is liable to be overflowed every

very high stage of water each year. There was only a small

portion, in the immediate vicinity of the Hudson's Bay stockade

enclosure, occupied by the Company-how much at the saw-
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mill I am unable to say. I suppose there was about one hun-

dred and thirty or forty acres enclosed at or near the stockade.

That is the only land which I knew the Hudson's Bay Company
had enclosed, except at the saw-mill, of which I am not able

to say how much.
Int. 8.-Did you ever observe any marks or objects of any

kind which indicated any boundaries, or surveys of any claim

which were outside of the lands which were actually enclosed ?
If yea, please to describe them.

Ans.-No, sir; I did not.
Int. 9.-How were the lands occupied in this tract which

you have described, exclusive of those which were enclosed

and occupied, if at all, and by whom, from 1857 to 1860?
Ans.-They were occupied by settlers, a number of small

farms; by the military post at Vancouver, the town of Van-

couver, and by the Catholic Mission. A greater portion of

it, however, was unoccupied.
Int. 10.-What was the condition of the town of Vancouver

during the period that you were there, flourishing or other-

wise?
Ans.-From 1857 to the spring of 1859 the town was in a

flourishing condition. After the spring of 1859 the town com-

menced to decline in its prospects.

Int. 11.-What, in your judgment, was the cause of the
growth and establishment of the town up to a given point, and

the cause of its thereafter beginning to decline?

Ans.-The principal cause of its growth from 1857 to the

spring of 1859 was, I think, by parties settling there, endeav-

oring to attract trade from Portland. The garrison at the

post at Vancouver was during a part of that time increased,
and brought a great many new settlers there for the purpose of
traffic with the garrison. Its decline commenced in the spring

of 1859, from the cause of those people who had settled there,
who had failed in their endeavors to attract trade to that point,
and also in the decrease of the number of troops at the garri-

son during that and the next year. .

Int. 12.-Are you acquainted with the value of land in the
town of Vancouver and its immediate vicinity during the



62

period that you were there? If yea, please to state, as fully
as you can, what its value then was.

Ans.-Yes, sir; I was acquainted with its value at that time.
The lots in Vancouver, in 1857 and 1858, were sold, an ordinary
building lot in the best locations in the town, as high as eight
hnitred dollars, in my knowledge. F1Varming land in the im-
mediate neighborhood of Fort Vancouver could be bought for
forty dollars per acre for the choicest improved land. Timber
land, just below, and in rear, southwest of the town of Vancou-
ver, unimproved, was very cheap. I had a half section offered
to me for one thousand dollars. The lots in Vancouver, I know,
after the spring of 1859, decreased at least one-third in value.
I am not able to say in reference to the farming lands, whether
they decreased or not.

Int. 13.-State, if you know, whether the town of Vancou-
ver has lost or gained in wealth and population from 1859 to
the present time.

Ans.-From 1859, within my own knowledge, up to the fall
of 1861, it did decrease; from the fall of 1861, up to the pres-
ent time, I know nothing except by report. -

Int. 14.-Are there any suitable places on the water-front,
in the town of Vancouver, for the erection of wharves ?

Ans.-Not in the immediate front of the town [of] Vancou-
ver, to accommodate sea-going steamers, except in a very
high* stage of water.

Int. 15.-Do you know the ordinary depth of water at the
wharf erected by the Government, just above the town of
Vancouver ; and is not that the best place for a wharf in that
immediate vicinity ?

Ans.-At ordinary stages of water, the depth of water at
the Government wharf is about fifteen feet.

Int. 16.-What, in your opinion, is the effect, if any, of the
city of Portland on the growth and prosperity of Vancouver;
and what are the grounds of your opinion?

Ans.-In my opinion, it destroys all its prospects as a com-
mercial town. The capital has got centered at Portland. Port-
land has the rich agricultural valley of Willamette to feed it.

(Witness's opinion objected to.)
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int. 17.-Have you ever known of any lands, in the neigh-
borhood of Vancouver, which have been cleared of timber by
the Hudson's Bay Company, or any roads which have been
opened by them ?

Ans.-No, sir; I do not.

Cross-Exanzination.

Int. 1.-Is not all your personal knowledge of the matters
you have testified to, about the Hudson's Bay Company's post
at Vancouver and its vicinity, confined to the time you were
there, between the years 1857 and 1861?

Ans.-Yes, sir.
Int. 2.-Examine this list of buildings, stores, and work-

shops, now shown to you, and state whether they were all at
Vancouver during the time you were there; and if not, how
many of them were there:

"1 dwelling-house, 170x30 feet, lined and ceiled.
1 do. 70x4O "
1 do. 50x3O "
2 do. 50x20 "

2 do. 30x20 "

1 do. 50x25
1 do. 30x21, ceiled, adjoining the Catholie

Church.
1 new church,
2 school-houses,
1 new office,
1 old do.
1 kitchen,
1 bake-house,
1 prison,
1 hospital,

"1 store, No. 1,
1 do. No. 2,

83x36 feet.
50x40

36x30
30X30
60x24
40x25 "
21x21 "

32x22

STORES.

86x40 feet.
90x40 "
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"1 store, No. 3, 100x40 feet.

1 do. No. 4, 100x40
1 salmon-store, 100x40 "

1 receiving-store, 32x24
1 beef do. 75x30 "

1 sait do. 27x12 "

1 iron do. 40x30
1 granary, 50x40 "

WORKSHOPS.

"1 blacksmith's forge, 45x30 feet.

1 carpenter's shop, 40x20

1 cooper's do. 7Ox30
1 distillery, 132x18
1 corn-kiln, i8x18
1 saddler's shop, 40x25

1 Indian trading-shop, 80x30

1 powder magazine, 18x18 "

1 well-house, 24x18 "

Ans.-I can't tell from this description of the buildings
what were there. This list includes the Mission.

Int. 3.-Was not the store occupied by quartermaster a
strong building, capable of holding large quantities of goods,
and free from leaking?

Ans.-Yes, sir; it was a large, strong building, rough,

made of logs sawed in two, unfinished inside. The roof was

good at the time we occupied it. It was capable of holding
heavy merchandise on the first floor.
. Int. 4.-Was this store in any better way than the other

store-houses of the same kind inside the stockade?

Ans.-Yes, sir; it was the best store-house within the

stockade, except the one used by.the Hudson's Bay Company

as a store.
Int. 5.-Were not the buildings of the Company, after th.ey

had left there, uncared for, and left to decay; and were not

some of them torn down either by the military authorities, or

the soldiers, at their own will?
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Ans.-Yes, ir; no person took any charge or care of them.
I think there Yere one or two of them torn down by soldiers.

Int. 6.-Did you ever look for or examine the country to
see if you could discover any marks or boundaries of the
Hudson's Bay Company's claim ?

Ans.-No, sir ; I never looked for that purpose.

Int. 7.-Is not the underbrush of the forest of very rapid

growth, and does a small growth of firs rapidly come up on
cleared or opened forest land left to itself?

Ans.-I don't know that I ever took any notice of that

peculiarity.
Int. 8.-Do you know whether the town of Vancouver was

laid out by the county commissioners of Clarke county, on a
triangular.piece of land next to the western of line of the mil-
itary reserve ?

Ans.-I do not.
Int. 9.-Do you know who sold, as first proprietor, the lots

in the town?
Ans.-I don't know positively, but think it was Mrs. Short.
Int. 10.-Were there not several conflicting titles or claims

to the lands in and around Vancouver, such as the Mission

claim, the town-site claim, and the Short claim?
Ans.-Yes, sir; I understand there was.
Int. 11.-Did not the Wi.ow Short and the .county commis-

sioners also sell lots in the town of Vancouver, as being owners
of it?

Ans.-I do not know, from my own personal knowledge,
whether the county commissioners did or not.

Int. 12.-Were you not well acquainted with the business
men and citizens of the town of Vancouver ?

Ans.-By general reputation I was.
Int. 13.-Give the names of those persons engaged in busi-

:ness in Vancouver in 1857 and 1858, who left in 1859, if you
can.

Ans.-I don't know as I can recall the names of any.
Int. 14 .- Can you say that any one left, except a Mr.

Vauglhn, of the business men ?
Ans.-Yes, sir ; there was a gentleman who kept a large

5 0
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store-a doctor somebody; I'can't recall the name; also a
Mr. Rosenstock or Mr. Rosenbaum.

fit. 15 .- Is not the Government wharf at the old Hudson's
Bay landing and on the military reserve; and is not the

deepest water off the military reserve front?
Ans.-The Government wharf is on the military reserve.

The deepest water on the front of the military reserve is at

the wharf.

lut. 16.-Do you know on what part of the water-front, at

and near Vancouver, the deepest water is to be found ? If so,

state it.

Ans.-Yes, sir; about three-quarters of a mile below the

military reserve, and just below the saw-mill and below the

town, is the deepest water near the bank.

Int. 17.-Is not the wharf of the Government built directly

on the bank of the river, and would not a wharf of proper

length, run out from the bank at any place near Vancouver,

reacli deep water ?
Ans.-If you go far enough out, except at one paiticular

point, which is the bar.
fit. 18.-What is the greatest depth of water in the channel

of the river off Vancouver and its immediate [vicinity]?

A.s.-At ordinary stages of water, excluding the bar, it is

fourteen, fourteen and a-half, and fifteen feet. The depth of

the water in front of the wharf is about the average depth of

the channel.

CHARLES B. WAGNER,

Brevet Col. and Ass't Quartermaster.

WASHINGTON CITY, May 17th, 1866.

TESTIMONY OF CAPTAIN WILLIAM A. HOWARD.

Captain William A. Howard, being duly sworn according to

law, deposes and says:

Int. 1.-What is your name, age, place of residence, and

occupation ?
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Ans.-My name is William A. Howard; aged fifty and up-
wards; my occupation is captain in the United States Revenue
Marine; my residence is New York City, New York.

Int. 2.-Have you ever visited and observed any of the posts
of the Hudson's .Bay Company west of the Rocky Mountains?
If yea, please to enumerate the different posts which you have
visited.

Ans.-I visited the mouth of the Cowlitz, Nisqually, Van-
couver, Cape Disappointment, and Astoria.

Int. 3.-How often have you visited the post at Vancouver,
and are you or not acquainted with the fort and buildings at
this post which were occupied by the Hudson's Bay Company ?

Ans.-I visited there repeatedly, I suppose as miany as a
dozen times. I was there in 1851, 1852, and early in 1853. I
am acquainted with the fort and buildings of the Hudson's Bay
Company at this post.

Int. 4.-Please to descrîbe the character, condition, and
value of the fort and buildings at this post when you saw and
observed them.

Ans.-The character of the Hudson's Bay Company's trad-

ing post and fort was an enclosed picketed post. There was
certainly one bastion there. The buildings were made in the
Canadian style, of uprights. T think. The buildings were in
good order at that time. There were gianaries, work-shops,
dwellings, and scores, large buildings, some of which wcre one
hundred feet lo;:,g, Ithink. One of them was, certainly. The
buildingc were rude structures, made of the wood of the country,
built by the common labor of the day. I think one hundred
thousand dollars would be a large allowance for building the
fort and all its appurtenances. I mean the stockade and all
the buildings.

Int. 5.-Are you or not acquainted with the navigation
of the river at and near Vancouver ? If yea, please to state
whether, in your judgment, it be practicable to establish a com-
mercial town at this place, with the desirable wharves and
facilities to accommodate shipping.

Ans-It is not capable of that. There is a shoal growing
there continually, right in front of Vancouver, which destroys
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anything in the way of -wharves and piers, and destroys navi-
gation, which renders it ineligible for a good site for a town.

Int. 6.-Please to describe separately the condition and
value of the other posts of the Hudson's Bay Company which

you have visited and observed at different tinr.es.
Ans.-The mouth of the Cowlitz, when I visited there,

was being destroyed very fast, being washed away by the en-
croaches of the river. I think one of the stores was in the

water. I visited the place a number of times, and these en-
croaches were going on during my acquaintance with it. When

I was first there there was a considerable body of land in front
of it, and during my visits this land was being gradually
washed away. My impression is that at my last visit one of
the buildings had been somewhat undermined by the washing

away. At Cape Disappointment, when I was there in 1853,
I saw nothing there that could claim to be a station, except a
fish house, or something of that kind. I remember two build-
ings at Astoria when I was there in 1852 and 1853-I spent a
week there at one time-said to belong to the Hudson's Bay
Company. It was not used as a trading post. These buildings
were very old, out of order, and of little value.

Cross-Examination.

Int. 1.-While at Vancouver did you have occasion to sound

the river in front of the old stockade or near it, so as to locate

the shoal you speak of, or is your knowledge of it derived from
hearsay ?

Ans.-My knowledge is derived from my own observation.
I went there in a canoe frequently. I was there in the United

States steamer Active.
Int. 2.-Have you any knowledge of this water-front since

1853, and do you know its present condition of your own
knowledge?

Ans.-I know nothing.

Int. 3.-Was not this shoal you speak of a shifting bank of

sand, moving and liable to be swept away at any time by the

strong current of the river ?
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Ans.-This was evidently of shifting sand. The shoal was

a growing shoal in front of Vancouver, and was sufficient to

destroy that place for a town site for shipping.
Int. 4.-Did this shoal extend down the river so as to render

the- front below the fort a poor place for wharves ?
Ans.-I thin'k at this time, if I mistake not, this shoal was

considerably below the fort.
Int. 5.-Do you know the fact that the Government wharf

is now a little above the Hudson's Bay Companys landing,

and has fifteen feet of water at ordinary low water ?
Ans.-I know there is deep water there. I am confident

there was twelve or fifteen feet of water for some distance
along that point inside the shoal. e

1nt. 6.-Did you make any particular examination of the

buildings of the Hudson's Bay Company inside the stockade,
so as to be able to say that many of them were not finished
inside, lined and ceiled, and some of them framed?

Ans.-l made no particular examination of the houses, but
know some of them were ceiled.

W. A. HOWARD,

Captain U. S. B. Marine.
WASHINGTON CITY, D. C., May 21, 1866.

TESTIMONY OF JOSEPii K. BARNES.

Joseph K. Barnes, being duly sworn according to law, says:
Int. 1.-What is your name, age, place of residence, and

present occupation ?
Ans.-J. K. Barnes; agedforty-nineyears; residence, Wash-

ington city; occupation, Surgeon General United States
Army.

Int. 2.-Have you ever visited Washington Territory; if
yea, when and where?

Ans.-I resided in Washington Territory four .years, be.
tween the years 1857 to 1861, at Fort Vancouver.

Int. 3.-Are you acquainted with the lands and buildings
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at Vancouver which are claimed by the Hudson's Bay Com-
pany ?

Ans.-Yes.

Int. 4.-Have you ever macle any estimate of the value of

the fort and buildings at Vancouver which were formerly

claimed and occupied by the Hudson's Bay Company; if yea,
when, and under what circumstances ?

Ans.-I was a member of a board of survey, ordered to

make an estimate of the value of the buildings owned by the
Hudson's Bay Company at Fort Vancouver.

Int. 5.-Please to look at the paper here presented, and
marked A and annexed, and state whether the same be a true

copy of the report which was made and signed by you and

others in pursuance of the order for a survey.
Ans.-It is a true copy, according to my best judgment and

belief.
(The admission of the above paper objected to, on the ground

that it is the report and decision of a military board or tribunal

on some of the matters th.at have been, or may be, in question

before this joint commission; and that, by the date of the

report, it appears to have been made after the Hudson's Bay

Company hadi left the premises, under notification of the.com-

manding officer of the department that they had no rights

therein; and, further, that the Company had no notice what-

ever of the proceeding.)
Int. 6.-Are you acquainted with the character and value

of any other posts of the Hudson's Bay Company? If yea,
please to enumerate and describe them.

An.s.--No, sir; I am not.
Int. 7.-What was the condition of the buildings at Van-

couver at the time that your attention was called to them;

and what, in your opinion, was their value at that time ?

(Objected to as incompetent.)
Ans.-The condition was the same as at the time when

vacated by the Company; and they were utterly valueless,
except for the Company's purpose.

Int. 8.-Did you, while there, observe the policy of the Com-

pany in regard to the settlement 6f the country by American
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citizens? If yea, please to state whether the same was favor-
able or otherwise.

Ans.-I had no opportunity of judging of the policy of the

Company in this respect.

Int. 9.-Does this report, a copy of which has been produced

here, contain a true and accurate account and estimate of the

fort and buildings of the Company at the time the same were

examined by you; and have you any desire or wish to alter

the opinion which you then expressed in regard to the char-

acter and value of the fort and buildings.

(Objected to, on the same ground as the other, in reference

to the report, and for irrelevancy.)
Ans.-It does contain a true account; and I have not changed

my opinion.

Cross-Examination.

1nt. 1.-Had you ever purchased lumber, or become ac-

quainted with the price of it, at the time you have testified to

in answer to question 7?
Ans.-I have not.

Int. 2.-Do you know anything of the value of material,
such as boards, lumber, and shingles, when once used in build-

ing, when used for other buildings and other purposes ?

Ans.-In this instance I knew. I took the pains to learn

the comparative value of this material.

Int. 3.-Is this opinion you have given here, in answer to

interrogatory 7, your own opinion, frorm your personal knowl-

edge, or is it an opinion formed from information that came to

you as member of a board of officers ?
Ans.-It is my personal opinion, sustained by information

obtained.
Int. 4.-Was this personal opinion formed before you went

on that board?

Ans.-Yes, sir. It was a matter of observation, extending

over a period of some time.
Int. 5.-How many witnesses were examined by this board,

if any; and were any of them carpenters or builders; and, if
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no witnesses were examined, from what source did you receive

the information you have spoken of?
Ans.-The board advised with and took the opinion of

master carpenters and builders; men who had been employed

by the Government as such; but I am unable to say how many

or who they were after this lapse of time.

fit. 6.-Were those witnesses or persons you have spoken

of sworn, or were they heard when the board was in session?

Ans.-They were not sworn. Their opinion was obtained

while the board was in session.
Int. 7.-Were not these opinions obtained by the members

of the board individually in some instances ?
Ans.-Not that I am- aware of.

lnt. 8.-By the report it appears that the board met at

one o clock p. m. on the day the order issued. How long was

the board in session?

Ans.-My recollection is they occupied the most of the day.

Int. 9.-Did you personally, or any member of the board,

examine with care the sills of the Governor's house?

Ans.-They all did, to the best of my recollection.

Int. 10.-Were you accompanied by any carpenter or builder

at that time, or were your examinations made in person?

Ans.-To the best of my recollection, one or more carpen-

ters or builders were with us throughout the whole examina-
tion.

Lit. 11.-Did you not examine these buildings with a view

to the use they would be to the military authorities on a mili-

tary reserve?
Ans.-They were examined with a view to the valuation of

the material for any military purpose.

Int. 12.-Was not the opinion you have expressed based on

the value of the material contained in these buildings for

other purposes when pulled down?

Ans.-They were of no use to the Government as they
stood. They were simply for the value of the material.

Int. 13.-Were not these buildings left remaining on the

reserve, in your opinion, in the way of the military author-

ities and of no use to them?
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Ans.-They were of no possible use to the military author-
ities as they stood.

Int. 14.-Before these buildings were left by the Company
did they not answer the purposes for which they were used,
as dwelling-houses, stores, and so forth, and protect and

shelter the families-and goods and stores of the Company ?
Ans.-I considered them poor store-bouses and very poor

dwellings.
Int. 15. -Would any person other than military authorities

have been allowed to occupy these buildings on the reserve?
Ans.-No, sir.
Int. 16.-Did your opinion of the value of this material

agree with that of the board, or did you differ with them?
Ans.-I can't answer that question at this time.

Int. 17.-Does your opinion now agree with that set out in

that report?
Ans.-I have had no reason to alter my opinion.
Int. 18.-Your opinion now is, then, that these buildings

had the value that is mentioned in the report?

Ans.-Yes, sir; it was a fair valuation.

Examination-in-Chief Resumed.

Int. 1.-What was the condition of the town of Vancouver

when you left there in 1861, as compared with its condition
when you went there in 1857?

Ans.-The excitement produced by the discoveries of gold
on the upper Columbia, in 1861, acted prejudicially to Van-
couver by removing most of the industrial population.

Int. 2.-I your opinion, is the town of Vancouver likely
to become a place of any considerable commercial importance?

(Objected to.)
Ans.-I have no data from which to form an opinion.
Lnt. 3.-Are the other members of the board of survey now

living?

Ans.-To the best of my knowledge they are both dead.
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Cross-Examination Resurmed.

Int. 1.-At what time of the year 1861 did you leave Van-

couver?
Ans.-In the latter part of June, 1861.
Int. 2.-Could this population that went to the mines have

gone there and returned before you left, in June?

Ans.-No; they could not.

Int. 3.-Did these people who had wives or families, in

most instances, leave them at Vancouver?

Ans.-A great many took their families with them.

J. K. BARNES,

Surgeon General United States.

WASIIINGTON CITY, D. C., June 9, 1866.

A.

Proceedings of a board of officers which convened at Fort Van-

couver, Washington Territory, by virtue of the following

order, viz :

IIEADQUARTERS DEPARTMENT OF OREGON,

FORT VANCOUVER, W. T., June 15, 1860.

SPECIAL ORDERS,
No. 68.

A board of officers will convene at Fort Vancouver, Wash-

ington Territory, to-day at one o'clock, to examine and report

the value of the buildings on the military reserve at Fort

Vancouver vacated by the Hudson's Bay Company.

The board will further report whether any of these buildings

can be useful to the publie service.

DETAIL FOR THE BOARD.

1. Bvt. Lieut. Colonel G. NAUMAN, Major 3d Artillery.

2. Surgeon J. K. BARNES, Medical Department.
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3. Bvt. Major JoHN F. REYNOLDS, Captain cl Artillery.
lst Lieutenant CHAUNCEY MCKEEVER, d Aîrtillery, .Recorder.

By.order of General HARNEY.

A. PLEASONTON,

Capt. 2d Dragoons, A. -A. Adj't Genl.

FORT VANCOUVER, WASHINGTON TERRITORY,
ONE O'CLoCK, P. M., June 15, 1860.

The board met pursuant to the, above order; present, all
the members and the Recorder. The board then procceded to
examine and appraise the buildings on the military reserve
vacated by the Hudson's Bay Company.

The board determined, respecting the probable value of
these buildings, as follows:

No. 1.-Store-house on the bank of the rive, in rear of the
Government wharf, known as the salmon-house. This build-
ing has been used by the depot quartermaster at different
times as a temporary storehouse, but is now useless for that
purpose. Estimated value of material, $15.

No. 2.-Two-storied building, with adjoining shed and out-
house, used by the ordnance department as store-house, &c.;
out of repair, and useless except for the most temporary
purposes. Estimated value of material, $50.

No. 3.-Principal dwelling-house inside of pickets, known

as Governor's house; sills, flooring, and wood-work generally
so much decayed as to be uninhabitable; entirely useless for
any military purpose. Estimated value of material, $100.

No. 4.-Kitchen, (Governor's house,) entirely out of repair,
useless to the public service. Material of no value.

No. 5.-Butcher shop, &c., in a ruinous condition. Mate-
rial of no value.

No. 6.-Bake-house, in a ruinous condition. Material of
no value.

No. 7.-Long building, used as quarters for employ's, so
much out of repair as to be uninhabitable and useless for any
military purpose. Estimated value of material, $25.

No. 8.-Small store-house, long since abandoned by the
Company, in a ruinous condition. Material of no value.
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No. 9.-Blacksmith shop, long since abandoned by the
Company, in a ruinous condition.. Materials of no value.

No. 10.-Fur-house, long since abandoned by the Company,
in a ruinous condition. Material of no value.

No. 11.-Porter's lodge, useless for any military purpose.
Materials of no value.

Nos. 12, 13, and 14.-ihree large store-houses, useless for
any purpose connected with the public service. Estimated
value of material, $300.

No. 15.-Hudson's Bay Company's store, entirely unsuitable
for any military purpose. Estimated value of material, $150.

No. 16.-Block-house., in a ruinous condition. Material of
no value.

No. 17.-Granary, entirely unsuited to any purpose of the
public servies. Material of no value.

No. 18.-Carpenter's wheelwright shop, long since aban-
doned by the Company, in a ruinous condition. Materials
of r.o value.

No. 19.-Company's office, in tolerable repair, might be
made use of temporarily. Estimated value of material, $75.

No. 20.-Guard-house, long since abandoned by the Com-
pany, in a 'ruinous condition. Material of no value.

No. 21.-Dwelling-house, formerly occupied by Mr. Gra-
hame, in a ruinous condition. Material of no value.

No. 22.-Small magazine, useless to the public service.
Material of no value.

No. 23.-Dwelling-house on the bank of the river, near the
eastern edge of the reservation. Estimated value, $100.

No. 24.-Dwelling-house on the bank of the river, near the
Government wharf. Estimated value, $100.

Finally, four hovels, outside of and near the southeast cor-
ner of the pickets, in a dilapidated condition, and useless to
the public service. Materials of no value.

The board is of the opinion that none of the buildings within
the pickets are worth repairing for any military purpose, and
tbat, in consequence of the age, decayed condition, and
crowded position of the buildings, the sanitary police of the
place demands that they be destroyed by fire, after removing
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such of the material as may be found to be of sufficient value.
The board having no further business before it, then ad-

journed sine die.
GEORGE NAuMAN,

Brevet Lieut. Col., Major 3d Artillery.
Jos. K. BARNES,
JOHN F. REYNOLDS,

Captain, Brevet 1ajor 3d Artillery.

CHAUNCEY MCKEEVER,

lst Lieut. 3d Artillery, Recorder.

Official copy.
E. D. TOWNSEND,

Assistant Adjutant General.

TESTIMONY OF CHAUNCEY MCKEEVER.

Gen. Chauncey McKeever, being duly sworn, according to

law, deposes and says:

Int. 1.-What is your name, age, place of residence and

occupation ?
Ans.-Chauncey McKeever; Major in Adjutant General's

Department, Brevet Brigadier General United States Army;

aged thirty-six years; residence, Washington City.

Int. 2.-Have you ever resided in Washington Territory;

if yea, when and where?

Ans.-I resided there about ten months, from about No-

vember, 1855, to September, 1856, at Fort Steilacoom, and
afterwards at Fort Vancouver for about a year, from Septem-
ber, 1859, to September, 1860.

Int. 3.-Are you acquainted with the lands and buildings

at Vancouver which were formerly claimed and occupied by
the Hudson's Bay Company?

Ans.-Yes, tir ; I have been over most all of them.

Int. 4.-Did you ever estimate, as a member of a board of

military survey, the lands and buildings at Vancouver which
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were formerly occupied by the Hudson's Bay Company ; if
yea, when?

Ans.-I was a member of a board which was directed to

make an estimate of the value of the buildings, but not of
the lands, and was recorder for a second board for the same

purpose, but had no voice in the proceedings of the last board.

The first survey was made in Ma'rch, 1860, and the second in

June of the same year.
Int. 5.-Please to look at the paper here produced, and

state whether, in your opinion, the same be a truc copy of the

report which was made by you and others in pursuance of a

special order from General Harney.
Ans.-I believe this to be a truc copy of the report.
(All evidence with reference to the authenticity of this re-

port, and the report itself, is objected to as irrelevant and in-
competent, the report purporting to contain, and to be the
proceedings and decisions of a military board or tribunal sit-
ting to determine and decide on matters that have been or
may be in question before this commission.)

Int. 6.-Did you personally inspect and appraise the build-
ings and improvements at Vancouver which were occupied by
the Hudson's Bay Company? If yea, please to describe their
condition at the time you examined them, and your judg-
ment of their value at that time.

Ans.-I did examine them. Although I had no vote, I
participated in the discussions and gave my opinion. My
impression is that the appraisement was made by myself and
one other member of the board. I inspected the buildings in
June, 1860. They were all of them in a very dilapidated

condition. Most of the lumber and timber about them was
very much decayed. I considered the whole of them worth
about one thousand dollars.

Int. 7.-Did you ever give any attention to the growth and
development of the country on the Pacific coast, and -the
probable course of trade there in the future; if yea, what, in
your opinion, is the probability of building up a large com-

mercial town at Vancouver ?
Ans.-I cannot say that I have ever given any great atten-
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tion to this subject, but I have always taken the ground

there was no great value to be attached to Vancouver as a

commercial place, for the reason there is no back country

likely to be settled back of Vancouver. The forests are very

dense. I don't think it would pay to clear them. There is very

little open prairie land. And Portland, at that time, was a

large place, and had the stairt of Vancouver, and was near

enough to interfere with its progress as a commercial place.

And the bar in the river near Vancouver was constantly

changing with the spring freshets. Where there might be a

fine depth of water one year, there might be a sand-bar the

next year, right in front of the town.

Cross-Examination.

Int. 1.-Is the testimony you have given in reference to

the condition of the buildings in June, 1860, derived from an

inspection of those buildings in that month, as one of the

board you have mentioned?

Ans.-Yes, sir.

Int. 2.-That knowledge came to you then in that capacity

and at that time, did it?

Ans.-Yes, sir.
Int. j.-Your board met at one o'clock p. ni. How long

after this time did you commence your examination of the

buildings, and for how long a time did you continue it?

Ans.-I can't say positively, but I remember we got through

some time that after'noon. I don't think we were over three

hours.

Int. 4.-You speak of the decay of the buildings. Did you

cause the linings to be taken off of the lined buildings to exam-

ine the inside frames, or did you do more than merely look at

the exposed portions of the buildings?

Ans.-We did more than look at the exposed porti'ns of

the buildings; we occasionally pulled up a plank, and we tried

to see if a nail would hold in some of the wood.

Int. 5.-Do you consider yourself a judge of carpenter's

work or the value of material?
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Ans.-I do not consider myself a very competent judge, but
I know something about it, having had charge of the erection

of some Government buildings, and having purchased the ma-
terials at Steilacoom.

.Int. 6.-Were there any carpenters with you, -or were any

examined by the board at this time?
Ans.-I think not. I think there was no one except the

members of the board.

Int. 7.-Do you feel certain that the officers comprising the

board alone examined these buildings in the three hours you
mention, and then, without getting information from builders
or carpenters, formed their opinion?

Ans.-I think there was no one with the board at the time

we examined the buildings. I don't know whether any of the

board consulted the head carpenter or not.
Int. 8.-Had not these buildings of the Hudson's Bay Com-

pany, since their departure, been exposed to the soldiers, and

been used by them for any purpose they saw fit?
Ans.-I think not. I doubt whether they had been touched.

I think this examination was about a month after the Com-
pany left, and possibly less than that time.

Int. 9.-Is not your opinion of the value of these buildings
a military value, with reference to the ground they were on,
being on a military reserve, from which they would have to be
taken down and removed?

Ans.-My opinion of the value was based on what they
would be worth, when sold, to be taken down and renoved.

Int. 10.-Have you been in Oregon or Washington since the

trade with the mining country east of the Cascades has become
so large and valuable?

Ans.-I have not been there since October, 1860.
Int. 11.-Do you know anythiag of the history of this shift-

ing bar or sand-bank you have spoken of, for several years
years before you noticed it, or anything at all of it, except
during the time you were at Vancouver?

Ans.-I remember I could not get up to the wharf-boat in
the steamer in 1855; and when I went there in 1859 there was
a wharf above the town on the military reserve, and large
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steamers went up to it. This is all my knowledge about the

bank, and hearing others speak of the shifting of the bar.

Just before I left there the ocean steamer had to lay below the

town and communicate by means of a small boat.

Int. 12.-Do you know whether that steamer being there

was caused. by the lowness of the water, or some other reason,
from having soldiers on board?

Ans.-My understanding was it was caused by the lowness

of the water.' I am not certain.

Examination-in-Chief Resumed.

Int. 1.-You have stated in your cross-examination that you

estimated the value of these buildings and improvements on

the supposition that they were to be taken down and removed.

Would they, in your opinion, have possessed any additional

value if they could have been suffered to remain?

Ans.-I don't think they would. I don't think there was

any one there who wanted them for any other purpose than

for the lumber. They were not in habitable condition.

CHATJNCEY MCKEEVER,

Brevet B7igadier General and A. A. G.
WASHINGTON, D. C., Jure 12, 1866.

Proceedings of a board of officers which convened at Fort Van-

couver, W. T., pursuant to the following order:

[EXTRACT.]

HEADQUARTERS DEPARTMENT OF OREGON,
FORT VANCOUVER, W. T., February 28th, 1860.

Special Order, No. 25.

I. . . A board of officers will convene at Fort Vancouver

on-the lst day of March, 1860, at eleven o'clock, A. M., or as
soon thereafter as practicable, to examine and report upon the
value of certain improvements on the military reserve placed

there by the Hudson's Bay Company, in the event of any com-

pensation being allowed for them hereafter by the Government.

6 0
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DETAIL FOR THE BOARD.

Captain A. J. SMurT, 1.st Dragoons.
Captain J. A. HARDIE, 3rd Artillery.
lst Lieutenant CHAUNCEY MCKEEVER, 3rd Artillery.

* * * * * * *

By order of General HARNEY.

A: PLEASONTON,

Captain 2d Dragoons, A. A. Ady't. Gen'l.

FORT VANCOUVER, W. T.,
ELEVEN OCLOCK, A. M., March lst, 1860.

The board met pursuant to the above order. All the mem-

bers present. The board then proceeded to examine certain

improvements on the military reserve placed there by the Eud-

son's Bay Company many years ago, and lying to the west of a

line of stakes commencing at a point about eighty yards to

the east of the Catholic Church, and running from thence in

a southerly direction to the river. The board find that upon

this portion of the reserve there are some four or five hundred

yards of fences, eight buildings claimed by the Hudson's Bay

Company, (not including the house occupied by Mrs. Stubbs,)

which the board understand is not intended to be removed at
present.

The board find that the fence is so much decayed as to be
of no value, and that the buildings are mere shells, rapidly
going to decay, most of them propped up to prevent their fall-

ing down, the only exception being the dwelling-house in front

of the depot quartermaster's office, which, although occupied,
is also in a dilapidated condition.

The board estimate the total value of the above improve-

ments at $250, (two hundred and fifty dollars.)

There bein.g no further business before it, the board adjourned
"sine die."

A. J. SMITH,

Captain lst Dragoons, Present.
JAs. A. HARDIE,

CUNCEF MCKEEV ER, Captain 3rd Artillery.

lst Lieutenant 3d Artillery, Recorder.



83

HEADQUARTERS DEP'T OF OREGON,
FORT VANCOUVER, W. T., March 5, 1860.

Approved.
WM. S. HARNEY,

Brigadier General Commanding.

Official copy.
E. D. TOWNSEND,

Assistant Adjutant General.

TESTIMONY oF MAJOR GENERAL ANDREW J. SMITH.

3fajor General Andrew J. Smith, being duly sworn according
to law, says:

Int. 1.-What is your name, age, place of residence, and
occupation?

Ans.-A. J. Smith, of lawful age. I belong to the United
States Army, am Lieutenant Colonel 5th Regiment of Cav-
alry, Brevet Major General United States Army.

Int. 2.-Have you ever resided in Washington Territory; if
yea, when and wherq ?

Ans.-I was stationed at Fort Vancouver in the winter and

spring of 1860. I have passed and repassed Fort Vancouver
several times since on my way from Walla-Walla to Portland
San Francisco. I was stationed at Walla-Walla in the sum-
mer of 1860.

Int. 3.-Are you acquainted with the fort and buildings at
the post of Vancouver, which were formerly claimed and occu-
pied by the Hudson's Bay Company?

Ans.-I am.

Int. 4.-Have you ever examined and appraised any of the
inprovements and buildings at this post which were claimed
by the Hudson's Bay Company; if yea, wtat buildings and
improvements have you examined, with the view of ascertain-
ing their value, and where ?
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Ans.-I recollect being a member of a board, in 1860, to
examine the improvements that belonged to the Hudson's Bay
Company, and assess the value as they then stood, or would
be to the Government, in case they should fall into our hands.

Int. 5.-What was the condition, character, and value of
the buildings, at the time your attention was called to them*?

Ans.-Very dilapidated, not habitable, of no value what-
ever to the Governmaent. I refer to the buildings on the out-
side. Also the fences that enclosed the garden and orchard
were very dilapidated.

Int. 6.-Did you ever observe the character and condition
of the stockade, and the buildings within it, while you were
there? If yea, please to describe them as nearly as you can.

Ans.-I several times visited the buildings inside the stock-

ade of the Hudson's Bay Company, and know that they were
in a very dilapidated condition, the larger store-houses being
propped up, to prevent them from falling down. They were
built of what we called puncheons. They were going to decay
rapidly-dry rot.

Int. 7.-What, in your opinion, was the value of their

stockade, and the buildings within it, at the time that you

speak of?
Ans.-I should say two hundred and fifty dollars would

cover the value to the Government. The stockade was worth
nothing, except for fire-wood. I don't feel competent to give
an opinion as to the value to any other person.

Int. 8.-]Please to look at the paper herewith presented,
and state whether the same, in-your opinion, is a true copy of

the report of survey made by you and others, in pursuance of
an order from General Hardie.

Ans.-Not knowing, I presume it is.
(Anything in reference to this report, and the report itself,

objected to on the same grounds set out in the deposition of

Chauncey McKeever.)

Cross-Examinat n.

Int. 1.-Is the testimony you have given here your opinion,
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as an acting member of a board to inspect and assess the
value of certain improvements and buildings of the Hudson's
Bay Company?

Ans.-As I can recollect it, it is.
Int. 2 .- Was that opinion reduced to writing?
Ans.-It was at.the time.
(The above testimony-in-chief objected to.)
Int. 3.-Is not the sum of two hundred and fifty dollars

you have mentioned also the finding of the board, as to the
value of those improvements and buildings?

Ans.-It was.
(Objected to as incompetent.)
Int. 4.-Was not this estimate of certain buildings, eight in

number, which it was deemed necessary to remove from the
reserve ?

Ans.-It was supposed to have included all belonging to the
Hudson's Bay Company at and adjacent toýthe stockade.

Int. 5.-Do you recollect the date of this meeting of this
board, and the names of the members? If so, please state these
facts.

Ans.-The date was March 1, 1860. The board consisted
of myself, Captain Hardie, (then,) and Lieutenant C. Mc-
Keever, of the 3d artillery regiment.

Int. 6.-Were not these buildings and improvements ex-
amined by this board west of a certain line of stakes that com-
menced at a point about eighty yards east of the Catholic
church, and ran thence in a southerly direction to the river;
and did not these improvements and buildings thus valued
consist of some four or five hundred yards of fence, and eight
buildings outside of the stockade, and not including the house
occupied by Mrs. Stubbs?

(Objected to as incompetent.)
Ans.-The improvements were outside*the fort and west of

the lne of stakes, and were valued and estimated, including
the eight buildings inside and outside the stockade, -which
were all we estimated, supposed to belong to the Hudson's Bay
Company.

Int. 7.-These eight buildings mentioned by you there, are
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the buildings of the Hudson's Bay Company, wherever situated,
to which your remarks of dilapidated buildings, some of which
were propped up, apply?.

Ans.-Yes, sir.
A. J. SMITH,

Lieut. Col. 5th Gavalry, Brevet Major Gene A.
WASHINGTON CITY, D. C., June 13, 1866.

TESTIMONY OF THoMAs NELSON.

Thomas Nelson, being duly sworn according to law, says:

Int. 1.-What is your name, place of residence, and present
occupation ?

Ans.-Thomas Nelson; I reside at Peekskill, Westchester
county, in the State of New York. My occupation is that of
a lawyerý

Int. 2 .- Have you ever resided in what was formerly Ore-
gon Territory; when, and where, and what was your occupa-
tion while there?

.Ans.-I have. I resided in Oregon Territory from the
early part of 1851 until, I think, August, 1853; I was then
Chief Justice of the United States Supreme Court for the
Territory.

Int. 3.-Have you ever visited any of the posts or places
in what was formerly Oregon Territory, which were claimed
and occupied by the Hudson's Bay Company; if yea, what
posts have you visited ?

Ans.-I have. I have visited Vancouver and Fort George,
or Astoria, and, I think, I was at Fort Umpqua. I passed
through the country; I was at the Cowlitz Farms, claimed by
the Puget's Sound Agricultural Company.

Int. 4.-Was your attention, while you resided in what was

formerly Oregon Territory, called to the character and value
of the claims of the Hudson's Bay Company in this Territory?

If yea, please to describe how it happened that your attention

was so called to this matter.
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Ans.-It was ; my attention was called to it by reason of a
letter I received from Mr. Webster, who was then Secretary
of State of the United States, in the fall of 1852. My atten-
tion was specially called to it by that letter ; but, like all
inhabitants of that country, my attention was called to it gen-
erally, by reason of its being a matter of public interest in
the Territory.

Int. 5.-In consequence of the receipt of this letter, did
you make any investigation as to the character and value of
the claim and possessions of the Company ? If yea, please to
state what you did in this behalf, and the result thereof.

Ans.-I did; I sought for information from a variety of
sources, but more especially from Dr. John McLaughlin, who
had been chief factor of the Hudson's Bay Company, a long-
time resident of that section of the country, and, by the con-
cession of almost every one in that region, better acquainted
with the subject than any other person.

(As the question shows that the result of an investiàgation
made by the witness is sought for, and his answer shows that
this result was obtained from various sources, all evidence
as to this result derived from information or statements of
others is objected to; and the result itself is objected to,
except so far as he may testify from bis own personal kiiow-
ledge.)

I had my interviews with Dr. McLanghlin in October, 1852,
according to my best recollection ; I had several of them;
without communicating to him specially the duty with which
I was charged, I stated to him my desire to obtain accurate
information, in reference to the character, extent, and number
of the Hudson's Bay Company's possessions, as they existed
about the time of the making the treaty between the Gov-
ernments in 1846. T took notes of the information so com-
municated to me by Dr. McLaugblin, and I have my original
notes of such information, taken by me, in his presence.

(All statements made by Dr. McLaughlin at these inter-
views objected to, as incompetent and hearsay testimony.)

Int. 6.-Do these notes, to which you have referred, con-
tain an accurate statement of the substance of what Dr. Mc-
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Laughlin said to you at the time that they were made by
you?

Ans.-They do.
Int. .- Was Dr. McLaughlin at this time in the full pos-

session of his faculties, and did þe or not appear to have a
full knowledge and distinct recollection of the matters which
were the subject of the communication then made to you?

Ans.-He was in full possession of bis faculties; lie ap-
peared to comprehend, and I have no doubt did comprehend,
fully what he communicated to me.

Izt. 8.-If you have these notes in your possession now,
will you please to produce a copy of them, and have them
made a part of your testimony ?

Ans.-I here produce the original, and will have a copy an-
nexed to my deposition, accompanied by explanatory notes
in parenthesis, made by me now, and which are no part of the
original memoranda.

In& 9.-What was the condition and character of the lands
and buildings and other improvements of the Hudson's Bay
Company at the post of Vancouver at the time you visited
this post ?

Ans.-They were of the character of buildings at Vancouver,
rouigh. They were made, not out of sawed lumber, but out of
timber, in my judgment cut with the axe. There were several
stores, resting on blocks, unpainted, covered with shingled
roof, according to my best recollection, protecting their goods
from the weather. There were several other houses, in one
of which Mr. Ogden, who was the chief factor, resided. They
were all what might be called rude buildings; no doubt the
best that could be made at the time of their construction.
They were built, in my judgment, with reference to the secu-
rity of what was placed inside, but had outlived the fashion
of the day, which was prevailing when I was there, a better
class of buildings being erected whilst I was there. The main
buildings were surrounded by a stockade made of fir posts,
with sharpened points, driven into the ground, and with sharp-
ened points at-the upper ends, and left above the ground suf-
ficiently high to prevent the inmates from being surprised by
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the Indians. In my day, in 1851 and in 1852, all danger

from an attack by the Indians had passed away.
int. 10.-What, in your judgment, was the original cost,

and what the value of the buildings and improvements of this
post, at the time that you saw and observed them ?

Ans.-The original cost I know nothing about, except as

Dr. MeLaughlin told me. He stated it cost about $100.000
all told. As to their valte in 1852, when I saw them, it is

difficult for me to answer. They had, in my judgment, out-

lived their day.
Int. 11.-At the time that you were living in the Territory

was there, or not, considerable fur trade between the Company

and the Indians at Vancouver; if not, what was the nature of

the trade of the Company at Vancouver?

Ans.-As I understood, there was but little fur trade while

I was in the Territory. The principal business of the Com-

pany was merchandizing.
Int. 12.-What, at the time you were in the Territorf, was

the policy of the Company in respect to the sale of lands,

claimed by them at Vancouver, to American citizens and other

settlers; did they offer their lands for sale, or did they with-

draw them from the market ?
Ans.-The Company were not selling their land in Oregon

Territory. Their right to the land was much questioned; I

mean the nature of their interest in the land under the treaty.

They were desirous of selling out all their rights in Oregon

Territory, in gross.
int. 13.-Have you paid some attention to the growth and

development of the country in what was formerly Oregon

Territory; if yea, what, in your opinion, is the prospect of

building up a large commercial town on the Columbia river,

at the place called Vancouver?

Ans.-I have paid some attention. I think Portland is to be

the great place of Oregon. It has had for a number of years

the principal business of the Territory, and the reputation

abroad of being the principal trading place. In my judg-
ment, with the advance it already has, Portland is destined

to outstrip all other places in Oregon, and render it highly
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improbable, at all events, that a place so near to it as Van-
couver will be a place of any considerable magnitude.

int. 14 .- Have you any special knowledge of any of the

other posts of the Hudson's Bay Company in what was formerly
Oregon Territory ? If yea, please to describe their condition

and character, as particularly as you can.
Ans.-I havn't any special knowledge of any; I have vis-

ited Fort George a number of times. There was nothing there

but log buildings and a little land enclosed.

Cross-Examination.

Int. 1.-Do you,' of your own knowledge, recollect the
number of buildings within the stockade at Vancouver, or is

your recollection aided by the notes of Dr. McLaughlin's

statements?
Ans.-The precise number I do not know, of my own know-

ledge. I distinctly remember the mess-house and two or three

other buildings, and a building in which the employés slept;

those are distinct in my memory; and I am not able to speak
of the others, of my own recollection. I remember, also, a
tall house in the corner, called the bastion or donjon, with

guns mounted.
Int. 2.-Do you recollect how many of these buildings were

framed ?
Ans.-I believe there was a small brick building, and, with

this exception, they were all frame. The buildings were
mainly of an improved style of log buildings; some of them

were sided up with plank. I think the building occupied by
Governor Ogden was a nicer building than the rest.

Int. 3.-Do you recollect or know how many buildings there

were outside the stockade, belonging to the Company?
.Ans.-I do not; I remember two, certainly, one of which

was a salmon shed.
Int. 4.-Are you confident .that, because the Indians were

quiet in 1851 and 1852, they would continue so after that, and
all danger from them would be over?

4ns.-I never supposed that all danger from turbulence in
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the Indians had passed; but I supposed, from the increased
number of settlers in -the Territory, and the constantly dimin-
ishing number of the Indians, and the proved superiority of
the whites in all collisions, that all danger in the settlements
had passed away. In other words, I believed that for the pur-
poses of a fort it was useless.

Int. 5.-You say that you had many interviews with Dr.
McLaughlin; did he not, in speaking of money, usually refer
to it as so many pounds ?

Ans.-I think he did occasionally, in speaking of money,
use the word pounds; ordinarily, I think he used the names
of our own currency. He was in the habit of dealing with
persons who used our own currency. His-habit was to reckon
in American currency.

Int. 6.-Do you feel sure that, in speaking of the cost of
the buildings, he did not speak of it as one hundred thousand
pounds, and not one hundred thousand dollars ?

Ans.-I am as certain of his saying one hundred thousand
dollars as I am certain of anything in my notes; I read them
over to him as I prepared them.

Int. 7.-Did you make this stateuent in answer to the tenth
interrogatory, as to the $100,000, from your own recollection
of the Doctor's statements, or from the notes you have with
you?

Ans.-I remember, independent of my minutes, of having
heard it said by the Doctor that the expenditures at Fort
Vancouver amounted to $100,000.

Int. 8.-At what interview, of the several you have spoken
of, and at what part of that interview, was this statement
made? What was his exact language ?

Ans.-It was at the interview that he had with me at my office
in Oregon City, and in that part of the interview when the sub-
ject of the Vancouver Fort or trading-post was the matter of
conversation between us. The order in which these subjects
were spoken of was his own, and not at my direction, except
with reference to what was said of the Columbia river. Without
distinctly remembering on that subject, I have no doubt but
thatI was the first to introduce that as asubject of conversation.
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His exact language it is impossible for me state any further than
I have stated. I would not pretend that these notes are in all
respects in his exact language, and yet I believe them to be
as nearly so as is ordinarily the case in taking down state-
ments of a third party by a party who designs to take them
accurately. I have no doubt, and I remember that more was
said than was here stated.

Int. 9.-You have stated that you recollect the statement of
value without the aid of notes. Can you in no way give his
words, or anything more said, in the same sentence, with ref-
erence to the buildings and their cost ?

Ans.-I cannot, any further than I have already stated.
Int. 10.-Is not that statement, as to the value, the sub-

stance of several statements, in reference to the buildings,
made several times in course of conversation ? •

Ans.-I think he repeated it. I had several conversations
with him before I took these notes. On one occasion, I think
we had a conversation at his,house, where we went over the
whole of the ground generally. Knowing the importance of get-
ting accurate information, and afraid to trust my memory, by
reason of the multiplicity of subjects that we conversed about,
he, by my invitation, came to my office, when the subject was
gone over again, and these notes were made at the time he was
making the communications to me, I reading over to him what
had been written, as a particular branch had been finished.

Int. 11.-You have stated that you recollect the statement
as to value, without your notes; is there anything else you
distinctly remember he said as to Vancouver, without referring
to notes ?

Ans.-I remember also what he said in reference to the ex-
tent of the claim. I remember hi stating the cattle roamed
at large along the shore as far up as Cathlapootl. This he
said was in the winter season; that in the spring of the year
the melting of the snow upon the mountains swelled the Co-
lumbia river, and made it overflow its banks, and they could
not pasture there. I remember his saying the cattle ran
wild. I remember his speaking of a man by the name of
Short, who claimed some of the land, to the possession of



93

which the Hudson's Bay Company claimed that they were
entitled. I remember also of his speaking of a saw-mill,
which was some four or five miles off from the fort, and of
its not doing a great deal at that time.

Int. 13.-Is what you have just stated his language, or the

substance of what he said ? How much of it, if any, is in the
notes you have mentioned ?

Ans.-That will be best seen by referring to the notes. It
is impossible for me to say that I used the exact language used
by Dr. MeLaughlin. I pretend only to state the substance,
though I have no doubt, in many instances, I used the very
words that he used.

int. 14.-You have placed in parenthesis, several times,
words in reference to the various subjects in -your notes.
Was there not a good deal of conversation in reference to
these various topics which you have not recorded, which pre-
ceded and followed what you have put down ?

Ans.-There was.
Int. 14.-Was not the Doctor a garrulous man, full of anec-

dote, mingling together his own personal knowledge, and what
he had learned from others, so that it was difficult to distin-
guish the actual source of the information which he gave?

Ans.-He was a talkative man. I think he was not a man
of anecdote. His nature was rather grave than anecdotical.
He was full of detail and incident. It was not difficult to
distinguisli the source of information which he gave when he
pretended to state what his source was. My application was
for his knowledge on the subject. How that knowledge was
derived by him was not a matter of particular inquiry by me.
I presumed that he had full knowledge of the subjects on
which he spoke. He had for many years been chief factor
of the Hudson's Bay Company, and for more than twenty
years, as I understood, from him and from conversations that
I had at the fort with its o1icers. It was matter of history
that Mr. Ogden had, had more of personal adventure in the
mountains with the Indians than Dr. McLaughlin or any other
officer of the Company. The Doctor was regarded as a care-
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fu], pains-taking officer, and fully acquainted and familiar

with all the details of his official duties.
Int. 15.-Did he, in his conversation, state what portion of

the information he gave you was derived frôm his own per-
sonal knowledge, and what from other persons ?

Ans.-He did not undertake to discriminate in that respect.
Int. 16.-Can you tell now what portion of the information

he gave you was from his own knowledge and what from the
information of others?

Ans.-I cannot. That was not made a matter of special

inquiry by me, for I presumed he was fully informed on the

subject.
Int. 17.-Can you give from memory that portion of the

conversation you have spoken of, in answer to 13th interroga-
tory, which took place before or after you recorded any of it,
in the language of the Doctor?

Ans.-I'can state some part of the conversation that occurred
in that interview; but I cannot state the part that took place
before the record was made, or after it was made, so as to be
able to say at what period it did take place, with reference to
the time of the record made by me. I am not able to say that
I can state any of the conversation in the precise language
made use of by the parties.

Int. 18.-Did you put questions to the Doctor in that inter-
view; if so, can you now, from memory, tell what distinct
portion of your record is the result of answers to your ques-
tions, and what was given by the Doctor without questioning?

Ans.-I did put questions to the Doctor. I am not able to
select those portions of my minutes which were given in an-
swer to questions put by me. I stated generally, at the com-
mencement of my conversation with the Doctor on the subject,
my object in getting information with reference to the num-
ber, character, and condition of the Hudson's Bay Company's
claims in Oregon, and after that preliminary statement we
took up the matters seriatim.

Int. 19.-In thus taking up these matters seriatim was there
not a continual interchange of questions and answers between
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the Doctor and yourself, in which the meaning was often con-
veyed in part by the question and in part by the answer?

Ans.-I have no accurate recollection on that subject; but
I have no doubt that in many instances the question and
answer would have to be taken together, in order to get at the
meaning conveyed.

Int. 20.-Have you now any distinct recollection of the
questions put by you to the Doctor, other than a general recol-
lection that they were proper to the subject-matter your were
inquiring into?

Ans.-I have not.
Int. 21.-With reference to their buildings, do you know how

many of them were built before 1846; how many after; how
many were nearly new, and how long a time had been occu-
pied in building them?

Ans.-From my own knowledge, I do not. Judging from
their appearance, and from what I learned at the fort, they
were all built before 1846.

Int. 22.-In these remarks of Dr. McLaughlin, did he give
you this information; or did he state how many buildings were

put up at frst, how many had been added in course of time ?
Ans.-I don't remember that he particularized the time of

the erection of these several buildings.

Int. 23.-Was Dr. McLaughlin at that time, and during your
residence, doing business for himself, in Oregon City, on his

own account?
Ans.-He was. He had a mill at Oregon City.
Int. 24.-Can you give the year, and at what time of the

year, this conversation took place ?
Ans.-In the year 1852, and in the latter part of the fall of

that year.

Int. 25.-Do you know anything about Dr. McLaughlin
being an applicant, about this time, for confirmation, by act of
Congress, for a donation claim ?

Ans.-I know that, at this time, the Oregon City claim, as
it was called, and which he had taken, had been disposed of by
the donation law to the Territory for university purposes. But
Dr. McLaughlinfelt very much aggrieved at the taking away
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of what he called his claim; and that he was desirous of re-

obtaining it in any way that he could; that he talked of appeal-
ing to the sense of justice of the Territory legislature; that

he talked of petitioning Congress on the subject ; and that he
also talked of claiming the same under the treaty of 1846 as
a British subject. He was much disturbed upon the question,
and made many and grievous complaints about it, and com-
plained a great deal of the ingratitude which had been shown

to him.

Examination-in-Chief Resumed.

Int. 1.-Do you know from anything the Doctor said, or
otherwise, whether or not he retained any interest of the Com-
pany after his resignation as chief factor; and at or about the
time of your interview with him; and whether or [not] he
continued, after his resignation, to be consulted concerning

the affairs of the Company, to be advised concerning their
condition ?

Ans.-I understood from the Doctor, and at the fort, that
he was interested in the affairs of the Company aftes he ceased
to be chief factor. I learned this whilst in Oregon, in 1851
or 1852, and perhaps in both years.

(Objected to as hearsay.)
And I also learned after he ceased to be chief factor he was

occasionally consulted.
(Also objecte'd to as hearsay.)
Int. 2.-Did not the Hudson's Bay Company, while.you were

in the Territory, have free access to the courts, or was there
or not, in your opinion, any obstacle in the way of their
obtaining justice in the courts of the Territory in any case
involving the question of claims and right to land or other
property in the Territory?

.Ans.-The courts of the Territory, whilst I was there, were
freely accessible to all persons. I know of no obstacle in the
way of their obtaining justice in any manner which they
thought proper to make, subject to legal investigation in the
courts. Certainly the relations of the officers of that Com-
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pany with the judges were of an agreeable and I think friendly

character. In my day I think that jurors were about as fair

as are to be found in any country, and especially deferential

to the instructions of the court. .There were some persons in

the Territory of narrow and ignorant character who were dis-

posed to rail at the Hudson's Bay Company and all other pcr-
sons occupying prominent positions or who had secured wealth.

But with the majority of persons not personally interested in

the matter, I think the jurorb of the Territory were disposed

to render as fair verdicts as the jurors of any country.

Cross-IExamination Resurmed.

Int. 1.-Do you think a jury of the county in which their

claim lay, composed chiefly of settlers on that claim, would

have been [?able] to have agreed upon a verdict in favor of

the Company in a suit against an American citizen for tres-

passing on their land? Have you any acquaintance-with the

citizens of Clarke county in Oregon, or did you ever hold a

court in that county at Vancouver?
Ans.-I do not think that jurors interested in the question

against the Company would be any more likely to do the Com-

pany justice there than interested jurors would do justice any-

where. I by no means supposed that all the persons in Clarke

county were interested in the question against the Company.
If they, the courts, were possessed of ample powers in refer-

ence to changing the venue so as to cause th.e stream of jus-'

tice to flow free from prejudice, passion, or interest. •

THomAs NELSON.

WASHINGTON CITY, D. C., June 21, 1866.

It is hereby agreed between the parties that the part of the

minutes (hereunto annexed) of the conversation held between
the deponent and Dr. McLaughlin, relating to the Puget's Sound

Agricultural Company, shall be offered in the case of the
Puget's Sound Agricultural Company subject to the same ob-

70C
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jections that were taken to the said minutes in the deposition

concerning the Hudson's Bay Company.

NOTE.-In reference to the value of the navigation of North
Branch of Columbia.

In the summer, river full of rapids; communication in the

spring and fall; can't communicate in the summer, owing to

the melting of the snows; country north has not been ex-

plored; there are no trading posts north of the 49th°; where

they use the Columbia or Frazer's river, there are, or were,
seven posts; they used to go to Okanagan, then strike across
the country to Thompson river, then across land to Alexandria,
in Caledonia, on Frazer's river; they used the Columbia in

going across the country to Red river and Canada; it is best

thoroughfare with Red river, but another could be made; it

is of a strong, smooth current; it is navigable for steamboats
in spring and fall, but there is no country to cultivate.

In reference to forts and trading posts claimed [by] Hud-
son's Bay Company:

In 1846, Kootenay post.-South of Columbia, between
that and Flat-Heads; a winter post; on the Kootanay lake;
a mere winter trading post; no farms, no cattle.

Flat-Heads.-South and east of the last; a trading post,
called Flat-Heads; used only in the winter to trade with In-

dians; the Flat-Heads used to be met there twice a year for

trading, after buffalo hunts; mere log building.

Fort Colvile.-Was the headquarters of the former posts;
in 1846 there was a farm; used to raise from 1,000 to 1,500
bushels of wheat; there was a small mill forty feet square;

large amount of cattle; two or three hundred head of cattle

in 1846; they were looked after by the people of the fort.
Okanaga.-On the Columbia; a small post; a receptacle

for the boats used in transporting goods to Frazer's river sét-
tlements and posts; soil around, barren; a small garden;
cattle, new, sent there in 1826, for the use of the place.

Walla-Walla.-Poor soil around; a mere fort; cost a good
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deal, but made strong as against Indian attacks; no farms
there; a small garden for the use of the place; no trade in
furs; object was to subdue Indians; to supply their wants,
and bring them in subjection; it was put there to subdue the
Indians, and with a view of making Indians defend it; In..
dians were gratified at the having of posts in their lands.

Bois.-No farms there; in the Snake country; a trading
post for Indians; post established to keep Indians in order;
two men stationed there.

Fort Hall.-built by Wyeth, an American, now in Boston;
in 1834, in the Snake country; object to supply the trappers;
attempted the salmon trade; failed; many American trappers
in the country; Hudson's Bay Company bought of Wyeth;
no farms made then by Hudson's Bay Company; three, or
four cows sent there in 1835 or 1836 by the Hudson's Bay
Company, for the purpose of giving to Indians; land all
barren around.

Vancouver.-1,000 to 1,500 acres used by the plough at a
period prior to 1846. There had been that amount under fence.
Saw-mill and grist-mill, about five miles east up the river;
had from two to three thousand head of cattle ; permitted to
stray .where they could find pasture; cattle are now wild;
five stores of 100 feet; granary 60 by 40; mess-house, office,
$100,000 expended.

On the| Columbia from Cathlapootl up to the river Duthé,
(sometimes called Vivet,) say about twenty miles, all over-

flows; cattle used to be there in winter, and then were driven
back; sometimes were driven back half a mile, and then again

five or six miles; cattle were permitted to pasture; only
occupied and tilled at and near Vancouver; the rest was for

pasture.
Sophie's Island [Sauvie's.]-Was selected by Wyeth first; he

built upon it and requested McLaughlin to keep it; buildings
fell down; McLaughlin afterwards recorded it in Wyeth's

name. Hudson's Bay never, claimed it in McLaughlin's day.

He left it in 1846. There were two buildings put up by
Company for Wyeth.

Fort George.-A store; a salmon shed; and officer's dwel-
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ling. Astor was bought out. Hudson's Bay Company had a

post there in 1846; no farms; nothing but garden; about

eleven acres cleared; was once of the principal fort; aban-

doned in 1825. For a time afterwards a small trading post

for Indians, and to prevent the Indians from coming to Van-

couver and ergaging in hostilities with Indians there. In 1847

or 1848 moved it over to Cape Disappointment; before that

time no post at Cape Disappointment. After that, Ogden

took a claim which he bought of one Wheeler, an American.

Trade was then changed from Fort George and went to Dis-

appointment.
Fort Umpqua.-Post established in 1834; agriculture en-

gaged in in a limited degree for the use of the post, and.some

cattle, pigs, and breeding mares sent there. Cattle, in fact,
were sent to all the forts for the convenience of the forts, and

to civilize the Indians; was a picket fort in 1846.

NOTE, as to claims of Puget's Sound Agricultural Com-

pany:
Puget's Sound; began in 1837 for Hudson's Bay Company.

In 1840 transferred to Puget's Sound Company. At Cowlitz

farms had about 2,000 (acres) under cultivation. There were

ines designated around this farm, and fenced in* some 1,500

acres; pasture was outside; three or four hundred head of

cattle; outside of the limits was common for feeding cattle.

Considered-the Cowlitz Farms to embrace about 3,000 acres

of land.
Nisqually.-About eight or nine miles of plain. The cattile

and sheep pastured over three or four miles square. Some-

times cattle strayed over eight or ten miles. Plain was

bounded on one side by the Sound, on the other side by the

Nisqually river, and the woods on the other side.
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TESTIMONY oF MAo GENERAL C. C. ,AUGUR.

Major General C. C. Augur, being duly sworn according to
law, says:

Int. 1.-What is your name, place of residence, and present
occupation ?

Ans.-Christopher C. Augur, Major General of Volunteers
in the service of the United States, at present cormanding
the Department of Washington.

Int. 2.-Have you ever resided in Washington Territory; if
yea, when and where, and for how long a period?

Ans.-I have, from some time in November, 1852, to March,
1856, with an occasional absence. I was absent at one time four
months. I resided at Fort Vancouver. I was stationed there,
and I was there two or three times a year after that until 1861.

Int. 3.-Are you acquainted with the fort and buildings

at Vancouver which were claimed and occupied by the Hud-
son's Bay Company?

Ans.-I am generally.
nt. 4.-Did you ever make an estimate of the value of the

fort and buildings and improvements at this post which was

claimed and occupied by the Hudson's Bay Company; if yea,
where, and under what circumstances?

Ans.-I did. I was a member of a board of survey, which

was ordered to make such estimate. It was in the fall of 1853

or spring of 1854; I don't remember which.

Int. 5.-Did this board of survey make a report in writing

of their action in the premises?

Ans.-It did.
Int. 6.-Please to look at the paper here produced, (marked

A, and hereto annexed,) and state whether it be, in your

opinion, a true copy of the report which was made by the board.
Ans.-I believe it is a correct copy of the report.

Int. 7.-Are the other members of the board who acted with

you in this matter now living?

Ans.-They are not.

(The introduction of this report and all matters connected
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with it objected to, as being the proceedings and decision of a
military board or tribunal on matters that bave been or may
be in question before this commission, and because the same

was ex parte, it not appearing that notice was given to the

Hudson's Bay Company.)

Int. 8.-Please to look at the map here produced, drawn by
Giddings, representing the claim of the Hudson's Bay Company,

and say whether you recognize it as a just delineation of the

country, including and adjoining Vancouver, on the north side

of the Columbia river.

Ans.-So far as this shows the topography of the country,

I recognize it.
int. 9.-Were you acquainted with the general condition of

the country described on this map, as claimed by the Hudson's

Bay Company?

Ans.-I was not. .I. was acquainted with only that part
that was immediately about Vancouver.

Int. 10.-What was the condition of that part of the country

adjoining Vancouver with which you were acquainted? How
much of it, if any, was enclosed and cultivated by the Hudson's.

Bay Company; how much, if any, was in a wild, natural state,
and used in common by all persons there for the purposes of
pasturage or culture ?

Ans.-I knew the country for about six miles on the river,
commencing two miles below the military reservation, and

varying from a mile to four miles in the interior. A portion
bordering on the river, averaging three quarters of a'mile,
perhaps more, in that vicinity was an open country, and
mostly cultivated by settlers and mostly enclosed. The por-

tion on the military reservation I should say was very nearly

one half, recognized as the Hudson's Bay enclosures, and so

far as I know was cultivated by their employés. The balance

of it was mostly heavy fir timber. There were two or three

small plains, called the second, third, and fourth plains, that

were open; I couldn't judge the amount of land in them; per-

haps there were one thousand acres.
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Cross-Examination.

Int. 1.--You stated, I believe, that you could not be very
accurate about the land around Vancouver; do you feel sure

that this strip of open land was not wider than you have de-

scribed ?
Ans.-The average width, in my judgment, was three quar-

ters of a mile in that vicinity, perhaps more.
C. C. AuGUR,

Major General of Volunteers.

WASHINGTON CITY, D. C., June 2, 1866.

Cory A.-3.

Proceedings of a Board of Officers assembled at Fort Tîancouver,
W. T., by virtue of the following order:

HEADQUARTERS, FORT VANCOUVER, W. T.,

January 17, 1854.

Orders No. 1.
In order to carry out instructions received from the War

Department, dated October 29, 1853, and from the leadquar-

ters Department of the Pacifie, dated December 7, 1853, Sur-

geon B. M. Byrne, Captain T. L. Brent, A. Q. M., and Cap-
tain C. C. Augur, 4th Infantry, will constitute a Board to
assemble at this post at 10 o'clock A. M. to-day, to examine
and report iipon the extent, condition, and probable value. of
all improvements contained within the limits of the present

military reservation at this post of six hundred and forty acres.

By order of LIEUT. COL. BONNEVI.LLE.

(Signed) JOHN WITHERS,
2d Lieut. 4th Infantry, Act. Adjutant.

FORT VANcOUVER, W. T., January 17, 1854.

The board met pursuant to the above order. Every member

of the board was present. To enable the members to possess
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themselves of the ii, cessary facts and information for giving

an intelligent opinion upon the different points contemplated

by the order, the board adjourned to Monday the 23d instant.

FORT VANCOUVER, W. T., January 23, 1854.
The board met pursuant to adjournment, all the members

being present. The board determined as follows, respecting

the extent, condition, and probable value of the improvements

upon the reserve.

lst.-EXTENT OF IMPROVEMENTS.

The board find that the military reservation, as designated
by the commanding officer, is a portion of the land claimed

by the Hudson's Bay Company, and that it includes their entire

establishment at this place, and that, with the exception of

those belonging to the United States, they claim all the build-

ings upon it as their property, and also all the improvements

of whatever character.
The board find that about one-half of this reservation has

been undercultivation at various times, and that upon this

portion of it there are about three miles of fence, about eighty

fruit trees, about eight acres of wheat in the ground, and thir-

teen small houses, some of them being rented at from $8 to

$20 per month, one large building rented by the United States

as a hospital at $40 per month, and one large store-house upon

the river, and the Catholic Church and parsonage attached.

Besides these, there is their trading establishment, surrouinded

by heavy pickets, consisting of store-houses, shops, offices, &c.,
and the dwelling houses of the officers of the Company.

2d.-CONDITION OF IMPROVEMENTS.

The board, find with few exceptions, all the above buildings,

fences, pickets, &c., are what would be termed old, but it can-

not arrive at the exact age of 'any of them. There are besides

some shells of houses and portions, of decayed fences, which

they have not thought worth considering at ail.
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3d.-PROBABLE VALUE OF IMPROVEMENTS.

The board estimates the value of the above improvements to
be as follows, guiding themselves in their valuation of buildings
by what many of them are rented for, and for fences by the
current rates for such improvements:

For pickets around trading establishments -

thirteen houses outside of pickets -

hospital buildings

" four old sheds-- - ----

" Catholic Church-- - ---

" parsonage attached- - - ---

" court house-- - ----

" three stables

" store-house on river- - - ---

" four large store-houses inside of pickets ($2,500
each) -

" one dwelling-house (Governor's)

" one dwelling-house (Grahamý's)
" three houses (officers' and inside the pickets)

($1,000 each)

one granary

" blacksmith shop inside pickets -

" one bake-house-- - ----

magazine-- - - ----

washing-house

one kitchen, Governor's house -

" one butcher's shop-- - ---

three wells, at $250 each

" eighty fruit trees, at $20 each - - - -

eight acres of wheat in the ground, at $15 per acre,
" three miles of fence, at $300 per mile - -

$3,000
5,200
1,333

100
2,000
1,000
1,000
1,000
1,000

10,000
4,000

4,000

3,000
3,000

500
1,500

500
500

1,000

500
750

1,600
120
900

Total probable value - ---- $47,503

In estimating the above to be the probable value of the
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property and improvements upon the reserve claimed by the

Hudson's Bay Company, the board have proceeded as though

they were claimed by private individuals, and have not deemed

it their province to inquire whether they have an adventitious

value, as being an integral portion of the Hudson's Bay Com-

pany's establishments in this country, under the peculiar

privileges and rights claimed by that Company.

There being no further business before it, the board ad-

journed sine die.

(Sifned) B. M. BYRNE,

Surgeon U. S. Army.
(Signed,) T. L. BRENT,

A. Q. M. U. S. Army.
(Signed,) C. C. AuGuR,

Captain 4th Infantry.

In approving the proceedings of the board of officers, I do

not wish it to be understood that the buildings will answer for

the military service. They can stand a short period only
when they cease to receive the great care bestowed upon them.

The buildinags now occupied as hospital and store-house will

answer as they now do until others be erected more conveni-

ently located.

(Signed,) B. L. E. BONNEVILLE,

Lieut. Col. 4tk Infantry, commanding.

Official:
BENJ. C. CARD.

col. Q. 1. Dept., Bvt. Brig. Genl.

Quartermaster General's Office, May 19, 1866.

TESTIMONY OF JAMES A. HARDIE.

James A. Hardie, being duly sworn according to law, says:

int. 1.-What is your name, place of residence, and occu-

pation?

Ans.-I am inspector general and brevet major general in
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the army of the United States. My habitual station is Wash-
ington. My name is James A. Hardie.

-Int. 2 .- Have you ever resided in Washington Territory;
if yea, when and where, and for how long a period?

Ans.-I was an officerstationed at Vancouvér and the Cas-
cades from 1858 to 1861.

Int. 3.-Are you acquainted with the post at Vancouver
which was formerly claimed and occupied by the Hudson's
Bay Company? If yea, please to describe the same, giving
the character of the construction of the fort and buildings
connected therewith, and their condition and value, as par-
ticularly as you can.

-Ans.-I find here a certified copy of a report of a board of
survey of which I was a member, to which I might refer in
answer to this question. There were some eight or ten build--
ings within an old stockade. The buildings had been used for
ware-houses and officers' quarters, and outbuildings belonging
to the Hudson's Bay Company. These buildings were of log,
with the exception of the Governor's house and a building
which, I think, had been used as chaplain's quarters. When
I say eight or ten buildings, I mean the principal construc-
tions. There were sheds or huts, and perhaps one or two other
unimportant buildings. Also, upon the reserve was a build-
ing used as a residence, opposite the quarters of Captain
Ingalls, Quartermaster, the extreme end of the property occu-
pied by the Hudson's Bay Company. The log buildings (the
store-houses) in 1860, the occasion of the survey, were in a
state of great dilapidation, not worth repair, and having no
value except as so much hewn seasoned timber, where sound
pieces could be selected; but very much of the timber, espe-
cially the larger pieces, was decayed. The frame buildings
were in not much better condition. The whole property had
been deteriorating from the time I saw it, in 1858, until the
time of the survey, in 1860.

Int. 4.-You speak of a report which was made by you and
others; please to look at this paper here produced, and say
whether it be, in your opinion, a true copy of the report to
which you allude in your last answer.
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Ans.-It is, in my opinion, a true copy of the report.
(The introduction of this report, and all matters connected

with it, objected to, as being the proceeding and decision of a
military tribunal on matters which have been, or may be, at
issue before this commission, and further, because it does not
appear that any notice of such proceedings was given to the
Hudson's Bay Company.)

Int. 5.-Have you any knowledge of the character and

condition of the land at or near Vancouver? If yea, please
to describe it, giving, as particularly as you can, the quantity
which was cultivated, if any, by the Hudson's Bay Company,
and general character of the country adjoining, whether or
not it was, for the most part, covered with woods, or for the
most part cultivated, or in a wild state, and open to any one
who had occasion to use it.

(The latter part of the question objected to, because the
same is leading, and suggesting to the witness an answer to
the question.) •

Ans.-I was necessarily somewhat acqu.ainted with the land
in and about Vancouver. The portion of the military reserve
on which were the fort and buildings of the Company was a
flat plain of good land, and fit for cultivation. Back of that

was an elevated plateau of inferior land, mostly covered for
miles with timber. I have an indistinct recollection of fields
cultivated by the Hudson's Bay Company, or by persons in
their employ. The maximum amount of land under cultiva-

tion b? them could be obtained by judging from the amount
of fencing found upon the land in their occupancy, and that
was, I think, somewhere between seven and nine hundred yards
of fence. Latterly, that is in 1860, the place was all open;
any one could come or go through the fort or grounds at
pleasure, and the only fields, I think, enclosed, were those the

garrison used for company gardens.
lnt. 6.-Have you any knowledge of the value of the land

at and near Vancouver while you were there? If yea, please

to state what, in your judgment, was the value of the same.

Ans.-I consider the United States military reservation to be

the most valuable land in that region, excepting, of course, the
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town site of Vancouver. To the military reservation especial
value would attach from the beauty of its site for handsome
residences. I should think the flat, alluvial land outside this
reservation ought to have been worth one hundred dollars per
acre. UJpon the plateau behind it I should have hesitated to
have given ten dollars per acre for any farming purposes. For

purposes of timber it would have value according to the qual-

ity of timber and its accessibility to the river. I do not, how-

ever, consider myself perfectly well acquainted with the market

value of real estate in 1858, 1859, and 1860, in Washington
Territory, although I could not escape knowledge of the fact

that the town of Vancouver, the more valuable portion of this

section, was improving but slowly, and had failed to realize
the expectation, as to its growth and prosperity, of its friends.

Int. 7.-Have you any knowledge of the condition of the
town of Vancouver ? If yea, how [was] its condition, in

respect to growth and prosperity, when you last had any
knowledge of it, compared with its condition when you first

heard it.

Ans.-It had improved slightly, but its growth was slug-
gish.

Cross-Examination.

Int. 1.-How long were you at Vancouver, and at what

time ?
An.-I was at Vancouver all of the interval between 1858

and 1861, except some six or seven months spent at the Cas-

cades.
Int. 2.-Was your examination of these buildings made at

the time of the survey you have spoken of ?
Ans.-Yes, sir.
Int. 3.-Was not that survey made for the purpose of ascer-

taining the value of certain buildings which it was intended to
move from the reservation for certain military purposes, and
not intended to include the stockade and the buildings inside

the stockade ?
Ans.-I am of the impression it was intended to include
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the whole; but at this distance of time my recollection is
not distinct.

Int. 4.-Do you think that at the time you made this sur-
vey the Company's agent had left their fort?

Ans.-I am not prepared to say.
Int. 5.-Do you recollect how soon after the survey was

made the Company did leave the. fort?
Ans.-I don't remember whether they were there or not at

the time of the appraisement.
Int 6.-Do you recollect a Une of stakes, commencing at

a point about eighty yards to the east of the Catholic Church
and running from that point, in a southerly direction, to the
river, on the reserve at the time of this survey?

Ans.-I cannot say I do; nor would I have thought of the
line of stakes if I had not seen it alluded to in the report of
the board of survey.

Int. 7.-Do you not recollect that your board was ordered
to survey certain improvements on the military reserve, and
that you did examine improvements lying to the west of- a
certain line of stakes ?

Ans.-It is my general impression that we took into con-
sideration all the improvements of the Hudson's Bay Com-
pany on the military reserve; I cannot be positive, however.

Int. 8.-Would your impression be so strong as not to yield
to the fact, if, in a report made at the time, it appeared you
did not so examine them?

Ans.-My impression is not so strong as that I would allow
it to weigh against the official report of the board.

Int. 9.-Were you on any other board to examine any other
improvements of the Hudson's Bay Company on this military
reserve ?

Ans.-Not that I remember.
Int. 10.-Do you recollect about what time the agents of

the Hudson's Bay Company left Vancouver ?
Ans.-I do not.
Int. 11.-How were these buildings treated after the Com-

pany left the fort, in the way of taking away materials and
destroying the buildings ?
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Ans.-The buildings were in an exceedingly dilapidated
condition, nearly all ruined, in some instances falling down.
The Governpr's residence had a large decayed spot in thefloor,
through which the ground was visible. Exposure to the weather
caused still farther decay and dilapidation. At first sentinels
were placed to keep people out, but that did not prevent dep-
redations of material. I don't remember whether the senti-
nels were removed afterwards or not. Some of the material
was used at the fort for out-buildings, and for other purposes.
I have no doubt that other material was taken byirresponsible
persons.

Int. 12.-Was not this hole in the floor of the Governor's
bouse observed by you after the Company's agents had left
the bouse and fort ?

Ans.--Yes. I think it was.
Int. 13.-When you were at the Company's fort, in the win-

ter or spring of 1860, did you not observe lumber or timber,
or both, in the centre of the stockade, intended for repairs ?

Ans.-My impression is I did.
l. 14.-Have you any distinct recollection of the amount

or value of this timber and lumber and what became of it ?
Ans.-I have none.

Examination-in-Chief Resumed.

Int. 1.-Was or was not the reason for permitting these
buildings to be thus carried away piece-meal, that they were
of no value whatever ?

Ans.-I presume the buildings were esteemed to be of so
little value that the use of small quantities of material at the
fort was tolerated.

JAs. A. HARDIE,

Inspector Gen'l, Brevet MWaj. Gen. U. S. A.
WASHINGTON CITY, D. O., July 2, 1866.
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TESTIMONY oF THOMAS ADAMS.

Thomas Adams being duly sworn, according to law, says:
Int. 1.-What is your name, present occupation, and resi-

dence ?
Ans.-Thomas Adams; I am farming in Montgomery county,

Maryland.
Int. 2.-Have you ever visited the country formerly known

as American Oregon, and now embracing, besicles that State,
the Territories of Montana, Washington, and Idaho; if so,
during what years were you there, and in what capacity?

Ans.-I first reached that Territory in 1853, as assistant
artist in Governor Stevens' Expedition. I was left in the
Flat-Head country, with Lieutenant John Mullan, to assist him
in his explorations in that winter. I was left as special
Indian agent to the Flat-Heads, when Lieutenant Mullan was
ordered to report, appointed by Governor Stevens. I remained
there as agent until November, 1855. During that time I
went through the whole country, including Puget's Sound and
Willamette valley. From 1855 until 1860; I remained in the
country on my own account, and not in Gòvernment employ.
From the year 1860 to 1864 I was in the country, but made
two trips to the States.

lnt. 3.-Did you during those years visit any of the posts
occupied or claimed by the Hudson's Bay Company, and which
ones ?

Ans.-Yes, I visited the Flat-Head post, Fort Hall, and
Walla-Walla. post; also Vancouver. I was at the Cowlitz
landing, but don't remember whether there was a post there
or not. I also visited Nisqually.

Int. 4.-In what year were you first at Fort Hall? Please
to describe it as you saw it then. What buildings and other
improvements did it embrace,; of what was it constructed, and
in what state of repair was it ?

Ans.-Iwas first at Fort Hall in 1853. It was a quadri-
lateral fort, constructed of adobes, the walls of the fort com-
prising the outer and rear walls of the buildings. The roofs
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were of mud. The servants' rooms, kitchen, blacksmith shop,
and so on, were very much dilapidated. The store-rooms, and

the rooms occupied by the chief, Mr. McArthur, were in very

good repair. The rooms occupied by Mr. McArthur -had re-

cently been fitted up. There were no buildings on the out-

side of the fort, except a small shelter, about ten feet square,
used as a milk house. There was no corral outside. The fort

was used to corral the animals. I did not see any enclosed

ground for cultivation outside the fort. There was the re-

mains of an adobe wall outside the fort, but not in use when

I was there.
Int. 5.-How large a post was this, as near as you can re-

member, and can you form an opinion what it would have cost

to build such a post at the time you were there, in 1853? -
Ans.-I think it was about one hundred and twenty feet

by eighty feet. I should estimate the cost of construction in

1853 about six thousand dollars.
Int. 6.-Do you remember any other buildings, especially

mills, at this point ?
Ans.-There were none there.
Int. 7%-What force was employed, and what was the char-

acter and apparent value of the trade, and with whom was it
carried on?

.Ans.-I think there was about six employês in the fort
besides the superintendent. I had-no meansof judging of the

character and value of the trade during that visit, my stay

was so short.
Int. 8.-What did you learn of the trade subsequently?
Ans.-That the trade had fallen off so as to be entirely

worthless, from various causes. This in 1854 and 1855.
Int. 9.-Was there, judging from your knowledge of the

number of Indians, and the quantity and value of fur-bearing
animals in that district, any considerable fur trade ?

Ans.-Fur skins proper were scarce, but dressed skins were
very considerable.

Int. 10.-Did, or not, the business of the post appear to be
inconsiderable, so far as you could observe ?

Ans.-Yes, sir; it was inconsiderable.
8H
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Int. 11.-What is the character of the country, within

grazing distance, around Fort Hall?

Ans.-Excellent as a grazing country; none better.

Int. 12.-Was there any farming carried on by the Com-

pany there ?
Ans.-No, sir.
Int. 13.-In what year were you first at the Flat-Head

post, and when subsequently?
An.-I was there in the spring of 1864, and was there

every year until 1862.
Int. 14.-Please to describe it, as you have done Fort Hall;

its materials, buildings, and improvements.
Ans.-It was a wooden building, about twenty-four by six-

teen feet, of one story, with a bark roof; one wooden bas-

tion, about fourteen feet square; and two store-rooms, each

ten feet square; also a log corral, about sixty feet square.

Int. 15.-In what condition were the buildings, and what

would it have cost to rebuild them?

Ans.-They were barely habitable, and would have cost

about twelve hundred dollars. This was in 1854?

Int. 16.-What was the force there ?

Ans.-Two men, an Indian boy to herd cattle, and a clerk.

This was the permanent force at the post. When they moved

or carried furs down, they got Indian help.

Int. 17.-Do you know anything of the trade in furs or

skins at that time, or subsequently ?
An.-The trade there was considerable. I would not con-

sider it a remunerative trade, for the reason there was a good

deal of opposition in the trade, making the price of furs high.

Cross-Examination.

Int. .1.-Were you ever at Fort Hall, after your visit there

in 1853, while it was occupied by the Company ?
Ans.-No, sir.

Int. 2.-Is not your personal knowledge of it, and of its

trade, as a post of the Company, from your own observation

at that time ?
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Ans.-Yes, sir; of course.
Int. 3.-Were there not a good many-skins held by the In-

dians, and beavers trapped by them, in 1856, in the Snake
country ?

Ans.-Yes; I should say there was. I was trading there
myself in 1856.

Int. 4.-Does not the land around Fort Hall produce fine

grass, suitable for hay, and of great value for cattle and
horses?

Ans.-Yes, sir.

Int. 5.-In what Territory is Fort Hall at the present time?

Ans.-Idaho.
Int. 6.-Do not the tribes which trade with the Flat-Head

post, roam over countries abounding in furs, and have large

quantities of fars annually to dispose of ?
Ans.-Yes, sir ; between the years 1853 to 1860. The

whites now catch ten beavers to the Indians' one.

Int. 7.-In what Territory is this Flat-Head post at the

present time ?
Ans.-Montana.

Examination-in-Chief Resumed.

I. 1.-What furs or skins are obtained at the Flat-Head

post, or at Fort Hall?

Ans.-Beaver, otter, marten, fisher, and fox-the red and

cross foxes-winter weasels or ermine, and bear and wolf,
and dressed-skins of deer, elk, sheep, moose, and antelope and

buffalo.
Int. 2.-Of the kinds of furs and dressed-skins you have

mentioned brought into these posts, how many of them are

valuable sorts, and what proportion do they bear to the whole

amount ?
Ans.-The bear, fisher, and marten are the valuable skins,

and are obtained in less quantities than the beaver, otter,

wolf, and fox.

Int. 3.-Are those valuable skins obtained in large quanti-
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ties or not ? Give, if you can, some idea of the amount of each,

and whether the trade is now remunerative.
Ans.-For reasons stated-that is on account of the oppo-

sition-I do not think it is remunerative.

Int. 4.-Have the Hudson's Bay Company ever, within your

time, kept any large bands of cattle or horses at either of

their posts ?
Ans.-No, sir.

Cross-Eamination Resumed.

Int. 1.-Were you acquainted with the price of furs in

London, England, during the time you have mentioned?

Ans.-No, sir.

Int. 2.-Were there not bands of horses and cattle at these

two posts in 1853 and 1854?

Ans.-There were none at Fort Hall, to my knowledge; I

did not see or hear of them. At the Flat-Head post I should

say there were one hundred horses and about one hundred

and fiftv cattle. I understood they were private property of

Mr. McDonald, agent of the Company at Fort Colvile.

THomAs ADAMS.

WASHINGTON, D. C., July 2, -1866.

DISTRICT OF COLUMBIA,
County of Washingon.

1, Nicholas Callan, a notary public in and for the county

and district aforesaid, do hereby certify that the foregoing

depositions hereto annexed, of Rufus Ingalls, U. S. Grant,
James W. Nesmith, Justus Steinberger, Charles B. Wagner,
William A. Howard, Joseph K. Barnes, Chauncey MoKeever,
Andrew J. Smith, Thomas Nelson, C. C. Augur, James A.

Hardie, Thomas Adams, witnesses produced by and on behalf

of tie United States in the matter of the claims of the Hud-

son's Bay Company against the same, now pending before the

British and Americ.an joint commission for the adjustment of
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the same, were taken before me, at the office of said commis-
sion, No. 355 H street north, in the city of Washington, Dis-
trict of Columbia, and reduced to writing under my direction
by Nicholas Callan, jr., a person agreed upon by Eben F.

Stone, Esq., attorney for the United States, and Edward
Lander, Esq., attorney for said Company, beginning on the
4th day of May, A. D. 1866, and terminating on the 10th day

of August, A. D. 1866, according to the several dates ap-
pended to the several depositions. when they were signed
respectively.

I further certify that to each of said witnesses, before his
examination, I administered the following oath: "You swear
that the evidence you shall give in the matter of the claim of
the Hudson's Bay Company against the United States of
America shall be the truth, the whole truth, and nothing but
the truth,'so help you God;" that after the same was reduced

to writing, the deposition of each witness was carefully read

and then signed by him.
I further certify that Eben F. Stone, Esq., and Edward

Lander, Esq., were personally present during the examina-

tion and cross-examination of all of said witnesses, and the

reading and signing of their depositions.
I further certify that the certified copy of the proceedings

of a certain military board of survey, annexed to the deposi-
tion of Chauncey McKeever, and marked "A 1," is the one

referred to in his testimony, and that of A. J. Smith and of
J. A. Hardie; that the one attached to the deposition of J.
K. Barnes, marked " A 2," is the one referred to ip his depo-

sition; and the one annexed to the deposition of C. C. Augur,

marked "A 3," is the one referred to in his deposition.

In testimony whereof I have hereunto set my hand

(L. s.] and official seal this tenth day of August, A. D.
1866.

N. CALLAN,

Notary .Public.



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION
ON THE

HUDSON'S BAY AND PUGET'S SOUND AGRICUL-
TURAL COMPANIES' CLAIMS.

In the matter of the Claims of the ffudson's Bay Company
against the United States, before the British and American
Joint Commission on ffudson's Bay and Puget's Sound
Agricultural Companies' claims.

Deposition of Major Robert MJcFeely, of Cincinnati, Ohio,
taken before me, George H. Harries, a notary public
within and for the county of Hamilton, in the State of
Ohio, on the sixth day of October, in the year eighteen
hundred and sixty-six, between the hours of eight o'clock,
A. M., and six o'clock, P. M., at the law office of Stallo
& Kittredge, in the city of Cincinnati, Hamilton county,
Ohio, pursuant to agreement, to be read in evidence. on
behalf of the United States.

TESTIMONY OF MAJOR ROBERT McFEELY.

Ques. 1.-What is your name, occupation, and place of res-
idence?

Ans.-My name is Robert McFeely; I am a major and
commissary of subsistence and brevet colonel United States
army; my present place of residence is Cincinnati, Ohio.

Ques. 2.-Have you ever resided in Washington Territory?
If yea, when, and where, and how long?

.Ans.-I have; at Fort Vancouver, from January, 1853, un-
til the fall of, 1860. I was stationed there at different inter-
vals.

Ques. 3.-Are you acquainted with the post Vancouver, in
Washington Territory, which was formerly claimed and occu-
pied by the Hudson's Bay Company? If so, please state when
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you first became acquainted with it, how long you have resided

there.

Ans.-I am; I was first there in January, 1853, and was

stationed at the military post in the vicinity of the Hudson's

Bay fort for three or four months immediately succeeding

this time, and at different periods from that until October or

November, 1857, and continuously from that time up to Sep-

tember or October, 1860.

Ques. 4.-Will you please to describe the buildings of the

Company at that post, giving, as nearly as you can, the num-

ber, stating the material of which they were built, and the

manner in which they were constructed, and their condition at

the time when you last saw them.

Ans.-The post or fort of Hudson's Bay proper was a

stockade enclosure, the stockade being about 16 or 18 feet

high, and occupying a space of ground about five acres, as

near as I can tell. Within the stockade there were some eight

or ten buildings, store-houses, and residences, all of which

were wooden buildings. The store-houses were constructed of

planks, about three inches in thickness, fastened to upright

posts. The main store-house was a two-story building. I

think the others were one story, except the residences; they

were old, almost uninhabitable, the material being rotten and

decayed from time and exposure.

Ques. 5.-What, in your opinion, was the value of the fort,

buildings, and improvements belonging to the Company at this

post?

.Ans.-To the United States, I would state the building had

no value at all in 1860, either as store-houses or for quarters.

If sold at public sale, I doubt whether they would have brought

more than the value of the land, or a trifle more, at least. To

the Hudson's Bay Company I could not state what was their

value. That would depend upon the necessity. I suppose they

were the only Company or individuals that kept any property

of that kind.
Ques. 6.-What, in your judgment, would the land and

buildings have sold for at public sale?

Ans.-I would like, before answering, to add a little to the
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description*of the property: When I-first arrived there, there

were a number of small buildings outside the stockade,.and a

large store-house, called the salmon-house, near the river.

There were about fifteen small buildings occupied by the em-

ployés, with fields enclosed by fences;. probably 100 acres of

ground, an old saw-mill, I think, and a grist-mill. I don't know

whether either of them was running at that time. The land

and buildings-the whole of it-could not, I think, be sold for

$100,000 at the time when I first arrived there.

Ques. 7.-What do you mean to include, all the land en-

elosed and occupied, as well within as without the stockade,

with the buildings upon it?
Ans.-I mean to include the land enclosed by fences, with

the buildings and improvements thereon, as well within as

without the stockade.

Ques. 8.-What was the character of the land enclosed at

that post?

Ans.-The land was good for agricultural purposes, on

the bottom of the river, as rich probably as any land in the

valley of the Columbia.

Ques. 9.-What was the ,condition and value of the land

adjoining Vancouver, and extending from a post say five

miles above the fort, along the river to the Cathlapootl or

Lewes' Forks, and reaching back into the interior an average

distance of ten miles, not included in your previous answer.

Ans.-The most of that country I could give only the

character from hearsay. The portion of it of which I speak

from my own knowledge is west of the Cascade Mountains,
including portions of the country traveled over by me froi
Fort Dalles to the old Mission, where Pendosy was. The
Yakama Mission was rough, rolling country, alternating with
timber and prairies, and covered with good bunch grass, being
good forage for animals ; some good agricultural land along
the streams and water-courses. The land on the hills was
generally of a sandy, gravelly nature.

Ques. 10.-What was the character of the soil of the lands

back from the streams as to its fertility ?
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Ans.-It was not fertile land, being sandy and gravelly,
and very dry during the summer season.

Ques. 11.-Of the 100 acres (about) of land that you have

spoken of as being enclosed near the stockade, what propor-

tion of it was under cultivation ?
Ans.-I don't think over twenty or thirty acres of it, which

were cultivated for garden purposes, the lands within the

enclosures being mostly used for grazing, and for hay or
grass.

Ques. 12.-Have you ever visited the old Fort Walla-Walla,

near Wallula? If yea, please describe the fort and the

country adjoining it as particularly as you can.

Ans.-I visited it in July, 1853. The fort consisted of
two or three, probably four, small buildings, constructed of

adobe and logs. The buildings were small, and did not cover

over about two acres of ground, to the best of my recollection.

The nature of the country adjoining was barren and sandy,

with the exception of narrow strips near the stream Touchet,

and other streams, covered with little vegetation, except sage

bushes.
Ques. 13.-Have you any knowledge of the value of that

fort, the buildings and improvements erected therewith ? If

yes, state what, in your judgment, was their value.

Ans.-I saw no land there enclosed or under cultivation.

I do not think that the cost of the construction of the build-

ings exceeded $5,000.
Ques. 14.-What use, if any, was made of this post by the

Hudson's Bay Company at the time you were there?

Ans.-I don't know, excepting that it was occupied by

some one or two half-breeds, who were said to be employes of

the Company.

Ques. 15.-Have you ever visited the post of the Hudson's

Bay Company at Fort Boisé? If yea, state when, and de-

scribe, as particularly as you can, the construction of the

fort,.and the buildings and improvements connected therewith.

Ans.-I visited Fort Boisé in the summer of 1854. The

fort consisted of one or two adobe buildings, or one building,
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with three or four small apartments, and a small corral.

Those were all the improvements.
Ques. 16.-Have you any knowledge of the value of this

fort, with the buildings and improvements connected there-

with ? If yea, please to state what, in your judgment, was

their value at the time that you observed them.
Ans.-From the nature of the buildings, and the material

of which they were constructed, I would say that the cost of
the construction and material did not exceed-$2,000.
- Ques. 17.-What was the character of the land in .the

vicinity of Fort Boisé; what quantity, if any, was enclosed

and under cultivation ?

Ans.-The land seemed to be sandy and barren. I saw no
lands enclosed or under cultivation.

Ques. 18.-Have you visited any other posts of the Hud-
son's Bay Company in Washington Territory? If yea, state
what ones, and when.

4ns.-I never visited any other.
Ques. 19.-Have you any knowledge of any other matter

relating to the claims of the Hudson's Bay Company against
the United States ? If yea, please to state the same as fully
as if you were particularly interrogated in relation thereto.

Ans.-I don't recollect of any information I have in regard
to that.

Cross-LExamination by Judge Edward Lander, on behalf of the

ffudson's Bay Company.

Ques. 1.-In reply to the question in reference to post
Vancouver, you stated that the buildings were old, almost
uninhabitable, the material being rotten and decayed from
time and exposure. Is not the period of time to which you
refer in the summer and fall 1860, or thereabout ?

Ans.-Yes, sir, it is the time when I last saw the post.
Ques. 2.-Had you, at that time, occasion particularly to

examine these buildings, with reference to their condition, by
any means of examination known to mechanics for the pur-
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pose of testing buildings, or was your opinion formed by look-

ing at them alone?

itns.-I had no occasion to examine them. My opinion was

formed from general observation and from frequently visiting

the fort, and also from having occupied one of the buildings

as a commissary store-house for the United States, in the fall

and winter 1857 and 1858, which I found insecure for the

storage of Government supplies, and then vacated for that

reason.

Ques. 3.-You appraised the price and value of the 100
acres enclosed land and buildings of the Company at Fort

Vancouver. At what time do you wish that valuation to be

taken?

Ans.-At the time I last visited or saw the same to the fall

of 1860.
Ques. 4.-What portion of that value do you think applies

to the land, and what to the buildings?

Ans.-I should say about one-quarter for the lands, the re-

maining three-quarters to the buildings.
. Ques. 5.-You have spoken in answer to interrogation 9, of

your own personal knowledge of the country west of the Cas-

cades?
Ans.-I mean to say east of the Cascades.

Ques. 6.-Is that the country to which you refer, in answer

to question 10, as to the character of the soil of the lands back

from the stream?
Atns.-It was; and in addition, the description would answer

the country north of Vancouver, which I visited, for four or

five miles, with the exception of the lands back of Vancou-

var being more thickly timbered and prairies smaller.

Ques. 7.-Do you not know of large crops of wheat being

raised upon the country called the Mill Plain, back of Van-

couver, while you resided at Vancouver?

Ans.-I have no recollection nor knowledge in regard to

that.

Ques. 8.-Have you ever noticed or examined farms on the

Mill Plain, or the other plains back of Vancouver, or have you
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any acquaintance with the amount or kind of produce raised

thereon?
Ans.-I have not.
Ques. 9.-Have you ridden often over the land north of

Vancouver?

Ans.-I have ridden frequently north as far as what is called

Fourth Plain, about four to four and a haif miles.

Ques. 10.-Have you ever been off the road in that direc-

tion ?
Ans.-I never have to any great distance; probably a mile

or so-hunting.
Ques. 11.-Do you think that your recollection of the

country back of Vancouver, of which you have spoken, ac-

quired in the way you, have mentioned, is sufficiéntly accu-

rate at this distance of time for you to designate all of it as

being sandy, gravelly, and very dry?

Ans.-I think it is for that portion which came under my

immediate observation.

Ques. 12.--How long were you at Fort Walla-Walla?

Ans.-I was there for two or three days, in July, 1853, on

my way to Fort Owen, and again in September, on my return,
for two or three days more.

Ques. 13.-Did you go into -camp near the fort, or did you,
during the time, stop inside the fort?

Ans.-I was in camp on both periods mentioned, within two

or three miles from the fort. I visited the fort, I think, every

day during the time I remained there.

Ques. 14.-Was this fort a walled and bastioned fort or not?

Ans.-I think it was a walled fort; whether it was bas-

tioned or not I don't recollect. The buildings formed part of

the wall. My impression is that it was not stockaded.

Ques. 15.-Have you any recollection of length of a wall

on either side of the fort, of its height and width ?

·Ans.-From the best of my recollection, I think either side

was longer than forty or fifty feet, and the height of the wall

not over eight or nine feet.

Ques. 16.-Is your recollection of this wall and its dimenz

sions as accurate as that of any other portion of the fort?
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Ans.-I think not.
Ques. 17.--You have spoken of the buildings inside the fort

as being constructed of adobe and logs. Please state in what
manner they were constructed of those materials.

Ans.--I think part or the whole of one or two buildings
was of adobe, and others had the appearance of being cou-
structed of logs; but my recollection is not accurate enough
to give anything but my general impression of their appear-
ance.

Ques. 18.-Have you, at the present date, anything more
than a general impression as to how the fort looked, without
any very accurate or definite knowledge of it?

Ans.-I have not; not more than a general impression,
without any accurate or definite knowledge of it.

Ques. 19.-Was the estimate that you have given of the
cost of Fort Walla-Walla made at the -time you saw it, or has

it been made lately?
Ans.-I have no recollection that I made au estimate at the

time I saw it ; only recently, after I read the pamphlet setting

forth the claims of the Hudson's Bay Company.

Ques. 20.-Are you acquainted with the cost of making
adobes?

Ans.-I am not.

Ques. 21.-Could you make an estimate of the cost of build-
ing a fort or other buildings of adobes, of which you did not

know the actual length of the different walls, their width and

height, the cost of making adobes, placed or getting it there,
and the cost of the labor employed at the time of the building

or fort ?
Ans.-I could not; my general estimate of the cost of these

buildings was made on the basis of knowledge of the kind of

labor and the wages of the employés of the Hudson's Bay
Company, by whom, I presume, these forts were built..

Ques. 22.-Would not the cost of getting adobes far into

the interior as this fort was, the provisioning of them there,
and the force necessary to protect them from Indians while

the fort was being built, add very largely to the cost of

building it ?
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Ans.-It would, if they were brought there for that especial

purpose, and not employed for anything else, on account of the

Hudson's Bay Company always maintaining friendly relations

with the Indians. On account of the kind of provision with

which they subsisted their employés, the small wages which

they paid to them, they were enabled to construct these build-

ings at much less expense than they could probably be built

by others.
Ques. 23.-Is your estimate, then, based upon what, in your

opinion, buildings, as you re'collect them, ought to have cost
the Hudson's Bay Company?

Ans.-It is.
Ques 24.-When you visited Walla-Walla, at the time you

spoke of, were you not on the road from Fort Dalles to Bitter-
root Valley ? If so, state by what road yoû came to Wallai-

Walla, and by what you returned.
Ans.-I went by the interior trail or river road, and struck

the river road eight or ten miles below the fort, then struck

across to the Touchet, followed along that four or five miles,

struck across to the Snake river, a distance of thirty-five or

forty miles; I came back the same road from the Touchet to

Walla-Walla.
Ques. 25.-Is the country described by you around Walla-

Walla, that along the river bank, from eight to ten miles be-

low the fort, and from the fort to the Touchet, and along that

river, as seen by you in your journey ?
Ans.-It is.

Ques. 26.-Did you see on that road, before you got to the

Touchet, any signs of bunch grass ?
Ans.-I think not; it is about the worst country I ever

saw, along the river, most of the way.

Ques. 27.-At the time you visited Fort Boisé, was it be-
fore or. after the flood that took place there, if you know ?

Ans.-I don't recollect of hearing of any flood there.

Ques. 28.-Who was the officer in charge of Fort Boise at
the time you were there?

Ans.-It was one of Governor Ogden's sons.

Ques. 29.-Is your estimate of the cost of these buildings
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based upon the same reasons as your estimate of the cost of
the Hudson's Bay Company, of buildings built by their ser-
vants, or not?

Ans.-It is.

Ques. 30.-lHow long were you at Fort Boisé?
Ans.-I was encamped in the vicinity, going and returning,

some four or five days in all; I visited the fort two or three
times.

Ques. 3 1.-Is not your knowledge and recollection of Fort
Boisé, at this time, rather indefinite and uncertain ?

Ans.-It is.

.Re-Examination.

Ques. 1.-When did the Hudson's Bay Company leave the
buildings at Fort Vancouver?

Ans.-I don't know. My impression is the buildings were
occupied by some of their agents or employés, at the time I
left, in the fall of 1860.

Ques. 2.-Did or not your description and estimate of the

Company's property at or near Vancouver include the build-
ings and improvements belonging to the Company on Sauvie's

Island, or not ?
Ans.-It did not; I never was on Sauvie's Island.

Maj. e C., Brv't. Col. U. S. A.

Ques. 3.-In your answer to the cross-interrogatory No. 4,
what portion of that value do you think applies to the land,

and what to the buildings? The notary has you now written

down one-quarter, i. e. $25,000, for the land, and three-quar-

ters, i. e. $75,000, for the buildings. Is that what you said or

intended?
Ans.-What I intended was, that the one-quarter estimate

of the valuation, in my judgment, was what the land was

worth, and the three-quarters of the estimate what I consid-

ered the buildings and improvements of the Hudson's Bay

Company woi-th.
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Int. 4.-What, in your opinion, would the buildings and

improvements have sold for independently from the land?

Ans.-For about what the material was worth for fuel,
probably not exceeding $4,000 or $5,000.

Re- Cross-Examination.

Int. 1.-Did you coisider the price of $100,000, which you

put upon certain lands and buildings, a fair estimate at the

time you made it?

Ans.-I did; a fair and full estimate.

(Signed) R. MACFEELY.

Jfaj. e.C. S., Brvt. Col. U. S. A.

I, George H. Harries, a Notary Public within and for the

county of Hamilton, in the State of Ohio, do hereby certify

that Robert MacFeely was by me first sworn to testify the

truth, the whole truth, and nothing but the truth, and that the

depositions by him subscribed, as above set forth, were reduced

to writing by myself in the presence of the said R. MacFeely,
and were subscribed by the said MacFeely in my presence, and

were taken on the 6th day of October, A. D. 1866, by agree-

ment, at the office of Stallo & Kittredge, in the city of Cincin-
nati, Ohio; that I am not counsel or attorney of either party,
or otherwise interested in the event of this suit.

(Signed) GEO. H. HARRIES,
Notary Public, Hfamilton Co., Ohio.

Notary's fees $10, paid by defendant's attorneys.
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In the matter of the Claims of the ffudson's Bay Company,
now pending before the British and American Joint Com-
mission on the Claims of the ludson's Bay and Puget's
Sound Agricultural Companies against the United States.

Deposition of -David H. Vinton, Deputy Quartermaster Gen-
eral and Brevet Brigadier General United States Army,
taken by agreement between Edward Lander, counsel for
the Hudson's Bay Company, and E. F. Stone, counsel

for the United States.

First. To the first interrogatory, viz: What is your name,
place of residence, and occupation ?-he saith, David H. Vin-
ton, New York, Deputy Quartermaster General and Brevet
Brigadier General United States Army.

Second. To the second interrogatory, viz: Have you ever
been in what was formerly Oregon Territory ? If yea, when,
and where, and for how long a period ?-he saith, Yes, sir; in
1849, about four months, including the time going thither and
returning to San Francisco.

Third. To the third interrogatory, viz: Have you any
knowledge of the post at Vancouver, which was formerly
claimed and occupied by the Hudson's Bay Company ?-he

saith, I have been there.
Fourth. To the fourth interrogatory, viz: Did you ever

make, in the form of a report, an estimate of the value of the
fort and buildings at Vancouver, which were claimed and oc-
cupied by the Hudson's Bay Company ?-he saith, Yes; it was
reduced to writing.

Fifth. To the fifth interrogatory, viz: Please to look at the
paper here produced, and statgwhether or not the same is a
true copy of the report made by you, and referred to in the

previous question-he saith, It is a true copy of a copy con-
tained in my official letter-book.

Sixth. To the sixth interrogatory, viz: When was the copy

in your letter-book made, and hâve you or not any doubt that

the same is an exact copy of the original.?-he saith, The copy
9 H



in my letter-book was made, I presume, on the day that the

original was written; I have not the slightest doubt that it is

an exact copy of the original.

Seventh. To the seventh interrogatory, viz: Please to look

at the paper heretofore produced, and now to be annexed to

this deposition, marked A, and state whether the same con-

tains a true statement of your judgment, at the time, of the

value of the bildings and other property described therein-

he saith, The paper referred to contains a true statement, of

my judgment, as to the value of the buildings and other prop-

erty described therein.
(The introduction of the paper marked A objected to as

incompetent; and further, because the same appears to have

been made by an officer acting in a judicial capacity under or-

ders to form and set out a decision on matters now at issue;

and further, because t does not appear that the Hudson's
Bay Company had any notice whatever of the proceeding.
The latter part of the question objected to as incompetent.)

The examination of the witness on the part of the United

States, by E. F. Stone, counsel, was here concluded, and the
examination on the part of the Hudson's Bay Company, by
Edward Lander, commenced.

First. To the first interrogatory, viz: In the estimate you
made of these buildings, did you take into consideration their
value to the owners as a trading establishment and post, or

did you estimate the actual price and value of the improve,
iments at a certain and fixed rate of wages, and a fixed and cer-
tain price for lumber ?-he saith, To. the first part of this ques-

tion, I will answer, that to the best of my remembrance it
was surveyed and estimated for military purposes, for which
purpose I understood that tlie Hudson's Bay Company were
willing to dispose of it. It was not my duty to estimate the
value of this property for the use of others. To the other
part of the question, I answer that the estimate was based,
upon the price of mechanics' wages and that of ordinary la-

borers, and the price of lumber, as they prevailed pxior to the

gold excitement;; but thQse prices were advanced five-fold, in.
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order, as I supposed at the time, to meet the increased value
of every class of kabor and of commodities to undertake the
construction of buildings like those on the ground, the amount
of which is estimated at three hundred and fifty thousand
dollars.

Second. To the second interrogatory, viz: Do you know
anything of the price of labor in 1846, or previous thereto ?-

ie saith, Nothing.
Third. To the third interrogatory, viz: Were not those

buildings useful for military purposes at that time, and was
there not an intention of acquiring them for the use of the
troops then stationed at Vancouver ?-he. saith, They were not
entirely suitable, but would be, after slight modifications, for
quarters and barracks. The estimate was made with a view
to the purchase of those buildings for the use of troops.

Fourth. To the fourth interrogatory, viz: Have you ever

expressed any other opinion personally as to the value of the

Hudson's Bay Company's post and buildings, or of the post

buildings and lands at Vancouver, claimed by the Company ?
If so, please state it-he saith, No, sir; not to my knowledge.

Fifth. To the fifth interrogatory, viz: What would it have

cost while you were at Vancouver, in October, 1849, to have

put up those buildings?-he saith, Referring to the letter
already produced, I estimated the construction of the build-

ings, and the property enumerated, at three hundred and fifty

thousand dollars ; that comprehended land as well as build-

ings; and those buildings consisted of the dwelling-house

occupied by the chief factor, Mr. Ogden, the dimensions of

which were 80 by 40, and having ten rooms; two houses, quar-

ters for sub-agents, and office, 40 by 40 feet; one building,

150 by 30; four store-houses, 100 by 40; three work-shops,
42 by 30; granaries, 50 by 50; guard-house, block-house,
bakery, and smaller, appendages, a well, &c., inclùding stock-

ade enclosure. Outside the stockade there were three large

store-bouses, 80 by 30 feet; two buildings, occupied as barracks
and commissary stores; numerous out-buildings, such as quar-

ters for laborers, barns, and stables'; also fences and other

improvements.
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Sixth. To the sixth interrogatory, viz: You have stated

that you included land in your estimate; how niuch land was

theie, and at what price did you estimate it ?-he saith, I

don't know how much land there was, but so much as would

form an enclosure around the buildings mentioned. I made

no special estimate of the land.

Seventh. To the seventh interrogatory, viz: What was your

rank in the service at the time you were at Vancouver ?-he

saith, Major and quartermaster United States Army.

Here the examination on both sides was concluded.

D. H. VINTON,

Witness.

STATE OF NEW YORK,
City and County of New York. s

I, Theodore Ritter, a notary public in and for the State of

New York, duly appointed and authorized by the Governor

of said State, under and by virtue of the laws of New York,

to take the acknowledgment and proof of deeds, &c., and to

administer oaths and take depositions, do hereby certify that

on the ninth day of July, in the year of our Lord one thou-

sand eight hundred and sixty-six, before me personally ap-

peared David H. Vinton, of the city of New York, who having

first been sworn according to law, gave the foregoing deposi-

tion, by him subscribed in answer to the foregoing interroga-

tories and cross-interrogations.
Said deposition was written out by me, to be used in the

matter of "the Claims of the Hudson's Bay Company now

pending before the British and American Joint Commission

on the Claims of the Hudson's Bay and Puget's Sound Agri-

cultural Companies against the United States."

In witness whereof I have hereunto set my hand and seal

of office, at the city of New York, the ninth day of July,
1866.

Notarial THEODORE RITTER,
{Seal. Notary Public, New York.
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A.

FORT VANCOUVER, OREGON, October, 1, 1849.

GENERAL:

Pursuant to your order, I have examined the property and

buildings belonging to the Hudson's Bay Company, and so far

as is practicable, made a rough estimate of the cost of the

buildings occupied by its agents and employés at a time when

the gold discoveries had not influenced the prices of labor and

materials.

The property in question, exclusive of land, consists prin-

cipally, of a very comfortable dwelling-house, occupied by the

chief agent, Mr. Ogden, 80x40 feet, and having ten rooms ; two

houses, quarters for sub-agents, and office, 40x4O feet; one

building, 150x80, having seventeen rooms; four store-houses,

100x40; three worksiops, 42x3O; granary, 50x50; guard-

house, block-house, bakery, and smaller appendages, well, &c.,

including stockade enclosure. These constitute the "fort"

proper; and the estimated cost of their construction may be set

down at $40,000; besides which there are, outside of the enclo-

sure, three large store-houses, 80x30 feet, two buildings, occu-

pied by the company of artillery and subsistence department,

at this post; numerous out-buildings, such as quarters for la-

borers, barns and stables, also fences and other improvements

which may be valued at $30,000. These estimates are based

upon the prices of mechanics' wages, at $2 per diem, and or-

dinary laborers at $1. The price of lumber $20 per thousand.

At present, these prices are advanced five-fold, and if we mul-

tiply the foregoing sums accordingly, we shall obtain the esti-

mated cost of the property enumerated, were we to undertake

their construction, viz : $350,00O.

I am, General, most respectfully, your obedient servant,
D. H. VINTON,

maij. Qr. Mr.

MÂJ. GENL. P. F. SMITH,

Comd'g. Pacife Div. U. S. A., Fort Vancouver, Oregon.

The foregoing is a true copy. D. H. VINTON,
Dep. Q. M. G. Bvt. Briq. aen.
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OFFICE OF ARMY CLOTEING AND EQUIPAGE,
NEw YORK, June 21, 1866.

At the examination of David H. Vinton, a witness in the
matter of the claim of the Hudson's Bay Company, now pend-
ing before the British and American Joint Commission on the
Claims of the Hudson's Bay and Puget's Sound Agricultural
Companies against the United States, this paper writing marked
A, was produced and shown to David H. Vinton, and by him
deposed unto at the time of his examination, before

THEODORE RITTER,

Notary Public, City, Co. and State N. Y.

In the matter of the Claims of the ffudson's Bay Company
against the United States, now pending before the British

and American Joint Commission on the claims of the ffud-
son's Bay and Puget's Sound Agricultural Uompanies
against the United States.

Deposition of Alfred Pleasonton, Brevet Brigadier General,
and Major of the Second Cavalry, taken by agreement
between Edward Lander, of counsel for the Hudson's Bay
Company, and E. F. Stone, of counsel for the United
States. The oath was administered by United States
Commissioner Osborn.

TESTIMONY OF ALFRED PLEASONTON.

Ques. 1.--What is your place of residence, and present
occupation?

Ans.-Afred Pleasonton; I am Major of the 2d United
States cavalry regiment, Brevet Brigadier General in the
United States Army.
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Ques. 2.-Have you ever resided in what was formerly
Oregon Territory, now Washington Territory; if yea, when,
and where, and for how long a pe'iod?

Ans.-I was stationed in Oregon Territory, on the staff of
General Harney, as assistant adjutant general, in the years
1858, 1859, and 1860; part of 1858 and part of 1860.

Ques. .- Have you any knowledge of the post at Vancou-

ver, which was formerly claimed and occupied by the Hud-
son's Bay Company?

Ans.-Yes sir, I have.
Ques. 4.-If you have any knowledge of the fort and build-

ings at Vancouver, please to describe the same, giving their

condition and constructive character, as near as you can, at
the time that you were acquainted with it.

Ans.-The Hudson's Bay Company had a large enclosure

there, or fort as they call it, with a picket-fence around it,

inside of which they had a number of large buildings, store-

houses, and work-shops; and outside they had a number of

fields enclosed; and there were some houses that some of their

employés used to live in; but these latter were in a very
dilapidated condition, and I think they were removed while I

was there. The whole establishment, however, was out of re-

pair-dilapidated; in fact I noticed when the wind would blow

pretty high, (and it did not often blow hard there,) some of

these pickets would fall down; and the houses were in that

way, out of repair and dilapidated. The buildings were rude;

they evidently had been built for a number of years-a long

time. They were built for the purposes for which they were

intended. The material was substantial, but .there was noth-

ing beyond that.

Ques. 5.-Have you any knowledge. of the value of the

stockade, with the buildings and improvements connected

therewith; if yea, what, in your judgment, was the value of

the same ?
.Ans.-I don't think the whole establishment there was

worth $10,000; I would not have given that amount for it.

That is about as near as I can answer it.

Ques. 6.-Was this fort, and other buildings connected
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therewith, at the time you were there, in your judgment, of

any considerable value for any purpose, or had the uses for

which the property was originally built passed away ?

(Objected to as leading and incompetent.)
Ans.-They were not of any value whatever; they had

been built for a special object, and that object had passed

away.
Ques. 7.-Was this post vacated by the Hudson's Bay

Company at the time you were there ? If yea, please to state,

if you know, what was the cause of their vacating this post.

Ans.-They did vacate it while I was there, nearly a year

after the charter, under which they held possessory rights, had

expired. Their right to remain there had expired, and they

went away.
Ques. 8.-Have you any knowledge of the character of the

land at and near Vancouver ? If yea, please to describe the

same, giving, as fully as you can, the character and extent of

that part, if any, which was cultivated and enclosed, and the

character and extent of that part, if any, which was wild and

unoccupied.
.Ans.-The character of the soil there at Vancouver, or im-

mediately around it, was gravelly and poor. There were

some places in the neighborhood where you would find a rich

spot; but in the bottom, in the valley, the land was poor, and

I have seen it overflowed by the Columbia river there in the

spring of the year-all the lower part under water. There

was a strip of land which I suppose ran up about three miles

up the river, and from half to three-fourths of a mile wide,
which was clear, and on that was the military fort, as well as

the Hudson's Bay Company's possesions or fort; and the

United States Arsenal was there too. Then immediately back

of the military post-I suppose the military post was about

half a mile, that is where the woods commenced, what we cal

the line of the post-the woods were very dense and thick,
and continued to be so. There were roads through these

woods, at distances of four and six miles, and so on; y-ou

would come to small prairies, which were of greater or less

extent, and they would have people living in them-settlers,
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cultivating. The Hudson's Bay Company had some few fields
around their enclosure or fort. They had a vegetable garden,
and they had an orchard there-not a very large orchard-and
some few fields there.

Ques. 9.-What was your duty while stationed at Van-
couver?

Ans.-I was the Adjutant General of the Department; all
the military correspondence of the Department passed through
my hands. General Harney was the commanding officer.

Ques. 10.-Have you any knowledge of the career and
growth of the town of Vancouver while you were there, and
of the condition and resources of the country west of the
mountains ? If yea, what, in your judgment, is the probability
of building up at Vancouver a large commercial town ?

Ans.-I know while I was there (I was probably as well ac-
quainted with the country west of the Rocky Mountains as
any one) that expeditions were sent out there, and the reports
all came to me, and there were many efforts made to open and
facilitate communication, that people could go and settle the
country up while I was there; it was done by the orders of
the Gov'ernment, and the question as regards the eligibility
of a position on that river was considered from examinations
made around the river, and the great objection to having
the town higher up than the mouth of the Willamette river
was a bar in the Columbia river above there, between that and
Vancouver, which was a detriment to sea-steamers coming
in when the river was low; and that gave an advantage to the
station at Portland, on the Willamette river. The principal
progress of the town of Vancouver, while I was there, was
due to the money which was spent by the soldiers-a pretty
large garrison was kept there; apart from the increase which
was made by the trade of the soldiers, there was no increase
there. I don't think there would be any town between the
Cascades and the mouth of the Willamette river of any con-
siderable magnitude; that is, there is no advantages there for
one; and I remember that there was a survey made by the
engineer of the river, for the purpose of finding out the advan-
tages or disadvantages of navigation, and the report was un-
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favorable. I don't know now whether that was ordered by
General Harney, or the order came from Washington, but it

ought to be in the records of the Department.

Cross-Examination.

Ques. 1.-Did you ever make any particular examination of
these buildings, within the stockade, while the Hudson's Bay

Company remained in possession, and were not your examina-

tions, if any, made at the time you visited the Company's of-

ficers at their post ?
Ans.-I have examined the establishment there of the Iud-

son's Bay Company on several occasions, sometimes when

I would go in there to make a purchase; sometimes we would

make purchases in there. They had a store there, and I would

go in there -with other officers and friends, and we would walk

around and look through; and I have also seen it when I. have

not been with officers of the Company-when I was associated

with officers of the Hudson's Bay Company; I mean to say I

have seen it both with them and without them. The two

places are very close together, the military post and the Hud-
son's Bay Company; I mean to say by that that I have had

as good facilities of seeing it as I have had of seeing the

United States military post.
Ques. 2.-Did you ever examine the inside of the store-

houses or the other buildings with a view to ascertain if any

portion of them w.ere rotten or out of repair?

Ans.-Yes, sir; I have noticed that; I did not go in there

for the purpose, but I noticed it while I was there. I never

went in there for the purpose of making any special inspec-

tion, but as if I would come in here and see the ink on that

wall; but I didn't come in there for that parpose.

Ques. 3.-State what particular portion of any building or

store-house inside of the stockade was rotten or out of repair.

Ans.-I would really say that they were al out of repair,

and all had more, or less timber decayed; but for me to spe-
cify any particular building that I have noticed, particularly

that the material was defective throughout the row of build-



139

ings on the east; if there was any building I noticed* more
than the other, it was that row of quarters on the east.

Ques. 4.-Did not the appearance of dilapidation of these

buildings arise greatly from their want of paint-discoloration

from the weather?
Ans.-No; I don't think it did particularly.

Ques. 5.-When did this strong wind occur, that you speak

of, that knocked down some of the stockade? Was it before

or after the Hudson's Bay Company left?
.Ans.-It was before. I will tell you the nearest I can come

to it: It was a storm that occurred on the coast, and there

was a steamer shipwrecked there. I won't be certain whether

it was in the winter of 1858 or not. There was a very violent

storm, and a steamer coming from San Francisco was wrecked

on the coast.

Ques. 6.-Were these buildings outside of the stockade in

a worse state of repair than those inside ?
.Ans.-Oh, yes; they were not fit to be inhabited at all.

Ques. 7.-Was there not a store-house or salmon-house out-

side the stockade, used by the military, at the time you were

there, for which rent was paid to the Company.?

Ans.-Yes, sir; I would say, as regards the salmon-house,

it was under rent when General Harney came there.

Ques. 8.-Was not an ordnance store, on [the] outside of the

Company's buildings, hired by the military authorities?

Ans.-I don't remember the particular details; I remember

the salmon-house. There was a building there that was occu-

pied by the ordnance, for which rent was paid. I don't know

whether the rent was paid or not; on the contrary, in regard

to the ordnance department, all that sort of business is done

direct at Washington.

Ques. 9.-Was there not a store, inside the stockade, occu-

pied by the military authorities for storage?

Ans.-Not that I know of.

Ques. 10.-Are you acquainted with the cost of constructing

buildings in any way?

Ans.-Yes, sir; I have been a quartermaster, and built

posts, bridges, roads, and pretty much everything.
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Ques. 11.-Do you kn[ow the price of labor for mechanics,
and of lumber, at the time you speak of, about the town of
Vancouver?

Ans.-I don't remember now what it was.
Ques. 12.-Were not these buildings good enough for the

purposes of the trade which the Company carried on at that

post, and were they not capable of holding their stores, and

proof from the weather?
Ans.-Well, their trade as far as I saw, didn't amount

to anything; I could not answer the question. If you give
me data, then I can; but I could not without it.

Ques. 18 .- Is not your opinion of the value of these build-
ings based on the fact that, in your own opinion, the object
for which they were built was no longer of importance?

Ans.-No; for I don't think the material of which they
were composed could have been taken down and used; and I
don't think there could be as much economy as going and get-
ting new materials ; and I formed that opinion from the fact
of having been at several military posts similarly situated,
and that very question came up, and the Government would
leave the property rather than attempt to use it again, because
it was as cheap to get new materials and build.

Ques. 14.-Was not, then, your opinion of the value of
these buildings made up with a view to taking them down and

using the materials for other pnrposes ?
Ans.-No; because the question was discussed whether

they could be used for anything. We were in want of build-
ings and stables at Fort Vancouver at that time, and if they
could have been used for stables or store-houses to advantage,
they would have been used; but it was decided that it would
be a disadvantage, and stables and store-houses were built
there after.

Ques. 15.-Is the value you have placed on them,. then, the
mere value of the materials in the buildings?

Ans.-That was just about the value; that was it; if I
thought of buying it myself, it would be the mere value of

the materials in the buildings.

Ques. 16.-Do you know whether this was the opinion of



141

the Company, that their charter had expired, or an opinion
of the military officer of the post ?

Ans.-I believe I cannot tell now, without having the
records; but it is my impression that the question was referred
to Washington, and that a judicial opinion had been given to
General Harney on the subject.

Ques. 17.-Do you know from whom this opinion emanated?
Ans. -I do not.

Ques. 18.-Was it upon this opinion, forwarded from Wash-
ington, that General Harney issued the order informing the

Company that they had no rights ?
(Objected to as incompetent.)
Ans.-I can only answer that by saying I don't know what

order you refer to, and I have only given it as an impression

of mine, that General Harney received his instructions from

Washington.
1 Ques. 19.-Was there not a correspondence between Gen-

eral Harney and the officers of the Company's post, with
reference to the rights of the Company at Vancouver, a short

time before they left that fort ?
Ans.-There was a correspondence on several occasions

with the officers of the Company, but on different subjects;

but I don't remember now particularly whether there was any

special correspondence in reference to the rights of the Com-

pany. Sometimes a correspondence was carried on with the

officers at Victoria, and sometimes with those at the fort.

Ques. 20.-When you speak of lands being gravelly at and

near Vancouver, do you not mean to say that the gravel is

found on the high grounds back of the Hudson's Bay fort;

that is, where your buildings were?
Ans.-Yes, sir; there is gravel there, and there is some

gravel at the river bottom.

Ques. 21.-Do you not know that there was a bar near the

mouth of the Willamette river, and another bar, called the

Swan Island bar, in the Willamette river, below Portland,
which obstructed the approach of steamers to that place ?

Ans.-Yes, sir; there are both of these bars, but they were

deeper, and the navigation was better, as it was decided by

the survey that was made, than that on the Columbia.
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Ques. 2 2 .- Is this information which you have given with
reference to the bars in the Columbia and the Willamette river

derived from your own personal knowledge, or from what you
have heard as to the report of this survey that you have
spoken of?

Ans.-I have been on the river frequently, both ways; but
I have never sounded the sand-banks, and have never struck

on them. The opinion I am giving now is based on the report
of the survey that was made ;, the report passed through my,
office.

Ques. 23.-Do you know where this report is, or what has

become of it ?
Ans.-It ought to be with the records of the Department,

somewhere.
Ques. 24.-Do you know anything of the country, its in-

crease, and the change in the course of trade since the year
1860, of your own personal knowledge?

Ans.-No; I left the country in the summer of 1860, and
have not been back there since.

Ques. 25.-Has your attention during the last four years

been at all directed to what occurred while you were there,

in Oregon or Washington, and has not your distinct and accu-

rate recollection of these matters been much impaired during

the last four years ?
Ans.-I have been very actively employed in other ways

for the last four -years, and as regards a great. many of the
details connected with the service in Oregon while I was

there, I don't remember them; but my opinions, as they were
formed, of the transaction of certain facts, I think they are

just as good now as they were then.
Ques. 26.-Look at this letter, now shown you, dated March

3d, 1860, and to which your signature is attached as Acting

Assistant Adjutant General, and now in evidence in this case,
anid state, if you can, whether it was written before or after

the communication from Washington, which you have spoken

of?
(Objected to as incompetent.)
Ans.-This letter appears to be an answer to a letter re-
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ceived from Mr. Wack, the agent of the Hudson's Bay Com-
pany at Fort Vancouver. .I stated that it was an impression
of mine that General Harney had received instructions from

Washington on the subject, but I have nothing positive to

show that he did so, and this letter in question is not an order,

but simply a reply to a letter from Mr. Wack.

* Ques. 27.-Do you recollect anything about a purchase

made by the commanding officer of the Department, General

Harney, of land near the military post, and on the lands

claimed by the Hudson's Bay Company near Vancouver?

Âns.-No; I have no personal knowledge of any purchase.

Ques. 28.-Do you know of any land occupied by General

Harney, near the military post of Vancouver, on land claimed

by the Hudson's Bay Company ?
Ans.-I know of the General building a house about a mile

up the river, I think, on the bluff; but the terms on which he

did I don't know anything of.
A. PLEASONTON,

Bvt. Brig. Gen U. S. A.

Sworn to before me this 13th day of July, A. D. 1866.

JOHN A. OSBORN,

. S. Com. Southern District of New York.

SOUTHERN DISTRICT OF NEW YORK, 8

City of New York.

I, John A. Osborn, United States Commissioner, do hereby

certify that the ·foregoing deposition of Alfred Pleasonton,

a witness produced by and on behalf of the United States in

the matter of the claims of the Hudson's Bay Company

against the same, now pending before the British and Ameri-

can Joint Commission for the final settlement thereof, was

taken before me, at my office in the city of New York, and

reduced to writing, under my direction, on the 13th day of

July, 1866.



144

I further certify that before this examination I adminis-
tered to said witness the following oath:

":You swear that the evidence you shall give in the matter
of the claims of the Hudson's Bay Company against the
United States of America shall be the truth, the whole truth,
and nothing but the truth, so help you God."

After the same was reduced to writing, the deposition of
said witness was carefully read to and then signed by him.

I further certify that Eben F. Stone, Esq., attorney for
the United States, and Ed? l Lander, Esq., attorney for
the Hudson's Bay Company. fere personally present during
the examination and cross-examination of said witness.

And I do further certify that I am not of counsel, nor
attorney for either of the parties in the said deposition and
caption named, nor in any way interested in the event of the
cause named in said caption.

In testimony whereof I have bereunto set my hand and seal
(L. s.] this 30th day of July, A. D. 1866.

JOHN A. OSBORN,

U. S. Com'r Southern Dist. of New York.



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION
ON THE

HUDSOŽN'S BAY AND PUGET'S SOUIID AGRICULi
TURAL COMPANIES' CLAIMS.

in he matter of the Claim of the ffdson's Bay Company

against the United States.

Deposition of J. W. Perit Huntington.

Interrogatories propounded by Caleb Cushing, in behalf of the

United States.

TESTIMONY OF J. W. PERIT HUNTINGTON.

Ques. 1.-Please to state your name i full, your present
place of abode, and your official station, if any.

Ans.-My name is J. W. Perit Huntington; I reside at

Salem, Oregon; I am Supèrintendent of Indian Affairs for the

State of Oregon.
Ques. 2.-Have you any interest, direct or indirect, in the

caim preferred by the Hudson's Bay Company against the

United States?
.Ans.-None whatever.

Ques. .- In what year did you first go to Oregon ?
.Ans.-In the year 1849.

Ques. 4.-Have you or not resided there continuous]y from

that time to the present?

Ans.-I have resided there continuously from that date to

the present time.
Ques. 5.-In what part of Oregon did you reside during

the early part of your residence there ?
Ans.-From 1849 to 1852, I lived in the Umpqua Valley;

In 1862, I lived in Walla-Walla, Washington Territory; and

my present residence is at Salemb

101
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Ques. 6.-How long have you held the office of Superin-

tendent of Indian Affairs?
Ans.-Since the lst of April, 1863.
Ques. 7.-Prior to your holding the office of Superintendent

of Indian Affairs, had you held any, and if so, what office or
offices in Oregon ?

Ans.-I had been county clerk of Umpqua county for two

years, the years 1852 and 1853; and I was a member of the

Oregon Legislature in 1860.
Ques. 8.'-What were your professional pursuits or occupa-

tion during your residence in the valley of the Umpqua ?
Ans.-My chief occupation was surveying; farming was an

incidental occupation also.

Ques. 9.-Whether or not did your business as surveyor

lead you into opportunities of kno'wledge in reference to the

geography and other matters in the valley of the Umpqua ?
Ans.-It did;. my knowledge of the Umpqua, both as to its

geography and its population in its early days, is very inti-

mate-very familiar indeed.

Ques. 10.-Whether or not have you had any personal know-

ledge and observation of the post of the Hudson's Bay Com-

pany on the Umpqua ?
Ans.-I had; I was a guest of Mr. Gagnier, who was the

agent in charge of the fort in the spring of 1850, for several

days, and I have frequently stopped there subsequently.

Ques. 11.-Please to state where the post of the Hudson's

Bay Company on the Umpqua is situated, relatively to the

California trail.

Ans.-It is between fifteen and twenty miles west of the

trail, and separated from it by a very high and rugged range

of mountains.
Ques. 12.-Please to state whether or not that post has any

topographical connection or otherwise with the California

trail.
Ans.-It has none whatever.

Ques. 13.--How far by the river is that post from the

ocean ?
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.Ans.-I do not know accurately; I think between forty-
five and fifty-five miles.

Ques. 14.-From your personal knowledge or observation
of that post, what were the uses and purposes of its occupa-
tion ?

Ans.-It was a post established for fur-trading purposes,
and especially for trading in sea-otter skins, a very valuable
class of furs, and only to be obtained in a few localities along
the coast. Its trade was never extensive, and although not
confined strictly to the sea-otter skins, it was mainly carried

on with the view of collecting them.
Ques. 15.-What was the condition of this trade in 1850,

relatively to the amount of its prosecution?

Ans.-It bad diminished very much from what it had been
previously; the Company had only one white man there at
that time, and one half-breed, and then there were one or two
Indians employed about the post. They made, in 1849 and
1850 and in 1851, a little expedition down to Vancouver, with

pack-horses, for goods, and to take down furs; the number of

packs, I think, in neither instance exceeded twenty.
Ques. 16.-What buildings had the Company there, in 1850,

when you first came to the knowledge of them?
Ans.-They had a dwelling-house, a barn, and a store-

house, and one other building, the purpose of which I do not
know. These were al standing in a square, and enclosed by
pick ets.

Ques. 17.-In your judgment, how many acres of land were

there at this post under enclosure or cultivation, either or

both?
Ans.-Between 100 and 150 acres.
Ques. 18.-Please to state, whether or not, as surveyor or

as farmer, you have had practice and occasion to judge of the
value of buildings and lands in the valley of the Umpqua.

Ans.-I have had a very good opportunity to acquire that

knowledge.

Ques. 19.-What, in your opinion, in 1850, was the value
in money of the buildings of the Company at the post of

Umpqua?
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Ans.-Do you mean the cost of putting up, or-

Ques. 20.-First, the cost of putting up, and then the ac-

tual value as they stood, when you vigited them.

Ans.-I should think the irst cost of these buildings, with

the stockades around them, was $1,000. When I saw them,

they were very much dilapidted, and their value was very

small; they were worth nothing to any one else except the
Cozmpany; they were very much decayed, and going to ruin

pretty fast.

Ques. 21.-State, if you please, provided you know, what

became of those buildings.

nes.-They were burned in 1858-either 1853 or 1854-I

am not sure which. They were burned after they had been

leased by the Company to Colonel Chapman, an American

citizen.
Ques. 22.-By whpmn is the land, if you know, now occu-

pied?
Àns.-It is beld by lenry Beckly and John Smith, in part-

nership, both American citizens.

Ques. 23.-State,' if you know, whether they did or did not

enter on the land by license of the Company.
.Ans.-No, sir; they did not; they derived the land by

purchase.
Ques. 24.-From whom, if you know ?
Ans-From one Robert Hutchison, who obtained it from

Chapman, who was the lessee originally from the Hudson's

Bay Company.
Ques. 25.-You have stated that you resided some tim at

Walla-Walla.

Ans.-Yes, sir; one ycar-one season.

Ques. 26.-Please state whether, by Walla-Walla, you mean

the United States fort of Walla-Walla, or the old establish-
ment, usually known as the Fort of Nez Percés.

.Ans.-I referred to neither one; I referred to the valley of
the Walla-Walla. The place at which I stopped was about
thirty miles southeast of the old fort Nez Percés, sometimes

,calea Walla-Walla.
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Ques. 270.-Have you any personal knowledge of the condi-

tion of the old fort of Nez Percés.

ns.-I have not, prior to 1862 ; at that time it was very

much dilapidated, in fact almost entirely destroyed; my own

personal knowledge of it is the extent of it.

Ques. 28.-State, if you please, from what you saw, what

buildings, if any, hadi constituted the structurres of that post.

Ans.-I do not know that I can state with any accuracy

what buildings constituted the post. A portion of them had

been destroyed in 1862, and all were very much dilapidated.

There was an enclosure, and an adobe wall, and some build-

ings inside of it, but their number or size I could not give.

Ques. 29.-Whether or not any land appeared to have been

enclosed at that post?

Ans.-I do not think any was enclosed there; they had a

farm twenty miles back in the Walla-Walla Valley, twenty

miles south, which was attached to the post.

Ques. 30.-Have you any knowledge of the farm of which

you speak ?

Ans.-I have an intimate acquaintance with it.

Ques. 31.-Please to describe the quantity of enclosed land

at that farm.

Àns.-I cannot give it adcurately, having never measured

it; but I should estimate iW at from twenty to thirty acres.

Ques. 32.-What was the quality and nature of the land

around that farm?

An.-There is a valley there containing 1,000, or perhaps

2,000 acres of excellent land. The land outside of that is

high land, affording some grass, but not fit for cultivation.

Ques. 33.-What, in your judgment, at the time you saw

it, was the value of that enclosed land?

Ans.-$8 or $10 dollars an acre.

Ques. 34.-Were there any buildings on it; and if so, what?

Ans.-None, sir.

Ques. 35.-Are you acquainted with the locality of the

valley of the Walla-Walla, called Wallula, and the landing-

place there?

Ans.-I am.
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Ques. 36.-Please to describe the uses of that landing-
place.

Ans.-Wallula is the Indian name of the old buildings,

Nez Perces or Walla-Walla; it is at the mouth of the Walla-

Walla river, and has a high sand-point and beach running
down to tlie river, making a favorable steamboat landing.

The land is a drifting sand desert, producing no vegetation,

and not capable of producing any, except some very small

narrow bottoms, along the Walla-Walla creek or river, which

overflows frequently, and cannot be cultivated on that account;

it produces some grazing, however.

Ques. 37.-State, if you know, whether or not the landing

at Wallula is now a place of landing at that region, or whether

there is or not some other place of landing preferred to it;

and if so, the name of that place.

Ans.-The landing at Umatilla has superseded that at Wal-

lula ; there are now a hundred tons of freight landed at Uma-

tilla, where there is one ton landed at Wallula.

Ques. 38.-What causes have led to the comparative aban-

donment of Wallula, and the increased use of Umatilla ?

Ans.-Umatilla has been found to be a more convenient

entrepôt for the traffic which goes towards Boisé and Idaho.

Wallula is still used, and always will be for the traffic which

goes to Walla-Walla Valley; but that is but a small part of

the trade of that country.

Ques. 39.-State, if you know, whether or not any act or

interference on the part of the United States Government has

procured the relative abandonment of Walla-Walla as a land-

ing-place?
Ans.-I do not know that any has; on the contrary, I

think that the fact that quartermasters have used it as a

landing-place for the supplies that are taken to Fort Walla-

Walla, in the interior, has done much to keep the place up

longer than it would otherwise have mantained itself. The

village of Wallula is a commercial rival of Umatilla now, and

there is, of course, the usual strife between two such placés

of precedence. The last two or three years Umatilla has
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gone very much ahead of Wallula, and solely on account of
its natural advantages

Ques. 40.-Whether, so far as you can have observed, what

proportion, if any, of the traffic of Wallula is dependent upon

the location of the United States fort at Walla-Walla,.and is

created by that ?
Ans.-Fully one-half, in my judgment.
Ques. 41.-Have you any knowledge of an enclosure, or

appearance of an enclosure, having ever existed, of a mile

square, in and around Fort Nez Pecés ?
Ans.-I have not; I never heard of any such enclosure;

I do not think any such possible, because, in order to make

such a one, the enclosure must necessarily cross the river

Walla-Walla twice, and unless constructed very substantially,
it would be removed every year by the June freshets.

Ques. 42.-What is the quality of the land or soil immedi-

ately surrounding the fort of Nez Percés ?
.Ans.--It is a desert of drifting sand, totally incapable of

producing any crop or grass, with the exception of narrqw
bottoms around the Walla-Walla river or creek, which are

tolerable fertile, and could be cultivated, if they were not

subject to overflow. The whole tract is utterly valueless for
agricultural purposes.

Ques. 43.-In the hills back of the immediate site of the

fort and its surroundings, have you or not ever noticed any

cattle or horses pastured ?
Ans.-I have frequently.
Ques. 44.-To whom, if you know, did they belong?

.Ans.-They belonged to séttlers, American citizens there.

Ques. 45.-Have you or not ever noticed any Indians pas-

turing their horses there?

A4ns.-Yes, sir; great numbers of them.

Ques. 46.-What bands of Indians?

Ans.-The Cayuses, Walla-Wallas, and Umatillas.

Cross-Examined by Edward Lander, in behalf of the ffudons

Bay Company.

Ques. 1.-What is the usual price of sea-otter skins?
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Ans.-I believe their usual value in Portland has been $40

to $80 each.

Ques. 2.-I ill ask you, is there a trail conn ecting the lHud-

son's Bay poså at Umpqua with the main-trail, from which
you say it is se4arated by mountains ?

Ans.-Yes, sir; there is now a wagon-road constructed, but
there was not at' that period; there was a trail -which passed

over that range of mountains ; it was used by the Company in

passing from the fort dewn to Vancouver.
Ques. 3.-You have spoken of the value of these skins. I

will ask you what the value of lumber was, at Portland, per
thousand, from the fall of 1849 to the spring of 1850, if you
know?

Ans.-Wel, I think that the average price for it at thut

time was $100 per thousand; it was very high, I remember.
Ques. 4 .- Is that the value you placed upon these buildings

at the time you saw them in 1850 ?
Ans.-I valueci them, in the first place, by estimating the

ost of putting up'such buildings at that time.
Ques. 5.-In 1850?
Ans.-Yes, sir; in the spring of 185; «and then I stated

in my former answer that their value at that time was very
small, because they were unsuitable for other uses than those
the Cmp*any had for them, and -because they were very much
decayed and dilapidated.

Ques. 6.-I will ask ;.. what were these buildings madeof?

Ans.-They were made of logs hewn logs.

Ques. 7.-And whether they were shingled er not?

Ans.-I do not remember what the roofs were -constructed
of; they were very rotten, and moss-grown, and leaky

Ques. 8.-What was the price of square timber, at that
time, in Portland, Oregon ? But first, was the stimber used in

these buildings square on four sides, or only on two ?
Ans.-I think some of them were square on four sides, and

Some two.
Ques. 9.-What was the price of square timber, at that time,

in Portland, Oregon?
(Mr. Cushing.-I object to that question: first, as intro-
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ducing new matter and as not being in the nature of cross-
examination; and secondly, as assuming that the logs at
Umpqua were what is called square timber.)

Ques. 10.-What was the price of square timber at Port-
land?

Ans.-I do not know.

Ques.11.--I will ask you again, what was the price of square

timber in any portion of Oregon, with which you were ac-
quainted, at that time ?

(Mr. Cushing objected to this question as not being in the
nature of cross-examination, and as introductory of new mat-
ter. not pertinent to the present inquiry.)

(Mr. Lander.-I must say I do not see how that is; he has
sworn that part of thetm were square timber. What was the

price of timber, at that time, in any part of Oregon with
which you were acquainted?)

Ans.-I know of square timber having been gotten 4ut at
six cents per foot, running measure, in the Umpqua Valley.

Ques. 12.-Are you aware of any settlérs at the valley of
the Umpqua before you arrived there in 1849 ?

Ans.-There were six men and some families.
Ques. 13.-How long had they been in the valley at the

time of your arrival?
Ans.-The first settler went there in 1848, the others had

gone there in the early part of 1849.

Ques. 14.-Is your estimate of the cost of the erection of

those buildings based upon the price of labor and the value

of material in the year 1850, or not ?
Ans.-Yes, sir ; it is based upon the price of labor at that

date; the value of timber was nothing.

Ques. 15.---The value of material at that date was simply

the value of, labor bestowed upon it. Is that so ?
Ans.-I mean to say that these buildings could have been

erected -forý the money I name, at that time.

Ques. 16.-J will ask you this question : When you speak

of material which is of no value, do you mean the material

standing as timber in the wood?
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Ans.-Yes, sir; there was no other material in the con-
struction-no iron.

Ques. 17.-How many laborers were there in the valley of
the Umpqua capable of putting up this buillding in the year
1850 ?

Ans.-There were some hundreds who settled there that
summer; I do not know the number. There was a great num-
ber of people passing back and forth through the valley who
were always ready to work if we wanted to hire them.

Ques. 18.-What was the price of labor per month in the
valley in that year; in the summer of 1850?

Ans.-$40 to,$60, with board.
Ques. 19.-Do you know the size of these buildings?

Ans.-I do not; I could not give it accurately.
Ques 20.-I will ask you if the dwelling-house was not 40

by 30 feet ?
Ans.-My impression would be, from recollection simply,

and of course rather vague, that it was forty feet long, and
less than thirty feet wide.

Ques. 21.-Was not the barn 45 by 30 feet ?
Ans.-I should think, probably that size.

Ques. 22.-Was not the stockade ninety feet square by
twelve feet higlh?

.Ans.-Yes, it might have been.
Ques. 23.-Was not the store or range of stores 40 feet by

20?

Ans.-Perhaps they were that size.
Ques. 24.-And did not all these buildings average in height

from twenty to thirty feet ?
Ans.-No, sir; they did not average in height more than

eight feet to the eaves; they were very low.
Ques. 25.-Was not the barn over eight feet high?

Ans.-I do not think it was over eight or ten feet.

Ques. 26.-Was this barn lower in height than the usual
log barns of Oregon, since that time ?

Ans.-Yes, sir; the buildings were all very low.
Ques. 27.-What is the present value of land in the Ump-
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qua Valley per acre, where the title of land has been con-
firmed ?

Ans.-The value of good agricultural land there, unim-

proved, is from $2 to $4 an acre.
Ques. 28.-Then I will ask the question entirely. What is

the value of good alluvial bottom-land, that has been improved,

per acre ?
Ans.-Do you mean, including the improvements ?
Ques. 29.-I mean by improvements, fence and plough;

land that is not in a natural state.

Ans.-The answer must depend on the character and ex-

tent of the improvements.
Ques. 30.-J will ask it again: What is the .value of culti-

vated alluvial bottom-land per acre?

Ans.-Do you desire me to include the price of improve-

ments-the house ?
Ques. 31.-J cannot tell whether there is a house or not.

Ans.-I cannot answer the question, unless you can tell

me whether there is a house on it or not.
Ques. 32.-I have asked you the value of cultivated alluvial

bottom-land.
Ans.-The value of unimproved is as I have stated; the

value of improved or cultivated land would be enhanced pre-

cisely by the value of the permanent improvements put upon

it, which may be small or great; in fact, farms are ordinarily

sold-they are now-with dwellings, and large part of the

land fences, for from $3 to $5 an acre.

Ques. 33.-In the Umpqua Valley?

Ans.-In the Jmpqua Valley.
Ques. 34.-At what time, and for how long, were you in the

Walla-Walla Valley?
Ans.-I was there in 1862, from spring until October.

Ques. 35.-Are all those answers that you have made to

questions, put to you with reference to Wallula and Walla-

Walla Valley and landing, based upon knowledge acquired at

that time ?
.Ans.-They are all based upon knowledge acquired at that

time or subsequently.
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Ques. 3 6 .- Have you ever been in the Walla-WallÎ Valley
subsequently ?

Ans.-Every season since; I was there this year, in May.
Ques. 37.-Do you own land, or have you been farming in

the Walla-Walla Valley?
Ans.-I have never owned any land there, or farmedthere;:

I have kept cattle and sheep there in 1862 and 1863:
Ques. 38.-At the time you kept stock in the valley, did

you pay for it; or were your stock ranging on the public
lands?

Ans.-They were ranging on the public lands; nobody
thought of paying for grass.

Ques. 39.--Are not those parts of the valley of the -. alla-
Walla where the alluvial land is found of .nuch greater value
than the surrocnding uplands?

Ans.-They are.
Ques. 4 0.-Have you ever purchased or sold any of the

alluvial lands of the valley of the Walla-Walla?
Ans.-I never have.
Ques. 41.-Are there any titles at present given to the

United States Government in the valley of the Walla-Walla,
so that the value of lands with good titles can be ascertained?

(Mr. Cushing objected to this question, inasmuch as this
witness is not the proper person to prove the United States
grants of lands, if any, having no personal or official know-
ledge of that matter.)

(Witness.-I do not know whether the United States have
issued patents of lands or not.)

Ques. 42.-1 will ask you this: Is not the sale of lands in
the valley of the Walla-Walla a mere delivery of possession
between the purchaser and buyer ?

(Mr. Cushing objected to this question as incompetent.)
(Witness.-I think it is not; I think that lands are usually

sold upon a land-office certificate; that where the proper proof
of residence has been made which entitles the resident to

possession; they are sometimes sold in that way, and some-
times mere possession.)

Int. 43.-Is the value of $8 or $10 per acre, which you place
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upon these twenty acres of enclosed land . the Old Farm
in the Walla-Walla, the value pu&It upn it, in your own opin-
ion, on knowledge derived from your observation of the sale
of other lands ?

Ans.-From my observation of the sale of lands in that
district.

Int. 44 .- How near is this to the farm formerly owned by
Mr. Davis, and afterwards by Ruckell and Thomas?

Ans.-I do not know accurately; I should think five or six
miles.

Int. 45.-How does this enclosed land that you have spoken
of compare in value with that of the Davis farm?

Ans.-It is less valqable.

Int. 46.-To what extent is it less valuable ?
Ans.-It is not as good land; the Davis farm is the choice

piece of land in the Walla-Walla Valley, and indeed of all
Eastern Oregon; and it is so much further away from market
than the Davis farm as to make its products less valuable.

Int. 47.-Which is the nearest, at the present time, to the
town of Walla-Walla ?

Ans.-The Davis farn;o go from the town of Walla-Walla

,you would pass right by the Davis farm.
Int. 48.-What is the value of the Davis farm per acre? Or,

if you know, state what was given for it.

Ans.-I do not know what was given for it. I should think

the Davis farm, in its improved condition, is worth from $25

to $30 per acre; it would be $10,000 for the half section ; if

it is a half secti"n, $10,000; or if a quarter of a section,
$5,000.

Int. 49.-What, if you know, is the present population of

the valley of the Walla-Walla and the town of Walla-Walla?

Ans.-I cannot give either.

Int. 50.-Is not the town of Walla-Walla a place of consid-

erable trade and importance for that section of country at

which supplies are purchased for the mines?

Ans.It is.
Int. .- Is there not a line of stages running from Walla-
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Walla across the Blue Mountains to Boise and the mining

regions ?
Ans.-There is a line of stages running from Wallula to

Walla-Walla, and another from Walla-Walla to Boisé City,
across the Blue Mountains.

Int. 52.-How many soldiers were there stationed in the

United States fort of Walla-Walla, during the time you re-

sided there?
Ans.-When I first went there, there were six companies;

all but two companies were sent out on the plains that sum-

mer, and, I think, returned there in the winter.
Int. 53.-Are not the supplies for these troops, of beef and

flour, necessary to their subsistence, produced in the valley of

the Walla-Walla ?
Ans.-They are; all of them.

Int. 54.-Have you any idea of the amount of freight de-

livered at Wallula, for the use of the military at the fort of
Walla-Walla ?

Ans.-I have not; but it is very large.
Int. 55.-Does not the town of Wallula possess at least

1,000 inhabitants ?
Ans.-I think it does; more than that.

Int. 56.-Is there not now in the valley of the Walla-Walla,
including the town population, 5,000 inhabitants?

Ans.-I should think 5,000 a very high estimate, but it may

come up to that.
Int. 57.-Are there not, to the east of Wallula, the mining

towns of Orofino, Florence, and Elk City, whose supplies pass
through the town of Wallula, and are landed at Wallula ?

Ans.-No, sir; the supplies for none of those places pass
through Wallula; they are landed at Lewiston.

Int. 58.-Do not the steamers that navigate the river, with
the exception of a few to Lewiston and White Bluffs, all of
them stop at Wallula in going up the river?

Ans.-Some only go as far as Umatilla; some go on to
Wallula ; the others go on to White Bluffs or Lewiston.

Int. 59.-At the time you left Wallula, or the valley of the
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Walla-Walla, how many stores were there in Wallula for the

sale of goods ?
Ans.-I was there last April; there were then two stores

there for the sale of goods.
Int. 60.-How many hotels?

Ans.-I do not know sir; one or two.
Int. 61.-You have stated that it would be impossible to

make a mile square of enclosed land without crossing the

Walla-Walla river several times ?
Ans.-Twice.
int. 62.-What is the distance between the mouth of the

Walla-Walla river and the mouth of the Snake; and in that

distance is there a single stream to interrupt the enclosure?
Ans.-I do not know the distance; my impression is, it -is

some fifteen miles; there is no stream intervening; I still

repeat my former assertion, however.
Int. 63.-On what line of that enclosure would it be neces-

sary to cross the river twice; on the north and south, or the

east and west line?
Ans.-The town Wallula-the Old Fort-stood on a narrow

tongue of land, between the Walla-Walla creek and the Co-

lumbia river, the creek or river running nearly parallel to the

Columbia; no square mile of land could be laid off which

would include the old adobe fort, and not cross that stream.

Int. 64.-You mean by that, that no square mile could be

laid off, at right angles to the course of the river, without

crossing the river twice ?
Ans.-I mean that no body or tract of land could be laid

off containing a square mile, in a solid form, without crossing

the Walla-Walla river.

Int. 65.-Do you mean to say, that a mile of land, 640

acres, cannot be laid off without crossing the Walla-Walla

river twice, and so as to include the Old Fort?

Ans.-No. sir; I do not think that at all; I mean that no

square mile of land, in a compact form, could be laid off there

to include the old adobe fort, and not cross the Walla-Walla

river, bounded by the Columbia river on the other side; of
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course there is more than 640 acres of land on that side of the
river, more than 6,000 acres.

Int. 66.--You mean then to say, that taking the Columbia
river as one line, and the other lines being at right angles to
the river, a square mile of land could not be laid out without
crossing the river?

Ans.-Yes, sir.
Int. 67.-Does not the Walla-Walla river, a short distance

from its mouth, in going up the river, change its direction to
the South? *

Ans.-Yes, sir.
Int. 68.-Do you know the amount of freight delivered at

Umatilla in a year?
Ans.-I do not.
Int. 69.-Do you know how many tons of freight are laid

down at Wallula in a day ?
Ans.-No, sir.
Int. 70.-In a year?
Ans.-I am unable to give any statistics about it.
Int. 71.---s there not plenty of bunch grass, upon which

cattle and stock can feed, immediately in the rear of the old
adobe fort of Wallula?

4ns.-Bunch grass is not abundant until you get four or
five miles away from the river.

Int. 72.-Is there any bunch grass suitable for pasturage
near the old fort of Wallula?

Ans.-No, sir; there is not.
Int. 73.-How far from the old fort can the first bunch grass

be found?

At.-The first bunch grass is found, I think, about three
miles off; it does not come plentifully for stock until a greater
distance is reached.

Interrogatories in rebuttal by Caleb Cusking, in behalf of the

United States.

Int. Li-Were the buildings which you have described at
Fort Umpqua constructed of what is knôwn as square timber,
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or were they constructed of what is the usual material of log

houses in the western States?

Ans.-They were what is known in Oregon as French-hewn

log houses; a small portion of the timber was square on four

sides, but most of it was only hewn on two sides.

Int. 2 .- HIave you any knowledge of square timber at Port-
land, its marketable value, and the like?

Ans.-I had not at that time.
Int. 3.-Has the price of timber at Portland any particular

relation to your estimation of the value of log houses in the

valley of the Umpqua?
Ans.-None whatever; no more than the value of timber in

Paris; there was no connection between the two places, and

no transportation; there was no lumber used in the construc-

tion of these buildings.
Int. 4.-You were askedin cross-examination the height of

the stockade in the valley of the Umpqua; of what is that

stockade made?

Ans.-It was made of fir poles or small logs, planted in the

ground and tied together with wooden strips at the top.

Int. 5.-What, in the year 1850, was the pecuniary value of

those fir logs, standing as they grew?

Ans.-They had no value-wereAvorth nothing.

Int. 6.-As raw material, they had no value?

Ans.-They had no value.
Int. 7.-What was the value, as raw material, of the logs

of timber of which the buildings were constructed?

Ans.-Nothing.

Int. 8.-From whose lands must these logs and those fir

trees have been cut?

Ans.-From the publie lands of the United States; all of

them.
Int. 9.-There was nothing in the building or stockade

except the labor?

Ans.-Nothing.
Int. 10.-Was there anything in the construction there,

apart from the material and excepting the labor of cutting

il H
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them from the public lands of the United States and putting
them up?

Ans.-Nothing; there was little or no iron used in the
buildings, and no glass.

Int. 11.-Have you any knowledge, from your observation
of the country and its inhabitants, 6f the relative cost of labor
in putting up a fir stockade in 1850 and at some time prior to
that time ?

Ans.-Prior to the discovery of the gold mines in 1848 it
would cost less money than in 1850, because labor was more
abundant and much cheaper.

Int. 12.-Was or not your estimate of the labor involved,
in your estimate of the cost or value of those buildings in 1850
and of the work done upon them, greater in 1850 than it would
have been prior to the discovery of gold?

Ans.-Much greater.
Int. 13.-From your knowledge of the Indians there, and

half-breeds, and work done by them, was or not, in your judg-
ment, the cost of their labor prior to 1848, greater vr less than
the cost of white laborers in 1850?

Ans.-It was far less ; the cost of Indian labor to the Hud-
son's Bay Company was a mere nothing; they subsisted them
on potatoes and salmon, and paid them in clothing and trinkets
at most enormous prices.

Int. 14.-What implements of labor, if any, would have been
necessary for the construction of the stockade and the build-
ings at Fort Umpqua?

Ans.-An ax, broad-ax, and an auger.
Int. 15.-What was the description of the enclosed land at

Umpqua, as being upland or alluvial bottom-land?
Ans.-Alluvial bottom-land.
Int. 16.-How much of the price, from $3 to $5, which you

have said is the value of the best of such alluvial bottom-land
now-how much of that is due to the Government as purchase
money ?

A ns.-I do not understand.
Int. 17.-This is public domain; how much do settlers have

to pay for it ?
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Ans.-The price of Government land is $1 25 an acre.
Int. 18 .- In the cross-examination you state that improved

land for which the United States has been paid, which belongs
to a private proprietor now, and which is improved, not only
by fencing and by buildings, the price is from $3 to $5?

-Ans.-Yes, sir.
Int. 19.-Is there, or not, any particular causes which tend

to deteriorate the value of growing crops in the valley of the
Jmpqua?

Ans.-I think not.
Int. 20.-Are they, or are they not, subject to vicissitudes,

such as uncertainty of weather, drought, or insects, or grass-
hoppers, or any other cause which might affect their value?

Ans.-The valley has occasionally been visite' by grass-
hoppers, which are very destructive, destroying crops and
fruit trees; and indeed all the vegetation in the valley has been
destroyed by them once or twice.

Int. 21.-You have spoken in the cross-examination of the
actual value of the Davis farm on the Walla Walla; please
to describe what improvements there are upon that farm, apart

from the mere earth.
Ans.-There are some log dwellings upon it, several barns,

granaries, and other buildings-farm buildings-and it is en-
closed and subdivided into fields with good fencing, which is
very expensive there; ten times more so than in some other

parts of Oregon; rails have to be hauled fifteen or twenty

miles.

Int. 22.-Do, or not, all these improvements enter into the

estimate of the value of the Davis farm?
Ans.-They do.
Int. 23.-What is the precise character of the improvements

made by the Hudson's Bay Company upon the farm claimed

by them on the Walla Walla?
Ans.-I do not know that they ever had any improvements

on the farm except the cabin. I do not know that there was

ever any fencing there; my impression is thereliever was; it
was cultivated, and the Indians herded stock off of it.

Int. 24.-You have spoken of hotels, one or more hotels at
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a term of somewhat vague application) as relatively to the

Fifth Avenue or Willard's Hotel.
àAns.-Well, they are a very uncomfortable sort of hash-

houses, where a traveller is compell.ed to stop and enjoy the

vermin and the filth as well as he can. They are like other
stopping-places in a new, wild country; a man can get enough
to stay bis stomach and a blanket to sleep in, if lie wants it.

Int. 25.-What are the dimensions of the hotel that is chiefly

in your mind?
Ans.-The one I have usually stopped at is kcpt in an

adobe fort, the only one remaining of the Hudson's Bay Fort.

It is, perhaps, 18 feet by 30 feet in dimensions, and two

stories high.
int. 26.-You have spoken of stores, two stores there; I

would like to understand their dimensions relatively to Mr.

Stewart's store in New York, as that word is also an extremely

vague term.
Ans.-One of them is, I should estimate very roughly, 20

or 25 feet front by 35 feet deep. The other one is much

smaller.
Int. 27.-Are these adobe or wooden buildings ?
Ans.-Wooden buildings.
Int. 28.-Of what height?

Ans.-One story. I believe, upon reflection, that there is

a third store now, of smaller dimensions than the one whose

size I have just given.

Int. 29.-Whether is the site of Nez Percés a tract of rich,
alluvial land or not?

Ans.-It is not; it is a sandy desert.
Int. 30.-Whe< here is anything of peculiar value in

the tract that wa 'pparently occupied by the lHudson's Bay
Company at Nez Percés Fort as their farm?

Ans.-It is no better than much other land in the Walla-

Walla Valley.

Int. 31.-Xre the lands of which that farm constituted a

part-have they ever been surveyed by the United States?

Ans.-Yes, sir. I think they have.

164 4
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Int. 32.-Are there, or not, any.unsold lands of the United
States there in that region?

Ans.-A very small portion have ever been claimed or pur-
chased.

Int. 33.-Does your answer apply to what has been called,
in the cross-examination, alluvial lands, as well as others?

Ans.-No, sir; it includes all' uplands and the alluvial

lands. A large portion of the latter have either been pur-

chased from the United States, or taken up as donation or

pre-emption claims.

Re-Cross-Examined by )Edward Lander, in behalf of the lud-

son's Bay Company.

Int. 1.-Are not those lands you have spoken of as untaken

and unclaimed, in the Walla-Walla Valley, pasturage lands,
which are not valuable for cultivation?

Ans.-They are pasturage lands; they are none of them
valuable for cultivation. The alluvial land which is valuable

for cultivation is nearly quite all held or owned or claimed by
white settlers.

J. W. PERIT HUNTINGTON.

JAMES W. TOOLEY,

Stenographer.

TESTIMONY OF WILLIAM R. GIBsON.

In the matter of the Hludson's Bay Company against the

United States.

Deposition of William R. Gibson, taken in behalf of the
United States.

Interrogatories propounded by Caleb Cushing, in behalf of the

United States.

Ques. 1.-Please to state your name in full, your official
station or rank, if any, and your place of duty.
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Ans.-My name is William R. Gibson; I am a colonel and
paymaster in the Army of the United States, and am stationed
at Washington.

Ques. 2.-Have you any interest, direct or indirect, in the
claim preferred by the Hudson's Bay Company against the

United States, except as a citizen of the United States?
Ans.-None whatever.
Ques. 3.-Whether or not you have, at any period of time,

resided in the former Territory of Oregon, and if so, from
what year to what year inclusive?

Ans.-From 1848 to 1856, I was stationed at what was
originally the Territory of Oregon.

Ques. 4.-In what part of Oregon did you chiefly reside?

Ans.-At Fort Dallas, in the latter part of my residence,

and in the prior part of it at Vancouver.

Ques. 5.-Have you any knowledge of the site of the old
fort of Nez Percés ?

Ans.-Yes, sir; I have been there very frequently.

Ques. 6.-Please to describe the situation of that fort rela-
tively to the United States fort of Walla-Walla?

Ans.-That I cannot do; the present United States fort
was not built when I left the country.

Ques. 7.-State exactly where the fort of Nez Percés was
situated ?

Ans.-The fort of Walla-Walla was then at the mouth of
the Walla-Walla river, on a sand-bank formed at the junction

of the two rivers, the Columbia and the Walla-Walla.

Ques. 8.-Is or not the fort of Walla-Walla of which you
speak a different place from the United States fort of the
Walla-Walla ?

Ans.-Yes, as I understand it; I do not know the location

of the present United States fort of Walla-Walla.
Ques. 9.-You understand it is a different place ?
Ans.-Yes.

Ques. 10.-And is it or not the same place which is some-
times also called Nez Percés ?

Ans.-Yes, sir.

Ques. 11.-Please to describe what buildings, if any, existed
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at the Hudson's Bay post of old Walla-Walla at the time when
you saw it.

Ans.-There was an old stockade fort with storehouses and
dwelling-houses, two or three of them, inside the stockade; I

do not know the-number ; it is some years ago since I saw it;
I have not been there since 1853, and then I only made casual
visits whilst passing to and fro.

Ques. 12.-Do you know anything of a place near that fort
called Wallula ?

4ns.-That was the landing, I believe.
Que&. 13.-At that time was there or not any landing-place

near the old fort of Walla-Walla?

Ans.-There was no special landing-place other than the
beach; the boats landed there going to and from the lower
river.

Ques. 14.--Was there or not at that time any town on that
beach?

Ans.-No, sir ; no town there at all.
Ques. 15.-Were there or not any buildings there ?
Ans.-I remember none.

Ques. 16.-Are you acquainted with Fort Hall ?

Ans.-My knowledge of Fort Hall is very limited indeed;

I have been there three different times in passing.

Ques. 17.-Was there or not any considerable establishment
of buildings there?

Ans.-No, sir; I believe not.

Ques. 18.-From your observation, for what uses, and in

what manner, was that post occupied ?
Ans.-Well, the trade [had] raun down very much when I was

there; they were trading more with emigrants than anything
else; they had stock there.

Ques. 19.-Have you ever been at the place called Fort

Bois'e?
Ans.-Yes, in going to and from Fort Hall.
Ques. 20.-Please to describe that place, as far as you

remember it.

Ans.-It was a small trading-post, much less than Walla-
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Walla or Fort Hall, but I cannot describe it; I cannot dis-

tinctly remember what it was like now.
Ques. 21.-What, according to your observation of it, was

the apparent value of that establishment in money?

Ans.-Well, it had no value for me at all; I would not have

bought it at any price; I could not have been hired to have

lived there; the buildings were in a very bad condition when

I saw them; they were in a very tumble-down condition; I
would not have given anything at all for them.

Ques. 22.-What, from your observation, were the apparent

uses and occupation of the establishment of Nes Perc'es or

old fort of Walla-Walla?
Ans.-From my knowledge of it, it was more a halting or

resting-place for the ponies of the Hudson's Bay Company

going up into the interior with packs, than anything else.

They did some little trading with the Indians with ponies.

Ques. 23.-What apparent Indian trade, other than that of

ponies, did you observe there ?
iAns.-Very little, except that they got a few skins there;

a few bear skins were taken there, and they traded beaver,
because they were compelled to do so, or they could not other-

wise have got any bear skins.

Ques. 24.-What was the quality of the land around the old

fort of Walla-Walla ?
Ans.-Immediately around the fort [it] was a sand bank,

pretty much; about twenty-five or thirty miles from there was

good land.

Ques. 25.-Whether or not on the hills at some distance

from the fort there was pasfturage of bunch grass ?
Ans.-Yes, sir, an abundance; the country was noted as a

pasturage.
(Objection taken by Mr. Edward Lander to this question

and answer, on the ground that the question was a leading

one.)
Ques. 26.-On those hills, did you or not, notice any ponies

or cattle pasturing ?
Ans.-Yes, sir; I have frequently seen them there, ponies

and cattle too.
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Ques. 27.-Have you or not, at any time had conversation

with Peter S. Ogden, the chief agent of the Iludson's Bay

Company, in regard to the condition- of the forts of the Com-

pany in Oregon ?
Ans.-I have, in relation to the business of the Company.

Ques. 2 8.-Please to state what he communicated to you

on that subject.

(Objected to by Mr. Lander, on the ground that the state-

ments of Mr. Ogden are not within the scope of his agency,

as shown by the testimony in this cause.)

Witnes..-Mr. Ogden has frequently said to me that the

Company merely kept up their establishment in order to make

good their claim, and that their trade had entirely fallen off,

and the far trade was worthless.

Ques. 29.-What did you understand by the expression
"make good their claim," if anything was said by Mr. Ogden

that should communicate an explicit idea of the meaning of

the word ?
(Objected to by Mr. Lander, on the same grounds as before.)

Witness.-I understood that it was necessary for them to

be in possession of and occupy the property claimed, in order

that their claim might be valid and have effect.

Ques. 30.-Claim against whom ?
Ans.-Against the United States.

Que.s. 31.-Did or not, Mr. Ogden use any words commu-
nicating to you the idea that what he spoke of was claimed

against the Uriited States?
(Objected to by Mr. Lander, upon the same grounds as

before, the incompetency of the evidence; and upon the

further ground that the question is leading, and directing the

attention of the witness to the answer to be made.)
Witness.-He stated distinctly it was a claim against the

United States ; there was no misunderstanding in the matter.

Ques. 32.-What, according to your observation, was the

condition of the fur trade when you arrived in Oregon, as

whether on the increase, or stationary, or on the wane ?
Ans.-It was very much on the decrease, and continued to

decrease during my stay in that country.
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Ques. 33.-Did or not Mr. Ogden say anything in regard
to the fur trade, and the kind of fur purchased by the Indians
at that time ?

Atns.-He said that the fur trade had become worthless;
that the beaver had ceased to pay; and the only skins they

cared for were the bear and a few fox skins; and those were
all they could get.

(The whole of this question and answer objected to on the
grounds heretofore taken, in reference to. any conversation
with Mr. Ogden.)

Witness.-I staid at Mr. Ogden's every time; I staid at his
post, and we had then these talks together.

(ross-Examination by 11fr. LEdward Lander, in behalf of the

.fudson's Bay Company.

Ques. 1.-What was your rank in the service at the time

you were in Oregon ?
Ans.-I was a clerk in the Quartermaster's Department,

and afterwards Military Storekeeper.

Ques. 2.-Do you know, from your own observation, .that
the landing at Wallula, or the old fort of Nes Percs, is the
usual landing for boats on the Columbia river, passing-there?

Ans.-Yes, sir.
Ques. 3.-Do you not know that the old fort of Nez Percés

is not more than 200 yards from the river at the ordinary
landing?

Ans.-That was my impression of it as I now remember.

Ques. 4.-Have you ever seen the place called Wallula, and

is not the statement which you have made in reference to that

place derived from information which you have received since

you have been upon the Atlantic side?

Ans.-Of Wallula, yes sir; I do not know Wallula except
from what I have been told of it.

Ques. 5.-At the time you were at the post of the Hudson's
Bay Company at fort of Nez Percés, were not their buildings

and fort the only buildings on the land?
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Ans.-As far as I renmember, I do not know of any other;

there was nobody else in the country at that time.

Ques. 6.-Is your description of Fort Boisé and Fort Hall

as correct, and is your recollection as distinct of Fort Hall

and Fort Boisé, as of Fort Nez Percés.

Ans.-I have not been to either of those places as often as

to the fort of Wallula.

. Ques. 7.-Do you not know that there is bunch grass, afford-

ing pasturage for cattle and horses, conmencing within a mile

from the site of the old Fort Nez Percés?

Ans.-Bunch grass? No sir, I do not.

Ques. 8.-How far do you say it is from that fort before you

noticed the first bunch grass?

Ans.-Well the first bunch grass that I remember at all in

coming from the fort was at Whitman's Mission.

Ques. 9.-Was there no good land in the valley of the Walla-

Walla river towards its mouth?

Ans.-I do not think there is any nearer than the Mission;

I do not remember any now.

Ques. 1O.-Between 1853 and 1856, how did the travelling

road run, direct from the old fort to Whitman's Mission and

up to the creek ?
Ans.-I never was at Walla-Walla since 1853; my last visit

was in 1853.
Ques. 11.-Whether the trail from the old fort to Whitman's

Mission at the time you were at Walla-Walla run up the creek,
the Walla-Walla creek?

Ans.-Yes, sir.

Ques. 12.-W«ere not all the horses then used and owned in

that section of the country Indian ponies ?

Ans.-Yes, sir; except a few they may have traded with the

emigrants; but the majority were of course Indian ponies.

Ques. 13.-Were there not inside of Fort Hall dwelling-

houses and stores?

Ans.-Yes, sir; the principal dwelling-house was outside;

the one Captain Grant occupied was. I think so; I cannot say

for certain.
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Ques. 14.-How long were you at Fort Hall at any one

time, and how many times?

Ans.-I have been three times; I was never over three days

there at any one time.

Que's. 15.-At what seasons were you there?

Ans.-I was there in the fall and during the early summer.

Ques. 16.-Do you think your opportunities of judging of the

trade of the post, of what it consisted, and of what it had

consisted before that, are equal to those of the officer in

charge?

Ans.-Of course not, sir; I know the nature of the trade

at the time I was there, and the character of the things they

took into that country, because they passed the post I was at.

Ques. 17.-At what year were you at Fort Boisé?

Ans.-I was at Fort Boisé in 1848; I was again at Fort

Bois'e in 1851 and 1852.
Ques. 18.-Who was in charge of the post at the time you

were there?

Ans.-I think his name was Craig, [Craigie;] Maxwell was

there during the last part of the time I was there.

Ques. 19.-Was there not at Fort Hall, and were the're not

at Fort Boisé, inside of the fort, storehouses and dwelling-

houses?
Ans.-Yes, sir.

Ques. 20.-Were not the walls of the fort at that time in

good repair?

Ans.-I think not, sir; my impression is not; I thought it a

very dilapidated-looking place when I was there.

Ques. 21.-To which visit have you reference when you say

it was a dilapidated place?

Ans.-I thought so at the first; and I did not think it had

improved in condition at my last visit.

Ques. 22.-At what time of the year were you there?

Ans.-It was the fall and in the early spring, passing to

and from Fort Hall in the fall of 1848, and the other times in

the early summer months.

Ques. 23.-Did not the dilapidated condition of these forts
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arise from their being built of adobe, and laving a dusty ap-
pearance in dry weather?

Ans.-That would not account for their worn condition;

they looked very nuch worn and out of condition.

Ques. 24.-Have you any distinct recollection of the ap-

pearance of these forts, and has not the length of tinie that

has elapsed since you saw them, and the excitement of the

last four years, caused your recollection to be impaired with

reference to them?

Ans.-I thiik not, sir; my first visit to them was fully im-

pressed on my mind, because I had come from a long trip over

the country, and they were the first houses or habitations

almost that I saw.

Ques. 25.-You say you were at Fort Bois' thrce times;

how long did you remain there at each time?

Ans.-Not over a day or two at any one time.

Ques. 26.-Is the knowledge which you have expressed with

reference to the trade at Fort Boisé derived fioi your visits

there at those times?

Ans.--No, sir; not so much as from my conversations with

Mr. Ogden in relation to his trade; and all the officers, in fact,

of the Company talked the same way.

Ques. 27.-Then your statement with reference to the trade

is made up more from statements of Mr. Ogden than your

own observation?

Ans.-Yes, sir; that and the supplies they.sent in to the

post, and the trade with the emigrants.

Ques. 28.-Did you examine those supplies, or is your

knowlecdge of those supplies derived from the statements of

the officer in charge?

Ans.-I saw them landed and put on the animals, and car-

ried up into the country.

Ques. 29.-Were not these supplies in packages, and bound

around, so that in order to ascertain the contents the pack-

ages would have to opened?

Ans.-No, sir; I know they werie pi-ovisions from the man-

ner in which they were packed, and also from the statement

of the officer in charge of them; I have frequently acted as
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agent for Mr. Ogden, in forwarding off these packages, at his

request.

Ques. 3 0.-Can you give the exact language made use of

to you by Mr. Ogden in any conversation you have held with

him?

Ans.-No, sir, I cannot; it was a frequent subject of con-

versation, and that was the burden of it-the falling off of

their trade, and their object in remaining there.

Ques. 31.-Is not the statement you have mode, in refer-

ence to what Mr. Ogden told you, the statement of an im-

pression made upon your mind by various conversations, none

of which you can distinctly relate?
Ans.-No, sir; it is the substance of the conversations I

had with him; the substance, and not the impression left

with me; I have a distinct impression of the substance of the

conversation, not in so many words, but that was the charac-

ter of it.
-Ques. 32.-Can you state where conversations occurred-at

what place, and at what time?
Ans.-In his house at Fort Vancouver; the times were

numerous ; I cannot say what time; I never expected to give

any testimony in the matter, and I never noticed it particu-

larly; in visiting the post, coming from Fort Dalles, I always

stayed with Mr. Ogden; lie was a warm personal friend of

mine, and very kind.

Ques. 33.-Was there any-person present at these numer-

ous conversations between Mr. Ogden and yourself, in which

the subject was talked about?

Ans.-No, sir; there was no secresy about it. I do not

remember any parties being preser.t.

Ques. 34.-Can you call to mind any particular conversa-

tion, giving the date thereof, which occurred between you and

Mr. Ogden, or the date as near as you possibly can?

Ans.-No, I cannot; my visits there were frequent, and we

were constantly talking on the subject; he, time and again,
expressed-the opinion that they would go, all of them, to Van-

couver's Island before a great while; and the conversation

was brouglit about in that-way, more particularly about our
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separation, and my not seeing him; but as for any particular

dates, I said before, I never had any particular reason to take

notice of them for future reference.

Ques. 35.-Can you give the time of the year that any one

of these conversations took place?

Ans.-I cannot. I have been there repeatedly at all seasons

of the year, and we were continually talking of these things-

repeatedly.

Ques. 36.-Can you state the time of day at whieh any one

of these conversations took place?

.Ans.-Well, I really don't understand the object of the

question; I have stated that I cannot particularize any time

that these frequent conversations took place, except that it

was when I was visiting him, and I cannot say if there were

any persons present; there was no secresy about it; there may

have been persons there; it was talked of continually; it was

impressed on my mind by the fact that the Iludson's Bay

Company expected to get out of that country.

Ques. 37.-Did not Mr. Ogden, in speaking of the Hudson's

Bay Coinpany getting out of that country, also couple it with

a further idea that they would get out of the country when

their lands were purchased by the United States?

Ans.-Yes, sir; they expected a settlement with the Gov-

ernment; and he frequently said that it was the interest of the

Government to buy at once, before the property had more

value.

Ques. 38.-Did he not, in the sane conversation, complain

strongly of the treatment which lie had received fron the

United States authorities, and especially of the manner in

which their land was trespassed upon by settlers?

Ans.-He complained very bitterly of the settlers taking

their land.

Ques. 39.-Did he not, at the same time, express the opinion

that the United States authorities ought,.in some way, te have

protected them in their rights?

Ans.-Yes, sir; and frequently asked that protection.

Ques. 40.-Did he net, at the same time, when speaking of

the decay of trade, state that it was caused by the encroach-
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ments of the settlers upon the lands of the Company in some

degree ?

Ans.-No, sir; there were no settlers encroaching upon any

of their lands, except near Vancouver and these other lands

down in the settiements. There were no settlers in the Indian

country, where they were trading'for furs. He has made the

remark that lie did not consider Oregon a fur country, since

beaver liad depreciated in value.

Ques. 41.-Did you ever have any access to the books of

the Company, so as to know the amount of trade, and the

changes of trade, after your arrival in the country?

Ans.-No, sir; I certainly would not seek it, and do not

suppose it would be offered voluntarily.

Ques. 42.--Do you think that any one can tell about the

decrease of any trade in a country unless he himself is

specially interested in it?

(Mr. Cushing objected to this question as too general, spec-

ulative, and argumentative, even in.cross-exanination.)

TVitness.-I have seen a great deal of the tradinig with the

Indians, and knew the character of it, and made my impres-

sions from it.

Ques. 43.--Was Mr. Grahame, Mr. Mactavisb, or Mr. Wirt,
[Wark,] either or any of them, present at any of these con-

versations?

Ans.-Mr. Mactavish did not come there until Mr. Ogden

was deceased; lie succeeded him; Mr. Wirt [Wark] was never

there; Mr. Grahame was chief clerk, and may have been

preserit; I cannot say whether he was or not.

Ques. 44.-What other ofïicers of the Compair were there

except those that have been ramed to [by] you?

Ans.-There was a physician, Dr. Barclay, there, and Mr.

MeNiel McArthur, and Mr. Lowe.

Interrogatories in Rebuttal, propounded by Caleb Ûushiny, in
behalf of the United States.

Ques. 1.--Please to state whether you did, or did not, at

some portions of time, live with Mr. Ogden, as a member of

the family.
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Ans.-Only as a guest, sir, when I have been visiting the

post.
Ques. 2.-How many days, more or less, may you have been

his guest when at that post?
Ans.-A week or two at a time.
Ques. 3.-On those occasions did yoû, or not, eat with him?
Ans.-Yes, sir.
Ques. 4.-Please to state whether your intercourse with him

was distant and reserved, or familiar and usual.
Ans.-fIt was entirely the contrary of distant. I was on

very intimate terms with him. He was a warm personal friend
of mine from the time I entered the country.

Ques. 5.-State, if you remember, how many pf such visits
you have passed as the guest of Mr. Ogden.

Ans.-I really cannot do that.
Ques. 6.-Whether few 'or many?
Ans.-Numerous. I wis continually going backwards and

for,wards, and always went there.
Ques. 7.-During what period of time, years, or months,

were vou thus continually going backwards and forwards, and
stopping there as a guest with Mr. Ogden?

Ans.-I was going there continually, from the time I left
Vancouver in 1850 until Mr. Ogden's death; continually vis-
ited him at all seasons of the year. I frequently came down
there on Mr. Ogden's invitation; he sent for me to come down.

Ques. 8.-During how many years?
Ans.-Some four years, I think, sir.
Ques. 9.-Please to state, particularly and circumstantially,

for what length of time, more or less, you acted as the agent
ofgMr. Ogden, in the business of the post, at Fort Dalles.

Aim.-Well, it was not a regular thing. He would frequent-
ly write to me to see to sending his supplies up. It was not
a continudl agency, and only when receiving the care of his
party, and having their animals provided for, which I did for
him. It was an agency that I received no pay or compensa-
tion for; it was merely a friendly act on my part for Mr.
Ogden, at his request.

Ques. 1O.-You say that this agency was not continual but
· 12 H
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only occasional; please to state whether the occasions were
rare or frequent.

-Ans.-They were not frequent, and mostly occurred when
some subordinate person was going up in charge of the packs,
when he would request me to see that they got off. Frequently
his men would get drunk and neglect their business.

Ques. 11.-According to your recollections, how many such
occasions were there in the course of a year?

Ans.-I cannot say.

Ques. 12 .- In two of the cross-interrogatories reference is
made to the walls, so called, of Fort Bois'e; please to describe
those walls, their material and their actual condition, as whether
in perfect repair, or dilapidated or otherwise.

Ans.-They were adobe walls and in very bad repair. The
weather had injured them, worn them in many places, and they
wanted a great deal of repair; in fact, it is a character of ma-
terial that wants constant repair, which I do not think they
received. I never saw any improvement in them.

Ques. 13..-You have said, in answer to a cross-interrogatory,
that you do not know Wallula, except on information; do you
or not mean by this. to exclude any knowledge of a landing-
place at the old fort of Walla-Walla?

Ans.-I never knew it by that naine. I never knew them
call the place Wallula; I have a knowledge of the usual
landing-place there.

Ques. 14.-In one of the cross-interrogatories you were asked
whether Wallula was not the usual landing for boats passing
up and down; do you or not mean by your answer to that ques-
tion, to assert that there was no other land'ing-place above or
below Wallula?

Ans.-I do not know of any other being used as a landing-
place. It was possible to land both above and below.

Ques. 15.-Have you any knowledge, or not, of the landing-
place called Umatilla?

Anzs.-Ycs; I know the Umatilla landing.
Ques. 16.-lave you or not any knowledge which of the

two landings, Wallula or Umatilla, is most used?
An.-Well, at that time the landing that you call Wallula
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was used.entirely. When I left that country there were none
of those settlements there that have been made since.

Re-C'rosg--Examined by Edward Lander, in behalf of the Kud-

son's Bay Company.

Ques. 1.-You speak of being agent to the Company; do
you mean by that that you were at any time, or ever, a regu-
lar agent of the Company, or even of Mr. Ogden ?

Ans.-I acted only for Mr. Ogden, on various occasions, at
his request, as a personal friend of mine.

Ques. 2.-Did you act in any.other way than as a friend of
Mr. Ogden's, and were your acts other than those of a friend,
without pay as agent, or compensation as such ?

An-.-Yes, sir; these parties that I acted for were sent to
report to me and receive instructions. I never received or
expected pay for it, or considered myself as occupying any
position in the Company's service.

Ques. 3.-Do you know anything of a landing at Umatilla
other than by hearsay, since your arrival on the Atlantic
side?

Ans.-I know it only by hearsay.
W. R. GIBSON.

WASHINGTON, D. C., August 4.

JAMES W. TOOLEY,

Stenographer.

Witness desires to make the following explanation: Since

giving the testimony he reniembers having been at Walla-

Walla'in the year 1855, the year of the Indian war, where he

was arrested by the Indian agent for attempting to remain in

the country, in disobedience of his order for all whites to
leave it.

W.· R. GIBSON.

DISTRICT OF CoLUMBIA,
County of Washington. f

I, Nicholas Callan, a notary public in and for the county

and District aforesaid, do hereby certify that the foregoing
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depositions of J. W. Perit Huntington and William R. Gibson,

witnesses produced by and on behalf of the United States, in

the matter of the claims of the Hudson's Bay Company against

the same, now pending before the British and American Joint

Commission for the adjustment of the same, were taken at the

office of said Commission, No. 355 H street north, in the city
of Washington, District of Columbia, and reduced to writing

by James W. Tooley, a stenographer agreed upon by Caleb

Cushing, Esq., attorney for the United States, and Edward

Lander, Esq., attorney for said Company, beginning on the

- day of August, A. D. 1866, and terminating on the 4th

day of August, A. D. 1866, according to the several dates ap-

pended to the said depositions, when they were signed respect-

ively.
I further certify that to each of said witnesses, after his ex-

amination, by consent of parties, I administered the following
oath:

"You swear that the deposition by your subscribed, in the
matter of the claim of the Hudson's Bay Company against
the United States of America, contains the truth, the whole
truth, and nothing but the truth; so help you God."

That, after the same was reduced to writing, the deposition
of each witness was carefully read and then signed by him.

I further certify that Caleb Cushing, Esq., and Edward
Lander, Esq., were personally present during the examination
and cross-examination of all of said witnesses, and the reading
and sig;ing of their depositions.

In testimony whereof I have hereunto set my hand and
affixed my notarial seal this 4th day of August, A.

[L. s.] D. 1866.

N. CALLAN, Notary Public.



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION
OT THE

HUDSON'S BAY AND PUGET'S SOUND AGRICUL-
TURAL COMPANIES' CLAIMS.

In the matter of the Claim of the ffudsron's Bay Company
against the United Sates.

Deposition of Robert J. Atkinson.

Interrogatories propounded by Caleb Cushing, in behalf of the

United States.

TESTIMONY OF ROBERT J. ATKINSON.

Robert J. Atkinson, being duly sworn according to law, deposes
and says:

Int. 1.-Please to state your name in full, your present
place of residence, and your profession.

Ans.-Robert J. Atkinson; I am temporarily residing in
Washington, D. C.; my profession is that of a lawyer.

Int. 2.-Have you any interest in the matter of the claims

of the Hudson's Bay Com.pany against the United States other
than as a citizen of the United States?

Ans.-No, sir.
Int. 3.-Have you at any time held the office of Third Au-

ditor in the Treasury Department of the United States; and,
if so, from what day to what day ?

.Ans.-Yes, sir; I was Third Auditor from, I believe, the
15th day of September, 1854, and I retired from the office, I

think, on the 19th day of July, 1864.

Int. 4.-In a deposition made by Dougald Mactavish in

behalf of the Hudson's Bay Company, it is stated, that in the

years 1855 and 1856, súpplies were furnished by said Com-
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pany for the uses of volunteers raised by Governors Curry
and Stevens, Governors of the Territories of Oregon and Wash-
ington, on occasion of the so-called Yakama Indian war,. and

vouchers for such supplies obtained from the proper officers for

the same; but in the precise words of the deponent, "when

pay day came, for some reason, the Third Auditor of the Treas-

ury at Washington cut down the bills to the amount of some-

thing like thirty thousand dollars, which sum remains unset-

tled to this day." Have you or not any such knowledge of

the transaiction thus referred to as to be able to state whether

or not you are the person spoken of by Mr. Mactavish 5s the
Third Auditor of the Treasury at Washington?

(AU testimony in reference to any claims of the Hudson's
Bay Company against the United States not mentioned or set

up in their memorial objected to as immaterial and irrelevant.)
(Mr. Cushing responds to this objection; says that it is the

fault of the Hudson's Bay Company, not by the United States,
if this foreign matter be introduced into the case, it having

been introduced by that Company apparently to. raise implica-
tion or imputation of unjust treatment by the United States,

of the Hudson's. Bay Company, as arguihent of prejudice.

Therefore Mr. Cushing persists in the interrogatory, as involv-

ing inquiry strictly responsive to the matter thus introduced

by the Hudson's Bay Company.)
.Ans.-I can only say I was Third Auditor of the Treasury

at the time the official action referred to was had, and of course

I suppose I must be the person Mr. Mactavish alluded to.

. Int. 5.-Have you or not any recollection of any such ac-

count having been preferred by the Hudson's Bay Company.?

(The personal recollection of the witness objected to on the

ground that the records of the office would show the fact, had

such an account been preferred.)

(Mr. Cushing persists in the question as being an essential
link in the identification of the witness as being the person

into whose hands the accounts officially came.)
Ans.-Yes. I remember there were various accounts em-

braced in the claims in the Indian wars in Washington and
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Oregon Territories presented in the name of the Hudson's Bay
Company.

Int. 6.-On inspecting files of original accounts on file in
the Treasury Department, would it or not be in your power to

identify the account referred to by Mr. Mactavish?

Ans.-Yes, sir. I refer to the claims growing out of the

Indian war in Washington and Oregon in 1855 and 1856,.and
which was called here the Washington and Oregon Indian war'.

Int. 7.-How long since have you looked at or examined the

accounts of the Hudson's Bay Company against the United

States for supplies on account of any Indian war in Washing-

ton and Oregon ?
Ans.-At the request of Mr. Gibbs, I made an examination

of those accounts one day last week.
Int. 8.-Please to state whether or no those were accounts

on which you passed as Third Auditor?

(Objected to on the ground that the action in this case was

official, and the decision on claims is to be found in the records
in the office.)

(Mr. Cushing persists in the question as necessary to the

identification of this witness as being the person who passed

upon the accounts as Auditor, that inquiry and nothing else

being contained in the interrogatory, and neither the original
accounts or any copy of them affording any internal proof

that this witness is that person.)
Ans.-They were.
Int. 9.-Can you, either at the present time or at an ad-

journment, present an official abstract of that account, to be

made a portion of your deposition?

Ans.-The accounts are not in my possessibn; they are in

the records of the Third Auditor's office. I have no right to

call for copies of them, but Ihave no doubt the Third Auditor

will furnish to the Commission any copies or information rela-

tive to the accounts, if officially called upoin. If the documents
are furnished, I have no objection to their being annexed to my

deposition.
Int. 10.-It appears from the account annexed, that the

total of the claim preferred by the Hudson's Bay Company
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was $ , and the amount allowed was $ , being a

difference of $ ; please to state whether or not you are

the person who officially directed the auditing of this account

and ordered the reduction which appears in it.
(The introduction of the account, and all testimony in rela-

tion to it, objected to as immaterial and irrelevant.)
(Mr. Cushing persists in this line of inquiry, for the reason

above stated, that it is responsive to matter introdûced by the
Hud;on's Bay Company. If Mr. Lander does not like it, he
can save all trouble on the subject, both to himself and the
United States, by striking out fromn Mr. Mactavish's deposition
all that matter which he now so strenuously insists is imper-

tinent and unfit to go before the Commissioners.)

Ans.-Yes, sir; I am.
Int. 11.-Please to state whether or not any accounts of

citizens of the United"States for similar supplies, on the occa-
sion of the same Indian war, came before you for auditing as

Third Auditor.

(All objected to as irrelevant.)

Ans.-Yes, sir ; they did.
Int. 12.-Please to state whether or not, in auditing the

respective accounts of the Hudson's Bay Company and of

citizens of the United States, any distinction as to amount or
rule of allowance was made between the two classes of claims;
and if so, whether such distinction was against'or in favor of

the Hudson's Bay Company.
(Objected to as irrelevant.)
Ans.-Of course, in my official action, no distinction was

made between claims presented by the Hudson's Bay Company
or citizens of the United States. The claims of the Hudson's

Bay Company were not reduced in the same ratio, in the aggre-

gate, as the claims of the citizens generally were reduced. The

reduction in the Hudson's Bay Company claims appears to

have been less than one-third, whereas, of the whole amount

of laims as presented, growin.g out of the war, less than one-

half were allowed and paid.

Int. 13.-Please to explain fully and explicitiy the reasons

and considerations which influenced you officially in theý de-
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cision which you came to, as to the amount to be allowed on

the claims of the Hudson's Bay Company relatively to the

amount claimed by that Company.

(The reasons and considerations gôverning an official in a

quasijudicial capacity, in the discharge of an official duty,

objected to as incompetent, and the whole as irrelevant.) ~
(Mr. Cushing persists in the question on both grounds; first,

the reasons and considerations on which an official person acts,

whether quasi judicially or judicially, are always competent ;

otherwise it would be quite superfluous for official persons

generally, and especially judges, to assign, as they universally

do when expected to do, the reasons of their decisions, and it

is more especially competent here, when the official action of

this officer, and through him the action of his Government, are

impeached by the Hudson's Bay Company. If it be compe-

tent for the Hudson's Bay Company to complain of the action

of Mr. Atkinson, then still more is it conpetent for Mr. Atkin-

son to assign good and official reasons for his official action.

Secondly, the evidence is responsive to evidence introduced by

the Hudson's Bay Company.)

(This does not answer the objection, because, first, opinions

of judges are not evidence as matters of fact; second, because

these opinions are made and put on file as part of the records

of the courts over which they preside ; and third, that in

this case the opinion of the witness of record is not offered,
but only testimony as to what he now thinks, and his reasons

for decisions ten years old.)

(Mr. Cushing persists in the question.)

Ans.-The reasons for my official action will be found fully

set forth in Public Documents, and which arose under the fol-

lowing circumstances: The question of payment of the claims

growing out of Indian hostilities in Washington and Oregon

Territories in 1855 and 1856 were presented to Congress, and

there referçred to the Committee on- Military Affairs of the

House of Representatives. At the request of the chairman

of the Committee, the papers connected with the claims, then

on file in the office of the Third Auditor, were examined by me,

and the result of that examination is contained in a letter ad-
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dressed to Hon. C. J. Faulkner, Chairman of the Committee

on Military Affairs, dated January 10, 1859. (See Executive
Document No. 51 of House. of Representatives, Thirty-Fifth

Congress, Second Session.)
On the Sth of February following, the House of Represent-

atives passed a resolution directing another examination to

be made by the Third Auditor, of the claims to be made pre-
liminary to a final settlement and adjustment, and to make

report to the House of Representatives by the first Monday in

December following of the amount respectively due to each

claimant, agrceably to certain rules prescribed by the resolu-

tion.
In pursuance of this resolution, I made another examina-

tion of the claims, and the results of that examination, were
the reasons that governed my action, and are contained in an
official letter of the 7th of February, 1860, addressed to Hon.
William Pennington, Speaker of the House of Representatives.

(See Executive Document No. 11, House of Representatives,
Thirty-Sixth Congress, First Session.)

At the same session a law was passed by Congress providing

for the settlement of these claims. substantially on the basis

of my report, and the awards made by me were under the nu-

thority and direction of that act of Congress.
(The whole of the answer objected to as irrelevant, and the

documents referred to objected to further, as it does not appear

that the claims of the Hudson's Bay Company were presented

at this time, and both of the documents were made before any
act of Congress authorizing the payment of the claims, or the
final adjudication of the same.)

Int. 14.-Please to state whether or not the objection of Mr.
Lander to your answer is or not founded on misconception of
facts, and if so, please to explain that misconception.

Ans.-The claims of the Hudson's Bay Company were em-
braced in, and considered in connection with, all the other
claims growing out of those hostilities when the examinations
and reports referred to were made. All these claims were pre-
sented together; it is true that, after the passage of the act

-providing for their payment, the outstanding duplicates in
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the hands of the original claimants or other holders were re-

quired to b-e pr-esented, and the final adjudication was then

made.in pursuance of the act of Congress.

(Objected to as incompetent, and not best evidence of the
fact.)

Int. 15.-Please to state whether or not the original docu-

ments on file included the claims of the Hudson's Bay Com-

pany, as to be hereafter annexed to your deposition, show that

the claims of the Hudson's Bay Company were before you

when you made your report.
-Ans.-All the claims of every description in both Territo-

ries, including those of the Hudson's Bay Company, were

transmitted by a commission to the Department at Washing-

ton, and were before me when the examinations referred to

were made. It is proper to state that there were duplicates

of *these claims in the possession of the original claimants or
other holders, and thcse duplicates were required to be sur-

rendered, so that there might be ne evidence of claim out-

standing when payment was made by the United States.
Int. 16.-hether or not is Mr. Lander in error in assum-

ing by his objection that the claims of the Hudson's Bay Com-

pany were not before you officially when you made those two

reports?

Ans.-They were before me in the form I have stated.

C(ross-Examination.

Int. 1.-Did not your final action and adjudication of the

claims of the Hudson's 1Bay Company for supplies furnished

du'ring the Indian war take place. after. the passage of an act

of Congress, and after the making of the two repqrts that bave

been mentioned in your testimony; and is not that adjudica-

tion and decision as to the amount due now of record in the

Third Auditor's Office?
Ans.-Yes, sir.
Int. 2.-In your answer to interrogatery 12 you say, " The

reduction.in the Hudson's Bay Company's claims appears to
have been less than one-third, whereas, of'the whole ameunt
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of claims, as presented, growing out of the war, less than one-
half were allowed and paid." What were the reasons that
induced you to make a less reduction in the Hudson's Bay
Company's claims than in the others?

Ans.-The reasons, as far as I can give them, are generally
set out in the reports before referred to. I may say that one
reascn, and perhaps the principal one which occurs to me now,
was, that claims for personal services rendered were reduced
in a greater ratio than claims for supplies furnished. The
Hudson's Bay Company's claims were, I think, exclusively for
supplies furnished; and I think, furthermore, that the prices
charged by them were considered as approximating more nearly
to actual cash prices than the claims of contractors or citizens
generally; hence they were not subjected to so great reduc-
tion as many other claims were.

Int. 3.-Did you have any authority to decide favorably
upon or reject any claim arising out of the Indian war as Third
Auditor until the passage of an act of Congress, passed subse-
quent to your report dated February 7, 1860 ?

Ans.-No; there was no appropriation by Congress, and
no officer of the Government had any authority to settle or
pay any of these claims until after the passage of the act of
2d March, 1861.

Int. 4.-Was there any evidence submitted to you to show
that the prices charged by the Hudson's Bay Company for the
supplies furnished in the Indian war were the same as those
charged to individuals for the same supplies at the same time ?

Ans.-I have no recollection that any evidence was pre-
sented to me, except what accompanied the claims when origin-
ally transmitted to the Department by the Commission.

Int. 5.-Had such evidence been submitted to you, would
you, on the part of the United States, have allowed to the
Company the prices paid to them by private persons for the
same supplies at the same time ?

(Mr. Cushing objects to this question, as. hypothetical in
form, and therefore incompetent.)

Âns.-I cannot say what I would have done. I would have
considered it. The act authorized additionals testimony in
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certain cases; and if conclusive testimony had been offered to
show that the prices allowed by me were below the actual cash
prices of suchl supplies at the time, I have no doubt I would
have increased the allowance.

Examination-in-Chief Resumed.

Int. 1.-In explanation of your answer to the third cross-
interrogatory, please to state whether the examination which

you made of these claims prior to the act of March 2, 1861,
was a vol.unteer examination, or an examination required of
you by competent public authority, and aade by you officially
in consequence thereof.

Ans.-It was not voluntary on my part, as before stated.
The first examination was made at the request of the Chair-
man of the Committee on Military Affairs, which bad the sub-
ject under consideration, and the second in obedience to a reso-
'lution of the House of Representatives, all of which was in
ny official capacity as Third Auditor of the Treasury Depart-
ment.

Int. 2.-Please to state whether the act of Congress was in
conformity with, or in contradiction to, the conclusions of
your report.

(Objected to, as asking the opinion.of the witness upon a
law.)

Ans.-The act was as follows: "For the payment of claims
for services, supplies, transportation, &c., incurred in the
maintenance of said volunteers, $2,400,000, to be 'paid upon
the principal, and agreeably to the rates for services, supplies,
transportation, &c., allowed and reported by the Third Audi-
tor of the Treasury, in his aforesaid report of the 7th of Feb-
ruary, 1860."

Int. 3.-Please to state, in explanation to answer to cross-
interrogatory number five, whether or not any particular cir-
cumstances existed at the time of the enactment of the act of
March 2, 1861, and immediately following thereon, which
might have had. a tendency to affect the question, whether
parties would put in additional evidence, or, without that,
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readily accept such sums as the act of Congress and your
report contemplated.
-ns.-I can only say, that I think it very probable that the

unsettled condition of the country, growing out of the war,
which broke out immediately after the passage of the act in
question, operated on the minds of claimants, and induced
them to press for payment at the earliest practicable moment;

and it was known that the production of additional testimony
would necessarily cause some delay in settlenent. Still it was

a matter for claimants to determine whether or not they would
prescrit.additional testimony or take the amounts allowed.

Cross-Examination Resumed.

Int. 1.-In your answer to second interrogatory, in rebuttal,
mention is made of rates for supplies allowed and reported by
you prior to the passage of the act of March, 1861. Was

there ever an opportunity allowed to the claimants for sup-

plies for the Indian war, or to the Hudson's Bay Company, to

show that these'rates reported by you would not afford a fair

compensation for supplies furnished before that report was

made?
Anç.-I do not think that any testimony was offered by the

ludson's Bay Compan-y during the time of the examinations

and reports referred to, nor wa.s there any publie notification
that such testimony might be presented other than the pub-

lished proceedings of Congress and the known action of the
Department thereon. After the passage of the act, however,
such publication was made, and claimants were required, when

presenting their claims for settlement, to state whether they

desired payment in accordance with the allowance made by the
Third Auditor, or whether they intended to present additional

testimony, with a view of obtaining an additional allowance.
Int 2.-Was not this notice you speak of given by circular

letter, and do you know whether any letter was ever addressed

to the Hudson's Bay Company on this subject?
Ans.-My recollection is that the circular notice referred

to was published in the official newspapers of both Oregon and
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Washington Territories. I do not know that any letter was

addressed to the Hudson's Bay Company, or to anybody else.

Int. 3.-Was not the sum of $2,400,000, mentioned in vour

answer above, appropriated as payment in full for the claims

of that war, according to the rates, and in pursuance of the
estimates made- by you of the total amount due, and would
not, in case of further amount being shown to be due, by the
additional testitnony mentioned in the act, another appro-

priation have h'ad to be made, by act of Congress, to satisfy
such additional indebtedness.?

iAns.-The amount reported by nie, at the rates fixed for
supplies, &c., was $2,193,428 82. Congress appropriated
$2,400,000, leaving a margin of a little over $200,000 to cover
increased allowances to be made by the Third Auditor, on
the production of additional testimony; hence no additional
testimony was require'd within that limitation.

R. J. ATK1n SON.

WASHINGTON CITY, D. C., Auqust 6, 1866.

TESTIMONY OF G. C. GARDNER.

G. Clinton Gardner, being duly sworn according to law.

deposes and says:
Int. 1.-Please to state your name in full, place of residence,

and occupation.

Ans.-George Clinton Gardner; residence is Salem, Oregon.

My profession is civil engineer, at present holding the office
of assistant astronomer and surveyor of the Northwest Boun-

dary Survey.

Int. 2.-State whether or not you have any interest, except

as a citizen of the United States, in the controversy between

the Hudson's Bay Company and the United States Govern-
ment.

Ans.-I have not.

Int. 3.-When were you appointed assistant astronomer,
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and have y'ou or not held that office from the time of your

appointment to the present day?
Ans.-I was appointed, I think, in April, 1857, and have

held it, and do hold it now.
Int. 4.-Whether or not, in the performance of your official

duties, you passed any time in Washington Territory and
British Columbia, and if so, what time ?

Ans.-I passed ail the time from June, 1857, to some time
in 1861, with the exception of three or four months in the
latter part of 1859 and 1860, when I paid a visit to San Fran-
cisco.

Int. 5.-Whether or not you have any knowledge of a post
of the Hudson's Bay Company on the river Kootenay, or
Kootanais ? If so, please to describe the situation of that
post relatively to rivers and to the boundary line.

Ans.-The only knowledge I have of the Kootenay post is
that we passed in August, 1860, some log houses, which the
Indians told us was the old Kootenay post. I don't remem-
ber how far it is from the boundary line; but it is near the
mouth of the Tobacco river, where it empties into the Koote-
nay, and their position is better shown on an accurate survey
that was made, of the Kootenay river south of-the boundary.
These log houses were on the right bank of the Tobacco river
and the left bank of the Kootenay river, in the elbow between
the two rivers.

(The statements of Indians objected to.)
Int. 6.-How many log buildings did you see there ?
Ans.-I saw the re=ains of four.
Int. 7.-Stàte 'whether or not of those four buildings one

was a Catholic mission house.
Ans.-I do not know.

Int. 8.-Describe, as well as you remember, the construction
and character of those four buildings.

Ans.-I don't remember the construction of those build-
ings, because my attention was not particularly called to it.
I passed them without a thought of remembering them, and,
probably, the knowledge of those buildings I have may be
what I have gained from sketches I have seen since. The
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only thing I can positively state is that I passed four dilapi-

dated buildings.
int. 9.-Please to look at that photograph, and state whether

you have any knowledge of the origin of the photograph, in

whose hands it now is; and if in thepossession of the boundary

survey, from wbom received by that Commission.

(See copy of the photograph hereto annexed, marked A.)
(The introduction of the photograph, now marked "Roman

Catholie Mission on left bank of Kootenay," objected to as

incompetent and irrelevant.)
Ans.-The photograph was made by the English Commis-

sion; one of a collection taken during their survey; copies of

most of them have been presented to the American Commis-

sioner, and also a set of them to me, one of which is a copy

of this same photograph, and is the first that I had seen of

them.
Int. 10.-Please to state, after examining the photograph

for the purpose of refreshing your memory, whether you do

or not now remember the appearance of any one of those four

buildings at Kootenay.
Ans.-I can't say that I do.

Int. 11.-What persons, if any, did you find apparently
occupying or in charge of these buildings?

Ans.-No one.

Int. 12.-Whether or not at that time any apparent use
was made of said buildings?

Ans.-None that I am aware of.

Int. 13.-Whether or not you had any occasion, in the per-
formance of your duty on the boundary line, to go to the Koo-
tenay river, and if so, what was that occasion?

Ans.-The boundary .ine crosses the Kootenay; and in
order to find the most practicable route for the transportation
of our supplies, I visited the Kootenay on a reconnoisance, with
an assistant and with several Indians.

Int. 14.-Whether or not at or in the vicinity of the build-
ings of which you have spoken, which you saw at the junction
of the Kootenay and Tobacco rivers, you saw any Indians?

ns.-I did not, except those LIhad belonging to my party.
13 H
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Int. 15.-Whether you have any kriowledge of a post of the
Hudson's Bay Company called Fort Colvile?

.Ans.-I have; I have visited Fort Colvile.
Int. 16.-At what time?
Ans.-Several times in the early part of 1860.
Int. 17.-On what river is it situated, if any, and how far

from the boundary line of Washington Territory.
.Ans.-It is situated on the Columbia river and about from

thirty to forty miles south of the boundary Une.
Int. 18.-State, if you remember, what buildings there were

at that post.
Ans.-On the north side of the court-yard there were store-

houses, apparently one house or building; on the east side were
the quarters of the officer in charge. I don't remember whether
there were small houses on the court-yard attached; I know
there were on the rear of his house. On the south side there
were houses for the employes; I don't know how many. There
were one or two detached houses from these; I don't remem-
ber their number.

Int. 19.-Of what material was the store-houscs constructed,
and of what size, as of one or more stories?

Ans.-It was constructed of hewn timber and a story and a
half high.

Int.120.-Of what were the materials, and of what height
were the quarters of the officers?

Ans.-The quarters of the officers were of hewn timber; I
don't remember the height.

Int. 21.-Whether there were any palisades or other enclos-
ures for the post?

Ans.-None that I remember; the only enclosure that I
remember was the corral, back of the officers' quarters.

Int. 22.-Have you any knowledge of the photograph now-
exhibited to you, and if so, in whose possession have you
seen it?

Ans.-I have seen that, or a copy of it, in the possession of
the American Commissioner, presented to him by the English
Commission.

Int. 23,-JState whether or not you have any.recollection
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of the buildings purported to be there represented. (See
copy annexed, marked "B.")

Ans.-I have a very distinct recollection of these buildings.
The view shows the rear of the officers' quarters at Fort Col-
vile, with the enclosure of which I have spoken, which forms
the corral or back yard.

Int. 24.-State whether or not you have ever visited a post
of the Hudson's Bay Company, called Fort Okanagan or
Okinakaine.

Ans.-I have; I think it was in the early part of 1861. It
was on the occasion of my making a reconnoisance of the
river Columbia from Fort Colvile to Fort Walla-Walla.

Int. 25.-State, if you remember, the character of the
buildings there.

Ans.-I do not remember the character of the buildings.
To the best of my recollection, I think they were of hewn
timber. They were occupied by Indians, and in charge of
one half-breed or full Indian, I don't know which, and were
in a dilapidated condition.

Int. 26.-Was there any enclosed land at or about the fort ?
Ans.-None that I remember.
Int. 27.-If anything material to the subject of these in-

quiries occurs to you, which has not been specifically called
for by interrogatory, please to state it.

Ans.-I don't know there is anything.

Cross-Examination.

Int. 1.-Have you any knowledge whatever of what those
buildings were that you saw at the mouth of Tobacco Creek,

except from statements made to you by Indians ?
Ans.-I can't say that I have, though my impression was

that I also have heard the Hudson's Bay agent at Kootenay

speak of those buildings as their former trading-post. I am

not sure whether the agent was Linklighter or not. Link-

lighter was there upon one visit I made to a new post on the

-Kootenay, which was nothing but a small house north of the

boundary.



196

Int. 2 .- Have you anything more than a mere impression
of some such statement being made to you by somebody,
without any certainty of whom the person was ?

-ns.-I have not. The general belief was that that was
the former trading-post, and it was so accepted.

Int. 3.-I believe you have stated, in your examination-in-
chief, that you saw these buildings on. the left bank of the
Kootenay river but once, and that merely lii passing them?

Ans.-I stated that I had seen them in passing them; but
I have seen them since then, and upon my réturn from ýhe
Rocky Mountains I have also seen them.

Int. 4.-Did you give more pa;rticular attention to them the
second time than you did the first time ?

Ans.-No, sir, I did not. The first time I passed I observed
them as a matter of curiosity, and the second time, knowing
they were there, Ihad no curiosity to see them. We encamped
there two or three days on our return, but my attention was
rot particularly called to the houses; I saw them.

int. 5 .- How long were you at Fort Colvile at the time
you speak of?

Ans.-I visited Fort Colvile three or four times; I don't
remember how often; the longest time I stayed there was
over night.

Int. 6.-Did you pay, at any time when you visited there,
such particular attention to the buildings as to enable you to
describe them correctly, or was your observation of them and
of the post that of a casual visitor ?

Ans.-My observation was not such as to describe them
accurately; yet my observations were not casual, being at all
times desirous of observing the style of building, in visiting.
those places, at the diferent posts we visited, for the purpose
of ascertaining the best style for our own buildings, which we
frequently had to construct.

Int. 7.-You have spoken of the north side of the court-
yard. Were there not, on that side, two store-houses, one
sixty feet by twenty, one forty by eighteen feet, built of
square timber, one story and a half high, with two floors, and
with shingled roofs



197

Ans.-I don't remember the exact details of tho 3e buildings.
As I have stated in my evidence, I did not know whether
there were two buildings or not.

Int. 8.-Were not the officers' houses, of which you have
spoken of, on one side, a story and a half high, ceiled inside
with tongued and grooved boards, with two floors, three chim-
neys, shingled roofs, sixty feet long by eighteen feet wide?

Ans.-I don't remember the details of that building; I
think it was ceiled on the inside of the first story.

Int. 9.-Was there, at the time you were there, a large frame
dwelling-house, fifty by twenty-three feet, story and a half
high, with two floors, clapboarded and shingled, plastered in-
side, what is called hard-finished, with two large quartz-rock
chimneys, situated on one side of the court-yard ?

Ans.-I don't remember it.
Int. 10.-Do you not recollect what might be called a back

family house, of square timber, boarded roof, lined with cot-
ton cloth, with two floors, about twenty-two by fifteen feet,
together with a kitchen of the same size, with shingle roof,
with qiartz-rock chimney ?

Ans.-I do not remember those buildings ; there were back
buildings to the officers' quarters; I don't remember the de-
tails.

int. 11.-Do you recollect a square timber bastion, with
port-holes, two stories high ?

Ans.-I think I do; I think it was to the west of the build-
ings spoken of.

Int. 12.-Was there not a blacksmith shop and carpenter

shop and a barn, framed and boarded, about sixty by thirty
feet?

Âns.-I don't remember any shops, but think there was a
barn.

Int. 13.-Do you recollect the size of the corral or yard, of

which you have spoken?

Ans.-I do not; the yard I speak of was in the rear of the

officers' quarters.
Int. 14 -Does this photograph, marked "B," referred to in

your deposition, show anything more th.an merely the rear of
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what you call the officers' quarters at Fort Colvile; and does

it show either side of the court-yard of the fort, or the build-

ings thereon ?
Ans.-It shows the rear of the officers' quarters, with the

buildings attached, and the gable-end of the store-house, sit-

uated on the north side of the court-yard.

Irt. 15.-Would you compare your recollection of the build-

ings at Fort Colvile with the recolleçtion of a person under

whose charge nearly all the buildings of the fort had been re-

built, and was a continuous resident of the place from 1852 to

1865?
Ans.-No; I will not compare, because I have not the

means of comparison.
Int. 16.-Where your recollection differs from that of the

person mentioned in the former interrogatory, would you not

yourself believe his recollection to be more accurate and dis-

tinct?

Ans.-There is no person individually mentioned in the

former interrogatory, and I would not draw any comparisoni

between my recollection and that of any other person.

Eamination-in-Chief Resuned.

Lit. 1.-Whether or not, at some time subsequent to the es-

tablishment of the Hudson's Bay Company at Fort Colvile,

the British Boundary Commission resided for a time at Fort

Colvile, iequiring especial accommodations to be provided for
them?

Ans.-I don't know whether the British Boundary Commis-
sion resided at the fort or not before the erection of their own
quarters. They were encamped in that vicinity, and after-
wards built quarters some distance to the north of Fort Col-
vile.

G. CLUNTON GARDNER.

WAsHINGToN CITY, D. C., August 10, 1866.



199

?Fzamination-in-Chief Resumed, February 15, 1867.

Int. 1.-Look at these photographs now exhibited to you,
and marked Copy of "A" and Copy of "B," and say whether

they are correct copies of the photographs which were marked

"A" and "B," and shown you at the time you gave your an-

swers to interrogatories 9 and 14 of your direct examination.

Ans.-They are.

G. CLITON GARDNER.

February 15, 1867.

Examination of George Clinton Gardner Resumed, this 23d of

April, 1867, at the City of -Washington, D. C.

Int. 1.-What buildings were erected by the Northwest

Boundary Commission at Colvile depot ?

(The above question objected to as irrelevant.)

Ans.-Two officers' quarters of hewed timber, a story and

a half high*; one large mens' quarters, of rough logs, chinked

with small logs; two shops, under one roof of rough logs,

built in the same manner; one stable with loft, capable of

stabling twelve animals, with large corral in the rear. The

officers' buildings were each of them double* houses. These

buildings were built in the fall of 1859.

Int. 2.-What was the cost of these buildings ?

Ans.-These buildings were built by the Boundary Survey,

and afterwards turned over to the Quartermasters' Depart-

ment of the army ; anid they allowed for the buildings- their

actual cost, as invoiced by the Boundary Survey in the fol-

lowing manner:

Invoice of Quarters turned over by Archibald Campbell,

Commissioner Northwest Boundary Survey, to Brevet

Major Pinkney Lugenbeel, 9th United States infantry,

at Fort Colvile, Washington Territory, August, 1861.

Cost of materials and labor, as per voucher marked

A, voucher 2, Abr. G., 4th Qr., '59 - - - - $2,075.70
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Cost of materials, as per voucher marked B, voucher

8, Abr. G., 2d Q., '60- - ------ 392.66
Cost of labor, as per voucher marked C - - - 930.00

See receipts of Major P. Lugenbeel, U. S. Army,
marked D.

$3,398 86

ARCn1BALD CAMPBELL,

Com. N. W. Boundary Survey."

The two buildings for officers' quarters were commenced
before the different parties of the Boundary Survey arrived at

Colvile Depot, by the quartermaster of that post, and he kept

an accurate account of everything expended upon them,
which he charged the Boundary Survey for, as per following
voucher, referred to in previous invoice as marked A.

"The United States to 2d Lieutenant William B. Hughes, 9th

Infantry, A. A. Q. X., Dr.

"On account of Northwest Boundary Survey for the cost of
the following materials, and the hire of mechanics employed

in the construction of two log-buildings, for the use of the

U. S. Boundary Commission, as winter quarters and offices,

viz.

For 40,000 shingles, at $6 per M $240.00

5,560 feet sided timber, at 6c. per foot

1,406 " square " at 10é. -141.60

12,000 " lumber, at $28 per M 336.00
21 doors, at $4 each - - -84.00

20 windows, at $4 ach - -8000

800 lbs. nails, at 19c. per lb152.00
18,000 brick, at $10 p,er M. 180.00

20 barrels lime, at $2 per barrel -

17 door-locks, at $2.50 each- 42.50
23 prs. butts and screws 3.00

7latches and bots.00
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For- Cost of building chimneys, plastering and lay-
ing hearths - - - - - 102.00

Hire of extra-duty men for 20 days, at 50c. each
per day - - - - - - 100.00

Hire of four citizen carpenters, 20 days, at
$3 per day - - - - - 240.00

$2,075.70

"Received at Colvile Depot, of Archibald Campbell, Commis-
sioner N. W. Boundary Survey, this 21st day of December,
1859, two thousand and seventy-five dollars and seventy cents
in full, of the above account.

Signed duplicates.
(Signed,) WM. B. HUiQHEs,

$2,075.T0 2d Lieut. 9th Infanty, A. A. Q. 11.

"I certify that the above account is correct; that the items

charged theiein were required and furnished on account of
the service above mentioned, and that the same were necessary
therefor, the buildings having been constructed under my

supervision, with materials furnished by Q. M. Dept. U. S. A.

"(Signed,) P. LUGENBEEL,

"Bvt. Maj., Capt. 9th Inf., Com'd. Colvile. Depot."

The voucher marked "B," as per invoice, gives the cost of

xnaterials used principally upon the out-buildings, consisting
of mens' quarters, shops, and stables, previously mentioned,
and are given as follows.:

The United States to 2d Lieutenant Williàm B. Hughes, 9th

Infantry, A. A. Q. M.

On accou'nt of Northwest Boundary Survey, for the follow-

ing Quartermaster's stores, purchased from the lst of January,

1860, to June 20, 1860, visz:

8,573 ft. lumber, at $30 per M, $257.19 4 M shin-

gles, at $6 per M, $24.00 - - - - $281.19

1 pr. window-sash, $4.00;, 2 door-locks at $2.50 - 9.00
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12 pr. butts at 26c. each, $3.12; 5 pr. hooks and
hinges, at 70c. each, $3.50 - - - - 6.62

2 pr. strap-hinges, at 62 le., $1.25; 1 door-bolt, 45e. 1.70
.269 lbs. eut nails, at 35c. pr. lb. - - - - 94.15

$392.66

Which, together with the voucher marked "C," given as
follows:

"Account of labor performed in December, 1859, and Janu-
ary, 1860, by employes of the Northwest Boundary Sur-
vey, on the buildings at Colvile depot:

3 men, 1 month at $50 each per month - - - $150
4 " " $45" " - - - 180

15 " i " $40-" " - - - 600

$930

"I certify that the labor, as stated above, was expended
upon the winter quarters of the Northwest Boundary Survey
at Colvile depot.

"G. CLINTON GARDNER,

" Assist. Astr. e'Surveyor."

Gives the entire cost of those.buildings.

(The whole of the above answer objected to as irrelevant
and incompetent. The statements or writings of other per-

sons than the witness also objected to for the same reason,
and the papers introduced and the calculations.).

Int. 3.-Would the materials employed in erecting these
buildings cost private individuals more or less than it cost the
Boundary Commission?

Ans.-I should think the materials used in these buildings

would cost private individuals about the same. The only dif-

ference in cost would be in the labor, which, I think,. would not

exceed $500. The doors and windows, and all the hardwarce

were transported there, and probably at a greater expense
than private individuals could have transported them..
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Int. 4.-What do you estimate it would have cost private
individuals to have erected these buildings in 1859 ?

Ans.-From the data I have, I should. estimate it at
$3,880.36. The cost of material andlabor, as given in pre-
ceding voucher, will be as follows:

Cost of material for officers' quarters - - $1,735.70

Cost of labor for officer's quarters, as folows:

For carpenters - - $240

Extra-duty mens' labor, reduced to citizen
labor at $1.50 per day, being 200 days - 300

Rations for above laborers, 280, at 30c. - - 84 624.00

Cost of officers' quarters - - - $2,359.70

Cost of materials on out-buildings - - 392.66

Cost of labor - - 930.00

Cost of rations for above laborers, 660, at
30c. per ration - - - - - 198.00

Cost of out-buildings $1,520.66

Int. 5.-How did the buildings erected by the Northwest
Boundary -Survey, at Colvile Depot, whose cost you have just
estimated,.compare in value with those occupied by the Hud-
son's Bay Company at Fort Colvile, in 1859?

-Ans.-From what I remember of the buildings of the
Hudson's Bay Company at Fort Colvile, I should think they

were not more than twice as extensive, and probably of not
more than double the value.. I would not exchange on any
higher terms.

· (Ail the foregoing questions and answers objected to as in-
competent and irrelevant.)

Int. 6.-Have you ever followed any of the brigade trails

of the Hudson's Bay Company in what was Washingfon

Territory ?
Ans.-Yes; I have been over parts of the trail, betwèen

Colvile and Fort Hope, on Fraser river.
Int. 7.-What was the character of this trail?
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Ans.-It was a broad road.way, through the portions of the
country not timbered, and through the timbered portions
opened sufficient to allow their packs to pass. The brigade
trail around the Kalespelm Lake, which is part of the brigade
trail from Colvile to Flat-Head trading-post, follows the water's
edge, and is impassable at high-water. The most of these
brigade trails follow old Indian trails, with but little improve-
ment upon them.

Int. 8.-What do you estimate would be the average cost
per mile of these trails ?

Ans.-From the. cost'of the trails that we opened in carry-
ing on our work, I should judge these trails did not cost as
much as ours, and the estimated cost of a portion of our trail
across the Cascade Mountains is about $20 per mile.

C&oss-LExamination this April 30, 186T.

Int. 1.-At what time were you at Fort Colvile ?
Ans.-In March or April, 1861.
Int. 2.-How long were you there at that visit, and did you

go to the Company's post ?
Ans.-I don't remember whether I went to the Company's

post or -not upon that occasion. I was at the post a few days
previous.

Int. 3.-Was there any difference in the buildings at the
post at the time you first saw them, and at the date of your
last visit ?

Ans.-No marked change that I observed.
Int. 4.-Had any of the buildings been rebuilt?
ALn.-I don't think any of them had.
Int. 5.-How many buildings were there at Fort Colvile,

within the square?

An.-I don't know what you would call the square; there
was but three sides when I was there. On the north side
were store-houses, my impression, under the same roof; and
on-the east side were the officers' quarters, with an extension
to the north, if I remember ;- on the south side were two or
three small houses for employés.
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Int. 6.-Is that the best and most accurate description that
you can give of the buildings at the Hudson's Bay Company's
post at Colvile ?

Ans.-No ; it is only the buildings fronting or facing the

court-yard of the Hudson's Bay post.
Int. 7.-How far was the Company's post at Colvile from

the Boundary Commission's quarters, which you have spoken
of ?

An.-About seventeen miles, by the road.
Int. 8.-How far from the Hudson's Bay Company's post

were the buildings of the British Boundary Commission ?
Ans.-Between one and two miles.
Int. 9.-Were these buildings erected for the accommoda-

tion of the British Boundary Commission during the same

winter that the American Commission passed at their quar-

ters ?
Ans.-Yes; but not at the same time that ours were erected;

they were built afterwards, and I visited them first in the win-

ter of 1860 and 1861.
Int. 10.-How did they compare with the buildings of the

American Commission, in number, size, material, construction,
and finish ?

Ans.-First, as regards to number, they were more numer-

ous; and as regards size, they were not as large; in regard

to material, it was about the same, I think. They probably

were not constructed with the same care, and not as well fin-

ished.
fat. 11.-You have compared the value of the lludson's

Bay Company's buildings at Colvile with that of the value of

the American Boundary Commission at Colvile. Will you now
state the values of the American Boundary Commission build-

ings, and the British Boundary Commission buildings?

Ans.-The British Boundary Commission buildings were

more numerous than the American Boundary Commission

buildings, and were worth, I should think, three times as much.

Int. 12.-Do you not know that Hiram Field was paid the

sum of $20,000, for erecting the buildings of the British Bound-

ary Commission ?
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Ans.-No; I did not know that Hiram Field was paid that

amount; I understood he had the contract for building them.
Int. ;3.-Was there three times as much lumber and other

materials used in the construction of the British Boundary
Commission buildings as in those of the American?

Ans.-I should think there was.
Int. 14.-Were you employed in any way in the erection of

the buildings of the American Boundary Commission, the cost
of which you have detailed ?

Ans.-I was employed after my arrival at Colvile from the
flèld; and in order to expedite the work, the men of the differ-
ent parties were also placed at work upon them.

Int. 15.-Was this labor charged in estimating the cost of
the buildings?

Ans.-Yes; as per voucher marked "C," previously re-

ferred to.
Int. 16.-What does voucher marked "C" contain?
As.-Voucher marked '' C" is a certificate of labor placed

upon those buildings by the employ'es of the Boundary Sur-

vey.
Int. 17.-Was there no other labor placed on these buildings

by the members of the Boundary Commission than that men-
tioned in voucher " C"?

Ans.-There was other labor placed on those buildings, as
charged in voucher marked '' A."

Int. 18.-Do you recollect the price of labor, at that time, in
Colvile, Valley?

Ans.-Yes; the price of labor was the same -as given in
voucher "C."

Int. 19.-Was not, at this time, Colvile and its vicinity full
of miners and prospectors, seeking to pass the winter, many
of whom were glad to be employed to procure food and shelter
for the winter ?

Ans.-There. were a good many~that we could have em-
ployed; but they were not willing to remain with us the fol-
lowing season, which we required of every employé, before we
consented to keep them during the winter. Some that were



207

discharged upon going into winter-quarters returned to our
employ, in the spring, at the same wages.

Int. 20.-Is not your own personal knowledge of the cost of
these buildings confined to knowledge of .the number of men
of the Boundary Commission employed, and the price paid
them; and is'not the rest of your knowledge of the cost de-
rived from inspection of vouchers and certified accounts or in-
voices read off by you and copied into your answer to 2d
interrogatory to your examination-in-chief in this case?

Ans.-My knowledge of the cost of these buildings is from
the amount of labor placed upon them by the employ'sof the
Boundary Commission, together with the cost of material and
labor placed upon them 'y portions of the escort employed,
as certified to by Major Lugenbeel.

Int. 2 1.-I,your knowledge of the material and values
mentioned, and the labor charged in voucher marked "A,"
introduced .into your testimony, purporting to be sign.ed by
P. Lugenbeel, Brevet Major, derived from the account itself,
and the certificate ?

Ans.-My knowledge of the amount of material and labor
is partly from the account and partly from the results of that
material and labor. My knowledge of the value of the
material and labor is from the certificate.

Int. 22.-Is your knowledge of the material furnished, and

the prices charged in voucher "B," .derived from an inspec-
tion of the document itself?

Ans.-Partly from the inspection of the voucher itself, and
partly from the inspection of the materials, as nearly as I re-
member them.

Int. 23.-Is not your knowledge of the price of tliese'arti-
oles derived entirely from the-voucher itsclf?

Ans.-Yes; because there was no other price paid for them
than that charged in the voucher.

Int. 24.-Did you pay for these articles yourself, or do you
know that they were paid for, except through the inspection
of this voucher ?

Ans.-I did not pay for them myself, and the receipt to
the-voucher is the only evidence I have of payment.
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Int. 25.-How many officers and men were employéd, on an

average, on thé Boundary Commission hen at wor in th

field?
An.s.-I do not remember; I should judge about sixty.

Int. 2 6.-How many companies of soldiers were employed

as an escort and guard for the Commission;?
Ans.-On the western slope of the Cascades there was one

company of infantry. To the east of the Cascades there was

four companies of infantry, who established a military depot

at Colvile Depot, sending detachments sufficient to guard and

protect the parties [that] were at work. in the field.
Int. 27.-What escort dî -the British Commission have?

Ans.-The English Commis ;ion, I believe, had sapp ers and

miners as their escort, as well as to do the work; the number

I do not know.
iht. 28.-How many companies were there at Colvile Depot

at the time the buildings of ·the American Boundary Com-

mission were begun ?
Ans.-Two companies of infantry, I believe.
frit. 29.-State, if you know, what was the cost of bring-

ing the Company's soldiers to Fort Colvile, and iaintaining

them there while acting as guard.
Ans.-I don't know.

G. CLINTON GARINER.

Deposition of Marcus A. Reno, a witness examined in the

city of Washington, at request and in behalf of the

United States, in the matter of the Hudson's Bay Com-
pany against the United States, Caleb Cushing appear-

ing as counsel for the United States, and Edward Lander
for the said Company, sworn before Nicholas Callan, a

notary public in and for the county of Washington, Dis-
trict of Columbia.

TESTIMONY o MAIRus A. RENo.

int. .- State your name, rank in the army, post or station..

Ans.-Marcus A. Reno Captain of lst cavalry, and Bre-
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vet Colonel in the United States Army; my regular station

is Fort Boisé, Idaho Territory.
Int. 2.-Have you, at any time, been on duty at the post

of Fort Boisé?
Ans.-I have, at some time heretofore, been acquainted

with Fort Boisé, a post of the Hudson's Bay Company. I was

there first in the summer of 1859; theré twice that summer.

I was there four times in the summer of 1860; was there in

the capacity of a subaltern in the 1st dragoons, that was

scouting along the emigrant route in that country. The first

time I was there a day and night, the second time I spent

about three days there, in the summer of 1860. I camped

there two weeks the first time, the second time I was there

about two days. Fort Boise, of the Hudson's Bay Company,

was situated on the right bank of the Snake river, fifteen or

twenty miles below the mouth of Boisé river; the present

post, held by the United States, is on the Boisé river, about

thirty miles above its mouth. The Snake river is the main

river; the Boisê is the branch river. Am not certain as to

the distances; they are about the distances above stated.

Int. 3.-State whether you noted, with more or less particu-
larity,'the condition of the Hudson's Bay post at Fort Bois'e.

Ans.-I took notice, with some particularity, of the cond'.

tion of Fort Boisé at the time of my first visit there. I took

the dimensions of the building, and noted the condition of the

country back of it, in reference to pasturage for the animals
of our command. I kept a journal regularly every day. I

reported the result of my observations to the commanding

officer on my return to camp.
Int. 4.-Please to describe the character and condition of

the buildings there.

Ans.-The buildings were pretty much in ruins; one was

quite so, the other was simply four walls that had been cov-

ered with a single slant roof; the face looking up the river

seemed to have been arranged for defence, Indian defence;

this is what I understood to be called a bastion. I only saw

two buildings there. The whole locality was entirely over-

grown with wild rye grass, very tall grass.
14. H
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Int. 5.-Were the buildings occupied or deserted?
Ans.-These buildings were in a deserted condition; no in-

dications of any one having been there for some time.
Int. 6.--At what pecuniary value should you estimate those

buildings, in the condition in which they were at that time ?
Ans.-I should say they were worthless. The walls were

built of this adobe sun-dried brick; would hardly have sup-
ported the roof; they had crumbled away, from the rain. I
think it would have been economy to have built anew, rather
than to have attempted to make them habitable.

Int. 7.-Please to state, according to your judgment and
experience, how many of your men would it have taken, and
how many days' time, to construct two such buildings.

(Mr. Lander objects to this questi'on, unless it is previously
shown that the witness had sone experience in putting up
adobe buildings.)

Ans.-I do not feel myself competent to answer this ques-
tion fully.

Int. 8.-Have you ever had occasion to witness or direct the
making of adobe bricks. If so, state briefly the material and
process.

Ans.-I have. The United States post at Fort Wallula
was built of frame work, and lined with adobe brick. It is a
kind of mortar formed of the ground and water, with the ad-
dition of straw; the time of making depends a great deal on
the weathèr; dried in the sun.

Int. 9.-What is the common size of these sun-dried blocks
of mud, called adobes?

(Mr. Lander objects to this question.)
Ans.-The size varies according to the different uses they

are put to. The sizes I saw made were almost cubes, about
one foot. Those I saw in the buildings at Boisé were the size
of ordinary bricks.

Int. 10.-State, if you please, how these adobes are formed.
Ans.-Those that I saw made were as follows: An excava-

tion was formed in the ground, the dirt from which was wet
and then manipulatcd with shovels. Some were made in that
way. Then, afterwards, they improved on that manner and
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had a kind of mill. This mill was nothing more than a cylin-

der and a wheel to turn around by a horse, of the very simplest
construction imaginable.

Int. 11.-Please to state whether you saw any enclosed land
at Fort Boise.

Ans.-I did not. I saw no evidence of cultivation or im-
provement except the ruins of these buildings I spoke of.

Int. 12.-What was the quality or character of the land

immediately around and in the neighborhood of these two

adobe ruins ?
Ans.-In the immediate vicinity of the post it was level

bottom; they call that country sage-brush country. The soil
of alkali nature. The sage-brush land is very indifferent for

cultivation ; it would require great labor to make it profitable ;
and as to pasturage, I do not think a herd of a hundred ani-
mals could live within range of the fort, and be at all service-

able. Sage brush is-not considered feed for cattle; horses and
cattle will not eat it. I have heard it said mules would eat it,
but I don't believe it. I found, in the execution of the orders
I had received, that it was useless to send animals there for
pasturage.

Int. 13.-Please to state whether you have at any time been
on duty at the United States fort of Walla-Walla; and, if so,
how long and at what time?

Ans.-I have been stationed at United States Fort Walla-

Walla from September, 1859, to May, 1860. I spent the
winters of 1859 and '60 and 1860 and '61 there.

Int. 14.-State whether or not in the vicinity of the United
States [Fort] Walla-Walla there was a post of the Hudson's
Bay Company, known by the name of Walla-Walla or of
Wallula.

Ans.-There was a post of the Hudson's Bay Company on
the Columbia river called Old Walla-Walla, at the mouth of
the Wald-WaIa river, not a mile above the mouth of the Walla-

Walla river, about thirty miles from the United States fort of
Walla-Walla. I never heard Fort Walla-Walla designated in

any other way than the old fort.
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Int. 15.-Did you at any time or times visit old Fort Walla-
Walla; and, if so, how many times?

Ans.-I visited there frequently; the first time was in May,
1860. I visited there also in charge of a scouting party;
camped there several days.

Int. 16.--Please to describe what buildings or structures
constituted the old fort.

Ans.-I remember particularly one building, built of adobe
brick, which they called a store; also an enclosure, four walls,
inside of which there were some small buildings; think there
were two; not positive about that. Enclosure was arranged
like a fort for defence, and built of adobe. The two buildings
inside were of adobe. Two sides of the building were also
portions of the wall, the building being placed in corners of
the enclosure.

Int. 17.-Was there any enclosed land under cultivation at
the old fort?

Ans.-There was one small tract of land near the Walla-

Walla river, I suppose two or three miles above the fort;
probably ten or fifteen acres, I should judge.

Int. 18.-What was the character of the soil and country

around the old fort?
Ans.-In the vicinity of the old fort, a shifting, sandy soil;

the sand was so loose it drifted with the wind. There was no

vegetation worthy of the name.

Int. 19.-What persons, if any, were in occupation of the
old fort at that time; and what business, if any, appeared to
be transacted there ?

Ans.-The Oregon Steam Navigation Company, at that

time, had just succeeded in running up their first boat. They

had a landing at the old fort, and had some agents there in
occupation of the old buildings.

Int. 2.-Have you knowledge of any apparent use or profit-
able occupation of the old forts at that time,, by the Hudson's
Bay Company?

Ans.-No, sir.
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Cross--Examination.

Int. 1.-At what time of the year were you at Fort Boisé?

Ans.-I was there in September, 1859 ; in July and Au-

gust, 1860; in October and November, 1860.
Int. 2.-Was it at the first time you were there, in Septem-

ber, 1859, that you made your report to the commanding

officer?
A4ns.-Yes.

int. 3.-Is not the grass injured in the month of September-

injured by the long summer drought of that country ?
.Ans.-No; I do not think it is; the grass that forms the

pasturage there is the bunch grass; it is nutritious even in

the winter, when there is a sufficiency of it.

Int. 4.-On these scouting expeditions you have spoken of,

are not your horses subsisted on the pasturage you find on

your journeys?
Ans.-Entirely so.
Int. 5.-How long would you like to have your horses go

without grass on one of your journeys ?
Ans.-I should hate to have them go more than six or eight

hours.
Int. 6.-You have stated that you camped at Old Fort

Boisé, first time, a day and night; at another time, two days;

at another time, two weeks; the next time, two or three days.

Were your horses at that time confined to sage-brush pas-

turage?

An.-No, sir; ou- horses were herded with suitable guard,
and sent off in different directions from the camp to be grazed.

They would be taken at times as far as six miles. We were

forced to keep our camp there, because it was a depot of pro-

visions for emigrants. The most of the grazing we found was

on the river Owyhee, some two miles from Old Fort Boisé.

int. 7.-Do I understand you to mean, then, that there was

pasturage around Fort Boisé, but not in the immediate vicin-

ity of your camp there?
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Ans.-There was no pasturage around Fort Bois' in. the

immediate vicinity; there was grass there that would sustain

life, scattered through the sage grass, [brush.] If it had been

optional with the commanding officer, he would not have re-

mained there the time he did. I remember, in our homeward
march, men were made to dismount and lead their horses, they
had been se reduced by scant feed at Fort Boisê.

Int. 8.-You stated the horses were sometimes sent six miles

for feed. Were they not often herded at shorter distances
from the fort?

iAns.-Yes, sir; herded in every direction; this six miles
[was] probably the longest distance.

Int. 9.-From your knowledge, derived from your camping

at Fort Boise, would it not have required a great deal of land

on both sides of the Snake river to have pastured large bands
of horses, kept by persons living at old Fort Boisé?

Ans.-It would se; it would have required a very extensive

range.
Int. 1O.-Is net Fort Boisé on the emigrant trail, and the

usual and common camping-ground for parties passing up and
down the Snake ?

Ans.-It is so; but I do net think it [was] is se [muchJ on

account of the pasturage at that time, as for wood and water.

The Snake river is difficult to water stock in ; it is miry along
that portion of it.

Int. 11.-Might net the camping of these parties, passing

up and down the river se often, at the same spot, have injured

the pasturage in the vicinity of and around the fort ?
Ans.-The first time I was at the fort, in 1860, there had

been no encampments there that year; the year before, the

emigration that had passed over might have destroyed it to

some extent.
Int. 12.-Do you know anything of the effect of emigration

on sage-brush lands ?
Ans.-Not from my personal knowledge.
Int. 13.-Is not the bunch grass of that country often found,

te some extent, on what is called sage-brush land?

Ans.-It is, to a very limited extent.
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Int. 14.--In your examination of Fort Bois'e, did you not ob-

serve an enclosure, or the remains of one, similar to that at

old Fort Walla-Walla, although not as great in extent ?
Ans.-The building spoken of in my evidence as in ruins,

looked like it might be an enclosure; but it was so crumbled

it was difficult to say what it looked like.

Int. 15.-You have spoken of the south face of this build-
ing with a bastion to it. Was not this the south wàll of an

enclosure, similar to that of Fort Walla-Walla ?
Ans.-No, sir; I don't think it was; it had been a building

arranged for defence, but built more especially for a store-

house.
lnt. 16.-What was the length of this south wall you spoke

of ?
Ans.-I do not remember sulliciently the dimensions to say.

Int. 17.--Where was this other building situated that you

spoke of, and how near to the building you have last spoken

of?
Ans.-Situated off the northwest angle of the main build-

ing, towards the river, from thirty to fifty yards distant; may

have been a little less than that.

Int. 18.-Was this an enclosure resembling the old fort at

Walla-Walla.?
Ans.-It was too much in ruins for me to say what it had

been; but the extent of the foundations were greater than

they could have roofed out there.
Int. 19.-Could not buildings have been erected on the in-

side of the enclosure, and roofed, leaving an open space withii

the enclosure?
Ans.-It might have been so.

Int. 20.-You have some acquaintance with adobes, as made

by soldiers. Have you any idea how long they would last?

Ans.-I have not,

lnt. 21.-Is all the earth you found fit for adobes ; and

does it not require a peculiar kind of earth for the purpose of

naking adobes?
Ans.-Some kind of earth you can make adobes of with

less trouble than others.
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Int. 22.-Could you make adobes at old Fort Walla-Walla,
of the earth there?

Ans.-Very near there; in the bottom of the Walla-Walla
river.

Int. 23.-Is not the earth preferred for adobes generally a
sort of clay ?

Ans.-Yes.

Int. 24.-Does it not require working by the feet of cattle
and horses, driven about, or in some other way, to make it fit
for bricks.?

Ans.-Depends upon the number you want; they require to
be worked in some way.

Int. 25.-How is the shape and measure of the brick ob-
tained, that you have spoken of?

.Ans.-They have some form of mould.
Int. 26.-If you cannot [give] the length of the walls at Fort

Boisé, can you give its height or its thickness ?
Ans.-I think the short wall that was standing was seven

feet higb, and one opposite was ten or eleven ; I should say they
were a-foot and a half to two feet in thickness.

Int. 27.-Can you give any approximate idea of their
length?

Ans.-I should think not more than thirty feet.
Int. 28.-You have spoken of rye grass springing up and

almost concealing the ruins; is not this rye grass, in the
spring of the year, a good pasturage for horses ?

Ans.-It is not considered good pasturage; it scours the
horses very much.

Lit. 29.-Does not all new grass, in the spring of the year,
have that efect on horses?

Ans.-Yes; but not to the same extent. A horse that has
been pastured all winter would not be scoured by the moun-
tain grass, even when green; but he would by the rye grass.

Int. 30.-Did you give a particular examination to old Fort
Walla-Walla ?

Ans.-I did not; I was frequently in the enclosure, but did
not take the dimensions.



217 -

Int. 31.-HIave you any particular recollection of the wall
of the fort, its height or its thickness.

Ans.-I have not.
Int. 32 .- Can you say that there were not, inside of the

walls of the fort, some houses and ranges of stores ?
.Ans.-I cannot.

Int. 33.-Have you any recollection of two bastions, be-
longing to the fort ?

Ans.-I remember there was something of the kind.

M. A. RENO,

Capt. isi. Cav., Bvt. Col. U. S. A.

Sworn and subscribed before me this ninth day of
[L. s.] November, A. D. 1866.

N. CALLAN,

Notary Public.

in the matter of the Claim of the Hfudson's Bay Company

against the United States.

Deposition of Lewis S. Thompson, a witness examined in the

City of Washington, and District of Columbia, on the
part and behalf of the United States, who, being duly

sworn, deposeth and testifies as follows:

TESTIMONY OF LEWIS S. THoMPSoN.

Int. 1.-Please to state your name at length, residence,

and profession.
Ans.-Lewis S. Thompson; residence in Jacksonville Jack-

son county, Oregon; I am a physician.

Int. 2.-Have you any personal knowledge of the Hudson's

Bay post at Umpqua; and if so, under what circumstances
acquired, and at and for what time?

Ans.-I have, having resided at Scottsburgh, the road to

and from which passes immediately in sight of the post. My
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business led me to travel this road frequently, there being

but one trail from Scottsburgh to the interior, and that trail

passing this post. I frequently traversed the country at and

about the post. I was at Scottsburgh from September, 1852,
to January, 1857.

Int. 3.-Please to describe the buildings at the post as you
saw them in 1852. State what buildings were there.

An.-I cannot exactly recollect. The buildings were

dilapidated; a portion of them were standing, and a portion
had fallen down.

Int. 4.-Did you take notice of the character and quality
of the land about the post ? And if so, please to state what
proportion of it was good land, and what, in·your judgment,
was the value of a mile square of the land at and around it.

Atns.-I did; one-half was good land. Two thousand to
twenty-five hundred dollars. A portion of the land was good,
and a portion of it was hilly, mountainous land. The hilly
land had no particular value for tillage or grazing. I desire

to explain that I base my estimate of the land on the assump-
tion that the post stands in the centre of the land up and

do-wn the river; a half-mile up the river, and half-mile down
the river.

Int. 5.-What person, if any, was in apparent charge of
the post, in behalf of the Company?

Ans.--I do not remember the name of the person in charge
of the.post; it was a Frenchman.

int. 6.-On which side of the river, relatively to the road

to California, and how far from it, is the post at Umpqua.

Is it on the right or the wrong side of the river, relatively
to that road?

Ans.--Umpqua is on the south or west side of the river,
the road to California passing on the opposite side at no great

distance; the rioad is on one bank of the river, and the post
on the opposite bank.

Int. 7.-Have you or not any knowledge of cattle belong-

ing to the post being killed by the settlers; and if so, under

what circumstances, and for what apparent cause ?
Ans.-Nothing beyond common talk. The common repu-
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tation was that the stock was wild, and had not been handled
for several years, and the consequence was that they were
very troublesome, and therefore were killed.

Int. 8.-Have you or not knowledge of cattle or horses be-
longing to the post being sold by the Company's agent?

Ans.-I have not, personally. I have seen the corral in
which the horses were collected, and saw persons who were
employed in collecting them. I also saw some dead animals,
and heard statements made as to the cause of their death,
and statements concerning sales.

Int. 9.-Have you or not knowledge of the farm in that
region owned or occupied by Mr. Chapman; and if so, how
is it situated relatively to Fort Umpqua?

Ans.-Mr. Chapman lived on the Fort Umpqua farm.
Int. 10.-What is the estimated value, in that country, of

Mr. Chapman's farm at this time?
Ans.-Fifteen hundred dollars; the land not being so val-

uable as it formerly was, when I valued it at twenty-five hun-

dred dollars.

Cross-Examnination.

Int. 1.-How far is this town of Scottsburgh from the Com-

pany's post at Umpqua?

Ans.-Twenty miles.
int. 2.-You speak of the road running from Scotsburgh to

the interior. To what places of importance did that road lead?

Ans.-It leads to the main trail running through Oregon to

California, and is the trail over which goods are shipped to

the towns in the interior of Oakland, Winchester, Roseburgh,
Canyonville ; which towns supply the settled portions of
IJmpqua valley with goods.

Int. 3.-How far from the bank of the Umpqua was the

Company's post?

Ans.-About one hundred and fifty yards.
Int. 4.-Is the Umpqua a fordable river near the fort or

not

Ans.-It is not. There is a ford, used in summer time, about
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three miles above the fort. I think there is a bridle trail from
the ford to the fort, but no wagon trail.

int. 5.-Is there any difficulty in crossing the river near the
fort by canoes or boats?

An..-There is none. That was the means of crossing from
the trail to the post.

Int. 6.-Was it not common reputation that a good many
cattle had been killed by the settlers belonging to the Com-
pany ?

Ans.-It was.
Int. 7.-Was it not also common reputation that the beef

cattle of the Company, killed by the settlers, had been sold
in Scottsburgh and other places by the settlers?.

Ans.-I think not. There werè reports occasionally of
cattle being killed by packers passing through the country;
they usually called the cattle elk.

Int. 8.-Were not the cattle usually kept by the settlers iii
that country, many of them, of the Spanish breed?

Ans.-They were not, until, about 1854 or 1855, some
cattle of the Spanish breed were driven into' that country.

Int. 9.-Did not all the cattle in that country range loose
as a general thing ?

Ans.-They did.
Int. 10.-Who is the present occupant of the farm at the

post ?
Ans.-I cannot tell. My belief is that it has not been oc-

cupied for several years.
Int. 11.-Are you acquainted with Governor Gibbs ? If so,

state what is your jedgment of his competency to pass upon
the value of land personally known to him in the valley of
the Umpqua.

(Mr. Cushing objects to the question, as not matter of cross-
examination, and not competent testimony in any point of
view.)

An.-I am. I should think he was.
Int 12.-Have you bought or sold any farming land in the

Umpqua Valley during the last year?

Ans.-I am now trying to sell a farm which I have owned
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since 185, containing 640 acres, for two thousand dollars,
within sight of Fort Umpqua, and which I would not ex-

change for the Fort Umpqua Farm.

Examination-in- Chief Resuned.

Int. 1.--When you say that in your opinion Governor

Gibbs is competent to pass judgment on the value of land in

Umpqua Valley, do you mezn to be understood as implying

that he has any special conpetency superior to your own ?
Ans.-I do not.
Int. 2.-Do you think hc is any better judge of the money

value of your own farm than you yourself are?
Ans.-I do not.
Int. 3.-Do you think that he is any better judge than you

yourself are of the relative value of your farm and the Fort
-Umpqua Farm?

Ans.-I do not.
Int. 4.-What are your means of information as to the

value of lands in the Umpqua Valley ?
Ans.-From actual transactions, lands being bought and

sold under my knowledge.
(Mr. Lander objects to this last interrogatory, upon the

ground that it is incompetent and irrelevant, in the renewal
of an examination-in-chief.)

(Mr. Cushing responds that this question is not renewal of
an examination-in-chief, but is the cross-examination of the
witness relative to the elements of the matter of opinion, as
to which Mr. Lander made the witness his own by the intro-

duction of new matter.)
Int. 5.-Who is Governor Gibbs, and ho* does he get the

title of Governor ?
Ans.-He is a man who weighs about 250 lbs., and served

four years as Governor of Oregon.
Int. 6.-You have stated that there was a report that cattle

were killed by packers going through the country, and called
elk meat. Did the report rua that these cattle were killed in

the corral of .the Company?
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Ans.-The report did not. The Company could not have

corralled their cattle had they tried.

Int. 7.-Have you or not any knowledge of sea-otter or

other furs being traded by the Indians to the Company, when

you first went there ?
Ans.-There was little or no trade at Fort Unpqua when I

went there.
L. S. THOMPSON.

WASHreNGTON, D. C., .December 18, 1866.

Claimn of the Hudson's Bay Company against the United

States.

Deposition of A. J. Cain, taken at the request and in behalf

of the United States, by agreement between Caleb Cush-

ing, on behalf of the United States, and Edward Lander,
on behalf of the Hudson's Bay Company.

TESTIMONY or A. J. CAIN.

Int. 1.-Please to state your name at length, and your

present occupation and residence.

Ans.-My name is Andrew J. Cain ; have been residing at

Walla-WaIla, in Washington Territory; engaged in real estate

business.
Int. 2.-Have you, at any time, been employed as Indian

agent in Oregon or Washington? And if so, please to state

for what district, and for what years.

Ans.-I was employed as Indian agent in Washington

Territory for three years, up to September, 1861, in charge of

the Walla-Walla district, which embraced all of Washington

Territory between the Columbia river and the Bitter-Root

Mountains.
Int. 3.-For what length of time, since then, have you re-

sided at Walla-Walla ?
Ans.-Up to my departure for that city in March last.
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Int. 4.-Please to describe the structures, if any, of the

Hudson's Bay Company at old Walla-Walla, at the time when

you first had knowledge of them as Indian agent.

Ans.-An ordinary sized trading-fort, made of adobes, with

a main building inside, which I suppose was about sixty by

thirty, all in a very dilapidated condition. There were évi-

dences of there having been some small tenements, but I could

not judge of their character. There was but the one building

left standing, which had no roof on it.
Int. 5.-In what manner were these structures occupied, if

at all, at that period ?
An.-They were unoccupied during 1859. Some traders

repaired the building, and occupied it in 1860.
Int. 6.-What is the present condition of the buildings, and

how, if at all, occupied ?
Ans.-They have been almost entirely rebuilt; they are now

occupied by traders. New roofs have been put on the build-

ings, and the walls repaired-putting in doors and windows.

The walls of the fort and building, when I first saw them, were

in a very bad condition.
Int. 7.-State, if yeu know, at whose expense these repairs

were made, and who were the traders occupying the premises.

Ans.-To the extent of my knowledge, at individual ex-

pense; Higgins and Greenwell first occupied them, afterwards,
Van Sickle and Tatemn; I am not acquainted with the parties

who have been occupying thei of late. By expcnse of indi-

viduals, I mean private individuals, traders.

Int. 8.-How many years have you been engaged in the

land or real estate business ; and have you or not had expe-

rience in the purchase and sale of real estate? And if so, to

what extent?

Ans.-Engaged in that business since 1861; have owned

property in Walla-Walla, and negotiated large amounts of pur-

chases and sales for others.

Int. 9.-Please to state what, in your judgment, was the in-

trinsic pecuniary value of those structures as structures, and

apart from the land, as they stood in 1859, and before they

were repaired by private traders.
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Aas.-Twenty-five hundred to three thousand dollars, at
the price of building material then.

Iat. 10.-Describe the character of the land, as adapted to
agricultural or grazing uses, at and about old Walla-Walla.

Ans.-Land in the immediate vicinity is a sandy waste;
there are no good farming or grazing lands until you reach
Touchet river, fourteen miles in the interior.

Int. 11.-Please to state the character of the roads, if any,
at or about old Walla-Walla; whether any particular road,
leading to or from old Walla-Walla, existed at the time when
you first became acquainted with the post; and whether trav-
elling at or about old Walla-Walla requires the expensive con-
struction of roads.

Ans.-The character of the country did not, and never has
required any labor in making good wagon roads, bey-ond the
bridging of streams ; the reason of this is, because it is a prai-
rie country, universally a sandy soil ; the grade of the highest
plateaux is of that easy character that good natural wagon
roads could always be obtained by simply making a reconnois-
ance, except as to crossing the mountains, which are fifty
miles distant from the post. Even at the mountains, natural
roads can be obtained.

Int. 12.-Ar you acquainted with the Hudson's Bay Com-
pany's post at Fort Colvile ? And if so, how much, and at
what time ?

Ans.-I am; having spent some time in the Colvile Valley
in the fall of 1859.

Int. 13.-Please to describe the buildings which you saw
there at that time.

Ans.-They were of the most ordinary character, built of
logs, pu# up in a rough manner; I don't renember their di-
mensions; I was particularly struck with the dilapidated air
the place wore.

Int. 14.-What, in your judgment, was at that time the value
in money of those buildings ?

Ans.-From five to seven thousand dollars, to any one who
needed those buildings at that point.

Int. 15.-Please to inspect the lithograph [photograph] sub-
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mitted to you, and hereto annexed, and marked with your name,
and state whether it does or does not represent any structures
with which you are acquainted. And if so, what ?

Ans.-It represents one view of the buildings at Fort Col-
vile.

Cross-Examination.

Int. 1.-What trading-posts, other than those of the Hud-
son's Bay Company, have you ever seen in Indian country ?

Ans.-I have seen none in Oregon and Washington but those

of the Hudson's Bay Company.

Int. 2.-When you speak of au ordinary sized trading post,
you mean a Hudson's Bay Company's post?

Ans.-Yes.
Int. 3.-Was not this fort that you have spoken about,

113 feet square, and the walls about 12 feet high, and about

one and a half foot thick ?
Ans.-My recollection serves me that the fort was from 100

to 120 feet square; adobe walls, from ten to twelve feet high;

that is, the walls that were standing.

Int. 4.-Did the traders that you have spoken of repair

the walls with adobes, as well as roof the buildings?

Ans.-They repaired the buildings, and also' repaired the

walls somewhat, and used it as a corral.

Int. 5.-You have spoken of the intrinsic pecuniary value

of these structures as structures, and apart from the land in

1859. What was the value, in your opinion, of a mile square

of land, including the old post at Walla-Walla, and landing, at
the time you last saw it?

Ans.-In 1859, a mile square had ]no particular value apart

from these improvements; since then it has become valuable

as a landing, owing to the development of the mines; it bas

been quite a shipping point for the Walla-Walla Valley and

interior mines.

Int. 6.-Has not this landing a value also, caused by the

settlement of the surrounding country, for agriculture, as well

as the mining improvements ?

Ans.-To a limited extent.
15 H
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Int. 7.-From your knowledge of the surrounding country,
west of the Cascade, and east of the Bitter-Root Mountains,
what, in your opinion, is the best landing on the Columbia
river for the transaction of business?

Ans.-Wallula is the most important landing.
Int. 8.-Can you place any pecuniary value on it as a town-

site ?
Ans.-It would be difficult to do so, owing to the efforts

being made to establish two other points above it, one at White
Bluffs, and the other at Palouse Rapids on the Snake river.

Int. 9.-Will not the fact that the rapids on the Columbia
and Snake prevent navigation at low-water above Wallula,
and the fact that these two other places communicate only
with extreme northern mines, prevent their becoming rivals
of Wallula to any great extent?

Ans.-Low-water, at certain seasons of the year, obstructs
navigation above Wallula, but whether to the extent of inter-
fering with the mining trade with those upper points, I am
unable to say.

Int. 10.-Do you not think yourself that the advantages
which Wallula possesses over White Bluffs, and the point on
the Palouse, will secure to Wallula the start which she now
possesses over both those places ?

Ans.-I think she possesses advantages arising from the
agricultural resources of the Walla-Walla Valley; but as to
whether she will rival other points above in controlling mining
trade is questionable in my mind.

Int. 11.-las not the main business transacted at Wallula
heretofore been with the southern mines and the valley of
Walla-Walla; and does it not owe to that chiefly its present
position ?

Ans.-It does.
Int. 12.-Can either of these places you have spoken of

rival it in the trade of the southern mines or Walla-Walla
Valley?

An.-No.
Int. 13.-Are there nlot good grazing lands on the hilîs
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south of the Walla-Walla river, and within two or three miles

of the old fort ?
Ans.-There is good grazing on the plateau and hill sides,

on the south side of the Walla-Walla river, within about three

miles of the old fort; more than two miles; about three miles.
Int. 14.-Are there not agricultural lands for farming pur-

poses along the valley of the Walla-Walla river, which flows

into the Columbia river, a short distance south of the old

fort ?
Ans.-No, sir; there is a small piece of bottom-land, forty

or fifty acres, two miles and a-half from the fort up the river,
and some further bottom-land, a little higher up, in detached

pieces.
Int. 15.-Do you know as to the price of the old store at

Wallula ?
Ans.-I think at one time $150 a month was paid for the

store.

Int. 16.-At the time you were at Fort Colvile, in 1859,
was or was there not a stockade around the buildings of the

fort ?

An.-Not around all the buildings; there was some stock-

ade; cannot say how much.

In/. 17.-Where did you stop when in the Colvile Valley".

Ans.-At the military post, about 12 or 14 miles from Fort

Colvile.

Int. 18.-How often were you at Fort Colvile when in the

valley ?
Ans.-I made two special visits to the fort, and was there

an entire day each time.
Int. 19.-At the times of your visit there, did you give a

particular examination to the building at the fort?

Ans.-I gave no further examination than natural curiosity,
under the circumstances, would induce one to give.

Int. 20.-What was that examination?

Ans.-The gentleman in charge of the post went with me,
and an officer of the army, round the post and surroundings,

explaining in a general way the character of'the operations.
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int. 21.-Did these buildings face outwardly or inwardly
upon a square in the centre?

Ans.-I cannot answer that question distinctly. There were

some old buildings detached from the main building.
int. 22.-Do you remember whether the stockade of which

you have spoken extended on three sides?
Ans.-I can't say. Sawl evidences of there having been a

stockade.
Int. 23.-Was there an open place in the centre, surrounded

by buildings ?
Ans.-I don't remember such.
Int. 24.-Do you remember a large frame dwelling-house,

about 50 by 23 feet, a story and a half high, clapboarded
and shingled and plastered?

Ans.-I remember being in a house of similar dimensions;

do not recollect it as described.
Int. 25.-Do you .nember any clapboarded and shingled

house there?
Ans.-I can't say that I could speak particularly of the

character of the roofs.
Int. 26.-If you cannot speak as to the roofs, can you say

whether any building was clapboarded?
Ans.-My impression is, that there were some that were

clapboarded.
Int. 27.-Is it not a very unusual thing to clapboard any

building in that country, unless it be a very valuable one?
(Mr. Cushing objects to this question as too argumentative,

and as assuming facts for the premises which do not appear.)
Ans.-No, sir.
Int. 28.-Did you notice chimneys to these buildings?
Ans.-I cannot remember the chimneys. I saw fire-places.
Int. 29.-Did you notice a store-house 60 feet by 20 ?
Atns.-I was in a store-house, but did not take sufficient

notice as to size.
Int. 30.-Were you in or did you see any other store-house

than the one you have mentioned?
Ans.-I was in the attic of the building, looking at some furs,
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but I do not know whether it was in the same building I had

been in or not.
Int. 31.-Do you or not recollect whether there was another

store-house than the one you first mentioned ?
Ans.-I do not remember.
Int. 32.-Do you recollect a timber bastion of two stories

high ?
Ans.-My impression is that I saw such a bastion-a vague

imDression.

Int. 33.-Have you anything now but a vague impression of

the buildings you saw there in 1859?
Ans.-Yes, sir. I have distinct recollection of the ofilcer's

quarters and the trading-house where they were trading with

the Indians; and there were some out-buildings occupied by

some half-breeds and some Indians.

Int. 34.-Are these the buildings you noticed, and to which

your testimony already given applies ?
Ans.-One of those buildings I was in.

Int. 35.-You have stated, in answer to the last interroga-

tory, that you were in one of these buildings, and you have

also stated that you "have distinct recollection of the officers'

quarters, the trading-house, and some out-buildings;" which

of these bùildings and out-buildings do you now mean to say

that you wer'e in ?
Ans.-I accepted the hospitality of the officer in command

of the post in the building occupied by him. I visited, with

him, another building where there was trading with the In-

dians, and then visited another building separate and apart, to,

see some half-breed Indians. When I said "one of these

buildings," I was alluding to the building on the lithograph.

Int. 36.-Is the building in which you say you accepted the

officer's hospitality the same which you before mentioned as

that of the officers' quarters?
Ains.-Yes.

Int. 37.-Do you know whether the officers' quarters was a

frame building or built of logs ?
Ans.-It was a log building.

Int. 38.-Was it clapboarded and shingled or not ?
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Ans.-I only remember examining the interior of the build-

ing, and its general appearance outside.

Int. 39.-Was it plastered inside or not?

Ans.-Remember no plastering; saw some wood-work and

papering.
Int. 40.-Was there a good roof on the house or not?

Ans.-From the general appearance inside, I suppose there

was.
Int. 41.-From the general appearance of the house inside,

do you consider the house in good repair? 1

Ans.-Very good repair, for the character of the house,

and what you would call good repair for this part of the

country.

Int. 42.-Was the store-house you have mentioned in as

good repair as the officers' quarters?

Ans.-The building was not near as well finished, and would

not need as much repair.

Int. 43.-Were the goods of the Company stored in the

store-house of which you have been speaking?

Ans.-I know nothing about any other goods than those

I saw displayed in the store-house alluded to.

Int. 44.-Do not alil buildings, built of squared timber,
and neither clapboarded or painted, after exposure to the

weather, look both worn and dilapidated?

Ans.-As a general rule, they do; but they maintain their

proportion.
Int. 45.-Does this lithograph you have referred to exhibit

anything more than the side and rear of one of the buildings

at Fort Colvile, and the out-building, shed, and stable belong-

ing to it?
Ans.-My recollection is that this lithograph gives a side-

view of one of the main buildings, out-houses attached, and

stabling.
Int. 46.-Is this building, the side-view of which is exposed

in the lithograph, one of the buildings you have mentioned as

visited or noticed by you?

Ans.-The main building to the left, in the lithograph, is

the officers' quarters.
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Int. 47.-Were or were not the officers' quarters and store-
house built of square timber ?

Ans.-The logs had been faced; I cannot recollect whether
they had been squared or not.

Int. 48.-State what position, relatively, the valleys of Col-
vile and Walla-Walla bear to the country east of the Cascade
Range and the mining regions, and their relative value to the
surrounding country as agricultural and farming sections.

Ans.-Walla-Walla and Colvile Valleys are the only two

agricultural districts east of the Cascade Mountains in Wash-

ington Territory; Colvile Valley bears the same relation to the

northern mines in British Columbia that Walla-Walla Valley
does to the southern mines in Idaho Territory.

Int. 49.-How does the value of the agricultural lands of

these two valleys compare with the value of lands in the coun-
try there and east of the Cascade and west of the Bitter-Root

and Rocky Mountains?
Ans.-Walla-Walla and Colvile Valleys embrace the only

two large bodies of agricultural or valuable lands east of the

Cascade Mountains in Washington Territory; other lands in

the same district of country are available for grazing pur-

poses alone.
Int. 50.-Are you acquainted with the prices of transport-

ation on the Columbia river and in the interior, prior to the

gold excitement? Also state what was the price per ton of

freight from Portland to old Walla-Walla, and what would

have been a fair price for freight, at the rates then charging
per pound, from old Walla-Walla to Fort Boisê?

Ans.-Yes, sir. The price of freight per ton from Portland
to old Wulla-Walla was from $120 to $130, and a fair charge of

freight from old Walla-Walla to Fort Bois'e would be 20 cents

per pound.

Direct .Examination Resumed.

Int. 1.-Are there any rocks or stones in the neighborhood

of Fort Colvile, as marble, sandstone, quartz, or any other?
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Ans.-I observed nothing but some limestone. - The lime-
stone was from 12 to 15 miles from Fort Colvile.

Int. 2.-What is the character or nature ofthe earth about
Fort Colvile?

An&.-Some sandy loam, and a good deal of gravel, called
gravelly land.

Int. 3.-Did you notice any quartz rocks there, on the banks
of the river?

Ans.-I did not observe any, and none have been discovered
to my knowledge.

Int. 4.-Is it inferable, because of a house being clap-
boarded, that it necessarily follows that the house is an ex-
pensive one or intended for expensive uses ?

Ans.-Quite the reverse.
Int. 5.-You said you had some impression of seeing a bas-

tion at Fort Colvile; was the thing of which you thus speak
a large projecting mass of earth or masonry at the angle of a
fortified. work, which is the definitiqn of a bastion in the
dictionary before me?

Ans.-No, sir.
Int. 6.-Did you see any guns mounted on that or any other

fortification at Fort Colvile, or any port-holes for guns?
Ans.-No, sir.
Int. 7.-What, so far as you recollect, was the particular

thing at Fort Colvile dignified in the cross-interrogatory by
the name of bastion?

Ans.-It was what on the frontier is called a small block-
house, built of logs, and capable of containing six or eight
men, for defence against Indians.

Int. 8.-When, in the course of the cross-examination, you
spoke of the agricultural capabilities of the valleys of the
Colvile and the Walla-Walla, did you or not intend that word
agricultural as implying tillage only?

Ans.-I meant tillable land only.
Int. 9.-From your knowledge of land and its uses, do you

or not say that land may well be profitably used in grazing as
in tillage?

Ans.-Yes, sir.
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Int. 10.-What proportion, in your judgment, as conversant
with the purchase and sale of land, of the surface of Wash-
ington Territory has passed into the lands of private pro-
prietors ?

-Ans.-Not over one-thousandth part.
Int. 11.-What is the present population of Washington

Territory, as estimated at the present time?
Ans.-About twenty thousand.
Int. 12.-What, in your estimation, is the extent of surface

of land in the Colvile Valley?
Ans.-About tliree hundred square miles.
Int. 13.--What is, at this time, the price per acre of land

of average quality, for mere agricultural purposes, in the valley
of the Colvile?

Ans.-Value of land there is entirely estimated by the
amount of improvements on it?

Int. 14.-If unimproved, has it any marketable value per
acre; and, if so, how mucl?

Ans.-Not aware that it has above government price, there
being so much subject to public entry.

Int. 15.-What is the superficial extent of the land of the
valley of the Walla-Walla?

Ans.-About a thousand square miles.
Int. 16.-What is the value per acre of the average land, for

agricultural use, in the valley of the Walla-Walla?
Ans.-From $5 to $20 per acre, owing to the character of

the lands and the improvements.
Int. 17.-If the land be wholly unimproved, what is its

market value ?
Ans.-Except a few choice localities, not above government

price.

Int. 18.-Is there or not a river named Walla-Walla, from
which the valley derives its name?

Ans.-Yes, sir.
Int. 19.-At what distance from the old English post of

Waila-Walla is the town of Walla-Walla, and how is it situated
relatively to it ?

Ans.-The town of Walla-Walla is situated in the centre
of the valley, 30 miles distant from the old English post.
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Int. 20.-Is the United States post of Walla-Walla in the
same place as the Hudson's Bay Company's post; and if not,
how far off?

Ans.-No, sir; it is about thirty miles distant, in the inte-
rior, one mile from the town of Walla-Walla.

Int. 21.-How does the river Walla-Walla run, relatively

to the Columbia?
Ans.-The Walla-Walla river, in its course from the Blue

Mountain to where it empties into the Columbia, makes a
right angle with the course of the Columbia, below the mouth

of Snake river, which also flows into the Columbia. The Blue
Mountain is on the south side of the Columbia. From the

point where the Walla-Walla enters the Columbia, the course

of the Columbia is nearly east and west, and that of the
Walla-Walla from south to north.

Int. 22.-Is Wallula the name of a river, or a landing only?
Ans.-The name of a steamboat landing only.
Int. 23.--How is this landing situated relatively to the

Walla-Walla and the Columbia rivers ?
Ans.-It is situated in the angle made by'the two rivers,

and about half a mile above the mouth of the Walla-Walla

river.
Int. 24.-When you first saw this landing-place, in 1859,

was there any wharf, pier, jetty, or other such structure at the

landing-place ?
Ans.-Nothing of the kind, either then or since.
Int. 25.-Was it or not simply the bank of the river in its

natural state ?
Ans.-Yes, sir.
Int. 26.-Was there at that time any enclosure of this land-

ing, either above or below, or any other sign of private ap-

propriation?
Ans.-None whatever.
Int. 26 a.-Has any wharf been constructed or placed there

since; and if so, of what character, and by whom ?
Ans.-There has been no improvement made of that

character. The Government has a wharf-boat moored there.
Int. 27.-In the last cross-interrogatory there is question

of freight from Portland to old Walla-Walla, and from old
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Walla-Walla to Fort Boisé, "prior to the gold excitement;"
what year do you intend by that ?

.Ans.-I allude to the years 1858 and 1859; 1859, more
particularly.

Int. 28.-State particularly what freight you speak of from
Portland to old Walla-Walla, how much of such freight there
was, by whom transported, and where landed, and what your
means of knowledge were on that whole subject.

Ans.-Quartermasters' and Indian Department freight, of
goods belonging to the Government. The amount was very
limited, sufficient only to employ one small steamboat, making
weekly trips from the Des Chutes to Wallula. The steamboat
was private property, belonging to Thompson, Coe & Co.
Freight was landed at Wallula, the most of it, but a portion
was carried above, up Snake river. My knowledge on the
subject is derived from my having made shipments as Indian
agent.

Int. 29.-What amount of freight at that time, by whom
transported, and *on whose account, went from' old Walla-
Walla to Fort Boisé?

Ans.-I know of none being transported there until after
the discovery of gold.

Int. 30.-Please explain what you intended by stating, in
answer to the cross-interrogatory No. 50, that freight would

be twenty cents per pound from old Walla-Walla to Fort

Boisé, when it now appears that no goods were transported.

Ans.-I meant that that would be about a reasonable price

if there had been goods to be transported at that time, based

on the prices of transportation and labor since that time.
Int. 31.-By what route, and in what manner, would such

freight have been conveyed from old Walla-Walla to Fort
Boisé ?

Ans.-It would be transpýorted across the mountains upon
what is called the old emigrant road, the road made by the

first emigrants that came into Oregon. It could be trans-
ported on pack animals, or in wagons.

Int. 32.-You have stated that your estimation of what
such freight would be, if it had existed, is founded on know-
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ledge of the prices since 1859. Are the prices the same as
before 1859; and if not, in what respect do they differ ?

-.4 ns.-Prices have been reduced since, owing to competition
and the large amount of freight to be transported. In 1859,
the amount of freight to be transported was so limited there
were no persons engaged in land transportation.

Int. 33.-As to transportation from above the Dalles to

old Walla-Walla, how does the price of freight, since 1859,
range as compared with the price at that time ?

Ans.-It is greatly reduced, having been as low as $20 a
ton, when there were opposition boats running.

Int. 34.-Since 1859, how many boats, and how many times
in the course of a year, touch at Wallula?

Ans.-The number of boats gradually increased, first
making semi-weekly and tri-weekly trips to Wallula, and for
the last two or three years making daily trips, except a por-

tion of the winter season, when the water would be very low,
scarcity of business, or ice in the river.

Int. 35.-State whether or not, within your knowledge as

a shipper, or otherwise within your knowledge, any person or

company has claimed dockage, wharfage, or tolls of any sort,

on account of boats touching at the so-called landing of Wal-

lula.

Ans.-I have no knowledge of anything of the kind.

Int. 36.-Describe by name and locality the landing-places

referred to, in the cross-examination, as existing above Wal-

lula.

Ans.-White Bluffs is about 60 miles above, on the Colum-

bia river; Palouse Rapids about the same distance up the

Snake river ; Lewiston about 160 miles up Snake river; these

places are in an easterly direction from Wallula.

Int. 37.-Relatively to the business of the northern mines,

how far does competition exist beétween the four landing-places

of Lewiston, White Bluffs, Palouse Rapids, and Wallula?

Ans.-Nearly all the freight for the northern mines goes

above Wallula to the three points named.

Int. 38.-Whether or not, below Wallula, there is a landing-

place at Umatilla, and how far, relatively to the southern
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mines, there is actual or possible competition between Uma-
tilla and Wallula ?

Ans.-Umatilla has competed so successfully as to obtain

the greater share of the trade of the southern mines.

Int. 39.-From your knowledge of the progress of settlement

of the new States and Territories, and of the rise and growth

of settlements on rivers, whether or not the growth of such

settlements depends more or less on the combination between

natural advantages of locality and the enterprise of individ-
uals ?

(Mr. Lander objects to this question as assuming facts, and
being argumentative.)

Ans.-Of course.

Int. 40.-Whether or not the value of landing-places and

town-sites on the rivers in Washington Territory is more or

less prospective and speculative ?
Ans.-It is.
Int. 41.-You state in cross-examination that a mile square,

at old Walla-Walla, has become valuable since 1859, because
of the landing. State what portion of the mile square, having

the old fort for its centre, has thus been raised in value.

Ans.-That portion in the vicinity of the old fort that has

been built upon. The building of the trading-houses estab-

lished the landing there.
Int. 42.--Who were the persons carrying on trade at that

point?
Ans.-I am only personally acquainted with a few; I sup-

pose there are twenty or thirty persons engaged in different

branches of trade.
Int. 43.-So far as you know, are they not private individ-

uals, engaged in their own business.

Ans.-They are.
Int. 44.-What proportion, of the mile square, having the

old fort for its centre, is occupied by-the buildings of these

traders?
Ans.-About 80 acres.

Int. 45.-What, in your judgment, is the average value of

the residue of the mile square per acre ?
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A2n.s.-It has no value, except a speculative one.

Int. 46.-Has the Hudson's Bay Company, to your knowl-

edge, any enclosures on this mile square, other than the site
which the structures of the fort occupy ?

An.s.-Non e.

Int. 47.-You stated in cross-examination that at one time

$150 a month store-rent had been paid. State how long time,
by whom, and to whom.

Ans.-It was in 1862 or 1863, during the first mining ex-

citement; I understood from Mr. Tatem that he and bis part-
ner were then receiving that rent; I was not acquainted with
the party occupying the building and paying it.; I have no

knowledge of the length of time stores rented.
Int. 48.-What is the present rent for similar storage ?
Ans.-I would suppose about $50 a month.

Int. 49.-What would have been the rent prior to 1862?
Ans.-There was so little business done there then, there

was no fixed value.
Int. 50.--What are the dimensions and capacity of storage

of the building or buildings which you rate at $50 a month?
Ans.-A store-room, in a business locality, of from 60 to

80 feet by 25 or 30.
Int. 51.-Do you now speak of a particular store-room, or

store-rooms in general?

Ans.-I speak of store-rooms in general, at business points
in that country.

Int. 52.-Of what material would such a store-room as you

speak of be constructed?
Ans.-Of wood, generally.

lat. 53.-What would be the cost of construction of sueli a

building ?
An.s.-About $2,500.
Int. 54.-In the cross-examination, you spoke of a forty-acre

lot, of tillable quality land, about two and a half miles from
old Fort Walla-Walla. How much good tillage land is there
in those intervening two and a half miles ?

An..--There is none at all.
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&ros-Examination Resumed.

Int. 1.-Are not the square buildings, of two stories high,
erected at the corners of stockaded forts, in such a manner as

to command by the fire from them one or two sides of a stock-

ade, usually called and understood to be bastions in Washing-

ton Territory and the Indian country of the United States ?

(Mr. Cushing objects to the question, because the witness is

not a military expert.)
Ans.-Usually called bastions, sometimes block-houses.

Int. 2.-You have spoken, in answer to interrogatory 13, as

to the value of land for mere agricultural purposes in Colvile

Valley. Do you mean to include in the term agricultural

both grazing and tillage lands ?
Ans.-I can't say that I do.
Int. 3.-Do you wish to be understood as saying that at

the present time there is no difference in value in the Colvile

Valley, between land capable of tillage and that suitable only

for pasturage?
Ans.-In the Colvile Valley proper there is but little dif-

ference.
Int. 4.-When were you last in the'Colvile Valley ?

Ans.-Late in the fall of 1859.
Int. 5.-Can you answer, as to your own knowledge, any-

thing as to the value of land in Colvile Valley, since 1860,
per acre?

Ans.-I can only speak of my intercourse, business rela-
tions, with residents of the valley.

Int. 6.-With how many of them have you talked, in refer-

ence to the value of the land, since 1860 ?
Ans.-Have had repeated conversations, I suppose, with

fifteen or twenty of the early settlers there.

Int. 7.-When was the last conversation you had with any

person in reference to the value of land in Colvile Valley, and

who was it?
Ans.-With H. P. Isaacs and Mr. Lasiter, of Walla-Walla,
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last February; Mr. Isaacs being the owner of a farm in that
valley.

Int. 8.-Have you ever had any conversation with any one
with reference to the value of lands immediately around the
Hudson's Bay Company's Fort at Colvile, and claimed by
them?

Ans.-I cannot now remember having had any special con-

versation with reference to those lands.
Int. 9.-Have not your conversations been with reference

to lands lying around and near the United States post in Col-
vile Valley ?

Ans.-My conversations were generally about the improved
lands, most of which are in the vicinity of the post.

Int. 10.-Have there been any United States surveys ex-
tended over Colvile Valley?

Ans.-None, unless made during last summer, since my
absence.

Int. 11.-Where there are no surveys, and no title in case
of sale of lands, does the vendor transfer or convey anything
but a mere possession ?

Ans -He does not.

Int. 12.-Have you, then, in what you have stated in refer-
ence to the value of land around the United States military
post in Colvile Valley, had any reference to the value of lands
to which a title could be had ?

Ans.-All the inhabitants in Colvile expect to perfect their
titles under the Government by purchase, under the pre-
emption laws.

Int. 13.-Do you wish to be understood as saying that a
man who sells his possession of land ever expects to obtain a
title from the United States?

(Mr. Cushing objects to the question, inasmuch as it puts
words into the witness's mouth which he has never uttered.)

Ans.-I don't exactly understand the question.
Int. 14.-Do you understand the difference between a squat-

ter upon land, and one who owns and can make title to it ?
Ans.-Yes, sir.

int. 15.-Does the fact that the vendor being in possession
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and able to make a good title make any difference in the price

of the land which he occupies and the land equally good and

well situated occupied by a squatter ?
Ans.-There would be a difference; in some localities, very

great; and in others, very little.

Int. 15 a.-Do you know whether or no the Indian title to

lands in the Colvile Valley has been extinguished so as to

open them to settlement ?
Ans.-I don't know; I don't know whether they made any

treaties last summer or not.
Int. 16.-Do you not know that there are no lands gubject

to public entry, at Government price, in the Colvile Valley,
at the present tine, or during the last few years ?

An..-There was none at the time I left Walla-Walla; but

the citizens of Colvile Valley have been anticipating every

year, for three years past, being able to perfect their titles.

Int. 17.-Do you not know good tillable lands have been

sold in the Walla-Walla Valley for $50 per acre ?
Ans.-Have known farms to be sold, with the improvements,

at that price, including dwelling-house, out-houses, barns, and

fencing, 160 acres in the tract. Several acres sold at this

price. They had fine buildings for that country.

Int. 18.-Would not any good land, unimproved, in the

valley of the Walla-Walla, capable of tillage, be worth at the

present time from $10 to $20 per acre?

Ans.-No, sir.
Int. 19.-How much is such land worth ?

Ans.-It would be difficult for me to put an estimate on

unimproved lands.

Int. 20.-Was there any wharf, wharf-boat, or jetty at

Umatilla ]anding, when you were there last ?

An..-There was a wharf-boat only.

lnt. 21.-When were you last at White Bluffs?

Ans.-It has been three or four years.

Int. 22.-Was there any wharf, wharf-boat, or jetty at

White Bluffs when you were there?

Ans.-No.

16 H
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Int. 23.-Was there any house at White Bluffs when you
were there ?

Ans.--No.
Int. 24.-Was there any wharf, wharf-boat, jetty, or any

house at Palouse Landing, when you saw it last?
Ans.-There was one house only.
Int. 25.-What was the size of that house, and by whom

was it built ?
Ans.-I do not remember the size; I am under the impres-

sion that the house had been built by the proprietors of the
6y

ferry.
Int. 26.-Wa's it anything else but a small log-house?
Ans.-It was more than that.
Int. 27.-What was it?

Ans.-A frame building, with considerable storage room,
freight being frequently stored there.

Int. 28.-In estimating the cost of transportation of freiglit

from old Fort Walla-Walla to Fort Boise, did you not take
into consideration the price paid by you for transportation by
land, at the time you speak of, from old Walla-Walla to the
Indian agency at Lapwai ?

Ans.-I did. Lapwai is twelve miles above the point where
the Koos-koo-ski or Clear Water empties into the Snake river,
being on the Koos-koo-ski or Clear Water.

Int. 29.-What did you pay per pound for transportation?

Ans.-Six cents.
Int. 30.-Is not Wallula the only landing, of those you

have mentioned, on the Columbia and the Snake, that has a
productive country back of it ?

Ans.-Umatilla landing has a small amount of productive

country back of it, but not in the immediate vicinity of it.
But there is no point compares with Walla-Walla in that

respect.
Int. 31.-Do not unoccupied lots, in new towns, that bear a

speculative value, have an absolute value and .a price asked
for them?

Ans.-Not always.



243

Examination-in-Chief Resunmed.

Int. 1.-At the close of your first cross-examination by Mr.

Lander, he put a question to you which he prefatorily intro-

duced by stating that it was new matter, namely, cross-

interrogatories 48 and 49, in which inquiry was made of you

how the value of the valleys of Colville and Walla-Walla, as

agricultural and farming sections, compared with the value of

lands in the country east of the Cascades and west of the

Bitter Root and Rocky Mountains, as to which you made

answer. Have you any personal knowledge of the country

west of the valley of the Columbia river in the region of Fort

Colvile (assuming that to be the region you designate as the

Colvile Valley) and the country intervening between that

valley and the Cascade Mountains,'so as to enable you, from
personal observation, to compare the lands of one of those

regions with the lands of the other?
Ans.-I could not, from personal observation, compare th e

two regions, not having visited the region between Colvile
Valley and the Cascade Mountains.

Int. 2.-Have you any personal knowledge of the whole

region of country between the Colvile Valley and the Bitter

Root Mountains, so as to enable you to speak, from personal

knowledge, as to the character of the lands in all that region?

Ans.-My knowledge of that portion of the country alluded

to, from personal observation, is very limited. Have rode over

it very hastily.

Int. 3.-Please to state what portion of the country between

the mouth of the Walla-Walla on the south, Fort Colvile on

the north, the Columbia river on the west, and the Rocky

Mountains on the east, you have personally observed, so as to be

able to state, by absolute exclusion, that in all that vast region

east of the Colville and Walla-Walla valleys, no agricultural

or farming lands exist, and grazing alone?

(Mr. Lander objects to the question, because it puts words

into the witness's mouth, and because the witness has not stated

that there was no such land in the section of country spoken of.)
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(Mr. Cushing adheres to his question because, although it
does not profess, as the objection implies, to repeat any words
of the witness, yet it does apply to his statem ent in answer to
cross-interrogatory 49, that'the "Walla-Walla and Colvile
Valleys embrace the only two large bodies of agricultural or

valuable lands east of the Cascade Mountains in Washington
Territory," and adds "other lands in the same district of
country are available for grazing purposes alone.")

(Mr. Lander renews his objection to the interrogatory, on
the further' ground that the witness has said nothing of a
country west of the Rocky Mountains alone, but of a country
west of the Bitter Root and Rocky Mountains, and of no
country whatsoever lying east of the Bitter Root Mountains.)

(The Commissioners' attention is respectfully called to the
fact that Mr. Lander, in the 49th cross-interrogatory, calls
for comparison of the Colvile and Walla-Walla Valleys as to
the whole region east of the Cascades and west of the Bitter

Root and Rocky Mountains. If the Bitter Root and Rocky

Mountains are identical, and represent one and the same line

of longitude, then his objection is pertinent ; but if there be

any space of territory east of the Bitter Root Mountains and
west of the Rocky Mountains, then that territory is compre-

hended by his interrogatory, and by the answer of the wit-
ness, and is a fit subject of explanation.)

Ans.-I have no personal knowledge of the country lying

between the Bitter Root and Rocky Mountains, but have trav-
elled over the balance of the country designated, but never
gave any special attention to lands except in the Colvile and
Walla-Walla Valleys and the Nez Percés reservation.

Int. 4.-What do you understand by the Bitter Root Moun-

tains? Is it a ridge or a dispersed body of mountains ? If a
ridge, does it run north and south or east and west; and if it
be a ridge, where is its point of commencement, and where
does it end; and what relation, if any, have they to the Bitter
Root river?

Ans.-They are a separate and distinct range of mountains;
it runs in a northwardly and southerly direction; it begins

near 48th parallel; they have been called by early explorers
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spurs of the Rocky Mountains. The Bitter Root river flows
through the Bitter Root Valley, which lies between the Bitter
Root Mountains and the Rocky Mountains.

Int. 5.-Assuming, as you state, that the Bitter Root Moun-
tains commence at the 48th parallel, near Lake Pend-Oreille,
.ho-w far south does the range extend?

Ans.-I should think between three or four hundred miles.
Int. 6.-That is to say, some five or six degrees of latitude

southwardly?

Ans.-Yes, sir.
Int. 7.-In all this region of -four hundred miles in length,

what proportion of the land have you seen with your own
eyes, so as to determine its quality for use ?

Ans.-I have seen scarcely. any south of the 46th parallel,
and none east of the Bitter Root Mountains.

Int. 8 .- How much have you seen of the tract within the
large westwardly bend of the Columbia river, between the
mouth of the Walla-Walla and the mouth of the Spokane?

Ans.-I have travelled across it, in different directions, two
or three times.

Int. 9.-How much have you seen of the country on the
upper waters of the Pelouse and the Spokane rivers ?

Ans.-I never made but one trip across that part of the
country.

A. J. CAIN.

Examination of A. J. Cain resumed by consent.

Int. 1.-Have you any knowledge concerning the use of
bateaux for transportation on the upper waters of the Colum-
bia river ?

Ans.-Yes, sir.

Int. 2.-Have you or not transported goods, or caused them
to be transported, by such bateaux ?

Ans.-Yes, sir.
Int. 3.-At what time, and in what capacity?
Ans.-In the year 1860 I acted in the capacity of Indian

agent for Washington Territory.
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Int. 4.-Is or is not the transportation of goods by bateaux

still continued onthe upper waters of the Columbia?

Ans.-No, sir; all the transportation is by steamboat.

Int. 5.-State, if you know, why trainsportation by steamers

has taken the place of transportation by bateaux.

Ans.-Transportation by steamboat is so much cheaper.

I ouit five four-ton bateaux in 1860, for the purpose of trans-

porting Indian Department goods from the Des Chutes to Lap-

-wai, on the [Nez] Percé reservation, under the belief that I

could save in transportation, but the experiment was a failure,
so far as economy was concerned. I sold the bateaux, and

shipped by steamboat and wagon. I employed Indians ex-

clusively, with the exception of one white man. I employed

Indians because it was cheaper.

Int. 6.-State whether or not, during your knowledge of

thaf part of the country, there has been any impediment to

prevent anybody-the Hudson's Bay Company, or anybody

else-from transporting goods by bateaux on that river, apart

from the question of expense.
Ans.-I am satisfied there has not, as there are a number

of persons, besides the Oregon Steam Navigation Company,

engaged in transportation from Portland to the Upper Colum-

bia and Snake river.

Int. 7.-State, if you know, whether or not the steamers

plying on the Upper Columbia have any special privileges as

such.
Ans.-None that I am aware of, except being able to com-

mand a large capital.

Int. 8.-State, if you know, whether or not these steamers

are common carriers, taking all such lawful freight as offers.

Ans.-They are common carriers, and take all lawful freight

offered.

Int. 9.-Have you any knowledge of the portages in that

region ?
Ans.-Yes, sir.
Int. 10.-State, if you know, whether any of those portages

are-or have been obstructed.

Ans.-The portages on the Washington Territory side of
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the Columbia river have never been obstiucted. I am not

familiar with the Oregon side, on the Lower Columbia; but

the portages of the Upper Columbia, on both sides, both Ore-

gon and Washington, have never been obstructed.

Cross-Examination.

Int. 1.-Are there any steamboats running on the upper

waters of the Columbia, on that stretch of the river, of about

one hundred and twenty miles, between White Bluffs and Fort

Colvile ?
Ans.-No, sir.

Int. 2.-At the time you speak of, at which you constructed

bateaux, for the purpose of transportation, what did you pay

per ton for transportation by steamer from the Des Chutes to

Wallula; and what per pound for land transportation, from

Wallula to Lapwai?

Ans.-My recollection is about $75 a ton, by measurement,
from the Des Chutes to old Fort Walla-Walla. I paid six cents

per pound, for land transportation, from old Fort Walla-Walla

to Lapwai.
Int. 3.-Was this, at the time you speak of, in the former

part of your examination, as being before the gold excitement?

Ans.-Yes; prior to the gold excitement.

Int. 4.-Has not the Oregon Steam Navigation Company,

to whom the steamers plying on the Upper Columbia belong,

control and ownership, through the stockholders of the rail-

roads at the Cascade Portage, on both sides of the river, and

of the only railroad at the Dalles portage?

Ans.--Members of that Company claim the ownership of

the land on the Oregon side of the Cascade Portage, but never

had any exclusive control on the Washington side, beyond the

control of the railroad built by themselves,

Int. 5.-Does not the railroad, on the Washington side of

the Cascade Portage, obstruct the landing of freight at some

stages of the water ?
Ans.-Yes, sir.

Int. 6.-Is not the whole of the land on the Cascade Port-
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age, including the landings claimed by donation or pre-
-emption claimants, under the laws of the United States, and
as United States military reservations, the only r-ivilege
granted through these lands being a right of way by the rail-

road and a wagon road ?
Ans.-Yes, sir.
Int. 7.-Can goods be transported up the Columbia river,

without passing over these different portages ?
Ans.-No, sir.

Examination-in-Chief Resumed.

Int. 1.-Are not the three railroads, of which you have
spoken, one at the Dalles, and two at the Cascades, public
railroads for the transportation of passengers and freight ?

Ans.-They are.
Int. 2.-Is there not a wagon road at these portages ?
Ans.-Yes; there is a wagon road on each side of the river

at the Cascades, as I know, having been over it. The one on

the Washington side has always been a public highway. There

is also a wagon road at the Dalles Portage, which is a public

highway.

Int. 3.-Whether or not the means of transportation across

these portages, for wagons or pack animals, or for the backs

of men, are as good as they were prior to the construction of

those railroads?
A4ns.-They are, in fact, better.
Int. 4.-Whether or not any person may not now pass .those

portages with pack-animals or a pack on his back ?
Ans.-I know that they can on the Washington Territory

side.
Int. 5.-You spoke of a landing at the Cascades being oc-

cupied by the railroad; whether or not there are other land-

ings there ? And if so, what ?
Ans.-Another landing could be made just below or just

above.



249

Cross-Examination Resumed.

Int. 1.-Is there now, or can there be obtained, a landing

on the Washington Territory side of the Cascade Portage,

which is not now or would not have to be located on the land

of some private person, or of a corporation, or on the United

States military reservation?
(Mr. Cushing objects to this question as involving matters

of law and fact, and the matter of fact being record, not

provable by this witness. I note the same objection to cross-

interrogatory 6.)
Ans.-There could not, without locating on lands claimed

by individuals, corporatéd on the Government.
Int. 2.-Is not a landing necessary for transportation of

freight above and below the falls at the Cascade Portage ?
Ans.-Yes, sir.

Int. 3.-Is not the upper landing, used by those who travel

over the present wagon road at the Cascade, on the land

claimed by a private individual?

Ans.-I am not aware of any individual claiming exclusive

control of the landing at the terminus of the wagon road.

Int. 4.-Is not this landing on the land claimed of a Mr.

Bradford and his wifc?

Ans.-I am under the impression it is.

(Mr. Cushing objects to the question and the answer both.)

Int. 5.-You have twice stated, in reply to re-examination,
that on the Washington Territory side there is a public high-

way, and that passengers pass freely as they please. Do you

wish to be understood that there is not a public highway over

which these passengers can pass, if they please, on the Oregon

side of the Cascade Portage ?
Ans.-I have no positive information as to the portage on

the Oregon side.

Int. 6.-Was not the railroad and common road, if any, on

the Oregon side, the private property of a person named

Ruckle, and used and controlled by him exclusively, or nearly
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so, for the accommodation of freight and passengers on a cer-
tain line of steamboats?

Ans.-Colonel Ruckle exercised ownership over a portion
of the land, and my impression is, built the road under a char-
ter from the Oregon Legislature; I am not familiar with any
exclusive privilege exercised by him.

Int. 7.-You have stated that the railroad on the Washing-
ton side of the Cascade Portage was a public railroad. Do you
not know that the freight going up the river on a line of steam-
boats not connected with the parties owning this road was
taken over this portage, and that of the Dalles, on the com-
mon road?

(Mr. Cushing objects to this question as designedly obscure,
and intended to entrap the witness, and to introduce matters
of illegal inference instead of fact.) .

Ans.-I know of freight having gone over the common
road.

Int. 8.-Was not the freight which you know to have passed
over the wagon road tliat you have just spoken of, freight
brought up the river by the Peoples' Line of steamers, the line
not connected with the owners of the Portage railroad ?

Ans.-Freight by the Peoples' Line of steamers was ship-
ped over the common road.

Re-Examination-in-Chief.

Int. 1.-Was not this a public railroad, chartered by the
Legislature?

Ans.-The Company built the road under a charter from the
Washington Territory Legislature, with provisions similar to
usual railroad charters.

Int. 2.-Do you mean to be understood as stating, in an-
swer to the two last previous cross-interrogatories, that the
officers of the railroad unlawfully, and in 7iolation of their
charter, excluded freight therefrom?

Ans.-No, sir.
Int. 3.-Have you any knowledge of any freight having

been excluded from that railroad by its officers?
Ans.-I have not.
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Int. 4 .- State, if you know, for what reason, on the occasion
or occasions of which you speak, such freight not being ex-
cluded from the railroad was transported by wagons.

(Objected to by Mr. Lander as assuming the facts t½t.t
freigit was excluded, when the witness merely stated that -e
personally did not know of any exclusion.)

(Mr. Cushing adheres to the question, because its object is
to disprove an influence which the cross-interrogatories in-
tended to iriply contrary to the fact.)

Ans.-One of the owners of the Peoples' Line informed me
they shipped their freight over the wagon road in order to se-
cure a sufficient sympathy and influence to obtain a charter
for another.road, thus demonstrating one road was insufficient
to do the business.

Cross-Examination Resumed.

Int. 1.-Have you not heard other reasons, given in con-
versations, for the course adopted by the Peoples' Line?

(Mr. Cushing objects to this question as incompetent, and-
as out of time.)

Ans.-None other than the Oregon Steam Navigation Com-
pany, when there was a rush of business, would send their
own freight over the railroad first.

A. J. CAIN.
WASHINGTON, D. C., December 19, 1866.

Clain of the ffudson's Bay Company against the United States.

Deposition of George W. Shoemaker, taken at the request and
in behalf of the United States, by agreement between
Caleb Cushing, on behalf of ihe United States, and Ed-
ward Lander, on behalf of the Hudson's Bay Company.

TESTIMONY OF GEORGE W. SROEMAKER.

int. 1.-Please to state your name at length, your place of
abode, and your official capacity, if any.

Ans.-George W. Shoemaker; at present in the city of
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Philadelphia; I am in no business at present; have been in
the Quartermaster's Department, and since that, been farm-

ing. I was farming in Walla-Walla Valley several years.
int. 2.-Please to state during what years you were in the

Walla-Walla Valley.
Ans.-I went there in 1858, and left there in 1864.

Int. 3.-Whether or not you had charge at any time of the
sutler's store at new Walla-Walla, and had teams running to

and from the landing at old Walla-Walla?
Ans.-I did have charge of the sutler's store, and had teams

running as inquired of.
Int. 4.-State, if you know, at what time, and under what

circumstances, the landing-place at old Walla-Walla came to
be called Wallula.

Ans.-I think it was in 1862 that J. M. Van Syckle christ-

ened it Wallula. He was the government transportation
agent stationed at old Fort Walla-Walla, also afterwards

steamer agent-express agent.
Int. 5.-When Van Syckle went there, were the buildings

of the old fort occupied by anybody?
Ans.-About that time occupied as an 'embarcadera by a

few persons engaged in transporting goods up the Columbia

river, and also some Indians were there fishing for salmon.

Int. 6.-State, if you know, whether there was any apparent

occupation of the buildings by the Hudson's Bay Company or

its agents.
Ans.-None, to the best of my knowledge.

kIt. 7.-State, if you know, whether Van Syckle settled

there in local business, and whether the same proved profitable

or not.
Ans.-He kept a store, general grocery, of supplies; proved

profitable at that time, under the gold excitement. Van

Syckle's exertions caused Wallula to be an important place.

After the gold excitement died out, business declined, until

Umatilla sprung into existence some twenty-odd miles below

on the Columbia river, which turned the trade from Wallula,

and Van Syckle became a ruined man.

Int. 8.-How many buildings were constructed there at the
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landing during the period of its prosperity or before, and what

is their presenit condition?
Atns.-Some twenty-five or thirty; of which the principal

building was constructed by Mr. Van Syckle and his partner

Tatem; the other buildings were what is commonly called bal-

loon frames, with one or two exceptions, being very cheap

structures, the cheapest known to carpenters, and some of

them part or wholly of canvas. After Mr. Van Syckle became

embarrassed, the place went down; nearly all the buildings
ceased to be occupied, or to have any value as buildings, and

a number of them vere torn down and the materials sold for

lumber. One building was sold to the Government for a store-

house.
Int. 9.-Please to state the condition and apparent value of

the old buildings of the Hudson's Bay Company there.

Ans.-The whole place was in a dilapidated condition; the

buildings were built of adobes. At the time I saw the old

buildings, they \were worth from $500 to $1,000, provided any-

body wanted them.

Int. 10.-State what means of personal knowledge you have

concerning these buildings, and whether or not, by profession

or experience, you are a judge of the value of the buildings.

Ans.-My business called me there for several years. Be-

ing a house builder and carpenter by trade, I consider myself

a judge of the value of buildings.

lnt. 11.-Please to state whether those buildings, as they

stood when you first saw them, were or were not capable of

any beneficial use.

Ans.-None of them tenantable.
Lit. 12.-Whether or not was the landing-place enclosed

in, or the open beach or bank of the river?

Ans.-No enclosure; open beach and bank of the river, com-
mon to all.

fnt. 13.-What trade now stops at Wallula?

Ans.-The California Steam Navigation Company and some

sail vessels touch there, on their way up the river; also, a stage

line runs there, in connection with the steamers, and teams
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haul up the valley. Most of the goods of the trade there are
for the Walla-Walla Valley.

Int. 14.-In addition to Umatilla, below Wallula, is there
any place or places above, which have affected, by competi-
tion, the business at Wallula ?

Ans.--The town of Lewiston has. It has taken all the
upper trade from it.

Int. 15.-Are all the supplies for the valley of the Walla-
Walla, through the whole year, landed at Wallula, or are they
conveyed partly by some other route?

Ans.-They are conveyed to a great extent by another
route. That route is overland from the Dalles city.

Int. 16.-At the time of your last being at Wallula, what
persons were doing local business there, if any, and what kind
of business ?

Ans.-I do not remember their names. There are two
bouses selling goods there-small stocks, small retail busi-
ness-and one person selling bad whiskey. There had been
a hôtel there, but it was being closed up for want of business.

Int. 17.-Have you personal knowledge of the quality of
the land at and around old Walia-Walla; and, if so, what are
your means of knowledge, either by observation or by prac-
tical experience? And, if so, state the same.

Ans.-I have such knowledge. My means of knowledge
were by observation and practical experience in farming and
teaming. For several miles around old Fort Walla-Walla, it
is nothing but sand, rocks, and alkaline bottom-lands, and of
no value for farming or grazing. The bottom-lands are sub-
ject to overflow, which prevents the cultivation of the few
acres that might otherwise be cultivated.

Int. 18.-Who is the nearest settler to old Fort Walla-

Walla?
Ans.-A man by the name of Pambrill, about two'and a half

to three miles up the Walla-Walla river; and he does not live
by farming, but by fish or game and teaming.

Int. 19.-Please to state what you know regarding the Hud-
son's Bay Company's farm.

Ans.-It is about 18 or 20 miles from old Fort Walla-Walla,
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up the river, on the east side. I do not know the extent of it:

it is immediately west of the Whitman farm; it is called the

Protestant Mission.

Int. 20.-What was the value of the said farm when you

first saw it, and now?

Ans.-Cannot form any idea, not knowing the boundaries.

Int. 21.-Whether or not the farms in that region have any

value, independently of actual occupation and improvement?

Ans.-Very little, if any.

Int. 22.-State, if you know, what has been the chief cause

of value to Wallula, and to cultivation in the valley of the

Walla-Walla.
Ans.-The establishment of the Government post in Walla-

Walla Valley. The post created the town of Walla-Walla,
and in order to draw settlers there, for the supply of the post,
it became necessary for the officers of the Government to en-

courage settlers to come there by the supply of seeds and other

proper means, including, in some cases, farming implements

and teams, which obviated the necessity of bringing grain

from Vancouver at great expense to the Government. The

families there previously were half-breed families, or Cana-

dians, or others, and those, not many in number, sent there

for trapping in former years, and who did not cultivate the

land, except in little garden spots, affording no surplus.

Cross-LExamination.

Int. 1.-When did you leave Wallula ?

Ans.-In November, 1864, and have not-been there since.

Int. 2.-During the summer of 1864, were you engaged in

the sutler's store at the military post in Walla-Walla Valley?

Ans.-I was.

Int. 3.-Was that your business all the time you remained

in the valley of the Walla-Walla?

Ans.-No. I was there two years and ten months in that

business; then farming for several years, in person.

Int. 4.-Where were you farming?

Ans.-On the west line of the Government military post.
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Int. 5.-Were you on your own farm, or farming for others?
Ans.-On my own farm.

Int. 6.-Are you still the owner of that farm, or have you
sold it ?

Ans.-I have sold it.
Int. 7.-Was it land you had entered and paid for ?
Ans.-Yes.
Int. 8.-HIow much did you sell your land for ?
Ans.-Twenty-six hundred dollars-with the improvements

and some furniture and farming implements.
Int. 9.-Is it your opinion that you obtained a fair price

for your farm?
Ans.-I think I did, for the time I sold it.
Int. 10.-Did not Van Syckle or others repair and occupy

a portion of the Hudson's Bay Company's old fort, Walla-
Walla?

Ans.-Yes.

Int. 11.-At what time did the gold excitement go down ?
Ans.-The Salmon river and Oro-Fino gold excitement died

out in spring of 1862 or '63.
Int. 12.-Were there not, in the spring and summer of 1863,

a large number of passengers and a great deal of freight
landed at Wallula, passing to the Boise mines?

Ans.-There was very little of the passengers of that ex-
citement came to Wallula; the majority went to Umatilla.

Int. 13.--How many times were you at Umatilla in the
spring and summer of 1863?

Ans.-Only once.
Int. 14.-Are you able, then, from your personal observa-

tion at Umatilla, to state the number of passengers that went
there in 1863?

Ans.-I know it, not from observation alone, but from other
circumstances.

Int. 15.-Were you farming in spring and summer of 1863?
Ans.-Yes.
Int. 16.-How far did you live from the main road leading

from Wallula to the -Bois'e mines, and how far from the road
leading from Umatilla to the Boisé mines ?
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Ans.-I was half a mile from the road leading from Wal-
lula to Walla-Walla. I was six miles from the nearest direct
road from Wallula to the Boisé mines. The next road from
Umatilla to the Boisé mines was about twenty miles from me.
My farm was about thirty miles from Wallula.

Int. 17.-Are not many buildings in the towns on the Pa-
cific coast, in Washington Territory, built of balloon frames ?

Ans.-The majority are built in that way.
Int. 18.-When did Van Syckle leave Wallula?
Ans.-He had not left when I came away.
Int. 19.-How many houses in Wallula did you see torn

down in the fall of 1864 ?
Ans.-In the summer of 1864, I saw teams hauling lumber

up from Wallula, and on inquiry, I was told it was buildings
torn down at Wallula, and next time when I went there I saw
where they had been torn down. I can't say how many build-
ings were torn down, from the fact that the materials were
removed. I saw the space where the buildings'had been.

Int. 20.-How many spaces did you see, from which build-
ings had had been removed, at the time you speak of ?

Ans.-I don't know.
Int. 21.-Can you locate any particular spot in the town of

Wallula from which the building had been removed?
An.-Next door to Samuel Crider's, or a few lots from it.
Int. 22.-What sort of a house was it?
Ans.-It was a wooden building.
Int. 23.-You have placed a value on the buildings of the

Hudson's Bay Company?

Ans.-Yes; when I first saw them.

Int. 24.-At what time do you wish this valuation to be
dated?

Ans.-1859.
Int. 25.-When you saw these buildings, at the time you

placed the value upon them, were you any judge whatever of
the value or cost of adobe buildings? •

Ans.-Yes, sir; I have seen many of such locations. The
value of a building depends a geat deal on its location.

17 H
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lnt. 26.-Do not the steamers of the Navigation Company,
for most of the year, stop at Wallula?

Ans.-Yes, sir; but a part of the year they run up as far
as Lewiston.

Int. 27.-Is not Wallula, during the summer and fall
months, the head of navigation on the Columbia river?

An.s.-It is, in the latter part of the summer; more par-
ticularly in the fall.

Int. 28.-At the time you left the valley of the Walla-
Walla, had the new stage road through the Blue Mountains
been finished ?

Ans.-They were working on it still, though the stages
were running on it.

Int. 29.-Were you at the town of Lewiston in the year of
1864, or any other time ?

Ans.-I was, in the fall of 1863, and the spring of 1863.
Int. 30.-At the time you were at Lewiston, had the swerv-

ing excitement of the Oro-Fino and Salmon river mines be-
yond Lewiston ceased ?

Ans.-No; it was in its height.
Int. 31.-Are you prepared, from your own knowledge of

the trade and business at Lewiston, since the gold excitement
ceased, as you have before stated, to say anything in refer-
ence to it?

Ans.-Nothing, of my own knowledge.
Int. 32.-What was the population of the Walla-Walla

Valley at the time you left it ?
Ans.-The vote for sheriff for that county was something

less than 500; that was the summer I left.
Int. 33.-Did you leave the valley of 'NWalla-Walla the

same summer which Mr. Cole was electe Congress ?
Ans.-I returned to New York Decemù>er 15, 1864. I was

just thirty-six days from Walla-Walla city to New York city.
Int. 34.-What is the distance by land from the Dalles to.

Walla-Walla ?
Ans.-180 miles.

Int. 35.-What was the price per pound for freight from
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the Dalles to Walla-Walla, by land transportation, in the
spring and summer of 1864?

Ans.-From four to six cents per pound, and that taken
out in trade sometimes.

Int. 36.-Immediately around Fort Walla-Walla, in the

spring of the year, is there not bunch grass found amongst
the sage brush ?

Ans.-No, sir.

Int. 37.-Were you ever at Walla-Walla in the spring of-
the year?

Ans.-Yes.
Int. 38.-Across the river Walla-Walla, from the old fort

on the bluffs, within three miles of the old fort, is there not

bunch grass te be found at all seasons of the year ?
Ans.-On top of the hills there is bunch grass three miles

off. There is pretty good grazing on those hills in spots.

Some call the grass sheep-grass.
Int. 39.-Was there no demand for the productions of the

Walla-Walla Valley in the year 1863, and the part of 1864

that you resided there, except that afforded by the military

post ?
Ans.-None for grain, with the exception of Umatilla and

Lewiston, and also Auburn.

Int. 40.-How many flouring mills, and how many run of

stone in each mill, were there in the valley of the Wal'la-

Walla, in 1864?
Ans.-There were two running; thinks he saw two run of

stones, Sems's mill; another mill on Dry Creek.

Int. 41.-How many soldiers were there quartered at the

military post in the summer of 1864?
Ans.-Some four to six companies; two of cavalry; three

of the companies on my books.

Int. 42-Why did you not have the balance of the compa-

nies on your books ?
Ans.-I don't know that there were more than three com-

panies. I understood that a part of the companies go out on

expeditions, and some of the m went out that summer. This
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was a regular thing every summer. The post was built for a

seven-company post.
Int. 43.-Do you feel certain that there were any compa-

nies sent out to meet the emigration in the year 1864?
Ans.-I could, not swear positively on this point; I know

it was a general thing to go out.
Int. 44.-Was there not a great mining excitement in 1863

and 1864 about the mines of Boisé, and late in the summer of

1864, of Owyhee?
Ans.-There was no extraordinary excitement; there was

some little excitement-I mean Walla-Walla.
Int. 45.-Do you know anything about the freight and pas-

sengers passing up Columbia river so as to be able to say
whether there were more passengers and freight, or not, in
1863 and 1864, when you say there was no ordinary excite-

ment, than in 1862, when you say there was an excitement?
Ans.-I saw that at Walla-Walla, and all over the coun-

try, in 1862, there was a general excitement, and the trade
was then pretty equally divided between the Walla-Walla
route and the Lewiston route, until the latter end of the ex-
citement, when Lewiston had the best of it. There were a
great. many more passengers and freight in 1861 and 1862
than in 1863 and 1864.

G. W. SHOEMAKER.
December 19, 1866.

Claim of the Hidson's Bay Company against the Unitec States.

Deposition of George B. Simpson, taken at the request and in
behalf of the United States, by agreement between Caleb
Cushing, on behalf of the United States, and Edward
Lander, on behalf of the Hudson's Bay Cotapany.

TESTIMONY OF GEORGE B. SIMPSON.

Int. 1.-What is your name, residence, and occupation?
Ans.-George B. Simpson; late additional paymaster of
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the United States Army ; temporary residence in Washington

city, and a citizen of Oregon.

int. 2.-Were you ever at Fort Hall, a post of the Hud-

son's Bay Company in what was Oregon Territory? If so,
what time or times ?

Ans.-Yes; in 1852 or 1855.
Int. .3.-What was the condition of Fort Hall at those

times ?
Ans.-The condition of the fort was very good at those

times.

Int. 4.-Did the Hudson's Bay Company, at that time, have

any trade with emigrants or with Indians at that post ? And

if so, state what was its nature ?
Ans.-From what I saw, I judged they had a limited trade

with the Indians; this was in 1852; but I did not learn that

they had any trade with the emigrants. From what I saw, ny

impressions were, both in the years 1852 and 1855, that they

merely held the post, under the treaty between the United

States and Great Britain, guaranteeing them certain possess-

ory rights.
Int. 5.-In 1855, did the Hudson's Bay Company have any

trade with the Indians in furs at Fort Hall?

Ans.-I do not know that they had. , From what I saw, I

judged that they still retained a very limited trade.

Int. 6.-Were there any agents of the Hudson's Bay Com-

pany at Fort Hall in 1855; and, if so, how many?

Ans.-I saw one only-Mr. William Sinclair.

Int. 7.-Were there any cattle or horses owned by the Hud-

son's Bay Company at Fort Hall in 1855?
Ans.-Neither saw or knew of any cattle; they had some

horses, but only a few.
Int. 8.-Were you ever at Fort Boisé, another post of the

Hudson's Bay Company; and, if so, when?

Ans.-I was at Fort Boisé in 1852, 1853, and 1855.

Int. 9.-What was the condition and value of the buildings

and land at the post in 1853?
Ans.-The buildings were in a dilapidated condition; the

land was nearly a desert, with the exception of a little strip
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along the river ; the building and land I should judge to have
been worth $3,000.

Int. 1O.-What was the value of these same buildings and
land in 1855?

Ans.-Very little difference in their value. The buildings
may have depreciated some.

int. 11.-Was there any trade in furs, between the Hud-
son's Bay Company and Indians or trappers at Fort Boisê, at
the times you were there; and, if so, how much?

Ans.-None, to my knowledge.
Int. 12.-What would you estimate to have been the value

of the post at Fort Hall, including buildings and lands, when
you were there in 1852?

Ans.-From my knowledge of such improvements in Utah,
I judge them to have been worth about $5,000. I include in
this estimate the land and buildings. The land has no com-

parative value.

Cross-Examination.

Int. 1.-What length of time were you at Fort Hall in 1852

and 1855?
Ans.-In 1852, I was there most of one day. In 1855, I

was the guest of Mr. Sinclair two or three days. In 1852, I
was there about August 1; in 1855, in August..

Int. 2.-Was it from that visit in 1852 that you received
the impression that the Company merely held the post under
the treaty ?

Ans.-It was partially from that visit and partially from
the further fact that former agents of the Company were
trading with the emigrants on their own account.

lnt. 3.-Have you any personal knowledge of former agents
of the Company trading with the emigrants on their own ac-
count?

Ans.-Yes, sir.
Int. 4.-State what former agents of the Company you saw

trading with the emigrants, and at what time and places.
Ans.-Mr. McArthur, Mr. Mayett, and, I think, Mr. Grant;
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but I am not positive about the last. I know that Mr.

McArthur was a former agent of the Company, but I do not

know that the others were. Nearly all the trading with the

emigrants was done by persons not connected with the Com-
pany.

Int. 5.-Do you, from your own personal knowledge, know

at what periods of the year furs were brought into Fort Hall

to trade- by trappers and Indians?

Ans.-I do not.

Int. 6.-Is your personal knowledge of the trade at Fort

Hall confined to the day you spent there in 1852 and the two

or three days spent there in 1855?
Ans.-No, sir.
Int. 7.-What other days were you there than those you

have mentioned?
Ans:-No other time.

Int. 8.-What do you mean by personal information, other

than what you saw in 1852 and 1855?
Ans.-Information derived from others; one of whom, Mr.

Sinclair, was an officer of the Company-the agent at Fort

Hall in 1853 and 1855.
Int. 9.-Did you go out upon the range at either time that

you were at Fort Hall?
Ans.-I did not go out upon any special range; I passed up

the river bottom from the emigrants' trail to the fort; and, in
1855, I passed up the bottoms, between one and two miles, to
Mr. McArthur's trading-post, then crossed the river, above

the fort.
Int. 10.-In making your valuation of the land and build-

ings at Fort Boisé, how much land did you include as belong-
ing to the Company?

Ans.-I did not include any specific amount of land, as it

was nearly all a sage plain, and of no comparative value.
Int. 11.-Have you not seen sage plains cultivated by means

of irrigation ?
A4ns.-I have seen them so cultivated.
Int. 12.-What length of time were you at Fort Boisé, at

your different visits, and at what seasons of the year ?
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Ans.-I was at Fort Boisé about one day each in 1852 and

1853; and in 1855 I was there three or four, and I may have

been five, days.
GEORGE B. SIMPSoN,

Late Add'l Paymaster U. S. A.

WASRINGTON CITY, D. C., .December 21, 1866.

DISTRICT OF COLUMBIA,
uounty of Washingon. '

I, Nicholas Callan, a notary public in and for the county

and District aforesaid, do hereby certify that the foregoing

depositions, hereunto annexed, of Robert J. Atkinson, George

Clinton Gardner, Marcus A. Reno, Lewis S. Thompson, A. J.
Cain, George W. Shoemaker, and George B. Simpson, wit-

nesses produced by and on behalf of the United States in the

matter of the claims of the Hudson's Bay Company against

the same, now pending before the British and American Joint

Commission for the adjustment of the same, were taken before

me at the office of said Commission, No. 355 H street north,
in the city of Washington, District of Columbia, and reduced

to writing, under my direction, by a person agreed upon by

Caleb Cushing, Esq., attorney for the United States, and

Edward Lander, Esq., attorney for said Company, beginning

on the 6th day of August, 1866, and ending on the 21st day of

December, 1866, (excepting the resumed examination of George

Clinton Gardner, which was commenced on the 23d April and

concluded on the 30th April, 1867,) according to the several

dates appended to the several depositions, when they were

signed respectively.
I furtheq certify that to each of said witnesses, before his

examination, I administered the following oath:

"You swear that the evidence you shall give in the matter

of tht claim of the Hudson's Bay Company against the United

States of America shall be the truth, the whole truth, and

nothing but the tnuth, so help you God."

And that, after the same was reduced to writing, the depo-
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sition of each witness was carefully read and then signed by
him.

I further certify that Caleb Cushing, and Edward Lander,
Esqs., were personally present during the examination and
cross-examination of all of said witnesses, and the reading
and signing of their depositions.

Witness my hand and notarial seal this 19th day of June,
[L. s.] A. D. 1867.

N. CALLAN,

Notary Public.



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION

ON THE

HUDSON'S BAY AND PUGET'S SOUND AGRICUL-
TURAL COMPANIES' CLAIM.

In the matter of the Claim of the Hfudson's Bay Conpany vs.

The United States.

Deposition of Major General Philip H. Sheridan, a witness
sworn and examined in the city of New Orleans, in the
State of Louisiana, by virtue of the commission hereto
annexed, issued by the Honorable John Rose and the

Honorable S. Johnson, commissioners, to me, the under-
signed commissioner, directed, for the examination of the

said witness, in the matter of the claim of the Hudson's
Bay Company against the United States of America.

TESTIMONY OF PHILIP H. SHERIDAN.

Philip if. Sheridan, Major General in the Army of the
United States, now on duty at the city of New Orleans, a
witness produced on the part and behalf of the United States,
being first by me, said commissioner, duly and solemnly sworn,
pursuant to the directions hereto also annexed, in answer to
the interrogations and cross-interrogations propounded to him
in the matter aforesaid, deposeth and says as follows, to wit:

Ans. 1.-To the first interrogatory he saith: Major General
Philip H. Sheridan, United States Army; city of New Orleans,
State of Louisiana.

Ans. 2.-To the second interrogatory he saith: I was in
Washington Territory from about the lst of October, 1855,
until some time in May, 1856. During this period I was on
the expedition against the Lakina Indians, and stationed, for
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short intervals, at the Dalles of the Columbia, Fort Van-
couver, and the Cascade of the Columbia.

Ans. 3.-To the third interrogatory he saith: I am ac-
quainted with the military post of Vancouver. As to wbether
the ground covered by the garrison was previously occupied
by the Hudson's Bay Company or not, I cannot say. I have
heard it said that the Hudson's Bay Company claimed the
ground upon which it was built. Outside of the garrison
fence, I think immediately south of the garrison, was what
was called the Hudson's Bay Company's establishment, which
was surrounded by a square or rectangular picket, with block-
houses inside at diagonal corners. The establishment com-
prised some six or seven very large, gloomy-looking frame
structures of wood, rudely built, and, from their appearance,
very old. There was also a house occupied by the store,
nearly as rude as the others, but a little more cheerful, with a
ceiled floor, making an up-stairs store-room or extensive gar-

ret. There was no covering above the.up-stairs room but the
roof, if I recollect right. Then there was the chief factor's
house, very old, but a little more modern in appearance, with
a portico covered with grape vines. There were, in addition,
several smaller houses, in which the servants of the Company
lived, very ordinary in construction. These servants were
composed of half-breed Indians, Ranches, or mixed races; or,
if the heads of the families were -white, their families were
half-breeds, quadroons, or octoroons. These houses were all
insignificant in appearance and construction. Outside of this
picketed establishment there were several small houses of very
insignificant value, occupied by the same character of people.
These houses were so frail and so contemptible that I have
known some of the vicious teamsters of our Quartermaster's
Department, in driving their teams, strike the corners of some
of these houses witb the hubs of their wagon w-heels, and ren-
der them uninhabitable by the collision. The large, gloomy
store-houses inside the picket enclosure were, I think, very
old; they had the look of primitive construction, and had the
decay of old age.

Ans. 4.-To the fourth interrogatory he saith: I cannot
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answer this question directly, but can give my feelings in

reference to these buildings and improvements at the time.

They were situate, I think, three-fourths of a mile from the

river, and were of no value as store-houses, because incon-

venient from the location. Doubtless they were important for

the storage of furs; but the settlement of the country, and

the progress attending it, would cause people to choose other

places for storage, which gave them the advantages of modern

improvements and less porterage. I can recollect very well

that my impressions at the time were that it would be a good

thing if they would burn down. In this, of course, I was

only estimating their actual value. Since then I have had

some.experience of the value realized for buildings put up for

speci21 purposes, and, by the progress of events, becoming

inconvenient and unnecessary. Structures, for instance, like

the cavalry stables erected in this instance, were necessary and

valuable when put up, costing about ($290,000) two hundred

and ninety thousand dollars; and when found unnecessary,
these stables were sold at five thousand dollars or six thousand

dollars, and the boards and framework of these stables were

new, the structure new, the timbers new, and the demand

created by the contiguity of a large city of two hundred

thousand inhabitants. So we may say that the storehouses

of the Company were, by the almost entire cessation of the

fur trade and the progress of settlement, rendered useless and

unnecessary, and their actual worth could have been but little,

as there was no market for the materials, even if they were

sound. I might also say the same of the Sedgwick Hospital,
erected in the vicinity of this city. It cost over seven hun-

dred thousand dollars, ($700,000,) and is perhaps the finest

military hospital in the United States. It was erseted for a

special purpose, and fulfilled its object; but if sold now, the

material would not bring twenty thousand dollars, ($20,000.)

Ans. 5.-To the fifth interrogatory he saith: I have not.

Ans. 1.-And to the first cross- interrogatory he saith: There

were hostilities existing with the Lackina Indians and some

of the Indians on Puget's Sound.

Ans. 2.-To the second cross-interrogatory he saith: I did

not.
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Ans. 3.-To the third cross-interrogatory he saith: My im-
pression of the buildings came froi visiting the Hudson's Bay
Company's ofiicers, and from a variety of other circumstances
connected with my official duties while residing there.

Ans. 4.-To the fourth cross-interrogatory 'he saith: I
cannot give the number of buildings inside of the fort or

stockade.
Ans. 5.-To the fifth cross-interrogatory he saith: I cannot

say; I think there were one or two large store-houses down
·near the bank of the Columbia River. These two store-houses
were the only buildings I considered of any particular value,
and that was on account of their location. They were both

very old and out of repair. One of them was occupied by
Capt. McFeeley, as a commissary store-house for a short

time.
Ans. 6.-To the sixth cross-interrogatory he saith: I have

placed no value on the buildings. I have some experience in

buildings, but can give you no idea of the amount of lumber

in any of them.
Ans. 7.-To the seventh cross-interrogatory he saith: For

the value I have placed upon them, I refer you to my answer,
hereinbefore made, to the fourth direct interrogatory.

Ans. 8.-To the eighth cross-interrogatory he saith: I do

n ot exactly recollect the price of lumber at Vancouver at that

time; but subsequently, in the Willamette Valley, at Oregon

city, and other points higher up the valley, I purchased lumber

at fair prices.
Ans. 9.-To the ninth cross-interrogatory he saith : Of the

number I have no knowledge.
Ans. 10.-To the tenth cross-interrogatory he saith : I can-

not tell precise dates. I visited Vancouver several times be-

tween October, 1855, and September, 1861. I was then sta-

tioned in Oregon.
Ans. 11.-To the eleventh cross-interrogatory he saith: I

did not pay any particular attention to the lands of the Com-

pany, for the opposite reason which I have given for putting a

very light value on the structures of the Company-we might

consider the lands occupied by them as increasing in value.
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Ans. 12.-To the twelfth cross-interrogatory he saith: I was
a second Lieutenant, Fourth Infantry, United States Army.

P. H. SHERIDAN,

3fajor General U. S. A.

Examination taken, reduced to writing, and by the said
witness subscribed and sworn to, this the thirtieth day of the
month of November, in the year of our Lord one thousand
eight hundred and sixty-six.

In faith whereof I have hereunto subscribed my name and
affixed my seal as Commissioner aforesaid, at my office in the
said -city of New Orleans, the day and year above written.

JAS. GRAHAM,

Commissioner.

In the matter of the Claim of the Hfudson's Bay Company against
the United States of America.

To James Graham, Commissioner, New Orleans, Andrew Hero,
Jr., Notary Public, New Orleans, or any other person
duly authorized to take depositions in the State of Louis-
iana:

Know ye, that in confidence of your prudence and fidelity,
you have been appointed, and by these presents you, or any one
of you, is invested with full power and authority to examine
Major General Philip H. Sheridan, on his corporal oath, as a
witness in the above-entitled cause, upon the interrogations
annexed to this Commission on the part of the United States,
and the cross-interrogatories thereto annexed by the Hudson's
Bay Company.

Therefore, you are hereby required, that you, or either
of you, at certain days and places, to be appointed by you for
that purpose, do require the said Major General Philip H.
Sheridan to come before you, and then and there examine him
ot oath on said interrogatories, and reduce the same to writ-
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ing. in conformity with instructions hereto annexed. And

when the said deposition shall have been completed, you will

return the same, annexed to this writ, closed up under your
seal, and addressed, by mail, to George Gibbs, Esq., Clerk of
said Commission, at the office thereof, in the city of Wash-
ington.

Witness: ALEXANDER S. JOHNSON,
Commissioner.

JOHN ROSE,

Com. for Great Britain.

INSTRUCTIONS.

BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION ON IIUDSON'S BAY
AND PUGET'S SOUND AGRICULTURAL COMPANIES' CLAIMS.

In tte matter of the Claim of the BHud.son's Bay Company against

the United States of America.

INSTRUCTIONS FOR TIE EXECUTION OF THE COMMISSION.

The deposition may be preceded by the following heading:

"Deposition of , a witness sworn and examined

in the city of New Orleans, in the State of Louisiana, by

virtue of this Commission, issued by the Honorable John

Rose and the Honorable Alexander S. Johnson, Commission-

ers, to me directed, for the examination of a witness in the

matter of the claim of the Hudson's Bay Company against

the United States of America."

The Commissioner then calls the witness before him, and

administers to him the following oath, namely:

"You swear that the evidence you shall give in the matter

of the claim of the Hudson's Bay Company against the United

States of America shall be the truth, the whole truth, and

nothing but the truth, so help you God."

The witness having been thus sworn, the evidence given by
him will be reduced to writing, thus:

"Philip . Sheridan, Major General in the Army of the
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United States, now on duty at the city of New Orleans, a wit-
ness produced on the part and behalf of the United States,
in answer to the following interrogatories and cross-interrog-
atories, deposeth and says as follows:"

When the deposition of the witness is concluded, he must
subscribe his name thereto.

The deposition, with all documents and papers, if any,
accompanying the saine, will be returned before the Commis-
sioners with all convenient diligence.

Attest: GEORGE GIBBS,
Clerk.

In the matter of the claims of the Hfudson's Bay Company, now

pending before the British and American Joint Commission
on the Claims of the Hudson's Bay and Puget's Sound
Agricultural Companies against the United States.

Interrogatories to be addressed, on behalf of the United States,
to Major General Philip H. Sheridan, now stationed at
New Orleans, in the State of Louisiana.

Ques. 1.-What is your name, place of residence, and pres-
ent occupation?

Ques. 2.-Have you ever resided in Washington Territory;
if yea, wshere and when, and for how long a period?

Ques. 3.-Are you acquainted with the post in Washington
Territory, called Vancouver, that was formerly occupied by
the Hudson's Bay Company? If yea, will you please to de-
scribe the same, as it was, when it came under your personal
observation, giving, as fully as you can, the number and char-
acter of the buildings and improvements which were in the
possession of the Company, and the extent of land which was
occupied by them, and the nature of their occupation.

Ques. 4.-What, in your judgment, was the value of the
buildings and improvements at that post, which were claimed
and occupied by the Company, at the time that you had an
opportunity to observe them?

Ques. 5.-Have you any knowledge of any other matter
which may affect the claims of the Hudson's Bay Company
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against the United States? If yea, please to state the same
as fully as if you were specially interrogated in relation
thereto.

C. CUSHnG,
Counselfor the United States.

In the matter of claims of the Hudson's Bay Company now

pending before the British and Anerican Joint Commission
on the Claims of the Hudson's Bay and Pugel's Sound
Agricultural Comorpanies against the United States.

Cross-interrogatories to be addressed, on behalf of the Hud-
son's Bay Company, to Major General Philip H. Sheri-
dan, now stationed at New Orleans, in the State of Lou-
isiana.

Ques. 1.-During the time you were stationed at Fort Van-
couver, was there not an Indian war going on in Washington
Territory?

Ques. 2.-Did you at any time give a particular examina-
tion to the Hudson's Bay Company's fort at Vancouver, with
a view to ascertain the number and condition of the buildings,

so far as regarded decay and repair or necessity for it?
Ques. 3.-Is not any knowledge you may have of those

buildings and their condition derived from your casual obser-
vations made while going in or out of the fort for business, or
en visits to the officers of the Company?

Ques. 4.-Can you give the number of buildings inside the
fort in 1856, stating how many of them were store-houses,
how many were dwelling-houses, how many small shops, what

the size of the largest dwelling-house was, what that of the
smallest? If so, plea. ' give the answer in the order in which

the questions are put.
Ques. ý5.-How many buildings were there outside the fort

or stockade?
Ques. 6.-If you have placed any value on those buildings,

you will please state whether you have any experience in

18 H
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building, or can estimate by mere observation theamount of
lumber in any given building. If your answer is yea to this
question, then state how much lumber there was in the house

of the chief factor, and what its value was in material alone.
Ques. 7.-Has not any value you have placed on those

buildings been a value based upon their use to the United

States, whose they then were, and not an estimate having
reference to their value to- the Company or any person other
than the United States ?

Ques. 8.-Were you acquainted with the cost of lumber or
the price of labor at Vancouver at the time at which you have
valued those buildings, if at all?

Que.s. 9.-How many buildings of the Company outside of
the stockade were removed or burnt down while you were at
Vancouver?

Ques. 10.-Please to state for how much of the time you

spent in Oregon and Washington you were stationed at Van-

couver, giving, if you can recollect them, the dates of your

arrival at and departure from there?
Ques. 11.-Please to state whether, during the time you were

stationed at Vancouver, you paid any particular attention te

the lands of the Hudson's Bay Company, their enclosures, fields,
and orchards, with any view to a definite and certain knowl-

edge of them, or whether your observations were those of a

casual nature, feeling no particular interest in the subject, and
your knowledge thus acquired slight, and neither accurate or

positive.

Ques. 12.-What was your rank in the Army of the United
States while you were in Washington T.erritory?

CHAs. D. DAY,
Counselfor the Hfudson's Bay Company.

Deposition of Rear Admiral Charles Wilkes, U. S. N., sworn
and examined in the city of Charlotte, county of Meck-

lenburg, State of North Carolina, in behalf of the United

States of America, by virtue of an agreement between
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Charles C. Beaman, Jr., Esq., agent and attorney for
the United States of America, and Edward Lander, agent
and attorney for Hudson's Bay Company, before me,
Charles Overman, a justice of the peace in and for the
city of Charlotte,. county of Mecklenburg, State of North
Carolina.

TESTIMONY OF REAR ADMIRAL CHARLES WILKES.

Int. 1.-Are you the same Rear Admiral Charles Wilkes
who testified in the case of Puget's Sound Agricultural Com-
pany against the United States ?

Ans.-I am.
Lnt. 2.-When on your exploring expedition in the year

1841, state whether or no you visited and made a map of the
Columbia river and the adjacent country.

Ans.-I did.
Ini. 3.-Whether or no you made.a report of what you and

your officers saw and learned at that time. If so, state by
whom it was written, and by what authority it was published.

Ans.-I did make a report, written by myself, from my
own notes and observations; and it comprises reports, and
official reports of officers and scientific gentlemen attached to
the expedition, completed and published by the authority of
Congress.

Int. 4.-Whether or no you visited at that time Astoria, a
station of the Hudson's Bay Company? If so, state its situa-
tion and what you saw.

Ans.-I did visit it. It is situated (11) eleven miles from
the bar, on the left bank of the river, on elevated ground
rising from the river. It covers the space of about twenty
(20) acres, or thirty, (30,) on which buildings could be erected.
There was one dwelling-house, of moderate dimensions, one
(1) story, and several out-buildings. A garden of about two
(2) acres of ground, all in a dilapidated condition. About
two (2) acres were enclosed. The two acres cultivated were
enclosed.

Int. 5.-How many officers and men of the Hudson's Bay
Company were stationed there?
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Ans.-Mr. Birnie was the officer, and half dozen servants.
Int. 6.-Whether or no, in your report, you made this state-

ment in regard to the post at Astoria: "The Company paid
little regard to it, and the idea of holding or improving it as
a post has long since been given up;" and whether or no you
made this statement of your own knowledge, and now remem-
ber the same to be true.

Ans.-I made that statement from my own knowledge, in
part, and from information derived from the officers of the
Hudson's Bay Company; and I now remember and believe the
same to be accurate and true.

, (Question and answer objected to, the introduction of all
statements taken from the report of the witness objected to,
and all information received from others, and all testimony
except that which he gives from his own personal knowledge,
as incompetent and irrelevant.)

Int. 7.-Were you at the station of Astoria more than once?
If so, state how often, and about how long you have remained
there.

Ans.-I was there twice: first time about (4) four days;
second time some weeks there and in the vicinity.

Int. 8.-What do you consider the cost of the buildings at
Astoria to have been; and what the value of the (2) two acres
of ground enclosed at the time you were there ?

Ans.-I suppose the cost of the buildings was five or six
hundred dollars, and the value of the land probably twenty
(20) or twenty-five (25) dollars per acre.

Int. 9.-Whether during the year 1841 you visited and sur-
veyed Cape Disappointment. If so, state whether, at that
time, the Hudson's Bay Company had any post or buildings
there.

Ans.-I visited it in 1841, and was very often employed on
the cape and in its immediate vicinity, between it and Astoria.
There was no habitation, nor an individual except myself and
party, on the cape or its adjacent land during the whole period.

Int. 10.-What use did you make of the cape?
Ans.-I used it as a point of triangulation in my survey of

the mouth of the river.
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Int. 11.-What is the character of a mile square of land

about the point and including the point ?
Ans.-Abrupt, rocky, and uncultivated, and not susceptible

of cultivation.
Int. 12.-What is the character of the harbor on the inside

of the cape?
Ans.-It is a temporary roadstead.

Int. 13.-What is the value for public purposes of as much

land as would be used and necessary for a suitable light-house

and fort on this point?
Ans.--I should think five hundred ($500) to be a higli price.
Int. 14.-Whether or no you are acquainted with a place

known as Pillar Rock, on the right bank of the Columbia; if

so, describe it.
Ans.-I am acquainted with the rock. It stands about two

hundred (200) yards, I should think, from the shore. The

shore is perpendicular.
Int. 15.-Had the Hudson's Bay Company in 1841 any sta-

tion or post at or near Pillar Rock?

Ans.-None whatever.
Int. 16.--Whether or no the Hudson's Bay Company had

made at any time, before or during your visit, any claim to

any land at Pillar Rock.

Ans.-None to my knowledge, nor did I hear of any.

Int. 17.-Whether or no there was any station of the Hud-

son's Bay Company on the right bank of the Cowlitz river

where it enters into the Columbia, in 1841.

Ans.-There was none, and I should not have expected to

find one, from the situation and character of the soil.
Int. 18.-What is the situation and character of the land

described in the last question?

.Ans.-Low; subject to be overflowed by both the Cowlitz

and Columbia rivers.
Int. 19.-Whether you visited a place on the Willamette

river known as Champoeg; if so, state what was its situa-
tion.

An.-I did. It was a low sandy point projecting from the

right bank into the river. It was one of the landings at which
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I stopped. It was low prairie, subject, as I was informed by
Mr. Johnson, who lived near, to inundation.

(The statement on information of Mr. Jolinson objected to
as incompetent.)

Int. 20.-Whether the Hudson's Bay Company had any sta-
tion at Champoeg in 1841.

Ans.-None.
Int. 21.-Whether or no you visited in 1841 a post of the

Hudson's Bay Company on the Columbia river known as Van-
couver?

Ans.-I did.
Int. 22.-Were you there more than once? If so, about how

long were you there in all?
Ans.-I was there twice; the first time eight (8) or ten (10)

days, second time three or four weeks, I think.
Int. 23.-By whom were you entertained?
Ans.-By Dr. McLoughlin the first time, and the second

time by Dr. McLoughlin and Sir George Simpson.
Int. 24.-Whether or no that part of your report which de-

scribes the station at Vancouver was made from your own
notes, and from what you yourself saw and heard.

(Objected to as irrelevant.)
Ans.-It was.
(The answer objected to also.)
Int. 25.-Whether or no you used this language in your re-

port: "We came in at the back of the village, which consists

of about fifty (50) comfortable log houses. The fort'stands
at some distance beyond the village, and to the eye ap-
pears like an upright wall of pickets twenty-five (25) feet
high. This encloses the houses, shops, and magazines of
the Company. The enclosure contains about four (4) acres,

which appear to be under full cultivation. Beyond the fort
large granaries are to be seen. At one end is Dr. McLough-
lin's house, built after the model of the French Canadian,
of one story, weather-boarded, and painted white. It has

a piazza and small flower beds, with grape and other vines
in front. Near by are the rooms for the clerks and visitors,
with the blacksmith's and cooper's shops. In the centre stands
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the Roman Catholic chapel, and near by the flag-staff. Beyond

these again are the stores, magazines of powder, warerooms,
and offices?"

Ans.-I did.

Int. 26.-Whether or no yo, from your own knowledge,

used the language just quoted, and now remember it, and de-

clare the same to be true.

Ans.-Yes; I made it from my own knowledge, and as a

general description. I remember it, and it is true.

Int. 27.-Whether or no you used this language in your re-

port: " Everything may be had within the fort. They have

an extensive apothecary's shop, a bakery, blacksmith's and

cooper's shop, trade offices for buying, others for selling, others

again for keeping accounts and transacting buisiness?"

Ans.-I did, sir.

Int. 28.-Whether or no you, from your own knowledge,
used the language just quoted, and now remember it, and de-

clare the same to be true.

Ans.-It is, of my own knowledge. I perfectly remember

it. It is true.

Int. 29.-Whether or no you used this language in your re-

port: "Vancouver is the headquarters of the Northwest or

Columbia department, which also includes New Caledonia.

All the returns of furs are received here, and hither all ac-

counts are transmitted for settlement ?"

Ans.--I did.

Int..30.-Whether or no you, from your own knowledge,
used the language just quoted, and now remember it, and de-

clare the same to be true.

Ans.-The knowledge is derived from the officers of the

Company, Sir George Simpson, Dr. McLoughlin, Mr. Ogden,
and Mr. Douglas. I remember it, and believe it to be true.

Int. 31.-Whether or no you used this language in your

report: "The interiors of the houses in the fort are unpretend-

ing; they are simply finished with pine-board panels, without

any paint; bunks are built for bedsteads; but the whole,

though plain, is as comfortable as could be desired. Besides

the storehonses, there is also a granary, which is a frame
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building of two (2) stories, and the only one, the rest being
built of logs ?"

Ans.-I did.
Int. 32.-Whether or no, you, from your own knowledge,

used the languagejust quoted, and now remember it, and de-
clare the same to be true?

Ans.-I made it from my own knowledge, and fully remem-
ber that it was at that time true.

lnt. 33.-What would you estimate the cost of the fort,
dwelling-houses, store-houses, and all other buildings existing
or near by the fort at Vancouver, to have been?

Ans.-I did estimate, while there, the cost of the erection
of the fort and the accompanying buildings at the sum of
about fifty thousand ($50,000) dollars. Captain Hudson coin-
cided with me in this estimate.

(Captain Hudson's opinion objected to as incompetent.)
Int. 34.-Whether or no yu used this language in your

report: " The farm at Vancouver is about nine (9) miles square.
On this they have two dairies, and milk upwards of one hun-
dred (100) cows. There are also two (2) other dairies situated
on Wappatoo Island, on the Willamette, where they have one
hundred and fifty (150) cows?"

Ans.-I did. Wappatoo Island, I understand, is now known
as Sauvies' Island.

Int. 35.-Whether or no you, from your own knowledge,
used the language just quoted, and now remember it, and de-
clare the same to be true?

.Ans.-No; this is not of my own knowledge, but knowledge
derived from the officers of the Hudson's Bay Company. I
remember their statements, and believe them to be true.

Int. 36.-Whether or no you used this language in your
report: "One afternoon we rode with Mr. Douglas to visit
the dairy farm, which lies to the west of Vancouver on the
Callapuya;" [Cathiapootl] and do you remember it, and de-
clare it to be true?

Ais.--Yes, sir; I did see it, and I do remember it.
Int. 37.-Whether or no you used this language in your

report: " They have likewise a grist-mill and saw-mill, both



281

well constructed, about six miles above Vancouver on the Co-

lumbia river. I visited the grist-mill, which is situated on a

small stream, but owing to the height of the river, which threw
a quantity of back-water on the wheel, it was not in action.

The mill has one run of stones, and is a well-built edifice.

The saw-mill is two (2) miles beyond the grist-mill. A similar

mistake has been made in choosing its position, for the mill is
placed so low, that for the part of the season when they have

most water they are unable to use it. There are in it sev-

eral runs of saws, and it is remarkably well built. The qual-

ity of timber cut into boards is inferior to what we should

deem merchantable in the United States, and is little better

than our hemlock. They have a large smith-sliop here, which,

besides doing the work of the mill, makes all the axes and

hatchets used by the trappers."
Ans.-Yes, sir.
Int. 38.-Whether or no you, frora your own knowledge,

used the language just quoted, and now remember it and de-

clare the same to be true?
Ans.-From my own knowledge, drawn from observation,

I remember it, and declare the same to be true.

Int. 39.-What do you estimate the cost of all the buildings

on the farms about Vancouver and at Sauvie's Island, of the

grist and saw-mills, together with the large smith's shop, to

have been?
Ans.-The cost of the four dairies miglit have been from

one hundred and fifty (150) to two hundred ($200) dollars each,
that of the grist-mill three hundred ($300) dollars, and that of

the saw-mill and blacksmith shop four thousand five hundred

($4,500) dollars. The cabins at the 2 mills were worth one

thousand ($1,000) dollars.
Int. 40.-Whether or no you used this language in your re-

port: " The stock on the Vancouver farm is about three thou-

sand (3,000) head of cattle, two thousand five hundred sheep,
and about three hundred brood mares?"

Ans.-I did, and the information was derived from the

officers of the Company, and I remember it, and believe it to

be true.
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Int. 41.-Whether or no you ever heard or knew of any
particular boundaries or lines, natural or artificial, to the
Hudson's Bay Company's lands or pasturage at Vancouver?

Ans.-I never did. The Company told me they had nine

miles square. I know of no maps or descriptive boundaries in

existence.
Int. 42.-What would you estimate the value of a tract of

land extending in front along the bank of the Columbia river

from a point a few miles above the saw-mill, to the Callapuya

[Cathlapootl] river about twenty-five (25) miles, and back-

ward from the Columbia river about ten (10) miles?

Ans.-As an agricultural space or area, with the exception

of a mile square about Vancouver, for agricultural purposes
my estimate would be a little above that of the public lands

per acre, say from one dollar and twenty-five cents ($1.25) to

one fifty ($1.50) per acre. The space from about a mile and

a quarter to a mile and a half to the westward, where the Cal-

lapuya [Cathlapootl] comes to its mouth, some fifteen (15) miles,
and back from the river some five (5) miles in breadth is entirely

submerged, with the exception of a few knolls and the river

bank, in the months of June and July, by the waters of the

Columbia, so as to preclude any raising of grain, and unfit,
therefore, for any crops. Above the fort some three (3) miles

it is in like manner submerged. With reference to the high

prairie, the soil is there of the character of the high prairie-

gravelly and thin.
Int. 43.-Whether or no you used this language in your re-

port: "From the circumstance of this annual inundation of

the river prairies, they will always be unfit for husbandry, yet

they are idmirably adapted for grazing, except during the

periods of high water. There is no precaution that can pre-

vent the inroad of the water. At Vancouver they were at the

expense of throwing up a long embankment of earth, but

without the desired effect."

Ans.-I made this statement, and- remember the circum-

stances.
Int. 44.-About how many square miles of the tract of land
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described in interrogatory No. 42 were subject to this annual

inundation?
Ans.-Taking the dimensions given, about seventy-five (75)

square miles below and about five square miles above Van-
couver.

(Al the above interrogatories which contain language pur-
porting to be used by the witness in his report of an exploring

expedition and the answers thereto, and all other questions
and answers relating to said language, objected to as incom-
petent and irrelevant.)

Int. 45.-Whether or no Mr. Drayton, an officer connected
with your expedition, was detached by you to ascend the Co-
lumbia river as far as Walla-Walla, a post of the Hudson's
Bay Company, in the year 1841; if so, state whether he made
an official report to you, and whether he is now alive.

Ans.-He did, under orders from me, make a part of the
survey and a report of his observations. In obedience to my
orders he went to Walla-Walla and the country beyond as far
as the Grand Ronde in the Blue Mountains. He visited
Walla-Walla. He is not alive; he died in 1859.

Int. 46.-Whether or not you used· this language in your
report: "Fort Walla-Walla is about two hundred (200) feet

square, and is built of pickets, with a gallery or staging on the
inside, whence the pickets may be looked over. It has two (2)
bastions, one on the southwest and the other on the north-
east. On the inside are several buildings, constructed of logs

and mud; one of them is the Indian store; the whole is cov-
ered with sand and dust, which is blown about in vast quan-
tities. The climate is hot and everything about the fort seems
so dry .that it appeared as if a single spark would ignite the
whole and reduce it to ashes."

Ans.-Yes, sir.
(The above question and answer objected to as incompetent.)
Int. 46.-Whether or no you now remember that in the

words just quoted you embodied a part of Mr. Drayton's offi-
cial report to you?

Ans.-I do, and believe them to be true, both as to facts
and circumstances.
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(Above question and answer objected to as incompetent and
irrelevant.)

Int. 47.-Whether or no you used this language in your

report: "There is very little vegetation near the Fort, not

only on account of the heat and dryness, but owing to the
vast clouds of drifting sand, which are frequently so great as

to darken the sky. In summer it blows here constantly, and
at night the wind generally amounts to a gale;" and whether
you remembered it to have embodied a part of Mr. Drayton's

report.
Ans.-I did use it, and firmly believe it to be true, both in

facts and circumstances.

(The above question and answer objected to as incompetent.)
Int. 48.-Whether or no you detached Lieutenant Johnson,

an o1iicer under your command, to visit Forts Okanagan, Col-

ville, and other places, and gave him these orders, and others:
"Your inquiries at posts and forts will lead to much informa-

tion of the country, with capabilities, productions, climate,
soil, &c.; they will particularly embrace the following, viz:

How long the posts or forts have been occupied; state of fur

trade in the interior; number of forts established; where,
and among what tribes."

Ans.-I did.
(The above question arfd answer objected to as incompetent

and irrelevant.)
Int. 49.-Whether or no Lieutenant Johnson visited Forts

Okanagan ana Colville and officially reported to you what he

saw and learned there, and whether he is now alive.

Ans.-He did; he visited those forts in obedience to his

orders, and made his report, including note-books, maps, and

surveys, to me. He has been dead some six or seven years.

(The above question and answer objected to as incompetent

and irrelevant.)
Int. 50.-Whether or no you used this language in your re-

port: "Okanagan is situated on a poor, flat, sandy rock, about

two miles above the junction of the river of that name with

the Columbia. It is a square, picketed in the same manner

as those already described, but destitute of bastions; and re-
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moved sixty (60) yards from the Columbia, within the pickets,
there is a large house for the reception of the Company's offi-
cers, consisting of several apartments, and from each end of
it two rows of low mud huts run towards the entrance. *These
serve as offices, and dwellings for the trappers and their fami-
lies. In the centre is au open space. Besides the care of
the barges for navigating the river, and the horses for the
land journey to the northern posts, they collect here what
skins they can. The country affords about eighty beaver skins
during the year, the price of which is usually twenty charges
of powder and ball. Some bear, marten, and other skins are
also obtained, for which the prices vary, and it appears to be
the practice of the Company to buy all the skins that are
brought in, in order to encourage the Indians to procure them.
At this post they have some goats and (35) thirty-five head of
very fine cattle, which produce abundance of milk and butter.
The soil is too poor for farming operations, and only a few
potatoes are grown."

Ans.-I did.
(Above question and answer objected to as incompetent.)
Int. 51.-Whether or no you now remember that, in the

words just quoted, you embraced a part of Lieutenant John-

son's official report to you?
Ans.-I do remember it, and believe the facts and circum-

stances therein stated to- be accurate and true.

(Above question and answer objected to, as incompetent and
irrelevant.)

int. 52.-Whether or not you used this language in your

report: "The largest stream passed was one near Colvile, on
which the Hudson's Bay Company have their grist-mill. Within

two miles of the fort, the house of the Company's storekeeper

was passed. Lieutenant Johnson having reached Fort Colvile

with his party, it was determined that they should spend three
days there. Fort Colvile is situated on the east bank of the

Columbia river, just above the Kettle Falls. In this place, the
river, pent up by the obstructions below, has formed a lateral
channel, which nearly encircles a level tract of land containing

about two hundred acres of rich soil. Of this peninsula about
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one hundred and thirty acres are in cultivation, and bear crops
composed chiefly of wheat, barley, and potatoes. Fort Col-
vile, like all the other posts of the Hudson's Bay Company, is
surroiinded by high pickets with bastions, forming a formidable

defensive work against the Indians. Within the pickets all the
dweliings and storehouses of the Company are enclosed. At
CDolvile the number of beaver skins purchased is but small,
and the packs which accrue annually from it and its two out-
posts, Kootanay and Flatheads, with the purchases made by a
person who travels through the Flathead country, amount only
to forty, (40,) including the bear and wolf skins. Muskrats,
martens, and foxes are the kinds most numerous in this neigh-
borhood. The outposts above mentioned are in charge of a
Canadian trader, who received his outfit from Coivile.''

Ans.-I did.
(Above question and answer objected to as incompetent.)
Int. 53.-Whether or no you remember that in the words

just quoted you embodied a part of Lieutenant Johnson's offi-
cial report to you?

A.s.-I remember that I did embody part of his report, and
believe the facts cited to be true.

(Question and answer objected to as incompetent and irrele-

vant.)
Int. 54.-Whether or no you detached Lieutenant Emmons,

an officer under your command, and gave him this order and

others: " ShouId you.visit any of the forts or stations of the

honorable Hudson's Bay Company, yow will procure every
information relative to them, together with that of any mis-

sionaries;" and whether or no he officially reported to you
what he saw and learned in regard to Fort Tmpqua?

Ans.-I did give him those instructions; and he made a full

official report.
Int. 55.-Whether or no you used this language in your

report? Fort Umpqua was, like all those built in this coun-

try, enclosed by a tall line of pickets, with bastions at diag-

onal corners. It is about two hundred (2010) feet square, and

is situated more than one hundred and fifty (150) yards from

the river, upon an extensive plain. It is garrisoned by five
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men, two women, and nine dogs, and contains a dwelling for
the -superintendent, as well as storehouses, and -some smaller
buildings for the officer's and servants' apartments ?

Ans.-I did.
lnt. 56.-Whether or no you now remember that in the

words just quoted, you embodied a part of Lieutenant Em-
mons's official report to you?

Ans.-I remember that I did embody a part of lis report
in the words quoted, and believe the facts and circumstances
related to be true.

(Al the above questions relating to Lieutenant Emmons and
the language relative to the Umpqua post, and the answers
thereto, objected to as incompetent and irrelevant.)

Int. 57.-Whether or no you used this language in your
report in reference to the tract of country known as Van-
couver's Island, Washington Territory, and Oregon: "I satis-
fied myself that the accounts given of the depopulation of this
country are not exaggerated, for places were pointed out to
me where dwelt whole tribes that have bden entirely swept
off, and during the time of the greatest mortality the shores
of the rive7r were strewed with the dead and dying. This
disease occurs, it is said, semi-annually, and in the case of
foreigners it is more mild at each succeeding attack. Owing
to the above causes, the population is much less than I ex-
pected to find it. I made every exertion to obtain correct
information. The whole Territory may be considered as con-
taining about (20,000) twenty thousand Indians; and this
from a careful revision of the data obtained by myself and
some of the officers I am satisfied is rather above than under
the truth. The whites and half-breeds are between seven and
eight hundred."

Ans.-I did; and now remember it to have been derived
from the best authority.

(The above question and answer objected to as incompetent.)
Int. 58.-Whether or no you used this language in your

report: "At Vancouver I was again kindly made welcome
by Dr. McLoughlin, Mr. Douglas, and the officers of the
establishment. During my absence, Mr. Peter Ogden, chief
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factor cf the northern district, had arrived with his brigade.
Mr. Ogden had ·been (32) thirty-two years in this country,
and consequently possesses much information respecting it,
having travelled nearly all over it. Furs are very plenty in
the northern region, and are purchased at low prices from the
Indians. His return this year was valued at ($100,000) one

hundred thousand dollars, and this he informed me was much
less than the usual amount. On the other hand, the southern
section of this country, I was here informed, was scarcely
worth the expense of an outlay for a party of trappers."

Ans.-I did.
(The above question and answer objected to as incompetent.)
int. 59.-Whether or no you now remember the language

just quoted, and declare the same to be true ?
Ans.-I do.
(Question and answer objected to as incompetent.)
Int. 60.-Whether or no you used this language in your

report: "The trade and operations of the Hudson's Bay Com-
pany are extensive, and the expense with which they are
attended is very great. I am inclined to think that it is hardly
possible for any one to form an exact estimate of the amount
of profit they derive from their business on the west side of
the mountains. The stock of the Company certainly pays a
large dividend; and it is asserted that, in addition, a very
considerable surplus has been accumulated to meet any emer-
gency; yet it may be questioned whether their trade in Ore-

gon Territory yields any profit, although it is now conducted
at much less cost than formerly. This diminution of cost
arises from the fact that a great part of the provisions are
now raised in the country, by the labor of their own servants.
The value of all the furs obtained on this coast does not ex-
ceed forty thousand (£40,000) pounds annually; and when the
costs of keeping up their posts, and a marine composed of
four ships and a steamer, is taken into account, and allowances
made for losses, interest, and insurance, little surplus can be
left for distribution. I 'am, indeed, persuaded that the pro-
ceeds of their business will not long exceed their expenses,

even if they do so at present. The statement of the Com-
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pany's affairs presents no criterion by which to judge of the

success of their business on the Northwest'èoast. I learned
that it was the general impression among the officers that such

has been the falling off in the trade that it does not nowmuch

more than pay the expenses."
Ans.-I did.
(Question and answer objected to as incompetent.)

Int. 61.-Whether or no you now remember the.language
just quoted, and declare the same to be true ?

Ans.-I do.
(Question and answer objected to as incompetent.)
Int. 62.-What opportunities did you have for learning the

value of the trade of the Hudson's Bay Company ?
Ans.-I had a great many opportunities of learning, in

conversation, and eliciting opinions, in relation to the then
value, as well as future prospects, of the trade in furs and

peltries obtained, the modes of trapping, fitting out, disci-

pline, and operations at their various posts, the times and sea-
sons best suited for the conveyance of the articles dealt in,
both by land and water, and also information in regard to the

climate, and the character anrd numbers, and intercourse with

the Indians. Also, the emigration from the States, and the

condition in which the parties arrived in the Territory, together
with the routes most practicable through the Rocky Mountains.

(Question and answer objected to as incompetent.)
Int. 63.-What do you mean by the southern section of this

country?
Ans.-The section south of [the] 490 parallel.

Gross-Examination.

Int. 1.-How many buildings and out-buildings were there

at Astoria ?
Ans.-I think about five (5.)
Int. 2.-How many of these were main buildings, and how

many out-buildings?
Ans.-I think there was one main building; Birnie's head-

quarters had two rooms.
19 H
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Int. 3.-How many sheds were there?
Ans.-I should like to know the definition of a shed.
Int. 4.-Have you not stated and caused to be published in

the year 1850 the following about the post at Astoria: "IHalf
a dozen log houses, with as many sheds, and a pig-stye or two,
are all that it can boast of."

Ans.-It was published in 1845. The paragraph alluded
to was descriptive of the famous Astoria as it first met my eye
in the morning after my arrival, and it is accurate as a de-
scriptive view of it embraced in the landscape.

Int. 5.-In estimating the cost of buildings at Astoria, did
you make your estimate of their cost at the tine you saw them
from their then appearance or not ?

Ans.-Having given my estimate of their cost in the direct
examination, I make the same answer I did then.

Int. 6.-Do you now say that the cost of those buildings at
the time of their erection was five or six hundred dollars?

Ans.-I do not know when they were erected, but I say that
they ought not to have cost more than that.

Int. 7.-What is the value to the United States of a position
on which a light-house can be erected, and a fortification built,
commanding to some extent the entrance of one of the largest

rivers within its domain?
Ans.-I think it is of no value to the United States, but of

great value to the commercial world, if a light-house is needed
there. I am of the opinion, and always have been so, from

the knowledge I have of the Columbia river and its approaches,
that where the light-house is placed it is useless. Its proper
position should have been on the top of the cape, solely for

the purpose of indicating the position of the. cape to vessels
approaching at night. No light-house can be of any service

for any vessels entering the Columbia river at night. For
that reason I deem it useless where I understand it has been
placed.

Int. 8.-Was there any settlement or clearing whatever at

any place on the right bank of the Cowlitz when you were
there?

Ans.-No, sir.
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Int. 9.-Did you notice, within two miles of the place you
called Champoeg and described as low prairie, any higher
ground on the same bank of the river?

Adns.-Yes, sir, I did. The low prairie terminates a short dis-
tance below the sandspit of Champoeg. There the rocky ledge
rises some fifteen hundred (1,500) feet in height, and continues
on the other side of the river, and back on the same side, ex-
tending down the river some fifteen miles, to where the Willa-
mette river falls abruptly some fifteen or twenty feet. All this
tract with rocky ledges is unsuitable for cultivation. Above
Champoeg, on the right bank of the Willamette river, the lower
prairie extends a long distance, some four or five miles in
width; thence it rises to a second, and finally to the upper
prairie.

Int. 1O.-You have estimated the cost of the erection of the
fort at Vancouver and the accompanying buildings. Do you
know the date when they were built, the cost of labor at the
time, the value of the materials, or the danger from Indians
to be guarded against ?

Ans.-I do not know the time the buildings or the pickets
of the lower fort were put up. The building of the original
forts on the second steppes is alleged to have'been in 1825,
at which time it is deemed that no establishment could be
erected on the lower prairie, on account of its overflow. It
was subsequently built, and the estimate I have formed of the
cost of the buildings is derived from information given me by
Dr. McLoughlin, Sir George Simpson, Mr. Ogden, and Mr.
Douglas, who described to me the facility and speed with
which such buildings could be constructed; likewise the quan-
tity of lumber and the materials used in the construction. At
the time of its building, and from the nature of its pickets,
without defences, it was evident that all apprehension from
attacks of Indians had passed.

int. 11.-How long did you stop at the saw-mill and grist-
mill at the time you say the water had backed up so as to affect
the running of the mill ?

Ans.-I suppose I was there some three hours; ample time
to inspect the whole establishment, and to take lunch.
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Int. 12.--Did you ever visit and inspect these mills at any

other time, and is all your personal knowledge from observa-

tion derived from the visit you have described in your last
answer?

Ans.-No, sir; I think I rode out there several times during

my stay.
- Int. 13.-Were these rides you have mentioned taken at
the time of your first or second visit to Vancouver ?

An,.-My second visit.

Int. 14.-At the time of your second visit to Vancouver
what was the stage of the water in the Columbia river ?

Ans.-It was much lower than at the first.
Int. 15.-Could the mills you have spoken of, the saw and

grist-mills, have been built without the aid of experienced or
skilled workmen and millwrights ?

Ans.-I think they could with an intelligent superintendent.
Int. 16.-Do you suppose that the person who superintended

the erection of those mills and their machinery could give a
more accurate statement of their cost than you could from
your inspection of them?

Ans.-He might in a few particulars, but generally I think
not.

Int. 17.-Were not the materials used in this saw-mill better
than what are used in most buildings, so that in few indeed
can such materials be seen ?

Ans.-No, sir; economical construction of both saw and
grist-mills requires strong framing, on a good, strong founda-
tion. The husk frames that support the stones require special
attention. I have spoken of this mill as being constructed of
good timber, but it was apparent to me that it had been badly
located, on several-accounts, and the gang of saws was indis-
putable evidence of the paucity of stream. On account of the
want of water for any duration of time, it was necessary to
have it speedily done. The presence of the blacksmith shop
at that locality was, in my mind, a proof that repairs are fre-
quently required, and promptly to be made, in order to insure
no loss of time by the advance of the season.

lnt. 18.-Have you not, in speaking of this mill, made this
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statement, and caused it to be published, in the year 1845, as
follows: "It is remarkably well built. In few buildings in-
deed can such materials be seen as are here used ? "

-4ns.-Yes, sir, I have. I will add now that the buildings
themselves have very little more to do with the mill than the-
watch-case has with the works.

Int. 19.-Is not the smith's shop you have mentioned a
large one; and is it not used for the manufacture of axes and
hatchets for trappers, at the rate of from twenty-five to fifty
per day ?

Ans.-So I was then told, and believed so.
Int. 20.-Were you not surprised at seeing the celerity with

which these axes were made?
Ans.-I might have been.
Int. 21.-Have you not once positively stated that you were

so surprised at this celerity ?
Ans.-I probably have so stated in my book.
Int. 22.-At what time did you visit the Dairy Farm, on the

Callapuyas, [Cathlapootl,] in company with one of its officers,
at your first or second visit to the post ?

Ans.-I think I must have visited it at both times.
Int. 23.-Did you ride through the woods, or through the

open prairies on your way?
Ans.-Both.

Int. 24.-Did not the high water compel you to go through
the woods, at the time you rode there, on your first visit to
Vancouver ?

Ans.-Yes, sir; we went through the woods, and through
prairies on the verge.

Int. 25.-Is not the Callapuya also called the Cathlapootl?
Ans.--I presume it is; I did not know of it until this ex-

amination.

Int. 26.-At which visit to the Callapuyas [Cathlapootl]
farms did you see the large herds of- cattle feeding and re-
posing ?

Ans.-At my first visit.
Int. 27.-At the time you visited Callapuyas, or Cathla-
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pooti farm, was there not a dairy establishment, managed by
a Canadian and his wife ?

Ans.-So I was told.
Int. 28.-Have you not stated, and is it not printed, as

follows: "And at the dairy we were regaled with most ex-
cellent milk, and found the whole establishment well managed
by a Canadian and his wife ?"

Ans.-I have so stated in my report of the expedition
published by the Government.

Int. 29.-You have stated that you were at Vancouver, at
your first visit, for eight or ten days. Will you state, as near
as you can, the date of your arrival at Vancouver, and the
date of your departure?

Ans.-I got there first about the last of May, and left on
the 4th day of June, for the Willamette Valley; got back the
12th, and left again on the 17th of June. I call all this one
visit, and my first visit.

Int. 30.-At what time did you return at your second visit,
and how long did you remiain?

Ans.-I returned about the first of September, and re-
mained several weeks.

Int. 31.-What difference was there in the height of the
water in the river, between the time you arrived there on the
last of May, and when you left there on the 4th of June-?

Atns.-The river was rising, and was higher on the 4th of
June, .than when I first arrived.

Int. 32.-ad it began to fall when you returned from the
Willamette ?

Ans.-It was higher when I left, on the 17th of June, than
at any time during My first visit.

Int. 33.-Does the Columbia river overflow its banks any-
where, except in the lower prairie, and does it rise anywhere,
except on the lower parts of the prairie?

Ans-I don't know that it overflows its bank anywhere,
but the percolation causes all its own, and the backwaters of
its tributaries, to set back and submerge the lower grounds.

Int. 34.-Have you not stited, in speaking of the Columbia
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and its rise, and the effect on the prairie, that the water rises
on the low parts of the prairie ?

Ans.-I have so stated.
lnt. 35.-Did you not see in the granary of the Company,

wheat, flour, barley, and buckwheat ?
Ans.-Yes; but I do not know that they came from the

farm.
Int. 36.-At the time you were at Vancouver, did you see

any bulls, of the English breed of cattle?
Ans.-I think I saw one or two.
Int. 37.-Do you not know that a milch cow sold in the

Willamette Valley about the time you were there for sixty (60)
dollars?

Ans.-Yes; the enhanced price was owing to the great diffi-
culty in breaking the wild cattle to milch cattle.

Int. 38.-Do you not consider the situation of Vancouver

favorable for agricultural purposes, and have you not so stated ?
Ans.-I think I have not so stated, nor do I consider its

value to consist in agricultural purposes.
Int. 39.-Have you not stated in a report purporting to be

written by you after a certain exploration, and published, that
the situation of Vancouver is favorable for agricultural pur-
poses ?

Ans.-I think not, sir; on the contrary, I think I have

given reasons why it is not so.

Int. 40.-Is not Vancouver at the head of navigation for

sea-going vessels on the Columbia river?

Ans.-I've said that it may be so considered, but vessels go

above itabout forty miles, to the foot of the Cascades.

[Addition to the answer to cross-interrogatory 39.-I find on
examination that I made this statement, but it has reference

to the mile square around Vancouver.]
Int. 41.-Can a vessel drawing fourteen feet of water reach

Vancouver at the lowest state of the rivar?
Ans.-Yes, I think she can; indeed I may say I know she

can.

Int. 42.-Is not Vancouver the most eligible site on the
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river for the building up of a commercial town when the coun-
try should become populated?

Ans.-As far as my opinion goes I think it is.
Int. 4 3 .- Have you not stated that "Vancouvei- is a large

manufacturing, agricultural, and commercial depot; and also
that the Company's establishment at Vancouver is upon an
extensive scale, and is worthy of the vast interest of which it
is the centre?"

Ans.-I have, or words to that effect. Those remarks are
to be confined to the operations of the Company, to its wants
and business. It is-not to be understood as embracing a gen-
eral view of manufactures and trade relative to commerce.

Int. 44.-When did you see the Columbia river at its lowest
stage?

Ans.-In the latter part of September.
Int. 45.-Did you visit the Callapuyas or Cathlapootl farm

in the latter part of September?
Ans.-It strikes me that I did.

Int. 4 6 .- State, if you can, whether there is not a lake, or
a series of lakes, at low water, extending from a point two or
three miles below Vancouver nearly to Cathlapootl.

Ans.-The whole country within a mile and a half of Van-
couver westward, has the appearance of a low, marshy ground,
such as the retiring of the Columbia Roods would present.

int. 47.-Did you, or did you not, observe any collection
or collections of water between the points described in the
former question at the time specified?

Ans.-The Callapuyas or Cathlapootl creek might be traced
to some distance by large spaces of water lying on either side
of it as far as the eye could reach.

Int. 48.-Did you witness the Columbia at its greatest and
least heights?

Ans.-From the accounts I received from creditable wit-
nesses, I do not believe that I saw it either at one or the other.

Int. 49.-Have you not stated, in a report made after your
visit to Columbia river in 1841, and published, that "I wit-
nessed the Colûmbia at its greatest and least heights?"

Ans.-If I did so, it was with reference to the' time of my
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visit. I could not have intended those words to apply to all
times and all seasons, for I had the most reliable information
from Mr. Ogden and Mr. Birnie, that the Columbia had swept

over even the site of the present Fort Vancouver. This circum-
stance, when there, I should have deemed almost impossible.
About two miles below Fort Murrier, at the mouth of the lower
Willamette, there is a bar, which at times I've been informed
has less than ten (10) feet of water on it in the lowest stages

of the water.
(The portion of this answer of the witness stated upon in-

formation objected to.)
Int. 50.-What section of country did you mean, when, in

speaking of the number of cattle in it, you stated that there
were upwards of (10,000) ten thousand cattle in 1841. Was

it, or was it not, the Willamette Valley?
Ans.-It was not, as regards the Willamette Valley. It was

most probably intended for the whole country as far as 540
40', and derived from most reliable information.

lnt. 51.-What country do the parties which trap on their

way go to from Vancouver, and return with cattle?
Ans.-California.
Int. 52.-Is this a country which is very well adapted to

the raising of cattle and sheep?
Ans.-There are plenty of cattle, no sheep in California.
Int. 53.-Have you not used this language in a report made

after your exploration: " This southern country, as will be seen
from what has already been stated, is very well adapted to
the raising of cattle and sheep; of the former many have been
introduced by parties which trap on their way thither and
return with cattle?"

Ans.-Yes sir, that is stated in my report.
lnt. 54.-Did not Mr. Ogden bring in the furs collected from

aIl the posts on the Columbia and its tributaries above Van-
couver, including New Caledonia and Colvile?

Ans.-I understood from Mr. Ogden that he had brought
in all the furs from the>northern posts, and doubt whether any
of the posts of the southern section of the country were re-
ferred to.
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lnt. 55.-Was it from this statement of Mr. Ogden that
you have stated that the southern section of the country was
scarcely worth the expense of an outlay of a party of trappers?

Ans.-Not only from the statement of Mr. Ogden, but from
the statements of Dr. McLoughlin, Mr. Douglas, and Sir
George Simpson; with all of whom I had frequent conversa-
tions relative to the value and expense of the several post-
throughout the whole country, in which they coincided very
nearly in opinion.

Int. 56.-Did you not understand distinctly that the south-
ern section of the country was that portion of the country not
included within the business control of those posts of the
Company from which Mr. Ogden brought the furs, with his
brigade, arriving at Vancouver in the month of June, 1841?

Ans.-From the indistinctness of the question, I can give
it no definite answer. If put in a more definite form, I should
be glad to afford all the information in my power.

Int. 57.-Were there any settlers at Vancouver and Fort
Astoria when you were there in 1841, other than the officers
and employ's of the Hudson's Bay Company?

Ans.-I think there were a number of persons intending to
settle, or who so expressed themselves to me; whether they
had settled or located themselves, I've no actual knowledge.

Int. 58.-Did you, at either of your visits to Vancouver in
1841, see a single house or dwelling, of any kind whatever,
belonging to or in the possession of any person other than an

officer or an employé of the Hudson's Bay Company, or of
some one or more of the officers or men of the vessels under
your command?

.Ans.-I may have seen houses or shanties erected about

Fort Vancouver that might have been occupied by others than
officers or empfoyés of the Company. While there, I was fre-
quently asked by the visitors and emigrants from the United
States, what rights they had in the country, and whether or
not they could choose locations on which to erect shanties and
occupy land.

Int. 59.-Was there any government in the country at the

time of your visits in 1841?
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Ans.-I did not consider that there was any.
Int. 60.-Have you not stated, in speaking, in a report made

by you of your explorations after 1841, of the members of the
Willamette Mission and Dr. McLoughlin, that "they invari-
ably spoke of Dr. MeLoughlin in the highest terms. They
were averse to his absolute rule of the whole territory, and,
although it was considered by them as despotic, they could
not adduce any instance of the wrong application of his
power?"

Ans.--The paragraphs quoted are to be understood as re-
ferring to the moneyed power which Dr. McLoughlin, being at
the head of the Hudson's Bay Company, could give or with-
hold at his pleasure. In some cases, he thought proper to
extend a helping hand, or afford means to settlers, while in
other cases he denied it. This was calculated to produce a
great deal of ill feeling, as well as good feeling.

Lnt. 61.-Have you not also stated, at the same time, and in
the same report, in speaking of the settlers, that "the settlers
are also deterred from crimes, as the Company have the power
of sending them to Canada for trial?"

Ans.-I have stated so; and this applies to those settlers
who were formerly in the service of the Hudson's Bay Com-
pany.

Int. 6 2 .- So far as your knowledge extends, has Dr.
McLoughlin extended to new-comers and settlers, of good
character, every facility in his power, and also invariably
given them the use of cattle, horses, farming utensils, and sup-
plies, to facilitate their operations until such time as they are
able to provide for themselves ?

.Ans.-I think he has. All cases of any misunderstand-
ing between himself and settlers, that came to my knowledge,
proved his liberality and solicitude for their welfare.

Int. 63.-Did not -the officers of the Hudson's Bay Com-

pany afford to yourself, and the officers under your command,
every facility within their power to further the exploration in
which you were engaged?

Ans-I think they did, sir.
Int. 64.-Look at this letter, now shown to you and marked
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Exhibit A, and state whether the letter of which it purports
to be a copy was written by you and sent to the person to
whom it is addressed.

Ans.-I wrote the letter of which the letter now shown to
me is a correct copy, and sent it to the persons to whom it is
addressed.

Int. 65.-Look at this extract from a letter, marked Exhibit

.B, and state whether it is an extract from the letter from which
it purports to be taken, written by you to John McLoughlin,
Esq., and sent to the person to whcm it is addressed.

Ans.-That is a correct extract from the letter, and was sent
as directed.

Int. 66.-What number of posts are occupied by the Hud-
son's Bay Company in the territory used by them on the north-
west coast ? Are not these posts located at the best points for
trade, so as to secure the resort of the Indians without inter-
fering with their usual habits? Did not the Company also
occupy places in the vicinity of the abodes of the Indians
during the most favorable part of the year for obtaining the
proceeds of their hunting ?

Ans.-I think they did. At that time it was so. I'm not
prepared te speak as to the present time. I was told that
they had twenty-five posts.

Re-IExamination.

Int. 1.-What was the value, in 1841, of the square mile of
land around Fort Vancouver, excepted by you in your answer
to the 42d interrogatory of the direct examination, which tract
of land you have described as favorable for aghcultural pur-

poses?
Ans.-I judge it was worth some ten or twelve thousand

dollars.

Int. 2.-Whether or no you own and manage a saw and
grist-mill, and consider yourself competent to estimate the cost
of such mills?

Ans.-I do own saw-mills and grist-mills, and have had com-
petent persons to manage them-. I have built, repaired, and
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rebuilt them, and from the expenses incurred I deem myself to

be competent to pass an opinion on their efficiency and value.
Int. 3.-What was the average price of unbroken cattle in

the Willamette Valley in 1841?

Ans.-About.ten dollars, ($10.)
Int. 4.-Whether or no you consider that it would be safe

for a sailing vessel to pass at night in or out of the mouth of

the Columbia river even if there were a light-house on Cape

Disappointment?

Ans.-I should consider it impracticable and dangerous; it

is very dangerous even in the day-time.

Int. 5.-Whether or no you ever at anytime before 1847 made

any estimate of the value of all the posts and trade of the Hud-

son's Bay Company south of the 490 of north latitude; if so,

state under what circumstances you made it, and what it was?
Ans.-I made such an estimate at the suggestions of many

persons connected with the Government and Congress, and to

Sir George Simpson during a visit of his to Washington. I

think this visit was about the year 1846, prior to or about the

time of the making of the treaty. The amount I estimated

then to be worth was a half million dollars for all the posts

of Hudson's Bay and Puget's Sound Companies. Sir George

Simpson thought it ouglit to be a million. I told him that it

might be so, but advised him to get that sum inserted in the

treaty, for I thought that if he left it out of the treaty he
might get much less.

(Answer objected to as incompetent.)

Cross-lExanination Besumed.

Int 1.-In what State are the saw and grist-mills that you

own situated?
Ans.-One within two miles, and some within twenty-five

miles of this. place.

Int. 2.-Do you not know that the différence in the cost.of

mills is caused by a difference in the framing, gearing, and

machinery ?
Ans.-I am willing to say that there is a very great differ-

ence in thecost- of mills.

Int. .- At the time you made this estimate which you speak
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of, of the value of all the posts and trade of the Hudson's

Bay and Puget's Sound Companies south of 49° what was

your estimate or idea of the income of the Companies from
those posts ?

Ans.-My idea was that it was of very little, if any, profit

south of 49°.

Int. 4.-Was it on this profit that you estimated the value

of their trade and posts to be five hundred thousand dollars?

Ans.-It could not have been on the profits, for I did not

believe there were any. Nor can I at the present time desig-

nate on what the estimate was based. I merely state the fact

what I then stated, and of what was stated to me by Sir

George Simpson.
Int. 5.-Was your estimate of the value of all the outside

the mile square, and included within certain limits at Van-

couver, and also your estimate of the value of that mile square

at ten or twelve thousand dollars ($10,000 or $12,000) an esti-

mate based upon their value for agricultural and pasturage

purposes?
Ans.-My former answers to these questions are definitive.

CHARLES WILKES.

CITY Or CHAnLOTTE,
County of Vecklenburg, State of North Carolina. f

Hudson's Bay Company in the matter against the United

States in the above case. It is agreed by the undersigned

that the testimony of Rear Admiral Charles Wilkes, U. S. N.,
a witness procured by and on behalf of the United States of

America, in defence to the claims made against the United

States by the Hudson's Bay Company, before the British and

American Joint Commission for the adjustment of the same,
shall be taken before Charles Overman, a justice of the peace

for and in the county and State aforesaid.

This the 31st day of December, A. D. 1866.

EDWARD IANDER,

Of 6ounsel for H. B. Co.

CHARLES C. BEAMAN, Jr.

Attorney for the United States.
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ExHiBIT A.

Copy.] U. S. BRIG PORPOISE,
BAKER'S BAY, October 5, 1841.

GENTLEMEN: My last duty, before leaving the Columbia, I
feel to be that of expressing to you my sincere thanks for the
important aid and facilities which you have afforded the expe-

dition, on all occasions, for carrying out the object of our visit
to this part of the world, and be assured it will prove a very
pleasing part of my duty to make a due representation of it
to my Government.

Your personal kindness and friendly attentions to myself
and officers, from our first arrival, and also to Captain Hud-
son and his officers, after the wreck of the Peacock, have laid
us under many obligations, which I trust it may be, at some

future day, in our power to return.
We all would request, through you, an expression of our

feeïPngs for the many attentions and kindnesses received, and
the pleasures afforded us by the officers of the Hudson's Bay
Company's service with whom we have had any intercourse,
which will be long remembered with pleasure.

With my sincere wishes for the health, happiness, and pros-

perity of yourselves and families, I am, very truly, your

obedient servant,
(Signed) CHARLES WILKES,

Commanding Exploring Expedition.

To JOHN McLOUGHLIN and JAMES DOUGLAS, Esq's,
Chief Factors if. B. C. Service, Vancouver.

ExHIBIT B.

Extract from letter of Captain Wilkes, dated United States
brig Porpoise, Columbia river, October 2, 1841, to John
McLaughlin, Esq., Chief Factor Hudson's Bay Company,
Fort Vancouver.

"In making this request, I am well aware of the desire the

Honorable Hudson's Bay Company and its officers have always
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shown to do everything in their power to afford relief to those

in distress, and the deep feeling all attached to this squadron

have evinced for the relief extended to ourselves individually

during the late disaster, and it will be only placing a suitable

boat in the hands of the Company, in which to afford relief

more promptly. I therefore have little doubt but that you

will not object to assume the charge; and I assure you it will

afford me great satisfaction hereafter to hear that she has been

of any use in saving lives or property."

CITY OF CHARLOTTE,

County of Mecklenburg, State of North Carolina. f
I, Charles Overman, a justice of the peace in and for the

county and State aforesaid, do hereby certify that the fore-

going deposition, hereto annexed, of Rear Admiral Charles

Wilkes, U. S. N., a witness produced by and on behalf of the

United States of America in defence to the claims made

against the United States by the Hudson's Bay Company,
before the British and American Joint Commission for the

adjustment of the same, was taken before me at the office of

the First National Bank of Charlotte, in the city of Charlotte,
North Carolina, and reduced to writing under my direction

and in my personal presence, by P. P. Zimmerman, a person

agrced upon by Charles C. Beaman, Jr., Esq., attorney for the

United States, and Edward Lander, Esq., attorney for the said

Company, begintiing on the 2d day of January, A. D. 1867,
continuing from day to day until the 4th day .of January,
1867, when it was signed according to the date appended to

said deposition.
I further certify that said deposition was taken before me

in pursuance of the written agreement hereto annexed, between

said Charles C. Beaman, Jr., Esq., and Edward Lander, Esq.

I further certify that to said witness, before his examination,

I administered the following oath:

"You swear that the evidence which you shall give in the

matter of the claim of the. Hudson's Bay Company against
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the Tnited States of America shall be the trath, the whole

truth, and nothing but the truth, so help you God."

That after the same was reduced to writing, the deposition

was carefully read to, and thei signed by said witness.

I further certify that Edward Lander, Esq., attorney for
said Company, was personaliy present during the examination

and cross-examination of said witness, and the reading and

signing of his deposition.

I further certify that the documents marked A and B, bhereto

annexed, are those referred to in examination of said witness.
In.testimony whereof I have hereunto set my hand at said

office the 4th day of January, A. D. 1867.
CHARLES OVERMAN, J. P.

In the matter of the Claim of the ]fudson's Bay Company vs. the
United States.

Deposition of a-witness (on behalf of the United States) sworn

and examined in the city of Philadelphia, Eastern District

of Pennsylvania, before me, Charles Sergeant, United

States commissioner in and for the Eastern. District of

Pennsylvania, by virtue of a verbal agreement made

and entered into between C. C. Beaman, Esq., as counsel

for the United States, and Edward Lander, as counsel for

the Hudson's iBay Company.

TESTIMONY OF G-EoRGE DAVIDSON.

George Davidson being first duly sworn, deposes and testi-

fies as follows:

Ques. 1. What is your name,'residence, and present occu-

pation?

Ans. George Davidson; Germantown, Philadelphia; I am

Assistant United States Coast Survey.

Ques. 2. Did you ever visit Cape Disappointment at the

entrance of the Columbia river, and if so in what capacity ?

Ans. I was stationed at Cape Disappointment from some

20 H
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time in June 1851, to the following October, in charge of the
astronomical work and of the topographical work, having special

reference to the propriety of locating a light-house on that
cape.

Ques. 3. Whether or no A. M. Harrison was an assistant

under you?
Ans.-Yes, he was.
Ques. 4.-Whether or no he made a topographical map of

Cape Disappointment?

Ans.-He did of the southern part of the cape.
Ques. 5.-Whether or no a portion of the map, now shown

you, entitled "Mouth of Columbia River, &c., published in
1851," to be marked "A," and hereafter annexed to vour
deposition, is a reduced copy of the map made by Mr. Har-
rison ?

Ans.-It is.
Ques. 6.-Will you, from your own knowledge, describe

this cape?

Ans.-It is a rocky promontory, formed.by hills of hori-

zontal columnar.basalt, rising at the highest point of the

cape to an elevation of about 28T feet, and covered with a

thin stratum of vegetable soil. The ocean faces of the cape

are rocky, very precipitous, and in most cases inaccessible.
For the most part, these ocean faces are covered from a line

about thirty feet above the water with grass and fern, and

destitute of trees to their summits, which, at the southern

part of the cape, are very narrow. From these ridges the

land slopes more gradually towards the inner side of the cape

facing on Baker's Bay. Along the shore line, inside of the

cape, are two short stretches of low ground, with good land-

ing beaches. From the summit of the ridges to the inner shores

it is covered with a dense growth of fir and underbrush,
through which I had to open and grade an ox-sled road be-

tween the summit of the cape and the first cove inside.

Landing upon the outside of the cape is, at all times, danger-

ous, and can only be effected in certain localities when there

is no sea on.

Ques. 7.--What was the value of this land at that time?



307T

Ans.-I would not have paid the Government price for it.

The only value to be paid upon the land would have been on

account of its timber; but the whole country in this region

is covered with as good timber, and more accessible.

Ques. 8.-Whether or no you ever heard, when you were

there in 1851, of an occupation at that time, or any previous

time, of this cape by the Hudson's Bay Company?
Ans.-I did not.

Ques. 9.-Whether or no you saw any marks of previous

occupation or any marks of boundary lines of this cape?

Ans.-I saw no marks of thé cultivation of the soil or of

any timber having been cut upon the part of the map figured,
but there were buildings erected and in state of being erected

in the locality designated at Pacifie City. I was well acquainted

with the people in this vicinity*and with Captain Scarborough,
living at Chinook, and formerly of the Hudson's Bay Com-

pany, and cannot remember any claim being intimated or

asserted for the Hudson's Bay Company, although it was well

known for months that I was occupying the cape with my

parties for Government work.

(So muchof answer to interrogatory ninth as refers to the

statements of others objected to.)

Ques. 10.-Whether or no you selected a point for the loca-

tion of a light-house?

Ans.-I did. The points selected by me were the highest

point of Cape Disappointment and Point Adams, on the south

side of the entrance-advising that two lights be built; but

advising that if only one should be constructed, it should be

at Point Adams, because the south channel of the Columbia

river, passing around Point Adams, was at that time, and

from then up to the time of my leaving the Pacific coast, in

the year 1860, almost invariably used by vessels entering and

leaving the Columbia river; and because I have known

Cape Disappointment to be enveloped in fog for a few hours

after sunset, while Point.Adams -was without fog. And I con-

sidered it practicable that, with a beacon light on the hills

behind Point Chinook, steamers might be enabled to enter and

leave the river by the south channel at night. This they can.
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not do by either channel now, and could not well do by the
north channel at any time, because.the shore along Baker's
bay, inside of Cape Disappointment, is much lower than Cape
'Disappointment, and it would be difficult to establish range
lights. The light on Cape Disappointment is used altogether
by vessels at night, as a mark or signal by which to know

their approximate position when off the mouth of the river.
Vessels coming from the northward cannot see the light as at
present located until they are nearly abreast of the Cape.

Ques. 11.-What was the value, in 1851, for public purposes
of suflicient land for the proper location of a lighthouse, and
necessary buildings on Cape Disappointment?

Ans.-Not more than the Government price of the land.
I should judge that the amount of ground required for the

light-hôuse site would be a tract of land lying between the

height and the first small cove inside the cape, about seven

hundred yards in length by two hundred and fifty in width;

this would give ample facility and space for the construction

of a road from the landing to the summit, for the conveyance

of light-house material, and a small patch of level ground at
the landing for residences and a gården, with a fine spring of
water at the landing. This tract, when I was there, was not

worth ten dollars to anybody to locate and live upon.

Ques. 12.-What is the character of the entrance to the

Columbia river?

Ans.-The width of the Columbia river between Cape Dis-

appointment and Point Adams is nearly six miles. Lying

between them is an extensive shoal, known as the Middle

Sands. The inner or up-river point of this shoal is not cov-

ered at high water, and is known as Sand Island. This shoal

divides the entrance to the river into two channels; that lying
between it and Cape Disappointment is'known as the North

channel, and that between it and Point Adams is known as

the South channel. The entrance to each of these channels

is obstructed by a bar. That of the North channel had gen-

erally more water upon it than the bar o'f the South channel,
but the North channel was seldom used on account of its

greater length, and being a dead-beat to windward for over
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two miles The South channel, although more changeable in

its general location, is almost invariably used, on account of

its shortness and because thee pilots are better acquainted
it. I have entered the Columbia river by the South channel

as late as 1857. From the top ýof Cape Disappointment, for

several months in 1851, (June to October,) I daily saw the

condition of the two bars; at times the sea was so snooth

that no person, except one thoroughly acquainted with the

ranges and marks about the entrance of the river, could have

known the accurate position of either bar, there being not

less than five fathoms water at high water on the North bar,

and not less than four and a quarter fathoms at high water

on. the South bar. At other times I have seen a continuous

line of fearful breakers extending from the cape northwest-

erly, round in a horse-shoe form, along the line of the bar and

ocean point of middle sands to the beach a mile or two below

Point Adams. At, such a time it would have been impracti-

cable and unsafe to have gone in or have taken out any vessel
through either. channel, even supposing wind, tide, and cur-

rents to be favorable, and a pilot on board. I have frequently

seen, during heavy weather, vessels lying off and on for a

week at a time, unable to effect an entrance. I knew of -one

case, but did not see it, where a vessel has laid off and on over

forty days in vain attempts to get in. I have known lumber-

laden vessels lying in the river for over two weeks trying to

get out, and afraid to take the risks of going through a break-
ing bar. My general conclusion is, and always has been, that

the Columbia river entrance is of the most dangerous char-

acter, and in my official reports and directions for entering
this river have always advised the waiting for a pilot.

Several surveys of the entrance to the Columbia river have
been made by the Uiited States Coast Survey, but their sale

is only made with a distinct understanding that they represent
the condition of the entrance at the time of survey only, and
not for any other period, and the Coast Survey does not far-
nish sailing directions for entering the river, except for the
particular time of the survey.

Adjourned to May 7.
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(All the foregoing testimony which relates to the channels
of the Columibia river objected to.)

Cross-IExamination.

Ques. 1.-After you left this place, in 1851, when did you
return to it, and how long did you remain there ?

Ans.-I returned on duty again in 1853, but cannot state

exactly the time I remained in the river, but about a week.
I think I was in again in 1855, and was in twice in 1857-the
first time about a week or two, the second time a day or so.

October, 1857, was the last time I was there.

Ques. 2.-Is not your personal knowledge of the use made of
the two channels of the Columbia river confined to the times
you visited it?

Ans.-No; because I have been officially called upon to
make examinations and comparison of the different surveys of
the river by the United States to discover the law of changes
in the channels, draw up directions for entering them, and to
ascertain the amount of trade in the river, and by what chan-
nels that trade entered and left. I have also compared all
accessible surveys of the river, froin the time of Vancouver up
to those made by the Coast Survey.

(The whole of the above answer objected to which refers to
anything but the personal observation of the witness, the rest
being hearsay.)

Ques. 3.-When did you last go into the mouth of the Co-
lumbia river?

Ans.-In October, 1857.
Ques. 4.-Can you state how many steamers a month went

to Portland, on the Willamette river, while you were on that

coast?
Ans.-I have not been on that coast for six years.

GEORGE DAVIDSON.

UNITED STATES oF AMERICA,
Eastern .District of Pennsylvania.

I, Charles Sergeant, United States Commissionér, duly

appointed and commissioned by the Circuit Court of the
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tnited States in and for the Eastern District of Pennsylvanii,
do hereby certify that the foregoing deposition of George
Davidson was taken and reduced to writing by me, in the
presence of said witness, from his statements on the sixth and
seventh days of May, 1867, at my office, No. 123 South Fifth
street, Philadelphia, in pursuance of a verbal agreement made
in my presence by C. C. Beaman, Esq., as counsel for the
UJnited States, and Edward Lander, Esq., as counsel for the
Hudson's Bay Company.

I further certify that to said witness, before his examina-
tion, I administered the following oath :

"You do swear that the evidence you are about to give in
the matter of the claim of the Hudson's Bay Company against
the United States shall be the truth, the whole truth, and
nothing but the truth, so help you God."

I further certify that said deposition was by me carefully
read to said witness, and then signed by him in my presence.

I further certify that the paper, hereto annexed, marked
"A," is the one referred to in the foregoing testimony of
George Davidson.

In testimony whereof I have hereto set my hand and affixed
my official seal, at my office in the city of Philadel-

(L. s.] phia, this seventh day of May, 1867.

CHARLES SERGEANT,
U. S. Com'r in and for the Eastern .Dist. of Penn.

In the matter of the Claim of the ffudson's Bay Company Vs.

the United States.

Deposition of a witness (on behalf of the United States)
sworn and examined in the city of Philadelphia, Eastern
District of Pennsylvania, before me, Charles Sergeant,
United States Commissioner in and for the said Eastern
District of Pennsylvania, by virtue of a verbal agreement
entered into between C. C. Beaman, Esq., as counsel for
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the United States, and Edward Lander, as counsel for

the Hudson's Bay Company.

TESTIMONY OF ALEXANDER M. HARRisON.

Alexander M. Harrison, being first duly sworn, deposes and

testifies as follows:

Ques. 1.-What is your name,-residence, and present occu-

pation ?
Ans.-Alexander M. Harrison; I reside at Plymouth,

Massachusetts; I am an assistant, United States Coast Sur-

vey.
Ques. 2.-Are you acquainted with Cape Disappointment,

at the mouth of the Columbia river, Washington Territory?

Ans.-Yes.

Ques. 3.-In what capacity; and when did you become ac-

quainted with it ?

Ans.-As an officer in the United States Coast Survey, in

1851.

Ques. 4.-What were your particular duties on that survey?

An.-I was in charge of a topographical party, for the

purpose of making a topographical survey of the cape, under

the direction of Assistant George Davidson.

Ques. 5.-Look at this map, entitled "Mouth of the Colum-

bia River, &c.," published in 1851, and marked "-A," and to

be hereafter attached to your deposition, and state what it

represents.
Ans.-It represents a preliminary survey of the entrance to

the Columbia river, and some distance inside the entrance.

Ques. 6.-Referring to that part of the map marked Cape

Hancock or Disappointment, state what it represents.

Ans.-A minute topographical survey of aill the features of

the ground, from the entrance point to the distance of a little

over a mile northward, embraced between the inner and outer

shores.
Ques. 7.-Of what is this portion of the map a copy?

Ans.-A reduced copy of my original survey.
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Ques. 8.-Will you describe the various marks upon this

section of the map, and explain what they mean ?
Ans.-The darker shades upon the shore-line represent

bold, rocky, precipitous bluffs, and the lighter shades or hach-

ures represent more gradual slopes; the small stars are con-

ventional signs for representation of cone-bearing trees, and

the other signs for deciduous trees ; the straight, unbroken

shore-line, dotted along its edge, represents sand-beach;

the bold headland on the northwestern part of this sketch, is,
at high tide, an elevated island, with rocky and bluff shores;

the first small dotted Une outside of the shore-line represents

the mean low-water mark.

Ques. 9.-Will you state any particular opportunities you

had for knowing the character of this point ?
Ans.-I was there in the neighborhood of four months,-from

some time in June to some time in October, and the minute-
ness of my survey necessitated a personal inspection of the

entire ground.

Ques. 1O.-Will you now describe the cliaracter of the cape?

Ans.-The shore-line, with the exception of that portion

formed by sand-beaches, consists of bold, abrupt, basalt-rock,
presenting, in some places, almost a perpendicular face to the

sea; a sharp, high ridge, extending along the southern and

western shores, from which the land slopes irregularly to the

east and north; the ground for the most part is densely

wooded, and not at all available for agricultural purposes;
there are one or two small patches, none of them of a greater

area than an acre, which could be made available as truck-
gardens.

Ques. 11.-Were there any inhabitated buildings or ruins

of buildings within the limits of your survey ?

Ans.-£ saw none whatever.
Ques. 12.-Was there any cultivated ground within the

limits of your survey ?
Ans.-No.

Ques. 13.-What would you estimate to be the value of the

land embraced in your survey?
Ans.-I would not have given the Government price for it
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and paid taxes. I can conceive of it having no value except

for the timber, of which there was an abundance in this whole

region much more accessible. -

Ques. 14.-Whether or no your party made any examina-

tion with a view to locating a light-house on this cape?

Ans.-Yes, sir; we did.
Ques. 15.-Where did you locate it ?

Ans.-On the highest point of the cape, nearest its south-

ern extremity.

Ques. 16.-How much land would be needed for the light-

house you located?

Ans.-About from three and a half to four acres, extending

across the cape from the selected position, to include the first

cove in the height of the cape.

Ques. 17.-What would be the value of this land for public

purposes ?
-tAns.-About the Government price.

Ques. 18.-Whether or no you knew or heard of any occu-

pation of this cape at the time you were there by any officers

or servants of the Hudson's Bay Company?

Ans.-I did not.
(The portion of question 18, asking if the witness heard, ob-

jected to.)
Ques. 19.-Whether or not you knew of a house on this cape

occupied by a man by the name of Kipling?

Ans.-My memory is not clear as to names; but I did know

of and visited a house a few times on the inner shore north of

the limits of my survey, occupied by, I believe, a half-breed,
whom I also employed on one or two occasions to take me across

to Point Adams. I think he mentioned having been once in

the employ of the Hudson's Bay Company; but I am pretty

clear in my recollection that he intimated, if he did not dis-

tinctly assert, that he was now trading for himself. I know

I made purcliases of him, for the Indians which I employ, and

for my own men, of tobacco, and, at the time, I was clearly

under the impression that it was on his own account. As I

remember, his house was a log-house. My recollection as to

the size of the house is crude, but I should say it was about
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forty feet by twenty feet; it was one .story high. I should
say the house was worth then considerably less than one thou-
sand dollars.

(Interrogatory 19 objected to as incompetent, and all the
answer thereto, and especially the statement purporting to be
made by a half-breed.)

Ques. 20.-Whether or no thcre was any cultivated ground
around this house?

Ans.-I don't remember.
Ques. 21.-What was the character of the entrance of the

Columbia river ?
Ans.-It is very difficult of entrance, and at times impossi-

ble. It is not, or was not at that time, ever entered at night.
I have seen a continuous line of breakers from Cape Disap-
pointment extending across to Point Adams. The bar is con-
tinually shifting. I surveyed Sand Island, lying between the
two points of the entrance, and know that it is continually
changing in position and configuration.

Ques. 22.-What, in your judgment, would be the import-
ance of [a] light in Cape Disappointment ?

Ans.-Merely as a mark to hold your position. It is use-
less to enter by, without a range on the shore of Baker's Bay;
and the north channel, for which it would be available, is
rarely used, and never at night.

Adjourned to May 7.

Cross-Examination by Counsel for Company.

(If this map is proposed to be introduced in the trial of the
case, or if it has been introduced in any deposition, or the in-
troduction of it, either as annexed to this deposition or any
other in which it is mentioned, objected to as incompetent.)

(All the testimony in regard to the bar in the mouth of the
Columbia river objected to.)

Ques. 1.-Are you certain of the length of the land sur-
veyed by you? If so, state its greatest length, and in what
direction.

Ans.-About a mile long, and in a northwesterly direction.
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Ques. 2.-What was the width of this land you surveyed from
the Ocean to the shores of Baker's Bay, if you did survey it?

,Ans.-Approximately, a third of a mile, average width.
Ques. 3.-Standing on Cape Disappointment, and looking

towards Baker's Bay, or inward towards the land, is there not
low ground within the portion of land you surveyed?

Ans.-Yes; but compared with the whole area, very little.
Ques. 4.-Were you living upon the shore at the time you

made this survey ?
Ans.-Yes ; encamped upon the shore.
Ques. 5.-State where your camp was located; and, if you

can do so, point to it on the map.
Ans.-On the first bight, after rounding the southeastern

point of the cape called Cape Bluff, and directly under the
inner or western slope of the bluf.

Ques. 6.-J see noticed here Pacifie City on the map; how
far was this location from the extremity of your survey?

Ans.-About a quarter of a mile.
Ques. 7.-Were there any houses between the place called

Pacific City and your survey?
Ans.-One.

Ques. 8.-How far was that house from the line of your
survey?

Ans.-That I could not say exactly.
Ques. 9.-When the north channel came into general use,

would not the light-house on Cape Disappointment be of great
value to navigators?

Ans.-It might be of some value, but not much without a

range on the shore of Baker's Bay; and, from my recollection
of the topography there, I say this would be impracticable,
from the fact that the ground along the shores of the bay is
lower than, and would be covered or hidden by Cape Disap-
pointment.

Ques. 10.-Is it, then, your opinion that the only point of
land available for a light-house at the usually navigated chan-

nel of a great river, the only outlet to the commerce of a

numerous population, is of little value?
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Ans.-I don't regard Cape Hancock or Disappointment as
the only available point for a light-house. Indeed, I have

serious doubts whether that is -the point where a light-house

should be erected at all.

Ques. 11.-State where, in your opinion, a light-house could
be erected for the benefit of those navigating the North chan-

nel, at the entrance of the Columbia river, could be located
other than on the land you have stated that you have sur-

veyed?
Ans.-To answer that question exactly would require an

examination for that special purpose. When I was there the
North channel was not used at all; whatever vessels came in
and went out, during the period of our stay there, did so'
through the South channel; and it appeared to me then, as
it does now, that Point Adams should have been selected as
the one for the location of the light-house, from which ranges
could readily be obtained. I looked upon the light upon Cape
Disappointment merely as a means of holding your position
off the mouth of the river.

Ques. 12.-Is not your preference for a light-house at Point
Adams caused by the fact, as you state, that when you were
there the South channel was the one used by vessels enter-
ing the river ?

Ans.-Partially; but I still see the objection which I have
heretofore stated in the matter of ranges at Cape Disappoint-
ment.

Ques. 13.-Are you acquainted with the cost of erecting
buildings at the mouth of the Columbia river, or thereabouts,
or do you know of the sales of any buildings there ?

ens.-I can form an approximate estimate of the cost of
buildings of the character of that of which I have testified.
I knew of the sale of no buildings while I was there.

Ques. 14.-Do you know anything of the cost of skilled
labor, or value of material, or the cost of transportation ?

Ans.-I can form a tolerably close estimate with regard to
a building of the character of the one which I saw there.

Ques. 15.-Do you, personally, know anything of the use
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made of the channels, at the entrance of the Columbia river,
since the time you left there ?

Ans.-I do not.
A. M. HARisoN,

Ass't U. S. Coast Survey.

UNITED STATES oF AMERICA.
-Eastern District of Pennsylvania.

I, Charles Sergeant, United States Commissioner, duly
appointed ,and commissioned by the Circuit Court of the
United States in and for the Eastern District of Perinsylvania,
do hereby certify that the foregoing deposition of Alexander
M. Harrison was taken and reduced to writing by me, in the
presence of said witness, from his statements on the sixth and
seventh days of May, 1867, at my office, No. 123 South Fifth
street, Philadelphia, in pursuance of a verbal agreement made
in my presence by C. C. Beaman, Esq., as counsel for the

"United States, and Edward Lander, Esq., counsel for the
Hudson's Bay Company.

I further certify that to said witness, before his examina-
tion, I administered the following oath:

"You do swear that the evidence you are about to give in
the matter of the claim of the Hudson's Bay Company against
the United States shall be the truth, the whole truth, and
nothing but the truth, so help you God."

I further certify that the said deposition was by me care-

fully read to said witness, and then signed by h.im in my
presence.

I do further certify that the paper, hereto annex >d, and
marked "A," is the one referred to in the testimony of Alex-
ander M. Harrison.

In testimony whereof I have hereunto set my hand and
official seal, at my office in the city of Philadelphia,

[L. s.] this seventh day of May, 1867.

CHARLES SERGEANT,

U. S. Commissioner.



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION
ON THE

HUDSON'S BAY AND PUGET'S SOUND AGRICUL-
TURAL COMPANIES' CLAIMS.

In the matter of the Claim of the ffudson's Bay Company

against the United States.

Deposition of ALEXANDER GARDNER, taken at the request and

in behalf of the United States, by agreement between C.

C. B aman, on behalf of the United States, and Edward

Lander, on behalf of the Hudson's Bay Company.

TESTIMONY oF ALEXANDER GARDNER.

Alexander Gardner being duly sworn, deposeth and says:

Int. 1.-State your name, residencpe, and occupation.

Ans.-My name is Alexander Gardner, my residence Wash-

ington city, D. C., and my occupation photographer.

Int. 2.-Please to state whether the photograph exhibited

to you and identified by your signature at the bottom, "Alex-

ander Gardner, No. 1," was or not prepared at your establish-

ment, and under your direction.

Ans.-It was.
Int. 3.-At whose request did you do this?

Ans.-At the request of George Gibbs, Esq., Secretary of

the British and American Joint Commission.

Int. 4.-Please to state from what original, if any, that

photograph was copied.

Ans.-It was copied from another photograph placed in my

hands for that purpose by Mr. Gibbs, having inscribed on it,

at its lower corner, the words following: "Roman Catholic

21 H
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Mission on left bank of Kootenay river." (Mr. Lander ob-
jects to the foregoing testimony.)

Int. 5.-Please to state whether another photograph, now
presented to you, and which is identified by containing on it
the printed inscriptions, " Ale'r Gardner, Photographer, 511
Seventh street, Washington," was or was -ot taken at your
establishment, and if so, at whose request.

Ans.-It was at Mr. Gibbs's request.
Int. 6.-Please to state, if any, from what original that pho-

tograph was copied.
Ans.-It was copied from another photograph placed in my

hands for that purpose by Mr. Gibbs, having inscribed on its
lower corner the words following: "Il H. B. C., Fort Colvile."

Int. 7.-State whether or not the two copy photographs
made in your office as above described are true and correct
representations of the original photographs placed in your
hands for that purpose by Mr. Gibbs.

Ans.-They are.

Cross-Examination.

Int. 1.-By whom were these copies made?
Ans.-One of two men, Mr. Sullivan or Mr. Knox; I do

not remember which.
Int. 2.-What part of the copying of this photograph was

done in your presence?
Ans.-The whole of it. I saw it focused, I saw it exposed

in the camera, and I saw it developed.

ALEX. GARDNER.
January 30, 1867.

In the matter of the Claim of the Hudson's Bay Company
against the United States.

Deposition of CHARLEs T. GARDNER, taken at the request and
in behalf of the United States, by agreement between C.
C. Beaman, on behalf of the United States, and Edward
Lander, on behalf of the Hudson's Bay Company.
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TESTIMONY OF GHARLES T. GARDNER.

Ciarles T. Gardner being duly sworn, deposeth as follows:

Int. 1.-Please to state your name at length, and your pres-

ent residence.
Ans.-Charles T. Gardner, Washington city, D. O.

Int. 2.-Were you or not in Oregon at or about the year

1853, and at different times since then?
Ans.-Yes, sir.

Int. 3.-What was your profession at the time of your first

residence in Oregon ?
Ans.-Civil engineer and surveyoi.
Int. 4.-Whether or not were you employed in the survey

of the Northwestern boundary ?
Ans.-I was. It was in the winter of 1858 and 1859, and

I remained in this -employment until 1861.
Int. 5.-State whether or not you have since served in the

army of the United States.
Ans.-I have.

Int. 6.-What is your present employment or occupation-?

Ans.-Clerk in the Third Auditor's office of the Treasury.

Int. 7.-Have you any knowledge of the Hudson's Bay Com-
pany post at Umpqua, and if so, at and for what time?

Ans.-In 1854 I subdivided the townships around Umpqua

and from there to Scottsburg, on the Umpqua river. This

subdivision passed through a tract of land claimed by Colonel

Chapman.

int. 8.-What was the name of the place at which Colonel

Chapman's claim was situated?

-Ans.-Fort Umpqua.
Int. 9.-Describe what buildings, if any, existed at that

time at Fort Umpqua.

Ans.-As far as my recollection serves, there were the

remains of a log house.
Int. 10.-What person, if any, was residing in that house?

Ans.-No one, to my knowledge.

Int. 11.-On which side of the river is Fort Umpqua, rela-

tively to the road to California?
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Ans.-On the opposite side.
Int. 12.-State whether thére was any corral containing

cattle at Fort Umpqua.
Ans.-No, sir.
Int. 12.-How far is Fort Umpqua from Scottsburg, in your

estimation ?
Ans.-About twenty miles.
Int. 14 .- How near to the river is the fort?
Ans.-About one hundred and fifty yards.
Int. 15.-State whether'or not Colonel Chapman occupied

the farm at Fort Umpqua?
Ans.-He did.
Int. 16. What was the quality of the land at and about Fort

Umpqua?
Ans.-First rate, according to our definition in the survey.

Where the Fort was and Colonel Chapman's house was, was a

plain, the half section run into the mountain.
Int. 17.-Have you any knowledge of cattle belonging to

the Hudson's Bay Company in.that region?
Ans.-I have none.
lnt. 18.-Have you any knowledge of the Hudson's Bay post

at Champoeg?
Ans.-I have stopped there; I think in 1854.
Int. 19.-What building or other improvements did the post

consist of?
Ans.-I don't remember.
Int. 20.-Have you knowledge of the Hudson's Bay Com-

pany post at Kootenay?

Ans.-I have been there, in 1860, whilst employed on the
boundary survey.

Int. 21.-Please, if you recollect, state what-improvements
there were at that post.

Ans.-There was a log house in a dilapidated condition,
and a shed, apparently. I don't think there was any fence
around. Saw land there that had been cultivated, but was
nlt then in cultivation.

Int. 22.-What was the extent of the land which seemed
once to have been cultivated?
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Ans.,-I can't say. I should think not more than forty
acres.

Int. 23.-What was the quality of the land?
Ans.-Good,

Int. 24.-Were any persons apparently in charge of the post?
Ans.-No one.
Int. 25.-Have you knowledge of the Hudson's Bay Com-

pany Post at Fort Colvile? And if so, at what time?
Ans.-Yes, in 1859-60-61.
Int. 26.-Please to describe the improvements at Fort Col-

vile.
Ans.-Fort Colvile was a pallisade enclosure with towers at

each corner, built of logs. There were two storehouses with
furs. In each one they had a store where tliey sold goods to the
Indians. Outside of the Fort was Angus McDonald's house;
he was chief trader. There were two or three houses that
joined his.

Int. 27.-Was there any enclosed or cultivated land at or
near Fort Colvile?

Ans.-There was some; I don't think it belonged to Mr.
McDonald. It was about three-quarters of a mile from the
post. Don't remember the quantity of enclosed or cultivated
land.

lnt. 28.-State whether or not you have recollection of a
Catholic Mission House at Kootenay.

Ans.-I have none.

Cross-Examnination.

Int. 1.-How near to the remains of a log house at IUmpqua
was the house of Colonel Chapman?

Ans.-I should judge about 150 yards.
Int. 2.-Were there any remains of a stockade where yoù

noticed the remains of a log house ?
Ans.-There were signs of a stockade having been there.
Int. 3.-Could you tell, from the remains you saw therei

whether that had been a log house or a barn?
ins.-I thought it had been a log house.
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Int. 4.-Were there not remains of some five buildings at

the place where you noticed the stockade?

Ans.-I don't remember.
Int. 5.-How many buildings were there on this place of

Colonel Chapman's at the time you saw it?

Ans.-His house, a small house where the Indians lived,
and bis barn.

Int. 6.-In making out your notes of the land surveyed by

you as deputy surveyor of the United States, are you not re-

quired to divide the lands surveyed into classes of different

quality, such as first rate, second rate, &c.?
Ans.-Yes, sir.
Int. 7.-Do you not place in the class denominated first

rate the best and richest lands you surveyed?

Ans.-Yes.
Int. 8.-Do you mean by the word first rate, in speaking of

the Umpqua land, the first-class lands of your surveys?

Ans.-Yes, among the first-class lands.

Int. 9.-How does the land at the place you call Kootenay

compare with the land at Umpqua?

Ans-Not near so good. It is sandy, but good land.

nf. 10.-Was there anything at the place you call Kootenay

to designate it as a post of the Hudson's Bay Company?

Ans.-Nothing.
Int. 11.-Have you any personal knowledge that this was

a post of the Hudson's Bay Company?

Ans.-I was told so.

Int. 12.-How long were you at Fort Colvile?

Ans.-Been there several times; stopped a day or two at a

time; always there during the winter.

Int. 13.-Did not the snow cover the ground at the time of

your visits there?
Ans.-It did.

Int. 14.-Did yon visit the barns or the mills of the Com-

pany while yo were at Fort Colvile?

.Ans.-No.
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Re-Examination in Chief.

Int. 1.-Whether or not, among the persons employed by or
with you, the place you describe as Kootenay was reputed to
be the site of the post of the Hudson's Bay Company, or from
what other persons you derived knowledge to that effect?

Ans.-The party that were with me knew nothing about it
but what they learned from me. My information was obtained
from the maps that I received from the officers of the survey
to guide me in my work.

(Mr. Lander objects to this last answer as incompetent.)

CHARLES T. GARDNER.
January 30, 1867.

Examination Resumed.

Int. 1.-Are you acquainted with a landing or other place
in Oregon, occupied by the Hudson's Bay Company, by the
name either of Monticello or Caweeman?

Ans.-I am.

Int. 2.-Please state what it is.

Ans.-On the west bank of the Cowlitz river, about two or
three miles above where it empties into the Columbia river.

Int. 3.-Please state what you know of the use or occupa-
tion of that place by the Company.

Ans.-I know there was a store there. In this store were
the goods usually kept in a Hudson's Bay store, as blankets,
beads, and so forth, for trade with the Indians. As well as I
remember, it was a long house, probably thirty feet in length
by fifteen.

Int. 4.-Please to describe the landing there, whether there
were any wharves constructed, or any portion of the landing
visibly appropriated by enclosure.

(Mr. Lander objects to this' question.)
Ans.-I landed from a canoe on the bank of the river-no

wharf or any cbonstructed landing.
Int. 5.-Was there any plank path or any other accommo-

dations for facilitating the landing of persons or goods at that
place?
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Ans.-There was no plank there. There was a foot-trail on
the bank.

Int. 6.-Was there any person in occupation of the store of
the Company at that time?

Ans.-Yes, there was.

Int. 7.-Did the Iudson's Bay Company, or any agent of
theirs, demand tolls or compensation from you for the accom-

modation of beaching your canoe at the landing and availing

yourself of the foot-trail after you landed?
Ams.-No.

Cross-Examination.

Int. 1.-How do you know that the store you mention as

belonging to the Hudson's Bay Company was actually the
store of the Company?

Ans.-I was introduced to the gentleman who had charge

of the store as one of the Hudson's Bay Company's men.
Int. 2.-What was his name?
Ans.-I have forgotten.
Int. 3.-Was this store situated on the bank of the river, or

on the west side of the little street running by the landing.?

Ans.-I think on the bank of the river.
Int. 4.-Who was the person who at that time claimed to

possess the landing and the land immediately around it, who
did practically control it?

Ans.-Mr. Huntington.
int. 5.-At the time you were ther.e, were there not some

piles driven along the bank to prevent its being washed away
by the current of the river?

Ans.-Nonie that I noticed.
CHAs. T. GARDNER.

WASHINGTON, D. C., January 30, 1867.
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Claim of the fudson's Bay Company against the United States.

Deposition of SIMPSON P. MOSES, taken at the request and in
behalf of the United States, by agreement between C. C.
Beaman on behalf of the United States, and Edward

Lander on behalf of the Hudson's Bay Company.

TESTIMONY OF SIMPSON P. MOSES.

Int. 1.-Are you the same person examined as .a witness

this day in the matter of the Puget's Sound Agricultural Com-
pany's claim against the United States?

Ans.-Yes.
Int. 2.-State whether or no the Hudson's Bay Company

imported any merchandise into your collection district, when
you were United States collector of customs for the district of
Puget's Sound?

Ans.-They did, paying duties amounting in the aggregate
to about $5,000.

Int. 3.-Where were these goods sold?
Ans.-At Fort Nisqually.
Int. 4.-Who was the agent of the Hudson's Bay Company

in these matters?
Ans.-Dr. Tolmie. The imports of merchandise were con-

signed to him. He was also an officer of the Puget's Sound
Agricuttural Company in charge of the post.

Int. 5.-How was the value of the Company's interests
affected by being required to pay duties on their imports
through your district?

Ans.-Dr. Tolmie represented to me that their iùterests had

suffered seriously thereby, and that they would in future im-
port their goods at Vancouver, on the Columbia river, and
bring them across the country.

Int. 6.-State whether or no you ever visited Fort Van-
couver, on the Columbia river.

(Statements of Dr. Tolmie objected to as incompetent.)
An.-I was at Fort Vancouver on two occasions-in the

winter of 1852-3, and the spring of 1853.



328

Int. 7.-State whether you had any conversation with Gov-

ernor Ballenden, chief factor in charge of the Hudsou's Bay

Company's post at Vancouver, in regard to their right to im-

port merchandise into the Columbia river.

Ans.-I had a general conversation with him·on the subject,
in which he contended the .treaty gave the Company the right

of importation free of duties.
(Statement of Ballenden objected to as incompetent.)

Int. 8.-Was the Hudson's Bay Company permitted to in-

troduce goods into the Columbia river free of duty or not?

Ans.-The Company was required to pay duty.

Int. 9.-State whether or not you had any conversation
with Governor Ballenden in regard to the value to the Com-
pany of the navigation of the Columbia river under the treaty,
if the Company was compelled to pay duties.

Ans.--Governor Ballenden remarked to me that the require-

ments of our revenue system, as practised at the custom-houses

in that country, were such as to render that riglt of no value

to them, and that the Company had determined to discontinue

the use of the north branch of the river, and that the Com-

pany was then constructing, or about to construct, a road

from a point on the Pacific, within the British territory,
striking inland, so as to supply their posts independent of the

anrioyance of the American custom-houses.
(Statement of Ballenden objected to as incompeternt.)

February 7, 1867. SIMPSON P. MosEs.

In the matter of the Claim of the Hudson's Bay Conpany
against the United States.

Before me personally came Simpson P. Moses, to whom I
administered the following oath:

"You swear that the evidence you shall give in the matter

of the claim of the Hudson's Bay Company against the United

States shall be the truth, the whole truth, and nothing but

the truth. So help you God."

Witness my hand this seventh day of February, A. D. 1867.

SAM'L H. HUNTINGTON,
Chief Clerk Court of Claims.
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In the matter of the Claim of the uffcson's Bayî Company

against the United States.

CRoss-ExAMINATroN OF SIMPSON P. MOSES.

Int. 1.-How do you know that the Hudson's Bay Company

were required to pay duties at the Columbia river, and did

vour collection district extend to the Columbia river?
Ans.-My district did not extend to the Columbia river,

and I only knew the Hudson's Bay Company paid duties there

from the statement of the officers of the customs there on the

river, and from the statement of the officers of the Company,
and also because it was a matter of notoriety which was never

controverted.
Int. 2.-Did not Dr. Tolmie complain of your interpretation

of the revenue laws in your collection district, and was not

that one of the reasons given for importing goods into the
Columbia district, and subjecting them to the very great
additional cost of land transportation from the river to the

post at Nisqually?

Ans.-Dr. Tolmie did so complain, as he had previously

complained in like manner of the interpretation at Astoria.

At'the time when he complained of interpretation he paid the

duties under written protest, which protest I forwarded to the

Treasury Department, and my interpretation was sustained,
of which fact I notified Dr. Tolmie.

Int. 3.-What reason did Dr. Tolmie give you for aclding
so greatly to the cost of his goods by importing them by the
way of the Columbia river?

Ans.-le gave me only a general reason, that the Company
thought it would be to their advantage to do so, and that they
had so determined.

Int. 4.-At what time did you have this conversation you
have spoken of with Mr. Ballenden?

Ans.-It was November or December, 1852, to the best of

my recollection.
Int. 5.-Did not Mr. Ballenden in this conversation tell
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you that the custom-house authorities interfered with their
navigation of the river above Astoria?

Ans.-He said that the annoyances that the Company. had
to submit to from the American custom-house authorities were
such as to render the Company's right under the treaty to the

use of the river of no value to them.
Int. 6.-Did he say anything to you about the threats to

seize a vessel of the Company engaged in navigating the river
above Astoria ?

Ans.-No; he said nothing of that sort.

SIMPSON P. MOSES.

Claim of the Hudson's Bay Company against the United States.

Deposition of the Hon. WILLIAM GILPIN, taken at the request

and in behalf of the United States, by agreement between
C. C. Beaman, on behalf of the United States, and Ed-
ward Lander, on behalf of the Hudson's Bay Company.

TESTIMONY OF HON. WILLIAM GILPIN.

Int. 1.-What is your name, residence, and present occu-
pation ?

Ans.-William Gilpin, Denver, Colorado. I am now Gov-
ernor-elect of the State of Colorado.

Int. 2.-Under what circumstances and with what purpose
did you cross the Plains in 1843?

·Ans.-I made the journey from St. Louis to the mouth of

the Columbia for the purpose of personal and individual exam-
ination and information.

Int. 3.-What particular education or opportunities have

you had which would enable you to judge and estimate the

value of lands in new settlements, or the cost of erecting build-

ings in such settlements?
Ans.-Preliminary training at the Military Academy at

West Point, service in the army, and residence on the frontier

from the age of 16. I have traversed the interior of the

continent a great deal in military expeditions and otherwise.
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Int. 4.-State whether you ever visited Fort Hall, a station
of the Hudson's Bay Company.

Ans.-I visited and remained several days at Fort Hall,
going out to the Pacifie sea, iii September, 1848, and returned
from the Pacifie in June, 1844, remaining at this time several
weeks at the fort.

Int. 5.-Describe the station of Fort Hall.
Ans.-Fort Hall was a small quadrangular trading-jost,

about 100 feet square, constructed of adobe and logs-log
cabins.

Lt. 6.-What would you estimate the cost and value of this
station, with the buildings?

Ans.-As I saw the buildings, they were of little value as
structures, and designed for mere temporary use, for the pro-
tection of stores and trade with the Indians. I am able to
estimate the value of this class of buiidings, as I have built
such buildings, and I once was in treaty to purchase Bent's
Fort, on the Upper Arkansas, and know what value was put
upon it. Fort Hall was bought by the Company from Mr.
Wyeth. I shouli think that $2,000 would be a generous,
equitable price for all the structures I saw at Fort Hall.

Int. 7.-State whether or no there were any lands enclosed
or cultivated, or occupied and used for the pasturage of horses
and cattle, at Fort Hall.

Ans.-My recollection is that there was no cultivated land
of any kind at Fort Hall; no enclosures, except small, tem-
porary eorrals, with poles. My recollection is that there were
about 300 or 350 head of stock, under the charge of the per-
sons at the fort. These were herded, and grazed at large over
the surrounding domain. I know of no lands enclosed or
reclaimed for permanent use from year to year, except the
fort.

Int. 8.-How many men stationed at Fort Hall?
Ans.-About 11.
Int. 9.-What was the condition of the trade?
Ans.-From repeated conversations with the officers of the

Company and American traders, I came to the conclusion that
the amount of trade there was uncertain and transient, on
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account of the migratory character of the surrounding In-

dians.

(Interrogatory objected to as incompetent and hearsay.)

Int. 10.-Have you visited any other stations of the Hud-

son's Bay Company?
Ans.-Yes; in 1843 and 1844, Boisé, Walla-Walla, Van-

couver, Fort George, and Champoeg.
Int. 11.-When and how long were you at Fort Boisé?

Ans.-Three or four days, in October, 1843, and June, 1844.

Int. 12.-Describe Fort Bois'e.
Ans.-Fort Bois'e was in all particulars similar to Fort

Hall, and I judge to have been a place of about equal value

with Fort Hall. - The buildings were somewhat better fin-

ished, but of less value as a trading point. I think there

were only 6 or 7 men stationed there. Its chief consequence

was as a place of rest and refitment for the passing trains of

the Company. I did not observe any lands enclosed or spe-

cially used in agriculture or pasturage. I should not put the

value of the buildings and post at Boisé over $2,500 or $3,000.
Int. 13.-How long and when were you at Walla-Walla?

Ans.-In October, 1843, some eight days; in April and

May, 1844, some twenty-five or thirty days.

Int. 14.-What was the character of the post at Walla-

Walla?

Ans.-The houses were well constructed, of adobe. There

were no corrals or out-houses of any value near the fort.

Walla-Walla was the depot for transportation to the posts

north, east, and south of it, and for the purchase of animals

of transportation. I think there were small cultivated fields

of a few acres at some distance from the fort, on the Walla-

Walla river, where potatoes were grown. I think the Com-

pany had no stock there other than horses. The permanent

equipment of the fort was very small, five persons only. I

should set down the moneyed value of the place at $8,000 or

$9,000, including the cultivated land. The country around

Walla-Walla was extremely sandy, of no value for cultiva-

tion, enclosure, or pasturage at that time.

Int. 15.-State whether you had any conversation with
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Major Grant, chief trader Hudson's Bay Company, with re-

gard to the value of the Company's posts and trade south and
east of the Columbia river.

(Objected to as incompetent.)
Ans.-I had frequent conversation with him, and others in

the service of the Company, on this subject. The general
impression made on me by these conversations was, that their
presence.in, the country was transient, and their posts held in
that light, their connection with it liable to cease immediately
on the termination of the diplomatic discussions then pend-
ing. It was further stated that the intention of the Company
was to abandon the posts south and east of the Columbia if
they could not sell them privately. In those regions of coun-
try where the Company had the prospect of permanent con-
trol, the Company established and pursued a set policy and
discipline calculated to enhance and enrich the general busi-
ness of the fur trade; but on the contrary, where the sover-
eignty was in dispute, they were less careful of the permanent
and prospective favorable condition of the country, and per-
mitted a state of things calculated to exhaust it rapidly, and
bring about the destruction of the fur-bearing crop of ani-
mals. The Company were gradually curtailing their opera-
tions in the disputed territory, owing to diminution of the
supply of fur-bearing animals.

Int. 16.-When, and how long, and under what circum-
stances did you visit Fort Vancouver?

Ans.-My recollection is that I visited Vancouver in No-
vember, 1843, in February, 1844, and April, 1844. I was
there about ten days on each occasion, and on the two last
occasions was specially the guest of Governor John McLough-
lin, and was treated by him with the greatest hospitality and
kindness.

Int. 17.-Describe Fort Vancouver.

Ans.-The main establishment consisted, as I remember, of
some seven or ten dwelling-houses, framed, surrounding a.

parade, the whole enveloped in a picket enclosure. These
houses were ample in size, substantial, and convenient dwell-

ings. Outside was one large store and warehouses, and some
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distance, some hundred yards off, was- a small village, the resi-
dence of the employés and their families, consisting of cabins,
neat cabins. Besides these were shelters, built near the river
and elsewhere, to facilitate the loading and unloading of ves-
sels and their cargoes; also corrals, for stables, and for hogs
and poultry.

Int. 18.-What would you estimate to have been the value
of the buildings you have just described, together with a
square mile, extending half a mile up and down the river and
a mile back?

Ans.-I should estimate at a liberal price, the cost of put-
ting up the building $50,000, and for the land $45,000, the
total liberal cash value being $95,000.

Int. 19.-What do you know of the amount of land culti-
vated, and the value of the crops raised at and around Van-
couver?

Ans.-I recollect to have visited a well-conducted and sub-
stantial farm east of Vancouver, six miles off, well equipped
in all particulars. My recollection is that there were 300
acres of wheat, oats, and potatoes in constant cultivation.
There were also a garden and orchard. I do not know cf any
other cultivated lands about Vancouver. I do not know the
value of the crops raised on these lands, but a large portion
of the wheat sent to Sitka was purchased from settlers in the
valley of the Willamette and from California.

Int. 2.-State whether you visited any mills belonging to
the Company in the vicinity of Vancouver, and if so, give an
estimate of their cost and value.

Ans.--At the mouth of a considerable creek, flowing into
the Columbia from the north, and I think opposite the farm,
I visited a group of water-mills. These consisted of a mill for
the manufacture of wheat into flour, good sized and well
equipped, and of, I think, two saw-mills. These saw-mills
were very large and substantial as to size and structure. I
should estimate the mills at $60,000 or $65,000.

Int. 21.-State whether or not you knew or heard of any
map of any land claimed by the Company around Vancouver,
or whether you heard the officers of the Company make any
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claim to any other land than that actually occupied by
them.

Ans.-I did not hear of or see any map, other than a man-
uscript chart purporting to illustrate the entrance to and navi-
gation of the river Columbia as high as the Cascades, and
Arrowsmith's general map, printed in London, of the region

occupied by the Hudson Bay Company in North America. I

understood, from what I saw and heard from the officers of the
Company, that the Company did not claim any permanent

right or title in the soil, other than the use of it, and the value
attached to it in the prosecution of their business as traders.

(Statement of officers objected to as incompetent.)
Int. 22.-What would you estimate to have been the value

of a tract of land extending in front along the bank of the Co-
lumbia river twenty-five miles, and extending back from said

river about ten miles, and excluding the tract a mile square

you have already valued around the Fort, the said land run-

ning 17 miles down the river below Vancouver and 8 miles
above.

Ans.-I can form no estimate. I knew of no claimed occu-

pancy of such a tract of land; it was then wild andunoccupied
in all particulars.

Int. 23.-State, if you can, the number of cattle and sheep

owned by the Company.
Ans.-The number was small. Most of those around Van-

couver and other posts were,- as I understand, owned by indi-

viduals or by the Puget's Sound Agricultural Company, and

kept around the posts for better protection.

Int. 24.-When were you at Champocg, and what was its

condition?
Ans.-I was there at various times, particularly March 4th,

1844. I have no recollection of any buildings there but sheds.

I did not understand that the Hudson's Bay Company had any

station there; my understanding was that it was used merely

as a landing place.

Int. 25.-When were you at Astoria (Fort George?)

Ans.-April lst, 1844; three or four days.

Int. 26.-What was the character of tie Post?

22 H
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An.-It was of the very smallest class, consisting of a single

building; it was the point where vessels anchored. Captain

Birnie and his family, with one or two assistants, were ail

the persons I saw there. The only trade of the post was

salted salmon.
Int. 27.-What do you know of the policy of the officers of

the Company to induce intelligent Americans to go to the

Sandwich Islands, and of their expectation of the final settle-

ment of the boundary line between the United States and
British America?

Ans.-There was perceivable an earnest desire to give to
their own Governimlent as much as possible the benefit of exclu-

sive occupancy by British subjects of ail the country between
the Columbia river and the ocean. The officers of the Com-
pany were very liberal and generous in giving free passage to
Americans to the Sandwich Islands. The officers of the Com-
pany expected and desired that the Columbia river should be
made the line between the United States and British America.

Int. 28.-State what you know of the origin of provisional
government beyond the Rocky Mountains.

Ans.-Provision for self-government was arranged and
adopted by the people at a mass meeting at Champoeg 4th
March, 1844, and I was appointed the first delegate to the

American Congress from the inhabitants of Oregon.
Int. 29.-What do you know of the Hudson's Bay Com-

pany's post of Umpqua ? .
Ans.-I met Mr. Paul Fraser, an officer of the Company;

he gave me an exact, description of the establishment at Ump-
qua, leading me to estimate its size, value, and importance as
ranking with Bois'e and Fort Hall, and its desirableness as a
place-of trade diminishing.

WILLIAM GILPIN.

WASHINGTON CITY, February 8, 1867.
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In the malter of the Claim of the ffudson's Bay Company against

the United States.

Before me personally came William Gilpin, to whom I ad-

ministered the following oath:
"You swear that the evidence you shall give in the matter

of the claim of the lludson's Bay Company against the United

shall be the truth, the whole truth, and nothing but the truth.

So help you God."
Witness my hand this eighth of February, A. D. 1867.

SAM'L H. HUNTINGTON,

Chief Clerk Court of Claims.

Cross-Examination.

Int. 1.-You have estimated Fort Hall on your recollection

of it; suppose Fort Hall to have consisted of the buildings
and horse-yards or corrals in good repair, set out on page 123

of the testimony in behalf of the Hudson's Bay Company, and
now shown to you, what value would you put upon it in 1843,
or at any time within three years preceding or following that

time?
Ans.-In giving the estimate I did in the examination-in-

chief, I had in my mind the establishment as set forth here,
such being my distinct recollection of the fort and its sur-

roundings.
Int. 2.-Do you recollect any adobe horse-yard or corral at

Fort Hall 165 by 130 feet?
Ans.-I remember having seen and perhaps used such cor-

ral as existed at the time I was there. Its construction was

rude and imperfect; a portion of it of poles.

Int. 3.-How many bastions were there at Fort Hall?

.Ans.-I have no distinct recollection of the bastions. At

two corners of the fort the inhabited building had attics or

upper structures, which served the purposes of bastions for

defence.
Int. 4.-Do you know anything of the cost of maintaining
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and equipping a party of men for the purpose of crossing the
Plains, and trapping, or hunting, or doini work in the moun-
tains?

Ans.-I have had great experience and general knowledge
of such things, and have seen and accompanied many such.
The cost of these expeditions is so various as that each specific
one varies from all the rest, according to the point of depart-
ure, the distance travelled, and the length of time occupied. .

Int. 5.-What will be the cost, as near as you can estimate
it, of a party of twenty men, leaving St. Joseph, Missouri, for
an expedition on the Plains to Fort Hall and back, and time
occupied being six months, about the years 1843-4-5 and 6?

Ans.-J should say the minimum cost would be $150 per
man, and the maximum $300, say, average, $200 per man.

Int. 6.-How much cultivated land was there at Fort Walla-
Walla belonging to the Fort?

.Ans.-My recollection is from 5 to 7 acres.
Int. 7.-What value do you place on those 5 or 7 acres?
Ans.-The fields were small bottoms upon the creeks, and

their value from $10 to $12 per acre.
Int. 8.-You have estimated the moneyed value of Fort Walla-

Walla, including the cultivated land, at $8 or $9,000; what
value would you put upon it, excluding the land of the value
of which you have just spoken?

Ans.-The estimate of $8,000 or $9,000 was intended to
embrace the aggregate of everything that went to give value
to the place. The buildings of Fort Walla-Walla were at that
time new, and built to replace an older establishment that had
been burnt down. I would estimate at the sum already esti-
mated, deducting the valuation placed by me upon the land.

Int. 9.-While you were visiting at Vancouver did you ride
down the river from the Fort and visit any farm or dairies on
the Cathlapootl river ?

Ans.-I think not. I only rode 3 or 4 miles down the river
to some lakes.

iat. 10.-At what time in the year did you make this ride
of 4 miles down the river?

Ans.-In the spring; saw them ploughing.



3839

Int. 11.-Did you place any value on the Company's Post
at Astoria, which you have described?

Ans.-I think I should value the buildings I saw there at
$1,200 or $1,500.

WILLIAM GILPIN.
WASHINGTON, February 11, 1857.

In the matter of the Claim of the Hfudson's Bay Company

against the United States.

Deposition of FRANCIS HUDSON, a witness examined on behalf
of the United States, by agreement between Mr. Beaman,
on behalf of the United States, and Mr. Lander, on behalf

of the Hudson's Bay Company.

, TESTIMONY OF FRANCIS HUDSON.

Int. 1.-What is your name, residence, and occupation ?

Ans.-Francis Hudson, Washington City, D. C., am employé

of Coast Survey.
Int. 2.-Have you ever been in Washington Territory? If

so, state in what capacity and during what time.

Ans.-Yes. I was there as computer on the Northwest

Boundary Survey, during the years 1859 and 1860.

Int. 3.-Are you acquainted with the location of the Post

lately occupied by the Hudson's Bay Company and known as

Kootenay? If so, please state where it was situated, and whether

it was north or south of the 49th parallel of north latitude.

Ans.-I know two such places, one to the north of the 49th

parallel, and one to the south of the line. Iwas fully under

the impression that the one north of the line was also called

Kootenay, and my impression is that the one south of the Une

was the old post, and was not occupied.

Int. 4.-Will you describe the Fort Kootenay north of the
line?

Ans.-I was only there once. My recollection is that there

was only one building there, that was the dwelling of the offi-

cer in charge. *I saw but one man connected with the Hudson's

Bay Company there.
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Int. 5.-Were there any cultivated lands at this post?
Ans.-None· at all.
Int. 6.-(Mr. Lander objects to all statements in reference

to a post north of the line as irrelevant.)
Int. 7.-Will you describe the post known as Fort Kootenay,

which you say was south of the line, and was not occupied?

Ans.-It was about five miles south of the 49th parallel,
and not more than a mile north of the Tobacco river, certainly

not two miles. To the«best of my recollection it consisted of a
building called a churc'h; there was also a dwelling for the

man in charge, as I understood, and there were four smaller

buildings I believe; I am not certain there were four.
Int. 8.-Look at the photograph now shown you, which is

in evidence, and marked Alexander Gardner, No. 1, and say

if you recognize it as a correct representative of the building

called a church.
Ans.-I recognize the building in photograph as the one

I was told was a church.

Int. 9.-State also, if the other buildings were larger or

smaller, and similarly built.
.Ans.-The dwelling. of the man in charge was much smaller

and was similarly built, and the other buildings were much

inferior and quite small.
Int. 10.-How long were you at and about t.- ost last

described?
Ans.-I can't answer certainly; it might have been about

four or five weeks.
int. 11.-Whether you saw any persons living at this post;

if so, how many, and how employed.

Ans.-I saw no one there.
Int. 12.-Whether or no you saw any land that appeared

to have been cultivated?

Ans.-None.

Int. 13.--Did you see any herds of cattle or horses at this
post ?

Ans.-None at all.
Int. 14.-Whether or, no, while the Commission was sta-

tioned near where the Kootenay river crosses the 49th parallel
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of latitude, you saw or heard of any other fort or post of the

Hudson's Bay Company, or any other white man's habitation
on or near the Kootenay and Tobacco rivers than the one you

have already described ?

(Mr. Lander objects to that portion of the question where
witness is asked about what he heard.)

Ans.-No, none at all.
F. HUDSON.

February 13, 1867.

Cross-Examination.

Int. 1.-How did you know that this building you recog-

nize in the photograph was a church?
Ans.-I do not know that it was a chuch, but it was gen-

erally reputed so by the officers of the Boundary Commission.

Int. 2.-Do you not believe that this reputation among the

officers of the Commission arose from statements of Indian

guides?
Ans.-I cannot say; I think it quite possible.
Int. 3.-About how large was this building, giving as near

as you can its length, its height, and its width?

Ans.-I never made an estimate at the time, but I should

say about 40 by 15, and not more than 5 feet high at the

eaves.
int. 4.-How often did you visit this place?

Ans.-I can't say precisely, but certainly half a dozen

times.

Int. 5.-What was there about it that made. you ride five

miles to visit this particular locality?

Ans.-Well, in the first place, I walked there; I visited it

once out of curiosity, and was there several times while on

duty.

Int. 6.-Might there not have been on the Tobacco plain

remains of other buildings, which may have escaped your

notice by being concealed by undergrowth or grass.

Ans.-I don't know where the Tobacco plains are; they are

located in half a dozen different places.
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Int. 8.-Might there not have been in the .valley of the
Kootenay, and within four miles of the Tobacco river, and
north of it, remains of buildings not seen by you?

Ans.-I think not, decidedly.
int. 9.-Was this church which you have described built

of square logs or not ?
Ans.-The builàing pointed out to me as a church was not

built of square logs.
1i. 10.-Were any of the other buildings, described by

you as being there, built of square logs ?
Ans.-None of them.

F. HUDSON.

WASHINGTON, D. C., February 13, 186 -

In the matter of the Claim of the Hfudson's Bay Company against

the United States.

Before me personally appeared Francis Hudson,. to whom I
administered the following oath:

"You solemnly swear that the evidence you shall give in
the matter of the claim of the Hudson's Bay Company against
the United States shall be the truth, the whole truth, and
nothing but the truth. So help you God."

Witness my hand this 13th day of February, A. D. 1867.
SAM'L H. HUNTINGTON,

Chief Clerk Court of Claims.
WASHINGTON CITY.

in the matter of the Claim of the Hudson's Bay Company against

the United States.

The deposition of JAMES G. SwAN, taken in behalf of the United

States. C. C. Beaman representing the United States, and
Edward Lander representing the Hudson's Bay Company.

TESTIMONY OF JAMES G. SWAN.

Int. 1.-Please to state your name in full, residence, and

occupation.
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Ans.-James G. Swan, Port Townshend, Washington Terri-

tory, merchant.
Int. 2.-Are you acquainted with the lands and territory

on the mouth of the Columbia river, below where the Cowlitz

river enters ?
Ans.-I am. I went to reside at Shoal-water Bay, near the

mouth of the Columbia river, in 1852, and resided there about

four years. A part of the time I was inspector of the customs

under General Adair, the collector at Astoria.
Int. 3.-Are you acquainted with Astoria or Fort George,

the former post of the Hudson's Bay Company ?
Ans.-I am.

Int. 4.-What was its character, condition, or value at the

time you knew it ?
Ans.-At the time I was there, there was no vestige of any

post of the Hudson's Bay Company.
Int. 5.-Whether or no you ever visited Cape Disappoint-

ment?

Ans.-I have visited that portion of -it known as Pacifie

City, at Baker's Bay.

Intr 6.-Whether or no you know or ever heard of the occu-

pation of any land on Cape Disappointm'ent by the Hudson's

Bay Company previous to 1856 ?
Ans.-I never heard of any such occupancy or any such

claim. I never heard Duchesney or Captain Scarborough, both

formerly in the service of the Hudson's Bay Company, men-
tion any such claim.

(Mr. Lander objects to so much of the above question as

refers to what the witness had heard.)
Int. 7.-What were your acquaintance and opportunities for

conversation with Mr. Duchesney and Captain Scarborough?

Ans.-I stopped at Duchesney's house on my way to Asto-
ria, whenever I had occasion to go to Astoria, and met Cap-

tain Scarborough in Duchesney's house.
JAMES G. SWAN.

Pebruary 16, 1867.
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In the matter of the Claim of the ffudson's Bay Company
against the United States.

Deposition of TITIAN R. PEALE, witness produced and examined
on the part of the United States, by agreement between
C. C. Beaman, counsel for the United States, and Edward
Lander, counsel for the Hudson's Bay Company.

TESTIMONY oF TITIAN R. PEALE.

Int. 1.-What is your name, residence, and occupation ?
iAns.-Titian R. Peale, Washington city; occupation, ex-

aminer of patents.
Int. 2 .- In what particular service were you employed in

the year 1841?

-Ans.-I was a naturalist in the United States exploring ex-
pedition under Captain Wilkes, and was on board the United
States ship Peacock, and was wrecked at the mouth of the
Columbia river in the last of the month of July of that year.

Int. 3.-Whether, during the year 1841, you ever visited
Cape Disappointment? If so, describe the character pf the
cape.

Ans.-I did. The Peacock was wrecked off Cape Disap-
pointment; it was a rocky promontory, fronting on marshy
land, the timber commencing behind the marsh, to the west of
Baker's Bay.

Int. 4.-Was there any part of a tract of land at the end
of this cape containing 640 acres suitable for cultivation ?

Ans.-I should think not.
Int. 5.-Whether or no there was any post of the Hudson's

Bay Company on this cape in 1841?
Ans.-At that time there was no building there, or prepa-

ration for buildings, that we saw.
Int. 6.-Whether or no you ever visited Astoria, known as

Fort George?

.4Ans.-I was there for two days in the last of July, 1841.
It was then in charge of Mr. Birnie. The principal building

was of squared logs, or puncheons, erected on the slope of a
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hill, one story at one end, and two stories at the other end.

There were several out-buildings, smaller in dimensions, ahia
built of timber.

Int. 7.-What would you estimate to have been tb. value

of the buildings of this post?
Ans.-I should suppose they could not have cost more than

$500 or $600.
Int. 8.-What do you know of the trade at this post ?
Ans.-At the time we were there I understood from Mr.

Birnie the trade to be almost entirely in salmon, a few sea-
otter skins, and articles of a similar character.

(The understanding from Mr. Birnie objected to by Mr.
Lander as incompetent.)

Int. 9.-Have you ever visited Fort Vancouver, a Post of
the Hudson's Bay Company on the Columbia river?

Ans.-I vas at Fort Vancouver for about a week in the
latter part of July, 1841. The fort was a stockade built of
timber, the main building being enclosed withiri the stockade,
being built of square logs, the smaller buildings built of
puncheons. Puncheons are split logs set in a frame to econo-
mizeelumber. All the buildings were of one story, with a
basement cellar in some of the larger buildings. The outer
buildings were not built with the same care as those within
the stockade.

Int. 10.-Of what kind of timber were these buildings con-
structed, how were they put together, and.where was the tim-
ber cut?

Ans.-The material was usually pine, or a kind of cypress
grown in the immediate neighborbood, and were squared by
hand, and put together by a kind of dove-tailing in the better-
finished houses. The windows in the residences were glazed,
with metal hinges to the doors. There was no iron used in
the joining together of these timbers.

Int. 11.-Can you estimate how long this pine or cypress
timber would withstand exposure to the weather ?

Ans.---I have no knowledge how long it would stand expo-
sure to the weather. It was a perishable material, however,
as we saw at the first site occupied by Fort Vancouver, which
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was on the second plateau of the river, where little or nothing
remained, though but few years had expired from the time of
removal.

Int. 12.-What would you, estimate to have been the cost
of the stockade and the buildings which you saw at Fort Van-
couver?

Atns.-From the fact that the timber grew on the spot I
should not suppose that the erection of the buildings and

stockade could have cost more than $25,000.
Int. 13.-What do you know of the value of the fur trade

at Fort Vancouver?

Ans.--I have no recollection now of the value of the fur
trade at that period, but was informed that its value was
decreasing.

(Mr: Lander objects to any statements learned from infor-
mation of others as incompetent.)

Int. 14.-State under what circumstances and from whom

you received this information.

Ans.-I received the information from both Governors

Douglas and McLoughlin, both officers of the Company. This
was in answer to my inquiries whether their agricultural im-
provements had anything to do with the fur trade. They
both gave me the impression the fur trade was decreasing in
value, and the agricultural improvements were being made to
increase resources and provide a retreat for the members of
the Company retiring from active life.

(Information derived from·the statements of the officers of
the Company objected to by Mr. Lander.)

Cross-Examination by 31r. Lander.

Int. 1.-Where did you go on shore at Cape Disappoint-
ment?

Ans.-We landed on the west side of Baker's Bay, inside
of Cape Disappointment.

Int. 2.--Did you remain there any length of time?
Ans.-Only twenty-four hours.
Int. 3.-At what time of the day did you arrive, and when

did you leave?
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,morning for Astoria.
Int. 4.-Did you make any other visit than this you have

mentioned to Cape Disappointment?

Ans.-No, I did not.
Int. 5.-Did you erect a tent on the beach?
Ans.-No; there was no accommodation provided for the

officers or men until we got to Astoria, except that, I think,
Mr. Birnie, or some one, sent down a tent the morning I left

there.
fAt. 6.-Did you go on to the Cape Disappointment?
Ans.-I did. I went by land on the beach. I went as far

as I could by the beach and then ascended the promontory.

Int. 7.-At what time did you return to the camp?
Ans.-I think I went and returned in about two hours and

a half.
Int. 8.-In what other, if any, direction did you go after

you returned to camp?
Ans.-Across the Columbia river to the missionary station,

in canoes. The station was on the south side of the river.

We did not return from the mission to Cape Disappointment,
but went from the mission in boats to Astoria.

Int. 9.-Have you ever built or caused to be built any

squared log buildings in what was then Oregon; or do you

personally know the cost of any such buildings, or the price

of the labor of those employed in building them?

Ans.-No. I do not know personally the cost of any such

buildings, nor do I know the price of labor in Oregon. I

knew public buildings built in other places than Oregon, and

the price of labor did not enter into the estimate of cost. The

time we were in Oregon there could be no estimate put on

labor, as there was no currency.

Int. 10.-Did you see any trading donc at Astoria while

you were there?

Ans.-Only for salmon.
Int. 11.-At the time you visited Fort Vancouver what con-

dition were the buildings in within the stockade?

Ans.-They were all in good condition at that period.
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Int. 12.-Were there any buildings in process of erection at
that time within the stockade ?

Ans.-I have no recollection of seeing any.

Int. 13.-Do you not recollect that some of these buildings

within the stockade, used for storehouses, were of two stories?
Ans.-On the east and south front, I now recollect that

there were buildings of two stories used as stores.

Int. 14.-Did you give such a particular examination to

the buildings within the stockade as to impress it upon your
memory with such distinctness as to enable you, after twenty-
six years, to give an accurate description of the buildings you

saw in 1841?
Ans.-No; I did not so observe them as to remember dis-

tinctly at the present time. I do not remember all the build-
ings distinctly. My impressions are stronger in reference to
the dwelling-houses.

Int. 15.-Can you state of what kind of wood these build-
ings were built? If so, state what it was.

Ans.-Pine and cypress.
Int. 16.-What other name, if any, is there for the tree you

call cypress?
Ans.-I do not remember the botanical name.
Int. 17.-Is the cypress you have reference to a deciduous

tree?
Ans.-No; it is an evergreen.
Int. 18.-Were not the pine and cypress you refer to resin-

ous trees ?
Ans.-They were.

Int. 19.-Do you not know that the resinous trees can remain
a long time exposed to the weather without decay?

Ans.-Some do, but not all, the hemlock of the eastern

regions being considered a perishable wood.
Int. 20.-Do you know anything of the red fir tree of Ore-

gon and Washington Territory?
Ans.-I do not.

Int. 2 1.-Can you tell, by looking upon squared timber in
buildings which have been erected for several years, of what
species of fir or pine tlJy are built?
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Ans.-I think I could with tolerable certainty.

Int. 22.-Is not your statement that these buildings were

erected from pine and cypress trees rather derived from the

fact that you believed you saw trees of this description grow-

ing in a forest back of the site of the old fort, than from the

fact that you observed these two kinds of wood in the build-

ings themselves?
Ans.-That is true as regards the buildings themselves.

As regards the stockade, my impression is that they were of

the kinds of trees the stumps of which were still existing in

the immediate neighborhood.
Int. 23.-Have you any better means of knowledge of the

cost of the buildings at Vancouver than you had of those at

Astoria?

Ans.-I have not.

Examination-in-Chief Resumed.

Int. 1.-Whether or no, from the promontory at the ex-

tremity of Cape Disappointment you had a view of a tract of

land a mile square ?
Ans.-I think I had. It was a marshy meadow land, with a

fringe of timber next to Baker's Bay.

Cross-Examination Resumed.

Int. 1.-Is not Cape Disappointment a promontory rising

nearly 200 feet abruptly from the water; does not that height

continue backwards to the north, as observed from the water

in Baker's Bay, to @ome distance, certainly for more than a

mile?
Ans.-My present impression is that Cape Disappointment

is not that high. I have been speaking of the main point,

which is disconnected from the high land which forms the west

side of Baker's Bay.
Int. 2.-Was not the land on Cape Disappointment, imme-

diately north where you stood, covered for at least a quarter

of a mile with a thick growth of timber ?

Ans.-No; my recollection is that for about a quarter of
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a mile north of Cape Disappointment is a low, sandy beach,
bounded inland by bushes.

Int. 3.-From where you stood, how far could you see
looking inland?

Ans.-My recollection is that it was about half a mile across

the meadow land up to the timber.
Int. 4.-About how much land, if you are able to estimate it,

was embraced in the marshy space you have spoken of; what

was its length and breadth ?
Ans.-It was about half a mile square.

T. R. PEALE.

February 25, 1867.

In the matter of the Claim of the Hfudson's Bay Company
against the United States.

Deposition of General BENJAMIN ALVORD. Witness examined
on behalf of the United States by agreement between C.

C. Beaman, counsel for the United States, and Edward
Lander, counsel for the Hudson's Bay Company.

TESTIMONY OF GENERAL BENJAMIN'ALVORD.

Ini. 1.-What is your name, residence, occupation?
Ans.-Benjamin Alvord, residence, New York city, pay-

master in the United States Army.
Int. 2.-Have you ever been at Fort Vancouver, a post of

the Hudson's Bay Company? If so, when, and at what'time or

times?
Ans.-I arrived at Fort Vancouver in September, 1852, and

left there in the spring of 1865. I was at that post the greater

portion of that time. From 1855 I was employed as pay-
master in the United 'States Army; from 1862 to 1865 as
Brigadier General of volunteers in command of the district
of Oregon.

Int. 3.-Describe Vancouver as you saw it in 1852.
Ans.-There was a stockade surrounded with pickets, occu-

pied by the Hudson's Bay Company. Outside of the pickets
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there was one building belonging to the Company occupied as
a hospital by the United States troops, a Catholic church, and
two or three buildings surrounding it, and two or three other
small buildings. Inside the pickets was a building occupied
as a store in the lower story, the upper story was a storehouse,
and two other large buildings were storehouses. There was
also one building occupied by the officers of the Company, one

building as an office, and a range of smaller buildings occu-

pied by the servants of the Company; also a magazine and

block-house.
int. 4.-Describe any changes that took place in the build-

ing while you were there.
Ans.-In 1859, when the Company left, the buildings were,

most of them, very much dilapidated, some of them in decay,
especially as most of the buildings had, I think, a wooden
foundation.

Int. 5.-How were the buildings of the Company constructed,
and of what material, and where was it procured?

Ans.-Of Douglas spruce logs hewn square, in a portion of
the buildings; some of them were of logs unhewn, procured in

that vicinity. There was a spruce forest in the rear of the
post. The unhewn logs were put together in notches. I don't

remember how the hewed logs were put together.
Int. 6.-What would you estimate to have been the value of

the stockade and all the buildings owned by the Company at

this Post in 1852?
Ans.-About $25,000 for the stockade and buildings within

the pickets. The price .of lumber was very high, and for that

reason the United States military barracks were built of logs.

Int. 7.-What would you estimate the stockade and build-

ings to have been worth in 1859?
Ans.-They were so much decayed they were worth very

little.
Int. 8.-What do you know of the military reservation at

Fort Vancouver?
Ans.-A military reservation of four square miles was first

laid off. In the spring of 1853 a law of Congress reduced all

23 H
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military reservations for forts in Oregon to 640 acres. I was

there when the lines of the small reservation were run.

Int. 9.-Whether or no the Hudson's Bay Company desired

that the reservation should be large or small?

(Mr. Lander objects to this question as incompetent, irrele-

vant.)
Atns.-I think a large reservation was agreeable to the Hud-

son's Bay Company as protecting them against the encroach-

ments of the settlers.
Int. 10.-Look at the photographs now shown you marked

"C " and "D," and state what they represent.

Ans.-The one marked "C" is the northeast cornere of the

Hudson's Bay stockade at Fort Vancouver from the inside,
embracing the building occupied by the officers of*the Com-

pany, and another building occupied by the servants of the

Company. The one marked "D" represents the northwest

corner of the stockade,. embracing the principal store.

Cross-Examination.

Int. 1.-Was there not outside the pickets a building occu-

pied as an ordnance building?

Ans.-A portion of the building I have described as being
used as a hospital was also used as an ordnance storehouse.

Int. 2.-Look on this list of buildings within the fort,
dwelling-houses, stores, and workshops, now shown to you, on
the 202d and 203d pages of the printed testimony in behalf
of the Hudson's Bay Company, and state whetber these build-
ings were not there in 1852, and whether those F ldings were
not there in 1859.

Ans.-I would add to my first description o. éhe buildings
a granary and blacksmith's shop, and a building adjoining the
officers' quarters near the gate; the latter, when I first became
acquainted with it, was very much gone to decay.

Int. 3.--Can you name any particular building of those you
have mentioned inside of the stockade which was in decay in
1859?

Ans.-The building occupied by the officers of the Company
was propped up repeatedly, and the other building, the other
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side of the gate, was in considerable decay. All the store-

houses were much in want of repair.

Int. 4.-State in what manner the building occupied by the

officers was propped up.

Ans.-My impression is, the foundations were decayed. I

witnessed, once or twice, the process of repair. I saw work-

men at work on the front porch, in the front part of the

house.
Int. 5.-In what part of the storehouses did you notice any

decay?
Ans.-The foundations of the building occupied at one time

as a commissary storehouse.
Int. 6.-What portion of the foundation was in decay, and

to what extent?
Ans.-I cannot say. My attention was drawn to that build-

ing, at one time, in connection with abandoning its use as a

storehouse, and the necessity of one being built by the Quar-

termaster's Department.
Int. 7.-What, if any, estimate was made of the cost of the

building spoken of above for the quartermaster?

Ans.-I don't know.
Int. 8.-Do you feel certain that there was any building

within the stockade built of unhewn logs?

Ans.-I think none of the principal buildings were.

Int. 9.-State what building was built of unhewn logs, and

in what part of the enclosure.

Ans.-I cannot say.

int. 10.-Do you not think you may be mistaken in saying

that any of the buildings inside of the enclosure were built

either of hewed logs or unhewn logs ?
Ans.-The whole fort was of logs. Al the principal build-

ings were of hewn logs.
Int. 11.-Did you observe the building carefully enough to

say whether these buildings were of hewn logs or sawed logs?

Ans.-I think a portion were hewed and a portion sawed.

Int. 12.-Can you say whether the house occu'ied by the

chief factor was a frame or a log house?

Ans.-I think it was a log house with clap-boards on it.
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Int. 13.-Do you know anything of the price of sawed
lumber per 1,000 feet, at board measure, in 1852, at Van-
couver?

Ans.-I came there in 1852, and stayed a few days, and
went to the Dalles. Lumber at the Dalles in the summer of
1853 sold at $75 a thousand.

Int. 14.-Is the estimate you place on these buildings in
1852 based upon the idea that they were built of hewn and
unhewn logs?

Ans.-No.
Int. 15.-Do you know the price, and can you now state it,

per running foot of hewn timber, such as you say some of
these buildings were built of in 1852?

Ans.-No.

int. 16.-Have you ever calculated or estimated what amount

of hewn timber or sawed lumber there was in any single building

you have spoken of inside the stockade in 1852?
Ans.-No.
Int. 17.-Did you know, and can you now state, what was

the price of shingles per thousand at Vancouver in 1852?
Ans.-No.
Int. 18.-Do you know the price or value of labor, skilled

and unskilled, at Vancouver, in 1852?

Ans.-Carpenters asked from $4 to $5 a day.
Int. 19.-What value do you place on the buildings at Van-

couver in1859?

Ans.-They hlad been of so little value since the Hudson's

Bay Company left them, that the military authorities have

never occupied them except for stabling horses, mules, and

animals in the winter time.
Int. 20.-Do you wish to be understood in saying that they

were of little value, because they were of little value to the

military authorities on the military reservation?
Ans.-I do, because there was frequent want of quarters.

Buildings in the town adjoining have been hired, and no prop-

osition made to occupy the abandoned buildings of the Hud-

son's Bay Company.
int. 21.-When you speak of their being of little value, how
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long after they were left by the Hudson's Bay Company did

you put this value upon them?
Ans.-Immediately after they left, for no occupation by the

Quartermaster's Department except as above described, was

made.
Int. 22.-In what year and what time of the year did the

Company leave?
.Ans.-The summer of 1859, I think.
Int. 23.-In what year and what time of the year was the

British Boundary Commission encamped inside the stockade

at Vancouver?
Ans.-I don't know.
WAsHINGTON CITY, February 26, 1867.

Examination-in-Chief Resumed.

Int. 1.-What do you know of the character of the winter

of 1852 in Oregon?
Ans.-That winter I commanded at Fort Dalles, Oregon.

The winter was one of extraordinary severity. The navigation

of the Columbia closed on the 4th of December, 1852, and

remained closed until the latter part of January. It generally

did not close until Christmas. A large number of cattle came

across the Plains that fall, and great numbers of them in the

vicinity of the Dalles perished from cold and want.of food.

Usually, the bunch grass of the prairies was accessible for their

subsistence, but was not accessible that winter from the depth

of snow.

Cross-Examination Resumed.

Int. 1.-Is not the Dalles situated at the foot of the Cascade

mountains and on its eastern base, about 60 miles, if not more,
from the western base, and is not the climate east of the Cas-

cades different in characteristics from the country west of the

Cascades?

Ans.-The foot of the eastern slope of the Cascade range is

20 miles below the Dalles. On my arrival at the Dalles, in

1852, the settlers said that during the previous winter there
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was very little snow, and the winter bland and mild as the
climate of Italy. This deluded the emigrants tô leaving their
cattle there that winter. The climate at the Dalles is gener-
ally a little colder than at Fort Vancouver, but great numbers
of cattle perished that winter in the Willamette Valley, and
n the whole region west of the Cascade mountains.

Int. 2.-Is not your statement as to the numbers of cattle
dying in the Willamette Valley and west of the Cascades

derived from statements made to you by others, and not from
your own personal knowledge?

Ans.-In the summer of 1853 I was ordered to Umpqua
and Rogue River Valley to locate a military road, and made
nquiries all along the line of my travel through the Willa-

mette Valley as to the severity of the previous winter.
Int. 3.-Did you notice the emigrant cattle at the Dalles

among which this mortality occurred of which you have spoken?

Ans.-I did.
Int. 4.-Were they not on arrival very Iow in the flesh, and

unable to stand, from that reason, the cold of that winter?
Ans.-They were; but all cattle were alike. Even mules

were killed for want of food, if for no other reason. If a thaw
came, the snow was immediately frozen, and the grass entirely
inaccessible.

Int. 5.-Do you not know that a mule is an animal much

less capable of sustaining severe cold, and more liable to per-
ish from it, than either the horse or the ox?

Ans.-I don't think so.
Int. 6.-D you not know that some of these emigrant cattle

survived that winter?

Ans.-I think that none survived that were not fed by their
owners.

Int. T.-Did not a large number of these emigrant cattle

belong to an emigrant by the name of Hayes ?
Ans.-Yes.
Int. 8.-Was not this man Hayes afterwards a resident on

Puget's Sound?

Ans .- Yes.

Int. 9.-Is not the Cascade range between Yencouver and
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the Dalles, a range of mountains some 60 or 70 miles in

width, and is not the country on the eastern slope of the
Cascades, and to the east of it, a vast, open plain or plateau,

generally free from forests, and, as a general rule, dry and

arid ?
Ans.-The description in the question is generally correct.

The width of the Cascade range is about fifty miles.
Int. 10-Is not the country west of the Cascades and north

of the Cumberland river, and for at least 20 miles south of

it, almost an unbroken forest, with here and there prairies

interspersed, and with a moist and humid climate ?
Ans. Yes.

Int. 11.-Are you aware of the fact that the forests in the

winter season afford shelter and food to cattle ranging in

them?
Ans.-To a certain extent this is true.
(Al the above testimony with reference to the Dalles, the

winters of 1852 and 1853, the emigrant cattle, and the mor-

tality among them, objected to by Mr. Lander as immaterial

and irrelevant.)
BENT. ALVORD,

Paymaster and Bvt. Brig. General U. S. Army.

February 28, 1857.

In the matter of tke Claim of the ffudson'.s Bay Company cgainst

the United States.

Deposition of BENJAMIN F. DOWELL, witness examined on be-

half of the United States by agreement between C. C.

Beaman, counsel for the United States, and Edwin Lan-

der, counsel for the Hudson's Bay Company.

TESTIMONY oF B. F. DOWELL.

Int. 1.-What is your name, residence, and occupation?

Ans.-Benjamin F. Dowell, Jacksonville, Jackson county,

Oregon, attorney at law.
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Int. 2 .- Have you ever visited Umpqua, a post of the Hud-
son's Bay Company ?

Ans.-I have.
Int. 3.-State when you first saw it, and what condition it

was then in.

Ans.-The first time I saw it was in the fall of 1852. I
did not examine it particularly. There were some log houses,
and what is called the corral, for the purpose of catching
wild horses and cattl3. The time I first visited it a beef had
just been killed, and I bought some of the beef.

Int. 4 -What value would you put on these buildings the
first time you saw them ?

Ans.-The buildings I saw were dilapidated log buildings,
with puncheon floors, very rough. I do not think they were
worth over $500; corral was old and dilapidated.

Int. 5.-What other times did you visit the post, and what
changes had taken place?

.An.-I visited the post again in 1853, 1854, and 1855. I
don't remember whether there were any changes in 1853, with
the exception that there appeared to be nobody living in the
houses, and the man from whom I bought beef, who was a
Frenchman, I think his name is Garnier, I met in the first
prairie above Scottsburg, and he told me he was living in the
said prairie about two and a half miles from Scottsburg.
When I was back in 1854 or 1855, I don't remember which,
considerable improvement had taken place. The place was
not then in possession of the Hudson's Bay Company, but a
man by the name of Chapman was in possession. Both the
last times I was there, I saw Mr. Chapman's sons at work.
The buildings all looked fresh, as if they had been just put

up. There was some fencing at the latter period there. I saw
no fencing when I was there first. I saw no cultivated land
when I was first there.

Int. 6.-What opportunities have you had of estimating the
value of lands west of the Rocky mountains, and particularly
in the neighborhood of Umpqua?

Ans.-Fron the spring of 1853 to the. fall of 1856 I was

the owner of a pack-train, and travelled with it constantly



359

through Oregon, transporting supplies from the different farms

and towns in northern Oregon, and from Scottsburg through

Umpqua Valley to Jacksonville, Oregon, and to Yreka, Cali-

fornia, or I was transporting supplies for the Oregon volun-

teers in the Indian wars. Since 1856 I have been engaged in

practising law in Jackson and Umpqua counties, and drawing

deeds for parties buying lands. I have bought three farms,

one in Polk county, one in Umpqua Valley, now Douglas

county, and one in Jackson county, and I have travelled

through Umpqua Valley two or three times every year since

1852, and heard mien price their lands there.

Int. 7.-Do you know whether the Hudson's Bay Company

claimed any land around their post at Umpqua?

Ans.-I don't know, of my own knowledge, that they did.

The man in charge of the place claimed the corral and the

cattle as belonging to the Hudson's Bay Company.

(Mr. Lander objects to statements of the man in charge as

incompetent.)
Int. 8.-What was the value of a tract of land of a mile

square fronting on Umpqua river, including the post as the

centre, or nearly so, in 1852, and what is its present value?

Ans.-I think in 1852 it would sell from somewbere between

$1,500 and $2,000. If the tract of land was run up the river,

so as to include the prairie, and so as just to cover the house

below, it would get much better land, and in that case I think

it would be worth $2,000. If it was a mile square with the

post in the centre, it would only, I think, be worth $1,500.
This estimate includes all the buildings and improvements that

were on it at the time. I don't think the present value is as

much as it was in 1852 and 1853, though the buildings and

improvements are worth double what they were in 1852.

Land there has depreciated. The reason of this is that Scotts-

burg has not increased in importance as was expected.
int. 9.-Upon what particular knowledge do you found this

estimate of Umpqua?

Ans.-I know of two tracts of land, close by, on the east

side of the river, containing 320 acres each, that belong to.

Dr. L. S. Thompson, who has offered to sell both the said.
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tracts to me for $2,000. They have as good improvements as
the land at Umpgua, the lands are better, and the location is
better.

(Mr. Lander objects to this answer as irrelevant and incom-

petent.)
Int. 10.-Have you ever visited Fort Hall, a station of the

Hudson's Bay Company ? If so, when? Please state its con-

dition then.

Ans.-I visited Fort Hall in 1850. It was a large fort,
built of adobe brick. I suppose it was about 200 feet square.

There were buildings inside of the fort on the corners suitable

for a storehouse and a dwelling, and the managing agent of

the Hudson's Bay Company, I think his name·was Grant, was

living there.

Int. 11.-What do you know Of the trade at Fort Hall?

Ans.-Our company sold to the managing agent there quite

a lot of dry goods. We sold the goods at about the retail

price in Missouri, some at less. They had scarcely anything

on hand at the post to sell. We were three days selling the

goods. The only trade I saw except what we sold, some of

our company bought a horse in part payment for the goods at

$60, the pick of a band of about forty or fifty.

Int. 12.-Did you see any cultivated land there?

Ans.-I did not.
Int. 13.-What was the value at that time per acre of land

in the neighborhood of Fort Hall?

Ans.-The whole country was vacant, unappropriated public

lands of the United States. There was no settlement at that

time along the road I travelled from Fort Laramie to Fort

Hall, except a little post occupied by the United State troops

about five miles from Fort Hall. Anybody could take the

land by settling on it. Nobody would do it at that time. Right

around Fort Hall the land was very poor, a sandy plain, of

no value except asea trading post.

Int. 14.-What do you know of the station of the Hudson's

Bay Company known as Walla-Walla?

Ans.-I visited Fort Walla-Walla in December, 1855, in

company with Colonel Kelly's command, Indian Agent Olney,
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and Mr. Sinclair, the agent of the Hudson's Bay Company.
And last year I saw it four or five times.

int. 15.-Describe it as you first saw it.
Ans.-It was an adobe Fort, very much like Fort Hall-had

the appearance of having been recently ransacked by the
Indians.

Int. 16.-What'would you estimate to have beeni the value
of this post?

Ans.-I should say it would not have sold for over $2,000
although it perhaps cost more.

Int. 17.-Do you know of the circumstances under whichi
the Hudson's Bay Company left Fort Walla-Walla?

Ans.-All I know on this subject is what the agent of the
Company; Mr. Sinclair, told me. I don't know that it ever
was abandoned. I know there was nobody in it when I first
went there in 1855, and the property had the appearance of
everything being taken out.

Int. 18.-What did Mr. Sinclair say to you about the cir-
cumstances under which the Hudson's Bay Company left Fort
Walla-Walla?

(Mr. Lander objects to this question as incompetent.)
Ans.-He told me that he was the commander of the post

at Walla-Walla for the Hudson's Bay Company.- He told me
the reason why lie left the Fort was that several miners trav-
elling between Oregon and Colvile had been killed by the
Indians, that Indians had reported it so to him, and a short
time after that, Piupiumoxmox, the head chief of the Walla-

Wala Indians, with several of his tribe, came to the Fort and
demanded of him all the.powder lie had, and required him-to
send for more powder for him. He said he told Piupiumoxmox
that he had but little, and what little he had he wanted for his
own defence. He said he suspicioned that he wanted to make
war from his wanting so much, and Puipuimoxmox threatened
to kill him if he did not let hira have all the powder he had
and send for more powder. He said Piupiumoxmox finally
went away without getit'ng any powder or doing anything but
threatening to kill him. A few days after this he was informed
by the Indian Agent Olney that Agent Bolen had been killed
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by the Yakama Indians on the opposite side of the river. He

said he was satisfied from these two facts that Piupiumoxmox

and Kamaiakane bad combined together, and that war was incv-

itable, and they had to leave to save their lives. He said, to

keep the Indians from using the powder and lead against the

whites, he threw all the powder and lead he had into the river.

Mr. Sinclair buried his one or two howiuzers in a cache. I

sent some of my men to dig them up, and we got them. Sev-

eral Frenchmen that had Indian wives and farms on the Walla-

Walla river, left and went to the Dalles. Mr. Sinclair said all

the Arnericans and Frenchmen left and went to the Dalles.

Mr. Sinclair said the reason he did not take his things with

him from tbh Fort, was that he did not have transportation.

He did not have time to gather up the cattle.

Int. 19.-Were the buildings at Fort Walla-Walla injured

by the Indians at this time ?

Ans.-No, except the gates and doors were broken open.

I went to the Fort among the first after the Indians had sacked

it. I went there with Mr. Sinçlair and a lot of soldiers.

Int. 20.-What was the character and value of the lands

about Walla-Walla?

Ans.-It was a barren, sandy plain of but little value, except

the fort. There is a town there now, and it is worth a good

deal more now than it was then.

Cross-Examination.

Int. 1.-At the time you first saw Fort Umpqua, did you

pût a value on the buildings you then saw there?

Ans.-I did not.

Int. 2.-Is not the value you have put upon it a value made

up at the present time?

Ans.-No, sir; I fixed the valuation from the observation

of the place in 1854, and from my general knowledge of the

price of the property in that vicinity in 1852 and 1853; and

by Dr. Thompson trying to seil his place, and not doing it.

Int. 3.-What circumstance caused you in the year 1854

to put a value upon these at Umpqua?
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Xns.-I was told by somebody, I don't remember who, that

somebody¯had jumped the Hudson Bay Company's claim at
Umpqua, and I got to studying how much he had made by so

doing.
Int. 4.-Were there stockades surrounding the buildings at

Umpqua when you saw it first?
Ans.-I think there was.
Int. 5.-Do you include the stookades and bastions in your

valuation?

Ans.-I don't think I considered the stockades worth any-
thing at that time, as the citizens were living in the valley
without any stockades; I did not consider thestockades worth
anything, but for the wood.

Int. 6.-Do you recollect a dwelling-house there when you
first saw it?

Ans.-Yes, there was a dwelling-house there.
Int. 7.-Do you now restate what you said in your exami-

nation-in-chief in reference to these buildings the first time
you saw them?

Ans.-I do; I did not examine the Fort at Umpqua paticu-
larly; I went over to get some beef, and got it; I went over

from my camp on the opposite side of the river in sight of the

fort, about a half a mile distant. I saw they were killng a

beef, and then -went over.
Int. 8.-What office did you fll when you visited Fort

Walla-Walla with Colonel Kelly?

Ans.-I was the owner of the transportation animals, and

had the management of the transportation.
Int. 9.-Which was the larger fort, Fort Hall or Fort Walla-

Walla?
Ans.-I don't know that thiere was any difference in the

size of them.
Int. 1O.-Which in your opinion cost the most to build?

Ans.-I think Fort Walla-Walla cost the most.

Int. 11.-What in your opinion would be the difference in

the cost of these two forts?

Ans.-I should suppose there was not much difference in

the actual labor of building, but my impression from my knowl-
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edge of Indians is that it would cost more at Fort Hall to

build, as the Indians there were not so good to work as the
the Indians about Walla-Walla; I suppose the labor was mostly

done by Indians and Frenchmen; I understand the adobes
are made out of the natural t:urf of the prairies, ploughed up

with either horses or oxen, and then put right on the walls

without ever being burnt at all; the walls are 2 or 21 feet

thick; the adobes have no appearance of being burnt ; they

make a pretty comfortable house.

Int. 12.-Was not a portion of the fort at Walla-Walla
still used and occupied when you was there last?

Ans.-I know a portion of the house was; and probably
the whole of the old storehouse was standing.

Int. 13.-Did not in your opinion the fort at Walla-Walla
cost mu'ch more than the $2,000 you have estimated it at, in

your answer to interrogatory 16?
Ans.-I do 'think so; I don't tbink you could put up an

adobe house such as that for $2,000 now, but I could put up
a brick house or a wooden house for $2,000 that I would
rather have.

Int. 14.-Can you estimate the cost of this building at all,
with a wall of over a hundred feet square, with all its build-

ings inside ?
Ans.-I have no way of estimating the cost of such a build-

ing, because I never saw anything like it put up, and of course
could onlv conjecture as to the amount of labor it would take.
I could tell no more as to the number of days it would take,
than as to the number of days it took to put up any of the
forts I saw at Arlington yesterday.

Int. 15.--How long were you at Fort Walla-Walla, itself,
and under what circumstances ?

Ans.-The first time I was there, I was there about three
hours ; the next day I was there all day, shooting at the In-
dians across the river; the next time I was there, I was there
two or three hours, looking round; ten or twelve days after-
wards I rode by and never stopped at all; in the spring fol-
lowing, in 1856, we camped near there, and was back and
forth .everal times; I was there again in 1865 and 1866.
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Int. 16.-At the time you were there in 1866, did you land
at the town of Wallula ?

Ans.-I did.
int. 17.-Were there many goods landed at Wallula from

the steamer in which you came up ?
Ans.-I saw but little goods landed, but there was a good

supply of goods in the town; I have no doubt they were all
landed there.

Int. 18.-How many times a week did steamers from below
stop at Wallula ?

Ans.-I think they were running three times a week.
Int. 19.-Did the steamers go higher up the river ?
Ans.-The steamer I was on went above; they said were

going to Lewiston.
Int. 20.-Are not corrals used as well for tame as wild

animals ?

Ans.-They are.
B. F. DOWELL.

March 11, 1867.

In the matter of the Claim of the ffudson's Bay Company against
the Unitecd States.

Deposition of EDWARD J. ALLEN, a witness produced on the

part of the United States, and examined at Washington

city, this 23d day of February, A. D. 1867, by virtue of
an agreement between C. C. Beaman, counsel for the United
States, and Edward Lander, counsel for the Hudson's Bay

Company.

TESTIMONY OF EDWARE J. ALLEN.

Int. 1.-What is your name, residence, and occupation ?
Ans.-Edward J. Allen, Pittsburg, Pennsylvania, secretary

and treasurer of the Pacifie and Atlantic Telegraph Company

of the United States.
Int. 2.-Have you ever visited Fort Boise, a post of the

Hudson's Bay Company?
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Ans.-I have.
Int. 3.-State when you visited it, how long you remained,

and under what circumstances.
Ans.-I visited it in the summer of 1852; I remained there

about a month; I passed there as an emigrant, and remained

ferrying there.
Int. 4.-What was the condition of the fort at that time ?

Ans.-Very dilapidated, ruinous.

Int. 5.-What was the value of the buildings?

Ans.-I don't know for what purpose they would have any

value; the value would be so slight it would be difficult to
estimate it.

Int. 6.-How was that fort occupied?
Ans.-By one white man in charge, an employ'e of the

Hudson's Bay Company.
Int. 7.-What was the value of the trade at this post ?

Ans.-I saw no trading transaction at all, while I was there

in furs; the employé in charge told me the trade had dwindled

away to almost nothing; that the value of the furs brought

there did not pay his compensation ; the Indians there were

in an impoverished condition; they died in great numbers

while I was there; in such great numbers that their bodies

were piled up and burnt by the employ' in charge; I was

assured by the employé in charge that the few furs obtained

were of very poor quality; I so thought on seeing some of

the furs.
(Statement of employê objected to as incompetent.)
Int. 8.-State whether or no you saw any cattle or culti-

vated lands about the post belonging to the Hudson's Bay
Company.

Ans.-I never heard any claim made to cattle there by the
Company, except that I think the employé in charge bought
some cattle that had been brought there by emigrants, and
were broken down. I saw no cultivated lands there.

Cross-Exami bation.

Int. 1.-Are you the same Edward J. Allen who testified in
the case of the Puget's Sound Agricultural Company?
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Ans.-I am.

nt. 2.-What time in the summer of 1852 were you at Fort

Boise ?
Ans.-About mid-summer.
Int. 3.-What was the name of the person you have spoken

of as telling you there were few furs and of poor quality?

Ans.-I don't recall his name; I have it in published letters

describing that place, but I have forgotten it now.
Int. 4.-Was he a white man?
Ans.-He was a Scotchman. That is my recollection.

Int. 5.-How many bodies of Indians did you see piled up

at any one time and burned ?
Ans.-I can't recall the number. I saw, I think, twenty or

thirty dead, left unburied, and some they had disposed of.

The stench was insupportable. I did not get near enough to

count them.
Int. 6.-How many of these burniings did you see during the

month you were at Boisé?

Ans.-I don't remember how -many; it was all done in a

day or two.
Int. 9.-How many bodies were piled together and burning

at once?
Ans.-I don't know; I did not get near enough to count

them.
Int. 8.-What wood was there in the country that he could

and did use for this purpose?
Ans.-He used quantities of willow that grows there, and

burns with a very fragrant smell.

Int. 9.-Is not this willow a small tree, properly called a

bush?
Ans.-Yes; I guess it is.more properly called a bush.

Int. 1.-What is the width of the river at this point ?

Ans.-Between a quarter and half a mile.

Int. 11.-Were you not on the other side of the stream of

this river during the time of the burning of Indians?

An.-I was on both sides, backwards and forwards.

Int. 12.-To what do you attribute this sickness of the

Indians?

24 H
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Ans.-Generally, to their degraded, filthy habits, and more
immediately to eating cattle that had died on the plains.

Int. 13.-Was there not in the river at that time an abund-

ance of salmon in good order, the usual food of the Indians ?
Ans.-I don't know.
Int. 14.-Have you not a short time since stated, in con-

versation, that the salmon were so thick in the river that they
did not get out of the way of your ferry-boat ?

.Ans.-No.
Int. 15.-State what you did say in reference to salmon in

the river.
Ans.-I saw multitudes of salmon in the river in such a

diseased condition that they were rotten. I saw the Indians

catch those fish, and I believe they ate them. They were so
weak and diseased as to be readily caught by the hand and
struck by an oar.

Int. 16.-Was not the flesh upon these salmon firm, and did
they not afford an excellent article of food?

Ans.-No.
Int. 17.-Was the flesh in such condition that pieces of it

would fall off the fish while it was alive ?
Ans.-Yes, it was.
Int. 18.-Did this person whom you say was in charge, him-

self, personally, assist in burning Indians?
Ans.-Yes, sir; he did.
Int. 14.-Did the Indians themselves assist in it?
Ans.-He had some assistance; I don't know whether it

was Indians or half-breeds ?
Int. 20-How many half-breeds were there at the time?
Ans.-I don't know.
Int. 21.-How many men were there employed in the fort?
Ans.-I think but the one, the white man.
Int. 22.-What were the half-breeds doing there ?
Ans.-I don't know.

Int. 23.-Did you see more than one half-breed at Fort
Boisé at that time ?

Ans.-I don't remember.

Int. 24.-Did you see one half-breed?
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Ans.-I think there was a half-breed there, but I don't
distinctly remember.

Int. 25.-Is this single white man whom you saw about the

fort the one who made the statements you detailed in your

examination-in-chief ?,
An.-Yes, he was.
Int. 26.-Do you feel certain there was but one white man

at the fort while you were there ?
Ans.-I remember seeing but one white man who belonged

to the fort; there were emigrants passing by.
EDWARD J. ALLEN.

Sworn and subscribed before me this 29th day of May, 1867.

N. CALLAN,
Notary Public.

DISTRICT OF COLUMBIA,
County 'of Washington.

I, Samuel H. Huntington, Clerk of the United States Court
of Claims, do hereby certify that the foregoing depositions

hereto attached of Alexander Gardner, Oharles T. Gardner,

Simpson P. Moses, William Gilpin, Francis Hudson, James

G. Swan, Titian R. Peale, Benjamin Alvord, and B. F. Dow-

ell, and the direct examination of Edward J. Allen, witnesses

produced by and on behalf of the United States in the matter

of the claims of the Hudson's Bay Company against the

United States, now pending before the British and American

Joint Commission for the final adjustment of the same thereof,
were taken at the city of Washington, and reduced to writing

under my direction by a person agreed upon by Charles C.
Beaman, Jr., Esq., attorney for the United States, and Ed-

ward Lander, Esq., attorney for said Company, beginning on

the 30th day of January, 1867, and ending on the 16th day

of March, 1867, according to the several dates appended to

said depositions when they were signed respectively.

I further certify that to each of said witnesses, before his

examination, I administered the following oath:

"You swear that the evidence you shall give in the matter

of the claim of the Hudson's Bay Company against the Uni-
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ted States of America shall be the truth, the whole truth, and
nothing but the truth. So help you God." That after the
same was reduced to writing, the deposition of each witness
was carefully read over, and then signed by him.

I further certify that Charles C. Beaman, Jr., Esq., and
Edward Lander, Esq., were personally present during the
examination of all of said witnesses, and the reading and
signing of their depositions.

In testimony whereof, I have hereunto set my hand and the
official seal of said Court, at Washington, this twenty-

[is.] sixth day of June, A. D. 1867.

SAM'L H. HUNTINGTON,

Clerc of the Court of Claims.
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In the matter of the Clain of the Hfudson's Bay Company

against the United States.

Deposition of WILLIAM B. McMURTRIE, witness examined on

behalf of the United States, at Washington city, D. C.,
this 2d day of May, 1867.

TESTIMONY OF WILLIAM B. MCMURTRIE.

Int. 1.-State your name, residence, and occupation ?
Ans.-William B. McMurtrie; hydrographie draughtsman,

Coast Survey; Washington city, D. C.
Int. 2.-Did you ever visit the mouth of the Columbia river?

If so, state when, and under what circumstances ?
Ans.-Yes, several times. In 1850, in the spring, was my

first visit there; visited there for several years following. I
was hydrographie draughtsman to the United States Coast
Survey, surveying from the mouth of the Columbia river to
Tongue point, above Astoria.

Int. 3.-Did you ever visit Cape Disappointment?
Ans.-Yes, several times.
Int. 4.-Look at this map, marked "A," annexed to your

deposition, entitled "Mouth of the Columbia River," &c.,
published in 1851, and state if you know under what circum-

stances it was prepared, and by whom.
Ans.-This preliminary survey was commenced by the Uni-

ted States Coast Survey, by the hydrographie party under
command of William P. McArthur, lieutenant of the United
States Navy and assistant in the United States Coast Survey.
It was prepared in the spring and summer of 1850, for better

knowledge of the entrance and channel of the said river.

Int. 5.-Were you connected with the surveying party which
made this chart?

Ans.-I was.
Int. 6.-Will you describe Cape Disappointment?
Ans.-It is a bold headland, northern side of the Columbia

river, the boldest portion of that coast for some miles. It is
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covered with pines, almost from the water's edge to the crest
of the hills or bluffs; McKenzie's Head being an exception, as
having no trees upon it. The height of these bluffs or head-
lands at Cape Disappointment gradually falls off in elevation
to the northward.

Int. 7.-Will you describe certain marks which appear on
the map of this Cape shown you?

Ans.-The shaded portions of this survey indicate slopings

or depressions, the darkest portion representing the steeper or

more abrupt portions of the land; the white indicate the high-
est portions of the elevations. The low-water mark or sand-
beach, by fine dotted lines; the six-feet curves of water

represented by single dotted Unes; the twelve-feet curves, by
two dots, and the space and two dots again, and so on con-
tinuing, the two dots being for two fathoms; and then three
dots again represent three fathoms. The pine trees are rep-
resented by star-shaped points, other trees by points of round

edges in clusters.

Int. 8.-What was the character of the entrance of the

Columbia river?
Ans.-It consists of immense shoals or sand-bars, which are

constantly shifting, the north and south channels working

their way through these shoals or sand-bars; which channels

are shifted more to the northward or southward as these shoals
or sand-bars are removed by currents or winds. The channels
seldom, if ever, lead in the same direction for two successive

seasons. For sailing-vessels, the entrance to the mouth of the

Columbia river is considered dangerous.
Int. 9.-What advantage is a light-house at the mouth of

the Columbia ?
Ans.-The only advantage of a light-house at Cape Disap-

pointment is for vessels to hold on to their position during the
night.

Int. 10.-Did you ever visit any post of the Hudson's Bay

Company on this Cape?
Ans.-I visited a house fronting on Baker's Bay, I should

think a mile or more from the point of the Cape, which was said to

have belonged tothe Hudson's Bay Company by a man who lived
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there, who was left in charge. The house was some distance
beyond the filled-in portion of the topographical drawing rep-
resented on this chart or map. This house, I should think,
was about thirty feet in length by about twenty in width or
depth. It was situated on sloping ground fronting Baker's
Bay, built, I think, of logs or hewn timber; I think not more
than one story high.

Int. 11.-What do you estimate to have been the value of
this building ?

Ans.-I should think it could not have cost more than three
or four hundred dollars.

Int. 12.-Was there any cultivated ground about this build-
ing?

Ans.-I did not notice any.
Int. 13.-Whether or no you saw any other buildings on the

Cape?
Ans.-I did not see any others.
Int. 14.-Did you see any land on the Cape which appeared

to have been cultivated ?
Ans.-I did not.
Int. 15.-Who was in charge of this building?
Ans.-A man whom I took to be a half-breed, whose name

I have forgotten. I saw at one time another person with him
in front of the premises, whom I took to be a half-breed.
Sometimes I saw a few Indians, probably curious as to our
proceedings.

Int. 16.-What was the value of the land on the Cape ?
Ans.-I do not think there was any value to be attached to

it at all, because it couid not be cultivated except in such a
circumscribed space as to make it valueless.

Int. 17.-Did you ever visit Astoria, on the Columbia river?
Ans.-Yes, frequently.
Int. 18.-Whether or no you ever saw there a post or any

buildings of the Hudson's Bay Company'?
Ans.-I saw a building there said to belong to the Hudson's

Bay Company, used as a store-house. This building was, I

should- think, about sixty feet in length, twenty-five or thirty
feet in depth or width; I think it was built of squared timber;
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I never- was in it. It appeared to have been built some time.

There were several other houses, small frame houses and log
houses, in the vicinity of said store-house, occupied by persons
said to be employed in the service of the Hudson's Bay Com-
pany.

Cross-Exanination.

Int. 1.-Have you any acquaintance of the cost of putting
up buildings in Oregon, or have you ever superintended the

erection of any buildings?

Ans.-I have no knowledge of the cost of erecting buildings
in Oregon, excepting through the information derivid from
others; and I have never superintended the erection of any
buildings.

WM. B. MCMURTRIE.

In the matter of the Claim of the ffudson' Bay Conpany

against the United States.

Deposition of Commander WILLIAM GIBSON, a witness exam-
ined on behalf of the United States by agreement between

Mr. C. C. Beaman, on the part of the United States, and

a Mr. Edward Lander, on the part of the ludson's Bay Com-

pany, this 22d day of May, 1867, at Washington city, D. C.

TESTIMONY OF WILLIAM GiBsoN.

Int. 1.-State your name, residence, and occupation.
Ans.-William Gibson; Commander in the United States

Navy; now stationed in Washington, D. C.
Int. 2.-Were you ever at Cape Disappointment, at the

mouth of the Columbia river? If so, state when, and in

what particular service ?
Ans.-I was at Cape Disappointment in the summer of

1850. I was engaged at that time in the survey of the mouth
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of the Columbia river, as a passed midshipman on boarct the
schooner Ewing, in a party commanded by Lieut. McArthur.

Int. 3.-Look at the map, now shown you, entitled " Mouth
of the Columbia River," &c., published·in 1851, to be marked
"A," and to be attached to your deposition, and state what

particular marks on this map were made from your particular
observation.

Ans.-Perhaps a majority of the soundings;.in addition to
which I computed the triangulations.

Int. 4.-Will you describe Cape Disappointment?
Ans.-It was a promontory of columnar basalt, with steep

escarpments on the south and west, more sloping on the east-
ern side towards the small cove; heavily timbered on its crest,
with tangled undergrowth, grass, bushes, and creepers. It is
rocky, with a thin soil in most places. I visited it several

times.
Int. 5.-Whether or no there were any signs of cultivation

or occupation of the part of this Cape figured on the map?
Ans.-No signs of cultivation that I observed, and no signs

of occupation, except one man living in a solitary house, a
little to the northward of the cove-whether on or beyond the
figured portion of the map I cannot say, and one or two boats
in the cove.

Int. 6.-What would you say of the value of the land on
Cape Disappointment ?

Ans.-It is valueless, except for its timber; the whole of
this portion of Oregon being also richly wooded with spruce,
fir, hemlock, and cedar.

Int. 7.-Please describe the house you have referred to as
a little to the northward of the cove.

Ans.-To the best of my recollection, it was a small frame-
house, perhaps twenty feet front, short two stories or a story
and a half high, with two rooms on a floor. I slept in it one
night; it was occupied by one man, but was nearly bare of
furniture. I saw no cultivated land about the house.

Int. 8.-Whether or no there were any signs of the use of
this house as a trading-post ?

Ans.-I saw none.
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Int. 9.-What would you estimate to have been the cost and
value of this house ?

Ans.-A few hundred dollars; not exceeding five.
Int. 10.-Whether or not you saw any other houses on Cape

Disappointment than the one you have described?
Ans.-To the best of my recollection, I saw no other house.
int. 11.-What do you know of the channels and the en-

trance at the mouth of the Columbia river, and the importance
of light-houses at Cape Disappointment and Point Adams?

Ans.-Except in very light winds, the breakers are heavy,
in a horse-shoe form, across the whole mouth of the Columbia;
the current of the river is strong, and the channels are there-
fore continually shifting. At the time of our survey, in 1850,
the south channel was the shoalest, though with seventeen and
a half feet at low-water on the bar. It was also the shortest
and the most direct, also the one used by all vessels at that
time, with the solitary exception of the United States steamer
Massachusetts, which on one occasion went out the north
channel. The northern channel was the deepest, but was
much the longest, with many sharp elbows to turn in order to
reach Astoria and the channel up the river. Sailing-vessels
would also have to beat up to Cape Disappointment from the
bar of this channel against the prevailing winds. I think a
light-house on Cape Disappointment important for vessels.ap-
proaching the river to make and hold on by; but a light-house
with a beacon range on Point Adams .I consider of much
greater importance, as this would enable vessels to run in the
south channel at night, if the position of the beacon were
changed from time to time with the shifting of the bar.

Cross-Examination-fay 27, 1867.

Int. 1.-By what party was the map shown to you in this
examination made, and who was in charge of the party?

Ans.-By a party of naval officers and seamen, in the Coast
Survey schooner Ewing, Lieutenant Commanding WilliamP.

McArthur in charge.
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Int. 2.-Do you know anythin-g of the fortification or bat-
tery on Cape Disappointment?

Ans.-I do not.
Int. 3.-Do you know anything of the navigation of the

mouth of the river since 1850 ?
Ans.-Nothing.
Int. 4.-Did not, in your time,*the passenger-steamers draw-

ing any great depth of water-such as the Panama, the Oregon,
the California-go through the northern channel passing in
and out of the river ?

Ans.-I don't know. I have no knowledge of but one vessel
using that passage in coming out; it was the United States
steamer Massachusetts, with the rifle regiment on board. She
chose that passage, I was informed, on account of her draught
of water, and on account of the roughness of the sea, which
broke in seven fathoms.

Int. 5.-During the time you were at the mouth of the
Columbia river, was or was not the passenger-steamer a small
steamer of about 600 tons, called the Columbia ?

Ans.-I do not remember; at all events, she was not run-
ning while we were engaged on that survey. There was no
passenger-steamer running at that time.

Int. 7.-What, in your opinion, would be the value to the
United States of a mile square of land used for the purpose
of building a light-house and placing a fort so as to command
the entrance of one of the channels of the only navigable
river in a thousand miles of coast ?

Ans.-I consider a light-house on Cape Disappointment im-
portant for vessels, to make, even if they do not use, the north
channel. A fortification in that location, at the mouth of so
great a river, is also very important. I cannot estimate its
value numerically, which depends, I should think, upon many
circumstances, including its value to the party holding or
claiming it.

Int. 8.-How long were you at this bouse which you have
described, to the northward of the Cape, in which you slept
one night; what time in the day did you arrive there, and
what time did you leave ?
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Ans.-We arrived there in the afternoon, in a boat that we
were in, a good while before dark; I do not remember pre-
cisely how long. The crew deserted, with the boat, during
the night, and about 7 or 8 o'clock in the morning the man
who lived in the house lent us a boat, in which we left for the
vessel. I never noticed the house particularly at any other
time.

Int. 9.-Were you there at any other time, to make any
stay whatever ?

Ans.-I was ashore on Cape Disappointment several times,
but never was at the house any other time.

Int. 1.-Did you at the time of this visit go off the beach
into the country back of the house?

Ans.-Not to any distance.
Int. 11.-What distance did you go, and in what direction

from the beach ?
Ans.-I strolled about the vicinity of the house in various

directions. I had no observations to make except on Cape
Disappointment and in the cove.

WILLIAM GIBSO,
Commander, U. S. Navy.

In the matter of the Claim of the Bludson's Bay Company
against the United States.

Deposition of Major General GORDON GRANGER, witness pro-
duced on the part of the United States, this 29th day of
May, 1867, at Washington city, D. C.

TESTIMONY OF MAJ. GEN. GoRDoN GRANGER.

Int. .- What is your name, residence, and present occupa-
tion ?

Ans.-Gordon Granger; Colonel and Brevet Major General,
United States Army; residence, New York city.

Int. 2.-Are you acquainted with Fort Hall, a post of the
Hudson's Bay Company?

Ans.-I was there frequently from about the lst of August,
1849, until June, 1850, while stationed at Cantonment Loring,
about four miles distant, being then a Lieutenant and Brevet
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Captain in the Regiment of Mounted Riflemen. I was there

during this interval at least fifty tines.

Int. 3.-Will you describe the Hudson's Bay Company's

post known as Fort Hall?
Ans.--The post proper was a parallelogram of about 150

feet in depth by 75 to 100 in width, built of adobe. The walls

of the front portion, as near as I can remember, contained two
buildings, the whole height of which was from fifteen to twenty

feet. One was about twenty feet square, the other longer.

The upper story of one of them was used as a dwelling by

Captain Grant, the Company's officer in charge; the other

building was used as stables and store-rooms. The outer walls
of this portion -of the fort were about twelve feet in height,
the walls of the fort forming the back wall of the buildings, as

high up as it went. There were other small buildings within

this enclosure, used for various purposes, such as blacksmith's
shop, servants' quarters, &c., very small, and would not be

considered fit for civilized people to inhabit. To the rear the

walls extended back towards the Snake river, forming a yard.
These walls were from four to six feet in height, and a foot to

a foot and a half in thickness.

Int. 4.-Were there any other buildings outside ?
Ans.-I don't recollect anything outside these walls.

Int. 5.-What was the condition of this fort when you saw it?

Ans.-The outer walls were much dilapidated; in many

places cracked and crumbled. The buildings, roofs, &c., old

and decayed. We had one rain, in the spring of 1850, which

nearly drowned Captain Grant out. I considered this fort

nearly or quite untenable, from the leaky and bad condition

of the roofs, walls, &c.
Int. 6.-How much would you estimate that Fort Hall had

deteriorated from its value when new?

Ans.-I should estimate that, as a fort or building, it was

not worth more than one-fourth of what it was when new.

Int. 7.-Whether or not you have ever constructed any

buildings of adobe ?
,Ans.-I have, both in Texas and New Mexico.

lnt. 8.-What would you estimate would have been the cost
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in 1850 of erecting such a post as the Hudson's Bay Com.

pany's Fort Hall?

Ans.-My answer will have to be approximate. I should

say from $10,000 to $15,000. In giving this estimate I rate

labor at $50 a month.

Int. 9.-What is the character of the land round Fort Hall?

Ans.-With the exception of the river bottom and a little

stream called Portneuf, the land is utterly sterile and worth-

less, producing nothing but wild sage or artemesia.

Int. 10.-Was there any cultivated land around the fort ?

Ans.-There was a little patch of an acre and a half spaded

up. They tried to raise vegetables, but did not stcceed.

Int. 11.-What do you know of the trade of this post?

Ans.-At that time there was little or no trade that I was

aware of. The fur trade seemed to have been almost entirely

abandoned, from the scarcity of furs and their decreased value.

The Indians about there were the Digger and Snake Indians,
the poorest and meanest of all the Indians. There were not

exceeding ten persons at the fort-Captain Grant and family,
some. Canadians, and three or four old Indians..

Int. 12.-Whether or not there were any cattle belonging

to the post and ranging over the country?

Ans.-I think Captain Grant had a small herd-from twenty

to thirty cattle, and the same number of ponies and mules, not

exceeding seventy-five in all. This herd was grazed along
this narrow belt I spoke of, on Portueuf Valley and Snake
river. For miles there is not a spear of grass; then you come
to spots that are lower where grass grows.

Int. 13.-Whether or not there were any cattle kept at the
post ?

Ans.-The cattle I have referred to, when driven up, were
herded in the fort.

Int. 14.-Hlow does the cost of erecting adobe buildings
compare with the cost of erecting wooden buildings ?

Ans.-The adobe, both in Texas and New Mexico, is con-
sidered the cheapest, much. The same thing holds good in
old Mexico, in the dry portions of the country.

Int. 15.-Which would be the most expensive, .if sufficient
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wood could be procured within half a mile, and no expense

but for cutting and hauling?
Ans.-The adobe would still be the cheapest.
Int. 16.-Will you please describe how adobe buildings are

made?
Ans.-Adobes are made with clay, soil, or earth. The

earth-is mixed with water; the earth is worked up, something
like hastily-mixed mortar, to something like consistency, then

moulded similar to brick, in size eighteen inches long, nine
inches wide, six inches thick, and then dried in the sun until
hard, which takes from three to six days, depending on the
weather. They are laid up in the walls, chimneys, partitions,
&c., like brick. The pointing or mortar used is the same earth,
mixed with the hoes, from which the adobe is made. • The roofs
of the buildings at Fort Hall were first a layer of poles, and
on them were piled the natural earth, covered with natural

earth to the thickness of one to two feet. I have had a good
deal of experience in the construction of adobes.

Cross-fExanination.

Int. 1.-On what stream was Cantonment Loring?
Ans.-It was on a small bayou of Snake river ?
Int. 2.-What number of men, horses, pack animals, and

draught animals wintered at Cantonment Loring?
Ans.-We arrived at Cantonment Loring, say with about

250 men, about 1,200 horses, mules, and cattle. About two-
thirds of that number died from starvation. The few we
saved was by forage brought out in the train; and we drove
them into little valleys, and cut some grass in August.

Int. 3.-Was there much snow that winter ?
Ans.-It was looked upon as a severe winter.
Int. 4.-Did not the officers in command, when deciding to

remain at Cantonment Loring during the winter, from all the
information they could derive, believe that they could carry
most of their animals through the winter on the natural grasses
of the country, in addition to the forage they had with them?

Ans.-It was considered very doubtful; so much so [that] the
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great trouble was in determining what portion of the command

should remain. It was considered hazardous to remain.

Int. 5.-Were not these animals much reduced in flesh by

their journey across the plains, and unable to stand the cold

of that winter?

Ans.-Yes, sir. On our arrival, most of these animals were

thin and jaded, but, from the time of our arrival until the

snows set in, most of them had recuperated.

Int. 6.-At what time in the spring did you break camp

and leave Cantonment Loring ?

Ans.-I think it was about June 1; but I cannot be posi-

tive of this.

Int. 7.-Had the grass started to any extent when you left

Fort Hall?

Ans.-I should think the grass was about one to two weeks

old when we left.

lnt. 8.-After leaving the river bottom of the Snake river,

is there not a plateau about seventy-five feet?

Ans.-Yes.

Int. 9.-Did you examine this plateau about the fort with

any care?
Ans.-I have passed over it, in every direction, a great

many times.

Int. 10.-Did you not notice it particularly in the winter

season?

Ans.-More particularly before winter set in, in hunting

for little valleys for mowing and grazing.

Int. 11.-Did you not see on this plateau bunch grass growing?

Ans.-Did not see any bunch grass growing; sage was the

only thing that grew there.

Int. 12.ý-Will you look at this document, now shown to you,

in evidence in this cause, on page 123, published evidence for

the Claimants, under head of "Post No. 7, Fort Hall," and

say how far it is correct, to the best of your recollection ?

Ans.-In addition to what I have stated, I recollect that

there were some buildings running along the wall, cut up into

apartments ten to twelve feet square. I remember there were

perhaps six or eight of these. I also recollect the bastions,
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two -in all. I think the size is correctly stated in the printed

evidence. You could put two men on each side.
Int. 13.-Can you estimate the cost of this fort, built by a

party of men strong enough to protect themselves against un-
friendly Indians, brought from the frontiers of the United

States, including in the estimate the cost of subsistence and
wages for the tri-p out and back, taking into consideration the
length of time necessary for the journey out and return, and

the erection of buildings?
Ans.-It would take a great deal of time. It would only

be arrived at after a long and very careful calculation. You
would have to estimate various items-as wages, subsistence,
transportation, material, time, &c., &c.

Int. 14.-Would it not largely exceed the estimate you have
put, of wages at $50 a month?

Ans.-I do not think it would, taking .into consideration
that the necessary outfit could be sold on the return.

Int. 15.-Is not the grass in September and October very
much parched and dried up, in the vicinity of Fort Hall,
owing to the want of rain in the summer months?

Ans.-Yes, sir; in 1849 it remained generally green until
killed by the frost.

Lnt. 16.-Is not your recollection of Fort Hall and its sur-

roundings somewhat uncertain and indistinct, owing to the

lapse of years, and the exciting scenes of the late war, in

which you have so largely participated?

Ans.-Of course many of the details have escaped my

memory, it being now nearly eighteen years since I was there.
Int. 17.-Are not the adobe buildings you speak of, in New

Mexico and other sections of the country which you have
spoken of, built in a region of country which uniteg two con-

ditions, absence of timber and an almost entire freedom from
rain?

Ans.a-Yes, sir.
GORDON GRANGER,

Bvt. Major General, U. S. A.

25 H
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In the matter of the Claim of the ffudson's Bay Company

against the United States.

Deposition of SYLVESTER MOwRY, witness examined'on behalf

of the United States, this 30th day of May, 1867, at

Washington city, D. C.

TESTIMONY OF SYLVESTER MOWRY.

Int. 1.-State your name, residence, and occupation.
Ans.-Sylvester Mowry, Arizona; engaged in mining.
Int. 2.-Have you ever visited Fort Co ivile, a post of the

Hudson's Bay Company? if so, describe it.

Ans.-Yes, sir. I was there in the fall of 1853, in Captain
McClellan's expedition for the suevey of the Pacific railroad.

There were a number of Wooden buildings, with a stockade,
which was partially demolished. One building was occupied

by the Chief Trader, Mr. McDonald, I think. They were

plain wooden, serviceable buildings, in tolerable repair.

Some were occupied, and some were not. The place had the
appearance of having been formerly occupied by a much

larger force. I dined twice with Mr. McDonald, once pri-

vately, and the other time a kind of State dinner, given to

Captain McClellan and the officers. The stores were sent

up from Fort Vancouver; there was nothing .there to enable
them to give a decent dinner to a stranger. The buildings

were dècaying; there seemed to be no desire to keep them up.
I was informed by the officers of the Company that they

expected soon to be bought out by the United States.

lnt. 3.-How much do you think that this fort has depre-

ciated in vialue as a fort or building since it had been built?

Ans.-Forty per cent.
Int. 4.-Whether or not you have had experience in erect-

ing buildings; if so, where?
Ans.-At my own cost, in Arizona. I have put up perhaps

forty or fifty buildings, both adobe and wood.
Int. 5.-How long do you think it would have taken twenty-

five men to have built Fort Colvile, stockade and all, if the
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timber could have been obtained on the ground, or within a

quarter of a mile?
Ans.-From four to six months.

Int. 6.-Have you ever visited Fort Okanagan? if so,

describe it.
Ans.-I have. I was there at the same time with Captain

McClellan. Okanagan was almost deserted. There was a

French half-breed in charge of the place. He had two

women and four or five Indians with him. The place was all

run down. The place was gone to ruin; no attempt to keep
it up. Very few furs there. We could have bought them all

for a small sum.
Int. 7.-How much do you think the buildings at Fort

Okanagan had depreciated in quality?

Ans.-Seventy-five per cent. The buildings were low,

smail hovels, only partially occupied. The man in charge

represented himself as neglected by the Company, and begged

for the smallest things. I think ten men could have built the

post in three months.

Int. 8.-Have you ever visited Walla-Walla, a post of the

Hudson's Bay Company?
Ans.-Yes. It was a quadrangular fort, made of adobe.

It seemed to be in tolerable repair. I think it was not used

much as a trading post; more as a station, to supply the posts

above.
Int. 9.-What do you know of the comparative cost of

adobe and wooden buildings?

Ans.-Adobes are much the cheapest under equal circum-

stances. Adobes are sun-burnt mud-brick. A simple frame,
like a ladder, made of wood, generally having six apertures

for moulds; generally the apertures eighteen inches long,
nine inches wide, and six inches deep. This frame has han-

dles at each end, so that it can be easily carried by two men.

The moulds are laid flat on the ground, and the apertures are

filled with mud. A little straw or refuse from the stable is

mixed with the mud, to give it adhesion. The frame is lifted

and placed alongside of the adobes just moulded, and the

same process repeated. After a short drying in the sun, they
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are turned so as to rest on the longest edge, and then turned
completely over to finish drying. For special purposes, they
are sometimes made smaller, seldom less than twelve inches.
When made by contract in Arizona, $8 a thousand would be

considered a good price.
Int. 10.-State whether or no you have any particular

knowledge of the cost of adobe and wooden buildings.
Ans.-At my own place in Arizona, where timber was

abundant, it was found much cheaper to put up adobes. The
wooden buildings cost one-half as much more. In building
the buildings at the village for my workmen. at the mines, the

first buildings were of wood, logs, and slabs, and after two or
three were built the building of them was abandoned, it being

found [that] adobes were much cheaper. This arises from the
fact that the use of skilled labor, and the tools necessary to

use in building wooden houses, demand a high price in all
frontier countries. Adode houses can be built with the rudest

kind of labor, and made comfortable and habitable at very

small cost.
(All testimony with reference to Arizona and experience

there objected to as irrelevant.).

Cross-Examination of Sylvester Jowry-May 21, 1867.

Int. 1.-How many days were you at Colvile in 1853?
Ans.-Four or five.
Int. 2.-Were you all the time at the fort, or camped

near it ?
Ans.-We first camped across the river, then moved across.

Int. 3.-How much time were you actually at Fort Colvile?
Ans.-I suppose I was there twenty-four hours.
Int. 4.-Do you think that you gave much time to the

examination of these buildings, their method of construction,
the condition of the roof, soundness of the sills, or in any

way so inspected them as to enable you to have an accurate

and correct idea of the time it would take to build them with

a certain number of men, or of their noundness or fitness for

service?
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Ans.-I made no special examination. My observation
was that dictated by natural curiosity, and I saw enough, in
the examination I made, to form an intelligent judgment as
to the general condition of the post, its state of repair, and
how much time it would take to build it with a certain number
of men.

Int. 5.-Is the opinion which you gave in answer to inter-
rogatory 3-asto how long it would take twenty-five men to
build Fort Colvile and the stockade, with the timber to be
obtained within a quarter of a mile of the place-an opinion
formed by you at the time? or is it an opinion formed at the
time the question was put, and based upon your present recol-
lection of the fort and its surroundings?

Ans.--Formed from my present recollections, and thinking
of the matter since I was notified I would be called as a
witness.

Int. 6.-Do you recollect at Colvile'a range of stores sixty
feet by twenty-five?

Ans.-I remember a range of buildings, stores; I did not
measure them.

Int. 7.-Do you recollect another range of stores of fifty
feet by twenty-one?

Ans.-I have no special recollection of this second range
of stores. My recollection of the place is sufficient for me to
recognize it if there was a drawing of it.

Int. 8.-Do you recollect another store, separate and dis-
tinct from two ranges just spoken of?

Ans.-I recollect a separate building, but my impression is
that it was not used as a store.

Int. 9.-Do you recollect these two dwelling-houses, and a
range of officer-s' houses, making in all three houses inhabited
by the officers and employés of the fort?

Ans.-I'recollect distinctly Mr. McDonald's dwelling-house
and some other building which was pointed out for the officers
and employés, but I understood they were not all inhabited.

Int. 10.-Can you give the length and width of the range
of stores you recollect at the fort?
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Ans.-I cannot give any accurate idea.
Int. 11.-Can you give the length and width of the house

you dined in with Mr. McDonald?
Ans.-I should think it was in the neighborhood of about

forty feet square.
Int. 12.-Was it a new house?
Ans.-No.
Int. 13.-Can you give the dimensions of any of the other

buildings they told you were the dwelling-houses?

Ans.-Not accurately.

Int. 14.-How long were you at Fort Okanagan?
Ans.-We camped there one night, I think. I was in the

fort twice, a few minutes each time.
Lt. 15.-Was it not a stockade fort?

Ans.-There was an enclosure; the buildings wer-e inside.

Int. 16.-Can you say that there was not, inside the stockade

at Okanagan, two dwelling-houses-one thirty-eight feet by
twenty-two, one twenty-two by twenty-two?

Ans.-There were some tumble-down affairs; you might

call them houses. I don't remember the dimensions. The

one that I went into was very rudely built, with low ceiling,
in bad repair?

Int. 17.-Do you know whether this was a store-house, or a

dwelling-house belonging to the-fort?

Ans.-My impression is that it was used as both. I went

there to interpret for some of the officers who wanted to buy

some furs, and I saw in the building two squaws, pointed out

as the wives of the man in charge.
Int. 18.-Did you see another building within the stockade

of the same size as that into which you entered?

Ans.-I don't recollect it.
Int. 19.-Did you see a third building in the inside, about

one-half as large as that you entered?
Ans.-I have no special recollection of it.

Int. 20.-Do you think a building thirty-eight feet by twenty-

two is a small building?

Ans.-It depends on what you are going to use it for; it
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would be a small building for a church, and a large one for a

stable.
Int. 21.-What is your recollection of the size of that

building in which you were at Fort Okanagan, its length and

width?
Ans.-I should think probably it might have been twenty-

five or thirty feet long by fifteen or twenty wide.

Int. 22.-At what time in the year were you at Fort Okan-

agan?
Ans.-It was in the fall; snow had fallen.

Int. 23.-What time of the year were you at Colvile?
Ans.-We were there a few days before arriving at Fort

Okanagan.
Int. 24.-Were you at Colvile more than once in the year

1853?

Ans.-No, sir.
It. 25.-How long were you at Walla-Walla?

Ans.-We camped above and below the fort. In passing
it I rode in, and took a casual look.

Int. 26.-Were not your laborers in Arizona chiefly Mexi-
cans and Indians, or of the mixed race of Mexican and

Indian?
Ans.-Altogether, excepting those engaged in skilled labor.

Int. 27.-Were they not unskillful, even in the use of

the axe?

Ans.-No; they use the axe very well.

Int. 28.-Do they not usually live in adobe buildings, and

are they not well skilled in the erection of this sort of

dwelling?

Ans.-Yes; nearly all Indians or mixed race of Indians

and Mexicans know how to make adobes, but the laying of

them is a trade.
SYLVESTER MOWRY.

MJay 31, 1867.
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In tke matter of the Claim of the ffudson's Bay Company

against the United States.

Deposition of WILLIAM J. TERRY, a witness examined on

behalf of the United States, this 20th of May, 1867, at

Washington city, D. C.

TESTIMONY OF WILLIAM J. TERRY.

Int. 1.-State your name, residence, and occupation?

Ans.-My name is William J. Terry; residence, Walla-

Walla, Washington Territory; general business.

Int. 2.-What do you know of Fort Walla-Walla, a post of

the Hudson's Bay Company?

Ans.-My acquaintance with it began in the spring of 1857.

It was then a square wall, running round, with an entrance

fronting on the river, with sheds or forms of houses on the

nside. Those sheds had no roofs, only the walls were stand-

ng. The walls of the houses and the outside wall were torn

down in several places. The whole place was a dilapidated-

looking concern.
Int. 3.-What changes have taken place in this post since?

Ans.-When I left it, in December last, only one wall that

I could see was standing.

Int. 4.-What was its value when you first knew it?

Ans.-It was not worth ten dollars.

Int. 5.-What is its value now ?

An.-Of no value, except as land.

Int. 6.-What is the character of the land round that post?

Ans.-It is sandy alkali, and bears nothing but sage-brush.

It is altogether unfit for cultivation. When I first knew itit

could not have been sold at any price.

Int. 7.-What would. you estimate to have been the cost of

the original Fort Walla-Walla?

.An.-Mr. Pambrun, who was in charge at Fort Walla

Walla at one time, is My father-in-law, and from him I have

learned much in\regard to the character of the Company and
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its peculiar management. I should think it did not originally

cost them more than $2,500. I have put up adobe buildings

in Texas. I think -that I could put up such a building as that

fort was when new for $10,000, even considering labor as

worth $50 per month. This estimate refers to the present time.

Examination-in-Chief Res-umed this June 7,1867.

Int. 8.-Please to add any thing which you desire, in addi

tion to the above, on the subject of Walla-Walla.

Ans.-I do not wish to add any thing, except this: I would

not take $200 a month salary to live at Walla-Walla, as I first

saw it, which was in the spring of 1857. I clerked for a gen-

tleman in the western part of Texas, when I was seventeen

years old,. and he put up adobes, with my assistance, and this

experience enables me to form an opinion as to the cost of

adobes.
Int. 9.-Have you at' any time visited Fort Umpqua; and,

if so, when ?
Ans.-Late in the fall of 1851.

Int. 10.-Please to describe what you saw of the structures

of Fort Umpqua.
Ans.-There was a lot of low, fiat, dirt-covered houses.

There was what I call a half-breed living there.

Int. 11.-Did you observe any signs of any kind of business

transacted there at that time ?

Ans.-None that I could see.

Cross-Examination.

Int. 1.-When you went to old Fort Walla-Walla, in 1857,
what business took you there, and how long did you remain

there?

Ans.-I went to the new fort to see'Colonel Steptoe, and on

my return stopped at the old fort a couple of days.

Int. 2.-Who was at the old fort when you went there?

Ans.-I think C. P. Higgins.
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Int. .- Was not Mr. Higgins at that time in possession of

the fort ?
Ans.-Yes, I think he was.

Int. 4.-Was not Higgins at that time acting as receiving

freight-agent for the Quartermaster's Department?

Ans.-If he was there *at the time, that was his business.

I was there several times, and found Mr. Higgins in the posi-

tion I have stated, but I am not entirely certain whether I

found him there the first time.

Int. 5.-Was there not at the same time a guard of soldiers

in possession of the landing there ?

Ans.-I am not certain whether they were in possession of

the landing, but they were camped there to protect the goods

from hostile Indians.

Int. 6.-In the summer of 1857, when your visit to old Fort

Walla-Walla took place, was there not an Indian war going

on in that section of the country ?

Ans.-I think not. There was no war at Walla-Walla, but

there was an Indian war going on in the country north of

there-the Spokane country.

Int. .- Was your first visit there before or after Steptoe's

defeat ?
Ans.-I think it was before.

Int. 8.-Where was your horse pastured while you were

there?
Ans.-I turned him out with some Indian horses, I think.

Int. 9.-Is not your opinion of the original cost to the Com-

pany of old Fort Walla-Walla derived from your conversations

with your father-in-law, Mr. Pambrun ?

Ans.-From his conversations and my own knowledge of

the character and style of business of the Company.

Int. 10.-What dealings have you ever had with the Hudson's

Bay Company?
Ans.-I bought some wearing apparel from them at Fort

Vancouver.

Int. 11.-Did you pay the hands who were engaged in build-

ing adobes in Texas.?

Ans.-I was clerk in the store, and paid them for their
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work. They were peons. I gave them 25 cents a day and so

much a week in corn.
Int. 12.-Did you superintend the construction of these

adobe buildings ?
Ans.-No, I did not. I know what it cost when it was fin-

ished.
Int. 13.-Of what size was the fort at old Walla-Walla

Ans.-I don't know.
Int. 14.-How long were you at Fort Umpqua?

Ans.-To the best of my knowledge, I spent one evening

there; camped outside.

Int. 15.--Between what places were you travelling at that

time, and in what manner?

Ans.-Between Yreka, in California, and Scottsburg, in

Oregon. I was travelling on horseback.

W. J. TERRY.
. 7. 1867.



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION
OS THE

HUDSON'S BAY AND PUGET'S SOUND AGRICUL-
TURAL COMPANIES' CLAIMS.

In the matter of the Claim of the Hudson's Bay Conpany
against the United States.

Deposition of JOHN F. NOBLE, witness introduced on the part
of the United States, this 27th day of June, 1867, taken
in the office of the Joint Commission, at Washington city,
D. C.

TESTIMONY OF JOHN F. NOBLE.

Int. 1.-Please to state your name and official station.
Ans.-John F. Noble; first lieutenant in the Oregon Cav-

alry until the 31st day of December, 1866, but at present
holding no office.

Int. 2.-Have you at any time resided in the limits of the
former Territory of Oregon; and, if so, from what year to
what year, and at what places?

Ans.-I have; from 1849 to 1851, then from 1854 to 1867;
at Vancouver, Dalles, Wayletpu, or -the Whitman Mission,
and at Fort Walla-Walla, Camp Watson, Grant county.

Int. 3.-At what time did you reside at Fort Vancouver?
Ans.-From the fall of 1849 to 1851.
Int. 4.-Were you personally acquainted with any of the

principal officers of the Hudson's Bay Company there; and,

if so, under what particular circumstances ?
Ans.-I was; from personal friendship, and from official

duty as Quartermaster's Clerk to Captain, now General,
Ingalls, of the United States Army., I had frequently inter-

course with those gentlemen.
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fnt. 5.-Whether you have, at any part of that time, been

acquainted with Mr. Ogden,?
Ans.-I was.

Int. 6.-Have you heard him make any statements, and, if

any, what, concerning the fur trade of the Companv?
Ans.-Mr. Ogden told me that the depreciation of the price

of beaver had ruined their trade of the country.

(The above question and answer objected to as incompetent.)

Int. T.-State anything further which occurs to you, in an-

swer to the general matter of the question.
Ans.-I do not remember relative to the subject in question

beyond what I have already stated.
int. 8.-What office in the Hudson's Bay Company did Mr.

Ogden then hold ?
Ans.-Chief factor.
Int. 9.-Were you acquainted with Mr. Graham, one of the

Company's officers at Fort Vancouver ?
An.-I was.

Int. 10.-What office did he hold ?
Ans.-When I first knew him he was a clerk of the Com-

pany; afterwards he was promoted to a chief trader, as I was
informed. I knew him in both capacities.

nt. 11.-Have you heard him speak of locating a claim at

Fort Vancover; and, if so, what did he say on the subject ?

Ans.-I have. He stated that he had taken a claim em-

bracing what was then known as Fort Vancouver. He said

that, having taken the oath of allegiance to. the United States,

he took the claim, believing it to be valuable, as this property

would soon revert to the United States.

(Objected to as irrelevant and as incompetent.)
Int. 12.-Have you resided at Walla-Walla any time; and,

if so, when,?
Ans.-I have. I commanded the United States Fort Walla-

Walla from the latter part of .1865 to the latter part of 1866.
Int. 13.-Whilst in command there, had you occasion to visit

or see the old Hudson's Bay post of Walla-Walla ?
An.-Known as such, I have.
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Int. 14.-Whether was the post occupied or unoccupied by
officers of the Hudson's Bay Company?

Ans.-It was not occupied.
Int. 15.-What was the condition of the buildings of the

former post ?
Ans.-In a dilapidated condition.
Int. 16.-Had you had any previous knowledge of this post;

and, if so, when ?
Ans.-In 1854-5-6 and 8.
Int. 17.-State the conditions of the buildings of the odi

post during that period?

Ans.-NTot in good condition.

Int. 18.-Were they occupied at that period by officers of
the Company?

Ans.-They were in 1854-5; afterwards I do not remember.

int. 19.-What persons did you see there in 1854?

Ans.-To the best of my belief, Mr. James Sinclair. There

were other persons there, but I do not know who.

Cfross-E!xamination.

Int. 1.-Where was Mr. Ogden when he made the statements

given by you in your examination ?
Ans.-He was within the pickets of Fort Vancouver.

Int. 2.-Was he in the house or in the open air?
Ans.-He was on the stoop of the house he resided in.

Int. 3.-What year was this, and what time in the year?

Ans.-It was in the year 1850, and the early part of it; the

exact time I do not remember.

Int. 4.-Can you state what time in the day it was when
this conveisation took place?

Ans.-I cannot, from the time that has elapsed.
Int. 5.-Who was present, beside yourself and Mr. Ogden,

at the time this conversation took place ?
Ans.-I do not remember distinctly, but think that the now

Colonel W. R. Gibson, of the Pay Department of the United
States Army, was present.

Int. 6.-Did Mr. Gibson join in the conversation ?
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Ans.-In this particular conversation, I cannot answer, as

we sat upon the stoop conversing for some time on various

subjects.
Int. 7.-Could Mr. Gibson, from the position he occupied.

have heard this remark when it was made?
Ans.-If he was the person, he must certainly have heard

the conversation.
int. 8.-Can you not specify with greater accuracy the time,

and state whether it was before or after the usual dinner-time

at that post ?
Ans.-I cannot; but, to the best of my belief, think it was

after dinner.
Int. 9.-Are you certain that Mr. Ogden made use of this

language, "I Had ruined their trade of the country ?"
Ans.-To the best of my belief, (though I do not testify to

the language being verbatim,) it was the purport of his lan-

guage to me.
Int. 10.-Was Mr. Ogden in the habit of talking to you

freely about the affairs of the Company ?
Ans.-Not as a general thing, except in casual common con-

versation.
Int. 11-Was this a casual or general remark addressed as

well to the gentlemen present as to yourself?
Ans.-I pre.surr- it was.

Int. 12.-What was the occupation of Mr. Gibson at that
time?

Ans.-He was a clerk in the Quartermaster's Department.

Int. 13.-About what was the age of Mr. Gibson at that

time, and yours?

Ans.-I can't say as toMr. Gibson's age then. I was then
about twenty-two.

int. 14.-Where was Mr. Graham when he made the state-

ment to you, which you have detailed?

Ans.-Not once but many times, and, to the best of my be-
lief, in various places.

Int. 15.-Did he tell you he had taken the oath of allegiance

to the United States?
Ans.-No, he did not. I wish to correct my former state-
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ment by saying that he had declared his intention to become
an American citizen.

Cross-.Examination Resuned, June 28, 1867.

Int. 16.-What time in 1851 did you leave Vancouver?
Ans.-Some time during the month of February.
Int. 17.-Did Mr. Graham make this statement to you

shortly after your arrival in 1849?
Ans.-The statements were made to me in 1850.
Int. 18.-Please state what time in the year 1850? -

Ans.-From the length of time I am unable to state the
time of the year.

Int. 19.-Was it early in the year 1850?
Ans.-I am unable Lo say, from the great length of time

that has elapsed.
Int. 2.-Can't you tell, with some degree of certainty, at

what.time of the year 1850 he first made these statements to you?
Ans.-I will say it was in the latter part of 1850.
Int. 21.-Are you able to say, with any certainty, that this

statement was not made to you early or in the middle of 1850?
Ans.-I cannot.
Int. 22.-Then all you have to say is, that some time in the

year 1850 this statement was made to you?
4Ans.-Yes.

Int. 23.-Were you intimate enough with the officers of the
Hudson's Bay Company to know that by the term the country,
they meant all that portion of the continent of North America
over which their posts extended, and in which the affairs of
the Company were controlled by the factors and traders?

Ans.-I was very intimate with many of the officers, but
cannot answer the question, it being so general and extensive.

Int. 24.-What did you understand by the term country in
Mr. Ogden's conversation?

Ans.-I understood the posts occupied by the Company
within the territory of the United States.

Int. 25.-Did you know the extent of their possessions, and
what the officers included in the term country?

Ans.-I did not.
JNo. F. NoBLE.
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In the matter of the Claim of the Hudson's Bay Company against

the United States.

Deposition of GEORGE GIBBS, examined May 25, 1867, at

Washington city, D. C.

TESTIMONY OF GEORGE GIBBS.

Int. 1.-Are you the same George Gibbs who bas testified

in the matter of the claim of the Paget's Sound Agricultural

Company against the United States?

Ans.-I am.

Int. 2.-Have you any pecuniary interest, direct or indirect,

in the result of the claim of the Hudson's Bay Company

agaiist the United States?

Ans.-None, except as a citizen of the United States.

Int. 3.-What posts of the Hudson's Bay Company south

of the 49th parallel of latitude have you ever visited?

Ans.-On my route to Oregon in the summer and fall of

1849, I visited, in passing, Fort Hall and Fort Boise, on the

Snake river. After my arrival within the settled part of

Oregon, in December of that year, I went to Astoria, near the

mouth of the Columbia river, where I remained until the

spring of 1851, visiting meanwhile frequently Fort Vancouver,

and casually visiting the Hudson's Bay Company's store at

Chinook beach, the place occupied by the so-called fishery at

Pillar rock, and the post at the mouth of the Cowlitz. I was

also ashore and spent a night on Sauvie's Island. Cape Dis-

appointment I once visited, but later. In the spring of 1851

I visited- Champoeg. From January lst to July lst, 1853, I

was at Astoria, as collector of the port. In July, 1853, I left

Fort Vancouver with an expedition under Captain, since

Major General, McClellan, for the exploration of the Cascade

mountains and the country to the east of them, during which

expedition I visited Fort Okanagan, Forts Colvile, and Walla-

Walla, spending four days at Fort Colvile. On reaching Fort

Vancouver, on my return late in the faîl, I again went down

26 H
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to the mouth of the Columbia river, and again visited Astoria

and Chinook; returning from there I went over to Puget's

Sound, where I remained, with occasional visits to Vancouver

by way of the Cowlitz, and to Astoria, until the departure of

the Northwestern Boundary Survey, in the summer of 1857.

In the fall of 1859 and '60, I visited and wintered near Fort

Colvile. In 1860 I was in the Kootenay country, and passed

by what had been the Kootenay post. On my return in the

fall I passed by and went into old Fort Walla-Walla, and

thence down to Fort Vancouver. In that winter I came to

the States.

Int. 4.-Whether or not you made notes of what you saw

and observed during the expedition of McClellan's ?

Ans.-I did. I was employed as geologist, and incidentally

as interpreter with the Indians. I was in the habit of keeping

notes of daily observations, and, on the completion of the

journey, prepared reports, both on the geology of the interior,
and the Indian tribes of the Territory, which reports were

published in the first volume of the Pacifie Railroad Surveys.

Int. 5.-Whether or no your report to Captain McClellan

on the Indian tribes made any reference to the Hudson's Bay

Company and its posts?

Ans.-It did. I enumerated the various posts of the Com-

pany, according to my own observation, aided by the best in-

formation I could obtain from the officers of the Hudson's

Bay Company and others.

int. 6.-Will you describe the Hudson's Bay Company's

post at Astoria ?

Ans.-The buildings when I first went there were, I think,

four in number, common log huts, and very much out of ·re-

pair. . The Company had abandoned them as a trading-post,

though I believe they still kept a person in theni to hold pos-

session. In the spring or summer of 1850 Major Hatheway

came down with a detachment of artillery. He remained

there, I think, a year, and I think put these buildings in some

repair, and built or hired others. The point on which the post

is situated was included in the donation claim of Shively and

Welch, who also had buildings there. The amount of cleared
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land was but small. A portion of the hill side behind the post

had once been cleared and cultivated by the Company or their

predecessors, but was grown up in small firs. The site at

Astoria was generally considered as the property of the

United States Government, and held by the Company on its

behalf, as it had been captured during the war of 1812, and

at its conclusion formally restored to the United States Gov-

ernment. The Company never occupied the post after Major

Hatheway left, and the buildings gradually rotted down, or

were torn down by the claimants of the land.
Int. 7.-What do you estimate to have been the value of

these buildings?
Ans.-In my report to Captain McCIellan, before alluded to,

I stated that "the old buildings at Astoria were of no value

whatever," and now, from distinct recollection of the value of

the buildings in 1853, I corroborate that statement.

Int. 8.-Whether or no there was any Indian trade at As-

toria when you first went there ?
Ans.-None at all at the Company's post. There were but

few Indians living on the lower Columbia, and those few traded

either at the settler's stores or over at Chinook.
Int. 9.-What do you know of any occupation of Cape Dis-

appointment by the Hudson's Bay Company?
Ans.-Gov. Ogden, of the Hudson's Bay Company, informed

me that theyhad.a tract of land occupied by an old servant at

Cape Disappointment, and I so referred to it in my report.

Some remarks of his left on my mind the impression that it

was his own private claim. I remember the name of one

Kippling or Piske as a Hudson's Bay man, living at the Cape.

There could have been but little, if any, trade with the Indi-

ans carried on there; nor was it any place for trade, as what

few Indians there were frequented the Chinook beach, which

was much more convenient, as there was a small store there,

kept by one Duchesny, who was supplied with goods by the

Company, and delivered his furs to them in return. I know

that he only got a few furs, save that he obtained ten sea otter

skins in one season. During the whole of my residence at

Astoria, and frequent visits to the place afterwards, and on
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occasion of one visit to the Cape I never had observation or
knowledge of any trading-post belonging to the Company on
the Cape, and if there had been any there it must have been
seen or known by me.

(Statements made by others to the witness objected to.)
Int. 1.-What dI you know of the use of the different chan-

nels at the entrance of the Columbia river by vessels?

Ans.-Froi2 the spring of 1850, when the south channel
was first properly sounded out by Captain White, the bar-pilot,
and subsequently by the United States Coast Survey schooner
Ewing, all sailing vessels and all steamers, except those of

heavy draft, passed through the south channel as long as I

knew anything of the river, this channel being the shortest
and straightest, though not se deep by half a fathom as the
north channel, besides which it led immediately to a good an-
chorage or to the direct route to Astoria. I was agent for the
pilots during the year 1850, as well as deputy collector of the

port, and knew all about the entrances and exits of vessels to
and from the river, and the opinions of the piIots and ship-

masters.
Int. 11.-What do you know of a fishing Station at Pillar

Rock occupied by the Hudson's Bay Company?

Ans.-There was a fishing station at Pillar Rock, but the
Hudson's Bay Company never occupied it while I was in the
country, nor to my knowledge, while in the country, did they

ever use or claim one there. I was there at the height of the
fishing season in the spring of 1850, when it was occupied by
a citizen of Astoria named Hensill, who purchased the fish

from the Indians as they seined them. He cured them on the

spot, and was the only white occupant of the place. I re-

member nothing of any buildings there, except, I think, a

drying shed, made of split boards, such as the Indians were in

the habit of constructing for their own use.
Int. 12.-What do you know of any buildings occupied or

used by the Company at the mouth of the Cowlitz?

Ans.-I was at the place several times, and remember the

buildings, though not very particularly. There was a granary

and a house in which a couple of Canadians lived, who took
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care of it. They were at a place sometimes called Monticello

and sometimes Caweeman. Very little business appeared to

be doing there at any time that I visited the place.

int. 13.-What do you know of any buildings used or occu-

pied by the Company at Walla-Walla?
Ans.-I remember distinctly the post a>Walla-Walla. In

my official report I described it from notes taken on the spot,

as follows: ''There are here three or four one-story adobe

buildings, with offices enclosed by·a wall of the same material,

some thirty-five yards on each side, having a bastion at one

angle. It is almost utterly valueless, except as a station

where horses can be kept for the trains. There is indeed some

trade with the neighboring, Indians, chiefly in cash, but not

enough to warrant its maintenance, except for the above pur-

pose. The fort is in very indifferent repair, and the country

in the immediate neighborhood a desert of drifting sand. Some

eighteen or twenty miles up the Walla-Walla river is a so-

called farm, on which are two small buildings, a dwelling-house

and dairy. There was formerly a dam for irrigation, but it is

broken down. They bave here some twenty acres cultivated

in different spots; the principal object is grazing. The force

here consists of Mr. Pambrun, chief clerk, one interpreter,
two traders, and six men, Canadians and Indians. I now dis-

tinctly recollect the correctness of this description, and that it

was founded on my personal observation at the time, except

that the statement about the trade of the Company with the

neighboring Indians was derived from some officer of the

Company, I think Mr. Pambrun. I omitted stating in the

Àdescription that there was some stabling and buildings of one

kind and another outside of the walls, but they were of a very

rude description, of lit tle or no value. There is no vegetation

on the lands around the fort capable of sustaining animals. I

revisited the fort in the fall of 1860, after the abandonment

by the Hudson's Bay Company, and found it in a still more

ruinous condition, chiefly from natural decay and neglect.

(Statements of Mr. Pambrun objected to.)
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Examination Resumed.

Int. 14.-What do you know of the post of the Hudsons
Bay Company at Colvile ?

Ans.-Fort Cotvile is situated on the left bank of the
Columbia river, about a mile above the Kettle Falls, upon
the second terrace, and some distance back from th, water at
its ordinary stages, the lower terrace being flooded during the
freshets. The buildings were enclosed in 185S with pickets
only on two sides, the remainder of the stockade having rotted

down or been removed. They constituted a dwelling, three
or four storehouses, and some smaller buildings used as a

blacksmith's shop, all of one story, and built of square logs.
The stockade was originally a square of about seventy yards;
one bastion remained. About thirty yards in the rear of this

square were a cattle yard, hay shed, and so forth, enclosing a

space of forty by sixty yards, roughly fenced in, and the sheds
covered with bark. On the left of the front were seven huts,
occupied by the lower employ'es of the Company. They were

of rude construction and much decayed. On the right of the
square, in the rear, at the distance of a few hundred yards,
were three more buildings, used for storing produce. A line
of huts for employés was also strung along the edge of the
terrace below. Fort Colvile had formerly been a chief facter's
post, the highest office in. charge of a station, and here the
annual accounts of the whole country were consolidated pre-
vious to transmission across the mountains. I learned, how-
ever, from Mr. McDonald that this route was to be discontin-
ued. Everything, in fact, denoted the evacuation of the
country by the Company. I think it was during this year
that the last boat expedition from Fort Vancouver to Colvile
bringing goods -in any considerable quantity by the way Of
the Columbia river, and the last express across the mountains
from Colvile to York factory; took place. The force at Fort
Colville in 1853 consisted of Mr. McDonald, then a chief
clerk, assisted by a trader and about twenty Canadians and
Iraquois Indians. In former years goods were sent through
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this post to those north of the line, but that route had been

abandoned. The amount of furs collected there, as I learned

from Mr. McDonald, was not large, and came chiefly from the

upper Columbia and its branches. They were principally
bear, beaver, muskrat, martin, and fox skins. The beaver

were not considered to be worth more in London than the

cost at Colvile. Behind Fort Colvile, and elevated above it

about a hundred feet, is a narrow valley, bordered by ranges

of hills, through which runs a stream known as Mill or White
Mud creek. In this valley the discharged servants of the

Company were settled to the number of fifteen, mostly Cana:-
dians and half-breeds. The soil was good, but most of the

bottoms marshy, and covered by the waters of the creek dur-
ing its freshets. Their cabins were stretched along the valley
at the foot of the hills for a considerable distance. In this

valley is a cattle-post about nine miles distant from the fort,
and a grist-mill of-one pair of stones three miles from the

fort. Here formerly the flour for the northern posts was
ground, from wheat raised on the Company's farm near the

fort. This farm had been once of some extent, but only a
small portion was cultivated in 1853. This description of

Fort Colvile and its surroundings I have given from notes

carefully taken on the spot at the time, part of which were
embraced in my official report heretofore referred to, and as

which my memory, now refreshed by the same, is clear and

distinct, with the exception of certain details of measurement.

(Al the statements made from reports and hearsay objected

to.)

Int. 15.-Whether or no you have ever made ainy measure-
ment of the buildings within the picketed square?

Ans.-I did. I made a plot of the enclosure, carefully

stepping off the distances and dimensions of the buildings.

That plot is now mislaid, but the measurement and descrip-
tion of the principal buildings I find in my note-book, as fol-

lows: "First, the principal dwelling-house about 45 by 20,
of squared logs, one story, in pretty good order. Second, a
building on the right of it 15 by 20, one story, new roof, used

as a storehouse. Third, an old building 40 by 20, adjoining
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the last, and used for the same purpose. Fourth, a detached
building on the left of the dwelling 45 by 15. The above
constitute the principal ones. Their attics are also lighted
at the ends. The main dwelling bas two rear buildings, used
as a kitchen, &c. Fifth, an old building, 45 by 15 behind the
last. Sixth and seventh, two small ones, used as blacksmith's
shop, &c., in a line with the last, and in the rear. The pickets

-formerly enclosed the whole of these, forming a square about
70 yards on each side. They have, however been removed,
except on the right of Nos. 1, 2, and 3, where they enclosed
a narrow yard containing a shed and two small bouses. One
bastion twelve feet square remains on the northwest corner."
The description of the post in my previous answer applies
also to my visit in 1859, except that I think some repairs had
been put upon the dwelling-house and one of the stores. The
other buildings were more dilapidated than before.

Int. 16.--What do you know of the character of the flour
ground at the Company's mill on Mill creek ?

Ans.-The Northwestern Boundary Survey purchased a
small quantity of flour of the Company in the fall of 1859,
while waiting for the arrival of its own stores. It was so dark
and inferior in quality that the employés refused to eat it,
and, if I recollect aright, we borrowed sorme from the escort to
replace it.

(Question and answer objected to as irrelevant.)
Int. 17.-Whether or not you spent a winter at the United

States post, Fort Oolvile, some twelve or fifteen miles from
the Hudson's Bay Company post known as Colvile?

Ans.-I did, the winter of 1859-60 there, while that post
was building.

Int. 18.-Referring to the buildings occupied by the North-
western Boundary Survey at Fort Colvile, during the winter
of 1859-60, how did they compare in value with the buildings
at the Hudson's Bay Company's post at Colvile?

Ans.-They were greatly superior, both in comfort and
stability. I think they were decidedly worth more. They
contained more glass and iron work, and brick chimneys in-
stead of stone chimneys. Comparing these buildings, at the
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time of their erection in 1859, with the dilapidated condition

of the Hudson's Bay Comp'any's buildings at the same period,

there could be no doubt as to the great superiority in value of

the former, to say nothing of the difference in the cost of con-

struction at the different times they were erected.
(Question and answer objected to as irrelevant.)
Int. 19.-What do you know of the Company's post at Fort

Okanagan ?
Ans.-Fort Okanagan is situated on the right bank of the

Columbia river, a little above the mouth of the Okinakane. It

consisted of three small bouses enclosed by a stockade. There

had been some outbuildings, but they had been suffered to

decay. There was no appearance of business there and no

goods on hand. One trader, a Canadian, was the only white

man on the ground. A few furs only were taken, and the post

clearly did not pay its expenses. The post had once been of

consequence as a stopping-place, but was apparently kept up

for form sake. It was in a state of perfect squalor.

Int. 20.-What do you know of Fort Kootenay, a post of

the Hudson's Bay Company?

Ans.-I spent some weeks in its neighborhood in the fall of

1860. It is on the left bank of the Kootenay river, one of the

upper main branches of the Columbia, and a littie above the

mouth of Tobacco river, a few miles south of the 49th parallel.

All that there was of it was two small, worthless log cabins.

There was no, one at the post, Linktater, the trader in charge,

not having yet returned from Fort Colvile. In fact, I think

he never stopped there again, but moved to a point north of

the boundary line. The post was occupied only during the

winter months, the trader bringing up a few goods in the fall,

trading them off with the Indians during the winter, and car-

rying the proceeds back to Colvile in the spring before the

rise of the rivers rendered the trail impassable. I met him

coming up with a small train of horses and two or three In-

dians as l went down the river on my way to Colvile. I re-

cognize the building shown in the photograph marked as being

a log building at Kootenay, which was designated by the In-

dians of the neighborhood as the Catholic Mission.
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Examination Resumed June 10, 1867.

Int. 21.-Describe Fort Vancouver, and the land embraced
in the claim of the Hudson's Bay Company?

Ans.-Fort Vancouver is the principal establishment of the
Hudson's Bay Company within the territories of the United
States. It is situated upon the right bank of the Columbia
river, about one hundred miles from its mouth, and six miles
above the junction of the Willamette river. It is a few hundred
yards from the bank. The post was a parallelogram, enclosed
by a stockade of 200 by 175 yards, twelve feet in height, and
was defended by bastions on the northwest and southeast an-
gles, mounted with cannon. Within were the Governor's
house, two smaller buildings used by clerks, a range of dwell-
ings for families, and five large two-story warehouses, besides
offices. Without, there was another large store-house, in
1853, occupied by the United States. They were nearly all
built of square logs, framed together after the fashion known
as the Canadian fashion. At some little distance there was
also a village of fifty or sixty cabins, occupied by a mongrel
crowd of Canadians, Kanakas, and Indians; and there was a
house, for storing cured salmon, on the·bank of the river. Of
the houses in this village, the greater part were built of slabs
from the Company mills; a few only were constructed of logs,
and contained two or three rooms. The buildings in and out-
side of the fort were al old and considerably decayed, only
the repairs necessary to keep them in tenantable order having
been for some years expended. There were at that time two
chief factors at the post, Messrs. Peter Skene Ogden and
Dugald Mactavish, with a considerable number of clerks and
other employés. The claim of the Company embraced, as I
was informed by Governor Ogden, several tracts; first, the
claim on which the fort and United States bairacks were sit-
uated, with a small one behind it, making, together, a tract of
about four miles square. About one thousand acres were en-
closed, or under cultivation, attached to which were sheds,
stabling, and a smalL dwelling for a farm. Adjoining this, to
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the eastward, was another tract, known as the Mill Plane, two
and a half by three-quarter miles, on which was a saw-mill hav-

ing tolerable water-power, but subject to stoppage during fresh-

ets. Besides the above, they claimed two other small prairies

behind the first mentioned, which are respectively a half and

one mile square. The above were the lands which I understood

from Mr. Ogden to be in their then actual occupation. They
claiied, however, as I was informed by him, some 20 miles along
the Columbia river, but to what distance back he did not men-

tion. These different tracts were separated by belts of wood.

Concerning what is called the Mill Plain, I have but little

recollection. The so-called Fort Plain, on which were situ-

ated both the Company's fort and the United States barracks,
was about 1,000 yards deep from the Columbia river to the
woods behind the latter. The lower part is meadow, liable to

he submerged by the annual freshet, the rear rising, by a
gradual slope, to a height of 100 feet. From the Company's
post to the mouth of the CathlapootI river, extended a belt of
alluvial land, intersected by ponds and sloughs, and almost
entirely overflowed during the summer. This averaged from
one to three miles in depth from the river back to the rising
ground, but hardly anywhere did the land itself occupy more
than a mile of this depth, the rest being permanently covered

by water. The i'mmediate bank of the river, as is usual with
alluvial deposits, was somewhat higher than the ground directly

behind it, and, where not actuially overflowed, would have con-
stituted a natural levee against the freshets. Such, however,
is the porous character of the soil that the waters percolating

through and under these banks overflows the land behind be-

fore it reaches their top. The rise of the river usually com-

mences in May, and continues, with interruptions, until July,
gradually subsiding during the latter part of that month and

August, occasionally reaching the height of 19 or 20 feet.

The temperature of the water, which is between 40 to 60 de-

grees Fahrenheit, during this period, is sufficient to destroy

many kinds of vegetation; and the season, after the subsidence,
is too short to plant the usual crops. The deposit from the

water, moreover, is a sand derived from the attrition of rocks,
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without chemical decomposition, and does not tend to fertilize
the ground. The higher ground back of Vancouver, and
thence to the foot of the mountains, is gravelly and poor, ex-
cept that on the banks of the streams there are narrow skirts
of rich soil. This gravelly country is speedily exhausted, two
crops of wheat being as much as it will produce. The timber
on the bottom lands of the Columbia is chiefly cottonwood;
on the smaller streams, vine maple, and alder. The upland
is covered with the usual growth of the Coast region of Ore-
gon, the Douglas fir predominating. This forest is almost
entirely of secondary growth, and lias been deadened over a
large tract of country by fires, which have run through it.
There is, besides, a general want of moisture in the soil, every
thing parching after the conclusion of the rainy season.

(The statements made from hearsay objected to.)
Int. 22.-What do you know of Sauvie's Island, and the

Company's farm there?
.Ans.-The island is a tract of similar country to that bor-

dering the Columbia on the opposite side, filled with sloughs
and shallow ponds, which occupy at least half of its surface.
It is so much subject to overflow, that during the season of the
freshet the cattle were sometimes obliged to swim to the main
land. These lands, however, after the subsidence of the
freshet, produced good grass. With regard to the Company's
farm, I never stopped there but once. The house was on the
bank of the Columbia, and I camped out of doors without
going into it.

Int. 23.-What trade was carried on at Vancouver, and
with whom?

An.-From 1849, when I first went into the country, on-
ward, the trade was almost entirely with citizens, and was
general merchandising. The Indian population had almost
entirely disappeared from the lower Columbia, but three or
four wretched individuals survived, who certainly did no fur
trading. A few Klikatats occasionally came down from the
mountains to trade horses and dressed skins. The furs
gathered at Colvile and the other upper posts, were of course
still brought down to Vancouver for exportation but the In-
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dian trade of the post itself may be considered to have ceased.

A portion of their goods were shipped to San Francisco, another

portion disposed of to merchants on the Wllamette, or by the

Company's agents there, the Indian goods being chieily sont

to Victoria.

Int. 24.-What do you know of cattle and horses at Fort

Vancouver, and of their alleged destruction by settlers?

Ans.-Prior to 1849 it is impossible that many cattle could

have been driven off by Americans, for even in the year 1849

the number of American settlers about there was compara-

tively small, and most of them had gone to the mines. I re-

member that when, in 1858, Captain McClellan's expedition

started from Vancouver for the mountains, Governor Ogden

stated, in my presence, that he would find cattle that had run

wild in the woods, and authorized him to kill what he needcd

for the use of his party. But, although we had two expe-

rienced professional hunters with us, we never saw horn or

hoof mark until we g'ot into the Indian country, on the other

side of the mountains. As to the horses, the Company could

not have kept many at that place, as all their own travel from

there was by water; and when we wished to purchase our out-

fit from them, we were obliged to wait some days for Governor

Ogden to send over and purchase them from the Indians.

Int. 25.-What was the value of Fort Vancouver as a town

site?

Ans.-According to my observation, Vancouver never would

have made an important town site, for the reason that it has

no back country for its support on the north side of the river,
and is too far above the mouth of the Willamette for the produce

of the Willamette valley to have reached it,'even if the title had

been clear in the Company. It possesses great attraction from

its beauty of situation, and the natural lay of the land; but

it was better suited for a trading or military post than a town.

Int. 26.-Where did the timber come from of which the

Hudson's Bay and military posts at Vancouver were built, and

what was the quality of the timber?

Ains.-Most of the timber came from the public lands in the

immediate vicinity.- It was fur, a species of timber which
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readily decays when in contact with the ground. Most of the

forest behind the post had been deadened by the fires which

had swept through it, and on some occasion must have threa-

tened the post itself.

Int. 27.-Look at the photographs here exhibited, and say

whether they correctly represent the buildings at Fort Van-

couver?
Ans.-They correctly represent two angles of the interior

of the square, the first showing the Governor's house and an

office on the north side, and the long row of buildings occupied

by families on *the east. The second exhibits the northwest

corner, showing the Company's sale shop and part of a store-

house, with a bastion and another building, the use of which

I do not remember,

Int. 28.-Do you know anything of an orchard at Fort Van-

couver?
Ans.-There was a field enclosed and planted in apple trees

directly back of the fort, but my recollettion of them is that

they were natural and not grafted trees.

Int. 29.-What salmon fisheries were there on tie Columbia

river, and by whom carried on?

Ans.-Salmon fisheries were carried on almost altogether

by Indians. Positions for them were found almost everywhere.

Owing to the diminution in the number of the Indians, how-

ever, the places where it was actualiy pursued were but few.

In 1850 they fished at Chinook, Pillar rock, at Pretty Girl's

village, at Wakanasissee, at the mouth of the Clackamas, on

the Willamette, at the Cascades, and elsewhere.

Int. 30.-What was the general state of the fur trade in

1849 in Oregon, and subsequently?

Ans.-The fur trade was greatly on the decline, and the evi-

dences of its decay were to be seen at all the Company's posts

I visited.. At Astoria no furs at all were taken. At Chi-

nook, as I have elsewhere stated, but a few sea otters. Beavers

were so abundant in the streams within striking distance of

the settlements that their signs were everywhere to be seen.

Governor Ogden told me, as early as 1850, that American

Oregon never was a fur country, except for beaver; that their
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skins did not then pay to transport to London, and that, not
paying for transportation to London, they were not hunted

much, and had become as abundant as they were in the first

flush of the fur trade. Although they purchased all the furs

brought on to them by fndians, as a matter of policy, they

cared nothing for the beaver. Mr. McDonald, the clerk in

charge of Fort Colville, also told me in 1853, and repeated

the statement in 1859-60,.that the fur trade did not pay its

expenses, and that they retained their posts only until a set-
tlement should be made with the United States. In fact, this

was a matter of notoriety throughout the country, palpable

from their reduced establishments, decayed buildings, and the
unsettled feeling of their employes.

(The statements of Ogden and McDonald made to the wit-

ness objected to, and the matter of notoriety also objected to.)

Examination Resumed June 11, 1867.

Int. 31.-Do you know the amount of furs actually collected

in Oregon in any one year ?
Ans.-I think it was in the year 1855 that Mr. Angus

M1cDonald, the officer in charge at Fort Colvile, by way of

experiment, brought over the yearly collection of fers from

that place to Fort Nisqually by way of the Nahchess Pass.

He had with him a brigade of 200 horses, carrying two packs

apiece of. 90 pounds each. - That was the only occasion upon

which I happened to know the amount of furs collected in the

interior, or on which the train came to Puget's Sound. I saw

the furs afterwards opened at Fort Nisqually, where they

were shown me by Dr. Tolmie, and considered that most of the

skins were of inferior value, that is of the commoner kinds.

Int. 32.-What general improvements of the country had

the Company introduced in the way of roads, &c.?
Ans.-No important ones. The Company was content for

the most part with following the ordinary Indian trails, ex-

pending no unnecessary labor, but merely cutting or burning

out logs occasionally, where the obstructions could not be

gotten over otherwise. -There were a few miles of track of
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about the character of ordinary wood roads at and around

Fort Vancouver connecting the different prairies. They had

also cut out so much of the trail from Cowlitz landing to Fort

Nisqually as ran through the woods, say about one-fourth of

the distance, vhich whole distance is between 60 and 70 miles.

Some little necessary road work had also been made at Fort

Nisqually and at Fort Colvile, but nothing that deserves men-

tion. The route from Colvile to the Flatheads and Kootenay

posts was entirely unworked; that portion of the same which

followed the rivers they traversed only in spring and fall,
at seasons of low water, making their way along the bank as

best they might. The road party of the Northwestern Bound-

ary Survey, varying from 8 to 18 men, employed at a time,
cut out more road in either one of three seasons, making a

clear track of 8 feet wide, grading up and down hill where it

was necessary, and constructing bridges, some of considerable

length, than the Hudson's Bay Company had done during its

whole occupancy of the country, se far as any mark of axe or

hoof could show it.

lnt. 33.-How did the Pacifle Railroad and the North-

western Boundary Survey supply themselves with stores, bv

the Columbia river or otherwise?

(This question objected to as irrelevant.)

Ans.-The Pacifie Railroad Survey, under Captain McClel-

lan, in the first place, took its provisions from Fort Vancouver

across the mountains by an Indian trail south of Mount St.

Helens, cutting it out sufficiently for the purposes of passage.

It afterwards sent over the Nahchess Pass to Fort Steilacoom

for fresh supplies. The Boundary Survey transported its

provisions by a route cut out by its own employés from Chil-

oweyuck depot, on Frazer river, to Fort Colvile, and thence by

the route before referred to to the Rocky Mountains. During

the time that the post at Colvile was maintained, goods and

provisions of all kinds were brought there by land, either from

Wallula or the White Bluffs, usually by the former. The

Coluinbia river above the White Bluffs was not used by them

at ail, land transportation being .more certain and speedy,

cheaper and less laborious, than by way of the Columbia river.

(The above question and answer objected to as irrelevant.)
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Int. 34.-How have the Hudson's Bay Company of late
darried on their transportation to Colvile2

Ans.-For several years before 1860, when I left there, they
had obtained their supplies from Victoria by way of Frazer

river and the pass of the mountains between Fort Hope and
the Similkameen,

Int. 35.-What effect, if any, has the discovery of gold on

the Columbia river and its tributaries had on the Company's
business ?

Ans.-Up te the time of my leaving the country, late in
1860, it had a slight and transient influence. In 1854, I think
it was, gold was discovered at the junction of Clarke's fork
and the Columbia, about 30 miles above Fort Colvile, and
some excitement was caused, quite a number of persons flock-
ing to those diggings. It proved, however, that the gold here
was limited to a small space, and the spot was soon deserted,
except by a very few persons. In 1859, gold was discovered

by the Boundary Survey upon the Similkameen, near its june-

tion withsthe Okinakane, and subsequently upon Rock creek,
a branch of the Nehoialpilkure, which enters the-Columbia op-

posite Colvile. At this time, however, the establishment of

the United States post at Fort Colvile, and the building of a
.small village in this neighborhood, at which stores and miners'

goods were kept, and the running of pack-trains loaded with

provisions from Oregon to the mines, prevented the Company
from deriving much advantage from the discovery. These

places also proved -of no lasting productiveness. What effect

the more recent discovery of mines in what are Idaho and

Montana Territories may have had, I do net know. But I

think that shorter and more practicable routes would be adapted

better than any by Fort Colvile.
Int. 36.-What has been the policy of the Company in

regard to the settlement of the country by Americans, so far

as you have learned ?
Ans.-1 have conversed freely with officers of the Hudson's

Bay Company upon the subject of its settlement, as well as

with early enigrants to Oregon. The policy of the Company,
as fur traders, as I learned from them, was decidedly hostile

2'l H
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to it. The late Dr. MeLoughlin informed me that he-had been
severely ceniured at home for his supposed encouragement of
immigration, and Mr. Ogden,. speaking of the colonization of
Vancouver Island, in its relation to the affairs of theCompany
said that it was a scheme of Mr. Douglas to- make himself a

Governor, adding, "What have we to do vith CoIonies-for my

own part, I am a fur-trader." The officers of the Company did

not hesitateto express their disappointrment at the settlement

of the boundary by the 49th parallel,. instead of the Columbia

river, as they had expected.

(Statements of ofcers objected to.)
Int. 37.-Were or were not their own errployes encouragei

to take up lands, and was it not a matter of complaint, by
American settiers, afterthe treaty, that the-y should have been

admitted to this riglit?

Ans--They were; and several small colonies of clischarged
servants were formed accerdingly. Oner was in the valley of
the Willamette, at what is known as the French prairie.. There-
was a small settlement of them on the Nisqually Plains, about
Muck, and what is called the Canadian Plain; and nearly al

the land in the small valley back of Fort Colvile was occupied
in the same way by their people. In particular, the settlement
in the Willamette Valley was complained of, as having been

made south of the Columbia river.

(Question and answer objected to.)
Int. 38.-How was the war of I847, commonly called the

Cayuse War, begun, by -which the Company, as is stated, suf-

fered great interruption in its trade, and what Indians were
engaged therein?

An.-The war was commeneed by the massacre of Dr.
Whitman, his wife, and other persons, and the- abdaction of

several young women from the mission established by him near

the Walla-Walla river, some miles above the fort. The Indi-
ans engaged in it were chiefly Cayuse and Walla-Wallas, with

some few from the adjoining tribes. This lead to an expedi-
tion from the Willamette Valley to punish the aggressors. On
this occasion it was that Governor Ogden promptly interfered
and ransomed the wom.en..
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(Question and answer objected to as irrelevant.)

Int. 39.-What was the Company's policy towards the In-
dians, so far as it fell under your observation ?

Ans.-The policy of the Company was dictated by a wise
consideration of its own interests. They were every where
pacificators of the feuds which existed between the different
tribes, and they promptly punished aggressions upon them-

selves, and extended their protection and assistance to the

American settlers also, although they avoided identifying their

interests with those of the latter. As regards the Indians,
however, their system of trade was calculated to impoverish

them, the amount paid for furs or other articles'of trade being
vastly disproportioned to their value, and in objects of a char-
acter suited to gratify their vanity, rather than to improve

their actual condition. So far as any moral or religious in-

struction was concerned they did nothing.
Int. 40.-Do you know of any obstructions at the portages

of the Columbia river by which the Company was hindered
in using them?

Ans.--None whatever. The only point where an obstrue-

tion might be supposed to exist is at the Cascades, where the

land is claimed under the donation act by citizens; but no

obstacles have ever been offered to my k-nowledge to the pas-

sage of any one. there. Steamboats and railroads, affording

much easier means of communication than bateaux, it is not

likely that they will be resorted to.
Int. 41.-Do you know anything of the Kettle Falls near

Colvile, and of their value for manufacturing purposes ?
Ans.-The Kettle Falls constitute a mixed rapid and cas-

cade, broken by rocks extending across the whole width of

the Col'umbia river. Its value for manufacturing, or other

purposes than as a fishery, is nothing. In the first place,
almost every stream throughout the country affords one or
more water-powers more. easily manageable, and sufficient for

all ordinary purposes. In the second place, if every foot of
habitable Iand within available distance of these falls was
inhabited and cultivated it could not produce raw material

enouglh to make their use profitable.
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Int. 42.-Did you ever hear Dr. McLoughlin speak of the

indebtedness of the citizens to him ?

(Objected to as irrelevant and incompetent.)
Ans.-Dr. McLoughlin complained to me of the mode in

which he had been treated by the settlers; that they owed

him about $30,000 for advances made to them during early

times in the country, and that the men who owed most were

most abusive of him. At the same time he mentioned the

censure that he had received from his own countrymen for en-

couraging immigration.

Int. 43.-Do you know any other matter touching the claim

of the Hudson's Bay Company against the United States, or

is there any explanation which you wish to make?

Ans.-I wish to make a statement touching certain of my

acts as deputy collector of the district of Oregon, and the

correspondence which I held with Governor Ogden of the

Hudson's Bay Company, printed in the documentary evidence

of the Company, and to which my attention has been neces-

sarily drawn while reading the proofs. In my official letter

written by me to Governor Ogden lst, March, 1850, in the ab-

sence of General Adair, who was then in San Francisco, and

a postscript dated March 10, 1850, I. explained certain pro-

visions in the revenZe laws for the guidance of the Company

in their future importations. This was done simply as a mat-

ter of courtesy to them, for it was their duty beforehand to

know and follow the provisions of law in the United States.

As it was. I incurred a dangerous responsibility in granting

the permit, and giving credit for duties as I did. The Com-

pany, I may mention, had claimed and insisted that their goods

imported from foreign countries should be admitted free of

duty, and accordingly paid the duties under protest, although

those bouglit by American citizens were charged. In no case

were duties charged upon American goods imported by the

Company, except in one, occurring in 1853, when goods alleged

to .be such were imported from England, but without certifi-

cate of origin. In that case a part of the cargo consisted of

tobacco and four, and I extracted the duties thereon, leaving

it to the company to obtain the proper consular certificate,
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and apply for reimbursement in usual form. And I unhesi-

tatingly say, that no vexatious embarrassments were thrown
in the way of the Company by me, either while deputy under

General Adair, or subsequently when collector myself; nor,
so far as I know, by General Adair. On the contrary, I went
beyond the law in affording facilities, which nothing but the
necessities of the country would have justified. Forfeitures

which might have been exacted, and by which money could
have been made, were, on more than one occasion, passed

by or remitted. As regards the Prince of Wales, I have to

say that, in preventing her from carrying on trade not con-
nected with the Hudson's Bay Company or British subjects,
trading with the same, I acted in accordance with the require-
ments of the revenue laws, and under the' advice of Mr. Hol-

brook, the United States district attorney, who was present
when the order to her master was issued. The stoppage had
nothing to do with any interest that I might have had in the
steamer referred to by Mr. Ogden. That interest was, in fact,
contingent, that is to say, I had the refusal of a share in her
for the consideration of, I think, $1,000. I never paid for,
and consequently never really owned it, though I believe it
was made out in my name, and a short time afterwards, at my
own instance, the agreement was cancelled. For the rest, the

Hudson's Bay Company were.not entitled by the treaty to the
navigation of the Willamette, but solely to that of the main
stream. The case of the French ships was not in point, as

they were not coasters, but brought in dutiable goods consigned
to Oregon City, and left France not knowing that any port
of entry had been established. They were permitted by Gen-
eral Adair to ascend the river from the necessity of the case,
there being no warehouses at Astoria, nor means of transpor-

tation thence up, except in the original vessels.

Cross-Bamination talcen this 14th day of June, 1867.

Int. 1.-Where was your place of residence, or where did

you spend your time between the spring of 1851, after your
visit to Chanipoeg, and the lst of January, 1853?
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Ans.-I went down to California that summer, and was em-
ployed on an expedition to treat with the Indians of North-
western California. On my return from there, late in the fali,
I went up to Oregon, and again returned to California. I
spent the rest of the winter at Humboldt bay, and in the spring
went into the Klamatb river mines, where I worked until late

in the fall. learing of my. appointment as collector of Asto-

ria, I went down to San Francisco, and thence back to Oregon,
where I arrived late in December, and entered upon the duties

of the office.
Int. 2.-What was the size of the buildings at Astoria that

you have described at huts?

Ans.-I think the largest one may have possibly been 30 or
40 feet in length, the others from 20 to 25. I speak merely

from recollection, and I suppose the term hut applies not so
much as to size as to character.

Int. 8.-Were not these buildings shingled?

Ans.-I think they were covered with shakes.

Int. 4.-Were you ever inside the largest of these buildings?

Ans.-I think I have been several times.

Int. 5.-Of what was it built?

Ans.-Of logs chinked.

Int. 6.-Was it not built of square logs, ceiled inside, with a

shingle roof ?
Ans.-My impression is that the logs were roughly squared,

that is to say, the sides partially flattened with the axe. As

to any ceiling I have no recollection; as I have said before, I

think it was covered with shakes.

Int. 7.-Was there not a person in charge, and in possession

of this post at Astoria, when Major Hatheway arrived there?

Ans.-That I cannot say, but sometime during the year
1850 the Company had a man named Edward Spencer down

there to receive goods.

Int. 8.-How far is the custom-house, where you were, from

this post?
- Ans.-The custom-house in 1850 was one mile east of the

post. In January, 1853, when I was collector, I moved it

down to a house in the immediate.neighborhood of the post.
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Int. 9.-How tmany times, between your first arrival at As-

toria and the time of Major Hatheway's taking possession of

the post, were you at the post, and inside of either the main

building,,or the store there?
Ani.-1 was backwards and forwards between the custom-

bouse and the village of Astoria during that winter, at least

once or twice a week, passing by the lludson's Bay buildings,
,but I do net think there was any store opened, not any other

than a merely nominal occupancy, even if there was that.

Int. 10.-How many times were you, during the period

qientioned, inside any of the buildings at the'Company's post?
A.-I have not the mest remote recollection.

lIat. 1L-Were you inside any of tiem at any time during

the period mentioned? If so, state which building it was,

whether shortly after your arrival there, or later, and who

you foand there
An.-As I have said before, I cannot make any answer to

that question. At this distance of time, so trivial a fact as

the enterig a Hudson's Bay house at Astoria would not re-

,main in may memory. If any store was kept there, I should

undoubtedly have visited it, as there was then only one other,

I think, at the place.
Tnt. 12.-Where did Major Hatheway stop on his first ar-

rival at'Astoria?

Ans.-He niay have stopped over night at'General Adair's,

as there was already an officer with a detachment of troops

there. Bat I think they went immediately down to the point

vwhere the post vas.
Int. 13.--Did you meet and converse with Major Hatheway

at General Adair's, or-Astoria, before he occupied the Com-
pany's post?

Ans.-I don't know-, if I saw hini, most likely.
Int. 14.-Where were yoa when Major Hatheway arrived at

Astoria?

Âns.-I presume I was at General Adair's. I might have

been up the river.

Int. 15.-State, if you can, when you first saw Major Hath-

eway, after his arrivaL at Astoria, and where you saw him?
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Ans.-That would be utterly impossibTe.
Int. 16.-Was there not two acres of cleared rand surround-

ing the post at Astoria?
Ans.-I should think there was about that.
Int. 17.-Were you at Astoria when Major Iiatheway left?
Ans.-No; I left before he did.
Int. 18.-At what time di& y-ou revisit Astoria after you,

left it, as stated in your last answer?

Ans.-In speaking ofleaving Astoria, Ireferredt-mygoing
to California, not to Champoeg. On my return, some time
during the winter of 1851-52; Major Hatheway had' trans-
ferred his headquarters to Vancouver. Colonel Loring, with
the regiment of mounted riUemen, having been ordered home.

Lnt. 19.-When did Major Hatheway arrive at Astoria?
Ans.-I think in the spring or early summer of 1850.
Int. 20.-If you were in Galifornia at the time. Major Hath-

eway left, how can you state 'ofyour own knowledge how long
lie remained at Astoria?

Ans.-In the first place, I don't think I have stated of my
own knowreclge how long 'he remained there. In the second
place, I judge of the time he reft there- by seeing him there at
one time and at Vancouver at another.

Int. 21.-Were you not absent six months in California?
Ans.-There, or thereabouts.
Int. 22.-How can you tell of your own persoual knowledge,

at what time d'uring your absence in Caifornia Major lath-
eway left Astoria?

Ans.-I have not pretended to do it.
Int. 2 .- Have you not stated in your examination-in-chief

that Major Hathaway came down in the spring or summer of
1850, and have you not made this further statement--" he re-
mained there, I think, a year?'

An.-I have made that statement.

Int. 24.-Who besides yourself, at the time youia were first
at Astoria, considered ther site as the property of the United
States Government?

Ans.-Tle settIers and Americans generally, who.knew the
circumstances o-f the capture of the fôrt during the war, and
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its surrender to the United States at the conclusion thereof.

It was also the impression of the officers of the Army when

they made a requisition for possession on the Hudson's Bay
Compa.ny, and, if I mistake not, recognized by the officers of
the Compah- at the time.

Int. 25.-Give the name, if you can do so, of a single set-

tier at Astoria, who, before the taking possession of this post
by Major Hathaway, stated to you, as his opinion, that this

site was the property of the United States Government?
Ans.-I think I can state, without hesitation, that Mr.

Shiveley and Mr. Welch, who had taken that claim under the
Donation Act, did so, under the belief that it was land open
to occupation, and- held by the Company simply as tenants at
will of the United States.

Int. 26.-Did either of these men make any such statement

to you personally ?
Ans.-It was ýa matter often talked about by the settlers in

that neighborhood, and I am perfectly well satisfied I have

heard one or both of them assert it.
Int. 27.-Did they, or either of them, ever say to you that

this fort had been captured during the war of 1812, and at its
conclusion formally restored to the United States Government?

Ans.-I don't know that they said this, in so many words.
The fort can hardly be said to have been captured by the Brit-

ish, because, before the arrival of a British man-of-war at

Astoria, Mr. Astor's partners had sold the same to the North-
west Fùr Company; but its flag was changed, and at the con-
clusion of the war it was again surrendered to the United
States.

Int. 28.-Which of these statements do you uow wish to be
considered the correct one-the one made in answer to "In-

terrogatory 6," examination-in-chief, or the one made in an-

swer to the last interrogatory ?
Ans.-I don't think that they are particularly inconsistent.

Perhaps, instead of saying captured by, I should say betrayed

to Great Britain.

Int. 29.-Do you know anything about the matter person-
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ally, and have you not, in reference to this matter, sworn to
what you thought was the real history of the transaction·?
- Ans.-In so far as what I have stated to have been the opin-
ion of persons living at Astoria while I was there, I have stated
it upon my own krowledge. As to the rest, I have stated what
I believe to be matter of historical record.

Int. 30.-Do you feel confident to swear to the truth of ail
the historical record which you have incorporated into your
testimony ?

Ans.-I don't think I have incorporated a great deal of
history in my testimony, but I am perfectly well satisfied of
the truth of whatever I may have cited.

Int. 31.-Are you satisfied of the truth of this fact, sworn

to in your examination-iri-chief on the 25th day of May, 1867,
when. in speaking of the post at Astoria, you say "it had

been captured during the war of 1812 ?"
Ans.-I think I have already qualified that. Of course I

did not intend to swear that an event which took place before

my birth was absolutely and unqualifiedly true. As to the

rest, a British vessel, named, I think, the Racoon, is histori-

cally reported to have been sent there to capture Astoria, and

historically reported to have arrived too late.

Int. 32.-Are you now prepared to say which of the versions

you have given of the transactions at Astoria is the correct

one ?
Ans.-In my original statement that the fort had been cap-

tured, meaning simply to state that its flag had been changed,
I supposed that I had since explained that satisfactorily.

Int. 33.--Is this statement, which you made in reference to

the transaction at Astoria, in answer to the 6th interrogatory-

in-chief, as accurate and correct, as the other statements made

throughout your examination-in-chief, as to other matters,

which you yourself did not personally see?

Ans.-Without knowing what was the purport of that inter-

rogatory, or the answer thereto, I have not the means of draw-

ing any comparison between the correctness of that and the

answer to any other interrogatory or interrogatories which I
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may.have made. I have endeavored in all cases to make my
answers as correct and explicit as possible.

Int. 34.-In Cross-Interrogatory 28, your attention was
particularly called to your answer to Interrogatory 6, in ref-

erence to transactions at Astoria; that language is as follows:
"It had been captured during the war of 1812." The ques-
tion is now repeated-is this statement as accurate as state-
ments as to other matters which you yourself did.not person-

ally see ?
Ans.-I have already made a qualification to that answer,

substituting the words "betrayed to" for "captured by," and

with this qualification or correction my answers are, according

to my belief, correct.
lnt. 35.-Do you not now believe that, historically speak-

ing, this post was sold by the officer or officers in charge of it

to another set of traders?

Ans.-I do, with this qualification, that they were or became

partners in the second set, to the injury of their principal.

Int. 36.-Do you not think some of the statements made by
you, in this examination in reference to matters not within

your own personal knowledge, will also require qualification,
in the same manner as that in reference to the capture of As-

toria or Fort George?
Ans.-None that I know of.

Int. 37.-You have made the statement in your examination-

in-chief that at the conclusion of the war of 1812, possession

of Astoria or Fort George was formally restored to the United

States: to what officer of the United States, civil, military, or

naval was it formally restored, and by what officer of the

Government of Great Britain was that formal restoration

made?
Ans.-That is more than I at this moment recollect, such,

however, is my impression, at any.rate such a belief undoubt-

edly influenced the parties occupying that claim..

In'. 38.-Will you state distinctly that you had even an

impression that it is historically true that Fort George was

ever formally restored to the Government of the United States
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by that of Great Britain, through any officer or agent of either
power?

Ans.-I have a very strong impression, and, in fact, con-
viction, that such was the case.

Int. 39.-Do you believe this impressiôn to be as correct as
the other historical statements made by you in this deposition?

Ans.-I shall not pretend to draw any comparison as to
correctness.between historical facts to which I have incident-
ally referred. If I had not supposed them to be correct, I
should not have alluded to them.

Int. 40.-How many settlers were at Astoria or within two
miles of Fort George previous to Major Hatheway's taking
possession of Fort George, not including the officers and em-
ployés of the custom-house?

A4ns.-There were Shiveley and Welch on the claim on which
the Hudson's Bay Company's post was situated, and there
were several others, I think, who occupied houses on that claim.
Westward of them was Col. John McClure's claim, upon which

was the village of Astoria, at that time having perhaps ten or

a dozen houses.
Int. 41.-How many stores were there open in this town,

during your first residence there?

Ans.-The principal store was that of Leonard and Green,
originally near the custom-house, and afterwards moved down
to the village. I think there were two small stores at the vil-
lage also. A large one was built there, I think, in 1850,
which was the one Leonard and Green afterwards moved into.

Int. 42.-Is this town on McClure's claim which you say

you visited once or twice a week passing by the Company's
store?

.Ans.-That was about all there was of it at that time.

Int. 43.-Did these donation claimants, Shiveley and Welch,
claim to own the Company's post at Astoria as part of their
donation claim?

Ans.-They did.

Int. 44.-Did they allow any one to reside on their claim,

except such persons as purchased lots, or obtained leave from

theni?
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Ans.-I think not. I remember that they made great'com-

plaints about the military coming on the ground.

Cross-Exanination resumed June 15th, 1867.

Int. 45.-Before Major Hatheway took possession of the

post at Astoria, did you see any Indians purchasing goods at

any of the stores you have mentioned as being on the McClure

claim?
Ans.-I don't remember ever seeing any Indians trading at

those stores, or any other stores, during the period mentioned.
it. 46.-Were you ever at Cape Disappointment ?

Ans.-I have been once.

Int. 47.-How did you go there; who accompanied you; in
vhat year, and what time of the year was it; and how long
did you remain ?

Ans.-I stopped there in a steamer, and went ashore in a

boat. I think it was in 1855. Capt. Dall, I think, commanded
the steamer, but I don't recollect who accompanied me on shore.
I do not remember the time of the year. We may have re-
mained an hour or two.

Int. 49.-What was the name of the steamer?

Ans.-That is more than I remember; probably the Co-

lumbia.
int. 50.-Where were you going to at the time, or coming

from?

Ans.-I was going round to Victoria and the Sound.

Int. 51.-Was not the Columbia a small steamship for a

sea-going steamer, and of light draught?

Ans.-The Columbia was, I think, a vessel of 600 or 800
tons, and of a draught suited to the navigation of the Colum-

bia and Willamette rivers. She was, however, a staunch sea-
boat.

Int. 52.-Did you not on this occasion pass out of the river

by the north channel?

Ans.-We did; there having been some changes in the south
channel, and the swash channel not being buoyed out.

Int. 53.-During the time you remained on shore at Cape
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Disappointment, did you go to the Hludson's Bay Companv's
store at that point ?

Ans.-I never heard that the Company had a store there ?
Lnt. 54.-Did you go into any house at the time you were

there ?
Ans.-I don't remember.

Lit. 55.-Was not the name of the person whom you speak
of as a Hudson's Bay Company's man living at the Cape,

Thomas Piske Kipling ?
Ans.-He was sometimes called Piske and sometimes Kip.

ling.
Int. 56.-Do you not know that while you were at Astoria

there was at Cape Disappointment, in charge of the Hudson's

Bay Company's establishment, a Mr. Henry Maxwell?
Ans.--I have no recollection of such a person, nor do I

know of any establishment further than I have stated in my

direct examination.

Int. 5.-Have you not stated, during the course of your
examination, that you heard the name of Kipling or Piske

living at the Cape-did you never hear of the namé of a per-

son living at the Cape of the name of Maxwell?

Ans.-Not that I remernber.

Int. 58.-Were not the remarks of Mr. Ogden, in reference

to a tract of land of the Hudson's Bay Company, which left

on your mind an impression that this tract was his own private

land claim, made in a jocose and laughing manner'?

Ans.--They were. At the same time I inferred from -his

remarks that this laim at Cape Disappointment was one held

by the Hudson's Bay Company or himself simply for specu-

lative purposes-in the same way that he spoke of a claim

that he had once taken on Tongue Point. I knew that the

officers of the Company had taken Company claims in their

own names, either for the purpose of covering the Company

or holding the land in their own right when a settlement should

be effected, or both.

Int. 59.-State any one single instance in which you ever

saw the record of any paper connected with, or belonging to,

a claim for land, under the laws of the United States, made



429

by any officer in the employment of the Hudson's Bay Com-

pany alone.

Ans.-I was not speaking of the records, which I never

personally examined. Mr. James A. Graham, of the Hud-

son's Bay Company, chief clerk of Fort Vancouver, told me

distinctly that he had taken Fort Vancouver as his claim; I

presumed, at the time, to protect it.

Int. 60.-The purposes, then, for which you state these

claims were taken, in your answer to "Interrogatory 58," are

now to be understood as an assumption of your own ?

ns--Of course they were to a certain extent presump-

tions, as I do not remember that either distinctly stated the

motive he had in view. Had, however the United States pur-
chased the claims of the ludson's Bay Company whilst these

individua1 claims were valid on the record, there was nothing
to prevent officers of the Hiudson's Bay Company from hold-
ing them for their private benefit, they being citizens of the
United States, or declaring their intention to become such.
int. 61.-Give the name of any other officer of the Comn-

pany who told you he had a claim under the laws of the United

States.
An.--I don't know that any other officer of the Company

ever told me that he had such a claim,
Int. 62.--When did Mr. Graham make this statement to

you as to his claim; where did he make it; who was present,
if any one, at the time; and state as near as you can the exact

language lie made use of?
An.-The statement was made to me by Mr. Graham, if I

recollect right, in the Hudson's Bay Company's post at Van-

couver. I cannot state positively in what year. It was, how-

ever, at a time when some excitement existed about encroach-

ments on this Hudson's Bay Company claim, and I think
must have been in 1855 or '6. I have no recollection if any

one was present,'or who.

Int. 63.-Was Mr. Ogden's statement made to you before

or after this ?

An.-If I an correct in the date of Mr. Graham's state-
ment, Mr. Ogden was already dead.
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Int. 64.--When was this statement of Mr. Ogden's made
to you?

Ans.-I think in 1853, while I was employed in the Pacifie
Railroad Survey.

Int. 65.-Was it in his own house ?
Ans.-I presume it was. I was a great deal at his house

while at Vancouver, and lie was seldom out.
Int. 66.-Was it before or after dinner?
Ans.-I presume before dinner.
Int. 67,-Was this statement made to you deliberatelv in

reply to any direct question, or at any time when you were
seeking information to embody· in your report, or for anv
other purpose of which you informed him, or was it made in
general and careless conversation?

Ans.-I frequently discussed with Governor Ogden the
subject .of the claims of the Hudson's Bay Company against
the United States, both in regard to land and other matters,
and I presume it was in one of these conversations that he
made the remark.

Int. 68,-What was the language that Mr. Ogden made use
of, from which you inferred that the tract- of land at Cape
Disappointment was held for speculative purposes ?

Ans.-The remark to the effect that that was his claim. I
could conceive, however, of no other* object which any one
would have in holding it.

Int. 69.-Are we now to understand, then, that inference
made by you from this statement of his was the conception of
your own mind?

Ans.-I believe that an inference is usually a conception of
a man s own mind arising from the words or acts of another.

Int. 70.-How far is Cape Disappointment from the place

you have called Chinook beach by the usual method of travel?
Ans.-I think six or eight miles.

Int. 71.-Have you not been compelled to look upon a chart
or map for the purpose of informing your mind since the last
question was asked you?

Ans.-Yes; and I find the distance is greater, say about
15 miles.
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Int. 72.-How far is it from Chinook beach to Astoria ?
Ans.-I think eight or ten miles across the river.
In. 73.-Is not this navigation around the mouth of the

Columbia river often dangerous for canoes and boats ?
Ans.-Very.

Int. 74.--Did you not, about August, 1850, about the time

that you refused to allow the schooner Prince of Wales to take

freight for Judge Strong up the river, meet with Mr. Maxwell,
the agent of the Company at Cape Disappointment, when he

came to A storia ?
Ans.-I have no recollection, as I have already stated, of

any such person.
Int. 75.-He is referred to in a letter of Judge Strong's of

16th of August, 1850, dated Astoria, in this language: "When

I saw your agent here this evening; he is now on the north

side of the river, but is expected here." Did you see the

agent thus referred to about that time?
Ans.-I have no recollection of seeing him or any other

agent about that time; nor have I any recollection of ever

having seen an agent by the name of Maxwell. The only

knowledge I have of any such person, beyond the knowledge

of the counsel, as connected with the aflair of the Prince of

Wales, is the follo'wing extract from Governor Ogden's letter

of August 25, 1850, to Sir George Simpson, in which he says:

"The enclosed documents I now forward you will explain

themselves. Owing to the stupidity of Maxwell he has not

forwarded to me the originals;" but who this stupid Maxwell

was I do not know.

Int. 76.-Did you not receive, before Major Hatheway took

possession of the Company's post, orders for money from Mr.

Ogden, drawn on Edward Spencer, officer in charge of the

Hudson's Bay Company's establishment at Astoria, and were

not those orders collected?
Ans.-I find by my letter to Mr. Ogden of March 1, 1850,

that I pointed out an error in the calculation of duties on the

cargo of the bark Victory, Captain Ryan, and that Governor

Ogden, in consequence, forwarded to me an order on Edward

Spencer for the difference, amounting $18.02-. This last fact

28 H
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appears by his letter to me of 25th of March, 1850. Both
letters are printed in the evidence for the claimants, and are,
I doubt not, correct copies, and exhibit the facts. As to the col-
lection of the money, I presume of course it was duly paid. The
Company was very exact in the transaction of their business,
still as to a transaction which took place 17 years ago, involv-

ing the payment of $18.024, I don't think that I should have

remembered it had it not been for this printed correspondence.
Int. 77.-Was Edward Spencer at that time at the Com-

pany's establishment at Astoria?
Ans.-I presume he was; but I should not have remembered

except for this letter of Mr. Ogden's, or the original, now in
my possession.

Int. 78.-Do you now remember, from your own recollec-
tion, after having seen the letter, that Edward Spencer was

there?
Ans.-I remember Spencer perfectly well'as a man that I

met frequently, but whether at that time I saw him or not, I

cannot recollect, having had no occasion to fix his-presence in
my memory.

Int. 79.-Did you receive any other orders on Mr. Spencer
from Mr. Ogden?

.Ans.-Possibly yes, and possibly not. The details of
ordinary business transactions occurring so long ago, in which
I am interested only as a subordinate, and which have long
since been settled, are not likely to be preserved fresh in the

memory.

Int. 8O.-Was not the steamer by which you went to Puget's

Sound in 1855, a steamer called the California, with troops on
board for Fort Steilacoom and the Sound?

Ans.-No.

Int. 81.-How many vessels entered at the port of Astoria
during the time you were there as deputy ëollector?

.Ans.-That I cannot answer without referring to the re-
turns. The number, however, was considerable considering

the state of the country and its very limited population. They
were mostly sailing vessels of different descriptions, which

brought small assorted cargoes up from San Francisco, and
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took down on their return voyage cargoes of lumber, piles, and

country produce. There were one or two vessels from the Sand-
wich Islands, one belonginge to the Hudson's Bay Company.
There were also one or two vessels from Victoria, Vancouver's

Island. There may have been one vessel direct from England,
but concerning these circumstances I cannot pretend to answer
positively, as I have not looked over the papers from that day

to this.
Int. 82.-Were there more than four vessels that made

entry at the custom-house during the time you were acting
us deputy collector ?

Ans.-Of vessels bringing dutiable goods I do not think
there were more than five or six between the 1st of January,
1850, and the time I left, in the spring of 1851. I have omitted
to state in speaking of the vessels that arrived at the port
that during the summer of 1850 the Pacific Mail Company
-commenced to despatch vessels from San Francisco to Astoria,
sand latterly to Portland.

Int. 83.- -Were the duties on the goods carried in these five
r six vessels paid in money2
Ans.-They were, except that time was given in some cases

to the Hudson's Bay Company to collect the necessary amount
in such coin as the law required, gold dust not being receiv-
able, and the ordinary currency of the country, including
coins of almost every kind and every nation.

Int. 84.-Were not these duties, or portions of them, some-
times paid by the Hudson's Bay Company in orders or drafts?

Ans.-I do not recollect any other instance than the case
-of the small draft made by Mr. Ogden upon Spencer. Every
indulgence and facility was, however, given to the Hudson's
Bay Company in the matter of paying their duties to a much
greater degree than to American importers.

Int. 85.-Were not goods of the Company landed and stored

at Astoria?
Ans.-None that I remember. There could not have been

in any large quantity, or of any great value, for they had no

place to keep them in, and no use for them there.

Int. 86.-Give the names of any single sailing vessels that
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you saw or know passing out of the Columbia river by the
south channel.

Ans.-The first vessel which passed out of the south chan-

nel after my arrival at Astoria was the bark Louisiana, lum-
ber and produce loaded, for San Francisco. After that time
no vessel went out or came in while I was there with a pilot
on board by any other channel, unless it might have been one
of the heavier draught California steamers.

Int. 87.-Was this south channel closed in 1855 ?
Ans.-I don't know that it was ; but I think that either in

1855, or within a couple of years afterwards, the channel had
changed considerably, and in particular stages of water the

north channel, so long almost abandoned, was again Used.
Int. 88.-How near to Pillar Rock was the fishing station

you saw.used by Mr. Hensill?
Ans.-Pillar Rock is an isolated column of basalt in the

Columbia river, and the station on the main land, the north
bank of the Columbia river, takes its name from it. It is, I
suppose, a mile or two from the rock. I do not recollect ex-

actly.
Int. 89.-Did this ran, Hensili, have a donation claim as

the fishing station ?
Ans.-No;. he went there just as a Hudson's Bay man

might ha done, camped there, and traded cotton shirts and.

pocket hancikerchiefs, and other articles, with the Indians for

salmon.

Cross-Examination Resumed, June 17, 1867.

Int. 90.-Was not Hensill an employé of the Hudson's Bay
Company?

Ans.-He kept a small store at Astoria, and kept a small
store on his own account.

Int. 91.-How many times were you at Pillar Rock fishing.
during your first residence at Astoria?

Ans.-I think, besides the visit there. of which I have

spoken, I camped there. once or twice on m.y way up and down
the river.
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Int. 92.-How long did you remain there at the time of
this visit you speak of?

Ans.-I don't remember; I was there long enough to watch

the seineing, cleaning, and salting the fish.
Int. 93.-Did you remain on the beach or visit the trading

place -of Hensill while you were there ?
Ans.-I think he had a tent there, and had some goods for

trade. I recollect his showing me how he cured the fish.

Whether I·went to his tent I don't remember.
Int. 94.-Did you see Hensill pay for any fish purchased

from the Indians ?
Ans.-At this length of time I cannot say, thougli I have a

vague recollection of his telling me something about prices.

Int. 95.-What was the name of the officer in charge of the

Company's post at Cowlitz
An.-Edward, Spencer was there at one time-the same

who was previously at Astoria.
Int. 96.--Was Edward Spencer an Englishman, a Scotch-

man, or of what nation was he ?
Ans.-I think he was a quarter-breed, but of what nation-

ality I do not know.

Int. 97.-Who else was there with him?

Ans.-I don't remember; I think there was one or two

Canadians.
Int. 98.-When was Edward Spencer at Astoria?

Ans.-By a letter from Gov. Ogden to me, he appears to

to have been there in 1850; otherwise, I don't think that I

should have remembered the fact.

Int. 99.-Have you any recollection what Edward Spencer

did at Astoria ?
Ans.-Gov. Ogden wrote of him as the Company's agent,

and sent me a draft for a small sum of money on him. That

is all that I remember of Mr. Spencer.

Int. 100.-When were you at Walla-Walla; how long did

you remain there at your first, nd, if you made any other, at

your subsequent visits?
Ans.-I never was there but twice-once in the fall of 1853

and once in the fall of 1860. I cannot state exactly how
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long I was there on either occasion. On the ffrst occasion I
was there long enough to examine the fort, note the dimen-
sions of the buildirgs, and make a ground plan of it. On the
second occasion I merely vent inside te see in what condition
it was.

Int. 101.-How did you arrive at Walla-Walla when you
first visited it, by water or by land?

Ans.-By land.

lnt. 102.-How many men were in the party that arrived
there with you; and how many animals?

Ans.-There were Capt. McClellan and bis party, some forty
or fifty men, with their riding animals, and their paek train.

Int. 103.-How near to Fort Walla-Walla did this party go
into camp, and how long did they remain there?

Ans.-We camped on the Columbia, some way below there;
how far I cannot now remember; remained there overnight.

Int. 104.-Where did your party go, after breaking camp
next morning.?

An.-Pushed down the road to the Dalles..
Int. 105.-Where did you camp the day before, an.d by what

route did you come to the camp you mentioned ?
Ans.-We camped on the Walla-Walla river, above the post.
Int. 106.--How far above the post ?
Ans.-I don't remember the distance above.
Int. 107.-In your travel between these two camps, did your

train pass by old Walla-Walla?

ns.-Yes; I have alreadly said that we did.
int. 108.-Did you leave the train, and stop at the post at

that'time ?
Ans.-I think there were several of us stopped there, while

the train went on.

Int. 109.-At what time in the day did the train pass the
fort ?

Ans.-That I can't say ; it was probably not late, as we
made a short march that day.*

Int. 110.-What time of that day did you arrive at the camp
before the fort ?

Ans.-That is utterly impossible for me to say.
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Int.·111.-Do you niow recollect where you camped the night

before you passed the fort, or where you camped the night
afterwards, from your own memory at al, and are not those
statements you have made in reference to it derived from a
note-book which you have consulted?

Ans.-So far certainly as regards the camping grounds, the
statements are derived from my note-book, and not from
memory.

Int. 112.-Did you see the farm you have mentioned in your
answer to "Interrogatory 13?"

Ans.-I do not remember whether we passed it or not; I
think that possibly my information in that respect was derived
from Mr. Pambrun, the Company's agent at Walla-Walla.

This I could not now pretend to state positively.

Int. 113.-Did you see the dam you mentioned, for irrigating
purposes, which you say was broken down ?

Ans.-I think I have some vague recollection both of the
farm and the dam; but on this point I am less positive than
the others.

Int. 114.-Did you see twenty acres of cultivated lands in
different spots about this farm, or any place near Fort Walla-

Walla?

Ans.-The twenty acres spoken of were at the above-men-

tioned farm. The exact amount of land under cultivation

there, I presume I learnt from the Company's people.

Int. 115.-Do you make this statement in reference to the

cultivated la;nd from your recollection of having seen it, or

from the examination just made of your note-book?

Ans.-I remember perfectly well seeing cultivated land on
that river; the amount I did not measure of course, but pro-

bably derived it from the information of persons on the ground.

That amount, however, I derived from my note-book, in which

I made entries from day to day of my own observation and

information gathered from others.

Int. 116.-How many horses belonging to the Company did

you see around this post?
Ans.-I don't suppose I saw any, unless it might have been

a riding animal or two.
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Int. 117.-How many persons in the employ of the Com-
pany, officers and others, did you see at the post at this visit?

Ans.-I recollect seeing Mr. Pambrun, whom I had known

before. He is the only one I could individually recall. I

have no recollection of the number I may have seen, as the
men were not paraded for inspection.

Int. 118.-How long were you at Walla-Walla at the time

of your second visit in 1860?
.Ans.-But a short time, while waiting for the steamboat,

long enough, however, for me to go into the fort and examine

its condition.

Int. 119.-Was not a portion of the old fort at this time

repaired and in occupation of some one ?

.Ans.-I saw no evidence of repair. I recollect that there

was a man there who appeared to be in charge.

Int. 120.-What time of the year were you there at your

first visit in 1853?
Ans.-Early part of November.

Int. 121.-Had the fall rains set in at that time?

.Ans.-They had not. The whole country was in a whirl-

wind of blowing sand.

Int: 122.-Did you notice at the time of your first visit a

horse park outside of the walls of the fort of some fifty feet

square?
Ans.-I recollect that there were some outside arrangements,

and very probably a corral of that size.

Int. 123-Is your description of Fort Colvile a description

of it at the time you visited there with the McClellan expedi-

tion in 1853, or a description of it at the time you visited it

with the Boundary Survey?

Ans.-I referred to Fort Colvile in 1853 chiefly.

Int. 124.-What time of the year were you there this first

visit?
Ans.-I think it was in October.

Int. 125.-What stage of water was there in the Columbia

river at that time?

Ans.-A low stage.
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Int. 126.-At the time of your second visit was there any
freshet in the river.

Ans.-Thbere w.-s not. I was there in the fall of 1859 and
the spring and fall of 1860; the freshets of the river occur in

summer-
Int. ôl.-At which of your visits was it that everything

denoted the intended evacuation of the country by the Com-
pany?

Ans.-At the first. At the time of my second visit there

was a temporary activity.in business, caused by the arrival of
the Commission, which, to a certain extent, affected the Com-
pany's post. In the interii, however, they had built a new
post just south of the boundary line at a cost of $20,000, as I

was told by Mr. McDonald. This post is called Fort Shep-
herd; it is on the Columbia river, a little above the junction of
Clarke's fork. It is on quite a large scale, and was constructed
with a view to the abandonment of Fort Colvile, but had not
been opened for general trade.

Int. 127.-How long were you at Colvile in 1858?
Ans.-We were encamped in the immediate neighborhood,

or close to it, I think, four days.
Int. 128.-State where you were camped, and at what dis-

tance from Fort Colvile?

Ans.-The camp was on the Columbia, about a quarter of a
mile, I should think, from the post.

Int. 129.-How far, in any direction, did you ride or walk

from the camp during the four days you remained there ?
Ans.- -On that occasion I think I went no further than the

falls, and elsewhere within a radius of one or two miles until

we left.
Int. 130.-Did you visit the mill at this time?
Ans.-I think not; I don't think I ever was at the mill.

Int. 131.-What is this description of Fort Colvile in 1853,
given by you, taken from?

Ans.-The description of Fort Colvile in 1853 was given
from observation cn the spot, assisted by information from
Mr. McDonald, the Company's officer in charge.

Int. 132.-Was not the greater portion of this description
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of Colvile, in answer to "Interrogatory 14," taken almost
entirely from your report on the Indians of Washington Ter-
ritory, made to the then Captain McClellan; and is it not, so

far as taken from that report, verbatim?
Ans.-So far as the mode of expression is concerned most

of my description is in the language of that report, and was
taken from it. The report is, however, in consonance with

my own recollection of the place, and its wording was followed
for greater precision and correctness.

Int. 133.-Did you not have this report open before you,
and, with that open, did you not dictate the answer to be writ-

ten out?
Ans.-Substantially I did.
Int. 134.-Which is correct, the language of the report, or

the language of your answer ?
Ans.-I don't know that there was any discrepancy between

them.

Int. 135.-Is it true that the stockade had been removed

except on the north ?
Àns.-I think it has been removed except on the north and

a small portion on the east.
Int. 136.-Do you know which of these two statements is

correct, first, that the stockade had been removed except on

the north; and, second, that it had been removed except on

the north and east, in your last answer ?
Ans.-I shall say to that substantially the first answer was

correct, for I think that but a portion of the stockade, and a

small portion at that, was left standing on the east side.

Int. 13 8.-Is this statement a correct one?

Ans.-I think it is entirely.
lnt. 139.-Which of the two statements is correct, " The

buildings were enclosed in 1853 with pickets only on two

sides;" or this statement, speaking of the stockade: "This

had been removed, except on the north, where it encloses a

narrow yard containing offices?." This last from your report.
Ans.-I mean that the pickets had been entirely removed

from two sides, and, for the most part, on the third. There

was a narrow yard between the buildings and the remainder
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of the stockade. The pickets or stockade had been entirely

removed except on two sides, and, as I recollect, almost en-

tirely on a third side.
lnt. 140.-How do you know they had been removed?

Ans.-Because they were not there. The post was said to

have been once completely enclosed. I think also the marks

of the original lines were upon the ground at the time I mea-

sured it.
Int. 141.-Was this statement, speaking of the stockade,

true at the time you embodied it in your report: "This had

been removed except on the north ?"

Ans.-I presume it was substantially as stated, if not liter-

ally. It, at any rate, was so intended to be.
Int. 142.-What later knowledge have you which enables

you to modify that statement, in this language, speaking of the

stockade: "The remainder of the stockade having rotted down

or been removed ?"

Ans.-I have no later knowledge on the subject of the stock-

ade than 1853, and now, on referring to my original notes, I
find the statement that the buildings were enclosed with pickets

only on two sides. My recollection is, however, very strong
that they were gone on most of the third side also, and, in
drawing up that report, I presume that, I disregarded that

remaining fragment on the east.
Int. 143.-What caused you then to modify the statement

that the stockade had been removed, by the statement that

they either rotted down or had been removed ?
Ans.-I presume the principal reason for removing it would

have been its being rotten.
Int. 144.-Did you see a boat expedition from Vancouver

to Colvile, or notice the express across the mountains from

Colvile-to York factory ?
.ns.-No; I did not see the boat expedition; but when

arrived at Atahnam, in the Yakama country, the Indians

reported certain statements as having been made by the offi-

cer in charge of that boat party tending to excite the hos-

tility of the Indians, .and Captain McClellan reported the

same to Governor Ogden, requesting an explanation. On our
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arrival at Fort Colvile we learned from Mr. McDonald that

he had himself been in charge of that party, and that Gov-

ernor Ogden had accordingly referred the matter to him. ie
informed us that the story was one gotten up by the Indians

themselves to embarrass our progress, and that there was no

truth in it. It was in that way that I knew of the boat expe-

dition. As to the express across the Rocky Mountains, both
Mr. McDonald and Governor Ogden mentioned the matter to

me.
Int. 145.-Have you stated the facts about the boat expe-

dition and the express from your note-book or from your

memory?

Ans.-I speak now from memory, although I think both

subjects are referred to in my note-book.

Int. 146.-Does your note-book contain any statement that

that was the last boat expedition from Vancouver to Colvile?

Ans.-I presume not.

Int. 147.-Have you any personal knowledge which enables

you to say that this was the last boat expedition bringing

goods in any considerable quantity, and that the last express

from Colvile across the mountains to York factory took place

that year?

Ans.-The statement is, if I recollect right, qualified in my

direct examination, but I know that'Mr. McDonald one year

brought bis furs to Nisgually by horses, and I believe took

his goods back on bis return. The Company about this time

opened the road from Fort Hope- across the mountains, by

which they afterwards carried their goods to Colvile and the

northern posts. As regards the express across the Rocky

Mountains to York factory ceasing to run, I got that informa-

tion from officers of the Company.

Int. 148.-How is this statement qualified in your examina-

tion-in-chief?
Ans.-On looking at the examination I do not see any fur-

ther qualification than that as regards the quantity of goods

sent in that way. Boats may, however, have gone up the river

for a year or two later, but I do not think that the annual

supply was carried by them.
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nual supply of Colvile before 1859 and 1860, independentiy of
hearsay?

Ans.-I know that I frequently conversed with the Com-

pany's officers in regard to the varjous routes of communica-

tion, and their efforts to open the route by way of Fraser

river into the interior, and it is from them that my informa-

tion on the subject, and the impressions that I formed, are in

great measure derived.

Int. 150.-Name the officer of the ILudson's Bay Company
who told you- that this was the last boat expedition in 1853

bringing goods in considerable quantity to Fort Colvile.
Ans.-There is no officer whom I could name as having stated

that fact in so many words.

Int. 151.-Have you not inferred from seeing McDonald

with furs at Nisqually, and hearing there was a road from Fort

Hope across the mountains?

Ans.-Not alone from that, but, among other things, know-

ing the wish of the Company to transfer the route from the

Columbia to Fraser river, the efforts thev liad made to find a
suitable pass within British territory, and the gradual transfer

of the Indian trade to Victoria.

Int. 152.-Can you say that you know now, or ever did

know, from any person authorized to express them, the wish

of the Hudson's Bay Company to transfer their route from the

Columbia to Fraser river? Is not tliat an inference of your
own ?
As.-I never knew they wished to disguise it. Mr. A. C.

Anderson, in the winter of 1853-4, gave me a nap showing a

number of routes which he had examined by orders of the
Company with a view of finding a practicable pass across the
Cascades to the north of the line. These routes were exam-
ined at very considerable expense and very great labor, and
the examination had been continued through a series of years.

Without being able to cite the name of any single officer of
the Company as making the statement, I am very clear that
more than one of them, in general conversation upon the sub-

jeCt, admitted it freely.

443



Int. 15.-Do you personally know of the examination or

working of any road across the Cascade Mountains north of

the 49th parallel by the Hudson's Bay Company before the

year 1858 ?

Ans.-When I was at Fort Langley in 1858, Mr. Yale, the

officer in charge there, told me he had attempted to cut out a

route by the way of the Chiloweyuk, a branch of Fraser river,

the route afterwards opened by the Boundary Survey. He told

me he had also found a route from Fort Yale across, but that

it had been abandoned in favor of the route from Fort Hope.

I have had no ocular observation of Hudson's Bay parties on

any of these routes, but I saw on the Chiloweyuk marks of

cutting which I supposed to have been done by Mr. Yale's

party.
Int. 154.-When did you examine the soil of Mill creek?

Ans.-I examined it more particularly in 1853, as my orders

then were to collect specimens of soil in different parts of the

country for analysis. While I was there, however, on my

second visit, I saw a good deal of ploughing done.

Int. 155.-How far is Mill creek from your camp in 1853

at Colvile?

Ans.-The mouth of the creek is two or three miles below

Colvile; but our return route from there led us up the valley

of the creek to its source.

Int. 156.-Were you ever on Mill creek during the freshet?

Ans.-I have seen a considerable part of the valley of Mill

creek covered with water by the melting of the snow.

Cross-Examrination resumed June 18, 1867.

Int. 157.-What portion of Mill creek did you examine, and

how far from its mouth did you begin its examination?

Ans.-I should think we struck Mill creek about five miles

from its mouth, and followed up the valley.

Int. 158.-Did that examination consist of anything more

than riding along the creek, and looking at the country as

you rode?

Ans.-I observed the country carefully as I rode, and, as



445.

was my practici, dismounted, and collected what I considered
well characterized the specimens of the soil. I wish to state

here in reference to the opinions I have expressed as to the

agricultural value of the lands in the Territory, they were in

every instance as favorable as I could honestly make them,

and that I took pains in inquiries from residents and experts
to ascertain its capacity wherever we went.

Int. 159.-With how many settlers or occupants of the

'White Mud Valley did you converse on your return journey

in 1853 ?
Ans.-The only one I can now recall was Mr."Angus Mc-

Donald, the chief officer of the Company at Fort Colvile,
under whose ma;nagement whatever property the Company
might have possessed in Mill Creek Valley was. He is a gen-
tleman of great intelligence and habits of observation, and

who was perfectly familiar with the valley ad its productions,
from him I obtained most of the specific information I ob-

tained in relation thereto. As to any inhabitants of White
Mud, which, as I understand, is merely a locality in the valley,

Iremember none at that time except Indians.
lat. 160.-Is not Mill creek also called White Mad?

Ans.-Not that I ever heard.

Int. 161.-Have you not yourself, in speaking of this creek,

spoken of it as Mill creek or White Mud?

Ans.-I don't think I ever have, taking the creek or its

valley as a whole.

Int. 162.-Did you notice any cabins on Mill creek on the
return journey of the McClellan expedition?

Ans.-There were scattered along Mill creek for a number

of miles the houses of discharged servants, most of which might
be designated as cabins.

Int. 163.-Did you go into any of these cabins, or converse
with any of the occupants? If so, name them.

Ans.-That I cannot now remember, though I probably did.

Int. 164.-Did you purchase the flour, or see it after it was
purchased, which you.say the employés of the Bouda:7. Cem-
mission refused to eat?

Ans.-I did not purchase it, but I saw it.
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Int. 16.--How do you know it was purchased at Colvile?
Ans.-Hearsay, of course. We did not bring it along with

us, and I don't know where else it could have been obtained.
I was told by our commissary it came from the Company's mili.

Int. 166.-Who told you the employes would not eat it?
Ans.-I myself heard the employés making complaint

about it.

Lit. 167.-Who was your Commissary?
Ans.-Mr. John N. King.
Int. 168.--Under whose charge were the buildings of the

Northwesterh Boundary Commission erected in 1859 and 1860?
Ans-I am not positive about that. I think that the of-

cers' quarters were erected by the person employed by the
escort in erecting the garrison buildings, as it was intended
that they should be uniform with those. The men's quarters,
stables, and so forth, were, I believe, erected entirely by our
own men, and I suppose under the direction'of Lieutenant,
since General, John G. Parke.

Int. 169.-Do you know when the Hudson's Bay buildings
at Colvile were erected?

Ans.-Not of my own knowledge. I have been informed,
however, that after the amalgamation of the ludson's Bay with
the Northwest Company, about the year 1822, the post founded
by stor's party, and known as the Spokane House, was aban-
d ' and Fort Colvile erected instead of it. It was I believe
a very old fort.

Int. 170.-Is this the time you speak of when you mention
the cost of its construction ?

Ans.-In speaking of the cost of any of Hudson's Bay
Company's posts, I should refer to any time preceding 1848,
the date of the discovery of gold in California.

Int. 171.-How many times were you at Fort Colvile during
the winter of 1859-60 ?

Ans.-I don't know; several times. We used to take sieigh
rides down there.

Int. 172.-At the time of these visits, was not the country
covered with snow ?



447

Ans.-After the winter fairly set in it was. I had, how-
ever, stopped there two or three times previously.

int. 173.-How far was it from Fort Colvile to the camp of

the Boundary Commission.?
Ans.-Twelve or fourteen miles, I think.

Int. 174.-How long did you stop at Fort Okanagan when

you visited it in 1858 ?
Ans.-The main camp was in the neighborhood, I think,

about a week, while we made reconnoissances in the surround-
ing country. I don't suppose I was at the post itself more

than three times.
Int. 175.-How long did you remain there at those times?

Ans.-I don't remember. It was not a place attractive

enough to keep any one there longer than to transact his busi-

ness. I remember, however, having examined the furs col-
lected there during the preceding season.

Int. 176.-Who was the officer in charge of the post?

Ans.-A Canadian n tmed Lafieur.
Int. 177.-Did you not, in making your answer to "Inter-

rogatory 14," in reference to Fort Okanagan, have before you
your report on Indian tribes, and did you not dictate the

answer to be written down almost entirely from that book ?
.Ans.-From that report and the notes I took on the spot.

Int. 178.-Did you have any conversation with the Canadian
in charge, with reference to the post?

Ans.-Yes; I rode over with him from our camp to the
post, I think, on both occasions, and had a good deal of talk

with him about its affairs and the country around.

Int. 179.-Do you know, from your personal knowledge,
anything more of Okanagan now than you did in 1853?

Ans.-Nothing.

int. 180.-Was your report then true, to the best of your
knowledge and'belief ?

Ans.-Of course it was.
Int. 181.---What authority have you for this statement

made in your report: " The post does not probably pay its

expenses ?"

Ans.-Mr. McDonald's, of Fort Colvile.
29 H
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Int. 182.-Give, as near as you can, Mr. McDonald's lan.
guage, and when it was, and who were present.

Ans.-I cannot pretend to state his exact words. He stated,
however, that but few furs were taken there. The conversation

was after my arrival at Fort Colvile in the same fall. Whether

any body was present or not, I don't remember.

Int. 183.-Did he state to you that the post probably did

not-pay its expenses, or was that an inference of yours from

the statement which you say le did make ?

Ans.-It was not an inference from that stateinent alone.

He did state that the fort did not pay expenses, and he stated

also that few furs were taken there.

Int. 184.-Did he state plainly and distinctly to you that

this post did not pay expenses ?

Ans.-Such is my recollection of his language, and I have

no doubt of it.

Int. 185.--Did you believe at the time you wrote your

report that this post did not pay its expenses from Mr. Mc-

Donald's statement ?
Ans.-Certainly I did.

Int. 186.-Why, then, did you qualify Mr. McDonald's

statement, and say that the post did not probably pay ex-

penses ?
Ans.-I did not remember that I had; my remembrance

was that the statement was unqualified.
Int. 187.-Was not this statement made by you in your re-

port on the Indian tribes, spoken of before: "A few furs only

are taken, and the post probably does not pay expenses;"

and have you not, in answer to "Interrogatory 181," admitted

the correctness of the latter part of this quotation, and given

Mr. McDonald as your authority for the statement?

.Ans.-Yes.
Int. 188.-Do you now state that it is correct, as qualified?

Awn.-It is undoubtedly true, as qualified. I believe it is

also true without qualification. McDonald did tell me that

the posts, .collectively, in the American territory did not pay

their expenses, and it is possible that in speaking of Okana-

gan separately, he may not have used the expression absolutely
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that it did not pay. I know that the trade of Okanagan was
particularly referred to.

Int. 189.-Have you any knowledge of the trade in the
country, other than McDonald's statement, and are not the
statements just referred to by you the authority on which you
have spoken of the profit, or want of profit, of the post at

Okanagan ?
Ans.-Not altogetheri; as I am tolerably well acquainted

with the quantity and kinds of animals the furs of which

would be brought to Okanagan for sale. I know also that
the Indians trading there are not numerous. I saw what the

post contained, both in the way of furs and goods; and 1
:should form my own opinions, independent of information from

-others.
Int. 190.-Was it your own opinion in 1853, independent of

the statement of Mr. McDonald-, that "a few fars only were
taken, and that the post probably did not pay expenses ?"'

Ans.-I presume it was. Certainly, on looking back, that

would be my opinion now.
Int. 191.-Is it not your opinion now also that the post

clearly did not pay expenses?
Ans.-I have already stated that I do not believe it did;

otherwise, after Lafleur's death, the Company would have sent

eome white man to replace him, instead, as I have heard, leav-

ing it in charge of an Indian.

Int. 192.-Is not the fact of Lafieur's death mere hearsay

on your part ?
Ans.-Of course; I did not see him die, but I was told,

when in Oregon in 1860, that Lafieur had been drowned in

crossing the Walla-Walla river. I had heard the year previ-

ous, from my Indian guide, that the post was in charge of his

brother-in-law.
Int. 193.-Was there not at Fort Okanagan powder and

ball?
Ans.-I presume there was.
Int. 194.-Have you not stated that the price for martin or

red fox, at Okanagan, was ten charges of powder and ball,

and for beaver, otter, or bear skin thirty charges-?
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Ans.-Yes; those were the prices given me by Lafleur.
Int. 195.-Are you acquainted with the habits of the ani-

mals last mentioned in the country within a hundred miles
north and south, and fifty east and west, of Fort Okanagan-
with their number and varieties ?

iAns.-I have been through that country from north to
south, on one expedition in 1853, and east and west in both
1853 and 1859, on the first of which occasions we had profes-
sional hunters, and, on both, naturalists engaged in collecting

specimens of all the different animals to be found there; and
I have also talked with the Indian guides and hunters, and I
am well satisfied that animals of the description mentioned, or
any other fur-bearing animals, are very scarce throughout the
whole.

Int. 196.-Were not your professional hunters oecupied in
the search of animals for food?

Ans.-They were; and very few of them they got. But

they were also instructed to collect specimens of every thing

of interest.
Int. 19.-Did your hunters or your naturalists on either of

these expeditions have with them, or use, traps for beaver or

otter ?
Ans.-The hunters had no traps, but, had they found signs

of game, they had sense enough to make traps for the occa-

sion. The naturalists, I think, had traps, but only for small

animals. They also held out inducements to the Indians to

bring in animals.
Int. 198.-Did you ever see or know of any small trap being

set by any naturalist of your expedition; if so, state when it

was, and whom?
.Ans.-I recollect that Dr. Kennerly set traps in the neigh-

borhood of Colville, and, I think, elsewhere on the route.
Int. 199.-Do you not know that traps for the taking of

the fur-bearing animals, especially fox, beaver, otter, and bear,
require to be made with great care and skill, and cannot be

made but by a person skilled in the art?

Ans.-I know that the traps used by regular trappers are

constructed with a certain degree of skill and adaptation, but
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ruder methods are often employed with perhaps equal success,
and in the case of the larger animals particularly, the gun
can be used instead of the trap, at any rate, when they are
abundant.

Int. 20.-Did you ever see a trap of large size set for the

purpose of catching animals on the Pacifie coast or in the in-

terior; if so, state where it was and at what time?
An.-I don't know that I did. I think that Dr. Kennerly

had a bear or wolf trap with. him, but do not remember to

have seen it usedI.

Cross-Examination Resumed, June 19, 1867,

Int. 201.-Do you speak French sufficiently well to hold a
conversation in that language?

Ans.-I can carry on ordinary conversation in French, with-
out pretendîng to any grammatical accuracy or to fluency.

int. 202.-In what language did you converse with Mr.
Lafieur?

Ans.-In very bad French. I had previously picked up

some of the Canadian patois, and generally made myself in-

telligible to him, and understood most, at any rate, of what

he said.

Int. 203.-What season of the year did Mr. McDonald arrive
at Nisqually with the furs?

Ans.-That I cannot exactly state. It must have been in

the summer or fall, or he could 'not have crossed the moun-

tains en aceount of the snows.
Int. 204.-Did you not learn from Mr. McDonald when he

was speaking to you about the boat expedition up the river in
1853, that they had gone down the river the same season be-

fore coming up?

Ans.-No; I don't think I learned it. I took it for granted,
as a matter of course, MeDonald's station being at Colvile he
must have gone down in order to come back again.

Int. 205.-In speaking of the fur trade, which you say Mr.

McDonald did in your answers, did he not tell you that the

furs were taken down every season from the post to the main
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depot at Vancover by the same expedition that brought back
goods and supplies?

Ans.-I knew that fact without his telling me.
Int. 2 06 .- How then could you say that you saw at Okan-

agan, the last season>s furs, when you could only have seen
those collected since the boat expedition of that season?

Ans.-I spoke of the season preceding my visit there, which
was in the latter part of' the summer or beginning of the fali,.
and the furs which I saw I suppbse were received subsequently
to the departure of the boats, but collected at what time I
don't know. The season of collecting and the season of trade
not necessarily corresponding.

Int. 20.-You wish now to be understood then by the terms.
"during the preeding season" to mean the time preceding
your arrival there, and after departure of the boat expedition?

Ans.-Without knowing anything about thefact, I supposed
that the boat expedition took down in the spring all the furs
that it then found at Okanagan; but it is to be noticed that

the Okanagan post was inhabited through the year, -and that
therefore there was not the same necessity of the furs being
collected during the winter that there was in relation to the
Kootenay and Flat Head posts, which were abandoned early
in the spring.

Int. 208.-How long after you left Okanagan did you arrive
at Colvile?

Ans.-On reference te My note-book, I find that I was mis-
taken in the date, and that it was much later when we reached
Okanagan than I at first supposed. We reached Fort Okana-
gan, on the first occasion, on the 21st of September, and left

there finally on the 5th of October, reaching Fort Colvile on

the 18th, and remaining until the 22d.
Int. 209.-What date did you leave Vancouver?
Ans.-On the 18th of July.
Int. 210.-Had the boat expedition from Okanagan reached

Vancouver before- you left ?
An.-I presume it had, as we heard of it between the 8th

and lth of August while at Chequos, on the summit of the
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Cascade range, at which time it had pas'sed up the river on its
return, as we were told by the Indians.

Int. 211.-Did not your party have letters from the agents
of the Company, to McDonald, the officer in charge at Fort
Colvile?

Ans.-I presume they had.
Int. 212.-Were not your party in constant communication

with the Company's officers at Fort Vancouver before you left
for the interior, and were you not the chief agent in that com-
munication ?

Ans.-If I recollect right I arrived there two days before
the party started. The quartermaster of the expedition,
Lieutenant Hodges, who was equally well known to the Com-
pany as myself, in conjunction with Captain U. S. Grant, the
quartermaster at Fort Vancouver, made most, if not all, of

the arrangements.
Int. 213.-Did you not make use of this language in your

examination-in-chief, speaking of the country around Colvile
and the creek near there, "a narrow valley bordered by
ranges of hills, through which runs a stream known as Mill or

White Mud creek ?" From whom did you hear there were two
names to this creek?

.Ans.-Looking again at my*note-book, I see that both names

are used in relation to the same stream, but my impression is
that the White Mud creek is properly the stream called the
Little Pend-Oreille, which runs into it near the farm claimed
by the Company.

Int. 214.-Do you now believe that the entry in your note-
book made at the time was incorrect?

.Ans.-In one sense it might have been, for I do not recol-
lect, on my second visit, ever hearing it called by the latter
name, and I probably applied the name of the junction to the

entire stream.

Int. 215.-In what did you rely in giving your description
of Colvile, on your note-book or on your memory, and where

they differ, on which do you prefer that reliance should be
placed?

Ans.-In describing Fort Colvile as it was in 1853, I re-
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ferred chiefly to my note-book, the important facts, however,
as I consider them, being all in my memory. The notes, serv-

ing to render that memory more distinct, especially as having

traversed the ground the second time, and at a more recent

period, they would prevent my confusing the condition of

things at the different dates.

Int. 216.-When you answered "Interrogatoi-y 14," did

you then know that Mill creek was known as White Mud

creek ?
Ans.-In giving the name of White Mud creek as another

name for Mill creek I undoubtedly simply read from the notes

without the phrase making any impression on my mind. I

knew, of course, just as much about it as now. The name

given to the creek in my published report i's Slawnt'hus, by

which name it was inserted on our map, and I believe that

also was simply the name of a locality on the creek, like that of

White Mud. The importance of the question never occurred

to me for a moment.

Int. 217.-What authority did you have for this statement,
speaking of Fort Okanagan, in answer to "Interrogatory 19:"

"The post clearly did not pay its expenses ?"

Ans.-I have already answered that question in reply to

previous cross-questions.
Int. 218.-What new light had you on the subject that led

you to say at the date of your report that the post probably

did not pay expenses, and some fourteen years afterwards to

swear that it clearly did not pay its expenses ?

Ans.-In answer to this I refer to my answer to interroga-

tories numbered from 181 to 188 inclusive.

Int. 219.-How do you know that the buildings you have

described as the Kootenay post were so in reality ?

.Ans.-If they were not, there was no Kootenay post south

of the line, as this was the only place where any buildings

were to be seen on the Kootenay river between the 49th par-

allel and the great bend of the Kootenay ;- because they are

se located on British and American official maps; and because

I was so informed by the Indian guides.
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Int. 220.-Were these- buildings you saw made of squared
timber ?

Ans.-They were not. The logs might have been flattened
somewhat where they rested on one another, but even this I
doubt.

Int. 221.-Did you have any conversation with this man
Linklater when you met him coming up ?

Ans.-I stopped and spoke to him, and asked him some
thing about the route.

Int. 222.-Were you at this place at any other time than
at the time you spent some weeks in its neighborhood in the
fall of 1860?

Ans.-No.

Int. 223.-How long were you at this place?
Ans.-If you mean by this place the Kootenay post, I

was there only long enough to look around at it in passing.
Int. 224.-Is the photograph mentioned in your answer a

photograph of either of the two buildings which you say con-
stituted the Company's post at Kootenay ?

Ans.-It is not. It is a log house, constructed, as I was
informed, by the Indians for a church, in which the Catholie
priests who occasionally visited the Kootenays held service,
but it is in the immediate neighborhood of the post.

Int. 225.-Have you not described in your Indian report
the Company's post at Vancouver?

Ans.-I have.

Int. 2 26.-Have you not embodied in your answer to Inter-
rogatory 21 an extract from that report verbatim, with the
necessary change in the grammar, beginning with the words,
"The post*was a parallelogram," and ending with the sen-
tence, "clerks and other employés;" and also another extract,
beginning with the words, "On which the fort and United
States barracks are situated," and ending with the words,
"respectively half and one mile square?"

Ans.-I have embodied in my answer substantially ex.tracts
from that report, the extent of which a comparison of the
two would show.
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Int. 227.-Does this description which you have given of

Fort Vancouver describe it as it was in the summer of 1853?

Ans.-It was so intended to do, and I think does.

Int. 228.-Did you make this statement from information

from Governor Ogden or from your own knowledge: " The plain

on which the fort and the United States barracks are situated,
with a small one behind it, making together a tract of about

four miles square ?"
Ans.-That description embraced the original United States

reservation made by Colonel Loring·in 1850, with the appro-

bation of Governor Ogden, and for the protection of the Com-

pany, as well as of the post, from intrusion by settlers. During

my conversation with Governor Ogden, in reference to the

Company's claims, I think that tract was specially referred to

as being one known and designated.

Int. 229.-Did he tell you how many acres were under cul-

tivation ?
Ans.-According to my recollection, the amount mentioned

in the report was given to me by him.

Int. 230.-How much did he say was in cultivation?

Ans.-I think the amount there mentioned was a thousand

acres.
Int. 231.-Did he tell you at that time that there was a

thousand acres in cultivation?

Ans.-I don't know that he did. I think it was enclosed or

under cultivation; but I do not pretend to quote the words of

the report without having it before me.

Int. 232.-Do you now distinctly recollect, without the re-

port or your note-book, what Mr. Ogden did tell you about

the Company's land claim at Vancouver?

Ans.-I recollect distinctly having conversations with Mr.

Ogden on the subject, whose information I embrace in tIe

report, and from it into the testimony. I refer to the direct

interrogatory for my reply, not choosing to quote literally by

memory from the written statement.
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aross-Examination Resumed, June 25, 1867.

Int. 234.-How long were you at Vancouver before the de-

parture of General McClellan's expedition?

Ans.-I am not positive. It was but a few days, however.

Int. -235.-Have you not already stated in the course of

this examination that you arrived at Vancouver two days be-

fore the party started?
.An.-I do not recollect that I have, as this examination

commenced some time ago. I do not pretend to recollect all

the details, concerning màny of which I refreshed my mind by
reference to my notes.

Int. 236.-Were you not fully occupied while at Vancouver

in preparations for your departure?
Ans.-I presume I was, most of the time.
Int. 237.-What time did you return to Vancouver, and how

many days did you remain there?
Ans.-I returned late in the fall. The number of days I

do not remember, but it was only a few.

Int. 238.-Where did you go from Vancouver?

Ans.-I went down to Astoria, thence to Chinook and

Shoal-Water Bay, and attempted to pass through by way of
the Willopah to the Boisfort prairie and to Olympia. I failed

in consequence of the weather, returned to Chinook and Asto-

ria, thence went to Monticello and the Cowlitz Farm and to

Olympia. On reconsideration, I think I was at Vancouver

about a week before going down the river.

Int. 239.-What was the stage of the river at Vancouver

when you were there before starting on McClellan's expe-

dition ?
Ans.-The river was well up.

lnt. 240.-low far below Vancouver, going down the river

by land, were you at this time?

Ans.-I did not go down the river by land.

Int. 241.-Iow far were you in any direction by land from

Fort Vancouver, at the time you were there, before the start-
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ing of McClellan's expedition in 1853, on the north side of the
river ?

Ans.-I don't know, though I very probably took short
rides-in the vicinity.

Int. 242.-:-State where, in what direction, and with whom,
or by yourself, you took any single ride àt the time just
spoken of ?

Ans.-In the first place, I have not stated that I took any
ride, though I was in the habit of riding, as everybody in that
country is. In the second place,-I don't charge my memory
with matters of that sort.

Int. 2 4 3.-Can you state that you were at a distance of two
miles in any direction from Fort Vancouver, either on foot or
horseback, at the time you were there, before the starting of
McClellan's expedition?

Ans.-No, I don't recollect about it.
Int. 244.-After your return from the McClellan expedi-

tion did you at that time go more than two miles in any direc-
tion on the north side of the river?

Ans.-I think not.
int. 245.-Were you at Vancouver at any other times during

the year 1853 than the time already mentioned?
.Ans.-I was, on several occasions.
int. 2 4 6 .- State when those occasions were, and, as near as

you can, the-dates, and how long you remained there?
Ans.-I cannot give the dates. I was backwards and for-

wards on the business of the custom-house, or for pleasure,
between the time of my return to Oregon, in January, and the
departure zf that expedition.

Int. 247.-If you were there more than a day at any one
time, state at which of these visits that was.

Ans.-I did not keep a record of daily transactions, except
during the varions expeditions on which I was employed by
the Government, although I certainly made minutes of matters
which were brought to my attention, or excited my interest,
but not always with dates. I remember that I was there on

the discharge of the cargoes of the two vessels consigned to
the Company, which arrived during my collectorship; but how
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long I staid on either of those occasions, or any other, I wilI

not pretend to state now.

Int. 248.-Can you now state that at any of these times you

went, either on foot or on horseback, more than two miles

from Fort Vancouver in any direction on the north bank of the

river ?
Ans.-No, I cannot state whether upon any particular occa-

sion I did.

Int. 249'-Can you state whether on any of those occasions

you did? ,
Ans.-I have been frequently more than two miles in dif-

ferent directions from Fort Vancouver, and on that side of the

river, but when I do not precisely remember.

Int. 250.--You have stated that in the year 1853, and be-

fore the visit you made to Vancouver when you started on the

McClellan expedition, that you were at Fort Vancouver on

several occasions for business or pleasure, will you now state

whether upon any of these visits you went in any direction

from Fort Vancouver more than two miles on the north side

of the river?
Ans.-I think I did.

Int. 251.-State in what direction you rode or walked, how

far you went, and in what month it was.

Ans.-I have already informed you that as to details of this

kind I could give no precise answer. I used to go.out to the

Fourth Plain, which is in a northeasterly direction from the

post, and up or down the river, as the notion took me, when

riding for pleasure.
Int. 252.-Did you go to the Fourth Plain in 1853, before

you started on the McClellan expedition?

Ans.-More than probably.

Int. 253.-Do you distinctl* recollect this visit to the Fourth

Plain, and can you state where you stopped when you got

there, or who was with you?

A.-No, I can't distinctly recollect anything about it,
any more than I can the thousand and one rides that I have,
taken without particular purpose in the course of my life,
When I went out there I usually called at Mr. Covington's..
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int. 254.-How far did you go down the river on the north

side before you left on the McClellan expedition in 1853?

Ans.-Really I don't remember, nor whether I went down

or up in that year, although I presume I did; how fur I can't

say.
Int. 255.-State how far you ever went down the river at

any time before the MeCiellan expedition, on the north side?

Ans.-I won't pretend to state.

Int. 256.-Were you ever down the river as far as the

Cathlapootl river, by land, before the McClellan expedition

in 1853?
Ans.-No, I never was.

Int. 257.-Look on this map now shown to you, In evidence

in this cause, and say whether you were ever down the river

below Vancouver to the Shallapoo lake before the McClellan

expedition in 1853?

Ans.-I really can't say, though I think it more than proî

bable.
Int. 258.---At what date did you visit the Cathlapootl river

by land, and what time of the year?

Ans.-I cannot lay my hand on the memorandum-book in

which I kept the filed notes of that exploration toascertain the

exact date; it was, however, some time in the latter part of

the summer or early in the fall of 1855.

Int. 259.-Were you ever at the Mill Plain before the Mc-

Clellan expedition?

Ans.--I have already stated that my recollection of the

Mill Plain is indistinct. I have been there, and once camped

near the mouth of the creek on which the mill is, but I don't
recollect much about it, nor when I was there.

Int. 260.-When was this report of the Indian tribes written

from which you have made extracts in your deposition?

Ans.-In the winter of 1853-4.

Int. 261.-Did Gov. Ogden make these statements to you at

your visit after your return from the McClellan expedition,

while you stopped at Vancouver?

Ans.-I frequently conversed with Governor Ogden on the

subject of the Company and its claims, from the time I firsti
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became acquainted with him in 1849-50 down to his death.

With regard to the statement of those claims as worded in

this report, I think it was made at the time of my return from

the McClellan expedition. This, however, may not be abso-

lutely so. I will now state this, that although that report has

been published for many years, and has been read by leading

officers of the Hudson's Bay Company, no one of them has

ever yet controverted, in my presence, the statements I have

made there.
Int. 262.-You wish to state, then, that your communica-

tions from Mr. Ogden, to the best of your knowledge, were

made after your return from the McClellan expedition ?
An.-No; I don't say so positively, though I am positive

I had communication with Governor Ogden after my return

from the McClellan expedition, and before the publication of
my report.

Int. 263.-How many times were you on Sauvie's island?

An.-Only once that I recollect.

Int. 264.-Was it at this visit that you observed the fact

that the cattle were obliged to swim to the main land on

account of the freshet ?
An.-No; that was not a matter of personal observation,

That the island was very low, and subject to freshet, at least

in part, any one could see from the deck of a steamer in passa

ing; that the cattle had been obliged to swim to the main

land, I was informed by others.
Int. 265.-Were you ever at Vancouver during the period

of high water before the fall of 1853?
Ans.-Yes; I was there in 1850.
Int. 266.-How long did you stay there at that time ?

Ans.-I really don't recollect; I was there probably more

than once.
Int. 26.-Was it at this time you made those scientific ob-

servations which you detailed in your description of Vancou-

ver with reference to the freshets in the river ?
Ans.-With regard to the freshets of the Columbia river,

I noticed, I presume, many of the facts at that time, others I

probably learned from other persons. In reference to the
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periods of itis rise and fall, and temperature of the water, I
obtained particular data in the summer of 1854 from a person
whom I employed to make observations, and whose register I
transmitted to Washington, which register was published in
the reports of the Pacific Railroad Survey.

Int. 26S.-What did you bear was the temperature of the
water in the river ?

Ans.-The exact temperature you w.ill find in the report as
printed. According to my recollection, however, it stood
during the rise of the river at a very low point, gradually
increasing in elevation with the subsidence. It was so near
the freezing point, at any rate, that, according to the farmers,
wheat would not survive it.

Int. 269.-What have you already before stated was the
temperature of this river?

Ans.-I think I stated, from my notes, it varied from 400
to 60°.

Int. 270.-Was that the statement made to you by your
observer ?

.An.-I believe it was; but without reference anew to his

report, Iwill not be absolutely certain.
Int. 271.-Can you not be certaiu of this statement with-

out referring to his notes ?
Ans.-I have already answered that question according to

nly recollection.
Int. 272.-Who was the author of the statement that the

deposit from the river does not tend to fertilize the ground?
Ans.-I was myself. It was the result of my observation.
Int. 273.-In what year did you notice this deposit, and

arrive at the conclusion you have just given.?
Ans.-I really don't know when I first noticed it. I men-

tioned it as early as 1850-51, in a report which I drew up upon

Oregon Territory. The same persoh who made the observa-

tions in 1854 collected, under my instructions, specimens of
the deposit from time to time during the freshet, and an ex-

amination of these confirmed me in that opinion.
Int. 274.-Have you ever observed the hay crop upon the

land, immediately around Fort Vancouver, subject to overflow?
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Àis.-T have.
Int. 275.-State whether it is a large or a small crop.
Ans.-It is excellent. The moisture remaining in the soil

after the subsidence of the freshet tends to produce a good
crop of any plant hardy enough to withstand the previous
temperature.

Int. 276.-Has your knowledge or observation, either as
geologist or farmer, enabled you to explain the phenomenon
-of a large crop of grass upon a moistened deposit of sand?

Ans.-Moisture will sustain vegetation, as observation has
shown, in the desert of Sahara itself. Of course the decay of
a portion of the grass adds something to the fertility of the

.ground.
Int.,277.-Is it your scientific opinion, derived from your

own observations and that of the other scientific observer, that
the deposits on the banks of the Columbia river, extending
inland a mile or so, are deposits of sand 2

Ans.-Yes'; and it is, moreover, my opinion that three feet

in depth of it, without more moisture than is to be found on
the uplands, would be equally wanting in fertility.

Int. 278.-What streams are there back of Vancouver, be-

tween that place and the mountains ?
Ans.-There is a stream called Salmon creek. There are

also the two forks of Cathlapootl and their tributaries. There

are, I think, other small streams; though I do not now recol-

lect them.
Int. 279.-Into what river does the Salmon creek flow, and

when did you see it?

Ans.-It is a number of years since I have seen it. My
impression is, it runs into one of the sloughs or ponds below
Fort Vancouver.

Int. 280.-Were you ever more than a mile back of Fort

Vancouver, except on the road leading from there to the

prairie, on which IMr. Covington's claim was situated ?
Ans.-I do not now remember. I do not think that I ever

went off the roads, back, any distance into the woods.

Int. 281.-What road did you ever ride over, leading back

of Vancouver, except the one above mentioned-?

80 H
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Ans.--I don't remember any ; though there may have been
other roads, which 1 do not now recall.

Int. 28 2 .- How far up the bank of the stream called Salmon
creek, from its mouth, have you ever been ?

.Ans.-Really I don't remember; I must have have crossed

it or its outlet on my way down the Columbia,-and I think
that is one of the streams crossed by the road we took to the
mountains.

Int. 283.-Were you ever on any part of the banks of
Salmon creek, except at.its outlet?

Ans.-I think, as I before stated, it is one of the streams
crossed by the trail we took on our route.

Int. 284.-Do you know anything about the stream, except
at its outlet, and where you, crossed it on your road to the
mountains ?

.ws.-Qnly by general observation of the country, or, as
was probably the case at the date of my report, from such in-
formation as I could obtain from others.

Int. 285.-Have you mentioned in your report anything
about the streams or country back of Vancouver, except what
you have stated on confirmation from Governor Ogden ?

Ans.-I think that in my report I described the character
of the country behind Fort Vancouver as sterile, with the ex-
ception of -the bottoms bordering on the streams. How far
Gov. Ogden may have corroborated this statement I do not
remember. In passing through it, I certainly observed it with
attention myself.

Int. 286.-Did Gov. Ogden ever say anything to you with
reference to the country back of Vancouver ?

Ans.-I don't remember whether he did or not.

Cross-Exanination Resumed June 26, 1867.

Int. 287.-Was not your personal observation of the country
back of Vancouver confined to such observation as you could
make of it in passing along the road leading from there by
the Third and Fourth Plain and Mr. Covington's house to the
mountains ?
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Ans--Yes, it was, excepting that I had visited Mr. Coving-
ton, on the Fourth Plain, several times, and perhaps ridden out
on some other trail through the woods.

Int. 2 88.-Is there any other trail or road that you can.
designate going into the country back of Vancouver from that
place ?

Ans.-I have a vague impression that there is another road
or trail to the westward of that, but of this I am not certain..

Int. 289.-Have you embodied in your description of Van-
couver, in your report, or in your deposition in answer to In-
terrogatory 21, statements made to you by other persons than
Gov. Ogden?

Ans.-In my reply to that interrogatory, I will say that I
have doubtless embodied to a certain extent my own observa-
tions and impressions, but the substance was, so far as I was
able to give it, founded upon or corroborated by Mr. Ogden.
It is utterly impossible for any one to divest himself altogether
of the coloring given to any statement of facts by his personal
observation, but I think that substantially I have represented
Mr. Ogden's remarks with correctness.

Cross-Examination Resumed, June 2T, 136T.

Int. 289.-Is there not a portion of this answer to Interrog-
atory 21 derived from your own observation alone, uncorrob-
orated by any statement of Mr. Ogden?

Ans.-Portions of the answer undoubtedly were derived
from riy own observation alone. There were other parts
concerning which my information was derived from Mr. Ogden.

Int. 290.-Did Mr. Ogden tell you that the village, which
yöu say was of cabins, was occupied by servants, Kanakas, and
Indians?

Ans.-That the chief population of the village consisted of
such was obvious enough without applying to. him for inform-
ation on the point.

int. 291.-Why did you change the language in your re-

port, in speaking of the inhabitants of these buildings, " were,"

you say, "occupied by servants, Kanakas, and Indians," to
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"occupied by a mongrel crowd of Canadians, Kanakas, and
Indians?"

Ans.-I really do not know that I had any particular mo-

tive, unless it was for a clearer description.
Int. 292.-Were all the servants of the Company Canadians?
Ans.-No; nor have I said that they were.
Int. 298.-State now who occupied this village you have

spoken of?
Ans.-Chiefly the servants of the Company.
Int. 294.-Do you wish your description of the village now

to be in this form, a village of fifty or sixty cabins occupied

by the servants of the Company?
Ans.-Were I to make any correction in the statement it

would be that, if anything, I have overstated the number of
'cabins.

Int. 295.-Did any Canadians occupy this village in 1853?
Ans.-I think they did. That is my recollection.

Int. 296.-Why did you not mention this fact in your re-

port made about that time?

Ans.-I do not suppose I considered it a matter of any con-

sequence.
Int. 297.-Is it not a matter of as much consequence if

Canadians lived there as if Kanakas and Indians lived there?

Ans.-Chiefly to the Canadians I should think.
Int. 298.-Why did you make that change in your descrip-

tion of the inhabitants of the village?
Ans.-I do not remember any particular motive in making

the change, nor do I now consider it of any importance.

Int. 299.-Do you now recollect a single Canadian living in
one of the houses of that village; if so, state what part of the

village it was in, the kind of house he lived in, and the tim'e
at which you saw him there?

Ans.-I have described generally the character of the pop-
ulation of that village. As to any acquaintance with them,
whether Kanakas, Canadians, or Indians, I have none indi-

vidually.

Int. 300.-Do you not think your memory was better of this

village in 1853 and '54 than it is now in 1867?
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Ans.-Undoubtedly, as to matters of detail.

Int. 301.-Of what were the buildings inside the stockade,
and the large store-house hired by the United States in 1853,
outside the stockade, built?

Ans.-All the buildings inside and outside the stockade
were built of wood, though their construction was not altogether
the same.-

Int. 302.-Enumerate the buildings inside the stockade that
were built of square logs ?

Ans.-Nearly all the buildings, according to my recollec-
tion, were built of square logs, or at least had that appear-
ance. There were, however, I think, one or two that were
framed and boarded.

lnt. 303.-Of what was the Governor's house built?
Ans.-Of that I am not positive. I think the front alone

was clap-boarded.
Int. 304.-Have you not once stated in the report from

which you have quoted in your deposition, including this house
with others in a description, made use of this language: " They

are all built of square logs."

Ans.-I have used the words, but in reference particularly
to the warehouses, thouglh most of the other buildings were
constructed in the same way.

Int. 305.-Was the Governor's house built of square logs
framed together?

Ans.-I have already said I would not be positive as to the

construction of the Governor's house, but I think that it was

so euilt, and in front covered with clap-boards.
Int. 306.-Were the smaller buildings used by clerks built

of square logs framed together?

Ans.-That I cannot say.
Int. 307.-Was the range of dwellings for families built of

square logs framed together?
Ans.-I think it was.
Int. 308.-Is this statement true, made by you in your

report, or not: "Within are the Governor's house, two smaller

buildings used by clerks, a range of dwellings for families, and

five large two-story warehouses, besides offices. Without there
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is another large storehouse, at present hired by the United
States. These are all built of square Iogs framed together?"

Ans.-I have once told you that the words "they are all
square logs so framed," referred, as I think, more particularly
to the large warehouses. Substantially the statement was true,
as it was intended to be.

Int. 309.-If that statement was substantially true, why did

you change the language of the report to this form, in your

answer to Interrogatory 21: "Within were the Governor's

house, two smaller buildings used by clerks, a range of dwell-

ings for families, and five large two-story warehouses, besides

offices. Without there was another large storehouse, then
occupied by the United States. They were nearly all built of
square logs, framed together after the fashion kiown as the

Canadian fashion?"

Ans.-I do not notice any difference between the two state-
ments, except the introduction of the word "nearly," a quali-
fication which might have been suggested to my mind by some

passing doubt.

Int. 310.-When did you first iearn that the framed build-

ings, in the form these were framed, was called the Canadian

fashion?
Ans.-Really I don't remember. The mode of framing was

peculiar, so far as I recollect, to the Hudson's Bay Company.

Int. 311.-Did you ever Sear the form of building men-

tioned as Canadian until you noticed it so described in the

testimony which you had printed in the case?

.Ans.-I presume it was as familiar to me as it was to other

witnesses. The peculiarity of the buildings was a matter of
common remark.

Int. 312.-Are you now prepared to say from your recol-

lection that these buildings were built of square logs at all?

Ans.-I have nothing further to state on that subject.
Int. 313.-Did you notice them particularly?
Ans.-I presume I did at the time.

Int. 314.-Can you tell the difference between squared logs

and sawed plank?

Ans.-I presume so, if I had been looking at them.
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Int. 315.-Were these warehouses built of square logs or of
thick sawn plank?

Ans.- have stated already on that point all I have to say,
and have nothing furtlier to add.

Int. 316.-Describe, if you please, what you mean by the

term "square logs," of which you say these. buildings were

erected, the thickness of the log, and whether squared by the
axe or by the saw.

Ans.-These are details which I do not recollect. By square.
logs I mean logs reduced on all four sides.

Int. 31T.-What do you understand to be meant by the term
plank, as distinpt from that of square log?

Ans.-I presume the distinction is simply one of thickness.
Int. 318.-If these buildings were erected chietfy of lumber,

and prepared at a saw-mill wifth the saw, would yo.u not now
consider your description of th.at as built of square logs as
inaccurate?

Ans.-Not necessarîly, for logs may be squared at the saw-
Mill.

Int. 319.-Of what were two smaller buildings, used by
clerks*inside the stochade, built?

Ans.-I do not remember further than I have already stated.
Int. 32 0.-Have you stated anything in reference to what

they were buiilt of in fhis deposition?
Ans.-I think not with particularity.
Int. 321.-Can you now state of what they were built?
Ans.-Not with absolute confidence.
Int. 32 2 .- Is there any difference between houses built in

the Canadian fashion and those that are called rabbet-huilt
houses?

Ans.-I do not know to what style of house you refer by
rabbet-built houses; nor do I remember any others built after
this Canadian fashion.

Int. 323.-How many years do you refer to in thisexpres-
sion, in speaking of repairs, when you say " Only the repairs
necessary to keep them in tenantable order, having been for
some years expended?"

Ana.-From the dateof the treaty.
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Int. 324.-Up to what time ?
.Ans.-Up to the time of the report.

Int. 825.-Was it so intended in the answer to Interroga-

tory 21?
Ans.-In the answer to that interrogatory the date of the

report seems to have been in view.

Int.. 326.-Is that statement the result of yourown personal

observation, or is it derived from others

Ans.-I presume- that both sources of information were used.

Int. 327..-Who told you that from the- date- of the treaty

that only such repairs had been e-xpended?

A-n&.-I don't remember any one in part'cular. I don't

know that any o-ne made- the statement in so many words. It

is, however, a conviction that I had formed.

Int. 328.-How long did you remain at Vancouver after-

your arrival there- in 1849, before you went to Astoria ?

Ans.-I don't know; not long. It was a mere cursory visit..

Int. 329.-Up to what date- do you wish to be-understood as

stating that your knowledge of the trade of the Company at

Vancouver extended,.you having spoken of it from 1849 on-

ward?
An&.-In reply to that question,. my knowledge, from ; per-

sonal observation, extended of course only through the period

of my visits to the place-, whieh were scattered over several

years, and were more frequent while I was connected with the-

custom-house. In a small community, such as Oregon was at

that time, the- affairs of the Company were necessarily, to a

certain extent, known by every one-.

Int. 330.-What period of time, then, do you wish toinclude-

in the language- "from 1849 ônward "' in vour answer to Inter-

rogatory 23?
An&-To the time of my leaving the country in 1860-61.

Int. 331.-Will you say youwere acquainted with the trade-

of the Company at Vancouver after the time you jo-ined the-

Boundary Commission in 1857?
Ans.-After I joined the Boundary Commission I was at

the post at Victoria, those on Fraser river, and the Upper Col-

umbia. I saw what was transacted there,, and. by impressions
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derived at those places, as also from conversation with those

who visited Vancouver, came to the conclusion I have above

stated.
Int. 332.-After you went to Puget's Sound in the winter

of 1853, how many times did you visit Vancouver beforejoin-
the Boundary Commission ?

Ans.-Several times.
Int. 333.-State the number of times and the months in the

year you visited there.
.Ans.-The longest time that I was there was in the fall and

winter of 1855. As to the dates of other visits that I made

there, I could not give them without reference to note-books.
At the time I speak of I was engaged in surveying and making

a map of the route from Vancouver to Steilacoom.
Int. 334.-Do you personally know, other than from general

reputation and hearsay, what trade was carried on at Van-
couver?

An&.-To a great extent I do, just as one knows the char-
aeter of trade carried on by a merchant elsewhere.

Int. 335.-In this answer as to the character of the trade,
do you mean the character of the goods that he sells, or the
class of customers who purchase from him?

Ans.-Both; the number of Indians in the country having

diminished to so great an extent as no longer to afford scope

for an extensive trade with them.

Int. 336.-Were you often in the sale room inside the stock-
ade?

An&.-Yes; I have frequently made purchases there.

Int. 337.-Were you often enough inside of the store from
1849 to 1861, and so observed the people trading there, as tc
enable you to say, from personal observation, with whom the

trade of the Company at Vancouver during all that length of

time *as carried on ?
Ans.-My knowledge of the trade of the Company was in

part derived also from its agents elsewhere, as in Portland
and Oregon City, from -the merchants and others with whom
they traded, and from invoices of the goods they imported ?
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Int. 238.-What officer of the Company was ever stationed

at Portland?

.Ans.-I don't know that any officer of the Company was
ever stationed at Portland. Mr. William S. Ogden at one

time acted as their agent there, or sold goods for them.

Int. 339.-Did Mr. Ogden tell you so, or is that an im-

pression of your mind?
Ans.-I am convinced from the goods that he had for sale

there, as well as from my recollection of conversations with

him, that such was the case.

Int. 340.-Where did you stay when at your first visit to

Vancouver in 1849?

Ans.-I dori't know. I don't remember more about the

visit than the fact of going there and calling upon Mr. Ogden.

lit. 341.-State the time, if any, during your visits to Van-

couver, that you resided inside the stockade?

Ans.-I never did reside there.

Int. 342.-Did you not, at all your visits to Vancouver, oe-

cupy quarters at the military post?

Ans.-Always there, or in its neighborhood.

Cross-Exanînation Resuned, June 28, 1867.

Int. 843.-State how many times you were at Vancouver in

the year 1850 ?

Ans.-That I am unable to state. I went up and down the

river several times, usually stopping at Vancouver on these

occasions.

int. 344.--What was the longest time you were at Van-

.couver on any one of these occasions?

Ans.-I don't know. I suppose a week or two.

Int. 345.-Were you not this year deputy collector at As-

toria and agent for the pilots?

.Ans.-I was.

Int. 346.-State in what month of the year 1850 you spent

a week at Vancouver, what business took you there, if any,

an.d where you stopped while there ?

-Ans.-I cannot state specifically any of those details, ex-
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cept that when at Vancouver I stopped at the quarters of some

one or other officer, and that I sometimes went there on the
custom-house business and sometimes for my own amusement.
I bad no reason to keep a record of excursions up and down

the river, except so far as the business of the office required.
It would now be a difficult thing, even if practicable, for me to

furnish such details.
Int. 347.-Can you now recollect any particular visit to

Vancouver during the year 1850, which is brought to your

recollection by any particular incident that occurred during it?
Ans.-I recollect going up on the first trip of the little

steamer Columbia.
Int. 348.-What month of the year 1850 was that., and how

long did you remain there ?
Ans.-I do not recollect what month it was. or hlow long I

remained. An inquiry into details of that description is per-
fectly idle. Those things, which are matters of frequent oc-
currence, are rarely fixed in my memory even for shorter
periods, althouglh the general impressions produccd may be
lasting.

Int. 349.-Was the first trip of the first steamer that was to

run from Astoria up the river of so little importance that you
cannot recollect in what month it took place?

Ans.-The event itself was of sufficient importance to re-
member. The particular month was not of sufficient conse-

quence.
Int. 350.-Does not your name appear on the register as

one of the owners or stockholders of that steamer ?
An..-I have explained that matter fully, in writing at the

end of my direct examination. I do not remember whether
my name was on the register or not, nor do I now remember
whether the vessel was registered or merely licensed.

Int. 351.-Was not this the only steamer which plied on the
Columbia river during your term of service as deputy collector,
or which had either license or register from the custom-house
at Astoria ?

Ans.-I think that the Lot Whitecomb was likewise built
and registered, or licensed during that period.
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Int. 352.-Who had charge of the books at the custom-
house?

Ans.-I had; of course, under the supervision of the Col-
lector.

Int. 353.-Can you not now recollect whether these two
steamers sailed under a register or a license ?

Ans.-It is so long since I have had anything to do with

custom-house business, or the revenue laws, that I cannet an-
swer with any certainty. My impression is that registration
is necessary in the first place, and that where the trade is con.
fined to home navigation a license is taken instead, for the

purpose of saving forms and the expense.
Int. 354.--How long after you took office as deputy collector

was it before the steamer Columbia made her first trip on the
river ?

Ans.-It must have been some months, as Mr. Frost, her
principal projector, had to go down to San Francisco to bring

up the machinery and the mechanics who built her.

Int. 355.-Did you go to Vancouver, in the year 1850, be-

fore the first trip of this steamer; and, if so, how did you go?

Ans.-I think I went up once, if not twice, in a canoe, and I

believe also in a whale-boat, for I remember bringing down

army officers, who had business at the mouth of the river.

int. 356.-low many times afterwards, in the year 1850,
did you go to Vancouver ?

Ans.-It is more than I can say. I think I went up on a

subsequent trip with General Persifer S. Smith arnd the officers

of his staff, and I believe on other occasions.

Int. 357.-On which of these occasions did you stay one

week at Vancouver ?
Ans.-Very likely on more than one trip.

Int. 358.-Were you in the store of the Hudson's Bay Com-

pany at Vancouver on all.these visits you made there ?
Ans.-It is utterly impossible for me to say more than that

I was in the habit of going there.

Int. 359.-Can you recollect distinctly any time, during

these visits at Vancouver, when you were inside the sales-store
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of the Hudson's Bay Company, and can state who you saw

within the store, either as pur.chasers or visitors?
Ans.--I cannot, I presume I was in there both with officers

of the army and with citizens, but, after such a lapse of time,
I would not pretend to recolect a matter of no moment in

itself.
it. 360.-Can you designate any time, at your visits to

Vancouver, prior to your going to Pugcet's Sound, in which you
can say who was inside the sales-store at Fort Vancouver with

you, either as visitors or purchasers ?
Ans.-I remember purchasing some goods for Capt. McClel-

lan, in 1858. at which time Archibald McKinlay, the son-in-law

of Mr. Ogden, and Robert Newell, of Champoeg, assisted me
in their selection.

Int. 361.-On this or any other occasion, prior to the time

mentioned, can you remember that you saw any one, besides

yourself and those assisting you, purchasing goods at this
sales-store ?

Ans.-No one in particular.
Int. 362.--What goods, and at what date, and by what ves-

sel of the Company did you see shipped to San Francisco ?
Ans.-Without referring to the custom-house records, to

which I have not access at present, I could not answer that

question definitively, and of my own personal observation,
but I remember a purchase reported to have been made of a

large lot of coffee, from Gov. Ogden, by a merchant, who rode

over from, Portland before the news of the steamer's arrival

was received at Vancouver, at several cents a pound less than

it was worth at San Francisco.

(The whole of that portion of the answer founded on report
objected to as irrelevant and incompetent.)

Int. 363.-How many Indian goods of the Company did

you see sent to Victoria.?

Ans.-All those matters will appear by the records of the
custom-house. I only remember they were sent in quantities

to Victoria, and also to Nisqually. My recollection of the

goods being sent to Nisqually is the more distinct, as a vessel

carrying some of them was seized for smuggling by the Col-
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lector's orders, and subsequently released on an arrangement
with Gov. Douglas to make regular returns and pay the duties

on goods shipped to the Sound. This was before the estab.
lishment of a port of entry there.

Int. 364.-Were these goods shipped, that you.refer to,
during your terin of service as deputy collector or during your
term as collector?

Ans.-During the term of my service as deputy collector.
Int. 365.-State the names of vessels by which they were

shipped, and, if you can, the quantities of goods.
Ans.-I do not remember the name of the vessel. My

recollection of the occurrence is this, that she was the annual
ship fro'm London, that she discharged only a part of her cargo
at Fort Vancouver, and took the rest round to Victoria, from
whence a portion of thei were sent to Nisqually.

Int. 366.-Were these goods shipped from England to Vie.
toria or from Vancouver?

Ans.-I understood them to be goods which were not sale-
able in Oregon, in consequence of the falling off of the Indian
trade, and they were sent, on their arrival from England,
round to Victoria.

int. 367.-Were you at Vancouver at the time or at Astoria?
.Ans.-If I recollect aright, I went up to Vancouver to

receive the vessel to entry there.
Int. 368.-Was the whole cargo of this vessel entered at

the custom-house at Astoria?
Ans.--Of course only such portions as were landed there.

Int. 369.-Where was the entry of these goods made, at the
custom-house or not ?

Ans.-Owing to the condition of the country at the time,
vessels were permitted to proceed up the river at once, on
depositing the necessary papers with the collector, and all the
formalities w'ere afterwards completed at Vancouver or Port.
land, as it might be, and the returns made to the office.

Int. 370.--How do you know that the goods taken round to
Victoria by the annual ship were not originally intended for
that port, they not having been entered in the district of As-
toria?
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change in the condition of the country, owing to the discovery
cf gold in California and the flocking in of settlers, the dimi-
nation of the number of Indians fromn disease, and the conse-
quent change in the trade, was a subject of com mon discussion.

Lit. 371.-Were not the invoices of the cargo exhibited to
you either at Astoria or Vancouver?

Ans.-. suppose the invoices of all the goods unloaded at
Vancouver were of course exhibited to me.

Lit. 372.-Who told you that the goods sent to Victoria

were unsaleable in Oregon? If an officer of the Company,
give his naie, and the language lie made use of in giving the

statement.
Ans.-It is utterly impossible for me to do that. It was a

matter of general understanding at the time.
(All statements made on general understanding objected to.)
Int. 373.-Were you in Astoria when goods you say were

shipped by the annual ship were so shipped?

An..-I do not know.
Int. 374.-What was the name of the vessel you say was

seized for violation of the revenue law and carrying goods to
Nisqually?

Ans.-I think either the Prince of Wales or the Cadboro.
Int. 375.-What was the name of tie officer enployed in

making the seizure?

Ans.-I believe Captain Bennett H. Hill, conimanding at
Fort Steilacoom.

Cross-Examination Resumecl, July 1, 1867.

Int. 376.-State what time the Prince of Wales left the
river for Puget's Sound, and whether that was not the vessel
you refused to allow to take freight up the river for Judge

Strong.
Ans.-The Prince of Wales was the vessel I refused to let

take freight up the river for Judge Strong. As to the time
when she left the river, I don't remember.

Int. 377.-Did the Prince of Wales ever, to your knowledge,
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while you wer'e connected with the custom-house, leave the
river for any port or harbor?

Ans.-I think the Prince of Wales, during the time I was

connected with the custom-house, was in and.out of the river
more than once.

Int. 378.-Did she ever clear for Victoria or. Puget's Sound

'while you were connected with the custom-house?

Ans.-I cannot say without reference to the records of the

office, which, I suppose, can be found either at Astoria or at

the Department of the Treasury; but I think that she made

trips from time to time outside the river.

Int. 379.-For. what place did she sail at either of these

times you have mentioned?

Ans.-In the first place, I have never stated positively that

she was in or out of the river, but simply that my recollection

is, that she from time to time made trips outside or to other

places. Without reference to the records kept at the time, it

would be almost impossible for me te name any vessel of the

number that traded there that came from or went to any par

ticular place.

LIt. 880,-What was the tonnage of the Prince of Wales, as

near as you can give it, and how was she rigged?

Ans.-She was a small vessel, her tonnage I do not remem-

ber. I should say, at a guess, probably 125 or 150 tons. As

fo her rig, it was indescribable,

Int. 381.--Was Captain Hill an inspector of customs at the

time of the seizure you have spoken of?

An.-Captain Hill was an officer of the Inited States Army

in command of the post at Steilacoom, on Puget's Sound, and

as such was called upon by the Collector of the District of

Oregon to enforce the laws of the United States,

Int. 882.-Is not all you know about the seizure'of theves-

sel,.and Captain Hill's connection with it, from mere report.

Ans.-I think it is from memory, and having been within

my official knowledge at the time.

Int. 883.-Did Captain Hill make a written report; and, if

he did, did you see it ?

Ans.---That is more than I can state positively at this time.
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Int. 384.-Can you not remember that the seizure of the

vessel by Captain Hill was made by him upon a charge that a
deserter or deserters were harbored on board?

Ans.-I have no such recollection whatever. On the con-
trary, according to my recollection, the vessel was seized for
smuggling goods into American waters.

Int. 385.-Can you tell whether Captain Hill reported the
seizure to the custom-house first, or whether the orders went
from the custom-house to Captain Hill to seize the vessel?

.Ans.-No, I cannot; but I think the request went from the
custom-house to him.

Int. 386.-Who carried the request from. the custom-house

to him, and what officer of the custom-house went over at the
time to take charge of the vessel ?

Ans.-I do not remember who carried the request to Captai,
Hill. I think, however, that Captain Hill was requested by
General Adair to stop the vessel in consequence of informa-
tion received at Astoria that goods were.brought to Nisqually
for trade there which had not paid duties at Astoria, which
was then the only collection district in Oregon. The custom-
house could have had nothing to do with arresting a vessel for
harboring deserters. I don't remember that any officer of the

custom-house went over on that occasion, but I think that

General Adair had commissioned a gentleman who was on the
Sound to act as a temporary inspector.

Int. 387.-Who was that gentleman?

Ans.-A Mr. Dorr was commissioned on -one occasion, but
whether he was there at the time of this seizure I cannot say

now.
Int. 388.-Was Dorr ever at Astoria while you were con-

nected with the custom-house ?
An.-He was.
Int. 389.-What time did he arrive there from San Fran-

cisco.?
An.-Some time in 1850, according to my recollection. He

arrived in the same vessel with the United States District At-
torney, Mr. Holbrook.

Int. 390.-Was he not sent over to Puget's Sound at the
311H
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time of the seizure of a vessel called the Albion not belonging
to the Hudson's'Bay Company ?

Ans.-He was.
Int. 391.-Did that seizure take place during the time of

your connection with the custom-house?
Ans.-It did.
Int. 392.-What month of the year did this seizure take

place, and what year ?
Ans.-It took place in 1850, and I think in the spring or

summer of that year.
lnt. 393.-How long did Dorr remain on the Sound?
Ans.-That is more than I now remember.

Int. 394.-When did the annual ship arrive at Vancouver

in the year 1850 ?
Ans.-That is more than I can tell, without reference to

papers to which at present I have not access. I think it was

in the summer.
Int. 395.-Were tie goods that were sent round to Victoria

from Vancouver by the annual ship invoiced?

Ans.-I presume they were.

Int. 396.-Have you not stated that the annual ship took

round the goods from England that were not landed at Van-

couver?
An.-My recollection is, that the annual ship brought out

goods consigned to the Hudson's Bay Company, upon portion

of which only duties were paid, the remainder being taken to

Victoria, within the British dominions.

.Tnt. 397.-Do you mean to say that any portion of the

goods invoiced in England as shipped to the district of Asto-

ria, are allowed to proceed to Victoria without having duties

collected on them within the district to which they were in-

voiced as being shipped?
Ans.-Owing to the condition of the country at the time, a

very large latitude was allowed 1to all vessels from foreign

ports arriving there-the technicalities of ,the custom-house

not being enforced as rigidly as they would have been in At-

lantic ports. I will.not pretend to state from memory only, and

at this distance of time, that the goods-taken to Victoria were
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ôriginally 'invoiced to Vancouver, but that such was my Ïm-
pression.

Int. 398.-Can you tell whether the vessel you think was

seized on the Sound was the Prince of Wales, the Cadboro, or
the Mary Dare ?

Ans.-I really don't know.
Int. 399.-From 1849, when you first went into the country,

onward, did you ever see a single package of fars brought

from Colvile and the other upper posts to Vancouver for ex-

portation ? If so, state what year it was in, what month in

the year, and the person in charge of the furs.

Ans.-Yes. Gov. Ogden once took me up into the pacsing-
room at Fort Vancouver and showed me the collection of furs,
so far as they were exposed. I think this must have been in the

summer of the year 1850, because I recollect that it was té

mne at the time a curiosity. That is the only time I recollect

· eeing the furs at Vancouver. I have seen the furs of the

Company elsewhere, at other times.

Int. 400.-Was not this Interrogatory 23.in the form it now
is, "What trade was carried on at Vancouver, and with

lwhom," and the answer written out by yourself?
Ans.-It was dictated by me.
Int. 401.-At what time was it that Gov, -gden sent ont to

purchase horses from the Indians ?
Ans.-Our horses were supplied in July, 1853.
Int. 402.-Was not this Interrogatory 24, " What do you

know of cattle and horses at Fort Vancouver and their alleged
idestruction by settlers," dictated and propounded by you?

Ans.- Iinformed the counsel for the United States in this

case, at his request, with regard to the various matters I was

able to testify, and to save trouble wrote out several interrog-
tories relating more particularly to general matters, being

the concluding interrogatories of my direct examination, of
'which I think this was one.

Int. 403.-Is not this question another, "What was the value

of Fort Vancouver as a town site ?"

Ans.-I think it was.

Int. 404.-Cannot the residents on the Columbia river save
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in distance by going to Vancouver, instead of passing up the
Willamette river to Portland ?

Ans.-The distance from the mouth of the Willamette to,

Vancouver, and thence to Portland by, land, is about the samne
as the distance from the mouth of the Willamette to Fortland
by the latter tiver.

Cross-Examination resïmed July 2, 1867.

Int. 4 05.-How far from the edge of the woods behind the
fort, in any dirxection, had "the forest behind been deadened
by the fires whfch strùck throughà it ?"?

Ans.-ut a short distance. Entering the forest, on our
Ëay out from Fort Vancouver, my attention was called to the
fact that it had been deadened by fire, and T inquired of Mr,
Lewes, the interpreter furnished us by Gov. Ogden, himself a
gentleman who then was, or had been, in the service of the
Hudson's Bay Company, over how great a district of country
this fire had passed. Hetold me that there had been two fires
which had run through it, one of which, if I remember right,
had extended from the Cascade mountains nearly to the coast,

and had endangered the fort itself.
(The latter part of the answer objected to, as not responsive

to the question, and the statements of Mr. Lewes as hearsay
and incompetent.)

Int. 406.-Back of what portion of the Fort Plain was this

"deadening of the forest on its edge; how large a space did it
occupy on the edge; and at what period of time did you first
notice it ?

Ans.-The only answer I can give to that is, that I first

noticed it during the McClellan expedition, and that we passed
through a very extensive tract of deadened forest, travelling

nortwestward from Fort Vancouver, and subsequently, in 1855,
I found Mr. Lewes's statement corroborated by the condition
ôf the forest between Fort Vancouver and northward towards
the Cowlitz river.

Int, 407.-'Is not the edge of this forest directly behind the
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-military post .at Vancouver, where you generally stopped
during your visits to Vancouver?

An.-Yes ; it is within two or three hundred yards.
int. 408.-Is not the road which you speak of that which

.you travelled on during the McClellan expedition, the one
leading from the fort to the mountains ?

Ans.-The one which I first spoke of, is.
Int. 409.-How far to the east side o.f the road could you

see the forest was deadened?
Ans.-No further than one could see through dead timber.
Int. 410.-Did not the military road, in the surveyof which,

in 1855, you noticed* timber along the ,Columbia, from Van-
couver to·Cowlitz, run along the edge of the highlands, directly
back of the alluvial lands of the Columbia river bottom?

Ans.-There was no military road whatever. The survey
was made for the purpose of locating a military road, and the
first line travelled was entirely through the alluvial lands of

the Columbia river. In eonsequence of the obstacles which

çexisted, I recommended the establishment of the road. upon
the timbered table land.

Int. 411.-Did not the proposed route -of this military road,
as shown on the map to'have been surveyed by Lieut. Derby,

assisted by George Gibbs, C. E., run in the manner directed
in the.previous interrogatory.?

Ans.-The line as proposed ran along the highlands, and

eithin a short distance of the alluvial lands, but [ack of the
same.

Int. 412.-Did not Mr. Lewes make his statement to you in
this form, that the timber had been deadened by fires on a

portion of the hills back from the Columbia river, and going
down the river towards the Cathlapootl?

Ans.-The statement made by Mr. Lewes to me, which I
wrote down at the time, was as follows, and I am now reading

from my note-hook: "Lewes says that there have been two

:great fires in these forests; one, in 1844, commenced on the
'Columbia river, at the.Cascades, and swept down, taking in a

tract as far down as the Fourth Plain-Fort Vancouver itself

heing saved with great difficulty; thence down to the Cowlitz
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and, turning up that river, crossed it, and ran to Shoalwater
bay. The other took somewhere on Wiltkwu, (the south fork

ef the Cathlapootl,) fiom a fire left by an old Indian doctor,
and, crossing- it went down to Vancouver again in one direc-
tion, down the Cathlapootl in another, and again to the Cow-

litz."
Int. 413.-Standing on the Fort Plain, and Iooking at the

forest which runs along back of it, is there a single spot visible
in that line of trees which appears to have been deadened by
fire?

Ang.-I can better answer that question by reference to.
the same note-book than I could from memory, as I really
do not at this moment recollect whether the trees on the edge
of the forest were deadened or not. 1 find on the date of
July 15, 1853, thefollowing in regard to the timber "Timber
near the fort, like that between Switzler's and the Willamette,
small, indicating a recent or secondary growth - character,
however, the same as elsewhere.. The succession of timber,
hard--wood following plne, not appearing: to hold good in this
eountry."

lt. 414.-Where did you frrst notice timber deadened by
fire on the road followed by the McCIellan expeclition from
Vancouver to the mountains *

Ans.-That I can't say. I presume it was between the-
First and Fourth Plain behind Vancouver, as it was on the-
day-the. 2Ist of July-that we moved camp, a very short
distance that I find the statement made by Mr. Lewes re-
eorded.

Int. 415.-Is your recoHection f there being Teadened
timber on the road at all derived from the fact that you find
an entry in your- note-book of statements made by Lewes ?

Ans.-By no means;- but I referred to Mr. Iewes's state-
ment,, which I then entered in 'my note-book, as the most
teliable, direct; and circuimstantial evidence which I could)
give; The fact of there being deadened timber over an ex-
tensive tract upon that route I perfectly remember.

Int. 4 1 6--How far lid you travel on that particular day,,
giving the distance in miles and parts of miles-?
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Ans.-The distance between the First and Fourth Plains I

do not recollect ; I suppose they are not more than four or
five miles apart. According to my note-book, we had been

encamped two days at the First Plain, and on the 21st moved

to the Fourth Plain, where we waited for the arrival of the

train.
Int. 417.-Hlow far is the First Plain from the Fourth

Plain ?

Ans.-I really don't remember. These so-called plains are

merely holes in the woods, and of no considerable extent.

Int. 418.-Did you see any deadened timber between the

First and Second Plain that day ?
Ans.-I won't pretend to say. Upon the subject of this

timber I have given the most precise and definite information

that I am able to give. The notes from which I have given it.

were carefully prepared, as were all the notes I kept upon the
different expeditions in which I was employed, with a view to
my own instruction as well as to the' information I was to
communicate to the Government, having no idea at the time

that the- question of definite limits would ever arise. As to

the boundaries of this burnt district, I neither described it

in my notes, or retained it in my recollection.

Int. 419.-Did you see any forest deadened by fire between

the Second and Third Plains ?
Ans.-I regret exceedingly that upon that point I cannot

give you more satisfactory information. The amount of timber

deadened by fire in the State of Oregon and the Territory of
Washington is very great, and crossing the Cascade range from
the Dalles of the Columbia to Oregon City, in the fall of 1849,
the forest was on fire for many miles, and although the autum-

nal rains had commenced, our wagon train was in some places

in danger of being lost. Still later in the same season, in

crossing the Coast range of mountains from the upper Willam-

ette to Yakoona bay, I crossed another tract recently burnt,

some fifteen miles square. You will therefore readily imagine

that the extent of a fire a hundred. or two yards, more or less,
in any particular direction in that country is a, matter which

one would not particularly note.
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Int. 420.-Did you see any forest deadened by fire between
the Third and Fourth Plains?

Ans.-Really I can't say; I will not pretend to locate the
boundaries of the burnt district.

Int. 421.-What do you mean by small trees, when you

speak of the trees in the forest near Fort Vancouver, and be-

tween Switzler's and the Willamette, as being -small? Give

the dimensions of an average fir tree on the road between
Switzler's and the Willamette and near Fort Vancouver.

Ans.-Size, in regard to trees as in regard to men, is com-
parative. Timber which would be considered small on the
Pacific coast might be very large timber here, and I made
no such comparison. My reference to the size of the timber
was solely as a comparison with what might be called the
primeval or original forest. I certainly will not pretend to

average the size of the trees, through there. The diameter

of trees in unbroken forests in Oregon will often run from 5
to 10 feet, and their height from 200 to 250,-and I am very

certain that no trees in the district to which I have referred
approach those dimensions.

Int. 422.-Is not the smaller timber of the secondary growth

better suited for the making of lumber than the large trees,
whose dimensions you have just given ?

Ans.-Undoubtedly trees may be too large, as are those of

5 and 10 feet in diameter, for the ordinary purposes of sawed

lumber. But, on the other hand, trées of a secondary growth

are not necessarily of a better quality of wood than the first.

Int. 428.-What do you mean when you say nrost of the

timber came from the public lands in the immediate vicinity,

in speaking of the timber of which the Hudson's Bay and

military posts were built?
Ans.-I mean that the land was the land of the United

States, and not of the Hudson's Bay Company.
Int. 424.-z--Do you wish to beunderstood as charging that

the Hudson's Bay Company were trespassers, and cut timber

upon land to which they had no right?

Ans.--I so understand '. I look upon them in the light of

any other squatters upon publie land in the United States,
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with this distinction, that having had, before the question of
boundary was settled, a license from the British Goverriment
to tirade with the Indians, they may be considered as having
the right to remain there until the expiration of that license,
but no longer.

Int. 425.-Could you not have said, with equal truth, in

reply to interrogatory 26, that most of the timber came from

the lands in the immediate vicinity, without making use of the
term public lands, and thus saved yourself from making, infer-
entially, charge of trespass?

Ans.-Well, I don't know that it would have made any dif-

ference any way.
lnt. 426.-Was not this interrogatory 26 dictated and pro-

pounded by yourself in this form:- "Where did the timber

come from of which the Hudson's Bay and military posts at
Vancouver were built, and what was the quality of the timber ?'

Ans.-The form of the question was drawn up by myself.
The suggestion as to title came from one of the counsel for the

Government.

Cross-Examination: Resumed, July 5, 1867.

Int. 427.-There being no reference to title in interrogatory

26, which interrogatory is set out in cross-interrogatory 426,
please to explain what you mean in your last answer vhen

you say "the suggestion as to title came from one of the

counsel for the Government."

An.-That the timber with which Fort Vancouver was

built came from the public land of the United States, and that
one of the counsel had previously suggested the inquiry which

I put into the form I did.
Int. 428.-What do you mean by the language, "the sug-

gestion as to titie came from one of the counsel for the Gov-
ernment ?"

Ans.-I mean simply that the wording of that interrogatory
was my own, but that, as I understood, it .called for the
information the counsel desired.
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Int. 429.-Do you mean to say that the counsel of the Gov-

ernment desired information from you as to title?

Ans.-My expression in the first. place was a loose one.

The counsel for the United States had requested me to give

such general information as I could with regard to all matters

relating to tbe Hudson's Bay claims not embraced in the direct

interrogatories already propounded, and in doing so I spoke of

the ownership of the lands being in the. United States. Of

course the legal point of the title of the Hudson's Bay Com-

pany was not submitted to me for an opinion, nor did I intend

to convey the idea it had. I meant, however, to give my own

views in relation to the matter.

Int. 430.-Do you wish now to be understood as saying that

no suggestion of title was made to you by the counsel of the

United States in reference to the 26th interrogatory or the

answer thereto?

Ans.-I wish so far to qualify that reply as to state that no

legal opinion was desired of me.

Int. 431.-Do you mean to say, then, now that while no legal

opinion was required of you by the counsel of the United

States, that a suggestion of title was made"by counsel of the

United States, in reference to the 26th interrogatory, or the

answer thereto.

Ans.-I mean to say this, that the fact that this timber was

cut from the land of the United States was spoken of, in con-

versation between counsel and myself, as an item in the cost

of the construction of those buildings. On reflection, I do

not desire to state that any intention existed to draw from me

the reply in the form in which I made it, but that the fact was

predominant in my mind at the time of that question of title.

Int. 432.-In that conversation, did you mention that item

in the cost of construction, or did the counsel speak of it to

you.?
An.-I'do not remember who first alluded to it.

Int. 433.-Do you wish to be understood as saying that you

framed this question and made the answer thereto with a view

to meet " an item in the cost of construction," which item was

talked of by you and the counsel?
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Ans.-Looking at the claim for cost of construction of those
buildings as an excessive one, the timber being obtained from
public lands, that idea undoubtedly suggested to me the form
of reply which I made.

Int. 434.-Hlad you not that idea when you fra.med the
question, and dici you: not then intend the form of reply which
you made ?

An.s.-I presume I had.
Int. 435.-Were you acquainted with J. F. Minter, civil en-

gineer, and J. K. Dunean, an officer in the army of the United
States; if so, what positions did they fill in 1853, and what
credit is to be attached to any reports made by them of matters
which they officially reported on ?

.Ans.-I was acquainted with both of them. Lieut. Duncan.
had charge of the topography of the survey; Mr. Minter made
the field notes of the route. As to the credit to be attached
to their reports, all confidence, of course, is due to them in
matters under their actual observation, and within the sphere

of their respective professions.
Int. 486.-Do you know where Simsik is, and how far f-om

Vancouver?

Ans.-Simsik, according to my recollection, is one of the

small prairies back of Fort Vancouver; the distance I don't

remember.
Int. 487.-Is the Fourth Plain known alsoý as Kolsas; and,

if so, how far is Simsik from Kolsas, and in what direction?
ns.-My general recollection of the route through these

small plains is that it was no-rtheast. Not having recently ex-
a.mined the map >r report upon these poiatsý however, I can

only sy that I believe tnat Kolsas was the name of one
of these plains; which, I do, not now remember, nor can I give

the distance, from memory, from one to the other.
Int. 438.-Éave you not semewhere stated in this examin-

ation that your second camp was called Kolsas, on fhe Fourth

Plain, and had the same made a part of one of your answers,
and afterwards caused the same to be scratched out?

Ans.-On looking at the original minute of answer to In-
terrogatory 414, it appears that these words are scratc.hed
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'Moved camp to Fourth Plain, called by the Indians

Kolsas,-" and, looking at the note-book from which I then read,
I find that it was the second camp.

Int. 439.-Is your recollection of the country back of Van-

couver*sufliciently accurate to enable you to speak as to the

accuracy of the report of the officer of the McClellan expedi-

tion whose special duty it was to report on the topography of

the country?
-Ans.-My recollection of details relating to the country back

of Vancouver is at this period of time not perfect, and, fQr that

reason, I have referred, in describing it, to my note-book. I

should, however, have more confidence in my own opinion,
then formed and recorded, than in that of another person,
particularly when I do not remember what his opinien was.

Int. 440.-Do you mean to say that in the descriptions you

have given in your testimony you have relied on your note-

book made at the time, and not on your present recollection .

Ans.-I mean to say this, that in matters of detail I have

preferred my note-book to my memory.

Int. 441L-.Is this description taken from the topographical

report of Lieutenant J. K. Duncan correct in its main features,
when speaking of the road leading from Vancouver to the

mountains, and speaking of the country, too, he says: "Two

miles from Vancouver the trail crosses a brook twerty feet

wide. From this stream the country along the trail breaks

into small openings or plains having no timber on them. They

vary froin a h-alf to.several miles in extent, are very level, and

are separated fr.om each other by narrow strips of woods.

Kolsas, the largest of these plains, about seven miles from

Vancouver, is six or seven miles long and three or four in

breadth. From Kolsas the trail bears to the northeast for

six miles, to a plain called Simsik, about a mile and a half long.

The country between Vancouver and Simsik is similar in char-

acter, heavily timbered with firs, spruce,and dense undergrowth

.of maple and hazel bushes ?"

Ans.-I shoul d think that the description generally is cor-

rect, though in several points I will iot vouch for its absolute

accuracy.
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Int. 442.-Is this statement, taken from the itinerary of

Captain McClellan's route by J.S. Minter, correct: "From

Port Vancouve-r to Camp Wahwaikee wagon road through firs,
with dense underbrush, road good; crossed a running creek
one three-quarter miles?"

Ans.-I presume it is, thouglh I do not recollect the condi-

tion of> the road.
Int. 448.-Are there not other buildings on the east side of

the stockade not shown by the photographs referred to in your

answer to Interrogatory 27, and which you say represents the

Governor's bouse, &c.?
Ans.-I do not recall any on the east side, though there

may have been others.
Int. 444.-How far from the back of the long building, -which

you say was on the east side, is it to the stockade ?
Ans.-I never measured the distance.

Int. 445.-What building is it Ihich appears in this photo-

graph to be in the rear of the picture and back of the Gov-

ernor's bouse and the long building?

Ans.- don't know it.
Int. 446.-Does this photograph do anything more than

repiesent three buildings and part of another, in the north-

east angle of the enclosure, without showing the stockade, or

whatever might be concealed from view behind these build-

ings ?
Ans.-No, it does not.
Int. 447.-Was there not a building of some kind between

the sales-shop and the bastion, not represented in this picture,
which you say represents the northwest corner?

Ans.-I do not remember any.

Int. 448.-Can you tell how far back of the buildings rep-

resented in the photograph was the stockade ?

Ans.-No.
Int. 449.-Did you dictate and propound to yourself Inter-

rogatory 27, in reference to these photographs ?

àns.-I did.

Int. 450.-Did you ever see any fruit on th'e apple trees in
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ifrom the trees?

Ans.--I think I have seen fruit there. I have no recollec
tion of eating any of it.

Int. 451.--Did you ever see any of the fruit when ripe, or
nearly so?

Ans.-Not that I now recollectý

Int. 45.-What fishing stations on the Columbia river, bes

:sides those mentioned in;your answer to Interrogatory 29, did

you ever notice west of the Cascades?
Ans.-I think when I first went there there was one station

where Rainier now is.
Int. 453.-State whether in 1849 you yourself saw signs of

beaver.?
Ans.-I do not remember that in 1849 I saw beaver signs.

Int. 454.-State when you first saw beaver signs, and where

it was ?

Ans.-The first occasions on which I can at this moment

recall seeing beaver signs were on the Cowlitz and the Chihalis

rivers, and I think in 1854.

Int. 455.-Do you remember seeing beaver signs again after

that time until you joined the Boundary Survey ?

Ans.-Yes; on the same streams and others.

Int. 456.-State when, on what river, and in whose company

you next saw beaver sigus after 1854.
Ans.-I remember distinctly to have seen beaver signs in

abundance more than on one occasion, both on those streams

and the waters running into Puget's Sound, but in whose com-

pany I do not know.

Int. 457.-State the time and the name of the stream

running into Puget'ii Sound on which you saw beaver sign.

Ans.-I haveseen beaver signs on the stream running into
Puget's Sound in the neighborhood of Fort Townshend. I

think that was in 1856.
Int. 458.-What authority have you for the statement that

at Chinook· but a few sea otters were taken in answer to In.

terrogatory 30, ýas to the general state of the fur trade ?
Ans.-My authority was Duchesnay, who kept'the store
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there. The fact was also notorious to every one living in the

neighborhood.
(The statement of Duchesnay and the matter of notoriety

objected to.)
Int. 459.-Was not Duchesnay's statement simply that in

one season lie had obtained ten sea otter skins ?
Ans.-He stated the obtaining of ten sea otter skins as a

matter of congratulation.
Int. 460.-Did he say anything to you in reference to other

furs ?
Ans.-Nothing that I recollect.

Tnt. 461.-Are not sea otter skins by far the most valuable
furs known to the fur trade on the northwest coast, and, even

at the time Duchesnay made this statement to you, difficult to

obtain ?
Ans.--Yes.

int. 462.-Who was present when Governor Ogden told
you that American Oregon never was a fur-bearing country ?

Ans.--I don't know.

Int. 463.-When d'id this conversation take place?
Ans.-It must have been within a year after my arrival in

the country.
Int. 464.-Is this statement with reference to Governor

Ogden made from memory or taken from your note-book ?
Ans.-Both. It impressed me very strongly at the time.

int. 465.-Can you not noiv, by referring to your note-
book, give the date of this conversation?

Ans.-No; but it is embraced in a paper which I prepared
long previous to the published report.

Int. 466.-For what purpose was that paper prepared, to
whom directed, and where is it now?

Ans.-The paper was one of several which I prepared on

the condition of Oregon, for whom I do not remember now;
but the rough draft is, I believe, among my papers.

Cross-Examination Resumed, July 6, 1867.

Int. 467.-Did you have your note-book or the paper men-
tioned above before you at the time yon gave this statement

of Governor Ogden's to be taken- down ?
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Ans.-Perhaps not at the moment.

int.468. Which one did you examine before you made the

statement, and how long before yon made the statement did

you examine the, paper or book?

Ans.-I remember seeing the article to which I have re-

ferred recently, but how many days before making the state-

ment I don't remember.

Int. 469.-Repeat now from memory the statement you have

just referred to as made by Governor Ogden and preserved by

you.
Ans.-The statement was substantially this i that American

Oregon never was a fur country, except in regard to beaver;

that, in consequence of the fall in the price of beaver, they

had, in effect, ceased to be hunted, and had become as numer-

ous as they were at the first flush of the trade.

Int. 470.-Hlow long after your first answer to Interroga-

tory 30 did you cause the following interlination to be made

in that answer: "Not paying for transportation to London,

they were not hunted much ?"

Ans.-I have caused no interlineation whatever to be made

in that testimony, excepting while the same was being taken,

and before the conclusion of any day's examination, unless it

might be in the presence of counsel and in reference to mat-

ters of verbal correction.

Int. 471.-Was this interlineation, just mentioned, made at

the time you first answered Inteirogatory 30, or at some other

time, in the presence of counsel?

Ans.-It was part of my original answer to the question.

Int. 472.-Did you recollect, then, at the time when the

answer was made, that Mr. Ogden gave as a reason for their

hunting·beaver their not paying for transportation to London?

Ans.-I gave as a reason for the fur trade not paying that

beaver were not worth more, laid down in London, than their

actual cost..

Int. 473.-The reason given, then, for not hunting the beaver

is yours, and not Gov. Ogden's ?

Ans.-The reason for the falling-off in the value of the fur
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Gov. Ogden's, and not mine.

Int. 474.-Did Gov. Ogden make use of this language to
you, in speaking of beaver, "That they did not then pay to
to transport to London, and that, not paying for transportation
to London, they were not hunted much ?

Ans.-He certainly stated to that effect.
Int. 475.-State what lie did say with reference to beaver,

in connection with London.
Ans.-That I have already stated.
Int. 476.-Why did vou not recollect about ten minutes

since, when asked to repeat from memory the statements of
Gov. Ogden, that he said anything about beaver not paying
transportation to London, and that being the cause why they
were not hunted?

Ans.-Because I was thinking more of the fact than the
words,?

Int. 477.-Can you give the exact language made use of by
Gov. Qgden in reference to the fur trade ?

Ans.-No;. I have never pretended to.
Int. 478.-Did he ever make use, in speaking to you, of the

terni American Oregon in this connection, "American Oregon
never was a fur country ?"

Ans.-He distinguished between the portion of Oregon be-
longing to the United States, from the country north of it.

Int. 479.-Is not the. language "American Oregon never
was a fur country" your own, and taken from a report on In-
dian tribes, before referred to, made by you, with the excep-
tion that the words "strictly speaking " are left out?

Ans.-I presume the expression occurs in that report.
Int. 480.-Is not all the language given by you as that of

Gov. Ogden, in answer to Interrogatory 30, your own?
.Ans.--It is as near lis as I can remember.
Int. 481.-Was not this Interrogatory 30, as to the general

state of the fur trade, one of your own interrogatories ?
Ans.-I believe it was.
Int. 482.-Is this Interrogatory 31 yours also: "Do you

82 H
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know the amount of furs actually collected in Oregon in any
one year?"

Ans.-Yes.
Int. 483.-What Indian trail did the Company follow, in

making a road-from Fort Vancouver to their saw-mills, near
Mill Plain?

Ans.-I have not specified that as one which they did follow.
Int. 484.-Have you, in your answer to Interrogatory 32,

specified any Indian trail which the Company followed in
making a road.?

Ans-I do not remember now how specifie I was in replying

to that question. I can specify trails, if desired.

Int. 485.-Can you specify any Indian trail which you
yourself saw, and knew to be an Indian.trail, while you were
in Oregon, that you, after thus seeing it, saw or knew to be

changed into a road or followed as a road by the Hudson's
Bay Company?

Ans.-I have seen Michel Ogden, in 1860, with a Com-
pany's train, on the trail from the Flat-Head Fort to Fort
Colvile. I have seen Linklater, in the same year, on the,
trail to Fort Kootenay. I have seen, in 1849, Mr. McArthur
on the trail to Fort Hall. I have seen other parties on other
routes or trails, at different times.

Int. 486.-How do you know that these trails between the

Company's posts were not originally trails of the Company,
and laid out by them, though common afterwards to Indians
and whites?

Ans.-Both by common repute, and because the Indians had
no other travelled trails between such points.

Int. 487.-Is not common repute and hearsay the authority
for this statement: " They have also eut out so much of the
trail from Cowlitz Landing to Nisqually as ran through the
woods ?"

Ans.-Dr. Tolmie is my authority. for the statement that
the Company had eut out the trail there.

int. 488.-What was the width of this road as eut through
the timber in the bottom of the Chihalis river?

Ans.-It vacied in width in that part known as Saunders'
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Bottom, two or three tracks sometimes straggling parallel to
each other through the timber. How muclh the Comipany eut
out, I don't know.

Int. 489.-To what width was the timber eut for the passage

of the trail in what you call Saunders' Bottom at the time you
first saw it, and state when you did first see it?

Ans.--I first saw that in December, 1853. It was with dif-

ficulty that two wagons could pass. How far, at that time,
the timber was cut, I don't remember.

Int. 490.-Do you know anything about the condition, from
your own observation, of the road, 60 or 70 miles in length,
from Cowlitz's Landing to Fort Nisqually, before 1853?

.Ans. -- Having subsequently surveyed the route of the road,
with a view to its improvement, I know, from personal obser-
vation, that in places it must have been a bad one.

Int. 491.-Did not ail the travel from Columbia river to
the Sound pass over at least 40 miles of this route during the
time you personally knew it, and until the new military road

was opened on the other side of the Chihalis river?
.Ans.-It did, but it did not amoun to much.
Int. 492.-Was there not, to your knowledge, in the sum-

mer season, a four-horse coach running from Olympia, on the
Sound, over a portion of the old route to Monticello, on the
Cowlitz river, below a place called Cowlitz Landing?

Ans.-I never saw it.
int. 493.-Did not Dr. Tolmie, in some of the conversations,

speaking of the Cowlitz road, tell you that the coach was run-

ning over that road, or a portion of it?
Ans.-No.

Int. 494.-On this road, from Cowlitz Landing to Fort Nis-
qually, were there not numerous bridges built over low
grounds, swamps, and some of the very small streams occur-
ring on the road?

Ans.--There was some very rough corduroying, and a few
small bridges.

Int. 495.-Did the employés of the Boundary Survey build
any bridges, or corduroy, on any portion of the trail they eut?

An.-They did.
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Int. 497.-Did the Boundary Commission travel with any-
thing but pack animals?

Ans.-They did, from Colvile to Walla-Walla, and from

Colvile to Sinyakwateen.
int. 498.-Did theBoundary Survey use anything but pack

animals in travelling over the clear tract of 8 feet wide, cut
out by its employés?

Ans.-No, of course not.

Int. 499.-Were the bridges you speak of constructed by

the Boundary Survey anything better or different than the

common corduroy?

Ans.-Some of them were very well constructed, pf split
puncheons, spiked down.

Int. 500.-Were there any barges or steamers on the Colum-

bia river, above White Bluffs, which could be hired for trans-

portation during the time of the McClellan expedition or the

Boundary Survey2

Ans.-There were no steamers. Bateaux could have been

hired at Colvile, if required.

Int. 501.-What authority have you for the statement that

for several years before 1860, the transportation of supplies to

Colvile was from Victoria?

Ans.-Partly from officers of .the Hudson's Bay Company.
and in part from citizens and what I knew myself.

Int. 502.--State when your personal observation of this

transportation between Colvile and Victoria first took place,

giving the exact date.

Ans.-My personal observation was of a negative character,

in ceasing to see their bateaux and boatmen. The exact

dates I cannot pretend to give.

Int. 503.-Do you know anything of their bateaux, with

boatmen, passing up and down the Columbia river, except

from hearsay ?
Ans.-I have seen bateaux and boatmen at Fort Vancouver

in early times. I also saw them in 1853 at Colvile. Subse-

quently I do not recollect to have seen any, though I may

have seen them at Vancouver.
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Int. 504.-At what date did you first visit Colvile after
'1853 ?

Ans.-Not until 1859.
Int. 505.-Were there not bateaux at Colvile at that time?
Ans.-I recollect seeing two, which had been built some

time and never been used.
Int. 506.-Could not the Commission have hired them ?
Ans.-I presume they could.
Int. 507.-Would these bateaux hold enough to have been

of use in bringing freight from White Bluffs to Colvile for the

Boundary Survey party?
A.ns.-Yes.
Int. 508.-Who did they belong to ?
Ans.-I understood to one of the discharged men of the

Company.

Cross-Examination Resumeïd, July 8, 1867.

Int. 509.-Do you know anything of your own personal

observation of the condition and prospects of the mining region

on the western slope of the Rocky Mountains since 1860?

Ans.-No; I have not been there since.

Int. 510.-Do you know anything from your own personal

observation, since 1860, of mines on the Columbia river and

its tributaries north of 490?

Ans.-Nothing from personal observation.

Int. 511.-What portion of the year did you spend at the

boundary survey camp, United States post, ijear Colville ?

Ans.-I spent the winter, from some time in November,

1859, until March, 1860, and subsequently was there again for

a short time in the fall of 1860.
Int. 512.-During these times you have last mentioned, did

any pack-train arrive from Oregon at the post or the village

near the post?
ns.-I think the last Government train from Walla-Walla

was already in when I stopped at the post in 1859, but that a

sutler's train, and perhaps goods for store-keepers at the vil-
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lage of Pinkneyville, arrived afterwards; as to 1860, I know

nothing.
Int. 518.-Did you see that train with goods for the sutler?

An.-I can't say that I did, but I believe that the sutler
brought up goods after my arrival there.

Int. 514.-Were you well acquainted with the late Dr.

McLoughlin?
.Ans.-I was.

Int. 515.-Where did he reside ?

An.-At Oregon City.
Int. 516.-Did you visit Oregon City as frequently as you

did Fort Vancouvei?

A.n8.-I think not..

Int. 517.-Did Dr. McLoughlin tell you that he had helped

and assisted the early emigrants in their settlement of Oregon?
Ans.--He did.

Int. 518.-Did he tell you that he was at that time an officer

of the Hudson's Bay Company and the head of the establish-

ment at Vancouver?

Ans.-At the time of which he' spoke, he was an officer of

the Hudson's Bay Company and in charge of Fort Vancouver;

that he said so in terms, I. cannot say. It was as well known

as the fact of one having been President of-the United States

at a particular period.

Int. 519.-Name the officer of the Hudson's Bay Company

who told you that the policy of the Company as fur traders

was decidedly hostile to settlement of Oregon by the early

emigrants.. State, also, the time when and the place where it

occurred, and giving also the rank of the officer n the Com-

pany at the time?

Ans.-Incidentally it.was apparent in conversation with the

officers generally; directly, the only officers -whose names I

eould give are Dr.. McLoughlin and Governor Ogden. This

information was received in the course of conversations that

took place during various visits that I made to themn at Oregon

City and Fort Vancouver, the precise dates of which I am

unable tq give.
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Int. 520.-At what time did Governor Ogden speak to you

Of the colonization of Vancouver's Island?

Ans.-I cannot give the date of conversations of which I

took no note.
Int. 521.-Have you not, in reporting these conversations

of Dr. McLoughlin and Governor Ogden, rather given your

impressions of what they said than the actual conversations,
or the substance of them ?

Ans.-I think I have given the substance of them correctly.

Int. 522.-In your conversation· with the officers of the

Company, did you learn the fact that there were no colonists

whatever on Vancouver's island at the time Mr. Douglas was

made Governor ?
An..-I cannot say that I did.

Int. 523.-Name the officer of the Company who told you

that he was disappointed at the settlement of the boundary,
giving time and place, and also the rank of the officer in the

Company at the time.

Ans.-I cannot name any one in particular. I do net think

any of them would deny it.
Int. 524.-Have you ever been on French Prairie, in the

valley of the Willamette?

Ans.-Yes ; I have passed through it.

Int. 525.-Did you ever converse with any of the settlers

on French Prairie while passing through there? if so, state

when was it, and give the name or names of the party or parties

with whom you had any conversation or conversations.

Ans.-I have no recollection whether I conversed or not

with parties resident on the French Prairie while in the act of

passing through it.
Int. 526.-What discharged servant of the Company, know-

ing him to be such, did you ever see settled or residing on

French Prairie ?
Ans.-I have seen Canadians whose homes were on tie

French Prairie, who, by common report, had been servants of

the Company.

Int. 527.-Is not all you know about the settlement on

French Prairie embodied in your last a-iswer, namely, that



502

you have seen Canadians, reported to be servants of the Com-

pany, who had settled upon the French Prairie ?

Ans.-It is a matter of recollection, though I cannot specify

individuals, nor swear to the fact of their having been in the

service of the Company, that such was the common and undi-

vided acceptance of the fact.

Int. 518.-Is not the statement that the employés of the

Company were encouraged to take up land an inference of

your own, from the fact that Canadians, by common report,
former servants of the Company, had taken up land in Oregon?

Ans.-I think not.

Int. 529.-~By what authority, other than common report

or hearsay, did you make this statement ?

Ans.-That sort of conviction that grows out of familiar

acquaintance with all the surroundings, and-the general tone

of conversation.

Int. 530.-Were net these settlements made before your

arrival in the country in 1849 ?

Ans.-They were for the most part.

Int. 531.-Were you ever on Muck Prairie, or the Canadian

Plain, so called, on the Nisqually Plains, before 1853&?

Ans. -No.

Int. 532.-State when you were first on the Muck Prairie,
and how often you visited it thereafter, and, as near as you

cau, the dates of these visits.

Ans.-In 1855. I don't remembei- how often I-subsequently

visited them, but not often ; I can't state the dates.

Int. 533.-Can you state distinctly and plainly that you

have made more than one visit to Muck Plain ?

Ans.-I distinctly remember but one, though I think I have

been there more than once.

lnt. 534.-At the house or claim of what settler on the

Muck Plain did you stop at the time of the visit which you

distinctly recollect?

Ans.-! cannot now be positive. I was surveying at the

time, and I think stopped at two or three houses, probably

Wren's or Smith's among the number.
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Int. 535.-State when you first visited the Canadian Plain,
and how many visits you made there.

Ans.-I certainly visited it on that occasion; d'on't remember

any other time.
Int. 536.-Were you at the farm of any settler on the

Canadiari Plain ?
Ans.-MIost probably ; but I cannot specify from memory.

Int. 537.-Is not all the statement made by you, in answer
to Interrogatory 38, in reference to the Cayuse war, made

from hearsay and common report?
Ans.-Of course it was. I was not in the country at the

time, though I was when some of the Indians were hung for

the offence; was cognizant of the testimony given, and con-

versed thereon with officers of the Company and with citizens.
Int. 538.-Did you hear the testimony of witnesses on the

trial of these Indians ?
Ans.-I dor't remember whether I was present or not.

Int. 539.-Was it published and read by you afterwards?

Ans.-I think it was published in full; and I either read it

or heard the sUbstance at the time.

Int. 540.-Were not the Interrogatories 38, as to the Cayuse

war; 37, as to settlernent by employés of the Company; 36,
as to the policy of the Company as regards settlement ; 3.5, as

to the effect of the discovery of gold on the Company's busi-

ness; 34, as to transportation of the Company from Colvile;

33, as to the way the Pacifie Railroad and Boundary Commis-

sion supplied themselves; 32, as to the roads; and 31, as to

the amount of furs collected-all questions dictated, asked,

and answered by you?
Ans.-They were; most, if not all, ofEthem.

Int. 541.-What reason had you for asking yourself the

last question, "How the Cayuse war of 1847 wvas begun,"

when you knew nothing of its origin personally, and could

only answer by hearsay?
Ans.-The object was to show that, with all the influence of

the Company itself upon -those Indians, in their inmmediate

nei ghborhood, they had not been able to prevent this massacre,
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and that it was not through the fault of citizens of the United

States that this war and interruption to their trade occurred.
Int. 543.-In.carrying out your object of showing that the

influence of the Company over the Indians could not prevent
this massacre, was this the only instance of the kind that you
recollected ?

Ans.-I think the case of the Molele war in the Willamette
Valley shows also their want of influence, but I do not think
that affected their trade.

Int. 544.-Do you think it important to show that the Com-
pany had not much influence over the Indian tribes in Oregon?

Ans.-I think it important to show that the loss of their
trade did not originate through the fault of our people.

Int. 545.-Was the question 38, and the answer thereto, the
best that you could do in carrying out this important object?

Ans.-That I really cannot say.
Int. 546.-Don't you recollect, amongst other reports, that

you were told, and believed, that Dr. Whitman and his wife
were American missionaries, settled in the Cayuse and Walla-
Walla countries; that the other persons massecred comprised
residents at this American mission and emigrants who had
safely passed through the Snake country, and were then stop-
ping at the mission ; and that the young women abducted were
chiefly American emigrants of the same year.

Ans.-I remember, with the exception of the date of the
emigration.

int. 547.-Did you not also hear that thé attack upon this

mission and its occupants arose from a belief on the part of

the savages that some injury had been done, or was about to

be done, to them by Dr. Whitman and those with him?
Ans.-I heard that one of the causes of the massacre was

the superstition on the part of the Indians as to the origin of

the measles which existed among them.

Int. 548.-Have not these superstitions as to the origin of

the measles and small-pox several times been reported to you

as causes which led the Indians either to drive off or obstruct

both scientific parties and settiers?.

Ans.-They certainly have led to such opposition.
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Int. 549.-Did you not hear, as you have stated in your
answer to Interrogatory 38, that Governor Ogden promptly

interfered and ransomed the women, and that he at once, upon

hearing the news of the massacre of these people and the cap-

tivity of others, in person, and accompanied by alarge party

of the employés of the Company, went to the scene of the

massacre, and, by the exercise of his influence, rescued from

captivity men as well as women?
Ans.-I have heard and believe those facts. Governor

Ogden behaved nobly and promptly on that occasion, as Ihave

stated in my printed report. I do not know, however, that

any men were saved.
Int. 550.-Have you not also heard that these captives were

purchased from the Indians, and that no portion of the ex-

pense of this expedition, or of the expense incurred in rescuing
the captives, had ever been asked either of the Government of

Oregon or of that of the United States by the Hudson's Bay
Company ?

Àns.-I did so hear, and believe it to be true.

Int. 551.-Do you not know that before the Indian war of

1855 and 1856 the Indian tribes east of the Cascade range

were rich in horses, and that some of the tribes were possessors
of cattle also ?

Ans.-Some of the tribes, or rather individuals in those

tribes, possessed large bands of horses. In other tribes horses

were scarce. A few of them had cattle.
Int. 552.-Did not the Company,-so far as your knowledge

went, furnish to the Indians the blankets which they wore,

their hats and shirts, and all the clothing they could afford to

purchase. Were not the traps of the hunters and the guns

used by them also furnished by the Company, and were not

all these articles usually purchased by the Indians with their

furs or with their labor ?
Ans.-The Company, until the American merchants largely

entered the country, certainly furnished all those articles, but

of late years orly a'small portion for furs and very little for

labor, obtaining exorbitant prices for them.

Int. 55.-How often, and at what distances of time between
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your visits, have you visited the Cascade portage of the Col-
umbia river?

.Ans.--About thrce times. I was there in the fall of 1853;
I think again in 1855, and again in 1860.

Int. 554.-Did you stop on either of these visits longer than
was absolutely necessary to make the portage?

Ans.-I was on two occasions there for some hours.

Int. 555.-State when those occasions were, and what de-

layed you longer than was necessary to make the portage?
Ans.-In 1853 and 1860. In the first case, I was detained

there by weather, and, I think, waiting for transportation.
In the second, during the connection of the boats from the
Dalles to the Cascades, and from the Cascades to Vancouver?

Int. 556.-Did you delay ten minutes longer than was abso-

lutely.necessary at this last visit in 1860 ?
Ans.-I did not hurry myself.
Int. 557.-Between the arrival of the down-boat steamer at

the Cascades and the departure of the down-boat from the

Cascades at the lower end of the portage, could you have found

anv moment of time that you were not necessarily compelled

to stop at the portage ?
Ans.-I could not get away before I did.

int. 558.-At the time you were there in 1860 at the Cas-

cades, were you on the north bank of the river, where the

portage is usually made, at all?

Ans.-I was on the north bank of the river.

Jnt. 559.-Was there a railroad, with cars upon it, in use

at that time on either bank of the river?

Ans.-There was either a railroad or tramway over which

baggage .was conveyed on the north bank, and some tressel

work had been put up on the south side for another.

Cross-lExanination Resumed, July 9, 186T.

Int. 560.-Was there anything like a railroad operated by

horse or mule power or steam at the Cascades, on either side

of the Columbia river, at the time you -crossed the portage for

the last time ?
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Ans.-There was something like a railroad; by what power
it was managed, whether by mule or hand, I don't know.

Int. 561.'-What was its length; befveen what points does

it run; was it made with flat bar upon wood, or with the iron
rail.used for railroads operated by locomotives?

Ans.-That is more than I can say. My impression is that
it passed the length of the portage.

Int. 562.-Did you see this road at all; if so, state at what

points you did see it ?
Ans.-I did.see the road; at what points I cannot define.
Int. 563-Did you see it except at the landing ?
Ans.-If I recollect right, I did.
Int. 564.-State the points between-the landings where vou

saw it, and how far you were from it at the time you saw it.
Ans.-I remember distinctly the existence of the road, and

the fact of Passing close by it; as to the rest. I don't remember.
Int. 565.-Is what you have·last stated all you recollect of

this road-" That you recollect passing by a road of some
kin d ?"

Ans.-Pretty much all.
Int. 5663-Hlow often were you at the Dalles ?
Anî.-In 1849, 1853, and 1860.
Int. 567.-How long were you there in 1853, and how long

were vou there in 1860?
zAns.-I think over night in each case ; certainly on the

latter occasion.

tnt. 568.-Do you know, of your own knowledge, where
the usual landings were for steamers and batteaux before 1860?

Ans.-Only from the fact of our own landing in 1858in boats.
Lnt. 5C9.-Did a part of the MeClellan expedition go down

the river, in 1853, in boats ?
Ans.-It did.
Int. 570.-i 1860 were you ·any. longer at the portage of

the Dalles than the time required to land from the steamer at
the landing, pass directly from the ]anding to the town at the
Dalles, pass the night at the hotel, and go from there to the
steamboat landing, and emba.rk the next morning ?

Ans.-I think not.
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Int. 671.-Were you in 1860 anything more than a passen-

ger on the travelled route by steamers down the river, going

through with the utmost. expedition that travellers could be

carried on that route ?

Ans.-Nothing.

Int. 572.-How long were you at the Cascades at the time

you think you were there in 1855 ?

Ans.-Not over a day.

Int. 573.-Did you notice any steamboats or batteaux land

at, or freight crossing the portage, at the time you were there

in 185 5 ?
Ans.-I recollect none but the boat I was in.

Int. 574.-Was there any freight passing over the portage

when you were there in 1853, except that of the McClellan

expedition?
Ans.-That I can't say.

Int. 575.-Was not the height of the Kettle Falls at the

main fall some twenty feet?

Ans.-Perhaps so.

Int. 576.-What stream in, that country, except that on

which the Hudson's Bay Company's mill is located, rLear Col-

vile, affords a good water-power?

Ans.-4-I will instance two-the Spokane, and the Nehoial-

pitkwu.

Int. 577.-How far from Colvile is the water-power on the

Spokane, and how far from Colvile is the water-power on the

Nehoialpitkwu?
Ans.-The falls of the Spokane are fifty or sixty miles;

those of the Nehoialpitkwa, twenty-five or thirty. There is also

another fall on that branch of the Mill river on which the

United States military post is situated, ten or twelve miles

from the Hudson's Bay Company's post at Colvile, which I

should judge to be equally good.

Int. 578.-In what direbtion from Colvile is the Nehoialpit-

kwu river, what was the stage of the water in the river at the

time you saw the power, what was the height of the fall, and

how wide was the river, and what depth of water did it carry,

and into what stream did it empty?
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Ans.-Directly west of Colvile; the water was at an ordinary

low stage; the river fordable for animals belly deep; the fall

about twenty feet, if I recollect right; the stream I judge to

be fifty yards wide, though narrowed at that point. It falls

into .the Columbia.
Lnt. 579.-Is not this stream difficult to get at by common

travel ut the falls, and surrounded by a hilly or mountainous

country ?
Ans.-At the time of my visit no wagon road had been

opened there. The valley was bordered by hills on either

side, covered with forests, except the-valley of the river, in

which are prairies next in value to those at Fort Colvile.
Int. 580.-How wide is the valley for ten miles above and

below the falls ?
Ans.-That I could not say without looking at the survey

of it.
Int. 581.-Were you ever at the falls of Spokane that.you

have mentioned ?
Ans.-I was not.
Int. 582.-Is rot the power on Mill creek, near the Govern-

ment post, within a few miles of the head of that stream ?
Ans.-It is, I suppose, within a few miles of the head of

that branch of the stream.

Int. 583.-Is'not the whole of that country on the plateau,
for a long distance té the south of Fort Colvile, and north and

east of it, and part of the country west, suitable for grazing

purposes, and for the extensive raising of sheep?
Ans.-In the first place the plateau lies south of the Spo-

kane river, and I consider it an inferior grazing country, and

unsuitable for sheep from its climate. As to the.country north

and east of Colvile, I know of none suitable either fo-r cattle

or sheep, excepting the narrow valley of the Kootenay river.

Int. 584.-Is not what was called the Colvile Valley itself

valuable for agricultural purposes?

Ans.-It is, but its ·extent is very limited.

Int. 585.-In speaking of the roads, you have stated that

the Company used the Indian trails, do you not know the fact

that Indians did not have much communication with each other,
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.and knew but small portions of the country, as a general rule,
that were inhabited by the tribes to which they beloiged?

An.-No, that is not the fact.
Int. 586.-Were you not a member of General McClellan's

expedition, and is not his report carefully prepared, and the

statements therein to be considered accurate and true?

Ans.-I was a member of that expedition; the report was

I know, carefully prepared, and the statements therein accu-

rate and true, so far as his knowledge went.
fnt. 587.-Is this statement from General .McClellan's re-

port correct: "Guidei we took from place to place, as we
could find them; for even among the Indians there were none

who knew more than small portions of the country we trav-

ersed?"
Ans.-Captain McClellan was under a mistake as to the

motives which actuated the guides. Their jealousy of one

another is such, that each tribe is unwilling thu c members cf

another should convey strangers through their lands. That.

however, they do know extended tracts of country may be

inferred from the fact that one of our guides, w-ho came from

the Yakama country, left us at Colvile, on hig w-ay to the

Buffalo Range, east of the Rocky Mountains, whither a num-

ber of his people had already gone.

Int. 588.-Would not traversing the Indian ountry by large

parties of a trading company, engaged in s'upplying the Indians

with goods, cause the Indians who accompanied the trains to

become better acquainted with the Company and the other

tribes?
Ans.-Undoubtedly.
Int. 589.-After the treaty of 1846, would not the control

and influence of the Iludson's Bay Company over the Indians

south of 49th degree be materially diminished, and, to use

your own language, would not "the sceptre depart from

Judah ?"

Ans.-In those parts of the country occupied by the Amer-

cans this would unquestionably be so.

Int. 59.-You have stated in your report that some Indians
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were rich in horses; the price of the horses of what tribe were

worth from $40 to $100?
Ans.-The horses I spoke of were, I presume, Nez Percés

and Wa1Ia-.Wal1a.
tnt. 591.-Is your statement in your report correct where,

in speaking of horses, you say the best are those belonging to

the Cayuse and Nez Perc's?
Ans.-The best that I saw did.

Int. 592.-Did you see the horses of Piu-piu-mox-mox in

the fall of 1853?
Âns.-Most probably.

Int. 593.-Was not'this man a chief of the Cayuse or Walla-
Wallas?

Ans.-I think he was a Walla-Walla.
Int. 594.-Where was Dr. MeLoughlin when he made this

statement. to you in reference to the indebtedness of citizens
to him, and when was it?

Ans.- At his own house, and prior to the preparation of my

report to McClellan, as I had there referred to it.
1nt. 595.-Can you not give.the time of this conversation

more distinctly?

Ans.-I cannot. I called upon Dr. MeLoughlin whenever

1 was in Oregon City. It may have taken place at one or

more numerous visits.

Int 596.-Did Dr. McLoughlin tell you that the settlers

owed him personally $30,000?
Ans.-1 s0 distinctly understood him.

int. 597.-Was he the author of the statement you have

made concerning a Molele war?

Ans.-He may very possibly have spoken of it among others.

Int. 598.-When did this MoIele war occur, and with what

tribe of Indians, and how many whites were killed in it?

Ans.-It happened, I believe, a year or two before I came

into the country. The Indians engaged were the Molele tribe,
inhabiting the eastern side of the Willamette Valley and the

Cascade range. The number of killed and wounded on both

sides, I believe, was very small.

33 H
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Int. 599.-Was it anything more than a short quarrel be-

tween a very small tribe of Indians and the whites ?
Ans.-No; the Indians were but few, but plucky.

w Int. 600.-Were not interrogatories -42, as to Dr. McLough-
lin's statement of indebtedness of citizens to him; 41, as to
value of'Kettle Falls for manufacturing purposes; 40, as to
obstruction of portages of the Columbia; and .39, as to the

Company's policy in regard to the Indians, asked by yourself
and dictated by you?

Ans.-They were all prepared and written out by myself,
and answered by myself.

Int. 601.-Is this Interrogatory 43 also one of yours: "Do
you know any other matter touching the claim of the Hudson's
Bay Company against the United States, or is there any ex-

planation which you wish to make?"

Ans.-It was.
Int. 602.-Did you not receive from the Secretary of State

of the United States a statement that your action in refusing
to allow the Prince of Wales to take Judge Strong's freight up
the river was disapproved of?

.Ans.-Instructions came from the Secretary of the Treasury
in regard to that matter, directing, if I recollect right, that no
interference with the rights of the Hudson's Bay Company
under the treaty should take place; inferentially, I presume,
disapproving of what had been done.

Cross-Examination Resumed, July 10, 1867.

Int. 603.-In what instance was it that you incurred a dan-
gerous responsibility in granting a permit?

Ans.-In the case of the Victory, Captain Ryan.
Int. 604.-How came you to grant this permit to the Vie-

tory for the goods belonging to the Company and those be-
longing to other parties on board the vessel?

Ans.-From the exigency of the case, there being no ware-

house at the port of entry where the goods could be stored.
Int. 605.-What became of the goods belonging to other

parties on the Victory; where were they landed?
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Ans.-The vessel was consigned to the Company. I pre-
sume all the goods on board belonged to them or their people.

Int. 606.-Where did the vessels from forejgn ports that you
say passed the bar of the Columbia river, during the year
1850, discharge their cargo ?

itns.-I do not think any vessel from foreigu parts arrived
during ~that. year, eicept the Mary Dare, from the Sandwich
Islands, also consigned to the Company, and she was allowed
to go to Vancouver.

Int. 607.-Where did the vessels that arrived during the
year 1850 from the Sandwich Islands discharge their cargo?

Ans.-I have already said that I recollect but one vessel
from the Sandwich Islands.

Int. 6 08.-Have you not elsewhere stated that there were
one or two vessels entered from the Sandwich Islands ?

.Ans.-I have.

Int. 609.-When did the French vessels go up the river to
load above Astoria ?

Ans.-Before I arrived there.
Int. 610.-During your term of service as deputy collector

and collector, do you recollect that any vessel coming from

foreign ports with dutiable goods on board, de3tined for Port-
land, was allowed to pass up the river and discharge her freight
at that place, under the supervision of an inspector or other
proper officer of the custom-house?

Ans.-None that I remember from foreign ports.

Int. 611.-Do you remember any vessel from foreign ports,
during the time specified, discharging dutiable goods at Asto-
ria?

Ans.-No.
lat. 612.-Do you now distinctly state that within your

recollection, while you were discharging the duties of deputy
collector and collector, there was no instance in which an in-

spector or other proper officer of customs accompanied a vessel
to Portland, for the purpose of supervising the discharge of
the goods subject'to duty of her cargo ?

4ns.-No, I don't; I recollect one case of an Anerican ves-
sel bringing bonded goods fron San Francisco.
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Int. 613.-Did an inspector accompany this vessel to Port.

land ?
Ans.-I don't remember.
Int. 614.-Were those bonded goods landed at Astoria?

Ans.-They were not.
Int. 615.--Do not the regulations of the revenue service

require that a proper officer of the customs should, be present
when dutiable goods are landed?

Ans.-I believe they do.
Int. 616.-Did these bonded goods pass up the river while

you were deputy collector or collector ?
Ans.-I really do not remember at which time.
Int. 617.-Where were the duties paid?
Àns.-I suppose at the custom-house.
Int. 618.-Were they paid before the vessel went up the

river or afterwards?

Ans.-That is more than I can tell.
Int. 619.-Why did you incur the responsibility of giving

credit for duties to the Hudson's Bay Company, as you have
stated in your answer to Interrogatory 43?

Ans.-As a matter of comity, and from circumstances arising
out of the condition of the country.

Int. 62.-What were those circumstances ?
Ans.-The fact that population was almost entirely seated

above Astoria.
Int. 6.21.-In 1850, was not time given to the Company only

in some instances, and that for the purpose of enabling them
to collect the necessary gold coin to pay the duties in, the
ordinary currency of the country at that time being coin of
almost every kind?

Ans.-The ordinary currency of the country at the time
was gold dust, coin of every kind being scarce. I know that
the Company had not coin at all times, but that was no busi-
ness of the collector.

Int. 622.-Did you not, as a part of your now erased answer
to Interrogatory 601, state that there was but one case in which
you bad any remembrance whether credit was desired or not,
and that wa's the case in which a considerable amount of duties
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was to be paid; and afterwards, in answer to an interrogatory

now erased, stated that answer to refer to the Victory ? Was

that the one instance in which you, remember crelit to have

been asked and given, and was that the Victory?

Ans.-I caused that portion of the answer to be erased

before concluding my reply, because, upon reflection, I do not

feel justifi.ed in speaking positively of the details of transac-

tions occurring at that distance of time, in which there may

have been some complication, and which I have since had no

occasion to recall.

Int. 623.-Did you not also say, and cause to be erased, in

answer to Interrogatory 601, that eventually but a part of the

duties were paid in coin? Is it or is itnot true that the duties on

foreign goods on vessels entering at the custom-house in 1850

were paid in coin, or not ?
.Ans.-I believe all duties were paid in coin, with the ex-

ception of part of those of the Company.

Int. 624.-Do you wish now to change or modify in any

respect, in view of your late answers, your ariswer to cross-

interrogatory 83, when, in speaking of the duties on the goods

carried in the five or six vessels that entered the Columbia

river during your time as deputy collector, between January

1, 1850, and the spring of 1851, when you left, in answer tô

that Interrogatory 83-" Were the duties on the.goods carried

on these five or six vessels paid in money ?"-you say, "They

were, except that time was given in some cases to the Hud-
son's Bay Company to collect the necessary amount in such

coin as the law required, gold dust not being receivable, and

the ordinary currency of -the country including coins of al-

most every kind and every nation ?"

Ans.-I should explain that in reference to the currency,
gold dust was in common use in all ordinary transactions;

that that could not be taken in payment of duties; and that
American gold or American coin of any sert was difficult to

obtain. Most of the coin in the country was foreign, and not

receivable. For the re3t, I see nothing to modify.

Int. 625.-State a single instance, if you can, in which,
under the revenue laws of the United States, a forfeiture might
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have been exacted of the vessel, or property, or goods of the
Hudson's Bay Company by which money could have been

madé, and which, during your term of service as custom-house
officer, was passed by or omitted ?

Ans.-The vessel, I think was the Cadboro, from {ictoria

to Nisqually. At any rate, it was one of the Company's ves-

sels that took goods to Nisqually without previous notice or
entry.

Int. 626.-How was this vessel finally released ?
Ans.-As I remember, on payment of duties, and au agree-

ment on the part of the Company to make returns in future.
Int. 627.-How early in your time of service as deputy

collector was this vessel seized?
Ans.-I do not now recollect.
Int. 628.-When was the custom-house at Astoria opened?
Ans.-I think General Adair arrived there early in 1849.

Int. 629.-How long before your arrival at Astoria had
vessels made entry in the custom-house?

Ans.-I believe atleast as early as the preceding June.

Int. 630.-Was the collector, General Adair, at Astoria,
when you forbade the master of the Prince of Wales to take
Judge Strong's freight on board?

Ans.-I think he was, but am not positive.
Int. 631.-Did he direct the writing of the letter forbidding

this freight to be taken, or did you act in that matter on your
own responsibility?

Ans.-That I can't say. The letter is written on the part
of the collector, and, I suppose, by his authority, although
signed by me. If he were at Astoria I should not have written
it without his approbation.

Int. 632.-Where had the United. States District Attorney,
Holbrook, come from at the time you wrote this letter; how
long had he been at that point, and what was his business
there ?

Ans.-The Prince of Wales had been forbidden by me as
early as the 10th of March preceding from being employed in
any other than' the actual service of the Company, and from
navigating the Willamette river, as I informed Gov. Ogden in
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a letter or postcript of that date. Mr. Holbrook was then
present. It was to. that date, and not to the date of the
August letter that I refer. le had, I think, just arrived from
San Francisco.

lut. 633.-Do you wish now to state.that Mr. Holbrook was
not present when the order to the master of the Prince of
Wales was issued?

Ans.-I do not remember whether he was or not.
Int. 6 3 4 .- Have you not once stated in your explanation of

your order to her master not to take freight, that District
Attorney Holbrook was present, and that you acted under his
advice?

Ans.-He was present, and I acted by his advice when I
issued the original order or rather notice that she could not
enter upon other than the trade of the Company, which he
attempted to infringe on this occasion, and that was what I
intended to state.

Int. 685.-You now state, then, that Mr. Holbrook, the
'United States district attorney, was not present when the
order for the master of the Prince of Wales was issued?

An8.-No; I to'd you I did not remember anything about
that.

Int. 636.-If you did not remember anything about it, why
did you state, in your explanation in answer to Interrogatory
43, that " Mr. Holbrook, the United States District Attorney,
was present when the order to her (referring to the Prince of
Wales) master was issued ?"

Ans.-The statement is incorrect as far as it expresses the
order given to her master. I should have said the instructions
to Mr. Ogden, though I may have given an order to her master
at that time also.

Int. 637.-How did Mr. Holbrook and Mr. Dorr go up the
river about the 10th of March, 1850?

Ans.-I don't remember.
Int. 638.-Was not your explanation of the Prince of Wales

matter made in view of the correspondence put on file by the

Cômpany in this case, and printed as a part of their testimony,
and had you, at the time you made this explanation, recollec-
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tion of any other letter or correspondence other than that so

printed?
Ans.-It was made in view of this correspondence, and of

this only.
Int. 639.-Was not the interest of a thousa;nd dollars in the

steamer referred to in your answer, to be paid for by you out

of the profits of your share, and was not the share allotted to

you on account of your supposed influence as deputy collector

and, practically, collector of that district?

Ans.-It was not necessarily to have been paid for out of

the profits, nor was it so allotted to my knowledge.

Int. 640.-If not necessarily to have been paid for out of

the profits, was it not in contemplation of parties interested

that your share of one thousand [dollars] would be paid out of

the profits ?
An&.-! cannot say what others may have contemplated in

relation thereto. In respect to myself, I certainly expected

her to be profitable, and that those profits would go at any

rate in part payment.
Int. 641.-Did the steamer prove to be a profitable invest-

ment?
Ans.-I think she did, to some of the parties.

Int. 642.-Did she prove to be a profitable investment when

she was running from Astoria up the river, before your con-

nection with her ceased ?

Ans.-My connection with her was a very short one. I

hardly know whether it lasted more than a week or two; and

as to her profits during the time I cannet say. I wish to state,
in addition to a former reply, that I had acted as clerk to the

Company during the time of her building, and that, dôubtless,
was one motive in giving me the refusal of the share.

Int. 643.-Did not your name appear on her register as one

of the owners ?
Ans.-I have already answered that question.

Int. 644.-What was the answer that you then made?

Ans.-That I did not remember.

lnt. 645.-Would net the register for that vessel have been

issued by yourself, though-signed by the Collector?

Ans.-It would.
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Cross-Examination Resumed, July 11, 1867.

Int. 646.-Have you not in this language of your explana-
tion, " For the rest, the Hudson's Bay Company were not enti-
tled by the treaty to the navigation of the Willamette," given
your opinion as a lawyer on the construction of the treaty,
and not testified to a fact derived from your own personal ob-
servation ?

Ans.-I have given the opinion under which I acted.
Int. 6 47.-Is that your opinion?
Ans.-It is.
Int. 648.-Did the French ships which you mention in your

explanation pay their duties before they went up the river ?
Ans.-One did not pay, at least, all her duties. As to the

other, I know nothing about it, except that there was some
correction subsequently made.

Int. 649.-Were you there when the French ships arrived?
Ans.-They had both arrived before I reached the country.
Int. 650.-Does the law of the United States authorize the

collector of a newly-constituted district for the collection of
customs to allow a vessel from a foreign port to unload, that
took her departure from that port not knowing the existence
of that port of entry, above the port, and to navigate Ameri-
can waters?

Ans.-I do not propose to enter into an argument upon the
laws of the United States.

Int. 651.-Were the Hudson's Bay vessels coasters ?
Ans.-I did not consider them such.
Int. 652.-Did they bring in dutiable goods ?
Ans.-They did.

Int. 653.-Were there any warehouses at Astoria while you
were deputy collector there?

Ans.-There was one, but not suitable for storing goods.
Int. 654.-What distinction, then, can you make between

the case of the French ships and the vessels of the Hudson's
Bay Company, except that the latter left France not knowing
of a port of entry at Astoria ?
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Ans.-The statement refers simply to the Willamette river,
of which Mr. Ogden complains. The Prince of Wales was not

admitted to navigate it, 'while the French ships were-the

Prince of Wales attempting thereby to establish a coasting

trade between Astoria and that river.

int. 655.-Did not General Adair incur the same dangerous

responsibility, as collector, in granting the permit to the

French vessels and giving a partial credit for the duties to

one of them, that you say you did in reference to the lud-

son's Bay vessel?
Ans.-Of course.

Int. 656.-Have you not, in the preparation and calling of

witnesses, and in the defence of this case, acted in the same

manner as you have stated you did in the defence of the case

of the Puget's Sound Agricultural Company, except so far as

your own evidence in this case is concerned, in reference to

certain interrogatories?

Ans.-Certainly I have.
GEORGE GIBBS.

-Direct examination resumed this 17th day of August, 1867, of

Mr. George Gibbs.

Int. 1.-Do you desire to make any explanation or modi-

fication of any part of your testimony; if so, please to make

the same-?

Ans. Yes, sir; on examination of retained copies of some

custom-house papers, made while I was deputy collector in the

year 1850, and which I have looked over since my cross-ex-

amination, I find that I was mistaken in saying that. certain

parcels of goods imported by the Hudson's Bay Company

were taken first to Fort Vancouver,·and thence transported to

Victoria. Inspection of these papers shows that the goods

were taken to Victoria in the first place in the annual ship

from London, and that such portions of them as were fitted

for the Oregon market were sent thence to Vancouver. I will
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also state that I may have confounded th.e Prince of Wales

with some other vessel belonging to the Company, in respect
to her having left the Columbia river, as I do not find her

name among the clearances and entrances.
GEORGE GIBBS.

Further interrogatories addressed to George Gibbs on behalf of

the United States.

Int. 1.-In the 27th interrogatory you refer to certain pho-
tographs. Please examine the two now presented to you and

say whether they are or are not the same referred to in that

interrogatory.
Ans.-They are. They are marked C and D.

GEORGE GIBBS.

WASHINGTON, Àugust 24, 1867.

Examination in chief of G. C. Gardner resumed February

15th, 1867.

Int. 1.-Look at these photographs now exhibited to you,

and marked copy of "A" and copy of "B," and say whether

they are correct copies of the photographs whicb were

·marked ".A" and "B," and shown you at the time you gave

your answers to Interrogatories 9 and 14 of your direct ex-
amination ?

Ans.-They are.
G. CLINTON GARDNER.

FEBRUARY 15, 1867.
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Further Interrogatories addressed to George Clinton Gardner
on behalf of the United States, Washington, August 23,
1867.

Int. 1.-Please'to examine the photograph exhibited to
you and state whether or no you recognize it as representing

any object which you have ever seen. (Annexed, marked E.)
Ans.-I recollect it as a photograph of houses which stand

to the north of Fort Colvile, about the same distance from the
bank of the river Columbia as the Fort, and not a great dis-
tance from the Fort.

G. CLINTON GARDNER.

DISTRICT OF COLUMBrA,

County of Washington.

I, Nicholas Callan, a Notary Public, in and for the county

and district aforesaid, do hereby certify that the foregoing

depositions hereto attached, of William B. McMurtrie, Wil-

liam Gibson, Gordon Granger, Sylvester Mowry, William J.
Terry, John F. Noble, George Gibbs, and George Clinton

Gardner, witnesses produced by and on bebalf of the United

States, as also the cross-examination of Edward J. Allen, a

witness previously examined in chief before Samuel H. Hunt-

ington, clerk of the Court of Claims, in the matter of the

claims of the Hudson's Bay Company against the United

States, now pending before the British and American Joint

Commission for the final adjustment thereof, were taken and

reduced to,-writing in the said city of Washington, under my

direction, by a person agreed upon by Charles C. Beaman, jr.,

Esq., attorney for the United States, and Edward Lander,

Esq., attorney for the said Company, commencing with the

second day of May and ending with the twenty-third day of

August, 1867, according to the dates of the several depositions

when they were respectively signed.



I further certify that to each of said witnesses before his
examination, I administered the following oath:

"You swear that the evidence you shall give in the matter

of the claims of the Hudson's Bay Company against the

United States of America, shall be the truth, the whole truth,
and nothing but the truth: s.o help you God."

And, that after the same was reduced to writing the depo-

sition of each witness was carefully read to and then signed

by him in the presence of the counsel for claimants and de-

fendants.
I further certify that the map marked "A. W. W. B.," at-

tached to the deposition of said William B. MeMurtrie, and

the photographs marked C, D, and E, attached to the several

depositions of George Gibbs and G. Clinton Gardner are the

ones therein respectively referred to.
In testimony whereof I have hereunto set my hand and

official seal this 24th day of August, 1867.
NicoLAs CALLAN,

Notary Public.



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION
ON THE

HUDSON'S BAY AND PUGET'S SOUND AGRICUL-

TURAL COMPANIES' CLAIMS.

In the matter of the Claim of the Hudson's Bay Company

against the United States.

Deposition of Rufus Ingalls, Assistant Quartermaster General,
Brevet Major General, U. S. Army, duly sworn accord-
ing to law, and examined in the city of New York, State

of New York, by virtue of an agreement between Charles

C. Beaman, jr., agent and attorney for the United States
of America, and Edward Lander, agent and attorney for
the Hudson's Bay Company, before me, W. H. Gardner,
a notary public in and for the State of New York, duly
commissioned and sworn, on the part of the United States.

TESTIMONY OF BVT, MAJ. GEN. INGALLS.

Int. 1.-Will you describe Fort Vancouver, post of the Hud-

son's Bay Company?
.Ans.-I first saw the post of the Hudson's Bay Company at

Vancouver in May, 1849, at which time it was about its height

of prosperity. The post itself was surrounded by a stockade

of probably some eighteen hundred feet in length. The pria-
éipal buildings were within the stockade, and consisted of such
as were described in my former examination.

Int. 2.-Whether or no you ever built any buildings near
Fort Vancouver? If so, what ones?

(Objected to as irrelevant.)
Ans.-I did. I commenced building at Fort Vancouver in

the same year, (1849,) and built what is known as the military
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post at Fort Vancouver in 1850; and was engaged in building

and repairing buildings for several years afterwards. All the
buildings at the different military posts in Oregon and Wash-

ington Territory were erected under my supervision.
Lit. 3.-Give a comparative estimate of the number and

capacity of the buildings at the 'military post of Fort Van-

couver, as compared with the Hudson's Bay Company's post
of the same name.

(Objected to as incompetent.)
Ans.-In 1850, the Hudson's Bay Company's establishment,

as to buildings, was more extensive, probably, than at any

other time. In the autumn of that year the military post at

Fort Vancouver consisted of ten sets, with kitchens and out-

buildings to correspond, and three or four sets of barracks.
I considered that the post was worth as much, and had cost
more, than the trading-post of the Hudson's Bay Company at

that place.

Int. 4.-Will you please state under what circumstances the
military post -was erected, and what was its cost?

(Objected to as irrelevant.)
Ans.-It was the first military post established in that coun-

try. It was located at Vancouver upon the advice and with

the consent of the Hudson's Bay Company, as represented in
the person of Peter Skene Ogden, chief factor of the Hud-

son's Bay Company, in charge at that place. It was also con-

sidered the most central location for the distribution of supplies.
The object of troops at that point was for general protection.

In a report which I made about that time, after a detailed

examination, the cost of the public buildings was fifty thousand

dollars. The post, however, had been built when the cost of

labor and material was highest. Mechanics, for instance, were

paid eight dollars per day, and lumber from-sixty to one hun-

dred and twenty-five dollars per thousand, while the Iludson's

Bay Company's post was constructed at leisure, and when

labor and material were very low.

Int. 5.-Whether or no you believe that you could have

built, during the years 1849 and 1850, a post like the Hudson's
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Bay Coipany's post at Fort Vancouver, with its stockade and

buildings, for fifty thousand dollars?

(Objected to as incompetent.)

Ans.-I do not say I could have done it in those years. I

believe I could have done it for less three years earlier or later,
with the facilities existing at those periods.

Int. 6.-H-ow long do you estimate it would have taken one

hundred workmen, of which ten were skilled and the rest ordi-

nary workmen, to have built such a post as the Hudson's Bay

Compary's post at Vancouver, at that place?
Ans.-The work should, in my opinion, have mostly been

done in the course of a year.

Int. 7.-Whether or no you have visited Fort Vancouver

since your previous testimony in the case? If so, describe

the Hudon's Bay Company's post as you then saw it.

A.s.-I visited Fort Vancouver last year, in July and Sep-

tember. The Hudson's Bay Company's post had disappeared

almost altogether; no houses nor sheds remained ; there was

one little rick of rotten hay and straw, partially covered by a

portion of a fallen roof, only remaining to mark the site.

Int. 8.-What would you estimate to have been the largest

number of acres cultivated by the Hudson's Bay Company

during any one year during your stay at the post?

Ans.-I do not know; probably the Company did not know

exactly. During the earlier years the number was large, say

two thousand for all purposes, except grazing.

Int. 9.-What do yon know of any servants of the Hudson's

Bay Company taking land around Fort Vancouver as donation

claims ?
Ans.-I know that, in 1850, Governor Ogden adopted the

policy of placing old servants of the Company on most of the

valuable portions of land included in the Company's claim,
under a nominal lease, to preserve the lands from squatters,
with the expectation that if the Company did not hold these

lands these servants would hold under the donation law. I

had this from Governor Ogden himself. (All the above answer,

made from statements of Gov. Ogden, objected to as incompe-

tent, and also as not the best testimony of the matter therein
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stated.) And I know that some of these servants afterwards

held their claims.
Int. 10.-What do you know of the mills owned by the Com-

pany on the creek above Fort Vancouver?

Ans.-I know they had a grist-mill and saw-mill in fair

working condition, five and six miles above the fort, on small

streams, and near the bank of the Columbia river. The saw-

mill was a simple, plain, ordinary mill, which never should

have cost much money. There had been another mill previ-

ously built, but, to my knowledge, never worked by the Com-

pany. The saw-mill, which was worked by the Company, was

a single saw, and which, when worked to its greatest capacity,
would cut out some three thousand feet per day, but was fre-
quently out of repair.

Int. 11.-Do you know why the other saw-mill was not used?

Ans.-I do not know much about the other mill, which was

said to have had a gang of saws.
Int. 12-What would you estimate to have been the value of

the mill with a single saw in 1851?
Ans.-At the close of that year I would not have given five

thousand dollars for it; I have no other test to apply.
Int. 13.-Whether or no you had not yourself, previously

to-this time, run this mill?

Ans.-In 1850, in the early part of the year, the mill was

run under my direction for six months; but the expense at-

tending it was very heavy, and thé mill was frequently out of
repair; lumber at the time was unprecedentedly high. After
this, I would not have leased and run the mill on hardly any

terms.
Int. 14.-What was the character of the roads about Fort

Vancouver?
..Ans.-In 1849, in the open country, the roads were very

fair, and a person could ride or drive almost any where. The

roads leading to the mill and Fourth Plains, in the summer

time, were very good dirt roads. They had been made on In-

dian trails through the forests. At a later time, good wide

roads were made through these forests by our own people.

Int. 15.-What do you know of forests deadened by fire?
34 H
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Ans.-There were very heavy fires in the fall of 1849, which
deadened large tracts of timber lands in the vicinity of Fort
Vancouver.

Int. 16.-Whether or no you know of any distillery used
by the Hudson's Bay Company at their post?

An.-There was io distillery at Fort Vancouver, to my
knowledge, during my period of service there, used by the
Hudson's Bay Company.

Uross-Examrination.

Int. 1.-Have you not been previously examined on the
part of the United States in this case; and, if so, at what
time ?

Ans.-I have been; about fourteen montlhs ago.

Int. 2.-At what time in 1850 did you commence to build
the Government posts at Fort Vancouver?

Ans.-The first buildings I put up there, I put up- in 1849,
commencing in the month of June.

Int. 3.-Did you not commence the building of the military

post at Fort Vancouver, which consisted of ten sets of officers'
quarters, with kitchens and out-buildings to correspond, in the

spring of 1850?

Ans.-I did.
Int. 4.-Was not this post, at the time you built it, built of

logs squared only on two sides ?
Ans.-Mainly. There were two sets, however, that were

highly-finished and expensive houses for that country at that

time. The one set was known as the commanding officer's

quarters; the other, the office and quarters of the chief quar-
termaster.

Int. 5.-Did these two sets, during the year 1850, differ from

the other buildings, except in being built with logs more care-

fully squared on the four sides, instead of being reduced only

on two?
An.-The logsin all of the buildings were carefully selected,

but were not squared, as a rule, in any case, but were notched

at the ends and laid one above the other, and were made tight



by what is known as chinking and daubing, Subsequently,
when it became necessary to line and finish them inside, the

inner portion of the logs were squared so as to permit the
lining to be done properly. The commanding officer's house
was a large two-story building, and was finished, by being
thoroughly lined and painted, in 1850. The quartermaster's
house was a large two-story frame building, finished, by being
lathed, plastered, and painted, in the same year.

Int. 6.-Was this quartermaster's house included in your
estimate of the cost of the post at fifty thousand dollars?

Ans.-It was.

Int. 7.-What was the cost of that quartermaster's house,
plastered and painted and in complete order? Give also its
size ?

Ans.-It was a house prepared in all its different parts in
New England, shipped to California, purchased by Major Allen
for about eleven hundred dellars, and sent to me. The bill
included lath, lime, shingles, &c. All the different parts were
properly marked, so as to be readily put up. It covered, on
the ground, some thirty-five by forty feet, with an L of some
forty or fifty feet. The latter was one story. The main house
was two stories high. And, when ready for occupancy, the
estimated cost was reported at four thousand five hundred dol-

lars.
Int. 8.-In this reported cost, of what items did the thirty-

four hundred dollars, the amount over and above the sum of

eleven hundred dollars, consist?

Ans.-In the original plan the house was eut up into sev-
eral small rooms, and did not provide for halls. The plan was

considerably modified and enlarged, requiring considerable

material and extra labor.

Int. 9.-Had your lime, laths, lumber, shingles, bricks, and aIl
that went into the construction of that house, had to have been

purchased and prepared for use at Vancouver in the spring of

1850, at what would you estimate the cost of that house?

Ans.-In the spring of 1850, lumber and all materials for

bouse-building wcre exceedingly high. The house referred to

would probably have cost, under the circumstances, ten or
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twelve thousand dollars, and perhaps more. It was bought,
however, in the fall of 1850, when all such materials were
abundant and cheap in California.

Int. 10.-Was there a cellar and foundation to this house,
or was it simply set on blocks?

Ans.-There was no cellar under the house, but a large de-
tached deep-root house. The house rested on brick columns

or blocks.
Int. 11.-Please answer Cross-Interrogatory 9, with refer-

ence to the summer and fall of 1850, at Fort Vancouver.
Ans.-The prices declined gradually and regularly from the

early spring of 1850, to the fall of that year. The house re-
ferred to was the last house put up in that year, and was built
in the very last part of it.

Int. 12.-So far, then, as this last named (quartermaster's)
house was concerned, you do not wish to be considered as say-
ing that it was built when labor*and material was highest?

Ans.-On the contrary, it was built when labor and material
was lower. The carpenters, however, were paid the same
prices that they were earlier in the season.

Int. 13.-How many carpenters were employed on the
quartermaster's house; and for how long a time?

Ans.-I have no data. I have no means of answering the
question.

Int. 14.-Were not soldiers employed in the building of the
quartermaster's house?

Ans.-It is probable that they assisted. A large number
of soldiers were employed that year on extra duty, getting

-out timber, &c., though the carpenter's work was principally
done by citizen employés.

Int. 15.-In stating the cost of that building, what portion
of the sum of thirty-four hundred dollars do you suppose was
made up of money paid to soldiers for labor?

Ans.-I cannot tell. I do not think that the soldiers were
employed hardly any in the construction of this house.

Int. 16.-What was the amount allowed to an enlisted man
put upon extra duty at Vancouver in the year 1850 per day?
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Ans.-If a common laborer, he was paid twenty-five cents,
if a mechanie, fifty cents; to the best of my recollection.

Int. 17.-In stating the amount of cost of buildings, was
the item of the cost, made up of soldiers' labor, charged at
the rates you have mentioned?

Ans.-It should have been, and I believe was.
Int. 18.-Cannot shingles be put on log houses by persons

who are not skilled carpenters?
An.-Yes. And in building the garrisons such labor was

made use of for that purpose.
Int. 19.-What was the width and length of the command-

ant's house at Vancouver ?
Ans.-The outer dimensions on the grou'nd, including the

piazza, were at least about sixty feet by fifty. The main
house was two-story, and had eight rooms; four below, and
four above. Each of about regulation size, sixteen by six-
teen feet, with a large broad hall through the centre of the
house, on both floors. The main house without the piazza,
but including the hall, was about forty feet front, by about
thirty-two or thirty-four feet deep.

Int. 2O.-Please repeat the statement made by you in your
former cross-examination, as to the cost of the commanding

officer's quarters ?
4ns.-Seven thousand five hundred dollars.

Int. 21.--What was the size and height of the other build-

ings erected at this time, which you described as buildings

not finished, as well as the commandant's quarters, and the
quartermaster's ?

.Ans.-There were eight sets of officer's quarters, with

kitchens, all of one-story each. The officer's quarters were

about forty by thirty-four feet on the ground, on the outside,
including the hall. Eaeh set of quarters consisted of four

rooms each, exclusive of the attics ; the kitchens of two

rooms each. The quarters had piazzas in front of each set,
eight or ten feet deep. And in 1850 they were finished in the

manner before described.
lt. 22.-What was the cost of one of these sets built of

logs, carefully selected; notched at the ends and barked, and
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laid one above the other, and made tight by what is known as

chinking and daubing, and shingled and partitioned into

rooms, with floors and rough ceiling of board overhead?

Ans.-The estimated cost of such a btLilding was twenty-

five hundred dollars.
Int. 23.-Can you tell what estimated force of enlisted

men was employed on extra duty in the erection of these

buildings ?
Ans.-I cannot tell without a reference to the papers for

that period. And then I could not tell the force employed

on any particular house.

lnt. 24.-Where were the logs obtained of which this post

was built ?
Ans.-They were obtained from the forest immediately in

the rear of the present site of Fort Vancouver.

Int. 25.-Was there any trouble in finding logs sufficient

for the purpose, immediately around the Fort?

Ans.-Those nearest to the edge of the forest suitable for

log houses had been used before our arriv'al there for a variety

of purposes, but by going into the forest from one to three
miles, sufficient were found.

Int. 26.-Did not the difficulty in getting timber for the

buildings arise from the fact that the forest trees were gener-
ally too large to be used in building log-houses; and that the

small ones had been culled out?

Ans.-Yes.
Int. 27.-What number of enlisted men were there at the

post of Fort Vancouver, during the fall of 1849, and the

winter 1849 and 1850 ?
Ans.-During the fall and winter of 1849, and until May,

1850, there was but one company of artillery, numbering

probably some seventy men. For the balance of the year,
1850, there were four or six companies of the Rifle Regiment.

The companies were small.

Int. 28.-In estimating the cost of these buildings, did the
transportation of material employed in their construction

enter into the cost in any other way than in an estimate of
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the amount paid to those employed as drivers of teams used
in hauling materiMl?

Ans.-The expenses of the Government, going to make up
the same, were presumeg .o have entered into the cost.

Int. 29.-W'. -e the teams used in transporting freight or
material are owned by the Government at the time, and not
hired from private individuals, is there any addition made to
the cost of a building, on account of that transportation ?
And if so, how is the cost of transportation estimated ?

Ans.-If precise cost be the aim, and not approximate, the
expense of such transportation must be counted in. The
main items, in arriving at the cost, is the money value to the
Government of the animals, wagons, harness, forage, and
drivers for the time so employed.

Int. 30.-Do you mean to say that the cost of animals and
wagons, or other carriage, employed in transporting logs from
the forests to the building sites at Vancouver, and the forage
for those animals, (the wagons or other carriage, and the
animals, remaining on hand after the construction of the
buildings,) entered into or was estimated as an item in the
cost of the construction of those buildings ?

Ans.-I cannot swear positively. Such should have been
the case. I mean by this, that a certain allowance or per-
centage, of say six per cent., on the prime cost of animals

and wagons, should be allowed for use, and wear and tear.

Int. 31.-Could you form an estimate of the cost of the

buildings of the Hudson Bay Company's post, or the military

post at Vancouver; the buildings to be erected when land was

in a state of nature, the forests to be levelled, the ground to

be graded and grubbed free from the stumps, and the men

engaged in the construction, and the subsistence to support

them, were required to be brought from the Atlantic side of

the continent, and protected in their labors by a sufficient

force,'also brought with them, and whose subsistence had to

accompany them, or be transported with them?

Ans.-I have had many more difficult duties to perform;

many of a similar character. I am of the opinion I could do

it, if the duty devolved upon me.
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Int. 32.-What would estimate, taking into consideration
the number of troops requisite to protect the laborers in cross-
ing the continent, in the years 1840 to 1843, and to protect
them in the construction of the buildings ?

Ans.-To form anything like a correct estimate would re-
quire very detailed specifications. I cannot now give a correct
estimate.

Int. 33.-Can you form a correct estimate of the number

of men required to build a certain number of buildings, and

the length of time to be taken, without knowing before hand,
the condition of the country at the time they were built, the
means available for transportation of material, and the pres-
ence or absence of skilled labor?

Ans.-I think not.

Int. 84.-Can you tell the cost of transportation and sub-
sistence for the " Rifle Regiment " from the Atlantic side to
the Pacific?

Ans.-I had no connection with that march, and cannot tell.
Int. 35.-Have you ever had any experience in the building

of houses in the Canadian or rabbet fashion?

A.-I have never built one in that fashion, bat have re-
paired, and had charge of several of the largest belonging to
the Hudsôiîns Bay Company at Vancouver.

Int. 36.-Have you had charge of the levelling and pre-
paring the ground for the putting up of a stockade and the
erecting of one?

Ans.-Not that I recollect.

Int. 37.-What was the cost of the improvements made in
one of the smaller eight sets of buildings at Vancouver, sub-
sequently to their erection in 1850, and when were these im-
provements made?

Ans.-I cannot tell exactly, as a large portion of the im-

provements were made by another officer. I estimate the cost
at at least twenty-five hundred dollars. These improvements
were made chiefly in 1855 and 1856.

Int. 38.-Have you not somewhere stated in a former ex-
amination, that the improvements subsequently made would
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bring the smaller ones up to seven or eight thousand dollars
apiece ?

Ans.-Possibly I might. I don't remember.
Int. 3 9 .- In giving your opinion that a hundred workmen

could have done most of the work in building a post such as
that of the Hudson's Bay Company at Vancouver in the course
of a year, have you taken into consideration the fact, that
during a considerable portion of the year work could not be
done, without shelter, on account of the rain ? '

Adns.-I did not consider that the rain in that locality would
seriously impede the work.

Int. 40.-Of what was the store-house, inside the stockade,
hired to the United States, and under your control, built ?

Ans.-It was a large two-story frame building, filled in, in
the Canadian or rabbet style, with sawed plank and straight
edged slabs, floors of three-inch plank, building not battoned.

The frame was very heavy, with a shingled roof. It was

built of fir timber and lumber. Perhaps the shingles were
cedar.

Int. 41.-Were the other large store-houses within the stock-

ade built in the same way ?
Ans.-They were; except the main store, which was clap-

boarded, and more expense put upon it.
int. 42.-Does not your estimate of a hundred workmen,

building this in the course of a year, suppose the material of

which the structures were to be erected, to be furnished them

at the place where they were at work ?
Ans.-Not exactly. I meant with the facilities of the Hud-

son's Bay Company in their possession at that time.

Int. 43.-Can you give the cost to the United States, of the

commandant's quarters at the military post of the Dalles.?

Ans.-I cannot. I do not know that it was ever known.

Int. 44.-Withdrawn.

Int. 45.-Did not the commandant's quarters at the Dalles,
so far as your knowledge and belief extends, cost at least

three times as much as the commandant's quarters at Van-

couver ?
Ans.-I believe it did.
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Int. 46.-Do you personally know anything of the price of
labor and material at Vancouver prior to 1849?

Ans.-No.

Int. 4 7.-In answering Interrogatory 6 (direct examina-
tion,) as to the length of time it would have taken to build

such a post as the Hudson Bay Company's post at Vancouver;
what buildings did you include in the terM post ?

Ans.-The chief factor's house, the bachelor's block, for

officers and clerks, the office, the store-houses, and the black-

smith's shop, surrounded by the stockade.
Int. 48.-Was that what you also meant, in answer to In-

terrogatory 5 of the direct examination ?
Ans.-Substantially.
Int. 49.-In answer to Interrogatory 9. (direct examina-

tion,) you have stated that you "know that some old servants

of the Company held-their claims." Give the name of any

one person, whom you personally knew to be in the employ of

the Company, that afterwards held a claim about Vancouver?
Ans.-I would name two Canadian Frenchmen, Proulx and

LaFramboise.

Int. 50.-Do you recollect a Board of Survey at Fort Van-

couver, early in 1860, to examine and report upon the value

of certain improvements on the military reserve, placed there

by the Hudson's Bay Company? If so, state if you can, the

circumstances that led to the appointment of that Board, and

what the object was, which was intended to be accomplished

at the time the Board was appointed?

Ans.-I do recollect perfectly. Some land enclosed by the

Hudson's Bay Company, also claimed by the " Catholic Mis-

sion," and on which were a few old buildings belong to ser-

vants of the Company was required for military uses. The

object of this Board was to assess the damages, to have the

land freed, and put in use for purposes of drill, &c.
Int. 51.-Was that the same land referred to in your letter

to John Wark, Esq., dated March 5th, 1860, and now shown

to you, and in evidence in this case, on pages 190 and 191,

of the printed evidence in behalf the plaintiff?

Ans.-It was.
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Int. 52.-From what point did the line of stakes, marking

out the line indicated by the markers, mentioned in your letter

start, and in what direction did it run, and where did it end?

Ans.-It started from a point some seventy or eighty yards

easterly from the Catholic-mission building, and ran in a south-

erly direction; thence in a straight line to the Columbia river.

Int. 53.-Which side of the stockade of the Hudson's Bay

Company's post did it run, and how far was the line from that

stockade?
Ans.-The line was four hundred or more yards, I think, to

the west of the Hudson's Bay Company's stockade.

Int. 54.-Do you recollect what the eight buildings were,

whose value was estimated by that survey ?
Ans.-I knew them at the time, but cannot recall them with

certainty now.

Int. 55.-Were the "Johnson House," the "Salmon House,"

and the "Field House " included in the eight buildings, as esti-

mated?
Ans.-I don't think they were.

Int. 56.-Were these three last buildings removed or taken

down at the time the fences and the other buildings west of the

line of the stakes were removed and the land prepared for

military purposes?

Ans.-Not at the time. The "Field House" still stands

where it was, and is the house that was occupied by Mrs.

Stubbs.
Int. 57.-Do you recollect when the "Salmon House" was

taken down and removed, and by whom?
Ans.-I recollect of having it taken down, in 1860, I think.

It was not removed; it was simply taken down. This was

after the place was vacated by the Hudson's Bay Company.
Int. 58.-What became of the "Johnson House?"

Ans.-I had it removed in 1860 to the western line of the

reserve, not far from the river. This was the house in which

I lived in 1849. The other "Johnson House" was pulled

down some time in 1857.
Int. 59.-Were not all the houses and fences on the reserve

west of the stakes, except those referred to in the last three
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questions, taken down or removed immediately after the report

of the Board of Survey, to render the ground fit for military
use ?

Ans.-They were all removed.
Int. 60.-What buildings were erected by the United States

prior to the 24th of September, 1857, in addition to those built

under your direction in 1849 and 1850, at the post of Van-

couver?
Ans.-There were new stables and a blacksmith's shop, with

new and additional barracks for soldiers, and the wharf was

nearly completed.
Int. 61.-Can you give any estimate of the cost of these

improvements you have just mentioned ?
Ans.-I should say fifty thousand dollars.

Int. 62.-In what direction from Vancouver were those lands

on which were deadened timber, caused by the fires of the fall

of 1849?
Ans.-Northeasterly.
Int. 6.-Where did this fire commerce?

Ans.-I do not know exactly; but probably ten or fifteen

miles to the east of the fort, in the forests near the river.

Int. 64.-Is not the line of forests immediately back of the

United States post now free from deadened timber?

Ans.-Quite so.
Int. 65.-Was not the road from the Hudson's Bay Com-

pany's post to the Mill Plain, in 1849 and 1850, corduroyed

or bridged for a portion of the distance ?

Ans.-It was.

int. 66.-Was there not a road from the mills back to the

Mill Plain, and roads through the woods connecting the differ-

ent plains back of Vancouver with each other and with the

Hudson's Bay Company's post?

Ans.-Yes.
Int. 67.-Was there not also a road running down the river

for some distance?
Ans.-There was; a very good road.

Int. 68.-Do you not think you may be mistaken in the idea
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tiat these roads running through the woods were laid out on
Indian trails ?

Ans.-It was told me that they were. It does not make
any difference whether they were or not, as they were good
enough to answer any purpose. Possibly I was misinformed.

Int. 69.-In what year did General Persifer Smith make his
visit to Fort Vancouver?

Ans.-In the autumn of 1849.
Int. 70.-At the time of his visit, had any of the officers,

soldiers or followers of the Rifle Regiment, that crossed the
plains in that year, arrived at Vancouver?

Ans.-During his visit at Vancouver the advance of the
Rifle Regiment arrived there in the month of October.

Int. 72.-When did General Smith leave; and did he again
visit Vancouver in that year or the next?

.Ans.-He left late in the year 1849, and did no. visit the
place again, so far as I can recollect.

RUFUs INGALLS,

Bvt. Maj. Gen. and Asst. Q. I. General.

NEW YoRE, July 27, 1867.

STATE OF NEW YORK,
City and County of New Yorc.

I, W. H. Gardner, a notary public, in and for the State of
New York, duly commissioned and sworn, do hereby certify
that the foregoing deposition of Brevet Major General Rufus
Ingalls was taken and reduced to writing by me, in the pres-
ence of said witness, from his statements, at No. 17 State street,
in the city of New York, in pursuance of an agreement made
between Charles C. Beaman, jr., Esq., as counsel for the Uni-
ted States, and Edward Lander, Esq., counsel for the Hudson's
Bay Company, the said deposition being commenced on the
25th day of July, continued on the 26th, and concluded on
the 27th day of July, 1867.

f further certify that, to the said witness, before his exam-
ination, I administered the following oath:
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"You do swear, in the presence of the ever-living God, that
the answers to be given by you to the interrogatories and

cross-interrogatories to be propounded to you by me in the

matter of the Hudson's Bay Company vs. the United States
of America, shall be the truth, the whole truth, and nothing but

the truth."

I further certify that the said deposition was by me care-
fully read to said witness, and then signed by him in my pres-
ence.

In testimony whereof I have hereunto set my hand

[SEAL.] and affixed my official seal this 27th day of July,
in the year 1867.

W. H. GARDNER,
.Notary Public.

In the matter of the Claim of the Hudson's Bay Company

against the United States.

Deposition of George Sucley, M. B., of the city of New York,
duly m-î-orn and examined in the said city by virtue of an

agr. ent between Chas. C. Beaman, jr., agent and at-

torr, r the United States of America, and Edward

Lander, agent and attorney for the Hudson's Bay Com-

pany, before me, W. I. Gardner, a notary public of the
State of New York, duly commissioned and sworn, on the

part of the United States.

TESTIMONY OF GEORGE SUCKLEY, M. D.

Int. 1.-What is your name, residence, and occupation?
Ans.-George Suckley; I reside in New York city, and am

a physician.
Int. 2.-Are you the same George Suckley who has already

given testimony in the matter of the Puget's Sound Agricul-

tural Company against the United States?
Ans.-I am.
Int. .- Whether or no you have ever visited Fort Colvile
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post of the Hudson's Ray Company? If so, state when, and
under what circumstances?

Ans.-I visited Fort Colvile in 1853, while. attached to the
"Northern Pacific Railroad Exploration." I was there some
three or four days, and was the guest of the Company.

Int. 4.-Will you describe Fort Colvile as you saw it and
now remember; and in your answer state how much the build-
ings had depreciated, if anything, from their original value as
buildings; and how long, in your opinion, it would have taken
twenty-five men to have built such buildings in that place?

(The opinion of the witness asked for. in the above inter-

rogatory here objected to by Mr. Lander, counsel on the part
of the Hudson's Bay Company.)

Ans.-My general remembrance is pretty good. The build-
ings were common structures, what I might term home-made,
that is, built by men who were not skilled or expert carpen-

ters, in my judgment. The buildings were not very large, and

were, I think, built partly of s tuare timber and logs; some of

them might have been built of plank or boards. Nearly all of

themwere what we generally cail one-story buildings. I can-

not be precise as to the number. The buildings were what I

should term worn; they were fairly good, but not at all new.

People were living in them, excepting those that were occupied

as storehouses or for other purposes connected with the Com-

pany's business. There was some fenced land near the fort.

I should say that with twenty-five soldiers of about the average

mechanical ability of those I superintended in building army

hospitals, that I could build Fort Colvile in thirty days or less.

Int. 5.-What would you estimate the value of the buildings

at Fort Colvile to have been?

Ans.-The money value I could not give; the relative value,
taken as constructions per se, in my mind, would place Fort

Colvile below Fort Nisqually, but better than "Boisé," "Walla-

Walla," or " Okanagan."
Int. 6.-Have you ever visited Fort Okanagan?

Ans.-Yes, sir; in 1853.
Int. T.-How long were you there ?

Ans.-I think the good part of two days.
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Int. 8.-Will you describe this post?
Ans.-It was poor enough; not, to my mind, as well built

as Fort Walla-Walla, which I visited three or four days subse-

quent to mylvisiting Fort Okanagan.

Int. 9 .- How long do you think it would have taken twenty-

five soldiers to have built such a place as Fort Okanagan at

that place?

Ans.-I should think that twenty-five men, of the class I

am asked about, ought to build such a place in about two days.

Int. 1O.-How long were you at Fort Walla-Walla?

Ans.-I think I was there three nights and days.

Int. 11.-Describe it as you saw and remember it.

Ans--I would place it, in point of value and construction,
midway between Fort Okanagan and Fort Colvile-Fort Col-

vile being situate near growing timber, while Fort Walla-Walla

was farther distant.

Int. 12.-Have you ever visited Fort Boisé, post of the Hud-

son's Bay Company?
Ans.-Yes, sir; in 1854 I was in and about Fort Boisé for

about three weeks.

Int. 13.-Will you describe Fort Boisé as you saw and re-

member it?
Ans.-As compared with Fort Okanagan, I should say it

was of cheaper construction, in so far as the amount of labor

was required to, build it. The material of the building was

principally adobe or sun-dried bricks. It would be difficult to

compare the value of such a construction with those of Fort

Walla-Walla or Nisqually. It is difficult to decide between

the value of adobe and wood, human labor and transportation

being the only guide.

Int. 14.-Have you ever had any experience in the construc-

tion of an adobe building?
Ans.-I have.
Int. 15.-How long do you think it would have taken twenty-

five men to have built Fort Boisé?

Ans.-From what I saw when I helped to build an adobe

house in Utah, if we allow for the time that adobe bricks are

drying, the mere labor of building such fort ought to be per-
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formed in five days, and perhaps less. If I remember cor-
rectly, and I think I do, the roofs of the Fort Boisé buildings
were made of willow brush and mud. I think there were no
glass windows, but am,not sure on that point.

Int. 16.-What do you remember of the trade at, or the

number and character of the servants employed by the Hud-

son's Bay Company at their posts "Colvile," "Okanagan,"

"Boisé," and "Walla-Walla?"
Ans.-Colvile, when I was there, was in charge of Mr. Angus

McDonald, whom I took to be a superior man, and as subor-

dinate to him there were Indians, half-breeds, and a few white

men, and one Sandwich Islander, that I remember. Judging

of men at the other named forts, I would place them, as to

grade, with those of Angus McDonald's subordinates. The

more prominent posts had the best men attached. Okanagan,
Boisé, and Walla-Walla to me appeared to have a very inferior

set. I judged that the trade of the three last-named posts was

far inferior to that of Fort Colvile. Fort Colvile seemed to

me to be doing a good trade, while the other three forts ap-

peared to be doipg but very little. At Fort Colvile, I was told

by an employ' that the Company purchased beaver skins for

thirty charges of powder and ball apiece, and musk-rat skins

for one charge of powder and ball apiece.

Cross-Examination.

Int. 1.-How many buildings were there at Fort Colvile at

the time of your visit within the stockade?

Ans.-My remembrance of the stockade is bad. If there

was one, it was imperfect. I think there were not more than

eight or ten comfortably-inhabitable buildings at the post-

distributed as usual at such posts.

Int. 2.-Have you no distinct recollection of a stockade at

Fort Colvile?
Ans.-LMy recollection was not distinct as to the stockade.

Int. 3.-Have you a distinct recollection of any particular

building at Colvile, so as to describe it ?

An.-The house thaï Mr. McDonald lived in was larger
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than the other inhabited buildings. At this late date I can-
not recollect as to the exact size of the buildings there, or
within a few feet of their size. And I will not be positive,
but the McDonald house was greater in height of stories than

the others, and covered a greater area'of ground than other
inhabitable buildings at the post.

Int. 4.-Did you notice with any particularity any of these
buildings at the post ?

Ans.-I have a very fair recollection of the place, the same

as most any man would have of a place visited some thirteen
or fourteen years previous ; and with the exception of the ex-

istence of a stockade at the post, I think my memory clear.

Int. 5.-Can you give the size of the dwelling house?

Ans.-Only approximately-not by feet. Say a house

built with a hall-way, with a fair sized comfortable room on
each side. In the rear, or back part of the house there were

rooms used for kitchen and the more ordinary household pur-
poses, as I supposed.

Int. 6.-Of what was that house built, whether of logs,
square timber ; or was it a frame house ?

Ans.-I think that building was of dressed logs. I will not
say fully dressed, but comfortably square, for protection
against weather.

Int. 7.-Is this your distinct' recollection of the manner in
which that particular house was built, or is it an impression
as to the manner in which all the houses were built at that
post ?

Ans.-I do not remember seeing any house there but what
was built of wood. I don't think an adobe was used except
perhaps for chimneys. Except in size, the house that Mr.
McDonald lived in did not strike me to be of much better
construction than the others; and of about the same ma-
terial.

Int. 8.-Was this house of McDonald's ceiled inside with
tongued and grooved boards ?

Ans.-I never took the boards off to see.
Int. 9.-Were the rooms, or any of them boarded on the

inside with planed boards ?
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Ans.-I have my doubts as to there being any planed
boards, my remembrance is not sufficiently clear to say posi-
tively whether they were or not.

Int. 1.-Did you see there a large store, or range of stores,
sixty feet by twenty-five; two floors, and a story and half
high; built of square timber in the Canadian fashion ?

Ans.-I remember the store in purchasing powder there to
pay an Indian. I am not an expert in the Canadian style of
architecture, and cannot therefore answer the latter part of
the question.

Int. 11.-Have you any recollection as to the size of that
store where you purchased the powder to pay the Indian ?

Ans.-It was a good, fair sized building.
Int. 12.-Do you recollect another store at Colvile besides

the one you visited to buy powder ?
Ans.-My impression and belief is that there were two build-

ings there called stores by the people, but one was a store-

house for the safe-keeping of furs, and the other more par-

ticularly a shop, where Indians brought their furs to barter,
and where barter goods were kept.

Int. 13.-What was the relative size of these two stores you

mentioned, to each other ?
Ans.-The one I termed the store-house was the largest.

Int. 14.-Do you recollect also* a range of buildings occu-

pied by officers, called officer's houses, a story and a half high,
shingled, with three chimneys ?

Ans.-No; not by that name.

Int. 15.-Do you recollect a range of buildings, besides
those you mentioned ?

Ans.-The general plan of the fort was, as I remember, in
the form of a hollow square; the buildings not touching each

other.
Int. 16.-Was there a bastion at Fort Colvile ?
Ans.-I think there was ; but am not positive.

Int. 17.-Was there a barn ?
An.-There were some buildings scattered about which

might have been barns, or might have been dwellings.
Int. 18.-Was there a horse park there ?
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Ans.-There were fenced enclosures, which might have been
used for corrals.

Int. 19.-Were you in any of these buildings, which you
think you noticed there, other than the McDonald house, and
the store where you bought the powder?

Ans.-I was in buildings where my men were housed; I, as
well as they, being guests of the Company.

Int. 2 0.-How were the walls of the room you occupied
furnished off?

Ans.-I slept in a room in the McDonald house, which was
the principal sitting room of the officers in charge of the post.
The finish of the room was plain, comporting with the entire
finish of the establishment. I do not think there was any
mortar used in its finish. The ceilings, walls, and floors being
of boards or wood.

Int. 21.-Can you state how the roofs of these buildings
were covered ?

Ans.-I will not be positive, but the roofs were dark
colored; and at this late day, I would say that they were
covered with hand-made, rived or chopped shingles.

Int. 22.-Of what was Fort Okanagan built?
Ans.-My general impression and remembrance -is, the

buildings were small, squared timber edifices of rude construc-
tion.

lnt. 23.-Was there a stockade at Okanagan ?
Ans.-I am not positive, but think there was one, if there

was one, it was not so good as that of Fort Nisqually.
lnt. 24.-Of what was Fort Walla-Walla constructed ?
Ans.-To the best of my recollection, it was built of adobe

and logs.
Int. 25.-How far distant was the growing timber you spoke

of in answer to Interrogatory 11, from Walla-Walla?
Ans.-The timber, such as you would obtain logs from

nearest Fort Walla-Walla, was about fifteen miles further
away from it than that which was nearest to Fort Colvile.

Int. 26.-Was there a stockade at Fort Walla-Walla?
Ans.-Not in the strict sense of the word, it was more in

the nature of an adobe wall.
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Int. 27.-Was there any of the timber you have spoken of

used in the construction of this wall?
Ans.-I am not positive as to that.
Int. 28.-How much timber was used in the construction of

the fort, and in what part of it was it used? -

Ans.-My recollection is that the buildings composing the

establishment, were principally of the adobe or mud construc-

tion, with plates of timber for the rafters to lie upon. The

fort had wooden doors, and I think had wooden window shut-

ters.
Int. 29.-You have said in answer to interrogatory No.

13, in speaking of Fort Boisé, the "material of the build-

ing was principally adobe or sun-dried bricks." "It would

be difficult to compare the value of such a construction, with

those of Forts Walla-Walla or Nisqually." In what did

the construction of Bois'e differ from that of Forts Walla-
Walla or Nisqually?

Ans.-Wood was principally used in the construction of
Fort Nisqually, and wood and mud mixed at Fort Walla-

Walla. Fort Boisé was more completely an adobe building.
lnt.. 30.-Was there an adobe wall enclosing the buildings

at Fort Boisé?
Ans.-I think not. There was a horse-corral close to the

fort, but I cannot call it a wall.

Int. 31.-At what time of the year were you at Fort Boise?
Ans.-I was there, as near as I can recollect as to date, in

the latter part of August and in the month of September,
1854, with " Haller's Expedition."

Int. 32.-Did you make a report on these posts to the com-
manding officer of the North Pacific Railroad Expedition?

Ans.-Not particularly as regards the posts; but I think
they were embraced in the general report, with the exception
of Fort Boisé.

Int. 33.-Has not your recollection of this whole country
grown indistinct and dim in the lapse of years?

Ans.-I think I remember the country as well as most any-
body else would, not having been there for thirteen, fourteen,
or fifteen years.
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Examination-in-Chief Resumed.

Int. 1.-What experience have you had in the erection of
buildings of any kind?

Ans.-I generally directed, superintended, as well as pl anned,
the transformation of buildings at Clarysville, Md., and caused
additional buildings to be built, to accommodate about four

hundred men; and at "Point of Rocks," on the Appomatox

river, I built very substantial buildings to accommodate nearly

four thousand men, eleven of which buildings were nearly threc

hundred feet each in length by nearly thirty feet wide; others

of them were smaller. The buildings, as well as their shingles,
were made, under my direction and personal supervision, by

convalescent soldiers, with a very limited assistance from the

U. S. Quartermaster's Department and some detailed men,
detailed by the generals commanding the army with which I

was at the time serving. I was Medical Director of the Army

of the James, under the command of Major Generals Butler

and Ord; and it was within the limits of their command that

the above-named buildings were erected.
Int. 2.--What were these buildings built of?

Ans.-Pine logs, neatly laid, with well-shingled roofs, good

board floors, cross-pieces, purlins, and joists, being of sawed

timber. The partitions for rooms were also of sawed timber.
Int. 3.-What'experience have you had in building adobe

buildings ?
Ans.-I mixed the mortar to make the bricks and helped

carry the dried bricks to the men who laid them:

Cross-Examiination.

Int. 1.-Were these buildings anything more than open log

buildings with shingle roofs?
Ans.-They were most carefully and compactly built.
Int. 2.-Were the logs squared on four sides and the build-

ings chinked and plastered?
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Ans.-The logs were not squared, but dressed to fit well;
they were chinked where necessary.

lnt. 3.-What width was left between the logs before chink-
ing ?

Ans.-The logs were generally about thirty feet long, the
general taper of the tree being taken into consideration in the
construction, the chinking being more necessary at the small
ends.

Int. 4.-Were these buildings lined inside with planed
boards?

Ans.-Where there was a necessity they were. The rooms
set apart for special purposes were carefully finished; some of
them were also papered.

Int. 5.-Was not this work done by a large force of làbor-
ers; and had you not at your conimand all the men you
desired?

Ans.-The force varied greatly from time to time. I was
often much annoyed by not having as many men as I wanted
to facilitate the operation.

GEORGE SUCKLEY.

STATE OF NEw YORK,
City and County of New York.

I, W. H. Gardner, a notary public, in and for the State of
New»York, duly commissioned and sworn, de hereby certify
that the foregoing deposition of George Suckley, was taken
and reduced Io writing by me, in the presence of said witness,
from his statements on this 23d day of July, 1867, at No. 103
St. Mark's Place, in the city of New York, in pursuance of an
agreement made between Chas. C. Beaman, jr., Esq., as coun-
sel for the United States, and Edward Lander, Esq., counsel
for the Hudson's Bay Company.

I further certify that, to the said witness, before his exam-
ination, I administered the following oath:

"You do swear, in the presence of the ever-living God, that
the answers to be given by yoad to the intierrogatories and
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cross-interrogatories to be propounded to you by me in the

mattelr of the Hudson's Bay Company vs. the United States of

America, shall be the truth, the whole truth, and nothing but

the truth."

I further certify that the said deposition was by me care-

fully read to said witness, and then signed by him in my pres-

ence.
In testimony whereof I have hereto set my hand

[SEAL.] and affixed my official seal this 23d day of July,

in the year, 1867.
W. H. GARDNER,

Notary Public.



BRITISH AND AMERICAN JOINT COMMISSION
ON THE

IIUDSON'S BAY AND PUGET'S SOUND AGRICUL-
TURAL COMPANIES' CLAIMS.

In the matter of the Claim of the udson's Bay Company
against the United States.

Deposition of James 3. Alden, a witness produced on the part

and behalf of the United States, at the city of Washing-
ton, this 12th day of September, 1867.-Examination by
Mr. Cushing.

TESTIMONY oF JAMES M. ALDEN.

Int. 1.-What is your name, residence, and present occupa-
tion ?

Ans.-James M. Alden, Vice Admiral's secretary, U. S. N.,
Annapolis, Maryland.

Int. 2.-Please to state whether at any time you have-had

personal knowledge of the river Kootenay, in North-western

America; and if so, when, for how long a time, and under what

circumstances ?
Ans.-I was employed as artist on the North-western Boun-

dary Commission, and spent several weeks on that river in the

summer and fall of 1860.
Int. 3.-What is the general course of the river relatively

to the boundary line of British Columbia and the Territory of

Washington?
Ans.-It rises in British Columbia, crosses the boundary

line, and runs for a certain distance in a southern direction,
and then makes a great bend in the United States, curring

36 H
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round to the westward, then flows in [a] northerly direction
again, and empties into the Columbia river.

Int. 4.-Whilst on the Kootenay at that time did you see

the buildings of the post of the Hudson's Bay Company at

Kootenay?
iAns.-I did.
Int. 5.-Please to state their location relatively to the river

and the boundary line?
Ans.-They were from three to four miles, as well as I

could judge, to the south of the boundary line, (latitude 490,)

and the river was not in sight from them, but it was no great

distance.
Int. 6.-On which side of the river were the buildings situ-

ated.
Ans.-On the left bank.

Int. 7.-What is the general course of the river at that

point?
Ans.-Flowing south.
Int. 8.-Please to describe the topographical features of

the locality of that post.
Atns.-The post was on a gravelly plain, covered with brush

wood principally and scattered pine trees. The plain, I sup-

pose, was two miles wide at that place, as well as I remember,
and then the mountains rose abruptly from the plains. The

character of the country in that vicinity, for many miles to the

northward and for some distance below, was gravel plain with
scattered pine trees; very poor soil as a general thing. These
were narrow plains, constituting a terrace on each side of the

river. The greater part of the plain was unfit for cultivation;

some places afforded light herbage for pasturage, and some
none at all, but generally the land was of a very miserable

quality.
Int. 9.-Did you see any land there under enclosure or cul-

tivation?
Ans.-I did not.

Int. 10.-Please to describe the buildings at the post.
Ans.-There were four or five log huts. The largest one I

entered and found to be a church; it was entirely empty, ex-
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cept some religious engravings; there was a picture of Pius
IX and of saints. I recognized it as a church by its form,
and it was so spoken of. It was not chinked so as to be suit-

able for a store or dwelling-house, and the light was received
within through the chinks. It was constructed of logs. You
could see daylight through the roof, which was apparently of
bark covered with mud. It was of one story. It was a long
narrow building, at least thirty feet long, but the length much
greater than the breadth.

Int. 11.-Please to look at the photograph now presented
to you and state whether you do or do not recognise what it
represents?

Ans.-I have ne doubt that is the building I entered. I
recognize it by the building and the door, but the door was
not then closed with logs as it now is in the photograph. In
order to identify the photograph presented to me I have writ-
ten my name on its face.

Int. 12.--Please to describe the other buildings relatively
to this in size and construction.

Ans.-There were four other buildings according to the best

of my recollection; they were on the further side of the church
from the river, and all near the churèch; there was no one liv-
ing there apparently; one of the huts was considerably larger
than the others; the door was closed; it was not high enough
to- permit a man to enter without stooping very much. Mr.
King informed me that this was Mr. Linklater's house. The

building was not more than one-third of the size of the church,
if that. I do not think it was that, though somewhat larger
than the other huts. These huts were all alike in construc-
tion; they were built of logs and chinked up; certainly this
was the case with the house in which Mr. Linklater was said
to have lived; I could not say as to the others. I had par-
ticular reason for taking notice of the post at Kootenay, be-
cause I was employed to sketch the prominent points on our

route. I rode round in various [directions] about those build-
ings, and came to the conclusion I would not take a sketch,
as the place was of no importance.
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[Mr. Lander objects to the statement of Mr. King as hear-

say and incompetetit.]
Int. 13.-Please to look again at the photograph and state

whether the small building on the left of the photograph is the

building you have just been describing or some other.

Ans.-It is another building, according to the best of my
recollection. The building I have been describing is farther
down the river, though not a great distance.

Int. 14.-Whether or not the door represented in the small
building on the photograph is different from or such as you
described in the building you call Linklater's?

Ans.-Precisely similar, relatively, to the size of the door.
Int. 15.-What was the general condition of these buildings

in respect of repair or dilapidation?
Ans.-They looked very much dilapidated. That is the

usual appearance of wooden buildings in that country even if
they are not very old.

Int. 16.-Have you ever participated in or witnessed the
construction of log houses of this description?

Ans.-I have. I particularly recollect the construction of
Camp Kootenay, near the Kootenay post.

Int. 17.-In your judgtment how much time and how many
axe-men would it take to erect .such a log bouse as that you
describe as Linklater's?

Ans.-From what I have seen I sbould say that three axe-
men could erect such a house in such a place, where proper
trees were handy, in half a day.

Int. 18.-Whether or not the neighborhood of this post is a
more or less wooded country?

Ans.-It was wooded universally with just the proper trees
for the construction of such bouses. The trees are tall and

very suitable for the purpose, requiring but little labor to pre-
pare them.

Int. 19.-What buildings, if any, other than those which
you have described, did you see on the banks of the Koote-
nay?

Ans.-None other, except those built by our party. Of
course I do not speak of Indian wigwams as buildings. We
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built a good many huts similar to these, only nicer and better

buildings. We were more particular in gcetting logs of equal

size, and chinking them with pieces of wood to keep the moss

in, and the ends were always trimmed off very neatly, making

a nice looking job, and used canvas for the roofs of the build-

ings.

Int. 20.-Please to state whether the Kootenay rises at cer-

tain seasons and spreads out into lake-like spots?

Ans.-It bas the same character as the Clarke's fork of the

Columbia, and spreads out over the low islands, making one

large channel instead of several small ones.

Int. 21.-Pleaseto look at the map presented to you, enti-

tled " The Provinces of British Columbia and Vancouver

Island, with portions of the United States and Hudson's Bay

Territories," contained in -a Parliamentary Blue Book, entitled

"Papers Relative to the Affairs of British Columbia," and

state how more or less the river Kootenay, as there designed,
corresponds to your recollecti.on of its configuration and course.

Ans.-It appears to have a general resemblance according

to my recollection of its course. I came upon it near a point

marked Bad river, north of Tobacco Plains, and then came

down the river on the right bank to the 49th parallel, then

crossed the river at that point, after remaining there two

weeks, and encamped on the left bank of the Kootenay on the

49th parallel, nearly opposite our old camp. In the fall of

the same year (1860) returned to the Kootenay and came

down the Kootenay on the left bank, and crossed the river at

a point where the river makes a sharp bend to the westward.

We contjnued along the right bank until the river makes a

sharp bend northwardly, and so along the same bank until we

came to a place called Chelemta.

(The above answer as to the travel on the Kootenay ob-

jected to as irrelevant.)
Int. 22.-Please to state whether or not, in either of those

journeyings or tarryings on the Kootenay river, you saw any

buildings other than those you have previously described ?

Ans.-I did not.

Int. 23.-Did you see, anywhere on the south side of the
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river Kootenay, three dwelling-houses and a store, all of hewn

square timber.?

Ans.-I did not.

Int. 24.-Were the buildings which you have described as

the Hudson's Bay Company's post at Kootenay, constructed

all, or any of them, of hewn square timber, or were they of

notched logs?

Ans.-To the best of my recollection they were of notched

logs.

Int. 25.-From your knowledge of the course of the Koote-

nay river, south of the 49th parallel, where must a post have

been, if on the south side of the river?

Ans.-It must have been on the great bend the river makes

from the eastward to the westward; and if there had been any

post of the Company I should certainly have known of it.

Although I did not take astronomical observations, I was very

particular in noticing everything connected with the history

of the country and its topography, and all matters of interest,
and especially all matters connected with the Hudson's Bay

Company.

Int. 26.-Had you knowledge, at that time, of any post of

the Hudson's Bay Company north of the 49th parallel, and on

the same river Kootenay?

Ans.-I had information from various members of our party

that Mr. Linklater, agent of the Hudson's Bay Company, had

moved about one mile north of the 49th parallel and established

a new post there, and abandoned the old post.

Examination Besumed, September 13, 1867. .

Int. 27.-In your profession as artist are you conversant

with photographs, lithographs, engravings, as taken from actual

drawings by the hand and eye?

Ans.-I am, to a considerable extent.

Int. 28.-Please to look at the photograph previously pre-

sented to you, and state how,- in your judgment, that was

taken on the spot, whether by hand-drawing or photography?

Ans.-It was photographed directly from nature on the spot.
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Int. 29.-In your judgment is the building there represented

according to the appearance of the photograph, constructed of

square timber or of logs?
Ans.-Of logs.
Int. 30.-Suppose the Linklater building to have been con-

structed of square timber, how much additional time of three
axe-men Nwould the difference between logs not squared and

logs squared require?
Ans.-I could not say, as I have not seen anything of that

kind done; all the squaring I have seen done there was very
rud-e work. I mean by this the Hudson's Bay Company's work
in general.

Int. 31.-Was the squaring which you refer to in the work
of the Hudson's Bay Company, as you saw it, the work of a
saw or of an axe?

Ans.-I should judge that all I remember was done with an
axe.

Int. 32.-Please to specify any one or more of the posts
which you thus have in your mind?

Ans.-Fort Langley and Fort Hope, on Frazer river.
Jnt. 33.-Is there any saw-rill, so far as you know, in the

vicinity of Fort 'Kootenay?

Ans.-There is not.
Int. 34.-Did you or not observe in the vicinity of Fort

Kootenay any track or trail of Hudson's Bay Company?
Ans.-I observed a trail at Fort Kootenay leading along

the left bank of the river, used by the Hudson's Bay Company
and the Indians.

Int. 35.-How far south on the Kootenay did that trail, as
seen by you, extend?

.Ans.-It extended to the great bend, which was the south-

ernmost point, where the river makes its bend to the west. It
then crossed the river, and continued on the other bank to the

point previously spoken of called Chelemta. It then re-
crossed the Kootenay, and left the river.

Int. 36.-Have you read at any time, either heretofore or

recently, Sir George Simpson's journey round the world?

Ans.-I have.
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Int. 37.-Have you or not, at my request, read particularly

that portion of the narrative which refers to what is there

spoken of as the rendezvous for the collection of furs of Ed-

ward Berland, an agent of the Hudson's Bay Company?

Ans.-I have read that part particularly at your request.

I had previously read the whole book while engaged on duty

in Northwestern Boundary Survey.

(The above question and answer objected to as irrelevant

and incompetent.)

Int. 38.-From your knowledge of the topography of the

country on the Kootenay, are you able or not, to judge at what

point was the rendezvous in question, as indicated by Sir

George Simpson?

Ans.-I formed an opinion from reading the book wbere this

point was, that it was at the great -bend of the Kootenay.

One reason for this opinion is the short time afterwards, when

according to the narrative he reached the "Kullespelm Lake."

(The above question and answer objected to as irrelevant.)

All the questions and answers in the above examination re-

ferring tO a photograph marked Roman Catholic Mission,
objected to as irrelevant.

Cross-Examination by fr. Lander.

Int. 1.-How long were you at the place which you have

described as being the Hudson's Bay Company's post at Koot-

enay ?

Ans.-I was at the fort I suppose half an hour, long enough

to dismount and make a thorough examination of it. I rode

round it first, then dismounted, and examined as I have before

testified. I wished to get a point from which I could include

all the buildings in a sketch, but I could find no such point.

We made three-camps in that vicinity, the last one was near it.

Int. 2.-Did not the river take its bend to the westward at

or near this place you have described ?

Ans.-It did not to the best of my knowledge and belief,

its general course at that point was north and south, and so

continued for many miles above and below that point. The
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general course is north for a long distance above the boundary
and below Kootenay.

fnt. 3.-Look at this map shown to you by'the counsel on

the examination-in-chief, and state whether it does not show
a fort called " Old Kootenay," directly at the bend of the river
on its south side?

Ans.-There is a point so marked on the map.
Int. 4.-Did you ride over the plain on which you wcre en-

camped in different directions, or did you confine your rides
to a trail running through the brush?

Ans.-I rode and walked in many different directions all
over the plain.

nt. 5.-Did you not discover good land upon portions of
this plain?

An.s.-I did not. I saw no land I considered good in that
part of the country. Some thirty miles north of the boundary
I saw very good land, a small prairie called Joseph's prairie.
It was good land, good pasturage, and good cultivatable land;
land fit for cultivation. The land of Tobacco Plains where
Fort Kootenay is situated is very generally poor.

Int. 6.-Is not the most of this land on the plain where you

encamped covered with brush?
Ans.-There is no brush anywhere round there, it is open

round where we camped, it was perfectly bare where we last
camped. There was no underbrush in the vicinity, nothing

but grass and bear-berry, which is a recumbent plant.

Int. 7.-Have you not said you encamped on the same plain

on which was the post designated by you as the Hudson's Bay

Company's post called Kootenay?

Ans.-I have. The country for thirty or forty miles was a

series of openings, generally devoid of brush, covered with this

kind of grass, very poor grass, and uva ursi.

(The above question objected to as attributing to the witness

words he did not utter, and as referring by the word "plain"

to no specifie locality, and involving necessary equivocation.)

Int. 8.-Was that the character of the country around the

post you have designated as Kootenay, covered with grass and
uva ursi ?

37 H
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Ans.-It was the general character except that round the
post, it may have less open with more brush. The general

character was the same as the country farther north, but the

plain was rather narrower. The whole country was gravelled
terrace. I saw no places fit for cultivation, there were places
where you get pasture; it was poor pasture, fit for Indian
ponies and such as the horses of that region could subsist on.

Int. 9.--Have you iot said that the post was on a plain, and

have you not also said that you encamped at three places near
that post?

Ans.-I said the post -was on a plain; by plain I do not mean
to be understood as a level plain. I mean the Tobacco Plains,
a tract of country in some places level, in others rolling hills,
extending for many miles along the river to a point south of
the Kootenay post. They call it "the plains" there because the
rest of the country is densely wooded and these are compara-
tively open, and comparatively level. The general character
of the country is the same. I have said that our camps were
but a few miles distant, our two principal camps were both at
the 49th parallel. Our third camp was nearer to the post, we
only occupied that a few days.

Int. 10.--Were not the excursions you have spoken of on
these plains as made on foot, and on horseback, made from the
two camps by the boundary line ?

Ans.-They were.
int. 1l.-Did any one of these excursions, except the one

you have particularly mentioned, extend to the Catholic Mis-
sion ?

Ans.-They did not. I went to the vicinity of the post
once, but I only examined the buildings at the post once.

Int. 12.-Who told you that the buildings near the Catholic
Mission constituted the Hudson's Bay Company's post at

Kootenay ?
Ans.-Quite a number of persons attached to the Boundary

Survey, some of whom had previously visited that place. Be-
fore I went to it some of them spoke of the huts there.

Int. 13.-Were not each and every one who spoke to you
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about this place, persons who came with you, and not resi-
dents of the country?

Ans.-None of them were residents of that part of the coun-
try; they were all attached to the Boundary Commission.

Int. 14.-Were not three out of the four buildings you have
described as constituting the post near the Catholic Mission,
at least half the length of that Mission-house ?

Ans.-They were not half the length, to the best of my
recollection; one of them was larger than the others.

Int. 15.-What was the height of those buildings ?
Ans.-I could not say the exact height; they seemed to

me lower than we should ordinarily build log houses.
Int. 16.-Did you go into either of these houses ?
Ans.-I did not, the doors were shut; I only entered the

church ?
Int. 17.-Who was Mr. King that pointed out the house

and said it was Linklater's ? Was he connected with the

Boundary Commission ?
Ans.-Mr. King was commissary and quarter-master of the

Boundary Commission.
Int. 18.-Have you any idea of the size of the house you

call Linklater's, its length, width, and height, or of what the

roof consisted, or can you state positively whether it was built

of round or hewn logs ?
Ans.-It was less than half the size of the church, I should

say; to the best of my recollection the roof was like the roof

of the church, constructed like the roofs of that country, of

bark and mud, and the timber round logs ; I think if they had

been squared I should have noticed it; they were very infer-

ior log buildings, from their appearance outside; I don't know

what they were inside, as I did not enter them.

Lit. 19.-Was this house of Linklater's as high as the Cath-

olic Mission?
Ans.-Not nearly so high, it was very low.

J. M. ALDEN.
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DISTRICT OF COLUMBIA,
88.County of .Washington:

I, Nicholas Gallan, a notary public, in and for the county

and District: aforesaid, do hereby certify that the foregoing·

deposition, hereto attacbed, of James Madison Alden, a wit-

ness produced, sworn« and examined by and on behaIf of the

United States, in the matter of the claims of the .Hudson's
Bay Company against the same, now pending before the Brit-

ish and American Joint Commission for the final adjustment

thereof, was taken and reduced to writing in the city of Wash-

ington, under my direction, by a person agreed upon by Caleb
Cushing, attorney for the United States, and Edward Lander,
attorney for the said Hudson's Bay Company, commencing

on the twelfth and ending on the thirteenth day of Septem-

ber, 1867.
I further certify that I administered the following oath to

said witness before bis examination:

"You swear that the evidence you shall give in the matter

of the claims of the Hudson's Bay Company against the United
States of America, shall be the truth, the whole truth, and
nothing but the .truth; so help you God."

I further certify that after the same was reduced to writ-
ing, the deposition of said witness was careful read to and
then signed by him in the presence of the counsel for the
United States and of the claimants.

In testimony whereof I have hereunto set my hand
[SEAL.] and seal of of.ce this fourtèenth day of .September,

one thousaind eigt hundred and sixty-seven.
N~ ALL,
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p. 204, ans. 8.
Valley of.

A. J. Cain, witness, p. 231, ans. 48, 49; p. 233,
ans. 12.

George Gibbs, witness, p. 509, ans. 584.

Minerais near.
A. J. Cain, witness, p. 231, ans. 1.

Land at.
A. J. Cain, witness, p. 232, ans. 2; p. _233, ans.

13, 14.
Charles T. Gardner, witness, p. 323, ans. 27.

Lands in Colville valley, not subject to entry.
A. J. Cain, witness, p. 241, ans. 16.

Grazing near.

George Gibbs, witness, p. 509, ans. 583.
Trade at.

George Suckley, witness, p. 543, ans. 16
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Columbia River.

Navigation of.
Hon. James W. Nesmith, p. 43, ans. 60.
A. J. Cain, witness, p. 235, ans. 28, 29, 30, 31,

32; p. 236, ans. 33, 34.

George W. Shoemaker, witness, p. 258, ans. 26;
p. 260, ans. 45.

Cost of.
A. J. Cain, witness, p.- 231, ans. 50; p. 242, ans.

28, 29; p. 247, ans. 2, 3.
George W. Shoemaker, witness, p. 259, ans. 35.

Bateaux in Upper.

A. J. Cain, witness, p. 245, ans. 1, 2, 3; p. 246,
ans. 4, 5, 6.

Steamers on Upper.
A. J. Cain, witness, p. 246, ans. 7, 8; p. 247,

ans. 1.
Portage of.

A. J. Cain, witness, p. 246, ans. 10; p. 247, ans.

6; p. 248, ans. 7, 4, 5; p. 249, ans. 5.

George Gibbs., p. 417, ans. 40.
Landings on.

A. J. Cain, witness, p. 249, ans. 1, 2, 3, 4, 5.
Percolation of water of.

Rear Admirai Charles Wilkes, p. 294, ans. 33.
Depth of River at Vancouver.

Rear Admiral Chariles Wilkes, witness, p. 295;
ans. 41.

Entrance of.
Rear Admiral Charles Wilkes, p. 301, ans. 4.

George Davidson, witness, p. 308, ans. 12.
Alexander M. Harrison, witness, p. 315, ans. 21.
William B. MeMurtrie, witness, p. 372, ans. 8.
Alexander M. Harrison, witness, p. 317, ans. 11.
William Gibson, witness, p. 376, ans. 11.
George Gibbs, witness, p. 402, ans. 10; p. 431,

ans. 73; p. 434, ans. 86, 87.
Salmon Fisheries on.

George Gibbs, witness, p. 412, ans. 29.



Columbia River, (continued.)

Map of Mouth of.

George Davidson, witness, p. 306, ans. 5.
Willian B. MeMurtrie, witness, p. 372, ans. 7,

4, 5.
William Gibson, witness, p. 375, ans. 3.

Cowlitz, Description of.
General Rufus Ingalls, p. 10, ans. 43; p. 14,

ans. 17; p. 15, ans. 20.

Justus Steinberger, p. 54, ans. 10.
Captain William A. Howard, witness, p. 68,

ans. 6.
George Gibbs, witness, p. 402, ans. 12.

No Station at, in 1841.
Rear Admiral Charles Wilkes, witness, p. 277,

ans. 17, 18; p. 290, ans. 8.

D.

Disappointment, Cape, Description of.
Rufus Ingalls, witness. p. 10, ans. 43.

James W. Nesmith, witness, p. 30, ans. 26, 27;
p. 45, ans. 74.

Rear Admiral Charles Wilkes, p. 276, ans. 9,
11, 12.

George Davidson, witness, p. 306, ans 6.
Alexander M. Harrison, witness, p. 313, ans. 10.

William B. McMurtrie, witness, p.. 371, ans 6.
George Gibbs, witness, p. 401, ans. 9.
Titian R. Peale, witness, p. 344, ans. 3, 4, 5.

William Gibson, witness, p.·375, ans. 4, 5, 6, 7,

8; p. 376, ans. 9.
Value of land for Light-House at.

Rear Admiral Charles Wilkes, p. 277, ans. 13;

p. 290, ans. 7.
United States Buildings at.

Rufus Ingalls, witness, p. 15, ans. 21.

Justus Steinberger, p. 53, ans. 10.

ý i



Disappointment Cape, Description of, (continued.)

Value of Land at.

George Davidson, witness, p. 306, ans. 7; p.
308, ans. 11.

Alexander M. Harrison, witness, p. 313, ans. 13;
p. 314, ans. 17.

William Gibson, witness, p. 377, ans. 7.

Not occupied by Hudson's Bay Company.

George Davidson, witness, p. 307. ans. 8, 9.
A. M. Harrison, witness, p. 313, ans. 11, 12; p.

S14, ans. 18.
J. G. Swan, p. 343, ans. 6, 7.

Light-House at.

Charles Wilkes, witness, p. 277, ans. 13; p. 290,
ans. 7.

George Davidson, p. 308, ans. 10.
A. M. Harrison, witness, p. 315, ans. 22.

W. B. McMurtrie, p. 372, ans. 9.
Wm. Gibson, p. 376, ans. 11; p. 377, ans. 7.
A. M. Harrison, p. 314, ans. 15, 16 ; p. 317,

ans. 10, 11.
A. M. Harrison, witness, p. 314, ans. 19, 20.

W. B. McMurtrie, witness, p. 372, ans 10; p.

373, ans. 11, 12.

Character of Land at.
J. R. Peale, p. 349, ans. 1, 2.

Benj. Alvord, p. 350, ans. 3, 4.
W. B. MeMurtrie, witness, p. 373, ans. 12, 14,

16.

Map of Mouth of Columbia, "A."

W. B. MeMurtrie, p. 371, ans. 4, 5,
Wm. Gibson, witness, p. 375, ans. 3.

Value of, for Fortifications.

Wm. Gibson, witness, p. 377, ans. 7.

Governor Ogden's supposed Claim at.

Geo. Gibbs witness, p. 428, ans. 58.
Vol. II, AT.--2.
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F.

Flat Head Post, Description of.

Thomas Adams, witness, p. 114, ans. 13, 14, 15.
Employees there.

Thomas Adams, witness, p. 114, ans. 16.
Trade there.

Thomas Adams, witness, p. 114, ans. 17.
Furs at.

Thomas Adams, witness, p. 115, ans. 1, 2, 3.
Number of Horses or Cattle at.

Thomas Adams, p, 116, ans 4.

Fur Trade, Effect of Seulement of Country on.

Rufus Ingalls, p. 6, ans. 22; p. 13, ans. 12.

W; R. Gibson, witness, p. 169, ans. 32.
Charles Wilkes, p. 298, ans. 55.
Jno. F. Noble, witness, p. 395, ans. 5, 6, 8 ; p.

396, ans. 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8, 9, 10, 11.
George Gibbs, witness, p. 412, ans. 30; p. 413,

ans. 31.

Charles Wilkes, witness, p. 287, ans. 58; p. 288,
ans. 60; p. 298, ans. 55.

Fort Hall, Description of.
James W. Nesmith, witness, p. 26, ans. 15; p.

27, ans. 6; p. 40, ans. 41, 42, 43.

Thomas Adams, witness, p. 112, ans. 4; p. 113,
ans. 5.

W. R. Gibson, witness, p. 167, ans. 17.

Geo. B. Simpson, witness, p. 262, ans. 12.

William Gilpin, witness, p. 331, ans. 5, 6; p.

337, ans. 2, 3.
B. F. Dowell, witness, p. 360, ans. 10.

W. R. Gibson, witness, p. 167, ans. 18.

Gordon Granger, witness, p. 379, ans. 3, 4, 5,
6; p. 380, ans. 8; p. 382, ans. 12; p. 383,

ans. 14.

Trade at.
Thomas Adams p. 113, ans. 7, 8, 9.
Geo. B. Simpson, witness, p. 261, an&. 4, 5, 6.
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Fort Hall, Description of, (continued.)
William Gilpin, witness, p. 331, ans. 9.
B. F. Dowell, p. 360, ans. 11.
Gordon Granger, witness, p. 380, ans. 11.

Country around.
Thomas Adams, witness, p. 114, ans. 11.

Cattle and Horses at, in 1853-54.
Thomas Adams, p. 116, ans. 2.

Geo. B. Simpson, witness, p. 261, ans. 7.
Gordon Granger, witness, p. 380, ans. 12, 13.

Land at.
William Gilpin, witness, p. 331, ans..7.
B. F. Dowell, witness, p. 360, ans. 12, 13.
Gordon Granger, witness, p. 380, ans. 9, 10.

Employees at.
William Gilpin, witness, p. 331, ans: 8.

Grass at.
Gordon Granger witriess, p. 380, ans. 12; p.

382, ans. 11.

H.
Hudson's Bay Company.

Effect of Policy of on Seulement of Country.

James W. Nesmith, p. 33, ans. 34.

Their pos t s ample for defence against Indians.

James W. Nesmith, p. 47, ans. 84.
No impróvement of roads, &c., by Company.

James W. Nesmith, p. 549, ans. 2.
Geo. Gibbs, witness, p. 413, ans. 32.

Wanted to sell their rights in gross.

Thomas Nelson, p. 89, ans. 12.
Cheap Labor of.

R. McFeely, witness, p. 126, ans. 22.

Trade of, in 1841.
Charles Wilkes, witness, p. 288, ans. 60.

In 1843.

William Gilpin, witness, p. 333, ans. 15.
Company's Offteers kind to Commodore Wilkes.

Charles Wilkes, witness, p. 299, ans. 63; p. 303,
-ans.-
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Hudson's Bay Company, (continued.)
Estimate, in 1846, of value of Company's posts and

trade south of 49th°.
Charles Wilkes, witness, p. 301, ans. 5; p. 302,

ans. 3, 4.
Importation of goods at Puget's Sound by.

Simpson P. Moses, witness, p. 327, ans. 2, 5; p.
328. ans..8.

Ballenden, (Company's Factor,) said Navigation Col-
umbia useless to Company under United States Rev-
enue System.

Simpson P. Moses, witness, p. 328, ans. 9.
Extent of Company's Claim.

William Gilpin, witness. p 335, ans. 21.
Cattle and Sheep of.

William Gilpin, witness, p. 335, ans. 23.
Policy to settlers.

William Gilpin, witness, p. 336, ans. 27.
Company wished large Reservation at Vancouver.

Benj. Alvord, witness, p. 352, ans. 9.
Company's Transportation to Colvile.

Geo. Gibbs, witness, p. 415, ans. 34.

Effect of discovery of gold on Company's business.
George Gibbs, witness, p. 415, ans. 35.

Wished to transfer their transportation to Fraser river,

Geo. Gibbs, witness, p. 443, ans. 152; p. 444,
ans. 153.

Company's posts in American Territory unprofitable.

Geo. Gibbs, p. 448, ans. 188.
Governor Ogden's statement that American Oregon

not fur country.

Geo. Gibbs, p. 494, ans. 469.

Indians.

Policy of Hudson' a Bay Company to.

Rufus Ingalls,p. 9, ans. 37; p. 10, ans. 39.

James W. Nesmith, p. 2, ans. 33.
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Indians, Policy of Hudson's Bay Company to, (continued.)
Geo. Gibbs, p. 417, ans. 39.

Company's trade with.

James W. Nesmith, p. 30, ans. 29.
Effect of intercourse with Hudson's Bay Company.

James W. Nesmith, witness, p. 31, ans. 33.
War with.

James W. Nesmith, -p. 46, ans. 80, 83.
George Gibbs, p. 416, ans. 38.

Depopulation of.
Charles Wilkes, p. 287, ans. 57.
Geo. Gibbs, p. 471, ans. 335.

K.

Kootenay Post, Description of.
G. C. Gardner, witness, p. 192, ans. 5, 6, 8; p.

193, ans. 11, 12; p. 195, ans. 1; p. 196,
ans. 2.

Charles I. Gardner, witness, p. 322, ans. 20; p.
323, ans. 22, 23; p. 324, ans..9; p. 323, ans.
24; p. 324, ans. 9, 10, 11; p. 325, ans. 1.

F. Hudson, witness, p. 339, ans. 3, 4, 5, 7, 81
9, 10, i1, 12, 13, 14; p. 341, ans. 3, 8, 9, 10.

Geo. Gibbs, witness, p. 407, ans. 19; p. 454,
ans. 219, 220.

J. M. Alden, p. 552, ans. 4, 5, 6, 8, 9, 10; p.
553, ans. 11, 12; p. 554, ans. 13, 14, 15, 17,
19 ; p. 556, ans. 22, 23, 24, 25, 26; p. 557,
ans. 29; p. 558, ans. 37, 38, 1; p. 559, ans.
3, 4, 5, 6, 7,.8; p. 560, ans. 9, 12, 13; p. 561,
ans. 14, 15, 18, 19 ; p. 554, ans. 18.

Photograph of Catholie Mission at.
G. Clinton Gardner, witness, p. 193, ans. 9.
F. Hudson, p. 340, ans. 8.
Geo. Gibbs, p. 407, ans. 20.

Kootenay River.
J. M. Alden, p. 551, ans. 3; p 555, ans. 20, 21.
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Rootenay Post, Description of, (continued.)

Photograph of building at.

J. M. Alden, p. 553, ans. 11; p. 556, ans. 28;
p. 557, ans. 29, 31, 33, 34, 35.

M.

Military Authorities.

Wished to protect Hudson's Bay Companys rights.

Rufus Ingalls, p. 15, ans. 22.

Their views as to expiration of Company's Charter.

Rufus Ingalls, p. 15, ans. 22.

Who in command at Astoria.

Justus Steinberger, p. 58, ans. 12.

Miscellaneous.

St. Helen's.
Justus Steinberger, p. 57, ans. 9.

Ranier.
Justus Steinberger, p. 57, ans. 9.

Report as to value of buildings by Military Board at
Vancouver.

Chancey McKee, p. 78, ans. 5.
Andrew J. Smith, p. 84, ans. 4.

0. C. Augur, p. 101, ans. 4.

Mr. Daniel Webster called attention to value of Hud-

son's Bay Company's Claims.
Thomas Nelson witness, p. 87, ans. 4.

Information thereon sought from Dr. John McLaughlin,
p. 87, ans. 5; p. 98.

Courts of Oregon open to Hudson's Bay Company.
Thomas Nelson, p. 96, ans. 2.

Price of sea-otter skins.

J. W. P. Huntington, p. 152, ans..
Value of lumber in UJmpqua Valley.

J. W. P. Huntington, p. 153, ans. 11.
Davis farm.

J. H. P. Huntington, p. 157, ans. 46,47 48; p.

163, ans. 21> 22.
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Miscellaneous, (continued.)

Statement of Mr. Ogden.
W. R. Gitson, p. 169, ans. 28, 29, 30, 31; p.

170, ans. 33; p. 174, ans. 31, 32, 33, 34; p.

175, ans. 37, 38, 39, 40.
Account of Hudson's Bay Company vs. United States.

R. J. Atkinson, p. 183, ans. 6, 7, 8; p. 184, ans.
12; p. 185, ans. 13; p. 186, ans, 14.

Trails, cost of.

G. C. Gardner, p. 204, ans. 8.
Adobes.

Marcus A. Reno, p. 210, ans. 8, 9, 10 ; p. 216,
ans. 22, 23, 24, 25.

Geo. W. Shoemaker, p. 257, ans. 25.
Gordon Granger, p. 380, ans. 14, 15; p. 381,

ans. 16; p. 385, ans. 9; p. 386, ans. 10.
Thompson's farm near Umpqua.

Lewis S. Thompson, p. 221, ans. 12.
Cain, A. J., in real estate business in Oregon.

A. J. Cain, p. 222, ans. 1.
Clap-board bouses.

A. J.-Cain, *p. 232, ans. 4.
Proportion.of land in Washington Territory in private

ownership.

A. J. Cain, p. 233, ans. 10.
Population of Washington Territory.

A. J. Cain, p. 233, ans. 11.
Gold excitement.

A. J. Cain, witness, p. 235, ans. 27.
Geo. W. Shoemaker, p. 256, ans. 11.

Umatilla.
A. J. Cain, p. 237, ans. 38.

Speculative value of Town Sites in Washington.
A. J. Cain, p. 237, ans. 40.

Difference between perfect title and squatter's title.

A. J. Gain, p. 241, ans. 15.

Palouze Landing.
A. J. Gain, p. 242, ans. 24, 25, 26; 27.



Miscellaneous, (continued.)
Bitter Root Mountains.

A. J. Cair, p. 244 s 4; p. 245, ans. 53 6,
8, 9.

Railroad at Cascade Portage.
A. J. Cain, p. 247, ans. 4, 5, 6 P. 248, ans. 1,

2, 3,5; p. 249, ans. 6; p. 250, ans. 7
2,. 3; p. 251, ans. 4, 1.

Wagon Roads at Cascades and Dalles.
A. J. Cain, p. 248, ans. 2.

Shoemaker's farm sold.
Geo. W. Shoemaker, p. 255, ans. 4; p. 256, ans.

6, 7, 8.
Pillar Rock, Hudson's Bay Company, no station there

in 1841.

Charles Wilkes, p. 277, ans. 15, 16'
Cattle in Country in 1841.

Charles Wilkes, p. 297, ans. 50.
Dr. McLaughlin kind to settlers.

Charles Wilkes, p. 299, ans. 62.
Price of Cattle in Willamette Valley in 1841.

Charles Wilkes, p. 301, ans. 3.
Map of Mouth of Columbia River.

A. M. Harrison, p. 312, ans. 5;,p. 313, ans. 8.
Chapman's Claim at Umpqua.

C. T. Gardner, p. 321, ans. 9.
Coweeman, or Monticello.

C. J. Gardner,.p. 325, ans. 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7.
Cascade Range, climate oÊ country east and west of it.

Benj. Alvord, . 357, ns. 9, 10, 11.
Price of lumber at Dalles in 1852.

Benj. Alvord, p. 854, ans. 13.
Severe winter in 1852.

Benj. Alvord, p. 355, ans. 1.
Cost of eipedition across continent.

Wm. Gilpi p 338 ans 5
here tim er o b ild s a ancouver came from.

Ge Gihbs p1 ans. 26.
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Miscellaneous, (continued.)
Photograph of Vancouver.

*Geo. Gibbs, p. 412, ans. 27.
How Pacific Railroad Survey and Northwestern Boun-

dary Commission got their supplies.

Geo. Gibbs, p. 414. ans. 33.
Kettle Falls.

Geo. Gibbs, p. 417, ans. 41.

Indebtedness of settlers to Dr. McLaughlin.

Geo. Gibbs, p. 418, ans. 42.
Explanation of Geo. Gibbs in relation to his corres-

pondence with Governor Ogden.
Geo. Gibbs, p. 418, ans. 43.

Further explanation by, p. 418, ans. 43.
Published statements of Geo. Gibbs about Hludson's

Bay Company's Post, never controverted.
Geo. Gibbs, p. 461, ans. 261.

Why some interrogatories prepared by Geo. Gibbs, p.
481, ans. 402.

Water power near Colvile not claimed by Hudson's
Bay Company.

Geo. Gibbs, p. 508, ans. 576, 577, 578.
Buildings erected at Vancouver by Ingalls.

Rufus Ingalls, p. 525, ans. 2.
Hudson's Bay Company's Buildings at Vancouver, at

what cost they could have been erected.
Rufus Ingalls, p. 525, ans. 5; p. 526, ans. 6; p.

535, ans. 39, 42; p. 536, ans. 47.
Pillar Rock, Description of.

Geo. Gibbs, witness, p. 402, ans. 11.
Portland.

James W. Nesmith, witness, p. 26, ans. 13; p.
38, ans. 25.

Justus Steinberger, witness, p. 53, ans. 9.
Thomas Nelson, witness, p. 89, ans. 13.
Justus Steinberger, witness, p. 56, ans. 8.
A. Pleasanton, witness, p. 141, ans. 21.

J. W. P. Huntington, witness, p. 152, ans. 3.
Vol. II, AT.-3.
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Miscellaneous, (continued.)

Settlement of the country.
James W. Nesmith, p. 33, ans. 35.
Geo. Gibbs, witness, p. 415, ans. 36; p. 416,

ans. 37.

N.
Nez Percé, (old Fort.)

Farm at.

J. W. P. Huntington, witness, p. 149, ans. 32,
33.

W. R. Gibson, witness, p. 166, ans. 7.

Enclosures at.

J. W. P. Huntington, witness, p. 151, ans. 41.

Land around.

J. W. P. Huntington, p. 151, ans. 42; p. 164,

ans. 29, 30; p. 165, ans. 32, 33, 1.

Uses of.
W. R. Gibson, witness, p. 168, ans. 22, 23.

Nisqually.
Buildings at.

Rufus Ingalls, witness, p. 15, ans. 20.

Okanagan, Description of.

G. Clinton Gardner, witness, p. 195, ans. 24,

25, 26.
Charles Wilkes, witness, p. 284, ans. 48, 49, 50,

51.
Sylvester Mowry, witness, p. 385, ans. 6, 7; p.

388, ans. 15, 16, 17; p. 389, ans. 21.

George Gibbs, witness, p. 407, ans. 19; p. 447,

ans. 181; p. 449, ans. 189; p. 542, ans. 8, 9.

George Suckley, p. 542, ans. 8, 9; p. 546, ans.

22, 23.

Fur-bearing Animals scarce in country around.

Geo. Gibbs, witness, p. 450, ans. 195, 196.

Trade at.

Geo. Suckley, witness, p. 543, ans. 16.
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U.
Umpqua, Description of.

J. W. P. Huntington, witness, p. 146, ans. 6, 10,
11, 12, 13, 14, 15; p. 147, ans. 16, 17.

L. S. Thompson, witness, p. 218, ans. 3, 4, 5.
William Gilpin, witness, p. 336, ans. 29.
J. H. P. Huntington, witness, p. 148, ans. 20;

p. 154, ans. 18, 20, 21, 22, 23, 24, 25, 26; p.
160, ans. 1; p. 161, ans. 4, 5, 6, 7, 8, 9, 10;
p. 162, ans. 14.

J. S. Thompson, witness, p. 218, ans. 3.
Charles T. Gardner, witness, p. 323, ans. 2, 3.
B. F. Dowell, witness, p. 358, ans. 2, 3, 4, 5, 6;

p. 359, ans. 7.
Charles Wilkes, witness, p. 286, ans. 55, 56.
Charles T. Gardner, witness, p. 322, ans. 14.
B. F. Dowell, witness, p. 363, ans. 5, 6, 7, 9, 10,

11; p. 364, ans. 12, 13, 14.
W. J. Terry, witness, p. 391, ans. 9, 10, 11; C.

T. Gardner, witness, p. 322, ans. 14.
Buildings at, burned in 1853.

J. W. P. Huntington, p. 148, ans. 21.

Trail from.
J. W. P. Huntington, witness, p. 152, ans. 2.

Price of labor at.

J. W. P. Huntington, witness, p. 154, ans. 18;
p. 162, ans. 12, 13.

Land at, Value of.
J. W. P. Huntington, witness, p. 155, ans. 27,

32; p. 162, ans. 16, 17, 18; p. 162, ans. 15.
L. S. Thompson, witness, p. 218, ans. 4.
C. T. Gardner, witness, p. 323, ans. 2, 3.
B. F. Dowell, witness, p. 359, ans. 8, 9.

Grasshoppers at.
J. W. P. Huntington, witness, p. 163, ans. 20.

Cattle at.
L. S. Thompson, witness, p. 218, ans. 7; p. 220,

ans. 7, 8, 9.
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Umpqua, Description of, (continued.)

Chapman's Farm at.
L. S. Thompson, p. 219, ans. 10.
C. T. Gardner, witness, p. 323, ans. 1; p. 324,

ans. 5.
pqua River.

L. S. Thompson, witness, p. 219, ans. 4; p. 220,
5.

21$ hompson, witness, p. 222, ans. 7.

V.

Vancouver- Description of.
ufus Ingalls, witness, p. 2, ans. 6, 7; p. 3,
ans. 10, 11.

James W. Nesmith, witness, p. 37, ans. 19, 20.
Thomas Nelson, witness, p. 88, ans. 9.
Rufus Ingalls, witness, p. 4, ans. 12, 13, 14, 15,

16; p. 5, ans. 20; p. 6, ans. 23, 24, 25; p.
11, ans. 46.

U. S. Grant, witness, p. 20, ans. 10.

James W. Nesmith, witness, p. 23, ans. 2; p.
24, ans. 7; p. 23, ans. 4.

Justus Steinberger, witness, p. 59, ans. 3, 4.

Charles B. Wagner, witness, p. 60, ans. 5; p.
63, ans. 1, 2, 3, 4, 5.

W. A. Howard, witness, p. 67, ans. 4.

Chancey MeKeever, witness, p. 78, ans. 78; p.
81, ans. 1.

General Andrew J. Smith, witness, p. 84, ans.
6, 7.

Thomas Nelson, witness, p. 89, ans. 10; p. 90,
ans. 2, 3.

General Jas. A. Hardie, witness, p. 107, ans. 3;

p. 111, ans. 1.
Major R. MeFeely, witness, p. 119, ans 4.

Jas. A. Hardie, witness, p. 11.
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Vancouver, Description of, (continued.)

Major R. McFeely, witness, p. 120, ans. 6, 7;
p. 127, ans. 3; p. 128, ans. 4.

General A. Pleasanton, witness, p. 135, ans. 4,
5, 6.

General P. H.'Sheridan, witness, p. 267, ans. 3,
4; p. 269, ans. 5.

Charles Wilkes, witness, p. 278, ans. 25; p. 279,
ans. 26, 27, 29, 31; p. 280, ans. 33; p. 281,
ans. 39; p. 291, ans. 10.

William Gilpin, witness, p. 333, ans. 16, 17, 18,
19, 20.

T. R. Peale, witness, p. 345, ans. 9, 10, 11; p.
346, ans. 12; p. 347, ans. 11; p. 348, ans. 13.

Benj. Alvord, witness, p. 350, ans. 3; p. 351,
ans. 4, 5, 6, 7, 8; p. 352, ans. 1,.2, 3; p. 353,
ans. 4, 5, 6, 10, 11, 12; p. 354, ans. 19, 20;

p. 355, ans. 21.
Geo. Gibbs, witness, p. 408, ans. 21.

Rufus Ingalls, p. 524, ans. 1; p. 525, ans. 3; p.
526, ans. 7, 8.

Fur Trade of.
J. R. Peale, witness, p. 348, ans. 13, 14, 15.

Claim of Hudson's Bay Company at.
Rufus Ingalls, witness, p. 2, ans. 5.
General U. S. Grant, witness, p. 19, ans. 7.
Chas. B. Wagner, witness, p. 61, ans. 8.

Lands of Hudson's Bay Company occupied by United

States and citizens.

Rufus Ingalls, witness, p. 3, ans. 9.

Change in Occupation of Hudson's Bay Company at.

Rufus Ingalls, witness, p. 3, ans. 10.

Horses and Cattle at.
Rufus Ingalls, witness, p. 4, ans. 16.

C. Wilkes, witness, p. 281, ans. 40.

Geo. Gibbs, witness, p. 411, ans. 24.
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Relation between Hudson's Bay Company and United
States troops.

Rufus Ingalls, witness, p. 5, ans. 17; p. 10, ans.
44.

General U. S. Grant, witness, p. 21, ans. 11.
Rufus Ingalls, witness, p. 5, ans. 19; p. 12, ans.

6, 7, 8, 9; p. 16, ans. 23, 24.
U. S. Grant, p. 22, ans. 10.

U. S. Military Post at.
Rufus Ingalls, witness, p. 5, ans. 18, 20; p.

525, ans. 4; p. 528, ans. 2, 3, 4, 5; p. 529,
ans. 6, 7, 8, 9; p. 530, ans. 10, 11, 16; p.
531, ans. 17, 19, 20, 21, 22; p. 532, ans. 24,
25, 26, 28; p. 533, ans. 29, 30.

Land at.

Rufus Ingalls, witness, p. 6, ans. 26, 27; p. 7,
ans. 28; p. 8, ans. 33; p. 10, ans. 41; p. 11,
ans. 45, 46; p. 12, ans. 3; p. 14, ans. 13, 14,
15, 16.

General U. S. Grant, witness, p. 21, ans. 2, 3,
4; p. 19, ans. 8, 9; p. 22, ans.8.

Justus Steinberger, witness, p. 52, ans. 6.
J. A. Hardie, witness, p. 108, ans. 6.
R. McFeely, witness, p. 120, ans. 8, 9, 10, 11.

Relations between Hudson's Bay Company at and
Settlers.

Rufus Ingalls, witness, p. 7, ans. 29; p. 12, ans.
4; p. 17, ans. 1.

Injury to Town of, from policy of Company.
Rufus Ingalls, witness, p. 8, ans. 30.

Town of.,

Rufus Ingalls, witness, p. 8, ans. 31.
Justus Steinberger, witness, p. 53, ans. 8.
Chauncey MeKeever, p. 79, ans. 7.
James W. Nesmith, witness, p. 25, ans. 9, 10;

p. 26, ans. 12; p. 30, ans. 30; p. 31, ans. 31.



23

Vancouver, Description of, (continued.)

Town of.

Justus Steinberger, witness, p. 51, ans. 4; p. 52,
ans. 7.

C. B. Wagner, witness, p. 61, ans. 10, 11; p.
62, ans. 12, 14, 15, 16; p. 65, ans. 10; p. 66,
ans. 16, 17, 18; p. 67, ans. 4.

W. A. Howard, witness, p. 67, ans. 5; p. 69,
ans. 3, 4.

Thos. Nelson, witness, p. 89, ans. 13.
J. A. Hardie, witness, p. 109, ans. 7.

A. Pleasanton, witness, p. 137, ans. 10.

C. Wilkes, witness, p. 295, ans. 40, 41; p. 296,
ans. 42.

Geo. Gibbs, witness, p. 411, ans. 25.

How Company paid their employees.

Rufus Ingalls, witness, p. 8, ans. 24.

Price of wages and materials at.

Rufus Ingalls, witness, p. 9, ans. 35, 36.
Benj. Alvord, witness, p. 354, ans. 18.

Hudson's Bay Company's vessels at.

Rufns Ingalls, witness, p. 11, ans. 46.

James W. Nesmith, witness, p. 31, ans. 31.

Hay raised at.
Rufus Ingalls, witness, p. 11, ans. 2.

Geo. Gibbs, witness, p. 463, ans. 275.

People sought shelter at during Indian War.

Rufus Ingalls, witness, p. 13, ans. 10, 11.

Description of country around.

C. B. Wagner, witness, p. 60, ans. 7; p. 61,
ans. 9.

C. C. Augur, witness, p. 102, ans. 10; p. 103,
ans. 1.

Jas. A. Hardie, witness, p. 108, ans. 5.
C. Wilkes, p. 296, ans. 46.
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Improvements by Hudson's Bay Company'in country

C. B. Wagner, witness. p. 63 ans. 17.
Rufas Ingalls, witness, p. 527, ans. 14; p. 538,

ans. 65, 66.

Forests neu, deadened by fire.
Rufas Ingalls, witness, p. 528, ans. 15.

Report of Military Board on Hudson's Bay Company's
buildings at.

J. K. Barnes, witness, p. 70, ans. 5; p. 71, ans.
6; p. 75, ans. 5.

Chauncey McKee, witness, p. 81.
C. O. Augur, witness, p. 104.
D. B. Winton, witness, p. 129, ans. 4, 5; p. 130,

ans. 1, 7; p. 131, ans. 5; p. 133, A.

Merchandizing at, principal business of Company in
1852.

Thos. Nelson, witness, p. 89, ans. 11.

Land at.
A. Pleasanton, witness, p. 136, ans. 8.
C. Wilkes, witness, p. 282, ans. 42; p. 295, ans.

39; p. 280, ans. 34, 35; p. 300, ans. 1.
Mills at.

C. Wilkes, witness, p. 280, ans. 37, 38; p. 292,
ans. 17; p. 293, ans. 18.

Rufus Ingalls, witness, p. 527, ans. 10, 11, 12,
13.

Inundation at.

O. Wilkes, p. 282, ans. 43; p. 283, ans. 44; p.
296, ans. 49.

.Photograph of.
Benj. Alvord, p. 352.

When Hudson's.Bay Company left..

Seij. Alvord" witness, p. 355, ans. 22; p. 356,
ans. 4 6.
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Sauvie's Island.

Geo. Gibbs, witness, p. 410, ans. 23; p. 461,
ans. 263, 264.

Orchard at.
Geo. Gibbs, witness, p. 412, ans. 28.

Donation Claims, near taken by Company's employees,
Rufus Ingalls, witness, p. 526, ans. 9.

W.
Walla-Walla, Description of.

James W. Nesmith, witness, p. 28, ans. 19; p.
41, ans. 50; p. 42, ans. 51; p. 28, ans. 20, 21;
p. 42, ans. 53.

Justus Steinberger, witness, p. 54, ans. 10; p.
58, ans. 13.

R. McFeely, witness, p. 121, ans. 12, 13, 14.
S. Mowry, witness, p. 385, ans. 8.
W. J. Terry, witness, p. 390, ans. 7.
R. McFeely, p. 124, ans. 14, 15; p. 125, ans.

17.
J. W. P. Huntington, witness,.p. 163, ans. 23.
W. R. Gibson, p. 167, ans. 11, 13, 14, 15.
M. A. Reno, witness, p. 212, ans. 16.

A. J. Cain, witness, p. 223, ans. 4, 5, 6, 7, 9;
p. 238, ans. 46.

J. G. Noble, witness, p. 395, ans. 13; p. 396,
ans. 14, 15, 16, 17, 18, 19.

Geo. Gibbs, witness, p. 403, ans. 13.
Geo. Suckley, witness, p. 542, ans. 11; p, 546,

ans. 24, 25, 26; p. 547, ans. 28, 29.

Indians of.
James W, Nesmith, witness, p. 42, ans. 56, 57.

Valley of.
James W. Nesmith, witness, p. 48, ans. 63; p.

158, ans. 56.
G. W. Shoemaker, witness, p. 258, ans. 32.

vol. II, Ar.-mi.
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Valley of.

A.J. Gain, witness, p. 231 ans. 48, 49; p. 238,

ans. 15, 16, 17; p. 241, ans. 17, 18; p. 242,
ans. 30.

G. W. Shoemaker, witness p. 2ß5, ans. 21, 22.
United States forces at.

J. W. P. Huntington, witness, p. 158, ans. 52.
G. W. Shoemaker, witness, p. 259, ans. 41.

Lands at.
W. R. Gibson, witness, p. 168, ans. 24, 25, 20.

M. A. Reno, witness, p. 212, ans. 17, 18, 20.
A. J. Cain, p. 224, ans. 10; p. 237, ans. 41, 44,

45.

Geo. W. Sh'oemaker, witness, p. 254, ans. 17, 18.
M. A. Reno, witness, p. 211, ans. 13, 14.
A. J. Cain, witness, p. 225, ans. 5; p. 227, ans.

14.; pu 238, ans. 54.
William Gilpin, witness, p. 238, ans. 6, 7.
B. F. Powell, p. 362, ans. 20.

W. J. Terry, witness, p. 390, ans. 6.
Description of.

William Gilpin, witness, p. 338, ans. 8j

Road6 at.
A. J. Cain, witness, p. 224, ans. 1L

Grazing at.
A. J. dain, witness, p.227t, ans. 13.

G. Shoemaker, p. 259, ans. 36, 38.

Rent of store at.
A. J. Gain, witness, p. 2' ans.15; p. 238, ans.

47, 48, 49, 50.

Town of.
A. J. Cain, witness, p. 283, ans. 19.
J. W. P. Huntington, witness, p. 157, ans. 50,

51.

.United StatesPost of.
- .WØs Gir, witrîss; p. 234, ans. 20.
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River of.
A. J. Cain§ witness, p. 234, ans. 21.

i3escription of.

G. W. Shoemaker, witness, p. 254, ans. 19,
C. Wilkes, witness, p. 283, ans. 46, 47.

W. Gilpin, witness, p. 332, ans. 14.

B. F. Dowell, witness, p. 360, ans. 14, 15, 16,:

W. J. Terry, witness, p. 390, ans. 2, 3, 4, 5;
391, ans. 8.

Buildings at, repaired by Van Sycle.

G. W. Shoemaker, witness, p. 256, ans. 10, Bi

Mills in valley of.

G. W. Shoemaker, witness, p. 259, ans. 40&

Why Hudson's Bay Company left.

B. F. Dowell, *itness, p. 861, ans. 18.

Trade at.

Geo. Suckley, witness, p. 543, ans. 16.

Wallîla, Description of.
J. W. P. Huntington, witness, p. 150, ans. 86

37, 38, 39, 40;. p. 158, ans. 54, 55, 57, 58, 59

60, 63, 64, 65.
W. R. Gi½son, witness, p. 178, ans. 16.

A. J. Cain, p. 226, ans. 8, 9, 10, 11, 12.

G. W. Shoemaker, witness, p. 252, ans. 5, 6; p.
258, ans. 27.

A. J. Cain, witness, p. 226, ans. 7; p. 284, ans.

23, 24, 25, 26; p. 236, ans. 35,

G. W. Shoemaker, witness, p. 252, ans. 4, 7; p.
258, ans. 8, 9, 11, 12; p. 257, ans. 19.

Ilotels at.
J. W. P. Huntington, witness, p. 164, ans. 24,

25, 26, 27, 28.

Landings above.
A. J. Cain, witness, p. 236, ans. 36, 37.

Trade at.

G. W. Shoemaker, witness,,p. 253, ans. 13; p,
254, ans. 14, 15, 16; p. 255, ans. 22.


